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Αθήνα, σήµερα στις 17 Ιανουαρίου 2023, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.13’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Πο-
λυεπίπεδη διακυβέρνηση και διαχείριση κινδύνων στον δηµόσιο
τοµέα».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
της 12ης Ιανουαρίου 2023, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση εν συνόλω επί της αρχής, επί των άρθρων και των
τροπολογιών.

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το
τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. Επ’ αυτού υπάρχει κά-
ποια αντίρρηση; Όχι. 

Συνεφώνησε, λοιπόν, οµόφωνα το Σώµα.
Και ξεκινάµε µε τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ.

Θεόδωρο Καράογλου.
Να ανοίξει το σύστηµα εγγραφής, παρακαλώ.
Καληµέρα, κύριε Καράογλου, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Καληµέρα!
Κατ’ αρχάς, επειδή είναι η πρώτη συνεδρίαση της Ολοµέλειας

µετά τις διακοπές των Χριστουγέννων και τις εορτές Χριστουγέν-
νων και Πρωτοχρονιάς, µέσα από την καρδιά µου θέλω να ευ-
χηθώ σε όλους τους συναδέλφους και βεβαίως, στον ελληνικό
λαό χρόνια πολλά, καλή χρονιά, ευλογηµένη από τον Θεό, µε
υγεία πάνω από όλα για όλους!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και σε εσάς, περα-
στικά και σιδερένιος!

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, η χρηστή διακυβέρνηση είναι αναγκαιότητα των καιρών, διότι
διαδραµατίζει καθοριστικό ρόλο στο µέλλον µιας κοινωνίας. Υπό
αυτή τη θεώρηση των πραγµάτων, κάθε κυβέρνηση που σέβεται
τους πολίτες και υπηρετεί µε συνέπεια τον όρκο που έδωσε οφεί-
λει να λαµβάνει υπ’ όψιν της όχι µόνο τις διοικητικές αλλαγές που
επιφέρουν οι αποφάσεις της, αλλά και τον ηθικό και κοινωνικό
αντίκτυπό τους, να χτίζει δηλαδή σχέσεις εµπιστοσύνης, να κινη-
τοποιεί τους πολίτες προς ένα συλλογικό όραµα, να εµπνέει σε
όλους τη συµµετοχή, τη συνεργασία και τη συνυπευθυνότητα.

Παράλληλα, οφείλει να θωρακίζει την ορθότητα των αποφάσεών
της, να διασφαλίζει τη νοµιµότητα των ενεργειών της και τέλος,
να έχει επίγνωση του βαθύτατα κοινωνικού ρόλου που επιτελεί.

Η πατρίδα µας βρίσκεται ενώπιον εξαιρετικά σηµαντικών προ-
οπτικών και σύνθετων προκλήσεων, οι οποίες απαιτούν το κράτος
να εφαρµόζει ενιαία πολιτική σε όλες τις βαθµίδες της διοίκησης.
Μιλώ δηλαδή για µια πολιτική που θα ασκείται µε οµοιογενή
τρόπο, για πολιτική που δεν θα επιτρέπει τις παρερµηνείες, η
οποία θα βγαίνει µπροστά από τα γεγονότα, θα οδηγεί τις εξελί-
ξεις και θα προλαµβάνει ανεπιθύµητες καταστάσεις.

Όλες και όλοι, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, έχουµε
γίνει µάρτυρες ή θύµατα µιας πληµµύρας, µιας σφοδρής χιονό-
πτωσης, ενός ακραίου καιρικού φαινοµένου. Όλες και όλοι
έχουµε ζήσει το αλαλούµ µε τις µη αρµοδιότητες ενός Υπουρ-
γείου, µιας περιφέρειας, ενός δήµου. Όλες και όλοι έχουµε ζήσει
τη βολική ανταλλαγή πυρών για τις άβολες ευθύνες που βαραί-
νουν ένα κράτος -δικαίως πολλές φορές, είναι η αλήθεια- την τα-
µπέλα του δυσκίνητου, τότε που το κράτος αδυνατεί να αντα-
ποκριθεί στις στοιχειώδεις υποχρεώσεις του και οι εµπλεκόµενοι
αναζητούν προσωπικό καταφύγιο στο χάος του καταµερισµού
αρµοδιοτήτων, των επικαλύψεων και της απουσίας σαφούς
προσδιορισµού του ποιος κάνει τι.

Σε αυτά τα κακώς κείµενα που τόσο πολύ τραυµατίζουν τη δη-
µόσια διοίκηση, που ενισχύουν τη γραφειοκρατία, που λειτουρ-
γούν αντιαναπτυξιακά και ταλαιπωρούν τους πολίτες επί δεκα-
ετίες, επιτέλους ήρθε η ώρα να µπει ένα τέλος. Και το επιτυγχά-
νουµε αναπτύσσοντας µεταξύ κράτους, περιφερειών και δήµων
µια κοινή αντίληψη για τους στόχους, το περιεχόµενο και τη δια-
δικασία µιας καινοτόµου µεταρρύθµισης, η οποία έρχεται να συγ-
χρονίσει, αλλά και να εκσυγχρονίσει όλους τους φορείς του
δηµόσιου τοµέα.

Επί της ουσίας το σχέδιο νόµου για την πολυεπίπεδη διακυ-
βέρνηση που ξεκινάει σήµερα η συζήτησή του στην Ολοµέλεια
ξετυλίγει το µπερδεµένο κουβάρι του κράτους. Πιάνουµε το νήµα
από την αρχή, ούτως ώστε ο κρατικός µηχανισµός να γίνει πιο
ευέλικτος στη λήψη των αποφάσεων και πιο άµεσος στην εφαρ-
µογή τους.

Η απάντηση σε αυτό το άλυτο για δεκαετίες ζήτηµα λέγεται
«Εθνικό Σύστηµα Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης». Μέσω αυτού
αποκρυσταλλώνουµε τις αρµοδιότητες σε όλα τα επίπεδα κρατι-
κής λειτουργίας, προχωρώντας στον εξορθολογισµό και τη βελ-
τιστοποίηση του συντονισµού µεταξύ των εµπλεκοµένων φορέων
του δηµόσιου τοµέα µε τη θέσπιση ενιαίων κανόνων για την κα-
τανοµή αρµοδιοτήτων και τη µεταφορά τους µεταξύ φορέων του
δηµόσιου τοµέα, ανεξαρτήτως επιπέδου διακυβέρνησης.

Με το νοµοσχέδιο αυτό χαρτογραφούµε για πρώτη φορά όλες

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ
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τις αρµοδιότητες ανά φορέα και ανά επίπεδο διακυβέρνησης.
Περιγράφοντας µε απλά λόγια την όλη διαδικασία, εξηγώ ότι

στόχος µας είναι σε πρώτη φάση να προχωρήσουµε σε ένα νοι-
κοκύρεµα των αρµοδιοτήτων και ακολούθως να εντοπιστούν και
να απεµπλακούν οι επικαλύψεις που δηµιουργούν το πρόβληµα.
Σε δεύτερη φάση θα προχωρήσουµε σε αντιστοίχιση των αρµο-
διοτήτων µε τους εµπλεκόµενους φορείς ανά επίπεδο διακυβέρ-
νησης.

Άρα δηµιουργούµε έναν αποτελεσµατικό µηχανισµό, ο οποίος
αρχικά θα αξιολογήσει τις αρµοδιότητες που έχει κάθε φορέας
και στη συνέχεια θα προχωρήσει σε προσεκτική κατανοµή τους
ανά φορέα σε εθνικό, περιφερειακό και τοπικό επίπεδο. Με αυτόν
τον τρόπο κάθε αρχή και υπηρεσία θα γνωρίζει επακριβώς τι πρέ-
πει να κάνει και πώς να το κάνει.

Το ανέφερα στην πρώτη συνεδρίαση της Διαρκούς Επιτροπής
Δηµόσιας Διοίκησης, το επαναλαµβάνω και στην Ολοµέλεια ότι
θα υπάρξει και ευθύνη και λογοδοσία καθενός έναντι της αρµο-
διότητάς του. Καθένας δηµόσιος λειτουργός πρέπει να γνωρίζει
επακριβώς τα καθήκοντά του και να τα επιτελεί στο ακέραιο. Ασά-
φειες και άγνοια δεν νοούνται σε µια οργανωµένη, σε µια υπεύ-
θυνη πολιτεία, πόσω µάλλον κενά στο περιεχόµενο των αρµοδιο-
τήτων.

Μέσα από αυτή τη σύνθεση αλλά αναγκαία διαδικασία επιτυγ-
χάνουµε κάτι που ακόµη και σήµερα είναι το µεγάλο ζητούµενο.
Πρώτον, ανοίγουµε τον δρόµο και διευκολύνουµε όλα τα επίπεδα
διακυβέρνησης να αναπτύξουν λειτουργικές επιχειρησιακές συ-
νέργειες και δεύτερον ενισχύουµε την εµπιστοσύνη των πολιτών
στους θεσµούς οι οποίοι υπενθυµίζω ότι δεν ανήκουν στα κόµ-
µατα αλλά ανήκουν στην κοινωνία. Στους θεσµούς που λειτουρ-
γούν ως πρότυπα συµπεριφοράς, νοικοκυρεύουν και τυποποιούν
τον δηµόσιο βίο επιτρέποντας σε όλους εµάς να συνεργαζόµα-
στε σε µακροσκοπικό επίπεδο. Ξέρετε, η πατρίδα µας έχει ανά-
γκη από ένα νέο παράδειγµα. Να περάσουµε από τη γενική έκ-
φραση «έλα µωρέ έτσι γίνονται τα πράγµατα» στο «έτσι πρέπει
να γίνονται τα πράγµατα». Από τη στιγµή, λοιπόν, που όλοι αντι-
λαµβανόµαστε πως οι συµπολίτες µας χάνουν την πίστη τους
στον τρόπο λειτουργίας του κράτους είναι ευθύνη, καθήκον και
υποχρέωσή µας, να επανεξετάσουµε και να διορθώσουµε όσα γί-
νονται µε λάθος τρόπο ώστε να συνεργαζόµαστε καλύτερα, να
συντονιζόµαστε καλύτερα και να κληροδοτήσουµε στις επόµενες
γενιές µια Ελλάδα καλύτερη από αυτή που µας παρέδωσαν οι
προηγούµενες γενιές. 

Το Εθνικό Σύστηµα Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης υπηρετεί
αυτό το πρόσταγµα της εποχής. Το καταφέρνει γιατί οι δηµόσιες
πολιτικές καταγράφονται, κατηγοριοποιούνται, κατανέµονται και
εφεξής θα εποπτεύονται ανά επίπεδο διοίκησης, ανά τοµέα και
θεµατικό αντικείµενο µε σκοπό τη βελτιστοποίηση του συντονι-
σµού και της παράλληλης λειτουργίας της κεντρικής δηµόσιας
διοίκησης αλλά και της τοπικής αυτοδιοίκησης. Για τον λόγο αυτό
χρειάζονται τα κατάλληλα εργαλεία. 

Τον συνολικό συντονισµό του νέου διοικητικού πλέγµατος ανα-
λαµβάνει ως συντονιστής ο εκάστοτε Υπουργός Εσωτερικών.
Στις αρµοδιότητες του είναι η παρακολούθηση θεµάτων που
αφορούν στην υλοποίηση του Εθνικού Συστήµατος Πολυεπίπε-
δης Διακυβέρνησης, ο συντονισµός, η παρακολούθηση και η
αξιολόγηση του έργου των εµπλεκόµενων φορέων του δηµόσιου
τοµέα το οποίο συνδέεται µε την προώθηση και ενίσχυση της
αποτελεσµατικότητας του Εθνικού Συστήµατος Πολυεπίπεδης
Διακυβέρνησης και φυσικά η εποπτεία και η καθοδήγηση του κε-
ντρικού σηµείου αναφοράς. Ως κεντρικό σηµείο αναφοράς που
θα έχει την επιχειρησιακή ευθύνη της υλοποίησης του νέου συ-
στήµατος ορίζεται ο εκάστοτε Γενικός Γραµµατέας Ανθρώπινου
Δυναµικού Δηµόσιου Τοµέα του Υπουργείου Εσωτερικών. Αυτός
έχει υποχρέωση να υποδέχεται να χειρίζεται και να αξιολογεί θέ-
µατα που άπτονται της υλοποίησης του Εθνικού Συστήµατος Πο-
λυεπίπεδης Διακυβέρνησης. Υπό το πρίσµα αυτό αναπτύσσονται
και οι νέοι ρόλοι των εκπροσώπων των λοιπών εµπλεκόµενων φο-
ρέων ως επιµέρους σηµεία αναφοράς. 

Ακολούθως συστήνεται ένα γνωµοδοτικό όργανο, το Εθνικό
Συµβούλιο Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης, µε κύριο σκοπό τη δια-
τύπωση απόψεων και εισηγήσεων προς τον Υπουργό Εσωτερι-

κών αναφορικά µε θέµατα ανακατανοµής και µεταφοράς αρµο-
διοτήτων µεταξύ των διαφορετικών επιπέδων διακυβέρνησης.
Βάσει όσων προβλέπονται στο Εθνικό Συµβούλιο Πολυεπίπεδης
Διακυβέρνησης καθιερώνεται σύστηµα στο οποίο οι ασκούµενες
δηµόσιες πολιτικές ταξινοµούνται σύµφωνα µε το διεθνές πρό-
τυπο COFOG όπου καταγράφονται, κατηγοριοποιούνται, κατα-
νέµονται και εποπτεύονται µε σκοπό τη βελτιστοποίηση του συ-
ντονισµού της διάδρασης και της λειτουργίας των διαφορετικών
επιπέδων διακυβέρνησης. 

Από τη στιγµή που φέρει τον τίτλο «Εθνικό Συµβούλιο» είναι
αυτονόητο ότι η συµµετοχή θα πρέπει να είναι και ευρεία και αντι-
προσωπευτική. Αυτό συνεπάγεται ότι θα απαρτίζεται από καταρ-
τισµένα στελέχη. Πιο συγκεκριµένα, πρόεδρος θα είναι ο Γενικός
Γραµµατέας Ανθρώπινου Δυναµικού Δηµόσιου Τοµέα του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών. Επίσης θα συµµετέχει ο Γενικός Γραµµατέας
Εσωτερικών και Οργάνωσης του Υπουργείου Εσωτερικών, ένας
εκπρόσωπος της Γενικής Διεύθυνσης Αποκέντρωσης και Τοπικής
Αυτοδιοίκησης του Υπουργείου Εσωτερικών, ένας εκπρόσωπος
της Γενικής Γραµµατείας Νοµικών και Κοινοβουλευτικών Θεµά-
των της Προεδρίας της Κυβέρνησης, ένας εκπρόσωπος της Γε-
νικής Γραµµατείας Συντονισµού της Προεδρίας της Κυβέρνησης,
ένας εκπρόσωπος της Γενικής Γραµµατέας Δηµοσιονοµικής Πο-
λιτικής του Υπουργείου Οικονοµικών, ένας εκπρόσωπος της
ΚΕΔΕ, της Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελλάδος, ένας εκπρόσω-
πος της ΕΝΠΕ, της Ένωσης Περιφερειών Ελλάδος και τέλος
ένας εκπρόσωπος του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους που
υπηρετεί στο Υπουργείο Εσωτερικών. 

Σε ό,τι αφορά στην επιχειρησιακή αποτελεσµατικότητα του
Εθνικού Συστήµατος Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης συνιστάται
το επιχειρησιακό κέντρο πολυεπίπεδης διακυβέρνησης το οποίο
υπάγεται στη Γενική Διεύθυνση Δηµοσίων Οργανώσεων της Γε-
νικής Γραµµατείας Ανθρώπινου Δυναµικού του δηµόσιου τοµέα.
Όπως ανέφερα νωρίτερα αυτό είναι που θα αναλάβει τη διαρκή
καταγραφή κατηγοριοποίηση και κατανοµή των αρµοδιοτήτων
των εµπλεκόµενων φορέων. Μάλιστα στο πλαίσιο των αρµοδιο-
τήτων των εµπλεκοµένων φορέων του εν λόγω οργάνου εµπίπτει
η επιστηµονική τεχνική και διοικητική υποστήριξη του Εθνικού
Συµβουλίου Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης και του Υπουργού
Εσωτερικών ως αρµόδιου συντονιστή. Άλλωστε µε το σχέδιο
νόµου που συζητούµε προβλέπεται η κατά περίπτωση συγκρό-
τηση συντονιστικών οργάνων υλοποίησης δηµόσιας πολιτικής σε
επιµέρους θεµατικές. Έτσι, όταν προκύπτουν σηµαντικά ζητή-
µατα προς επίλυση και εµπλέκονται πολλοί συναρµόδιοι φορείς
ανεξαρτήτως επιπέδου διακυβέρνησης θα υπάρχουν γενικοί όροι
και κοινή µεθοδολογία συντονισµού των κατά περίπτωση εµπλε-
κοµένων σύµφωνα µε τις αρχές του Εθνικού Συστήµατος Πολυε-
πίπεδης Διακυβέρνησης. Για παράδειγµα, στην περίπτωση που
χρειαστεί να διαχειριστούµε ξανά µια πυρκαγιά ή ένα έντονο, ένα
ακραίο καιρικό φαινόµενο µε την πολυεπίπεδη διακυβέρνηση
όλες οι κρατικές υπηρεσίες θα βρίσκονται σε πλήρη επιχειρη-
σιακή ετοιµότητα. Θα γνωρίζουµε εκ των προτέρων ποιος εµπλε-
κόµενος φορέας έχει την αντικειµενική ευθύνη. Θα γνωρίζουµε
εκ των προτέρων ποιος κάνει τι και κατ’ επέκταση µέσα από τον
εντοπισµό των επιχειρησιακών συνεργειών µεταξύ των φορέων
θα βελτιωθεί αισθητά η διάδραση µεταξύ τους κατά περίπτωση. 

Εξυπακούεται ότι η ανακατανοµή αρµοδιοτήτων θα συνδυα-
στεί µε ανακατανοµή πόρων -το ζητούµενο από τα πολύ παλιά
χρόνια για την τοπική αυτοδιοίκηση- κάτι που είναι αναγκαία συν-
θήκη, ώστε να µετουσιωθεί σε επιχειρησιακό αντίκρισµα επί του
πεδίου. Ακόµη είναι σηµαντικό ότι το όλο εγχείρηµα θα υποστη-
ριχθεί ψηφιακά µέσα από την ανάπτυξη ολοκληρωµένου ψηφια-
κού πυλώνα ο οποίος θα συµπεριλάβει τα δεδοµένα για τους
φορείς, τις αρµοδιότητες και τις διατάξεις που τις διέπουν. Όλα
τα στοιχεία που θα εισάγονται θα επικαιροποιούνται σε διαρκή
βάση από όλους τους φορείς της δηµόσιας διοίκησης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο µηχανισµός που µόλις σας πε-
ριέγραψα θα παρέχει από εδώ και στο εξής τη δυνατότητα στο
κράτος να δει τον εαυτό του µε αυτοπεποίθηση, αποφασιστικό-
τητα, αισιοδοξία, πίστη στις δυνατότητές του. Αφήνουµε πίσω τα
βαρίδια της καθυστέρησης και της αδράνειας γεγονός που µας
επιτρέπει να τραβήξουµε διαχωριστική γραµµή µε το χθες και µε
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τα λάθη του. Η ανάληψη της ευθύνης είναι µια πράξη γενναι-
ότητας και υγιούς λειτουργίας της δηµοκρατίας. Είναι µια πράξη
υπεύθυνης πολιτικής και υπεύθυνων πολιτικών. Η Νέα Δηµοκρα-
τία ως δύναµη ευθύνης, σοβαρότητας και συνέπειας στηρίζει την
πολυεπίπεδη διακυβέρνηση ανοίγοντας τον δρόµο στην Ελλάδα
να περάσει στη νέα εποχή. 

Εµείς πράττουµε το εθνικό µας καθήκον. Εκφράζοντας όλους
τους συναδέλφους της µεγάλης µας παράταξης ζητώ και από
τους συναδέλφους της αντιπολίτευσης να ψηφίσουν µε γνώµονα
το κοινό καλό. Οι µεταρρυθµίσεις δεν έχουν χρώµατα ούτε κόµ-
µατα. Αφορούν την κοινωνία, εφαρµόζονται και εξυπηρετούν την
κοινωνία. Βάλτε, λοιπόν, το εθνικό συµφέρον πάνω από τον κοµ-
µατικό µηχανισµό. Αξίζει αυτό το νοµοσχέδιο να εγκριθεί οµό-
φωνα ή τουλάχιστον να πάρει τη µέγιστη δυνατή αποδοχή. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο
συνάδελφος, κ. Τόλκας. 

Έχετε τον λόγο. 
ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΛΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, µε το σηµερινό

νοµοσχέδιο µπορούµε να εντοπίσουµε τον πολύ στενό ορισµό
που δίνεται στην έννοια των µεταρρυθµίσεων γενικά και την ανα-
ποτελεσµατική σύνδεση των νοµοθετικών σας προθέσεων µε το
τελικό αποτέλεσµα. Ουσιαστικά τη µη ύπαρξη αποτελέσµατος.
Άρα κάτι συµβαίνει µε την τεχνολογία των µεταρρυθµίσεών σας,
την αντίληψη που έχετε για τις µεταρρυθµίσεις. Γιατί είναι φα-
νερό ότι σκοπό έχετε να επιδείξετε, ένα ψευδεπίγραφο, εκσυγ-
χρονιστικό δήθεν και µεταρρυθµιστικό προσωπείο, ενώ στην
πράξη κάνετε ακριβώς τα αντίθετα. Μάλλον, περιγράφετε ακρι-
βώς τα αντίθετα. Γιατί δεν κάνετε. 

Στον χώρο της δηµόσιας διοίκησης που καθορίζει τις ζωές
πολλών ανθρώπων και πράγµατι, χαρακτηρίζεται από ένα σύ-
στηµα κακοδιαχείρισης, αναποτελεσµατικότητας και ανισοτήτων,
εσείς επιλέγετε να κάνετε εισαγωγή αρχών, θεωρητικών σχηµά-
των και δήθεν τεχνικών αλλαγών µε αβέβαιο αποτέλεσµα για τις
ζωές όσων έχουν λιγότερες ευκαιρίες, περιορισµένη πρόσβαση
και µικρότερο εισόδηµα. Άρα συντηρείτε τη νοσηρή κατάσταση
που ισχύει σήµερα, µε στόχο το σύστηµα εξουσίας να παραµένει
ίδιο και απαράλλαχτο υπέρ αυτών που το νέµονται έως σήµερα. 

Μεγάλη συζήτηση κάνουµε, επίσης, για τα συστήµατα και για
το σύστηµα συνολικά και αυτή η διαφορά επιδίωξης της νοµοθέ-
τησης µε αποτέλεσµα, όπως φυσικά και η στόχευση είναι που
µας χαρακτηρίζει. Εµείς θα νοµοθετούσαµε µε στόχο τη βελ-
τίωση των συνθηκών παροχής δηµόσιων αγαθών προς τους πο-
λίτες και την ανταπόκριση στην ανάγκη για µια λειτουργικά
διαφοροποιηµένη άσκηση της εξουσίας. 

Τι θα έπρεπε να εξυπηρετεί ένα νοµοσχέδιο για την πολυεπί-
πεδη διακυβέρνηση: Πρώτον, τη βαθιά και ουσιαστική αποκέ-
ντρωση της δηµόσιας εξουσίας, την ενίσχυση της δηµοκρατίας
και την αποκατάσταση του κράτους δικαίου. Δεύτερον, τη δηµο-
κρατική και συνεργατική άσκηση της διακυβέρνησης. Τρίτον, την
πραγµατική επίλυση της σύγχυσης, της αλληλοεπικάλυψης και
της σύγκρουσης αρµοδιοτήτων. Τέταρτον, τη δηµοκρατική συµ-
µετοχή. Πέµπτον, την αξιοποίηση προηγούµενων προσπαθειών
και των προτάσεων, των εισηγήσεων των ειδικών. Έκτον, τη δη-
µόσια διοίκηση και τη διακυβέρνηση να βρίσκονται στην υπηρε-
σία του πολίτη και της κοινωνίας. 

Σε όλη την επεξεργασία στις συνεδριάσεις των επιτροπών µας,
που προηγήθηκαν, είχαµε την ευκαιρία να σας κάνουµε προτά-
σεις, να ακούσετε την κριτική µας και να εντοπίσετε τα προβλη-
µατικά σηµεία που σας τονίσαµε σύσσωµη η Αντιπολίτευση, αλλά
και οι φορείς. Εσείς επιλέξατε να απαξιώνετε σε κάθε συνε-
δρίαση κάθε επιχείρηµα που αναδείκνυε την αδυναµία του σηµε-
ρινού σας νοµοθετήµατος. Απαξιώσατε, όµως, και τα κόµµατα,
αλλά και τους φορείς είτε ως άσχετους, είτε ως καθοδηγούµε-
νους, είτε ερµηνεύοντας επιλεκτικά τη θέση τους. 

Κύριε Βορίδη, η δογµατική σας προσέγγιση, η διαρκής, επί-
µονη, αλλά και µονότονη εκ µέρους σας εκνοµίκευση και θεωρη-
τικοποίηση πολιτικών και των πρακτικών ζητηµάτων απέκλεισε τη
συζήτηση που οφείλαµε να κάνουµε περί δηµοκρατίας, αποκέ-

ντρωσης και ενίσχυσης της συµµετοχής του πολίτη. 
Η κριτική µας έγινε στη βάση επιστηµονικών αρχών και επίγνω-

σης των προβληµάτων της δηµόσιας διοίκησης, τα οποία το νο-
µοσχέδιο σε καµία περίπτωση δεν µπορεί να επιλύσει. Και
εξάλλου, επειδή πολλές φορές αναρωτηθήκατε και µας ρωτή-
σατε τι µπορούσατε να κάνετε και τι έπρεπε να κάνετε, εσείς
είστε η Κυβέρνηση και ο αρµόδιος Υπουργός. Νοµοθετείστε ορ-
θά και µε αποτέλεσµα και µην µας απαντάτε µε ερωτήσεις του
τύπου «Πείτε µου, τι θέλετε να κάνω;». Σας τα είπαµε και αυτά. 

Μπήκατε σε µια λογική σύγκρισης του ποιος κυβερνάει τον
τόπο και πόσο κυβέρνησε τον τόπο ο καθένας. Σας το ξαναείπα,
αλήθεια, η διακυβέρνηση της χώρας ξεκινά το 2015; Γιατί µας
ρωτούσατε συνέχεια: «Γιατί δεν τα κάνατε επί της δική σας δια-
κυβέρνησης;». Πόσα χρόνια κυβερνά η Νέα Δηµοκρατία; Πόσες
αλλαγές έκανε συνολικά στην αυτοδιοίκηση, στη δηµόσια διοί-
κηση και στην τοπική αυτοδιοίκηση; Καµµία. Από άλλες κυβερ-
νήσεις έγιναν όλες οι αλλαγές. Εκτός και αν µετράτε τα χρόνια
µόνο από το 2019 έως σήµερα, οπότε να συζητήσουµε άλλα πρά-
γµατα. Σε καµµία περίπτωση, πάντως, µεταρρυθµιστικά, αλλά συ-
ντηρητικά. Εκτός κι αν συζητάµε, επίσης, µόνο για τη δική σας
θητεία, οπότε ναι, καταλαβαίνω ότι νιώθετε πως κάνετε µία µε-
γάλη µεταρρύθµιση. Δεν είναι, όµως, µεταρρύθµιση αυτή την
οποία εσείς µεθαύριο ως πρώην Υπουργός θα δικαιολογήσετε
ότι εσείς την κάνατε, αλλά οι επόµενοι δεν την συνέχισαν. 

Μιλήσατε για σύστηµα. Μιλούσαµε πολλές ώρες για σύστηµα.
Είναι προφανές ότι τασσόµαστε υπέρ ενός πραγµατικού συστή-
µατος πολυεπίπεδης διακυβέρνησης, στο οποίο θα ορίζονται µε
σαφήνεια ο αποκεντρωτικός τρόπος λειτουργίας, η ενίσχυση της
συµµετοχής των πολιτών, οι σχέσεις κάθε επιπέδου µε τους φο-
ρείς της οικονοµίας και της κοινωνίας των πολιτών. Στο νοµοσχέ-
διο δεν προδιαγράφεται τέτοιο σύστηµα και, όπως σωστά λέτε,
αυτό που φέρατε προς νοµοθέτηση είναι σύστηµα µόνο κατ’
όνοµα και σίγουρα όχι πολυεπίπεδης διακυβέρνησης, όπως σας
εξηγούµε. 

Στο νοµοσχέδιο λείπει η συνολική θέαση και έχει πρόβληµα
στην τελική εκροή. Δηλαδή, τι θα προκύπτει µετά από τις διαδι-
κασίες εντός του συστήµατος; Μια πράξη υπουργικού συµβου-
λίου. Μπορεί η πράξη να αλλάξει µε τη νοµοθεσία που ορίζει
όργανα και αρµοδιότητες; Μέχρι σήµερα δεν πέτυχαν οι αλλα-
γές, απλώς είναι µε την αρµοδιότητα ενός Υπουργού. Τώρα, µε
παραπάνω Υπουργούς θεωρείτε ότι θα πετύχει; Τα συστήµατα
είναι ιεραρχικά δοµηµένα κι εδώ υπάρχει η γνωστή ιεραρχία,
αλλά η πρωτοβουλία ξεκινάει από κάτω. Εάν δεν ξεκινήσει, τι θα
γίνει; Πώς θα υπερνικηθεί η γνωστή αδράνεια του συστήµατος; 

Μιλήσατε για αρχές. Είπατε πως όλες οι αρχές της δηµόσιας
διοίκησης και της πολυεπίπεδης διακυβέρνησης εξυπηρετούνται
µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο. Όπως είναι γνωστό, η απλή πα-
ράθεση αρχών δεν αρκεί για να εφαρµοστούν αυτές, οι οποίες
σίγουρα δεν εφαρµόζονται από µόνες τους. 

Την αρχή της νοµιµότητας δεν την σεβαστήκατε όταν ψηφί-
σατε τον ν.4623 και αλλάξατε τη συγκρότηση των οικονοµικών
επιτροπών αποσπώντας αρµοδιότητες των δηµοτικών συµβου-
λίων. Σήµερα καταδικάζεστε από το Συµβούλιο της Επικρατείας
και τώρα αλλάζετε αυτή τη νοµοθέτησή σας. 

Την αρχή της αποτελεσµατικότητας που περιγράφετε δεν την
είδαµε να εφαρµόζεται ούτε στην αντιµετώπιση των πυρκαγιών,
ούτε των πληµµυρών, ούτε των χιονοπτώσεων, ούτε στην έκδοση
των συντάξεων, ούτε στην τιθάσευση της ακρίβειας. Γιατί µιλάµε
για αρχές, έτσι δεν είναι; 

Την αρχή της επικουρικότητας ουδείς την έχει δει εφαρµοζό-
µενη στην ελληνική πραγµατικότητα. Την αρχή της νοµιµότητας
και του κράτους δικαίου δεν την είδαµε στις υποκλοπές και στις
απευθείας αναθέσεις. Οπότε, καλύτερα ας µην παραθέτουµε
αρχές. 

Μας ρωτήσατε πολλές φορές τι λείπει από ένα τέτοιο νοµο-
σχέδιο. Πέρα από τις αρχές και τις προτεραιότητες που σας είπα
ότι πρέπει να εξυπηρετούνται, θα θέλαµε να υπάρχουν διατάξεις
που θα διασφαλίζουν την τήρηση και την εφαρµογή των αρχών
που περιγράψατε. Οι αρχές δεν χρειάζεται να αναφέρονται τόσο
πανηγυρικά, αλλά να προκύπτουν µέσα από τις διατάξεις για το
πώς αυτές θα εφαρµόζονται. 
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Δευτερευόντως, αφού ρωτάτε, σας λέµε πως για να γίνεται
ορθή κατανοµή σε επίπεδο αρχών, απαιτούνται και δύο άλλες
αρχές, λιγότερο γενικόλογες και πιο τεχνικές αρχές. Πρώτον,
αυτή της ενσωµάτωσης του πολίτη στην κοινότητα, µε την οποία
σηµατοδοτούνται όλα εκείνα που οφείλει να έχει ως πολίτης,
ώστε να δηµιουργούνται οι καθηµερινές ρουτίνες που του δίνουν
την αίσθηση της βεβαιότητας, της σταθερότητας, της ανταπό-
κρισης και της αφοσίωσης εκεί όπου χρειάζεται τις δηµόσιες
υπηρεσίες. Και δεύτερον, η αρχή της ολοκλήρωσης, που ορίζει
το πλαίσιο εντός του οποίου επιτυγχάνονται οι στόχοι της δηµό-
σιας πολιτικής, µεγιστοποιούνται δηλαδή τα αποτελέσµατά της.
Οι αρχές αυτές είναι ιδιαίτερα χρήσιµες, προκειµένου να κατα-
νέµονται αρµοδιότητες, καθώς έχουν µεγάλη πρακτικότητα σε
αντίθεση µε τις περιγραφόµενες, που προφανώς χρειάζονται,
αλλά δεν είναι κατάλληλες για να δώσουν χειροπιαστά και απο-
τελεσµατικά κριτήρια και πολιτικές κατανοµής. 

Μεθοδολογία. Είπατε ότι το νοµοσχέδιο σέβεται και προβλέπει
τη µεθοδολογία και µας ρωτήσατε, εάν διαβάσαµε το άρθρο. Όχι
µόνο το διαβάσαµε, αλλά κατανοήσαµε αυτό που επισήµαιναν
τόσο οι φορείς, όσο και η ΚΕΔΕ, που σας έχει στείλει έγγραφό
της, όπου τι λέει ρητά; Θα το διαβάσω. Λέει η ΚΕΔΕ: «Δεν συµ-
φωνούµε µε την προτεινόµενη µεθοδολογία, η οποία αποµονώνει
τις αρµοδιότητες από τις δοµές που ασκούνται αναζητώντας σε
δεύτερο χρόνο τους πόρους που χρησιµοποιούν οι δοµές αυτές
για την άσκησή τους.». 

Σας µιλήσαµε για τις διυπουργικές επιτροπές επίλυσης αυτών
των ζητηµάτων ταύτισης και µας είπατε ότι δεν λύνουµε κανένα
πρόβληµα. Προφανώς, όµως, δεν είναι έτσι. Ήδη σας δείξαµε ότι
οι διυπουργικές είναι εντελώς απαραίτητες στην αντιµετώπιση
ενός κατ’ εξοχήν, πράγµατι, πολύπλοκου προβλήµατος. Το Ανά-
πτυξης και το Υπουργείο Περιβάλλοντος µε τη δηµιουργία τέ-
τοιων επιτροπών -και µάλιστα τις επιτροπές αυτές τις προβλέ-
ψαµε το 2018 και τα Υπουργεία αυτά τις ενεργοποίησαν µετά-
κατάφεραν να έχουν σηµαντικά στοιχεία πολυεπίπεδης διακυβέρ-
νησης. Δεν τα υιοθετείτε ούτε από τη δικιά σας καλή πρακτική.
Και ξαναλέµε ότι, εάν σύµφωνα µε εσάς οι διυπουργικές δεν έλυ-
σαν ζητήµατα και µόνο διαβουλεύονταν πολιτικά, τότε πώς θα
λύσουν τα ζητήµατα οι συνεδριάσεις πέντε Υπουργών, Γενικών
Γραµµατέων και όλων των υπολοίπων υπηρεσιακών και των πο-
λιτικών παραγόντων; 

Σχετικά µε το Συµβούλιο Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης σας
άκουσα χθες να απαντάτε: «Μα, τι θέλετε; Θέλετε συµβούλιο ή
δεν θέλετε συµβούλιο; Θέλετε να υπάρχει ο Υπουργός ή δεν θέ-
λετε να υπάρχει ο Υπουργός; Θέλετε να υπάρχει κάποια από-
φαση ή δεν θέλετε να υπάρχει κάποια απόφαση;». Σας έχουµε
περιγράψει όλα αυτά και από πού πρέπει να παρθούν οι αποφά-
σεις και πώς πρέπει να λύνονται και να προχωράνε αυτά τα ζητή-
µατα.  

Το ότι το συµβούλιο απαρτίζεται κυρίως από πολιτικά πρό-
σωπα, τα οποία ήδη καταθέτουν τη γνώµη και τις προτάσεις τους
στην ιεραρχία και σε εσάς ως Υπουργό, όπως σας είπα χθες
ξανά, το καθιστά λειτουργικά αναξιόπιστο στο να αξιολογεί την
εγκυρότητα µιας πρότασης, µιας αλληλοεπικάλυψης. Ουσια-
στικά, γίνεται η ίδια δουλειά όπως γίνεται και σήµερα.  

Οπότε ο Υπουργός δεν θα έχει ουσιαστικά ξανά διπλή δουλειά
µαζί µε αυτή που γίνεται ταυτόχρονα; Απλά τη θεσµοθετείτε; Την
κάνετε ένα σύστηµα µόνο; Μα το έχετε ήδη. Ας αναλάβει ο Υ-
πουργός σε συνεργασία µε τον προτείνοντα Γενικό Γραµµατέα
την ευθύνη να θέσει στο Υπουργικό Συµβούλιο την επίλυση όλων
των προβληµάτων όπου τα εντοπίζει. 

Όσον αφορά τα σχέδια δράσης που προβλέπετε µε το νοµο-
σχέδιο θέλω να πω τα εξής. Τα σχέδια δράσης που µπαίνουν
ποιος ακριβώς θα τα συντάσσει; Με τι ιδιαίτερες γνώσεις; Ποια
ακριβώς διαδικασία θα ακολουθήσει; Κάτω από ποιες συνθήκες;
Με ποια  στόχευση; Δεν µας τα λέτε. Αµφιβάλλουµε πλήρως και
δεν είµαστε οι µόνοι, το είπαν και οι δηµόσιοι υπάλληλοι, το είπαν
και άλλοι φορείς και εκπρόσωποι, ενώ φαίνεται πως είναι η κοινή
άποψη µεταξύ των δηµοσίων υπαλλήλων του Υπουργείου, του
δικού σας Υπουργείου, για το εάν θα ξεκινήσει η διαδικασία και
για το αν θα συνταχθούν σχέδια. Οπότε πριν δούµε κάτι χειρο-
πιαστό πριν προβλέψουµε καν πως αυτά θα συντάσσονται, ας

µην βιαστούµε να πανηγυρίζουµε για την επιτυχία µιας διακήρυ-
ξης. 

Κύριε Βορίδη, καταψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο και κατα-
ψηφίζουµε συνολικά τα νοµοσχέδιά σας. Και µας εγκαλέσατε γι’
αυτό, επειδή τα καταψηφίζουµε. Δεν φταίµε εµείς που τα νοµο-
σχέδια που φέρνετε είναι και κακής στόχευσης, ανεπαρκώς επε-
ξεργασµένα και δεν εφαρµόζονται. Μέχρι σήµερα δεν έχουν
παράξει αποτελέσµατα στη δηµόσια διοίκηση. Αυτό µάλιστα µας
επιβεβαιώνει, αλλά αυτά συµβαίνουν όταν δεν εµπιστευόµαστε
τα στελέχη του Υπουργείου και βασιζόµαστε στο έργο λίγων ή
κάποιων µόνο ιδιωτικών εταιρειών που µας γράφουν ακόµα και
τον νόµο. 

Καταψηφίζουµε τα νοµοσχέδιά σας συνολικά γιατί δεν απα-
ντούν στα σηµερινά προβλήµατα και γιατί δεν θέτουν τις προτε-
ραιότητες που έχει σήµερα η χώρα. Με αυτό το νοµοσχέδιο έχου-
µε την εγκαθίδρυση µια συγκεντρωτικής, γραφειοκρατικής και
αδιαφανούς διοίκησης, όπου γίνεται σαφής και ορατή η δική σας
πολιτική επιλογή που αποτυπώθηκε και στον νόµο του επιτελικού
κράτους και αποκαλύφθηκε πανηγυρικά και στην υπόθεση των
υποκλοπών και στην υπόθεση των απευθείας αναθέσεων και συ-
νολικά της αδιαφάνειας που έχετε επιβάλει στη δηµόσια ζωή της
χώρας.

Όχι µόνο δεν εγκαθιστά το νοµοσχέδιο σύστηµα πολυεπίπεδης
διακυβέρνησης, αλλά υπολείπεται δραµατικά του µέσου όρου
άλλων ευρωπαϊκών χωρών στα αντίστοιχα πεδία. Αγνοεί τις καλές
πρακτικές, παρ’ όλο που αναφέρετε κάποιες χώρες, και παρακά-
µπτει τις προτάσεις εµπειρογνωµόνων εγκαθιστώντας ένα σύ-
στηµα βαρετά επίπεδης διακυβέρνησης, βγαλµένο από τις
γνήσιες παραδόσεις του συγκεντρωτισµού και του αυταρχισµού
της δεξιάς παράταξης. Και ενισχύει την κρίση δηµοκρατίας που
µε κυνισµό επιβάλλετε και απέναντι στην οποία η αλλαγή διακυ-
βέρνησης που έρχεται από τον Αλέξη Τσίπρα θα επιβάλλει ακόµα
πιο βαθιά δηµοκρατία, πραγµατική δηµοκρατία και ανάδειξη των
πραγµατικών προβληµάτων του λαού και επίλυσης αυτών.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ να κλείσει
το σύστηµα εγγραφής. 

Στο Βήµα καλείται η συνάδελφος κ. Ευαγγελία Λιακούλη από
το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα σας, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

καλή και ευλογηµένη χρονιά σε όλους µας, µε δύναµη και υγεία,
µε κουράγιο να εκπροσωπήσουµε την πατρίδα µας, τον τόπο
µας, τους ανθρώπους µας, σε όλα τα µεγάλα που πρέπει να γί-
νουν, σε όλα εκείνα που πρέπει να διορθωθούν, σε όλα εκείνα
που είµαστε κι εµείς συνυπεύθυνοι να αλλάξουµε, αφού κι εµείς
οι ίδιοι πρέπει πρώτα να γίνουµε η αλλαγή που ζητάµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, σήµερα καλού-
µαστε να ψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο, που όπως εκτενώς έχω πει
και στις επιτροπές, είναι απολύτως κενό περιεχοµένου. Δεν απο-
τελεί παρά ένα επικοινωνιακό τέχνασµα εν όψει των εκλογών για
να µπορείτε εσείς, κύριε Βορίδη, και οι υποψήφιοι της Νέας Δη-
µοκρατίας να βγαίνετε έξω στην πολιτική πιάτσα και να µπορείτε
κάτι να λέτε, γιατί µετά από τέσσερα ολόκληρα χρόνια διακυβέρ-
νησής σας, πράξατε το απόλυτο µηδέν για την αυτοδιοίκηση και
την αποκέντρωση των αρµοδιοτήτων. Και αφού έχετε µπροστά
σας το ολοστρόγγυλο µηδενικό και δεν µπορείτε να το διαχειρι-
στείτε, τι να κάνετε κι εσείς; Σκαρφιστήκατε να ψηφίσετε στα
χαρτιά µια µεθοδολογία, λέτε, για τις ανακατανοµές αρµοδιοτή-
των και να έχετε να γράψετε κάτι κι εσείς στο φυλλάδιο.

Και αυτά βεβαίως δεν τα λέω για να σας κάνω αντιπολίτευση.
Ο ίδιος ο κ. Μητσοτάκης, Πρόεδρός σας και Πρωθυπουργός της
χώρας, τον Απρίλη του 2018 προεκλογικά ως Αρχηγός τότε της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, στο κοινό συνέδριο ΚΕΔΕ - ΕΝΠΕ,
όπου ήµουν εκεί και τον άκουσα ως εκπρόσωπος της Περιφέ-
ρειας Θεσσαλίας, είπε ότι µέσα στους έξι πρώτους µήνες της δια-
κυβέρνησής σας θα ξεκαθαριστούν όλες οι αρµοδιότητες, θα
αναπροσδιοριστούν οι αρµοδιότητες του κεντρικού κράτους, των
αποκεντρωµένων διοικήσεων, των δήµων και των περιφερειών.
Είπατε να ενισχυθεί ο ρόλος της αυτοδιοίκησης και µάλιστα ο κ.
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Μητσοτάκης το απογείωσε. Είπε ότι θα κάνει και το πιλοτικό πρό-
γραµµα για τη µεταφορά δοµών κοινωνικής πολιτικής, όπως επί-
σης και την πιλοτική µεταφορά των κέντρων υγείας στην
αυτοδιοίκηση. 

Ο κύριος Πρωθυπουργός είπε ότι αυτές οι παρεµβάσεις θα γί-
νονταν στους πρώτους έξι µήνες της διακυβέρνησής σας, δη-
λαδή µέχρι τα τέλη του 2019.

Παρακαλώ καταθέτω για τα Πρακτικά της Βουλής την οµιλία
του κυρίου Πρωθυπουργού. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ευαγγελία Λιακούλη καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και αφού είπε, λοιπόν, αυτά ο κύριος Πρωθυπουργός και δεν
τα έκανε βεβαίως, ήρθε και ο Υπουργός Επικρατείας κ. Γεραπε-
τρίτης για το ίδιο θέµα, τον Σεπτέµβρη του 2019 πλέον, στο 7ο

Συνέδριο της Περιφερειακής Ανάπτυξης. Αυτό είναι το κακό,
κύριε Υπουργέ, ότι τα συνέδρια κρατάνε πρακτικά. Μπορείτε µε
µια νοµοθετική ρύθµιση να παρέµβετε και να λύσετε το θέµα,
ώστε να µην κρατούνται πρακτικά στα συνέδρια γιατί σας καίνε
τα πρακτικά αυτά. Τι είπε, λοιπόν, ο κ. Γεραπετρίτης; Εδώ τον
έχω. Είχε δεσµευτεί, λέει, πως στη δεύτερη φάση ανάπτυξης του
επιτελικού κράτους -θυµάστε τότε µε τα επιτελεία σας, τους επι-
τελάρχες, τους επιτελικούς που επιτελούν ένα επιτελικό έργο-
θα γινόταν µε µεγάλη µεταφορά αρµοδιοτήτων της τάξης του
80% των συνολικών αρµοδιοτήτων που επαφίεται σε ένα κράτος
αυτή τη στιγµή, που δεν θα έπρεπε να υπάρχει. «Και θα αναπτυ-
χθεί…», είπε ο κ. Γεραπετρίτης, «…τους επόµενους οκτώ µήνες.
Συνολικά θα έχουµε τελειώσει µέσα σε τρεις µήνες ορίζοντα. Δεν
δίνω παραπάνω.»

Καταθέτω στα Πρακτικά και αυτό το έγγραφο.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ευαγγελία Λιακούλη καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και για να µην λέτε, κύριε Βορίδη, ότι είµαι υπερβολική αλλά
και για να µην σας αφήσω παραπονεµένο επειδή αναφέρθηκα
στον κ. Μητσοτάκη και στον κ. Γεραπετρίτη και όχι σε εσάς, να
και η δική σας δηµόσια δέσµευση στις 14 Οκτωβρίου 2021 στο
Συνέδριο της ΚΕΔΕ στη Θεσσαλονίκη, όπου ήµασταν πάλι µαζί.
Εκεί δεσµευτήκατε ότι µέχρι το τέλος εκείνου του έτους θα είχε
τελειώσει το θέµα της µεταφοράς αρµοδιοτήτων από τις αποκε-
ντρωµένες στους ΟΤΑ.

Καταθέτω και αυτό το έγγραφο στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ευαγγελία Λιακούλη καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας λέω ότι είναι πρόβληµα τα Πρακτικά. 
Πέρασαν, λοιπόν, οι µήνες, πέρασαν τα χρόνια κι αυτό που

απέµεινε από εσάς είναι τα πυροτεχνήµατα των ποµπωδών εξαγ-
γελιών για το τίποτα. Πράξετε το απόλυτο τίποτα. Φέρνετε τώρα
λίγο πριν τις εκλογές µια αράδα από επικοινωνιακές ατάκες. Φέρ-
νετε εξαγγελίες µε ένα τεράστιο και δαιδαλώδες «θα». Τι «θα»
κάνετε το επόµενο χρονικό διάστηµα, τι «θα» θα ρυθµίσετε, τι
«θα» αλλάξετε, τι «θα» αποκεντρώσετε.

Καλείτε, λοιπόν, τους Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου,
της Κοινοβουλευτικής Προοδευτικής Δηµοκρατίας -για να µην
παρεξηγούµαστε γιατί αυτές τις µέρες είδαµε πολλά µε τους
τέως και τους έκπτωτους- και µας ζητάτε να παραγκωνίσουµε
όλα τα σχέδια, όλες τις ρυθµίσεις, όλες τις συζητήσεις, όλες τις
διαβουλεύσεις και να υπερψηφίσουµε το τεράστιο δικό σας «θα».
Με παραγκωνισµένη την τοπική αυτοδιοίκηση, µε παραγκωνι-
σµένα, όµως, και όλα τα υπόλοιπα Υπουργεία.

Και γιατί το λέω αυτό; Ο Υπουργός Εσωτερικών, που ας µην
ξεχνιόµαστε, ο κ. Μητσοτάκης τον έχει πετάξει στη δωδέκατη
θέση της τάξης των δεκαεννέα Υπουργείων -έγινε και αυτό-, ανα-
δεικνύεται πλέον µε αυτό το νοµοσχέδιό σας, σαν ένας µικρός
Πρωθυπουργός, κύριε Υπουργέ. Πιστεύω ότι δεν το κάνατε επί
τούτου για να αναδείξετε έτσι τον εαυτό σας στην επόµενη τυχόν
διακυβέρνησή σας.

Θα αλωνίζει, όµως, αυτός σε επόµενα ξένα χωράφια, για ξένες
αρµοδιότητες, άλλων Υπουργείων, αυτός θα λύνει και θα δένει,
βάζοντας φρένο στην ανακατανοµή τους, ακόµη κι αν του το ει-
σηγείται αυτός ο πολυδαίδαλος µηχανισµός. 

Αυτοαναιρείστε συνεχώς στη Νέα Δηµοκρατία, τάσσεται την
αποκέντρωση, σκαρφίζεστε ό,τι πιο συγκεντρωτικό υπάρχει και
ευφάνταστο και το φέρνετε στη Βουλή. Προχωράτε ακόµα πε-
ρισσότερο σε µία αλαζονική απόπειρα παράκαµψης της νοµοθε-
τικής εξουσίας, που προκύπτει από την παράγραφο 2 του άρθ-
ρου 14. Εκεί, λοιπόν -γιατί τα λέω όλα αυτά- ορίζεται ότι η ανα-
κατανοµή ή µεταφορά αρµοδιοτήτων εγκρίνεται µε πράξη του
Υπουργικού Συµβουλίου. 

Σας ρώτησα επανειληµµένως στις επιτροπές, πώς είναι δυνα-
τόν µία µεταφορά αρµοδιότητας από ένα Υπουργείο, για παρά-
δειγµα στους δήµους, να εγκρίνεται από το Υπουργικό Συµβού-
λιο και µόνο; Ποια νοµική ισχύ, ποια νοµικά αποτελέσµατα έχει
αυτή η έγκριση; Ειλικρινά, όσα γράφετε αποτελούν προσβολή
και για το νοµικό µας πολιτισµό και για το νοµικό µας κόσµο.

Οφείλω να ξεκαθαρίσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να
είναι απόλυτα σαφές σε όσους πολίτες ενδεχοµένως µας παρα-
κολουθούν, ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο δεν γίνεται η παραµικρή
αλλαγή στο οτιδήποτε. Ούτε µισή αρµοδιότητα δεν αλλάζει, δεν
ξεκαθαρίζει, δεν µεταφέρεται. Υπογραµµίζω πως κάθε συζήτηση
σε αυτό το νοµοσχέδιο περιττεύει, αν συγκρίνει κανείς το περιε-
χόµενο του νοµοσχεδίου και όσα τάξατε, κύριε Βορίδη, στις συ-
νεδριάσεις της επιτροπής µε το ετήσιο σχέδιο δράσης του
Υπουργείου Εσωτερικών για το 2023. 

Και εδώ µένω, και µένω για να πω ότι έχει αναρτηθεί στην ιστο-
σελίδα της ελληνικής Κυβέρνησης, το gov.gr, για να το βρουν και
οι πολίτες, καταθέτω στα Πρακτικά τις σελίδες που αφορούν τη
δηµόσια διοίκηση και την τοπική αυτοδιοίκηση.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ευαγγελία Λιακούλη καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν ετήσιο σχέδιο δράσης, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Λιακούλη, σας
ζητώ συγγνώµη, αλλά θα σας διακόψω για τριάντα δεύτερα για
να κάνω µία ανακοίνωση, γιατί τα παιδάκια του νηπιαγωγείου δεν
µπορούν να περιµένουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό
πρόγραµµα «Μικρό Εργαστήρι Δηµοκρατίας» δεκαοκτώ µαθητές
και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το
Νηπιαγωγείο της Βουλής των Ελλήνων. 

Παιδάκια, καλώς ήρθατε στη Βουλή.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Να καλωσορίσουµε και εµείς τα

παιδιά και µάλιστα του νηπιαγωγείου, κύριε Πρόεδρε.
Να συνεχίσω λέγοντας ότι κατέθεσα, µόλις, στα Πρακτικά της

Βουλής το ετήσιο σχέδιο δράσης του Υπουργείου Εσωτερικών
για το 2023, κύριε Υπουργέ. Μελέτησα προσωπικά, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, και τις εβδοµήντα τρεις σελίδες. Ο Πρωθυπουρ-
γός έχει ξεκαθαρίσει ότι οι εκλογές θα γίνουν την άνοιξη. Μά-
λιστα, χθες µας είπε Απρίλη ή Μάη. Ο κυβερνητικός, λοιπόν, χρό-
νος που σας απέµεινε είναι το πρώτο τρίµηνο του 2023. Μέσα
στο πρώτο τρίµηνο του 2023, στο δικό σας σχέδιο δράσης, που
κατέθεσα, δεν υπάρχει καµµία υλοποίηση έστω κάποιας ρύθµι-
σης του νοµοσχεδίου, το οποίο µας φέρνετε σήµερα στη Βουλή.
Δηλαδή, µέσα στο πρώτο τρίµηνο του 2023, δεν θα κάνετε τίποτε
ούτε για την αποσαφήνιση των αρµοδιοτήτων ούτε για την απο-
κέντρωση αρµοδιοτήτων στην τοπική αυτοδιοίκηση. 

Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής, εξηγώντας το νοµο-
σχέδιο -θυµάστε τότε, κύριε Βορίδη, που µας επιπλήξατε, µας
µαλώσατε, µας είπατε ότι σχεδόν ανόητοι είµαστε, δεν καταλά-
βαµε απολύτως τίποτα από το µεγαλεπήβολο και εµπνευσµένο
νοµοσχέδιο σας- το πρώτο πράγµα που µας είπατε ότι θα κάνει
το νοµοσχέδιο είναι να πατάει το κουµπί και να βγαίνουν οι αρ-
µοδιότητες, να φαίνεται η σύγκρουση, η επικάλυψη και το επί-
πεδο στο οποίο είναι τοποθετηµένες µε όλα τα δεδοµένα,
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προσωπικό κόστος και απολογισµός, κατά λέξη, είπατε. 
Μας µιλήσατε, λοιπόν, για ένα κουµπί, κύριε Υπουργέ. Κοιτάζω

το ετήσιο σχέδιο δράσης του Υπουργείου σας, όχι µόνο κουµπί
δεν φτιάχνετε, αλλά ούτε καν προβλέπετε το παραµικρό να κινη-
θείτε προς την κατεύθυνση αυτή. Το κουµπί το έχετε πετάξει από-
λυτα µακριά σας στο τέλος του 2023. Αναφέρεστε, µάλιστα, για
το τέταρτο τρίµηνο του 2023, δηλαδή µε απλά λόγια, «ζήσε Μάη
µου να φας τριφύλλι». 

Το συµπέρασµα βάσει των δικών σας πεπραγµένων και αυτών
που γράφετε και καταθέσαµε στα Πρακτικά είναι το πιο γλαφυρό
παράδειγµα πολιτικής εξαπάτησης, απόλυτης αντιστοιχίας έργων
και λόγων που έχει µέχρι τώρα διαπραχθεί από το Υπουργείο
Εσωτερικών. Και το λέµε µε αγανάκτηση όχι για να σας κάνουµε
Αντιπολίτευση. Εσείς είστε αυτοί που είστε, εµείς είµαστε αυτοί
που είµαστε. Έτσι κι αλλιώς εµείς όταν δείχνουµε το φεγγάρι,
εσείς κοιτάζετε το δάχτυλο, το έχουν καταλάβει αυτό όλοι.

Άλλο είναι το πρόβληµά µας. Το πρόβληµά µας είναι ότι µιλάµε
για την τοπική αυτοδιοίκηση όπου θα έπρεπε να είµαστε πιο σο-
βαροί. Μιλάµε για τον κεντρικό µοχλό, την παραγωγική µηχανή,
την ελπίδα ανάπτυξης, το κεντροβαρές σύστηµα διοίκησης που
µπορεί να σηκώσει τη χώρα ψηλά και εσείς παίζετε µε την αυτο-
διοίκηση, παίζετε µε την αποκέντρωση. Μας µιλάτε για την απο-
κεντρωµένη διοίκηση για παράδειγµα ότι θα φτιάξετε έναν
µηχανισµό που µόνο λίγα θα κάνει, ελάχιστα θα επιβλέπει και ου-
σιαστικά ο ρόλος της θα είναι τελείως συµπληρωµατικός και βά-
ζετε καινούργιους γραµµατείς στις αποκεντρωµένες διοικήσεις
τα δικά σας κοµµατικά στελέχη, τα γαλάζια σας παιδιά µικρότε-
ρης ή µεγαλύτερης ηλικίας τα τοποθετείτε εκεί και έρχεστε στο
Κοινοβούλιο και προσβάλλετε το θεσµό της διαδικασίας της κοι-
νοβουλευτικής, λέγοντας εσείς, κύριε Υπουργέ, ότι φέρνετε το
νοµοσχέδιο για την πολυεπίπεδη διακυβέρνηση και έρχονται οι
δήµαρχοι και οι περιφερειάρχες και ρωτάνε εµάς αν πραγµατικά
αλλάζει η Κυβέρνηση σας τον νόµο για την πολυεπίπεδη διακυ-
βέρνηση, που είναι στόχος τους, είναι το όραµα της αυτοδιοίκη-
σης για το µέλλον που είναι αυτό που µπορεί εν πάση περιπτώσει
να ξεκινήσει την ατµοµηχανή και να σώσει τη χώρα από πολλές
περιπέτειες, στην οποία τόσο εσείς όσο και οι ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ µε
το νοµοσχέδιο του «ΚΛΕΙΣΘΕΝΗ» την έχουν βάλει.

Δεν απαντήσατε σε τίποτα. Δεν δώσατε κανένα στοιχείο. Σας
κάναµε ερωτήµατα γραπτά, προφορικά, σας µίλησαν οι φορείς,
ήρθε ο κ. Κοντιάδης που τον καλέσαµε εκεί, συστήσατε µια µε-
γάλη επιτροπή για να συζητήσει και να διαβουλευτεί το σύστηµα
της αυτοδιοίκησης. Τίποτα, µηδέν και εκεί. Τίποτα δεν πήρατε,
µε κανέναν δεν συζητήσατε, το πόρισµα της επιτροπής δεν το
αξιοποιήσατε. Φτιάχνετε επιτροπές στο επιτελικό σας κράτος και
τα πετάτε όλα στον κάλαθο των αχρήστων. Αυτή την πολιτική
εφαρµόζεται, αυτό θεωρείται ότι είναι ουσιαστικό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό που έφερε
το Υπουργείο Εσωτερικών αποδείχτηκε «kinder έκπληξη», αλλά
εδώ δεν είναι ούτε παιδικό πάρτι ούτε παιδική χαρά. Οι σηµαντι-
κές διατάξεις κρατήθηκαν κρυµµένες από εµάς τους Βουλευτές
µέχρι αργά χθες τη νύχτα. Και θεωρώ και σας το λέω, κύριε
Υπουργέ, θεσµικά αδιανόητο να µάθουµε τελευταία στιγµή τι κα-
λούµαστε να ψηφίσουµε στην Ολοµέλεια όσον αφορά τις δηµο-
τικές επιτροπές και το «Βοήθεια στο Σπίτι».

Σας ζητάµε εδώ και δέκα µέρες ποια είναι αυτή η τροπολογία
την οποία θα φέρετε προκειµένου να εξισορροπήσετε την κατά-
σταση και να εναρµονιστείτε µε την απόφαση του Συµβουλίου
της Επικρατείας που ήταν κόλαφος για την Κυβέρνησή σας και
σας είπε πόσα λάθη κάνατε µε την αυθαίρετη µεταφορά των αρ-
µοδιοτήτων από τα δηµοτικά συµβούλια στις επιτροπές, οι οποίες
παράγουν αυτή τη στιγµή άκυρες αποφάσεις. 

Και αντί να µας δώσετε, λοιπόν, σε ένα χαρτί τις σκέψεις σας
για να µπορέσουµε να διαβουλευτούµε µαζί σας χθες το βράδυ
αργά, µέσα στη νύχτα, όπως συνηθίζετε, µε ένα γονατογράφηµα
ήρθατε και καταθέσατε την τροπολογία για να τη δούµε εµείς σί-
γουρα σήµερα πρωί - πρωί και να αποφασίσουµε τι είναι σωστό
και τι όχι. 

Είναι δυνατόν, κύριε Υπουργέ; Θεωρείτε ότι είναι σωστό για το
Κοινοβούλιο και για την ελληνική δηµοκρατία να ψάχνουµε να
βρούµε σε ποια κοπή πίτας πήγε ο κ. Βορίδης και σε ποια ο κ.

Πέτσας και τι έχουν ανακοινώσει και ποια είναι η διαρροή που
έβγαλαν οι δηµοσιογράφοι για να πληροφορηθούµε το περιεχό-
µενο της απόφασης της δική σας για το πώς θα αντιµετωπίσετε
την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, για το πώς θα
αντιµετωπίσετε το καυτό θέµα της «Βοήθειας στο Σπίτι»; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτή)

Ρητά λέω -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- ότι τέτοια απαξίωση
των Βουλευτών, τέτοιος ευτελισµός του νοµοθετικού έργου µε
υπερβαίνει όχι µόνο πολιτικά, αλλά και σαν έναν άνθρωπο της
αυτοδιοίκησης που την υπηρέτησα επί είκοσι οκτώ συναπτά έτη.
Είναι πρωτοφανές. Δεν έχω τι άλλο να σας πω. Δεν µας έχει αυτό
ξανασυµβεί.

Θα ήθελα να πω µια κουβέντα για το «Βοήθεια στο Σπίτι». Εµάς
η θέση µας είναι ξεκάθαρη, την έχουµε θεσµικά διατυπώσει σε
αλλεπάλληλες κοινοβουλευτικές πρωτοβουλίες. Η ρύθµιση οφεί-
λει να διασφαλίζει τη συνεργασία µε όλους και τη συνέχιση της
εργασίας όλων των ήδη υπηρετούντων στο «Βοήθεια στο Σπίτι».
Ξέρετε ότι µε τη ρύθµιση που φέρνετε εξαιρούνται συγκεκριµένοι
εργαζόµενοι από τη συγκεκριµένη ρύθµιση και αυτό δηµιουργεί
πλείστα όσα προβλήµατα και νοµικής φύσεως προβλήµατα. 

Το «Βοήθεια στο Σπίτι» θυµίζω ότι αποτελεί γέννηµα του
ΠΑΣΟΚ, φέρει τη δική µας σφραγίδα. Με σκληρή προσπάθεια,
µε δύσκολες µάχες το κρατήσαµε ζωντανό, ακόµα και στα πολύ
δύσκολα χρόνια της οικονοµικής κρίσης. 

Διαχρονικά λοιπόν παραµένουµε αταλάντευτα στο πλευρό των
εργαζοµένων, µε σεβασµό στην πολυετή ανεκτίµητη προσφορά
στους ευάλωτους συνανθρώπους και στην πανδηµία. Αυτοί ήταν
που κράτησαν, µαζί µε τους γιατρούς και το δικό µας ΕΣΥ, µπρο-
στά στην πρώτη γραµµή, τις πολύ δύσκολες µάχες. 

Δεν ξεχνάµε λοιπόν το πολύτιµο έργο τους και ζητάµε, κύριε
Υπουργέ, να βρεθεί ο τρόπος να µη µείνει αβοήθητος έστω και
ένας. Αυτό, δυστυχώς, βλέπω ότι θα συµβεί µε τη ρύθµιση που
φέρνετε. 

Και σε ό,τι αφορά την απόφαση για το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας, η απόφαση του συµβουλίου αποτέλεσε πλήρη δικαίωση
του ΠΑΣΟΚ, καθώς από την πρώτη στιγµή σταθήκαµε απέναντι
καταψηφίζοντας αταλάντευτα αυτές τις µηχανορραφίες που έκα-
ναν λίγο από τούτο και λίγο από το άλλο και τελικά µας εξέθεσαν
στο Συµβούλιο της Επικρατείας και εκθέτουν και τις αποφάσεις
των δηµοτικών συµβουλίων, των Οικονοµικών Επιτροπών, των
Επιτροπών Ποιότητας Ζωής και βάζουν σε πολύ µεγάλη αγωνία
τους συνανθρώπους µας πια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνοντας λέω ότι ο κ. Μητσοτάκης στο συνέδριο της το-
πικής αυτοδιοίκησης, στο οποίο αναφέρθηκα, τον Απρίλη του ’18
είχε υποσχεθεί µεταρρύθµιση των αρµοδιοτήτων µέσα σε ένα
εξάµηνο, όπως ανέφερα, και είπε επίσης το πολύ ωραίο και µπι-
τάτο στο τέλος: «Το πρόγραµµά µας» -λέει- «είναι φάρος που δεί-
χνει το δρόµο για να αλλάξουµε την πραγµατικότητα». Έτσι είχα-
τε πει τον Απρίλιο του ’18. 

Ο φάρος σας έσβησε, κύριε Υπουργέ, γκρεµίζοντας στα βρά-
χια το καράβι της τοπικής δηµοκρατίας. Τώρα πια η ελπίδα είναι
µόνο µία: Στην κάλπη που έρχεται, στην κάλπη του 2023 να υπάρ-
ξει ξανά όχι ο δικός σας φάρος, αλλά ο δικός µας ήλιος που θα
ξαναγεννήσει την ελπίδα, που θα ξαναδώσει προοπτική και θα
ξαναβάλει την αυτοδιοίκηση εκεί που πραγµατικά της αξίζει, στην
πρώτη γραµµή να υπηρετεί τον τόπο και τους ανθρώπους, όχι τα
συµφέροντα και τα προεκλογικά σας φυλλάδια. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία τριάντα
πέντε µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το 2ο Αρσάκειο Τοσίτσειο Δηµοτικό Σχολείο Εκάλης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται στο Βήµα ο ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας, ο συνάδελφος κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης. 

6476 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Θα ήθελα από το Βήµα της Βουλής να χαιρετίσω τους απερ-
γούς που αυτή τη στιγµή κατευθύνονται εδώ στη Βουλή διαµαρ-
τυρόµενοι, στο πλαίσιο βέβαια µιας πετυχηµένης εικοσιτετράω-
ρης απεργίας, για το εργοδοτικό έγκληµα -γιατί περί αυτού πρό-
κειται-, για τον άδικο χαµό µιας γυναίκας εργαζόµενης στον Δήµο
Ξυλοκάστρου, ανασφάλιστης, αδήλωτης. Και ένα παρόµοιο πε-
ριστατικό συνέβη και σήµερα στο Γαλάτσι. Δεν ξέρουµε ποια
είναι η εξέλιξη, αλλά έχουµε και άλλο περιστατικό. Είναι πολλά
τα παρόµοια περιστατικά.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας στέκεται στο πλευρό τους
για το δίκιο τους, για την ικανοποίηση των δικών τους εργασια-
κών ζητηµάτων της προστασίας της ανθρώπινης ζωής του εργα-
ζόµενου. 

Και ελπίζουµε, κύριε Βορίδη, να τους συναντήσετε όταν θα έρ-
θουν.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Θα το κα-
νονίσω. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Επιτρέψτε µου να αναφερθώ
στην υπουργική τροπολογία µε γενικό αριθµό 1548 και ειδικό
αριθµό 147 που κατέθεσε χθες αργά η Κυβέρνηση για τους ερ-
γαζόµενους στο «Βοήθεια στο Σπίτι». 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας θα ψηφίσει θετικά στην τρο-
πολογία για τους εργαζόµενους. Αποτελεί νίκη τους, που δείχνει
ότι κανένας αγώνας δεν πάει χαµένος. Η τροπολογία αντιµετω-
πίζει το πρόβληµα εκείνων που είχαν κριθεί από τον ΑΣΕΠ και στη
συνέχεια το Συµβούλιο της Επικρατείας δηµιούργησε το πρό-
βληµα στη µονιµοποίησή τους. 

Όµως, η Κυβέρνηση οφείλει να λύσει κι άλλες πολλές αδικίες,
κατ’ αρχάς, αυτών των εκατόν εξήντα τριών εργαζοµένων που
για χρόνια εργάζονταν στο «Βοήθεια στο Σπίτι». Στη διαδικασία
του ΑΣΕΠ έµειναν εκτός πινάκων, επειδή είχαν χάσει τα µόρια
που είχαν όταν είχαν προσληφθεί. Οι ευθύνες της τωρινής και
της προηγούµενης κυβέρνησης είναι µεγάλες. Το δικαιούνται,
όµως. Κανείς δεν πρέπει να χάσει τη δουλειά του. Πρέπει να µο-
νιµοποιηθούν!

Το ίδιο οφείλει η Κυβέρνηση να δώσει λύση στους παρατασι-
ούχους εργαζόµενους της 3Κ που έµειναν απέξω, παρόλο που
κρίθηκαν από το ΑΣΕΠ. Αδικήθηκαν και αυτοί κατάφορα και συ-
νεχίζουν να ζουν το µαρτύριο της ανασφάλειας και της αβεβαι-
ότητας για το αύριο. Δόθηκε η ευκαιρία για τη µονιµοποίησή τους
πριν από δύο - τρία χρόνια στην Αναθεώρηση του Συντάγµατος,
όταν έκανε πρόταση το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας να αλλά-
ξει το άρθρο 103 παράγραφος 2 του Συντάγµατος, έτσι ώστε να
ανοίξει δρόµος µετατροπής των συµβάσεων ορισµένου χρόνου
σε αορίστου και τη µονιµοποίησή τους. 

Δεν το δεχτήκατε, κύριε Βορίδη -εννοώ η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας- όπως δεν το δέχτηκε ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ ούτε το ΠΑ-
ΣΟΚ και οι υπόλοιποι και περί άλλων τυρβάζετε. Μόνο το ΚΚΕ
επέµενε τότε για την αλλαγή του άρθρου 103 του Συντάγµατος.
Δώστε λοιπόν λύση στη µονιµοποίηση αυτών των εργαζοµένων,
στην οµηρία τους, εδώ και τώρα. 

Και έρχοµαι στο νοµοσχέδιο που συζητάµε. Η πολυδιαφηµιζό-
µενη πολυεπίπεδη διακυβέρνηση και η λεγόµενη «διαχείριση κιν-
δύνων» ως δοµικό στοιχείο του µηχανισµού του εσωτερικού ελέγ-
χου στους φορείς του δηµοσίου, που πραγµατεύεται το παρόν
σχέδιο νόµου, έρχεται ως φυσική συνέχεια του δοµηµένου ασφυ-
κτικού δηµοσιονοµικού ελέγχου, επιδιώκοντας εκτός από την
απαρέγκλιτη εφαρµογή των δηµοσιονοµικών στόχων και την
εµπέδωση µιας πιο ενεργούς και συµπαγούς ενσωµάτωσης ερ-
γαζοµένων, υπηρεσιών, συλλογικών οργάνων της τοπικής διοί-
κησης στην αστική στρατηγική της διασύνδεσης των λειτουργιών
της µε τις επιχειρήσεις και τις προτεραιότητες των επιχειρηµατι-
κών οµίλων. 

Η Κυβέρνηση εµφανίζει αυτές τις αλλαγές ως αναγκαίες για
το καλό, τάχα µου, όλης της κοινωνίας για τη διαφάνεια, την αξιο-
κρατία, τη χρηστή διοίκηση και ούτω καθεξής. Όµως, παρ’ όλες
τις προσπάθειες που κάνει η Κυβέρνηση, δεν µπορεί να κρύψει
τον αντιδραστικό και αντιλαϊκό τους χαρακτήρα. 

Αυτά τα περί ανεξαρτησίας στη δηµόσια διοίκηση, περί φιλο-

λαϊκού, ηθικού, αδιάφθορου κράτους, πραγµατικά είναι για ιθα-
γενείς. Πίσω από όλες αυτές τις χιλιοειπωµένες καµουφλαρισµέ-
νες νέες διατυπώσεις βρίσκεται όλη η σαπίλα του συστήµατος,
η αντιλαϊκότητα του επιτελικού αστικού κράτους, την οποία και
στηρίζετε όχι µόνο η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά
και ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ, ο καθένας βέβαια µε το δικό του
τρόπο, πότε µε τους «Πάτσηδες» της Νέας Δηµοκρατίας -αυτά
τα κοράκια που βγάζουν σπίτια σε πλειστηριασµούς, τον κάθε
«Χειµάρα»- και πότε µε τις διάφορες «Καϊλή» του ΠΑΣΟΚ, τον
κάθε «Καλογρίτσα» του ΣΥΡΙΖΑ και άλλα παρόµοια µπουµπούκια. 

Αυτή τη σαπίλα ξέπλυναν οι Ευρωβουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ, του ΠΑΣΟΚ, της Ελληνικής Λύσης αποδε-
χόµενοι το ψήφισµα στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, όπου κυνικά
οµολογείται ότι η ικανότητα των λόµπι να επηρεάζουν τη λήψη
αποφάσεων στο Κοινοβούλιο επιχειρηµατολογώντας αποτελεί
ζωτικό στοιχείο της ευρωπαϊκής δηµοκρατίας. Να χαίρεστε λοι-
πόν αυτή τη δηµοκρατία!

Μόνο το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας καταψήφισε και κα-
τήγγειλε αυτό το ψήφισµα!

Αυτές είναι οι ευρωπαϊκές αξίες αυτών των χιλιάδων θεσµοθε-
τηµένων λόµπι στο Ευρωκοινοβούλιο, στην Ευρωπαϊκή Ένωση
των ληστών, που αποτελούν φυτώρια διαφθοράς και συνιστούν
κανονικότητα ενός σάπιου εκµεταλλευτικού συστήµατος που
πραγµατικά δεν παίρνει γιατρειά. 

Οι όποιες λοιπόν διαφωνίες του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ γενι-
κότερα, αλλά και ειδικότερα στο σχέδιο νόµου που κουβεντιά-
ζουµε, είναι σε δευτερεύοντα ζητήµατα και όχι στην ουσία.
Δηλαδή, «άλλα λόγια να αγαπιόµαστε». 

Η πολυεπίπεδη διακυβέρνηση δεν είναι µια τεχνοκρατική δια-
δικασία, όπως µας λέει ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ, ούτε το εθνικό
συµβούλιο είναι ένας τεχνοκρατικός µηχανισµός. Είναι µια βαθιά
πολιτική διαδικασία. Γίνεται στα πλαίσια της αποδοτικότερης λει-
τουργίας του αντεργατικού, αντιλαϊκού κράτους και στο σύνολό
του αυτός ο ευρύς µηχανισµός συντονισµού, στον οποίο θα συµ-
µετέχουν όλοι οι συναρµόδιοι φορείς που έχουν την ευθύνη για
την υλοποίηση του εθνικού συστήµατος πολυεπίπεδης διακυβέρ-
νησης -δηλαδή υπουργεία, δήµοι, περιφέρειες, αποκεντρωµένοι
οργανισµοί-, έχει έναν και µόνο στόχο: την πιο αποτελεσµατική
παρακολούθηση και προώθηση του αντιλαϊκού κυβερνητικού
έργου. 

Να προωθηθεί όπως λένε η αµοιβαία ευθύνη όλων των επιπέ-
δων διοίκησης και µέσω αυτής να γίνεται διάχυση των ευθυνών
για την αντιλαϊκή πολιτική και µέσω µιας κατ’ επίφαση δηµοκρα-
τικής νοµιµότητας, όπως επίσης λένε, να µπορούν νόµιµα τα µο-
νοπώλια και οι διάφοροι φορείς τους, εργολάβοι, µη κυβερνη-
τικές οργανώσεις και ούτω καθεξής, να συµµετέχουν άµεσα και
να καθορίζουν τη λήψη αποφάσεων στα κρατικά όργανα και ιδίως
στο επίπεδο της τοπικής διοίκησης.

Μόνο το γεγονός ότι αποτελούν έµπνευση του σχεδίου νόµου
οι υποδείξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της Κοµισιόν και του
ΟΟΣΑ που λέει η αιτιολογική έκθεση, στη βάση µάλιστα της Λευ-
κής Βίβλου για την πολυεπίπεδη διακυβέρνηση της Επιτροπής
Περιφερειών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και αντίστοιχα του Χάρτη
του 2014 και συνάµα να το θεωρεί η Κυβέρνηση ως εγχειρίδιο
για την επίτευξη των στόχων της πολυεπίπεδης διακυβέρνησης,
µαρτυρά και τις προθέσεις, που έχουν ως τελικό στόχο την ανα-
βάθµιση, την ενίσχυση σε σχέση µε το παρελθόν της ταξικής επι-
τελικότητας του αστικού κράτους, δηλαδή την ικανότητά του να
σχεδιάζει, να εφαρµόζει, να παρακολουθεί, να αξιολογεί, να διορ-
θώνει και να συντονίζει τις επιµέρους πολιτικές του σε βάρος των
λαϊκών συµφερόντων. 

Η επίκληση της κυβερνησιµότητας εµφανίζεται από τη Νέα Δη-
µοκρατία περισσότερο ως φύλλο συκής για να δείξει την ανα-
γκαιότητα ενός στιβαρού επιτελικού κράτους, έτσι ώστε
απρόσκοπτα να υπηρετήσουν οι φορείς του το αντιλαϊκό έργο
και τα θέλω της πλουτοκρατίας. Διότι από τον ΣΥΡΙΖΑ ή από τα
άλλα αστικά κόµµατα έχει να φοβηθεί κάτι η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας; 

Οι διαφορές, άλλωστε, είναι σε επιµέρους θέµατα, σε ζητήµα-
τα διαχείρισης, όπως εκφράστηκαν και το προηγούµενο διάστη-
µα, µε σκιαµαχίες γύρω από το εκλογικό σύστηµα στην τοπική
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διοίκηση και που δεν µπορούν να κρύψουν την ταύτισή σας στο
βάθεµα αυτών των αντιδραστικών µεταρρυθµίσεων στην τοπική
διοίκηση. Κινείστε στον ίδιο καµβά της πράσινης µετάβασης, του
νέου υπερµνηµονίου του Ταµείου Ανάκαµψης µέσω του οποίου
θα διοχετευθούν δισεκατοµµύρια ευρώ για τις επενδυτικές ανά-
γκες των επιχειρηµατικών οµίλων, που οδηγούν όµως στην ακρί-
βεια και στην ενεργειακή φτώχεια τον λαό. 

Γι’ αυτό και δεν έχει νόηµα στις ερχόµενες εκλογές αν θα είναι
κυβέρνηση η Νέα Δηµοκρατία ή ο ΣΥΡΙΖΑ ή οποιαδήποτε άλλη
κυβέρνηση µε «τσόντα» για παράδειγµα το ΠΑΣΟΚ. Το διακύ-
βευµα είναι αν θα σας αποδυναµώσει ο λαός, αν θα βγει πιο ενι-
σχυµένο το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας για να ανασάνει
πραγµατικά ο λαός.

Στο όνοµα, λοιπόν, της κυβερνησιµότητας δόθηκε µε το έτσι
θέλω τεχνητή πλειοψηφία στην παράταξη του περιφερειάρχη ή
του δηµάρχου στην οικονοµική επιτροπή, στην επιτροπή ποι-
ότητας ζωής και στις άλλες επιτροπές, όπως και στα νοµικά πρό-
σωπα περιφερειών και δήµων, καθώς επίσης µεταφέρθηκαν µια
σειρά από σηµαντικές αρµοδιότητες από τα συµβούλια σε αυτές
τις επιτροπές.

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να αναφερθώ στην δεύτερη
υπουργική τροπολογία µε γενικό αριθµό 1549 και ειδικό αριθµό
148 και στα άρθρα 2 έως 8 που αφορούν την προσαρµογή στην
απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας για τις αρµοδιότητες
και τη συγκρότηση των οικονοµικών επιτροπών δήµων και περι-
φερειών, καθώς και των επιτροπών ποιότητας ζωής των δήµων. 

Θα ψηφίσουµε «παρών» ως ΚΚΕ. Θεωρούµε ότι µε τα άρθρα
αυτά δεν αλλάζει επί της ουσίας το νοµοθετικό πλαίσιο, το οποίο
ενισχύει την πρόθεση δήµων και περιφερειών για την υλοποίηση
της καπιταλιστικής ανάπτυξης των µέτρων που απαιτούνται γι’
αυτή. Η Κυβέρνηση διατηρεί, διευρύνει όλους τους αντιλαϊκούς
νόµους του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ που καθορίζουν τη λειτουργία
των δήµων και των περιφερειών, του «ΚΛΕΙΣΘΕΝΗ», του «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ», του «ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑ», όλοι οι µνηµονιακοί νόµοι. Ψηφί-
στηκε, επιπλέον, ο ληστρικός εκλογικός νόµος το 2021 µε τον
οποίο η πρώτη δύναµη γίνεται παντοδύναµη. Προβάλλει τη θεω-
ρία της κυβερνησιµότητας για να αλλοιώσει συσχετισµούς δύνα-
µης και να συνεχίσει την υποβάθµιση του ρόλου των δηµοτικών
και περιφερειακών συµβουλίων. 

Θέση δική µας, ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, είναι η κα-
τάργηση όλου αυτού του αντιλαϊκού νοµοθετικού πλαισίου λει-
τουργίας περιφερειών και δήµων, όλων των νόµων για τη λεγό-
µενη κυβερνησιµότητα περιφερειών και δήµων του «ΚΛΕΙ-
ΣΘΕΝΗ», του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», του «ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑ», όλων εν πάση
περιπτώσει εκείνων των νοµών που έχουν τους δήµους και τις πε-
ριφέρειες δεµένες χειροπόδαρα. Απλή και ανόθευτη αναλογική
ως πάγιο εκλογικό σύστηµα για την εκλογή όλων των οργάνων
περιφερειών και δήµων, όπως και στις βουλευτικές εκλογές και
στους µαζικούς φορείς, χωρίς δεύτερο γύρο και πλαφόν. Από τη
σκοπιά της ισοτιµίας της λαϊκής ψήφου όσο αυτή µπορεί να εξα-
σφαλιστεί µέσα στο εκµεταλλευτικό σύστηµα που ζούµε.

Να πω και για το πρώτο άρθρο της συγκεκριµένης τροπολο-
γίας, για να µην επανέρχοµαι, που αφορά την έκτακτη επιχορή-
γηση των ΔΕΥΑ της χώρας. Είναι ανάγκη να χορηγηθούν και να
αποκλειστεί το ενδεχόµενο µεταφοράς του κόστους λειτουργίας
λόγω της ενεργής ενεργειακής ακρίβειας στο λαό. Μας προβλη-
µατίζει, βέβαια, η φράση «µε την επιφύλαξη του Ενωσιακού Δι-
καίου», διότι µπορεί ανά πάσα στιγµή να αναιρεθεί, µετακυλώ-
ντας το κόστος στον λαό. 

Επανέρχοµαι στην πολυεπίπεδη κυβέρνηση λέγοντας ότι η κα-
τανοµή αρµοδιοτήτων στα διάφορα επίπεδα διακυβέρνησης ανά-
λογα µε τους διαθέσιµους πόρους και τα δηµοσιονοµικά δεδο-
µένα που προβλέπει το σχέδιο νόµου προϋποθέτει απαλλαγή από
περιττές λειτουργίες, µε παράλληλη εκχώρηση αρµοδιοτήτων ει-
δικά στους ΟΤΑ, µε πιο ολοκληρωµένο τρόπο, χωρίς όµως πό-
ρους, περισσότερες περικοπές σε χρήµα και προσωπικό, ενίσ-
χυση της ανταποδοτικότητας για να βγουν σε πέρας διάφορες
λειτουργίες, για να καλυφθούν οι λαϊκές ανάγκες. 

Η στάση και οι αποφάσεις της ΕΝΠΕ και της ΚΕΔΕ, όργανα
στα οποία κυριαρχούν στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ, είναι στη βάση της απαίτησής τους να προχωρήσει πιο

γρήγορα η υλοποίηση των προαναφερθέντων κεντρικών στόχων.
Ο δε τσακωµός µε τον ΣΥΡΙΖΑ είναι ποιος από όλους θα έχει την
πατρότητα της υλοποίησης αυτής της πολιτικής, όπως για παρά-
δειγµα το πέρασµα δοµών υγείας στην περιφερειακή διοίκηση,
εποµένως και η παραπέρα υποβάθµισή τους. Το σπάσιµο του ενι-
αίου σε πολλά ακόµα πεδία και αρµοδιότητες τόσο στο σχεδια-
σµό όσο και στην εφαρµογή και υλοποίηση. Η δυνατότητα κα-
λύτερης αξιοποίησης δηµόσιων φορέων από τους ιδιώτες, όπως
για παράδειγµα οι πολεοδοµικές υπηρεσίες και το προσωπικό και
η υποβάθµισή τους, παράλληλα µε τη σύσταση των αναπτυξια-
κών οργανισµών. Το πρόσφατο νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δι-
καίου για τις περιφέρειες για τις λαϊκές αγορές.

Η συναίνεση στις αντιδραστικές ανατροπές είναι κοινός τόπος
για όλους σας. Αυτό στο οποίο διαφοροποιείστε είναι στη διαχεί-
ριση, στους ρυθµούς, στην ταχύτητα των αντιδραστικών ανατρο-
πών. Αυτούς τους στόχους υπηρετεί και το δεύτερο µέρος του
νοµοσχεδίου για τη λεγόµενη διαχείριση κινδύνων ως δοµικό
στοιχείο του εσωτερικού ελέγχου που ψηφίστηκε το 2021 µε τον
ν.4795, που ήταν µνηµονιακή εκκρεµότητα και προαπαιτούµενο
των κύκλων αξιολόγησης που διενεργεί κάθε φορά η Ευρωπαϊκή
Ένωση. 

Και βέβαια, σε αυτή την κατεύθυνση συνδράµουν και σειρά
άλλες νοµοθετικές ρυθµίσεις που είτε πέρασαν εδώ και χρόνια
και προετοίµασαν το έδαφος είτε είναι σε πορεία εφαρµογής,
όπως για παράδειγµα η αντιδραστική αξιολόγηση και για τις υπη-
ρεσίες και για τους υπαλλήλους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κλείνοντας, θεωρούµε ότι όλοι οι κίνδυνοι που ελλοχεύουν να
µολύνουν τον δηµόσιο τοµέα και συνδέονται µε τις δραστηριό-
τητες του κάθε φορέα, κατά την γνώµη µας είναι εγγενείς κίνδυ-
νοι. Ενυπάρχουν µε το σύστηµα το οποίο υπηρετούν γιατί είναι
συνδεδεµένοι µε τη λειτουργία ενός κράτους που υπηρετεί τα
συµφέροντα της τάξης των λίγων, λειτουργώντας ως µοχλός και
εργαλείο προώθησης των συµφερόντων των επιχειρηµατικών
οµίλων. 

Φυσικά, η Κυβέρνηση επιχειρεί να θεραπεύσει τρωτά του δη-
µοσίου και της δηµόσιας διοίκησης µε ξεπερασµένα υλικά, πολύ
δε περισσότερο όταν οι πολιτικές όλων των αστικών κοµµάτων
οικοδόµησαν έναν δηµόσιο τοµέα κοµµένο και ραµµένο στο πλαί-
σιο της ανάγκης της καπιταλιστικής οικονοµίας, µε κριτήρια κό-
στους-οφέλους και διασφάλιση της κερδοφορίας και της αντα-
γωνιστικότητας των οµίλων. 

Εν κατακλείδι, ο λαός δεν πρέπει να εναποθέσει τις ελπίδες
του στους κάθε φορά ψεύτικους αστικούς εκσυγχρονισµούς,
όπως προβλέπει και το παρόν σχέδιο νόµου, που κρύβουν πάντα
τα χειρότερα για τον λαό, λειαίνουν γωνίες και τους άρουν τη σα-
πίλα του συστήµατος. Ούτε να πέφτει στις παγίδες στην αλλαγή
κυβέρνησης πότε µε τον έναν και πότε µε τον άλλον. 

Καµµία αστική κυβέρνηση, όπως κι αν αυτοχαρακτηρίζεται συ-
ντηρητική, προοδευτική ή αριστερή, δεν µπορεί να παρακάµψει
ή να υπονοµεύσει τις νοµοτέλειες µε τις οποίες λειτουργεί η οι-
κονοµία της αγοράς, η καπιταλιστική οικονοµία.

Καµµιά διακυβέρνηση στο έδαφος του καπιταλισµού δεν µπο-
ρεί να σταθεί µε πρόγραµµα που να υπονοµεύει την ανταγωνιστι-
κότητα της οικονοµίας και την κερδοφορία του κεφαλαίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Συντυχάκη, πα-
ρακαλώ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε
και ευχαριστώ για την ανοχή. 

Ήρθε, λοιπόν, καιρός να απορριφθεί η γνωστή και χρεοκοπη-
µένη λογική του δήθεν µικρότερου κακού που καλεί το λαό να
επιλέγει κάθε φορά τι θα χάσει για να µη θιγούν τα συµφέροντα
των λίγων, για να πάρει ο λαός ανάσες ανακούφισης, να διεκδι-
κήσει τα δικαιώµατά του. Μπορεί και πρέπει να κοιτάξει έξω από
τα σηµερινά τείχη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της εξουσίας του
κεφαλαίου που είναι ο κοινός παρονοµαστής όλων των συστηµι-
κών κοµµάτων. Γι’ αυτό και χρειάζεται Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας πιο δυνατό, για να είναι το µόνο κόµµα που σε αυτό το
σύνθηµα δίνει περιεχόµενο, ζωντάνια και προοπτική. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καθαρίστε το Βήµα,
στο οποίο καλείται ο συνάδελφος κ. Κωσταντίνος Χήτας, ειδικός
αγορητής από το κόµµα της Ελληνικής Λύσης. 

Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Καλή χρονιά σε όλους µας και είναι η πρώτη συνεδρίαση της

Ολοµέλειας. 
Κύριε Υπουργέ, φέρνετε ένα νοµοσχέδιο λίγο, πολύ λίγο πριν

τις εκλογές, λίγο πριν το τέλος της Κυβέρνησής σας. Και παρου-
σιάζει µεγάλο ενδιαφέρον ότι µας µιλάτε και στο χρόνο που το
φέρνετε για πολυεπίπεδη διακυβέρνηση στο δηµόσιο, για χάραξη
δηµόσιων πολιτικών, για υποδείγµατα κυβερνησιµότητας. Μιλάτε
εσείς, η Νέα Δηµοκρατία για υποδείγµατα κυβερνησιµότητας. Μι-
λάτε εσείς η Κυβέρνησή σας, δηλαδή, για νοµιµότητα, για δια-
φάνεια και αξιοκρατία. Αλήθεια; Ολόκληρη η κυβερνητική πολι-
τική σας, όλες οι πολιτικές σας, ξεχειλίζουν από απευθείας ανα-
θέσεις -το αγαπηµένο σας χόµπι είναι αυτό, οι απευθείας αναθέ-
σεις- από αδιαφανείς διαδικασίες, από κοµµατικά συµφέροντα
εις βάρος των Ελλήνων πολιτών και του εθνικού συµφέροντος. 

Μιλάτε εσείς, η Κυβέρνησή σας, για αξιοκρατία, για ηθική, για
ακεραιότητα όταν τα σκάνδαλα των δικών σας κοµµατικών στε-
λεχών τύπου Πάτση και πάει λέγοντας -και πού να τελειώσω;-,
σκάνε το ένα µετά το άλλο και αποδεικνύουν πόσο άριστοι είστε
πραγµατικά και πόσο νοιάζεστε για τους Έλληνες πολίτες; Και
πόσες φορές κοντά τέσσερα χρόνια τώρα έχετε νοµοθετήσει διά-
φορα συστήµατα, διάφορα όργανα που βασίζονται σε ξένες, βέλ-
τιστες -να το πούµε έτσι πρακτικές-, σε διεθνή πρότυπα τα οποία
όµως δεν έχουν καµµία σχέση µε την ελληνική πραγµατικότητα
και ούτε µπορούν καν να εφαρµοστούν εδώ;

Μιλάτε εσείς λοιπόν για αποκέντρωση, για κατανοµή αρµοδιο-
τήτων, για έναn µηχανισµό γέφυρα του επιτελικού κράτους -Πα-
ναγιά µου!- µε την τοπική αυτοδιοίκηση, όταν το µόνο που σας
νοιάζει είναι η διόγκωση του επιτελικού κράτους και η συγκέ-
ντρωση των υπερεξουσιών; Δεν έχετε αφήσει τίποτα. Τα έχετε
µαζέψει όλα, όλα για να µπορείτε έτσι να ελέγχετε τους πάντες
και την τοπική αυτοδιοίκηση. Και το πρόβληµα, ξέρετε, µε την κα-
τανοµή των αρµοδιοτήτων, µε την έλλειψη συντονισµού είναι µε-
γάλο. Και η πολυνοµία, η δαιδαλώδη νοµοθεσία, αποτελούν
πληγές της δηµόσιας διοίκησης που κάνουν τα πράγµατα ακόµη
χειρότερα. 

Αυτό πραγµατικά το µπαλάκι των αρµοδιοτήτων, ειδικά όταν
συµβαίνουν φυσικές καταστροφές, πληµµύρες, πυρκαγιές, όταν
θρηνούµε θύµατα δεν έχει αρχή, δεν έχει τέλος. Κανείς δεν είναι
αρµόδιος. Κανείς δεν είναι υπεύθυνος. Κανείς δεν ξέρει τίποτα.
Κανείς δε γνωρίζει. Αυτό είναι βασικό χαρακτηριστικό και ευθύνη
της δικής σας Κυβέρνησης, αλλά και των προηγούµενων κυβερ-
νήσεων. 

Τα ίδια δεν λέτε και εσείς; Για τις υποκλοπές λέτε ότι δεν ξέ-
ρατε. Για το σκάνδαλο των απευθείας αναθέσεων λέτε «δεν ήξε-
ρα». Για τις παρακολουθήσεις «δεν ήξερα» πάλι. Τίποτε δεν ξέ-
ρετε. Μιλάµε για αρµοδιότητες και για κατανοµή αρµοδιοτήτων,
για σύγχυση και σύγκρουση αρµοδιοτήτων, για έλλειψη ευθύνης.
Αυτό που ενδιαφέρει όµως και είναι σηµαντικό είναι να ξεκαθα-
ριστεί ποιος είναι αρµόδιος και γιατί, για ποιο πράγµα. Πόσες
φορές έχουµε παρακολουθήσει διάφορες υπηρεσίες να λένε ότι
δεν αρµόδιες. Το πρόβληµα κατά συνέπεια όχι απλώς δεν λύνε-
ται, αλλά διαρκώς διογκώνεται. 

Θυµίζω τι συνέβη για παράδειγµα το 2021 µε την κακοκαιρία
«Μήδεια», που σε είκοσι τέσσερις ώρες παρέλυσε όλη η Αττική.
Πολλοί άνθρωποι έµειναν χωρίς ρεύµα, χωρίς θέρµανση, χωρίς
νερό. Κανείς δεν είχε αρµοδιότητα για τα δέντρα που έπεφταν
στα καλώδια. Κανείς! Ψάχναµε να βρούµε ποιος θα κόψει το δέ-
ντρο. Θυµίζω και προηγούµενες φυσικές καταστροφές, πληµµύ-
ρες, πυρκαγιές, θρηνήσαµε θύµατα. Κανένα οργανωµένο σχέδιο
αντιµετώπισης δεν υπήρξε αλλά ούτε και στοιχειώδης συντονι-
σµός του κρατικού µηχανισµού. Και εδώ δεν φταίει κανείς, όχι
µόνο ο κρατικός µηχανισµός παρέλυσε σε κρίσιµες στιγµές αλλά
και εκ των υστέρων φαίνεται ότι κανείς δεν είχε αρµοδιότητα. Και
αυτή η έλλειψη αρµοδιότητας, το θολό αυτό τοπίο που επικρατεί
συνδέεται αναπόσπαστα µε την αναποτελεσµατικότητα και µε τη

µη ανάληψη ευθύνης. Κανείς δεν είναι αρµόδιος, κανείς δεν είναι
υπεύθυνος. Κανείς δεν λογοδοτεί. Με αυτές τις συνθήκες, µε
αυτά που περιγράφουµε τώρα, πώς είναι δυνατόν να µιλάµε για
πραγµατική διαφάνεια, για έλεγχο αλλά και για λογοδοσία; 

Τώρα µε αυτό το νοµοσχέδιο λέτε ότι το λύνετε το θέµα αυτό.
Έρχεται, δηλαδή, ένα νοµοσχέδιο ξαφνικά που θα τα λύσει όλα
αυτά. Παθογένειες ετών θα λυθούν µε αυτό το νοµοσχέδιο για
την κατανοµή τουλάχιστον των αρµοδιοτήτων και το χαρακτηρί-
σατε ως µια µείζονα θεσµική µεταρρύθµιση. 

Αλήθεια, πόσες θεσµικές µεταρρυθµίσεις έχετε νοµοθετήσει;
Πόσα νέα όργανα καινοτόµα, όπως λέτε, πόσα νέα εργαλεία
έχετε φέρει µε βαρύγδουπους κάθε φορά τίτλους και χαρακτη-
ρισµούς; Πόσα από αυτά τα οποία νοµοθετήσατε έχουν αρχίσει
να λειτουργούν; Και τι κάνατε για να λύσετε το πρόβληµα για τις
αρµοδιότητες; Νοµοθετείτε το Εθνικό Σύστηµα Πολυεπίπεδης
Διακυβέρνησης, όπως το λέτε χαρακτηριστικά, συστήνετε νέα
πολλά όργανα, τον συντονιστή, το κεντρικό για τα επιµέρους ση-
µεία αναφοράς, το Εθνικό Συµβούλιο, το Επιχειρησιακό Κέντρο
Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης, τα Συντονιστικά Όργανα Δηµό-
σιας Πολιτικής. Βάλε κόσµο εκεί! Πόσα όργανα, πόσα συµβούλια,
πόσες επιτροπές, πόσα κέντρα χρειάζεται για να λειτουργήσει
αυτή η δηµόσια διοίκηση ακόµη;

Με τόσα πολλά όργανα εµείς λέµε ότι δεν περιορίζετε τη γρα-
φειοκρατία, αλλά δηµιουργείτε ένα πλέγµα διαδικασιών και ορ-
γάνων που την κάνουν ακόµη µεγαλύτερη. Και σίγουρα χρειά-
ζεται πολύς χρόνος, πολλές διαδικασίες για να συνεργαστούν
όλοι οι παραπάνω και να δούµε κάποια στιγµή -αν δούµε- κάποια
αποτελέσµατα. Δεν µπορεί ένα όργανο, όµως, όπως µια επι-
τροπή, να αναλάβει τον ρόλο του συντονισµού σε διάφορες υπη-
ρεσίες του δηµοσίου; Με αυτόν τον τρόπο θα εξασφαλίζεται η
συνεργασία των υπηρεσιών και θα αποφεύγεται η ταλαιπωρία
των πολιτών και ο σκόπελος της γραφειοκρατίας. 

Το σύστηµα που φέρνετε είναι τόσο περίπλοκο, τόσο θεωρη-
τικό που είναι πάρα, πάρα πολύ δύσκολο να εφαρµοστεί. Και δεν
πρέπει όλα αυτά τα νέα όργανα που θεσµοθετείτε για το δηµόσιο
να εξαρτώνται ή να ανατίθενται σε ιδιώτη. Όταν όµως ζητούνται
νέοι µηχανισµοί, νέα όργανα, νέα συµβούλια, πρέπει το δηµόσιο
να µπορεί να ανταπεξέλθει µε αυτά σε αυτά τα νέα δεδοµένα.
Όχι να νοµοθετούµε µόνο και µόνο για επικοινωνιακούς λόγους
ότι σε κάνα δίµηνο τελειώνουµε, πάµε σε εκλογές, δεν φέρνουµε
κανένα νοµοσχέδιο να προχωρήσουµε.

Όταν µιλάµε για κατανοµή αρµοδιοτήτων, µιλάµε για τη σηµα-
σία και την αξία της τοπικής αυτοδιοίκησης, της πραγµατικής
συµµετοχής των τοπικών κοινωνιών και η αποκέντρωση πρέπει
όχι µόνο να λέγεται, αλλά πρέπει να εφαρµόζεται, να γίνεται
πράξη η πραγµατική διάχυση των εξουσιών µε αυτό τον τρόπο.
Συµβάλλει στην αποτελεσµατικότητα και κυρίως στην αντιπρο-
σωπευτικότητα. 

Το σύστηµα όµως που φέρνετε -αυτό λέµε εµείς και παρά τα
όσα εσείς ισχυρίζεστε- δεν προωθεί την αποκέντρωση, δεν µει-
ώνει τη συγκέντρωση εξουσιών. Αντίθετα κάνει ακόµα µεγαλύ-
τερο το επιτελικό κράτος, το συγκεντρωτικό κράτος, το κράτος
που συσσωρεύει εξουσίες και αρµοδιότητες για να ελέγχει, για
να αποφασίζει για τους άλλους, για τους πολίτες χωρίς να λογα-
ριάζει ουσιαστικά τους πολίτες. Και αυτό φαίνεται ξεκάθαρα από
τον τρόπο που νοµοθετείτε εδώ. Φέρνετε λοιπόν ένα σύστηµα
όπου προβλέπετε τόσες διαδικασίες, τόσα όργανα και όµως όλα
ανατρέπονται. Δηλαδή τι κάνουµε τώρα; Έχουµε τόσες νέες επι-
τροπές, τόσα όργανα, τόσες καινούργιες διαδικασίες, αλλά όλο
αυτό το οποίο φέρνετε, ανατρέπεται, εξουδετερώνεται από µία
απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών. Δηλαδή άµα θέλει ο
Υπουργός Εσωτερικών το διαλύει το σύστηµα. Αυτός που εγκρί-
νει είναι ο Υπουργός ή αυτός που δεν εγκρίνει είναι πάλι ο Υπουρ-
γός.

Και τι σηµαίνει πρακτικά η συνολική ή η µερική -αν θέλετε- απο-
ποµπή της γνώµης του Εθνικού Συµβουλίου; Σηµαίνει και άλλες
καθυστερήσεις, και άλλες χρονοβόρες διαδικασίες µε τη σύγ-
χυση των αρµοδιοτήτων να παραµένει. Τίποτα δεν εµποδίζει τον
Υπουργό να επιστρέψει και νέα υποβληθείσα γνώµη. Θα έπρεπε
να υπήρχαν σε επίπεδο νόµου -εµείς αυτό λέµε- κάποιες δικλίδες
και κάποιες προϋποθέσεις για να µην υπάρχει κίνδυνος για ένα
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φαύλο κύκλο της διαδικασίας αυτής. Γι’ αυτό ο ίδιος ο πυρήνας
του νοµοσχεδίου αναιρείται µε αυτή την εξουσία που έχει ο
Υπουργός Εσωτερικών, όχι ο Βορίδης σήµερα, αλλά και αύριο ο
επόµενος, όποιος και να είναι. 

Γιατί δεν υπάρχει διάχυση των εξουσιών, δεν γίνεται αποκέ-
ντρωση όταν όλα εξαρτώνται από την κρίση του Υπουργού Εσω-
τερικών, ο οποίος έχει το τεκµήριο αρµοδιότητας για τα πάντα,
να αποφασίζει για όλες τις αρµοδιότητες. Και αυτό, ξέρετε, δεν
είναι χάραξη πολιτικών οι οποίες θα διοχετεύονται σωστά σε
όλους τους βαθµούς της διοίκησης, όπως είπατε, κύριε εισηγητά
της Νέας Δηµοκρατίας, ούτε γίνεται αποκάθαρση των αρµοδιο-
τήτων όλων των φορέων του κράτους -όπως είπατε- όλων των
µονάδων και των επιπέδων του. Δεν µπορεί να είναι η εξουσία
του Υπουργού Εσωτερικών περί καθορισµού αρµοδιοτήτων. Γιατί
αυτό θα γίνεται στην πράξη, ουσιαστικά κουµάντο θα κάνει ο
Υπουργός Εσωτερικών. Ανεξαρτήτως Υπουργείου, ανεξαρτήτως
αποκεντρωµένης διοίκησης, ΟΤΑ πρώτου, δευτέρου βαθµού,
κουµάντο θα κάνει ο Υπουργός. 

Έχετε διατάξεις στο νοµοσχέδιο για τη διαχείριση κινδύνων.
Προβλέπετε νέα όργανα, νέα µητρώα. Πόσα όργανα και πόσοι
υπάλληλοι χρειάζονται τελικά για τη διαχείριση των κινδύνων;
Όλο θεσµοθετείτε όργανα, διαδικασίες, καινούργιες µονάδες.
Πόσα από αυτά λειτουργούν; Πόσο αποτελεσµατικά είναι; Πόσο
κοστίζουν αυτά τα έρµα; Είναι καλό να νοµοθετούµε σε αυτή την
κατεύθυνση, αλλά θα πρέπει να τα εφαρµόζουµε κιόλας. Η δια-
φθορά στο δηµόσιο πρέπει να καταπολεµηθεί σε επίπεδο πρό-
ληψης και σε επίπεδο καταστολής. 

Ξέρετε η νοµιµότητα, η διαφάνεια, η αξιοκρατία δεν διασφαλί-
ζονται κλείνοντας τα µάτια στους κάθε λογής «Πάτσηδες». Δεν
διασφαλίζονται µε την καταιγίδα, το τσουνάµι των απευθείας ανα-
θέσεων σαν να µην υπάρχει αύριο. Χρειάζονταν όλα αυτά τα νέα
όργανα τώρα για να ανατρέψετε όλα αυτά τα φαινόµενα που πε-
ριέγραψα πριν; Και οι εκ των υστέρων παραιτήσεις και αποστα-
σιοποιήσεις για να µην πληγούν αρχές, αξίες και ιδεώδη, δεν
έχουν καµµία αξία γιατί έχουν ήδη πληγεί αυτά που ανέφερα ανε-
πανόρθωτα.

Κύριε Υπουργέ, δεν είναι µόνο τι  φέρνει κάποιος στη Βουλή
για να ψηφιστεί, ζητώντας τη θετική ψήφο των υπόλοιπων κοµ-
µάτων. Είναι και ποιος το φέρνει. Δεν εµπιστευόµαστε την Κυ-
βέρνησή σας. Πέραν του ότι διαφωνούµε και µε τον πυρήνα του
νοµοσχεδίου, δεν µπορούµε να σας εµπιστευτούµε για πιο απλά
πράγµατα µετά από σχεδόν τέσσερα χρόνια διακυβέρνησης της
χώρας από εσάς. Άρα δεν είναι µόνο τι φέρνω, αλλά και ποιος το
φέρνει αυτό. Φέρνετε ακόµη ένα νοµοσχέδιο µε βαρύγδουπους
τίτλους µε ωραίες λέξεις, µε φανταχτερό περιτύλιγµα.

Ξέρετε όµως ακριβώς κάνετε µε αυτό το νοµοσχέδιο δύο
µήνες πριν τις εκλογές; Ουσιαστικά παραδέχεστε ότι επί τρεισή-
µισι χρόνια που κυβερνάτε και στον τοµέα αυτό τα κάνατε λάθος.
Άρα τα διορθώνετε τώρα. Δύο µήνες πριν τις εκλογές θα διορ-
θώσετε όλα αυτά που δεν κάνατε τρεισήµισι χρόνια και ενδεχο-
µένως να αφήσατε να δηµιουργηθούν και περισσότερα. Αυτό
κάνατε και το θυµηθήκαµε τώρα που µπαίνουµε στην τελική ευ-
θεία για τις εκλογές. 

Εµείς θα πούµε το εξής και κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Ο κόσµος
έχει και νου και κρίση. Και θα το καταλάβετε και εσείς τη µέρα
της κρίσης, η οποία πλησιάζει. Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η Αντι-

πρόεδρος της Βουλής κ. Σακοράφα εκ µέρους του ΜέΡΑ25.
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο

είναι ένα χαρακτηριστικό δείγµα της τρέχουσας κυβερνητικής νο-
µοθετικής πρακτικής. Ξεκινάµε µε το πρώτο µέρος: Μια κυβέρ-
νηση έχει διαλύσει ένα Υπουργείο και θέλει να εµφανίσει ότι έχει
και άλλα σχέδια για το µέλλον του. Κατά σύµπτωση είναι το συ-
γκεκριµένο Υπουργείο που έχει θητεύσει στο παρελθόν και ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός, µε το γνωστό σε όλους αποτύπωµα. Ανα-
σύρατε, λοιπόν, κάποια έκθεση σχετική µε το αντικείµενο, τη δια-
κοσµήσατε και µε µια δυσνόητη, κακοµεταφρασµένη ορολογία
και ιδού, λοιπόν, άλλο ένα νοµοσχέδιο που παρουσιάζετε προ-

εκλογικά. Άλλο ένα νοµοσχέδιο χωρίς καµµία προοπτική επιτυ-
χίας στην εφαρµογή του. 

Μιλάµε για τον όρο της διακυβέρνησης που προσδιορίζεται
σαν πολυεπίπεδη, παραπέµποντας στα διάφορα επίπεδα λήψης
αποφάσεων. Και αυτό είναι το εθνικό, το περιφερειακό και το το-
πικό αλλά και το υπερεθνικό επίπεδο.

Σε αυτού του είδους τα νοµοθετήµατα αποτυπώνεται η πρα-
γµατικότητα της εξέλιξης του πολιτικού συστήµατος, το πέρασµα
από την κυβέρνηση, δηλαδή, στη διακυβέρνηση. Τα βασικά χα-
ρακτηριστικά της νέας αυτής διακυβέρνησης, η οποία οργανώ-
νεται στο πλαίσιο που διαµορφώνει η ηγεµονία του νεοφιλε-
λευθερισµού και η πολιτική κυριαρχία της νέας Δεξιάς, είναι η
συστηµατική αποδόµηση του κοινωνικού κράτους και η ενίσχυση
των διεθνών και περιφερειακών πολιτικών δοµών και ιδίως του
ρόλου των υπερεθνικών επιχειρήσεων και των υπερεθνικών οικο-
νοµικών θεσµών και οργανισµών.

Η Ελλάδα µπήκε στον αστερισµό αυτής της πολιτικής πραγµα-
τικότητας µε βάναυσο τρόπο, σαν πειραµατόζωο, µε το µεγάλο
σοκ των µνηµονίων. Έτσι ο ρόλος της πολιτικής αποστασιοποι-
είται από τις ανάγκες της κοινωνίας, περιορίζεται στη διοικητική
διευθέτηση των κρατικών υποθέσεων και προτεραιοτήτων, µε
κύριο κριτήριο τη λεγόµενη «αποτελεσµατικότητα της αγοράς».
Είναι τα γνωστά παρωχηµένα µοντέλα που δηµιουργήθηκαν µέσα
στο πλαίσιο του λεγόµενου «νέου δηµόσιου µάνατζµεντ». Με
βάση αυτά, εµφανίζεται σαν πανάκεια η αντιγραφή µεθόδων µά-
νατζµεντ από τον ιδιωτικό τοµέα, η οποία δήθεν θα βελτιώσει την
αποτελεσµατικότητα της λειτουργίας του δηµόσιου τοµέα. 

Στην πραγµατικότητα όµως αυτό σηµαίνει διάχυση των απο-
φάσεων σε κέντρα όπου τον κυρίαρχο ρόλο παίζουν όχι οι κρα-
τικοί ή κοινωνικοί θεσµοί, αλλά εκείνοι της αγοράς. 

Εδώ και τρεις δεκαετίες ακολουθείται µε εµµονή αυτή η προ-
σέγγιση, µε τον δήθεν εκσυγχρονισµό και τις δήθεν αναγκαίες
µεταρρυθµίσεις. Το αποτέλεσµα είναι η ενίσχυση των ολιγαρχι-
κών µοντέλων και στην πολιτεία και στην οικονοµία, µε την κοι-
νωνία βεβαίως να εξωθείται στο περιθώριο. Η οργάνωση της
πολιτικής εξουσίας µε το µοντέλο της πολυεπίπεδης διακυβέρ-
νησης µετατρέπει τα κέντρα αποφάσεων σε αµιγώς τεχνοκρατι-
κούς µηχανισµούς, µεγαλώνει την απόσταση ανάµεσα στην
κοινωνία και την εξουσία και η έκφραση των πολιτών και των κοι-
νωνικών φορέων περιθωριοποιείται συστηµατικά. 

Είναι πλέον δεδοµένο ότι δεν µπορούν να επηρεάσουν παρά
µόνο ίσως σε επιµέρους θέµατα και οπωσδήποτε δεν έχουν λόγο
στη διαµόρφωση της όλης πολιτικής. Έτσι οδηγούνται µεθοδευ-
µένα στην απάθεια και τον κυνισµό, προκειµένου τα συστήµατα
εξουσιών να λειτουργούν απερίσπαστα και χωρίς «περιττές ενο-
χλήσεις». 

Το είπαµε και στην επιτροπή, θα το επαναλάβω και πάλι σε µία
µόνο φράση. Η λεγόµενη «πολυεπίπεδη διακυβέρνηση» εµπεριέ-
χει την υπονόµευση, αν όχι και αναίρεση, της ίδιας της δηµοκρα-
τίας. 

Δεν εκπλήσσει κανέναν το ότι στο σχήµα που προτείνει το συ-
γκεκριµένο νοµοσχέδιο όσον αφορά στη διασύνδεση των διαφό-
ρων επιπέδων της λεγόµενης «πολυεπίπεδης διακυβέρνησης», η
κυριαρχία ανήκει στην κεντρική κυβέρνηση. Εξάλλου αυτή έχει
την «αρµοδιότητα της αρµοδιότητας», δηλαδή αυτή καθορίζει
ποιο από τα επίπεδα θα είναι κατά περίπτωση αρµόδιο. 

Αυτό το κυβερνητικό προνόµιο στην κατανοµή των αρµοδιοτή-
των εξυπηρετεί το συγκεντρωτικό και πελατειακό σύστηµα δια-
χείρισης της εξουσίας, που θέλει να εκπροσωπεί µε ζήλο η κυ-
βερνητική παράταξη. Και δεύτερον, εξίσου καθοριστικό, επειδή
αυτή έχει και την πλήρη αρµοδιότητα προς την κατανοµή και δια-
νοµή των πόρων σε κάθε επίπεδο. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, έχει και το µαχαίρι και το πεπόνι, κατά
τη λαϊκή έκφραση. Υποτάσσεται µόνο στο υπερεθνικό επίπεδο
αποφάσεων, µε όλες τις γνωστές συνέπειες. Στο εσωτερικό πεδίο
και πάλι εµπεδώνετε ένα συγκεντρωτικό µοντέλο για όλους τους
λόγους και τους σκοπούς που προαναφέραµε. Και εδώ δεν υπάρ-
χει καµµία έκπληξη. Ο πραγµατικός άρχοντας της διαδικασίας
είναι ο ίδιος ο κύριος Πρωθυπουργός. 

Αυτός έχει το κλειδί που ξεκλειδώνει κάθε σχετική πράξη, που
είναι οι προβλεπόµενες πράξεις του Υπουργικού Συµβουλίου.

6480 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Αυτές όµως µπορούν να λειτουργήσουν ουσιαστικά µέχρι το
πολύ για το πλαίσιο ενός σχεδίου δράσης. 

Το συγκεκριµένο νοµοθέτηµα περιορίζεται µόνο σε παρεµβά-
σεις στο διοικητικό σκέλος. Ιδίως απουσιάζει τελείως οποι-
αδήποτε νοµοθετική ρύθµιση για το οικονοµικό σκέλος. Αυτό
όµως είναι απολύτως κρίσιµο για µια ουσιαστική νοµοθετική πα-
ρέµβαση, ακριβώς γιατί οι διαθέσιµοι πόροι είναι απολύτως κρί-
σιµοι για την εφαρµογή των επιµέρους πολιτικών αποφάσεων.

Παραδείγµατος χάριν, µπορεί να αναφερόµαστε σε αυτοδιοι-
κήσεις, όλοι όµως ξέρουµε ότι πραγµατικά αυτοδιοίκηση δεν
µπορεί να υπάρχει σε κανένα επίπεδο χωρίς οικονοµική αυτονο-
µία, χωρίς ένα βιώσιµο σύστηµα δικών της πόρων. 

Το συνολικό σχήµα εξυπηρετεί µία και µόνο πολιτική αρχή και
προτεραιότητα, τη διαιώνιση της κυριαρχίας του πελατειακού συ-
στήµατος µε βάση µια αντίληψη της διακυβέρνησης ότι το ίδιο
το κράτος είναι απλώς το λάφυρο της λεγόµενης «εκλογικής κοµ-
µατικής νίκης». Είναι ένα σύστηµα όπου οι δηµοκρατικές αρχές
δεν υπάρχουν για να τηρούνται ουσιαστικά, υπάρχουν µόνο για
να εργαλειοποιούνται καταχρηστικά από το εκάστοτε σύστηµα
εξουσίας και διαπλοκής, προκειµένου να εξυπηρετηθούν οι δικές
τους σκοπιµότητες αλλά και οι δικές του προτεραιότητες.

Το πελατειακό σύστηµα ουσιαστικά αποτρέπει την αποτελε-
σµατική αντιµετώπιση των πραγµατικών προβληµάτων.

Τα κυβερνητικά µέτρα πολύ σπάνια στοχεύουν πραγµατικά
στην επίλυση των προβληµάτων που υποτίθεται ότι θέλουν να
αντιµετωπίσουν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Η πραγµατική
προτεραιότητα είναι πάντα η διαιώνιση του πελατειακού συστή-
µατος. Έτσι τα προβλήµατα µόνιµα ανακυκλώνονται και επιδει-
νώνονται. Επίσης µόνιµα ενισχύεται η κακοδιοίκηση και απο-
δυναµώνεται το κράτος δικαίου, αφού υποβαθµίζεται συστηµα-
τικά και αναπόφευκτα η ποιότητα των κανονιστικών ρυθµίσεων.
Η τελευταία, αλλά κυρίαρχη, συνέπεια του πελατειακού συστή-
µατος είναι η διαρκής ενίσχυση της διαφθοράς. 

Όµως εδώ θα κάνω µια παρένθεση. Εάν το πρόβληµά σας είναι
το αντικείµενο αρµοδιοτήτων αυτού του µετέωρου φορέα ανά-
µεσα σε Υπουργείο και Γενική Γραµµατεία, θα µπορούσατε να
προχωρήσετε στην υλοποίηση του άρθρου 44 του Υπαλληλικού
Κώδικα. Αυτό λέει ότι οι υπάλληλοι έχουν δικαίωµα στη διασφά-
λιση συνθηκών υγιεινής και ασφάλειας στον χώρο της εργασίας
τους και στη συνέχεια προβλέπει την έκδοση προεδρικού διατά-
γµατος για την ίδρυση οργανικής µονάδας µε αυτό το αντικεί-
µενο. Τίποτα δεν έχει γίνει από όλα αυτά. 

Κι όµως ενώ η άσκηση της συγκεκριµένης αρµοδιότητας απαι-
τεί οργάνωση και προσωπικό επιπέδου γενικής διεύθυνσης, η
υλοποίηση των συγκεκριµένων διατάξεων εκκρεµεί από το 2007.
Προφανώς δεν µπορεί να είναι αυτό κυβερνητική προτεραιότητα,
πιθανώς και γιατί δεν έχει εµφανιστεί διαθέσιµος επενδυτής. Έτσι
φαίνεται ότι προέχει για κάποιους λόγους η διοχέτευση πόρων
στις τεχνολογίες πληροφορικής και επικοινωνίας, όπως άλλωστε
γίνεται εδώ και δεκαετίες. Η εµµονή στη ρητή παραποµπή σε
αυτές τις τεχνολογίες, που τόσο έχουν κοστίσει στο ελληνικό δη-
µόσιο, µας βάζει σε πρόσθετες υποψίες για το πώς θα εξελιχθεί
η εφαρµογή του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου. 

Περνάω στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου, το οποίο πρό-
κειται ουσιαστικά για διάφορες προσθήκες που έρχεται να κάνει
η Κυβέρνηση σε έναν προηγούµενο νόµο, για το δήθεν σύστηµα
εσωτερικού ελέγχου που ψηφίσατε µόλις πριν από ενάµιση
χρόνο. Στην ουσία πρόκειται για µια έµπρακτη οµολογία και ταυ-
τόχρονα αδιάψευστη απόδειξη για την προχειρότητα της νοµο-
θέτησης της Κυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη. Αλλιώς οι προτει-
νόµενες διατάξεις των δέκα αυτών άρθρων θα είχαν συµπεριλη-
φθεί εξ αρχής σε εκείνο το νοµοσχέδιο. 

Εδώ έχουµε και ένα άλλο κρίσιµο σηµείο, βεβαίως, ατελούς
νοµοθέτησης: Τα όργανα διαχείρισης κινδύνων εισηγούνται στον
επικεφαλής του φορέα την πολιτική διαχείρισης των κινδύνων.
Όµως εκεί η ροή µπορεί να σταµατήσει, αφού από αυτόν εξαρ-
τώνται τα πάντα. Κι όµως δεν προβλέπεται καµµία κύρωση ούτε
οποιαδήποτε διορθωτική διαδικασία για τις περιπτώσεις όπου ο
επικεφαλής του φορέα δεν θα λαµβάνει υπ’ όψιν όσα επισηµαίνει
ο διαχειριστής κινδύνου.

Θέλω να αναφερθώ σε δύο µόνο σηµεία από όσα είπαµε στην

επιτροπή, χωρίς να µπω στη διαδικασία να επαναλάβω όσα εί-
παµε για τις ειδικότερες ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου. Κύριε
Υπουργέ, σας έθεσα ευθέως και επανειληµµένα το ερώτηµα για
τον συντάκτη του νοµοσχεδίου. Σας ρώτησα συγκεκριµένα ποιο
ήταν το µέγεθος εµπλοκής των τεχνικών συµβούλων στη συγκε-
κριµένη νοµοθέτηση, ποιοι ήταν αυτοί, τι ακριβώς τους ζητήθηκε,
τι παρέδωσαν και ποιο ήταν το ύψος της αµοιβής τους. Μπήκατε
στον κόπο να αναφερθείτε στα ερωτήµατά µου και στις δύο συ-
νεδριάσεις και για αυτό σάς ευχαριστώ. Στις απαντήσεις σας
όµως περιγράψατε κάπως τη διαδικασία εκπόνησης του νοµο-
σχεδίου χωρίς να εκστοµίσετε ποτέ την κρίσιµη λέξη «διαδικασία»
και αποφύγατε επισταµένως να απαντήσετε έστω και σε ένα από
τα παραπάνω ερωτήµατα. Ξέρετε, Υπουργέ, θεωρώ ότι έχει κι
αυτό τη δική του σηµασία και τη δική του αξία φυσικά. 

Επίσης κατά τη συζήτηση στην επιτροπή αναφερθήκατε και
εσείς και εµείς και άλλοι συνάδελφοι στην ανάγκη καταγραφής
του ανθρώπινου δυναµικού στις υπηρεσίες. Σας είπα ότι τα αρ-
χεία που περιγράψατε υπήρχαν στην υπηρεσία στη Βασιλίσσης
Σοφίας και πριν από τα µνηµονιακά χρόνια. Σας είπα ότι, εάν
ερευνήσετε, θα βρείτε και τα στοιχεία, αλλά θα βρείτε και µια µε-
λέτη -και αυτή είναι ακριβοπληρωµένη- που έλεγε ότι τα στοιχεία
αυτά ήταν πιο αξιόπιστα από εκείνα που χρησιµοποιήθηκαν στη
συνέχεια λόγω των µνηµονίων. Όµως φαίνεται ότι τα αφηγήµατα
µπορεί να φαίνονται πάντα χρήσιµα, ιδίως όταν συνδυάζονται και
µε επικοινωνιακά καλλιεργηµένες προκαταλήψεις. Για να διευκο-
λύνω, λοιπόν, την αναζήτησή σας, θα καταθέσω τώρα στα Πρα-
κτικά τα εξώφυλλα των σχετικών δελτίων στατιστικών στοιχείων
του προσωπικού του δηµόσιου τοµέα, τις απογραφές από το
1990 έως και το 2010, που αφορά προσωπικό, εξοπλισµό, οχή-
µατα και ιστοχώρους του δηµοσίου. Καταθέτω µόνο τα εξώ-
φυλλα για να τα αναζητήσετε, αφού το κάθε δελτίο έχει εκατο-
ντάδες σελίδες.

Κλείνοντας, σε σχέση µε το κατασκεύασµα της πολυεπίπεδης
διακυβέρνησης, θέλω να αναφερθώ σε κάποια σηµαντικά, νο-
µίζω, στοιχεία. Επικαλείστε εδώ και τρεις δεκαετίες αποτελεσµα-
τικότητα και εκσυγχρονισµό για να επιβάλλετε τις πολιτικές σας.
Στην πραγµατικότητα όµως η κατάσταση γίνεται σταθερά όλο και
χειρότερη. Ας αφήσουµε, λοιπόν, τις δικές µας ιδεολογικές και
πολιτικές προσεγγίσεις -αυτές µπορείτε άνετα να τις κατηγο-
ρείτε- και ας δούµε τι λένε τα στοιχεία από φορείς που και εσείς
προβάλλετε µε απόλυτη εµπιστοσύνη. 

Όπως είναι γνωστό, η Παγκόσµια Τράπεζα έχει αναπτύξει έξι
δείκτες διακυβέρνησης: λογοδοσία, πολιτική σταθερότητα, απο-
τελεσµατικότητα της κυβέρνησης, ποιότητα των µεταρρυθµί-
σεων, κράτος δικαίου και έλεγχος της διαφθοράς. Οι συγκε-
κριµένοι δείκτες, λοιπόν, αποτυπώνονται και αριθµητικά για κάθε
χρόνο από το 1996 µέχρι το 2021. Οι χώρες κατατάσσονται µε
κλίµακα από µηδέν για τη χαµηλότερη έως εκατό για την υψηλό-
τερη κατάταξη. Για να δούµε, λοιπόν, µε τα στοιχεία της Παγκό-
σµιας Τράπεζας πόσο προοδεύσαµε αυτή την εικοσιπενταετία µε
τον περίφηµο εκσυγχρονισµό και την αποτελεσµατικότητα. 

Στον δείκτη ελέγχου διαφθοράς το 1996 η Ελλάδα ήταν στο
64,5 και το 2021 στο 61,5. Στο δείκτη κράτους δικαίου το 1996
ήµασταν στο 83,5 και το 2021 στο 62,5 µισό. Στον δείκτη της ποι-
ότητας των ρυθµίσεων το 1996 ήταν στο 67,3 και το 2021 είχαµε
πέσει στο 67,31. Στην αποτελεσµατικότητα της κυβέρνησης το
1996 ήµασταν στο 77,6 και το 2021 είχαµε πέσει στο 67,79. Στην
πολιτική σταθερότητα το 1996 ήµασταν στο 83,5 και το 2021 εί-
χαµε 51,42. Μόνη άνοδος ήταν στον δείκτη της λογοδοσίας, που
το 1996 ήµασταν στο 76,5 και το 2021 είχαµε ανέβει στο 78,7. Το
τελευταίο, λοιπόν, αυτό αποτέλεσµα εµπνέει µια κάποια αισιοδο-
ξία και για έναν παραπάνω λόγο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
επειδή έρχονται οι εκλογές και έρχεται η ώρα της λογοδοσίας.

Κύριε Πρόεδρε, θα ζητήσω ίσως την ανοχή σας για ένα-δύο
λεπτά παραπάνω. Ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας πολύ
σωστά είπε ότι οι µεταρρυθµίσεις δεν έχουν χρώµατα ούτε έχουν
κόµµατα και µας παρότρυνε να τις ψηφίσουµε για το κοινό καλό.
Θέλω να µου επιτρέψετε να µπω σε ένα θέµα που έχει σχέση µε
όλα αυτά που συζητάµε, αλλά αφορά κάτι διαφορετικό. Ας αφή-
σουµε έξω τις θεωρητικές αναλύσεις και τα επίσηµα στοιχεία και
ας έρθουµε στη σκληρή, χυδαία πραγµατικότητα, γιατί πραγµα-
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τικά για εµένα δεν πάει άλλο. Πέρα από τα ωραία κυβερνητικά
λόγια, για να δούµε τι σηµαίνει πραγµατικά διακυβέρνηση σε
αυτή τη χώρα, πώς υλοποιείται από εσάς, κύριε Υπουργέ, η πο-
λυεπίπεδη διακυβέρνηση και το επιτελικό κράτος. 

Θα µιλήσω µε βάση την εµπειρία της ενασχόλησής µου και ως
Προέδρου της µεγαλύτερης οµοσπονδίας, της οµοσπονδίας του
στίβου, του ΣΕΓΑΣ. Οπότε αναγκαστικά θα µιλήσω όχι για τον
βίο, αλλά για την πολιτεία του αρµόδιου Υφυπουργού, του κ. Αυ-
γενάκη. Είναι ένα ακραίο παράδειγµα µη χρηστής διοίκησης και
καταχρηστικής διακυβέρνησης. 

Πίσω από τα ωραία λόγια για πολλά επίπεδα αποτελεσµατικής
διακυβέρνησης και για εκσυγχρονισµούς υπάρχει το αµείλικτο
κοµµατικό κράτος της δεκαετίας του 1950, που θέλετε να το κρα-
τάτε ζωντανό µε νύχια και µε δόντια. Ελέω του κ. Μητσοτάκη, και
ίσως όχι µόνο αυτού, ο κ. Αυγενάκης τοποθετήθηκε Υφυπουργός
Αθλητισµού. Το µέληµά του από την πρώτη στιγµή µέχρι και σή-
µερα δεν είναι η ανάπτυξη του αθλητισµού και όλα τα άλλα ωραία
λόγια. Η πολιτική του αντίληψη και η οξυδέρκειά του φτάνουν
µόνο ένα βήµα µπροστά από τα µάτια του ή µάλλον ένα βήµα
πίσω, στον προσωπικό και κοµµατικό έλεγχο του οικοδοµήµατος
του αθλητισµού. Από την πρώτη µέχρι και την τελευταία στιγµή
µηχανορραφίες και κόψε-ράψε σε νόµους και υπουργικές απο-
φάσεις, πάντα βέβαια µε την επίκληση του εκσυγχρονισµού, του
εξορθολογισµού κ.λπ.. 

Ήθελε ξεκινώντας να αποµακρύνει από τις οµοσπονδίες πρό-
σωπα µη αρεστά. Έφερε τη διάταξη µε τα ηλικιακά όρια και µά-
λιστα µε αναδροµική ισχύ. Υπερψηφίστηκε χάρη στην κοµµατική
πειθαρχία. Είναι καταφανώς αντισυνταγµατική διάταξη, αλλά
αυτό δεν ενδιαφέρει τη διακυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι. Ούτως ή άλλως, τα δικαστήρια θα αποφασίσουν µετά
από χρόνια για αυτό. Η δουλειά όµως ήδη έχει γίνει.

Άλλαξε δύο φορές τουλάχιστον τον νόµο ανάδειξης διοική-
σεων στις οµοσπονδίες, όπως και τις διατάξεις για την αναγνώ-
ριση και συµµετοχή των σωµατείων. Μετήλθε κάθε µέσο χωρίς
φραγµό -προς το παρόν δεν θέλω να αναφερθώ σε αυτές τις λε-
πτοµέρειες, θα έρθει η ώρα όµως- για να επηρεάσει τις εκλογές
στον ΣΕΓΑΣ και να αποτρέψει την εκλογή µου στη θέση του προ-
έδρου. Απέτυχε στον σχεδιασµό και τις προσπάθειες του και γι’
αυτό µάς τιµώρησε µε εξάµηνη καθυστέρηση τακτικής επιχορή-
γησης. Καθυστέρησε αδικαιολόγητα, αλλά σκόπιµα, για µικρο-
κοµµατικούς και µόνο λόγους, τη νοµοθετική επικύρωση του
καταστατικού της ΕΟΕ, µέχρι να γίνει γενική συνέλευση της οµο-
σπονδίας και το έφερε έναν µήνα µετά µέσα σε αυτή την Αί-
θουσα, χωρίς να ντραπεί. Και αυτό µόνο και µόνο για να
προωθήσει αρεστό, προεπιλεγµένο πρόσωπο στη διοίκηση. Τε-
λικά απέτυχε και εδώ στον σχεδιασµό αλλά και στις προσπάθειές
του. Ενωµένη, λοιπόν, η οικογένεια του στίβου ανέδειξε σε αυτή
τη θέση την άξια Ολυµπιονίκη και αθλήτρια Τασούλα Κελεσίδου. 

Τελευταίος άθλος του κ. Αυγενάκη, για αυτό και αναφέροµαι
σε αυτό, είναι ότι θεσµοθέτησε µε υπουργική απόφαση τον τρό-
πο εκπροσώπησης αθλητών και προπονητών στα Δ.Σ. των οµο-
σπονδιών. Η απόφαση αυτή βγήκε µόλις στις 14-7-2022, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, τον Ιούλιο, σκοπίµως, για να ευνοήσει συ-
γκεκριµένο σωµατείο προπονητών για τον ΣΕΓΑΣ. Απέτυχε και
πάλι στον σχεδιασµό και στις προσπάθειές του. Στον ΣΕΓΑΣ, λοι-
πόν, µε βάση ακριβώς αυτή την υπουργική απόφαση, που ο ίδιος
έφερε και ψηφίστηκε εδώ µέσα, προέκυψε εκπρόσωπος των προ-
πονητών στην οµοσπονδία ο κ. Ποµάσκι, ο µέγιστος αυτός προ-
πονητής, µια προσωπικότητα του αθλητισµού µε παγκόσµια
αναγνώριση, ένας µεγάλος, πολυβραβευµένος προπονητής, που
και σήµερα βραβεύεται από την Ολυµπιακή Επιτροπή και αύριο
θα πάει στην Ισπανία να βραβευτεί, που έχει προσφέρει πολλά
στον ελληνικό αθλητισµό, µεταξύ των οποίων και ολυµπιακά µε-
τάλλια. 

Αυτά όµως δεν σηµαίνουν τίποτα για τον κ. Αυγενάκη και κατ’
επέκταση για την Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη θα µου επιτρέ-
ψετε να πω. Γιατί ο κ. Ποµάσκι ανήκει πολιτικά στο Κοµµουνιστικό
Κόµµα και αυτό δεν µπορεί να το ανεχθεί η νοοτροπία του κ. Υφυ-
πουργού, γιατί έχει ένα µόνο κριτήριο και µε βάση αυτό δεν µπο-
ρεί να ανεχθεί ότι είναι Πρόεδρος του ΣΕΓΑΣ, η Σοφία Σακοράφα
του ΜέΡΑ25, του µικρότερου κόµµατος, και εκπρόσωπος στο

συµβούλιο του ΣΕΓΑΣ ο κ. Ποµάσκι, όπως προέκυψε στη συνε-
δρίασή του ΣΕΓΑΣ στις 21-12-2022. Γι’ αυτό και κύριος Υφυπουρ-
γός δύο µέρες µετά -ακούστε, συνάδελφοι!-, δυο µέρες µετά,
στις 23 Δεκεµβρίου έβγαλε νέα υπουργική απόφαση, που δηµο-
σιεύτηκε στις 31 Δεκεµβρίου στο ΦΕΚ, στις 31 Δεκεµβρίου, πριν
αλλάξει ο χρόνος! Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ακούτε; Λοι-
πόν, µε αυτή τροποποιεί φωτογραφικά την προηγούµενη δική του
και προσθέτει και νέες προϋποθέσεις για την ανάδειξη εκπροσώ-
που των προπονητών, για να αποβάλει τον κ. Ποµάσκι από το δι-
οικητικό συµβούλιο και να ευνοήσει πάλι το ίδιο παραπάνω
σωµατείο. Η εµµονή, λοιπόν, του κυρίου Υφυπουργού όχι µόνο
χρησιµοποιεί τη νοµοθετική εξουσιοδότηση ευτελίζοντάς τη,
αλλά είναι και παράνοµα καθ’ υπέρβαση αυτής. 

Όλα τα παραπάνω, θα µου επιτρέψετε να πω ότι, γίνονται µε
την κάλυψη του κυρίου Πρωθυπουργού -δεν µπορεί να µην το
ξέρει, εγώ τον συνάντησα τον κύριο Πρωθυπουργό και τον ενη-
µέρωσα για τα προβλήµατα του ελληνικού αθλητισµού- και µε τη
συναίνεση κυβερνητικών στελεχών, που εµφανίζονται σαν αµύ-
ντορες και εγγυητές της νοµιµότητας και της χρηστής διοίκησης,
όπως είναι ο Αντιπρόεδρος, ο κ. Πικραµµένος, που ήταν ο επικε-
φαλής του Σ.τ.Ε., όπως και ο κ. Γεραπετρίτης, καθηγητής Δι-
καίου. Δεν έχουν πάρει τίποτα χαµπάρι; Εκτός κι αν όλοι αυτοί
µπορούν να επικαλεστούν ότι τα αγνοούν.

Είµαστε, λοιπόν, σε θέση να προβλέψουµε ποια θα είναι και η
επόµενη δήθεν θεσµική κίνηση του κυρίου Υφυπουργού. Θα µας
δυσκολέψει τη ζωή, όπως έκανε µέχρι τώρα, µε την απόδοση της
τακτικής επιχορήγησης προς τον ΣΕΓΑΣ. Είµαστε έτοιµοι να υπο-
στούµε και αυτό. Θα είναι απλώς µια ακόµα υπουργική αυθαιρε-
σία, αλλά δεν µας πτοεί ούτε αυτή.

Για να είµαστε καθαροί λοιπόν, η οικογένεια του στίβου είναι
αφοσιωµένη στον αθλητισµό και στον στίβο και είναι ενωµένη,
χωρίς κοµµατικούς διαχωρισµούς. Για όλους εµάς κανείς από
εµάς δεν χαρακτηρίζεται από την κοµµατική του ένταξη, ούτε η
Σακοράφα ούτε ο Ποµάσκι λειτουργούµε κοµµατικά ούτε οι δε-
ξιοί ούτε οι κεντρώοι ούτε αριστεροί. Είµαστε όλοι µαζί. Θα συ-
νεχίσουµε όλοι µαζί την πορεία µας, όσο κι αν θέλουν οι
παρασιτικές, στενόµυαλες και αναχρονιστικές επεµβάσεις του κ.
Αυγενάκη να την ανακόψουν.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, κύριοι και κυρίες της Συµπολίτευσης, πάρτε το από-
φαση, η αθλητική κοινωνία έχει και το όραµα της, έχει και τη
δύναµή της και θα καταφέρουµε να νικήσουµε στο τέλος. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ για την ανοχή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής και Η’ Αντιπρόεδρος της Βου-

λής κ. Σοφία Σακοράφα καταθέτει για τα Πρακτικά τα προανα-
φερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είµαι υποχρεωµένος
να πω ότι τα όσα ακούστηκαν για τον κ. Αυγενάκη δεν είχαν
σχέση µε το νοµοσχέδιο. Βεβαίως, επειδή δεν είχα το δικαίωµα,
πέραν της εκτίµησης που έχω στην κ. Σακοράφα, την άφησα να
τα πει, αλλά εφόσον ενηµερωθεί ο κ. Αυγενάκης, φαντάζοµαι ότι
κανείς σας δεν θα έχει αντίρρηση να έρθει και να απαντήσει επί
προσωπικού για όλα όσα ακούστηκαν. Θέλω να το ξεκαθαρίσω
από τώρα. 

Κύριε Μυλωνάκη, ρωτώ εσάς, µαζί µε τις ευχές µας για τη
γιορτή σας και για όλους τους Αντώνηδες και Αντωνίες, επειδή
µου είπαν ότι θέλει να µιλήσει ο Πρόεδρός σας, αλλά δεν τον
βλέπω, θέλετε τον λόγο;

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ας περιµένουµε λίγο, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, ξεκινάµε, για
µην καθυστερούµε και, όταν προσέλθει, θα πάρει τον λόγο.

Άρα οι τέσσερις πρώτοι κατ’ επιλογήν κατά κάποιον τρόπο
είναι η κ. Κεφάλα από τη Νέα Δηµοκρατία, η κ. Χρηστίδου από
τον ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Καµίνης από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής και ο
κ. Αρσένης από το ΜέΡΑ25. 

Τον λόγο έχει η κ. Κεφάλα.
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ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ξε-
κινήσω την τοποθέτησή µου αναφερόµενη στην τροπολογία που
έχει κατατεθεί από το Υπουργείο Εσωτερικών και αναφέρεται
στις θέσεις εργασίας του προγράµµατος «Βοήθεια στο Σπίτι».
Έρχεται σήµερα µια ρύθµιση η οποία δίνει οριστική λύση στο ζή-
τηµα που είχε ανακύψει µετά την απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας, σε συνέχεια της προκήρυξης του ΑΣΕΠ του 2020,
και αφορά τους συµβασιούχους εργαζόµενους του προγράµµα-
τος. Διασφαλίζονται οι θέσεις εργασίας αυτών των ανθρώπων και
προχωρά άµεσα και χωρίς εµπλοκή η ολοκλήρωση των διαδικα-
σιών διορισµού των δύο χιλιάδων εννιακοσίων εννέα εργαζοµέ-
νων, οι οποίοι θα περάσουν στη δικαιοδοσία των δήµων. 

Επί του νοµοσχεδίου, σε πολλές περιπτώσεις στη λειτουργία
της δηµόσιας διοίκησης έχουµε βρεθεί µπροστά σε διαχειριστικά
ζητήµατα που φαινοµενικά είναι απλά, αλλά δεν µπορούν να επι-
λυθούν, γιατί υπάρχει µια ασάφεια σχετικά µε το ποιος είναι
υπεύθυνος, ποια υπηρεσία, ποιος φορέας. Είναι ο δήµος; Είναι
η περιφέρεια; Είναι κάποιο Υπουργείο και ποιο; Αυτή η επικάλυψη
αρµοδιοτήτων µεταξύ φορέων του δηµοσίου δεν είναι κάτι και-
νούργιο. Είναι ένα πρόβληµα που σέρνεται χρόνια και µέχρι σή-
µερα δεν έχει επιλυθεί. Η αυξηµένη αυτή πολυπλοκότητα και τα
σύνθετα ζητήµατα του σήµερα, είτε αναφερόµαστε σε επικίνδυνα
φυσικά φαινόµενα είτε σε αυτά της διαφάνειας, αναζητούν λογι-
κές προσεγγίσεις και λύσεις, που θα ανταποκρίνονται στις απαι-
τήσεις των καιρών. Αυτό, λοιπόν, το πρόβληµα αντιµετωπίζουµε
σήµερα µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε. 

Πρόκειται για µια σηµαντική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης και
του Υπουργείου Εσωτερικών, που ανοίγει τον δρόµο για µια
ακόµη πιο αποτελεσµατική δηµόσια διοίκηση προς όφελος των
πολιτών. Υλοποιείται µια πραγµατικά πολύ σηµαντική θεσµική πα-
ρέµβαση, που βάζει ένα τέλος στην αλληλοεπικάλυψη αρµοδιο-
τήτων µεταξύ των Υπουργείων, των αποκεντρωµένων διοικήσεων,
των δήµων και των περιφερειών της χώρας. Όλες οι διατάξεις
του νοµοσχεδίου αποσκοπούν µέσα από τον καταµερισµό των
αρµοδιοτήτων στην αύξηση της αποτελεσµατικότητας του κρα-
τικού µηχανισµού, στον εξορθολογισµό του και φυσικά στη βελ-
τιστοποίηση του συντονισµού µεταξύ των εµπλεκόµενων φορέων
του δηµοσίου τοµέα. 

Καθένας από εµάς που κατέχει µια θέση εξουσίας, που έχει
εκλεγεί ή που του έχει ανατεθεί µια θέση ευθύνης, πρέπει να γνω-
ρίζει πως αυτή η εξουσία προέρχεται από τους πολίτες, απευθύ-
νεται και αναφέρεται σε αυτούς. Γι’ αυτό και οφείλει να έχει µια
ξεκάθαρη εικόνα και αντίληψη τόσο των αρµοδιοτήτων όσο και
των ευθυνών που πηγάζουν µέσα από αυτές. Τι κάνουµε, λοιπόν,
για να αντιµετωπίσουµε τις όποιες αδυναµίες και αντιφάσεις; Θε-
σµοθετούµε το Εθνικό Σύστηµα Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης.
Είναι το σύστηµα µε το οποίο οι ασκούµενες δηµόσιες πολιτικές
ταξινοµούνται σύµφωνα µε τα διεθνή πρότυπα, καταγράφονται,
κατηγοριοποιούνται, κατανέµονται και εποπτεύονται, µε σκοπό
τη βελτιστοποίηση του συντονισµού, της διάδρασης και της συλ-
λειτουργίας των διαφορετικών επιπέδων διακυβέρνησης. 

Αυτό το σύστηµα, το διοικητικό πλέγµα, για να υλοποιηθεί, συ-
ντονίζεται από τον εκάστοτε Υπουργό Εσωτερικών. Ως κεντρικό
σηµείο αναφοράς που θα έχει την επιχειρησιακή ευθύνη της υλο-
ποίησης του νέου συστήµατος ορίζεται ο εκάστοτε Γενικός Γραµ-
µατέας Ανθρώπινου Δυναµικού Δηµοσίου Τοµέα του Υπουργείου
Εσωτερικών. Υπό το πρίσµα αυτό αναπτύσσονται και οι νέοι
ρόλοι των εκπροσώπων των λοιπών εµπλεκόµενων φορέων ως
επιµέρους σηµεία αναφοράς. 

Επιπλέον συστήνεται ένα γνωµοδοτικό όργανο, το Εθνικό Συµ-
βούλιο Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης, µε κύριο σκοπό τη διατύ-
πωση απόψεων και εισηγήσεων προς τον Υπουργό Εσωτερικών
αναφορικά µε θέµατα ανακατανοµής και µεταφοράς αρµοδιοτή-
των µεταξύ των διαφορετικών επιπέδων διακυβέρνησης.

Σε όλο αυτό το εγχείρηµα σηµαντικό ρόλο θα παίξουν και οι
νέες τεχνολογίες, καθώς πληροφοριακά συστήµατα και εφαρµο-
γές θα συνδράµουν υποστηρικτικά στην καταγραφή, κατηγοριο-
ποίηση και κατανοµή των αρµοδιοτήτων, διευκολύνοντας την
επικοινωνία και συνεργασία µεταξύ των εµπλεκοµένων. Όλα αυτά

αποτυπώνονται στο πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου. 
Με το δεύτερο µέρος προβλέπονται η ανάπτυξη ενός ενιαίου

θεσµικού και οργανωτικού πλαισίου για τη λειτουργία διαχείρισης
κινδύνων, που αφορά σε όλους τους φορείς του δηµοσίου τοµέα.
Η συµπλήρωση του υφιστάµενου νοµοθετικού πλαισίου για το
σύστηµα εσωτερικού ελέγχου, η δηµιουργία µητρώου κινδύνων
σε όλους τους φορείς του δηµοσίου τοµέα, µε στόχο τη συστη-
µατική παρακολούθηση της εξέλιξης των κινδύνων και της απο-
τελεσµατικότητας των δικλίδων ελέγχου που εφαρµόζονται για
την αντιµετώπισή τους, η συλλογή στοιχείων και πληροφοριών
στο Κεντρικό Αποθετήριο Κινδύνων Διαφθοράς, που τηρείται
στην Εθνική Αρχή Διαφάνειας, µε στόχο τον εντοπισµό των πε-
δίων πολιτικής, λειτουργιών και διαδικασιών υψηλού κινδύνου εκ-
δήλωσης φαινοµένων διαφθοράς και απάτης και τον σχεδιασµό
πολιτικών και προγραµµάτων καταπολέµησης της διαφθοράς.
Έτσι θα περιοριστούν οι κίνδυνοι που δύναται να αναπτυχθούν
εντός του φορέα και απειλούν την εύρυθµη λειτουργία του και
θα προστατευτεί το δηµόσιο συµφέρον. Επιπλέον, θα ενισχυθεί
η πρόληψη της διαφθοράς µέσω του έγκαιρου εντοπισµού και
της παρακολούθησης των κινδύνων διαφθοράς και της αποτελε-
σµατικότητας των εφαρµοζόµενων δικλίδων ελέγχου για την αντι-
µετώπισή τους. Θα εντοπίζονται καλές πρακτικές των φορέων και
θα αξιοποιούνται στο σύνολο του δηµόσιου τοµέα. 

Αυτό το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ένα
πολύτιµο εργαλείο, που θα αποτελέσει τη βάση πάνω στην οποία
θα χτιστεί η λειτουργία όλων των φορέων του δηµοσίου. Θα εξα-
σφαλιστεί η αποτελεσµατικότητα, η αποκέντρωση, ο ξεκάθαρος
διαχωρισµός των αρµοδιοτήτων και των ευθυνών τους, καθώς
και η χρηστή διαχείριση των κινδύνων που αντιµετωπίζουν τώρα
και αύριο. 

Κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, σας δείχνουµε το µέλλον
για το πώς θα πρέπει να λειτουργεί µια σύγχρονη ευνοµούµενη
πολιτεία, ένα σύγχρονο αποτελεσµατικό κράτος, µε µια δηµόσια
διοίκηση που θα ανταποκρίνεται στις ανάγκες των πολιτών και
στην πολυπλοκότητα των εποχών. Και εσείς κοιτάτε το δάχτυλο!

Η Ελλάδα προχωρά µπροστά, µε σύµµαχο την κοινωνία και
µπορεί χωρίς εσάς. Το έχετε καταλάβει, αλλά θα το δείτε αποτυ-
πωµένο και επίσηµα στις προσεχείς εκλογές. 

Κυρίες και κύριοι, σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η συ-
νάδελφος κ. Ραλλία Χρηστίδου, Βουλευτής ΣΥΡΙΖΑ, για επτά
λεπτά. 

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα ευχολό-

γιο που έχει µεταµφιεστεί σε νοµοσχέδιο, µολονότι οι Απόκριες
αργούν ακόµα. Αντικείµενο των άρθρων που µας έχετε φέρει η
πολυεπίπεδη διακυβέρνηση. Είναι ένα θέµα πράγµατι πάρα πολύ
µεγάλης σηµασίας για την ποιότητα της δηµοκρατίας στη χώρα.

Ωστόσο, όταν ήσασταν ακόµα αντιπολίτευση, εκεί που σύ-
ντοµα θα ξαναβρεθείτε, ήδη από το 2018 δεσµευόταν ο κ. Μη-
τσοτάκης ότι θα λύσει µέσα σε έξι µήνες το ζήτηµα των αρµο-
διοτήτων στη λειτουργία του δηµόσιου τοµέα. Παρόµοιες δηλώ-
σεις επαναλάµβανε ο κ. Μητσοτάκης στη Διεθνή Έκθεση Θεσσα-
λονίκης το 2020. Ο κύριος Υπουργός, αντίθετα, στις τοποθε-
τήσεις του επανέλαβε πολλές φορές ότι θα είναι µια µακρά δια-
δικασία, ώστε να υπάρξουν αποτελέσµατα από τις ρυθµίσεις που
περιέχονται στο -ας πούµε- νοµοσχέδιο στην τέταρτη συνε-
δρίαση. Ο κ. Βορίδης ανέφερε επί λέξει ότι «το βάθος της ωρί-
µανσης του νοµοσχεδίου είναι περίπου µια δεκαετία». Τέτοια
καλή συνεννόηση υπάρχει µεταξύ του Πρωθυπουργού και του
Υπουργού, των δήθεν αρίστων, του δήθεν επιτελικού κράτους; Ο
Πρωθυπουργός να λέει σε έξι µήνες και ο Υπουργός να λέει σε
δέκα χρόνια.

Προσωπικά θα πιστέψω τον Υπουργό, συνυπολογίζοντας ότι ο
κ. Μητσοτάκης ως Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης το
2013, εκτός των απολύσεων στον δηµόσιο τοµέα, δεν είχε και
κάτι άλλο να επιδείξει ως επίτευγµα υπουργικής θητείας. Συζη-
τάµε, λοιπόν, σήµερα για ρυθµίσεις που θα αποδώσουν σε βάθος
δεκαετίας. 

Έρχονται και τοποθετούνται αρνητικά επί αυτών των ρυθµί-
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σεων και η ΚΕΔΕ και το Διοικητικό Επιµελητήριο και ο κ. Κοντιά-
δης και οι εκπρόσωποι εργαζοµένων στο δηµόσιο. Οι εκπρόσω-
ποι που τους ονοµάσατε «περιττούς» στην ακρόαση φορέων.
Έρχονται όλοι, µα όλοι, εµπειρογνώµονες της διοικητικής επι-
στήµης και σας λένε, πρώτον, ότι αυτό που έχετε φέρει, είναι κάτι
εξαιρετικά πολύπλοκο και ανεφάρµοστο.

Δεύτερον, ότι όχι µόνο δεν εξυπηρετεί την αποκεντρωµένη λει-
τουργία των υπηρεσιών και των ΟΤΑ, αλλά αντίθετα προωθεί την
ακόµα πιο συγκεντρωτική λειτουργία. Τα ίδια σάς λέει και το σύ-
νολο της Αντιπολίτευσης. Και εσείς τι απαντάτε; Μας λέτε ότι
προβλέπονται στο νοµοσχέδιο όλες οι αρχές που κάνουµε στο
Δηµόσιο Δίκαιο, στη Δηµόσια Διοίκηση, στο πρώτο εξάµηνο.
Αυτό µάς λέτε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Για την αρχή της νοµιµότητας, της διαφάνειας, την αρχή της
αποτελεσµατικότητας, της αναγκαιότητας, της επικουρικότητας.
Τις αναφέρετε, όµως, µόνο ως επικοινωνιακές λέξεις, για να γρά-
ψετε τίτλους στις φιλικές εφηµερίδες και στα προεκλογικά σας
φυλλάδια. Το ότι από πουθενά δεν προκύπτει το πώς θα εφαρ-
µοστούν αυτές οι αρχές δεν σας απασχολεί. Ούτε καν, µόνο τις
αναφέρετε, τίποτα άλλο. Έτσι, όµως, τα προβλήµατα της δηµό-
σιας διοίκησης δεν λύνονται και δεν µας προκαλούν έκπληξη
αυτές σας οι επιλογές.

Δεν περιµένουµε σεβασµό, φέρ’ ειπείν, της αρχής της νοµιµό-
τητας, από ένα κόµµα που ψήφισε τον ν.4623, αλλάζοντας τη συ-
γκρότηση οικονοµικών επιτροπών, αποσπώντας αρµοδιότητες
των δηµοτικών συµβουλίων, αλλοιώνοντας επί της ουσίας τη
λαϊκή βούληση. 

Γνωρίζατε πολύ καλά ότι ο νόµος αυτός θα κριθεί αντισυντα-
γµατικός, αλλά τον ψηφίσατε, γιατί πολύ µικρή σηµασία δίνετε
σε νοµιµότητες, όταν είναι να υπηρετήσετε τις δικές σας σκοπι-
µότητες και τις ιδεοληψίες σας και, φυσικά, την καινούργια διά-
ταξη που αναγκάζεστε να φέρετε µετά την καταδικαστική από-
φαση από το Συµβούλιο της Επικρατείας, που τη φέρνετε ως τρο-
πολογία, για να µη συζητηθεί στις επιτροπές, υπονοµεύοντας και
την άλλη αρχή που επικαλείστε, την αρχή της διαφάνειας. 

Όσο για την αρχή της αποτελεσµατικότητας, αρκεί να ανα-
φέρω ότι τα άρθρα που φέρνετε προσπαθούν να συµπληρώσουν
τα κενά στον ν.4795, που ψηφίσατε µόλις τον Απρίλη του 2021,
δηλαδή πριν από οκτώ µήνες. 

Είστε τόσο ελάχιστα αποτελεσµατικοί σε όσα σχεδιάζετε και
νοµοθετείτε, που κάθε λίγους µήνες τα τροποποιείτε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι θυµόµαστε τις εξαγγελίες
σας από το 2019 για τη νέα τοπική αυτοδιοίκηση και τα περί εµ-
βληµατικών µεταρρυθµίσεων στους ΟΤΑ και τις αρµοδιότητές
τους, όταν ανακοινώνατε το περιβόητο επιτελικό κράτος. Το εί-
πατε; Βεβαίως. Το κάνατε; Όχι, βέβαια!

Συστήσατε µια Επιτροπή Εµπειρογνωµόνων µε επικεφαλής τον
καθηγητή Κοντιάδη, της οποίας οι προτάσεις δεν εισακούστηκαν
και πώς να συµπεριληφθούν άλλωστε; Η πολυεπίπεδη διακυβέρ-
νηση προϋποθέτει την ουσιαστική αποκέντρωση της δηµόσιας
εξουσίας, προϋποθέτει τη δηµοκρατική άσκησή της µε συµµε-
τοχή κάθε φορέα δηµόσιου και ιδιωτικού και της κοινωνίας των
πολιτών. Εσείς αντίθετα, πιστοί στις αρχές του αυταρχισµού, µε
το παρόν νοµοθέτηµα προτείνετε τη συνέχιση µιας συγκεντρω-
τικής, γραφειοκρατικής και αδιαφανούς διοίκησης. Ούτε πολυε-
πίπεδη και σίγουρα καθόλου διακυβέρνηση. Μόνο µονοεπίπεδος
έλεγχος.

Η πολυεπίπεδη διακυβέρνηση, για να είναι υλοποιήσιµη, προ-
ϋποθέτει δηµοκρατία, συµµετοχή, αυτονόµηση και την ουσια-
στική εκχώρηση αρµοδιοτήτων στους φορείς που εµπλέκονται
στην άσκηση δηµόσιας πολιτικής. Οι πολιτικές σας καταβολές,
µάλλον, είναι αυτές που δεν σας άφηναν ποτέ να κάνετε κάτι τέ-
τοιο. Θα πρέπει να απαρνηθείτε θεµελιακές ρίζες της δεξιάς πα-
ράταξης, αυτές της συντήρησης και του συγκεντρωτισµού, πάνω
στις οποίες έχετε χτίσει το πελατειακό σας κράτος και τα αποκα-
λυπτήρια γίνονται στο πέµπτο άρθρο. 

Όλο το σύστηµα της πολυεπίπεδης διακυβέρνησης αρχίζει και
τελειώνει στο Υπουργείο Εσωτερικών, µε θεσµικά όργανα τον
Υπουργό και τον Γενικό Γραµµατέα Ανθρώπινου Δυναµικού, στον

οποίο, µάλιστα, αναθέτετε στο άρθρο 9 να αξιολογήσει την κα-
ταλληλότητα και τους πόρους άλλων εµπλεκοµένων φορέων και
συγχρόνως να εκπονήσει τετραετές σχέδιο για την υλοποίηση
της πολυεπίπεδης διακυβέρνησης. Μα είναι δυνατόν; Ποιος θα
τα κάνει όλα αυτά; Πώς θα συµβούν όλα αυτά, πώς θα γίνουν όλα
αυτά; 

Το νοµοσχέδιο, επίσης, προβλέπει µία σειρά από διαδικασίες,
στο άρθρο 7, που είναι αδύνατον να υλοποιηθούν χωρίς επικαι-
ροποιηµένα οργανογράµµατα των Υπουργείων, µε αναλυτική
αποτύπωση των αρµοδιοτήτων τους. Τέτοια, όµως, οργανογράµ-
µατα ακόµα δεν έχουν εκδοθεί σε πολλές περιπτώσεις, µε τρα-
νταχτό παράδειγµα το Υπουργείο Εσωτερικών. Το Υπουργείο του
οποίου επικεφαλής αποκτά αρµοδιότητα να αξιολογεί τα υπό-
λοιπα Υπουργεία, όταν είναι χωρίς οργανόγραµµα το ίδιο το δικό
του Υπουργείο. Αναρωτιέµαι σε ποια αρχή από αυτές που σας
ανέφερα στην αρχή -αυτές που διατυµπανίζει η Κυβέρνηση- αντι-
στοιχεί αυτή η διάταξη; Την αρχή της προχειρότητας ή την αρχή
της ανεδαφικότητας;

Κυρίες και κύριοι, το 2015 ο ΣΥΡΙΖΑ ανέλαβε τη διακυβέρνηση
της χώρας εν µέσω µνηµονιακών εκβιασµών µε άδεια ταµεία, µε
τη Νέα Δηµοκρατία να φωνάζει «Βάστα γερά, Γερούν!» σε βάρος
των εθνικών συµφερόντων.

Παρά τα επείγοντα ζητήµατα µε τα οποία βρέθηκε αντιµέτω-
πος, ασχολήθηκε µε τις δυσκολίες και τις αγκυλώσεις της δηµό-
σιας διοίκησης. Έφερε τον ν.4555/2018, που αντιµετώπιζε µε
πολύ απλούστερο τρόπο τα ζητήµατα που αδυνατεί να επιλύσει
το κακογραµµένο παρόν νοµοσχέδιο.

Τέλος, για τη διαχείριση κινδύνων στον δηµόσιο τοµέα, στην
οποία δεν αναφέρθηκα γιατί δεν προλαβαίνω, να επισηµάνω ότι
οι πραγµατικοί κίνδυνοι για το δηµόσιο καθόντουσαν µέχρι πρό-
τινος στα βουλευτικά σας έδρανα. Διαχειριστείτε αυτούς, λοιπόν,
ως απερχόµενη Κυβέρνηση, γιατί είναι βέβαιο πως µετά από τριά-
µισι χρόνια σκανδάλων, διαφθοράς, συγκάλυψης, παρακολουθή-
σεων, υποκλοπών και ακρίβειας, ο λαός θα σας δείξει την πόρτα
της εξόδου. Το επικοινωνιακό σας ψέµα όσο κράτησε κράτησε.
Η νύχτα σας τελειώνει, ευτυχώς. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-
νάδελφοι, έχει ζητήσει τον λόγο ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ. Βελόπουλος. Αµέσως µετά
τον κ. Βελόπουλο και τον κ. Καµίνη, θα µιλήσει ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής κ. Σκανδαλίδης.

Ελάτε, κύριε Πρόεδρε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ξεκινήσουµε µε την επικαιρότητα: Κηδεία του

τέως βασιλιά. Απορίες για το κυβερνητικό αλαλούµ. Δεν είναι και
ο κ. Βορίδης εδώ, θα τον ήθελα, ως ιδιώτη, όχι ως Υπουργό, συγ-
γνώµη, γιατί ως ιδιώτης πήγε στην εκδήλωση, στην ταφή. Στην
αρχή, λοιπόν, η Κυβέρνηση είπε πως θα εκπροσωπηθεί από την
κ. Μενδώνη. Στη συνέχεια προέκυψε ο κ. Πικραµµένος. Άρα όλοι
οι υπόλοιποι Βουλευτές και Υπουργοί της Νέας Δηµοκρατίας που
πήγαν ήτο εκτός γραµµής, εκτός κυβερνητικής γραµµής.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ατοµικά. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Η ανακοίνωση από το Μαξίµου ήταν επίσηµη µετά τη σύ-
σκεψη ποιοι θα πάνε. Ατοµικές προσκλήσεις και ατοµικές είσοδοι
σε κόµµατα δεν υπάρχουν. Τότε ο καθένας να ψηφίζει ό,τι θέλει
εδώ µέσα, να µην υπάρχει κοµµατική γραµµή. Ακούστε µε λίγο.
Ο κ. Βορίδης, ο Υπουργός της Νέας Δηµοκρατίας, ως τι πήγε;
Ως ιδιώτης ή ως Υπουργός; Διότι, εξ όσων γνωρίζω, ο ιδιώτης
είναι ιδιώτης. Ο Υπουργός είναι Υπουργός. Πήγε, λοιπόν, ως ιδιώ-
της, όπως λέει ο ίδιος σήµερα, σε µία ιδιωτική ταφή που ήθελε η
Νέα Δηµοκρατία. 

Ακούστε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Όλα αυτά για εµάς
είναι προκλητικά και απεχθή, όπως και ο επικήδειος πολιτικαντι-
σµός της Νέας Δηµοκρατίας πάνω σε έναν νεκρό. Αυτοί που
πήραν την ιθαγένεια από τον τέως βασιλιά, αυτοί που δεν του
επέτρεπαν να είναι Έλληνας και δίνουν στον Χασάν και στον
Ιµπραήµ σε έναν χρόνο την ιθαγένεια, αυτοί που δήµευσαν την

6484 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



περιουσία του, έπαιξαν ένα άθλιο πολιτικό παιχνίδι πάνω σε έναν
νεκρό δυστυχώς. Και το χειρότερο, εµφανίστηκαν ως «αυτοφω-
ράκηδες» και βαλβίδες αποσυµπιέσεως της Νέας Δηµοκρατίας
και πρώην Πρωθυπουργοί µαζί µε Βουλευτές και Υπουργούς. Ως
ιδιώτες πήγαν αυτοί. Πρώην Πρωθυπουργός που έφαγε και
πόρτα, δεν µπήκε και µέσα. Αυτά είναι τραγικά πράγµατα για ένα
κόµµα που δείχνει ότι ο καθένας κάνει ό,τι θέλει. Και συνήθως σε
ένα κόµµα ο καθένας κάνει ό,τι θέλει όταν φυλλοροεί. Να δεχτώ,
λοιπόν, ότι ο καθένας δεν κάνει ό,τι θέλει στο κόµµα αυτό που
λέγεται Νέα Δηµοκρατία. Τότε σηµαίνει ότι ο Πρωθυπουργός
έδωσε εντολή στον κ. Βορίδη να πάει εκεί ως Υπουργός και όχι
ως ιδιώτης. 

Να θυµίσω και κάτι στη Νέα Δηµοκρατία. Τι είπε ο κ. Ιωάννης
Βαρβιτσιώτης τώρα, σήµερα; «Ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης µού
είχε ζητήσει να εµποδίσω τον Κωνσταντίνο να πατήσει το πόδι
του στην Ελλάδα.». Να σας πω γιατί πήγε ο κ. Βορίδης, κύριε
Πέτσα, εκεί; Ακούστε, κύριε Πέτσα. Εκλέγεστε στην ίδια περιφέ-
ρεια µε τον κ. Βορίδη. Αυτή η περιφέρεια έχει βασιλόφρονες αρ-
κετούς. Πήγε να πάρει ψηφαλάκια, ως ιδιώτης όµως. Σας ξεγέ-
λασε. Γι’ αυτό δεν είναι εδώ, γιατί ήξερε τι θα πω. Ξέρω τι λέω.
Εµείς στην Ελληνική Λύση µάθαµε να λέµε τα πράγµατα ως
έχουν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν τα διανθίζουµε. Δεν τα εξωραΐζουµε. Σας ενηµερώνουµε

γι’ αυτά που κάνετε ότι ξέρουµε.
Να σας θυµίσω και κάτι στον ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος διαρρηγνύει τα

ιµάτιά του «ο τέως βασιλιάς», «το καθεστώς έπεσε» και παραµύ-
θια της Χαλιµάς. Η τελευταία επίσηµη εµφάνιση του τέως βασι-
λέα ξέρετε πότε ήταν; Το 2016 επί ΣΥΡΙΖΑ. Πρόσκληση κανονική
απεστάλη από τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, τον κ. Παυλό-
πουλο. Κλήθηκε να τιµήσει όλους τους Έλληνες Ολυµπιονίκες.
Ήρθε ο τέως βασιλιάς. Τον τιµήσαµε ως ΣΥΡΙΖΑ και ως ελληνικό
κράτος, τιµήθηκε από το ελληνικό κράτος, από τον ΣΥΡΙΖΑ, που
τώρα βάζει τα τρολ του και τους ψευτοϊδεολόγους αριστερούς
καταληψίες να βρίζουν τον τέως βασιλιά και τη Νέα Δηµοκρατία.
Ποιος παρουσίασε την εκδήλωση ξέρετε; Ακούστε, κύριε Θεο-
χάρη. Η κ. Τσαπανίδου, η εκπρόσωπος Τύπου του ΣΥΡΙΖΑ σή-
µερα. Επί ΣΥΡΙΖΑ. Και αυτοί τώρα θέλουν να γίνουν πειστικοί ότι
είναι εναντίον του βασιλέα. Δηλαδή πραγµατικά όλα αυτά δεν τα
καταλαβαίνουµε στην Ελληνική Λύση.

Και να σας πω και κάτι ακόµα. Δεν θέλετε τον θεσµό της βασι-
λείας. Είναι ένα πολίτευµα. Εγώ το αντιλαµβάνοµαι για τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, το κατανοώ. Τι σηµαίνει αυτό; Διαγράφουµε αυτοκρατορίες
και βασιλείες χιλίων ετών; Αυτοκρατορίες και βασιλείες του Βυ-
ζαντίου; Διαγράφετε τους βασιλείς της Αρχαίας Ελλάδος; Δια-
γράφετε την ιστορία; Εµείς όχι, δεν διαγράφουµε την ιστορία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν έχουµε δικαίωµα να διαγράφουµε ιστορία. Έχουµε δι-

καίωµα να γράφουµε ιστορία, να γράψουµε ιστορία υπέρ του ελ-
ληνικού λαού. 

Θέλουν να κάνουν την Ελλάδα µικρή, κοντή, να υπάρχει µόνο
η δηµοκρατία τους. Ακούστε, λοιπόν. Στη δηµοκρατία δεν υπάρ-
χει µόνο η δηµοκρατία η δική σου, υπάρχει και η δηµοκρατία του
άλλου. Άρα η βασιλεία ήταν ένα υπαρκτό πολίτευµα. Ήταν. Ο
λαός αποφάσισε, µίλησε, όπως αποφάσισε το ’73. Το ’73, αν δεν
κάνω λάθος, στο δηµοψήφισµα είχαµε δηµοκρατία; Είχαµε δη-
µοκρατία το ’74; Εκπροσωπήθηκε κανονικά στην ΕΡΤ ο τέως βα-
σιλιάς, όπως εκπροσωπήθηκαν όλοι οι υπόλοιποι; Τώρα µαζί
µιλάµε, κύριε Θεοχάρη. Απλά έκλεισε ο κύκλος. Το καταλαβαίνω.
Έκλεισε ο κύκλος.

Θα σας πω όµως το εξής. Ποια είναι η διαφορά µας; Ότι εδώ
το µοναδικό κόµµα που τήρησε θεσµική στάση και θέση ήταν η
Ελληνική Λύση. Βγάλαµε ανακοίνωση. Είπαµε ότι πρέπει να ταφεί
µε τιµές Αρχηγού κράτους, γιατί ήταν Αρχηγός του κράτους,
αλλά ο Πρόεδρός της δεν θα πάει στην εκδήλωση, στην ταφή. Τι
πιο σοβαρό για έναν Πρόεδρο κόµµατος να στηρίξει και τον
θεσµό και το ανθρώπινο, αλλά και να µη συµπαρασυρθεί από ψη-
φοθηρικές τάσεις, όπως του Βορίδη, των βασιλοφρόνων της ανα-
τολικής Αττικής και να πάει ως ιδιώτης ο Υπουργός εκεί; Από εδώ
και πέρα, να ξέρετε: Όποιος θέλει θα πηγαίνει ως ιδιώτης όπου
θέλει. Θα απεκδυθεί του ρόλου του Βουλευτού, θα πηγαίνει στην

εκδήλωση και θα βγαίνει ως Βουλευτής από εκεί µέσα. Αυτά είναι
γραφικότητες. Δεν είναι σοβαρά πράγµατα αυτά. Αλλά τώρα να
σας πω κάτι; Από τον κ. Βορίδη όλα τα περιµένω. Τι έλεγε, τι
έκανε, τι κάνει. Όλα τα περιµένω από τον Υπουργό, γιατί η Κο-
µανέτσι ωχριά µπροστά του, µια; και µιλάµε για τον στίβο, κυρία
Σακοράφα, ωχριά στην κωλοτούµπα.

Συµπέρασµα, για να χαριτολογήσουµε και λίγο. Μαζί, λοιπόν,
µε τους βασιλικούς, ποτίστηκαν και οι γλάστρες της Νέας Δηµο-
κρατίας! Το πρόβληµα στη Νέα Δηµοκρατία είναι ότι δεν έχει πο-
λιτικό λίπασµα και µαραίνεται και είναι σε αποδροµή. Κι όσο και
να ποτίσει τους βασιλικούς, η γλάστρα έχει τελειώσει. Γιατί µε
τόσα ψέµατα που λέτε δεν µπορεί να σας πιάσει κανείς από που-
θενά. Σήµερα πριν από λίγο ο Πρωθυπουργός στο Ζάππειο µι-
λούσε για τη λαθροµετανάστευση. Και τι είπε; Ότι όλα τα κάνουν
καλά για το µεταναστευτικό, όπως λένε κάποιοι. Για εµάς είναι
λαθροµετανάστες, παράνοµοι εισερχόµενοι στη χώρα µας.
Τέλος, δεν το συζητάµε καν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αλλά να δεχθώ, χάριν αν θέλετε της κοινής συζητήσεως, την

έννοια της µεταναστεύσεως. Έχουµε αλλάξει και τις έννοιες
πλέον. Θα µου πείτε τώρα, ο άνδρας έγινε γυναίκα, η γυναίκα
έγινε άνδρας, γονέας ένας, γονέας δύο, τα έχουµε µπερδέψει
όλα. Εν πάση περιπτώσει, πάµε σε αυτό. 

Σήµερα η θέση της Νέας Δηµοκρατίας είναι πραγµατικά δεινή.
Έχει πέσει στην παγίδα του Τάκιτου, κύριε Θεοχάρη. Ξέρετε
ποιος ήταν ο Τάκιτος, ποια ήταν η παγίδα του Τάκιτου; Να σας
κάνω, λοιπόν, µια µικρή ενηµέρωση. Πήρε το όνοµά της από τον
Ρωµαίο ιστορικό. Περιγράφει η παγίδα του Τάκιτου τη δεινή θέση
στην οποία περιέρχεται ένα πρόσωπο το οποίο παθολογικά λέει
συνεχώς ψέµατα και δεν το πιστεύει κανείς. Άρα, λοιπόν, ό,τι και
να λέει η Νέα Δηµοκρατία, πλέον δεν είναι πιστευτή ούτε εδώ
µέσα -λογικό- αλλά ούτε και στον ελληνικό λαό. Είστε στην πα-
γίδα του Τάκιτου, µέσα στο ψέµα συνεχώς, και δεν σας πιστεύει
κανένας.

Και βέβαια η πολιτική αυθάδεια των στελεχών της Νέας Δηµο-
κρατίας αποδεικνύεται από τις έµµεσες επιθέσεις στην Ελληνική
Λύση. Εδώ και δεκαπέντε-είκοσι µέρες υπεραµύνοµαι µίας τακτι-
κής, της σοβαρότητος του σχεδίου, των προτάσεων, αλλά και της
µη περιδίνησης σε βόθρους που στήνουν παρασκήνια της Νέας
Δηµοκρατίας. Το ξαναλέµε για ακόµη µια φορά, για να µη δηµι-
ουργούνται εντυπώσεις, γιατί το έχει κάνει κατ’ επανάληψιν ο κ.
Βορίδης. 

Η Ελληνική Λύση δεν πρόκειται να συγκυβερνήσει µε τη Νέα
Δηµοκρατία. Η Ελληνική Λύση ήρθε για να κυβερνήσει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ψάξτε αλλού δεκανίκια. Ψάξτε αλλού αποκούµπια και σωσίβια.

Για το ότι βυθίζεστε εσείς δεν φταίµε εµείς, να µας συµπαρασύ-
ρετε κι εµάς. Βυθίζεστε από τα λάθη σας, από τα εγκληµατικά
σας λάθη και την αµέλειά σας. Δεν έχει καµµία ευθύνη ούτε καµ-
µία πρεµούρα η Ελληνική Λύση να στηρίξει το βυθισµένο σκάφος
της Νέας Δηµοκρατίας. Φταίνε οι Βουλευτές, φταίνε οι Υπουργοί
και ο Πρωθυπουργός, φταίνε τα σκάνδαλα, φταίτε εσείς και όχι
εµείς. Δεν θα συγκυβερνήσουµε µε τη Νέα Δηµοκρατία και καλώ
τους δηµοσιογράφους να σταµατήσουν το βρώµικο αυτό παιχνίδι
για να δηµιουργήσουν εντυπώσεις. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εδώ θα πω το εξής: Γιατί δεν θα συγκυβερνήσουµε; Θέλω να

αιτιολογούµε ό,τι λέµε. Αυτή είναι η διαφορά µας από τα υπό-
λοιπα κόµµατα. Ούτε υβρίζουµε ούτε λοιδορούµε ούτε προσω-
πικές επιθέσεις κάνουµε ποτέ, παρά το γεγονός ότι δεχτήκαµε
πολλές προσωπικές επιθέσεις, αφού ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία
και ΣΥΡΙΖΑ ουσιαστικά µαζί συµπορευτήκατε σε πολλές πολύ ση-
µαντικές επιλογές σας. Πρέσπες µαζί, πάροχοι ενέργειας µαζί,
τα funds που παίρνουν σε πλειστηριασµούς τα σπίτια των Ελλή-
νων µαζί, ανεµογεννήτριες µαζί, Χρηµατιστήριο Ενέργειας µαζί,
λιγνίτες µαζί, πλειστηριασµοί µαζί, ακριβά φάρµακα µαζί, µη χτύ-
πηµα λαθρεµπορίου καυσίµων µαζί, µη κυβερνητικές οργανώσεις
µαζί, στο ΑΣΕΠ µαζί την κάνατε τη δουλειά, Χάγη µαζί ζητάτε να
πάτε, µειωµένη ΑΟΖ µαζί, εξυπηρέτηση ολιγαρχών µαζί. Τότε
γιατί µαλώνετε για τον τέως βασιλιά, για τις δήθεν υποκλοπές;
Έγιναν σοβαρό θέµα, αλλά δήθεν µαλώνετε για τις υποκλοπές,
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αλλά για όλα τα µείζονα ζητήµατα συµφωνούν ΠΑΣΟΚ, Νέα Δη-
µοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ. 

Ας το µάθει ο ελληνικός λαός. Η επόµενη κυβέρνηση θα είναι
τρικοµµατική, των τριών κοµµάτων. Καταλάβετέ το. Ήδη συγκυ-
βερνούν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κάνω και µια ερώτηση προς τα κόµµατά σας και τους εκπρο-

σώπους τους εδώ και θέλω να απαντήσουν κάποια στιγµή οι Πρό-
εδροι των κοµµάτων, όλων των κοµµάτων. Είστε ή δεν είστε υπέρ
της παγκόσµιας διακυβέρνησης, ναι ή όχι; Ερώτηµα, να απαντη-
θεί εδώ, διότι δεν είναι τυχαίο ότι ο Πρωθυπουργός θα πάει πάλι
στο Παγκόσµιο Οικονοµικό Φόρουµ την Πέµπτη. Θα πάει και ο
Άδωνις τώρα. Έχει γίνει ο κονφερασιέ όλων. Όπου γάµος και
χαρά, ο Άδωνις πρώτος. Θα πάει και ο κ. Σταϊκούρας στο Παγκό-
σµιο Οικονοµικό Φόρουµ. Εγώ περιµένω απάντηση από όλους
τους Προέδρους των κοµµάτων στο ελληνικό Κοινοβούλιο, για
να µάθει ο ελληνικός λαός. Είστε ή όχι υπέρ της παγκόσµιας δια-
κυβέρνησης; 

Αυτό είναι το ιδεολογικό που µας διαφοροποιεί εµάς. Εσείς
συµφωνείτε σε όλα αυτά, εµείς διαφωνούµε. Εµείς θέλουµε µια
Ελλάδα αυτοκράτειρα, ισχυρή, αυτεξούσια, αυτοδύναµη, ούτε
παγκόσµιες διακυβερνήσεις ούτε τίποτα, σε ένα περιβάλλον ει-
ρηνικό, χωρίς πολέµους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εδώ, λοιπόν, ενώνουµε και διατρανώνουµε σε όλους τους Έλ-

ληνες το αποτέλεσµα των επιλογών τους τα τελευταία πενήντα
χρόνια. Τι χώρα φτιάξαµε; Ζούµε σε µια χώρα των ελλείψεων.
Έχουµε ελλείψεις θεσµικές, έχουµε ελλείψεις δηµοκρατίας,
έχουµε ελλείψεις σε φάρµακα, τώρα που είναι χειµώνας έχουµε
και τις ιώσεις, έχουµε ελλείψεις σε ΜΕΘ -θερίζει ο κορωνοϊός,
λένε οι ίδιοι-, είχαµε ελλείψεις σε οχήµατα και πυροσβέστες όταν
καίγονταν τα δάση µας, είχαµε έλλειψη οργάνωσης όταν θά-
φτηκε η Αθήνα στο χιόνι. Δεν είχαµε, όµως, έλλειψη, αγαπητοί
κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, στα ψέµατά σας, διότι ασκείτε τη
διακυβέρνηση της χώρας µε ψέµατα, ψευδόµενοι συνεχώς.

Έχω µπροστά µου µια επιστολή, κύριε Πέτσα, και πείτε µου
πόσο τιµάει τη Νέα Δηµοκρατία αυτή η επιστολή. Έγγραφο ενη-
µερωτικό σηµείωµα από το Νοσοκοµείο της Αργολίδος, κύριε
Υπουργέ. Δεν είναι δική σας ευθύνη, του Πλεύρη είναι. Άλλο
παιδί-«Κοµανέτσι». Έχετε γεµίσει µε «Κοµανέτσι» εκεί στη Νέα
Δηµοκρατία. Έχετε και το ΠΑΣΟΚ, έχετε και τους άλλους. Έχετε
κάνει ένα πολυµορφικό σχήµα, το οποίο θα έλεγα ότι έχει γίνει
όπως ο Φρανκενστάιν, που είναι δηµιούργηµα πολλών πραγµά-
των. Έτσι κάνατε τη Νέα Δηµοκρατία. Δεν έχετε αιτιολογία. 

Αυτό, λοιπόν, το ενηµερωτικό σηµείωµα αναγκάζει να γεννούν
οι επίτοκες, οι γυναίκες που πάνε να γεννήσουν στο νοσοκοµείο,
µε δική τους ευθύνη. Υπογράφουν πριν µπουν µέσα, γιατί λείπουν
γιατροί. Το αντιλαµβάνεστε αυτό, το καταλαβαίνετε; Ενηµερώνο-
νται µε το χαρτί αυτό ότι δεν υπάρχει περίπτωση να υπάρχει παι-
δίατρος στο νοσοκοµείο και αν συµβεί κάτι -λέει-, δεν έχει ευθύνη
το νοσοκοµείο, αλλιώς να πάνε σε άλλο νοσοκοµείο. Πείτε µου
τώρα εσείς ποια σοβαρή χώρα, ποιος σοβαρός Πρωθυπουργός
θα ανεχόταν αυτή την επιστολή και δεν θα ζητούσε εξηγήσεις
από τον Υπουργό, από την Κυβέρνησή του και από τα λάθη που
έχουν κάνει όλοι οι Υπουργοί Υγείας τα τελευταία χρόνια. 

Εδώ µας λέτε ότι έχουµε ισχυρή οικονοµία, το λέει ο Σταϊκού-
ρας, και τώρα που µιλάµε -ακόµα δεν µπήκε το 2023, κύριε
Πέτσα- η Κυβέρνηση ψάχνει να δανειστεί 2,5 δισεκατοµµύρια µε
δεκαετές οµόλογο. Το επιτόκιο; Δυσθεώρητο. Δηλαδή µε δανεικά
επιχειρείτε πάντοτε να επουλώσετε την γάγγραινα. Δεν γίνεται
µε «ασπιρίνες». Θέλει ρηξικέλευθες επιλογές, να παράγουµε
πλούτο. 

Εδώ, λοιπόν, πρέπει να απευθυνθώ στον ελληνικό λαό, για να
ξέρει. ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ στήριξαν τις εισπρα-
κτικές και τα funds. Τα έκαναν οι ίδιοι, οι τρεις τους. 

Εµείς στηρίζουµε τους δανειολήπτες. Καταθέσαµε µια τροπο-
λογία, για να διαγραφούν χρέη δανειοληπτών. Κανένα κόµµα, συ-
νέλληνες που βλέπετε σήµερα τη Βουλή, δεν προσυπέγραψε την
τροπολογία αυτή και ντρέποµαι που το λέω.

Για να καταλάβετε πως όλα τα κόµµατα αυτά είστε υπηρέτες
των τραπεζών. Από το 2012 υπάρχει η ιστορία του αναβαλλόµε-

νου φόρου των τραπεζών. Δεν έχουν πληρώσει ούτε ένα ευρώ
φόρο οι τραπεζίτες και οι τράπεζες, αλλά εσείς για χίλια ευρώ,
για πέντε χιλιάδες ευρώ κάνετε κατάσχεση στο σπίτι του Έλληνα
και δεν ντρέπεστε γι’ αυτά που κάνετε όλα τα κόµµατα µαζί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κι εδώ είναι το χειρότερο. Υποχρεώνετε τον Έλληνα να πλη-

ρώνει χαράτσια κάθε µέρα. Συναλλαγή σε µετρητά. Αναγκάζουν
τον Έλληνα να πληρώνει σε τράπεζα τη ΔΕΗ, στην Εθνική 2,9
ευρώ για κάθε συναλλαγή, για πληρωµές ΔΕΚΟ 3 ευρώ, στην Πει-
ραιώς 1,4 ευρώ, πληρωµές ΔΕΚΟ 1,4 ευρώ. Δηλαδή η τράπεζα
είναι ο νταβατζής. Παίρνουν τόσα λεφτά, που ούτε οι γερµανικές
τράπεζες παίρνουν ούτε οι γαλλικές. Για να στείλω ένα έµβασµα
εγώ εκτός Ελλάδος στην Ευρωπαϊκή Ένωση, πληρώνω 17 ευρώ.
Άµεσο έµβασµα 27 ευρώ. Μου κρατάει η τράπεζα, η Εθνική, η
Πειραιώς 12, η Eurobank 15, η Alpha 12. Φόρτιση προπληρωµέ-
νης κάρτας. Για να φορτώσω µε λεφτά την προπληρωµένη κάρ-
τα, η Εθνική παίρνει από 1 έως 3 ευρώ, η Πειραιώς από 1 έως 3
ευρώ, η Eurobank 3 µε 5 ευρώ, η Alpha 1 µε 5 ευρώ. Κίνηση λογα-
ριασµού 5 ευρώ στην Εθνική. 

Σοβαρά µιλάµε τώρα; Αυτό είναι το κράτος που φτιάξατε; Έτσι
θα λειτουργήσει η οικονοµία, µε τοκογλύφους τραπεζίτες που
δεν πληρώνουν ποτέ φόρους; 

Θα φορολογηθούν όλες οι τράπεζες, θα πληρώσουν όσα χρω-
στάνε από το 2012, όταν η Ελληνική Λύση κυβερνήσει. Τέλος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Οι Έλληνες βέβαια είναι σε απελπισία και δεν θα µπω στη λο-

γική του Αδώνιδος, ο οποίος έκανε και το εξής. Είναι απίστευτος
ο Άδωνις Γεωργιάδης.

Κύριε Πέτσα, ξέρετε ποια είναι διαφορά του λευκού τυριού
από τη φέτα; Είναι ουσιαστική η διαφορά. Το ένα είναι σκονούλα,
το άλλο είναι φέτα κανονική. Πήγε, λοιπόν, ο κ. Γεωργιάδης -πα-
νέξυπνος γαρ- και έδειχνε σε σουπερµάρκετ τυρί λευκό 6 ευρώ,
λέει. Αυτό ήταν σκόνης, δεν ήταν φέτα. Το τυρί το λευκό 6 ευρώ.
Δεν έλεγε ψέµατα, έλεγε τη µισή αλήθεια, όµως, γιατί η φέτα
κάνει 12 µε 14 ευρώ. 

Ακούστε τις προσφορές που κάνουν τα σουπερµάρκετ του
Άδωνη Γεωργιάδη. Για γέλια και για κλάµατα. Ακούστε τώρα.
Λευκό τυρί 5 ευρώ προσφορά. Το λευκό, σκόνη. Η φέτα 16 ευρώ
σε σουπερµάρκετ. 

Πήγαµε σε σουπερµάρκετ. Ακούστε τώρα. Προσφορά -λέει-
ένα κρέας ειδικό, το ribeye, 50 ευρώ το κιλό. Θα πάει ο άλλος
που πεινάει να πάρει ribeye προσφορά. Δίπλα ακριβώς, αγαπητέ
κύριε Υπουργέ, έχει προσφορά το κιλό 1,47 προσφορά, µείον
0,01 λεπτό. Προσφορά. Βγάλανε 0,1 λεπτό. 

Για να δείτε άλλη ξεφτίλα, λέει, λοιπόν: Ντοµατίνια τύπου βε-
λανίδια, τα µικρά συσκευασµένα 2,6 ευρώ χωρίς προσφορά, µε
προσφορά 3,70 στο ίδιο σουπερµάρκετ. Ο Χριστός και η Πανα-
γία! Στο ίδιο σουπερµάρκετ, δίπλα ακριβώς. Προσφορές για
γέλια. Η φτερούγα από το κοτόπουλο, το ένα κιλό προσφορά 4,5
ευρώ. Φτερούγα, όχι µπούτι και στήθος. Δίπλα ακριβώς στο κρε-
οπωλείο 1,60 το κιλό οι φτερούγες. 

Αυτός είναι ο Υπουργός, αυτή είναι η Νέα Δηµοκρατία. Κοροϊ-
δεύουν τον ελληνικό λαό. Θλίβοµαι και λυπάµαι. Λειτουργούµε
µε επιδόµατα, µε ελεηµοσύνη προς τον Έλληνα, λες και ζητάει
ζητιανιά ο Έλληνας πολίτης. Ο Έλληνας τι θέλει; Ο Έλληνας
θέλει καλή δουλειά, να δουλέψει, να πληρωθεί, µε τον µόχθο και
τον κόπο του να φτιάξει την Ελλάδα µαζί µε µια κυβέρνηση σο-
βαρή. Αυτό θα γίνει µόνο µε την Ελληνική Λύση, που ξέρει να πα-
ράγει, ξέρει να δηµιουργεί, ξέρει να υλοποιεί, όχι µε εσάς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Φτιάξατε, λοιπόν, ένα κράτος και πολίτες φτωχούς, να ζουν

από εργασία επιδοµατική, µε επιδόµατα δηλαδή. 
Εγώ θα προτείνω στην Κυβέρνηση. Είναι η πρόταση της Ελλη-

νικής Λύσης, για να το κάνουµε και λίγο κωµικό το πράγµα. Τώρα
τις Αποκριές να θεσπίσετε ακόµη ένα επίδοµα, το επίδοµα του
καρνάβαλου, το καινούργιο επίδοµά σας. Στο καρναβάλι να δί-
νετε επιδόµατα. Ταιριάζει, λοιπόν, στην πολιτική σας, γιατί είναι
πολιτική καρνάβαλου δυστυχώς. Διότι λέει ο Πρωθυπουργός και
οι Υπουργοί ότι θα αυξηθούν οι συντάξεις των συνταξιούχων µε
7,7% σε µεικτές συντάξεις, αλλά εννιακόσιες δέκα χιλιάδες συ-
νταξιούχοι δεν θα πάρουν ούτε σεντ το 2024.
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Αµ το άλλο, στο νοµοσχέδιο που ετοιµάζετε για τον Ελληνικό
Στρατό; Ο κάτω από τον συνταγµατάρχη -λες και είναι πεταµένο
σκουπίδι, ζητώ συγγνώµη για την έκφραση- και ο πάνω από τον
αντισυνταγµατάρχη, επειδή είναι δικοί σας, προωθείτε εσείς πε-
ρισσότερους στα κόµµατά σας, παίρνουν άλλη βαθµίδα. Γιατί;
Γιατί δηµιουργείτε διχασµούς στη βάση των Ελλήνων; Ποιος είναι
ο λόγος; Δυστυχώς προστατεύετε τους ολιγάρχες και χτυπάτε
τον Έλληνα πολίτη.

Και επειδή πιέζει ο χρόνος, θα πάµε τώρα και στην ενέργεια.
Ποιοι είναι οι παράγοντες -ρωτήστε το ΠΑΣΟΚ, τη Νέα Δηµοκρα-
τία και τον ΣΥΡΙΖΑ- οι οποίοι οδηγούν στην αύξηση των τιµών των
τιµολογίων της ΔΕΗ και των παρόχων ενέργειας; Ποιοι είναι αυτοί
που διατηρούν τις τιµές ψηλά; Ποιοι είναι αυτοί που αναγκάζουν
τον Έλληνα να µην µπορεί να πληρώσει, για να µπορεί να ανοίξει
τη λάµπα στο σπίτι του; Ποιοι έφταιξαν; Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ
και ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί; Όλοι µαζί έχουν κάνει τη χονδρική τιµή του
ρεύµατος συνδεδεµένη µε το Χρηµατιστήριο. Όλοι µαζί! Επίσης,
όλοι µαζί συναποφάσισαν, οι τρεις τους, κάτω του 10% η συµµε-
τοχή του φθηνού λιγνίτη στο µείγµα ηλεκτροπαραγωγής. Και ο
κ. Τσίπρας και ο κ. Ανδρουλάκης είναι υπέρ των ανεµογεννητριών
και όχι του λιγνίτη. Και υπάρχει µια σειρά αποδείξεων ότι έκανε
λάθος η Νέα Δηµοκρατία.

Σήµερα, τώρα που µιλάµε, στη Γερµανία ξηλώνουν αιολικά
πάρκα και ανοίγουν λιγνιτωρυχεία. Τώρα που µιλάµε! Σας το λέ-
γαµε από το 2020 ότι είναι έγκληµα αυτό που κάνετε. Τώρα που
µιλάµε, η Ελλάδα, ενώ έχει το ίδιο ποσοστό σε ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας µε τη Δανία -ίδιο ποσοστό στη συµβολή-, έχουµε
διπλάσια και τριπλάσια τιµή στο ρεύµα. Πού οφείλονται όλα
αυτά; Ποιος φταίει για όλα αυτά; Θα σας πω εγώ: ΠΑΣΟΚ, Νέα
Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ -και οι τρεις µαζί θα συγκυβερνήσουν
στις επόµενες εκλογές- είναι υπαίτιοι του οικονοµικού αυτού
εγκλήµατος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αλλά δεν ήρθε ο Βορίδης. Είδατε τι σας είπα; Τι περιµένει κα-

νείς από ένα κράτος που έχει χάσει τον Πόντο, έχει χάσει τη
Μικρά Ασία, την Ανατολική Θράκη, τη Βόρειο Ήπειρο, την Κύπρο,
το όνοµα της Μακεδονίας. Τα έχει χάσει! Γιατί καµµία κυβέρνηση
δεν τα υπερασπίστηκε ορθά και σωστά. Για εµάς δεν είναι χα-
µένα. Όταν κυβερνήσει η Ελληνική Λύση, δεν υπάρχει χαµένη
µάχη. Υπάρχουν πόλεµοι που συνεχίζονται.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αλλά ενδιαφέρεται η Κυβέρνηση για την Ουκρανία. Δεν ενδια-

φέρεται για τη Βόρεια Ήπειρο, δεν ενδιαφέρεται για το όνοµα
της Μακεδονίας, δεν ενδιαφέρεται για την Κύπρο. Πρέπει να
είσαι πολιτικά βλαξ, για να µην αντιλαµβάνεσαι το σωστό και το
λάθος. Το µόνο σας µέληµα -θα το πω ακόµη µια φορά- είναι πώς
θα εξυπηρετηθούν οι φίλοι σας.

Σήµερα ο Πρωθυπουργός στο Ζάππειο για το θέµα των µετα-
ναστών πάλι είπε ψέµατα. Λαθροµεταναστών για µας, µετανα-
στών για εσάς, για να βολεύεστε, και για τον κ. Κουτρουµάνο στο
ΕΣΡ. Στο Ζάππειο, λοιπόν, ο Πρωθυπουργός είπε ότι όλα πηγαί-
νουν καλά στο θέµα των λαθροµεταναστών - µεταναστών, ότι ει-
σέρχονται, κύριε Υπουργέ, λιγότεροι, ότι αυτοί που εισέρχονται
είναι λιγότεροι από αυτούς που φεύγουν. Θα σας πω τι δεν είπε.
Πριν από µια βδοµάδα η κυρία Υφυπουργός Μεταναστεύσεως,
όταν τη ρώτησαν τον αριθµό των µεταναστών - λαθροµετανα-
στών στην Ελλάδα, ξέρετε τι είπε; Ότι δεν ξέρουµε πόσοι είναι.
«Δεν ξέρω.»! Η Υπουργός, κύριε Υπουργέ, είπε «δεν ξέρω πόσοι
είναι». Και σήµερα ο Πρωθυπουργός, µια βδοµάδα µετά, λέει ότι
όλα πάνε καλά. Πώς, λοιπόν, πάνε καλά, αφού δεν ξέρεις πόσοι
είναι και πού είναι και πού µένουν και πώς µένουν;

Τι κάνουν οι Βρετανοί; Ακούστε, κύριε Υπουργέ, να µαθαίνετε,
γιατί αυτό το έχουµε πει εµείς πριν από δύο χρόνια. Δέκα χιλιά-
δες µετανάστες παράνοµοι στη Βρετανία που φτάνουν στις ακτές
αποστέλλονται στη Ρουάντα, περισσότερο από τέσσερις χιλιάδες
µίλια µακριά, σε συµφωνία µε την κυβέρνηση εκεί. Τους έκαναν
ειδικές φυλακές και χώρους για να µένουν εκεί και πληρώνουν
ένα ελάχιστο αντίτιµο οι Βρετανοί για να µην τους ταΐζουν. Γιατί
το κάθε άτοµο, κύριε Υπουργέ, παίρνει 26.000 ευρώ ετησίως. Το
κάθε άτοµο από αυτούς τόσο κοστίζει στο ελληνικό κράτος, σύµ-
φωνα µε απάντηση του Υπουργείου. Τι κάνουν άλλο οι Υπουργοί

στη Βρετανία; Στέλνουν κρατούµενους στην Αλβανία, για να συ-
νεχίσουν τις ποινές τους. Εµείς τους έχουµε εδώ, τους ταΐζουµε
και τους ποτίζουµε. Τους στέλνουν εκεί, σε συµφωνία διακρατική.
Τι έκανε η Δανία; Το ίδιο κάνει η Δανία, µε ένα νησί που πηγαίνει
εκεί και βάζει τους παράνοµους µετανάστες. Αυτή δεν είναι Ευ-
ρώπη; Δεν το καταλαβαίνω εγώ. Η Δανία δεν είναι στην Ευρω-
παϊκή Ένωση; Δεν είναι ευρωπαϊκή χώρα; Το ίδιο κάνει και η
Γαλλία σε περιοχές της Βορείου Αφρικής. Η Γαλλία δεν είναι στην
Ευρωπαϊκή Ένωση; Μόνο εµείς είµαστε οι φιλάνθρωποι, οι ελε-
ήµονες;

Βέβαια ελεήµονες είναι αυτοί που έχουν µπίζνες µε τις ΜΚΟ,
που επαγγελµατικά διασυνδέονται και συνδέονται. Να δώσω ένα
νούµερο, για να ακούσουν και οι Έλληνες πολίτες. Το 10% των
Αµερικανών πολιτών του εργασιακού δυναµικού, κύριε Πέτσα, ξέ-
ρετε πού εργάζεται; Σε µη κυβερνητικές οργανώσεις. Έκθεση
του ΟΗΕ πριν από έναν µήνα, θα την προσκοµίσω στα Πρακτικά
την επόµενη βδοµάδα, λέει ότι το 10% του εργατικού δυναµικού
των Ηνωµένων Πολιτειών εργάζεται σε µη κυβερνητικές οργανώ-
σεις, οι οποίες βέβαια είναι ανεξέλεγκτες, µη φορολογηµένες,
δεν κάνουν ισολογισµούς, κανείς δεν ξέρει από πού είναι τα
λεφτά, κανείς δεν ξέρει πού πηγαίνουν τα λεφτά. Εδώ και τέσ-
σερα χρόνια παρακαλάµε να κάνετε έλεγχο στις µη κυβερνητικές
οργανώσεις και δεν κάνατε ποτέ και αυτό εµάς µας δηµιουργεί
την πεποίθηση πλέον ότι και στη Νέα Δηµοκρατία και στο ΠΑΣΟΚ
και στον ΣΥΡΙΖΑ υπάρχουν στελέχη που σιτίζονται από µη κυβερ-
νητικές οργανώσεις έµµεσα ή άµεσα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν λέω αν είναι άµεσα, µπορεί να είναι και έµµεσα, πλην εξαι-

ρέσεων, που είναι πολύ φιλάνθρωποι -το δέχοµαι-, που είναι υπέρ
των ανοιχτών συνόρων, να µπαινοβγαίνει ο καθένας, αλλά αν πάω
σπίτι του να µπουκάρω από την πόρτα, θα µε κλοτσήσει έξω.
Έτσι είναι η φιλανθρωπία, αλά καρτ.

Και λέω, λοιπόν, το εξής και κλείνω εδώ. Tο ότι πετύχατε στο
θέµα της µεταναστεύσεως αποδεικνύεται από πάλι την αντι-
γραφή που κάνετε σε αυτό που προτείναµε. Πριν από δυόµισι
χρόνια φέρατε ένα νοµοσχέδιο εδώ για τον φράχτη στον Έβρο
δεκαεννέα χιλιόµετρα. Σας είχα πει, κύριε Υπουργέ, ότι ο φρά-
χτης πρέπει να γίνει από την πάνω πλευρά του Έβρου µέχρι
κάτω. Σας καταθέσαµε ολόκληρη µελέτη, που ήταν περίπου στο
ένα τρίτο της τιµής πιο φθηνή από αυτή που κάνατε εσείς και η
δαπάνη φθηνότερη. Αλλά έπρεπε να πάρει ο Κόκκαλης τη δου-
λειά. Τι να κάνω τώρα; Φταίω εγώ; H «INTRAKAT». Έρχεστε σή-
µερα και λέτε: «Θα επεκτείνουµε τον φράχτη.». Το λέγαµε πριν
από δυόµισι χρόνια εµείς, κοροϊδεύατε εσείς. Σήµερα έρχεστε
στη γραµµή τη δική µας, άρα λοιπόν δεν θα σας κοροϊδέψουµε.
Να σας πούµε ότι εδώ ισχύει το κάλλιο αργά παρά ποτέ; Όχι. Το
κάνατε γιατί είστε σε αποδροµή, το κάνατε γιατί έχουµε εκλογές
τους επόµενους µήνες. Αυτό είναι το πρόβληµα. Αυτό λέγεται
«πολιτικαντισµός».

Το µόνο που πετύχατε στο θέµα της µεταναστεύσεως είναι το
εξής: Να µεταναστεύσουν επτακόσιες χιλιάδες Ελληνόπουλα, ελ-
ληνικές ψυχές, στο εξωτερικό και να έχετε φέρει εκατοµµύρια
στην Ελλάδα από Αφγανιστάν, Πακιστάν και Αφρική.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εµείς -κλείνοντας- θα σας πω, κύριε Υπουργέ, κάτι. Θέλω για

το Νοσοκοµείο της Αργολίδας µια απάντηση από τον Υπουργό.
Είναι ντροπή αυτό. Δείτε το προσωπικά εσείς. Δεν µε ενδιαφέρει.
Να υπογράφει η µάνα που θέλει να γεννήσει ότι, αν χαθεί το παιδί
της, επειδή δεν έχει παιδίατρο, δεν φταίει το νοσοκοµείο; Πού το
έχουµε δει αυτό; Πού το έχουµε δει αυτό;

Γι’ αυτό και λέµε στις επόµενες εκλογές που έρχονται -γι’ αυτό
έχει πιάσει πανικός τη Νέα Δηµοκρατία, γιατί βλέπει τι συµβαί-
νει- από την Ορεστιάδα, Διδυµότειχο, µέχρι και την Κρήτη, µέχρι
και την Πελοπόννησο, την Καλαµάτα, µέχρι και τα Επτάνησα,
µέχρι και τα Δωδεκάνησα και όλο το Αιγαίο και όλη η ηπειρωτική
Ελλάδα θα στείλει το µήνυµα της νίκης, το µήνυµα της αυτεξού-
σιας, αυτοδύναµης Ελλάδας, το µήνυµα της λύσης των µεγάλων
προβληµάτων. Εσείς όλοι είστε το πρόβληµα και εµείς είµαστε η
λύση. Ψήφος στην Ελληνική Λύση, λοιπόν, για να ευδοκιµήσει ο
τόπος και να χαρεί ο Έλληνας.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε τον

λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θέλω να µιλήσω για προσωπικά στοιχεία που αναφέρθηκαν

από τον κ. Βελόπουλο, αλλά για δύο θέµατα νοµίζω κοµβικά για
την κατανόησή µας.

Αναφέρθηκε ο κύριος Πρόεδρος για τα θέµατα που σχετίζο-
νται µε την καρδιά όσων έχει καταφέρει αυτή η Κυβέρνηση, κατά
την άποψή µας και κατά την άποψη -όπως φαίνεται από όλες τις
µετρήσεις- και του ελληνικού λαού, να εµπεδώσει την εµπιστο-
σύνη. Εποµένως δεν πρέπει να αµφισβητείται σε καµµία περί-
πτωση η έξοδος του ελληνικού δηµοσίου για δανεισµό από τις
αγορές και να συγχέεται µε τα θέµατα που έχουν να κάνουν µε
το πού βρίσκεται σήµερα η πορεία της ελληνικής οικονοµίας.

Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να βγαίνουµε στις αγορές, πρέπει το
ελληνικό δηµόσιο να έχει επαφή µε αυτές, πρέπει να φροντίζει
πάντα να έχει ανοιχτές τις πόρτες και αυτό κάνει µε τη στρατη-
γική του ο ΟΔΔΗΧ και το Υπουργείο Οικονοµικών και αυτή η Κυ-
βέρνηση, ανεξαρτήτως της συγκυρίας που έχει να κάνει µε το
κόστος δανεισµού και το επιτόκιο. Η έξοδος στις αγορές µε ένα
ποσό 2,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ δεν έχει να κάνει σε τίποτα µε
το αξιόχρεο και την αξιοπιστία της χώρας, η οποία έχει αποκα-
τασταθεί τα τελευταία χρόνια. Αυτό είναι ένα βασικό ζήτηµα.

Το δεύτερο έχει να κάνει µε το πρόσωπο της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Το πρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, κύριε Πρόεδρε -το ξέ-
ρετε πολύ καλά και εσείς-, είναι ένα κεντροδεξιό, λαϊκό πρόσωπο
και γι’ αυτό είναι µια παράταξη η οποία είναι βαθιά ριζωµένη στην
ελληνική κοινωνία, όπως αποδεικνύει η διαχρονική της ύπαρξη
από την ίδρυσή της από τον Κωνσταντίνο Καραµανλή µέχρι σή-
µερα.

Και επίσης, σε σχέση µε αυτά που είπατε για τα ζητήµατα της
Ανατολικής Αττικής, εδώ είµαστε και θα δείτε τα ποσοστά που
θα λάβει η Νέα Δηµοκρατία και ο Κυριάκος Μητσοτάκης µετά τις
εκλογές.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω ποια είναι η εργασία σας, η ασχο-
λία σας πέρα από τη Βουλή, αλλά να σας πω ότι 4,5% επιτόκιο
δεν είναι για οικονοµίες εύρωστες και ισχυρές. Τόσο είναι το επι-
τόκιο, 4,5% δανείζεται η Ελλάδα σήµερα!

Δεύτερον, είπατε για αξιόχρεο του χρέους. Τα 400 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ χρέος είναι αξιόχρεο, όταν έχεις ΑΕΠ -πόσο ξέρετε;-
ούτε το µισό; Δεν είναι αξιόχρεο, επειδή έχω επιχειρήσεις, γι’ αυ-
τό σάς το λέω. Δηλαδή, αν χρωστάω 200 ευρώ και έχω τζίρο 100
ευρώ, πώς είναι αξιόχρεο; Δεν πρόκειται! Παραγωγή πλούτου,
το λέω εδώ και πάρα πολύ καιρό.

Βέβαια, για το αν είστε κεντροδεξιό ή κεντροαριστερό κόµµα,
προτείνω να ρωτήσετε τον κ. Θεοδωρικάκο και τους υπόλοιπους
κοµµουνιστές που ήρθαν στο κόµµα σας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Υπουργέ.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Πάντα το χρέος υπολογίζεται ως ποσοστό του ΑΕΠ. Νο-
µίζω ότι το ξέρουµε όλοι. Το ΑΕΠ αυτής της χώρας από το 2018
µέχρι σήµερα αυξήθηκε 45 δισεκατοµµύρια ευρώ. Άρα το εισό-
δηµα αυτής της χώρας αυξήθηκε χάρη στις πολιτικές αυτής της
Κυβέρνησης.

Δεύτερον, το δηµόσιο χρέος στην Ελλάδα έχει τη µεγαλύτερη
µείωση σαν ποσοστό επί του ΑΕΠ σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση

και έχει σύµφωνα µε την πρόβλεψη που υπάρχει στον προϋπο-
λογισµό µία πολύ µεγάλη µείωση, που θα φτάσει κάτω από το
170% του ΑΕΠ, όταν ήταν πάνω από 200% πριν από λίγα χρόνια.
Δεν αµφισβητούνται αυτά και θα ήθελα να είναι ξεκάθαρο ότι κα-
νείς δεν αµφισβητεί την αξιοπιστία της χώρας σήµερα στις αγο-
ρές. Γι’ αυτό ήθελα να παρέµβω.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Καµί-

νης έχει τον λόγο.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

για ένα δευτερόλεπτο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν µπο-

ρείτε, όχι. Δεν προβλέπεται από πουθενά, ήταν ο Αρχηγός σας.
Ορίστε, κύριε Καµίνη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν κατατέθηκε στη Βουλή το

νοµοσχέδιο για την πολυεπίπεδη διακυβέρνηση, οµολογώ πως
µου κίνησε την περιέργεια να δω πώς η Κυβέρνηση αυτή αντα-
ποκρίθηκε σε ένα ζήτηµα το οποίο εδώ και χρόνια απασχολεί την
ευρύτερη οργάνωση του κράτους και κυριαρχείται από πολυνο-
µία, οργανωτική ασάφεια και ασυνέχεια, ανορθολογική κατανοµή
πόρων και αρµοδιοτήτων και γραφειοκρατικές αγκυλώσεις.

Η κακοδαιµονία αυτή προβάλλει ανάγλυφα, όταν η ελληνική
πολιτεία, όπως είχαµε την ευκαιρία να διαπιστώσουµε τα τελευ-
ταία χρόνια, καλείται να αντιµετωπίσει φυσικές καταστροφές και
ακραία καιρικά φαινόµενα, όπου η µετάθεση των ευθυνών µεταξύ
των διαφορετικών επιπέδων διοίκησης είναι η συνήθης πρακτική,
αλλά και κατά την καθηµερινή εξυπηρέτηση του πολίτη που έρ-
χεται αντιµέτωπος µε έναν πολύπλοκο «Λεβιάθαν», χωρίς αρχή
και τέλος.

Από τα χρόνια της θητείας µου ως δήµαρχος, όταν υπηρέτησα
την τοπική αυτοδιοίκηση, έκτοτε υποστηρίζω σθεναρά τη γενναία
αποκέντρωση δοµών και αρµοδιοτήτων και την εισαγωγή, βε-
βαίως, της µητροπολιτικής αυτοδιοίκησης στους µεγάλους δή-
µους της χώρας.

Η µεγαλύτερη µεταρρύθµιση των τελευταίων ετών ήταν ο
ν.3852, το πρόγραµµα «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», το οποίο καθιέρωσε την
περιφερειακή αυτοδιοίκηση και εξόπλισε δήµους και περιφέρειες
µε σηµαντικές αρµοδιότητες που δεν υπήρχαν πριν.

Και ενώ έπρεπε σήµερα να συζητάµε το επόµενο βήµα, τελικά
γυρνάµε πάλι πίσω στην αφετηρία. Αντιπροσωπευτικό παράδει-
γµα είναι και η τροπολογία συµµόρφωσης του Υπουργείου Εσω-
τερικών προς την πρόσφατη απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας.

Επανειληµµένα έχουµε επισηµάνει πόσο καταστροφική ήταν η
καθιέρωση της απλής αναλογικής σε Οργανισµούς Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης και αντί η Κυβέρνηση να παρέµβει νοµοθετικά, µε
έναν χειρουργικό τρόπο, και να διευκολύνει την κυβερνησιµότητα
των ΟΤΑ, αυτό που τελικά κατάφερε -και αυτό αποδοκιµάστηκε
από το δικαστήριο- ήταν µία χωρίς όρια µεταφορά αρµοδιοτήτων
στις οικονοµικές επιτροπές σε βάρος των δηµοτικών συµβου-
λίων. Με άλλα λόγια, επέλεξε να ενισχύσει υπέρµετρα την κυβερ-
νησιµότητα σε βάρος της αντιπροσωπευτικότητας και αυτή η
εσφαλµένη στάθµιση τελικά καταδικάστηκε από το Συµβούλιο
της Επικρατείας.

Θα περίµενε κανείς ότι αυτό το νοµοσχέδιο αποτελεί το κατα-
ληκτικό προϊόν ενός εξαντλητικού διαλόγου του Υπουργείου µε
την τοπική αυτοδιοίκηση και την επιστηµονική κοινότητα, ότι σή-
µερα η Βουλή των Ελλήνων θα γνώριζε ποιος είναι ο χάρτης αρ-
µοδιοτήτων, ποιες είναι επιτελικές, ποιες υποστηρικτικές, ποιες
συντονιστικές, ποιες ελεγκτικές και το πώς αυτές κατανέµονται
στα διάφορα επίπεδα διακυβέρνησης, ποιοι φορείς τις υλοποιούν
και ποιο είναι το κόστος ενάσκησής τους.

Κάποτε σε αυτή τη χώρα δεν ξέραµε ούτε πόσους δηµοσίους
υπαλλήλους ούτε πόσους συνταξιούχους είχαµε, ενώ δεν ξέραµε
και πού ξοδεύαµε τι. Τα µάθαµε, όµως, µε την ηλεκτρονική απο-
γραφή των δηµοσίων υπαλλήλων και συνταξιούχων, την ηλεκτρο-
νική συνταγογράφηση και το πρόγραµµα «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» των κυβερ-
νήσεων του ΠΑΣΟΚ.

Εσείς πάνω από τρία χρόνια στην εξουσία και δεν έχετε κατα-
φέρει αυτό το µίνιµουµ για µία ορθολογική διακυβέρνηση της
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χώρας, την πολυεπίπεδη διακυβέρνηση, το ξεκαθάρισµα των αρ-
µοδιοτήτων και το στέλνετε στο απώτερο µέλλον.

Μαθαίνουµε σήµερα πόσες αρµοδιότητες υπάρχουν; Όχι, γιατί
πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο-υπόσχεση, που δεν έχει µελετήσει
καθόλου την ευρωπαϊκή πρακτική, παρά µόνο το µοντέλο του φιν-
λανδικού υπουργείου οικονοµικών, ένα νοµοσχέδιο που απλά
αντιγράφει πρόχειρα τις γενικές αρχές του χάρτη πολυεπίπεδης
διακυβέρνησης του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών.

Ουσιαστικά πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που µπορεί να χα-
ρακτηριστεί και ως µία συλλήβδην νοµοθετική εξουσιοδότηση.
Προβαίνει απλά σε µια καταγραφή των επιπέδων διακυβέρνησης
και των αρµοδιοτήτων ανά επίπεδο δηµόσιας πολιτικής, θεσπίζει
µία γενικόλογη µεθοδολογία και ουσιαστικά αφήνει στους δηµό-
σιους φορείς να αντιστοιχίσουν εκείνοι τις αρµοδιότητές τους µε
κάθε επίπεδο δηµόσιας πολιτικής, όπως αποτυπώνεται και στο
Παράρτηµα.

Και ανακύπτει προφανώς το εξής απλό ερώτηµα: Πότε και πώς
θα ξεκινήσει αυτή η καταγραφή και η συσχέτιση αρµοδιοτήτων
από τους δηµόσιους φορείς για κάθε επίπεδο διακυβέρνησης; Ο
κύριος Υπουργός είπε από την πρώτη µέρα. Και µέχρι πότε θα
διαρκέσει αυτό; Αυτό, όµως, δεν µας το είπε, δεν το γνωρίζει και
δεν µπορεί να το γνωρίζει. Από τη στιγµή που θα δηµοσιευθεί ο
νόµος και µετά, θα ξεκινήσει µια άτυπη εθνική απογραφή των αρ-
µοδιοτήτων και των εµπλεκόµενων φορέων, η οποία δυνητικά
µπορεί να διαρκέσει και χρόνια ολόκληρα έως ότου ολοκληρωθεί,
αφού ο ίδιος ο Υπουργός οµολόγησε εδώ ότι πρόκειται για δε-
κάδες χιλιάδες κρατικές αρµοδιότητες. Και ωσότου συµβεί αυτό,
το σύνολο της δηµόσιας διοίκησης θα συνεχίσει να δουλεύει µε
τις υπάρχουσες δοµές ή εναλλακτικά µε τα συντονιστικά όργανα
διοίκησης, που συστήνονται στο άρθρο 16. Δεν θα έπρεπε σή-
µερα να συζητάµε µόνο µε ποια µεθοδολογία θα κατανεµηθούν
αυτές οι αρµοδιότητες, αλλά ποιες είναι αυτές και πώς και από
ποιους θα ασκηθούν σε τοπικό και εθνικό επίπεδο.

Ο προκάτοχος του Υπουργού, ο κ. Θεοδωρικάκος, συνέστησε
το 2020 µία επιτροπή υπό την προεδρία του καθηγητή Ξενοφώ-
ντα Κοντιάδη. Η επιτροπή εκείνη κατέληξε σε ένα πόρισµα το
οποίο ο Υπουργός το απαξίωσε αδίκως, χαρακτηρίζοντάς το ως
πορισµατική περίληψη και το έβαλε στο συρτάρι. Ο ίδιος ο κ. Κο-
ντιάδης, η επιστηµονική επάρκεια του οποίου δεν αµφισβητείται,
κατά την ακρόαση των φορέων χαρακτήρισε το νοµοσχέδιο γε-
νικόλογο, δυσλειτουργικό, γραφειοκρατικό και συγκεντρωτικό,
µε πλήθος από οργανωσιακές και επιχειρησιακές ασάφειες και
αδυναµίες, εκφράζοντας παράλληλα σοβαρές επιφυλάξεις για
το κατά πόσο θα λειτουργήσει στην πράξη.

Αν τα πεπραγµένα εκείνης της επιτροπής και τα συµπεράσµα-
τά της δεν ήταν επαρκή, γιατί η Κυβέρνηση δεν πήρε µια πρωτο-
βουλία όλα αυτά τα χρόνια να συστήσει -τουλάχιστον τα χρόνια
που είναι ο κ. Βορίδης Υπουργός- µια νέα Επιτροπή Εµπειρογνω-
µόνων, προκειµένου να συνταχθεί ένα ολοκληρωµένο πόρισµα,
ώστε στη συνέχεια να δοθεί σε δηµόσια διαβούλευση µε τα πο-
λιτικά κόµµατα και τους αρµόδιους φορείς;

Αντί να γίνει αυτό, το Υπουργείο συνέταξε ένα νοµοσχέδιο που
εισάγει σε τίτλους ένα Εθνικό Σύστηµα Πολυεπίπεδης Διακυβέρ-
νησης, το οποίο θα εφαρµόσει ένα Εθνικό Συµβούλιο, αναγραµ-
µατίζοντας ήδη υφιστάµενα θεσµικά όργανα σε όλα τα επίπεδα
διοίκησης ως εµπλεκόµενους φορείς, µε τον Υπουργό να επαί-
ρεται ότι ένα πληροφοριακό σύστηµα κατά τρόπο αυτοµατοποι-
ηµένο, µε το πάτηµα ενός κουµπιού, θα επιλύσει µεµιάς ένα
ζήτηµα κατά τεκµήριο τόσο σύνθετο και περίπλοκο.

Ο πολιτικός κύκλος της Κυβέρνησης ξεκίνησε µε τον νόµο για
το επιτελικό κράτος και κλείνει µε τον νόµο για τη δήθεν πολυε-
πίπεδη διακυβέρνηση. Αυτά τα τριάµισι χρόνια πρωταρχική µέρι-
µνα της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας ήταν πώς θα
συγκεντρώσει την εξουσία και όχι πώς θα την αποκεντρώσει. Σκο-
πός της Κυβέρνησης δεν ήταν να αλλάξει το κράτος, αλλά ου-
σιαστικά να το καθυποτάξει στο Μέγαρο Μαξίµου. Παρουσίασε
στη Βουλή νοµοσχέδια που τα βάφτισε µεγάλες µεταρρυθµίσεις,
οι οποίες όµως στο τέλος της ηµέρας αποδεικνύεται ότι δεν είναι
τίποτα άλλο από επικοινωνιακές παρεµβάσεις που δεν έχουν
φέρει καµµία απολύτως ουσιαστική αλλαγή. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνε-
δρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» είκοσι
επτά µαθήτριες και µαθητές και δυο συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το 7ο Πειραµατικό Γυµνάσιο Τρικάλων (πρώτο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ζητήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΠΑΣΟΚ, ο κ. Σκανδαλίδης. 

Κύριε Σκανδαλίδη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, νοµίζω ότι ένα είναι το κριτήριο της αξιοπιστίας της πολιτι-
κής: η ενότητα θεωρίας και πράξης. Η κ. Λιακούλη στην εισήγησή
της αναλυτικά µίλησε για τα χάσµατα που υπάρχουν σε αυτή τη
ρύθµιση. Ο κ. Καµίνης προηγούµενα, µε πολύ εµπεριστατωµένο
τρόπο, µίλησε για τη σχέση της διοίκησης µε τη συνέχεια που
έχει το κράτος και τη δυνατότητα των αλλαγών που δεν έγιναν.

Εγώ θα µείνω πιο πολύ στο πολιτικό επίπεδο για να πω ότι είναι
ένα τραγελαφικό φαινόµενο ο Πρωθυπουργός να πολιτεύεται µε
το επιτελικό κράτος του Μαξίµου µε ένα µείγµα πια από ό,τι φαί-
νεται ακράτου συγκεντρωτισµού επιλεκτικής διαχείρισης των
πόρων και χειραγώγησης των θεσµών από την εκτελεστική εξου-
σία. Κι όταν λέω των θεσµών εννοώ και τις συνταγµατικά κατο-
χυρωµένες εξουσίες. Ταυτόχρονα ο Υπουργός Εσωτερικών
µιλάει και νοµοθετεί την πολυεπίπεδη διακυβέρνηση. Αν παίρ-
ναµε σοβαρά τα λόγια τους θα έπρεπε να είναι κάτι τελείως δια-
φορετικό από αυτό που ζούµε σήµερα. Τη συγκροτεί, τη θεσµο-
ποιεί. Δεν το κάνει. Αντίθετα έχουµε µπροστά µας ένα ψευδεπί-
γραφο νοµοσχέδιο που λέει πολλές γενικές και αόριστες υποσχέ-
σεις και συµβούλια που θα λύσουν στα επόµενα βήµατα θέµατα
που είναι ανοικτά εδώ και πάρα πολλά χρόνια χωρίς να λέει τί-
ποτα πέρα από αυτό που θα µπορούσε να γίνει σήµερα και να
είναι µια πραγµατική αλλαγή.

Αυτό, λοιπόν, το τραγελαφικό γίνεται γιατί έχουµε προεκλογική
περίοδο. Η Κυβέρνηση δεν είχε µέχρι τώρα υλοποιήσει καµµία
από τις προεκλογικές της εξαγγελίες για τον χώρο της αυτοδιοί-
κησης πέρα από µερικές εκλογικές διαδικασίες και µεταθέσεις
αρµοδιοτήτων που ουσιαστικά αποδυναµώνουν τον θεσµό. Τώρα
θέλησε να δώσει, µπροστά στην προεκλογική περίοδο, τράτο
στον εαυτό της να λύσει τα προβλήµατα στην επόµενη τετραετία.
Ίσως από αυτό συνάγεται και αυτό που κάνει ο Πρωθυπουργός
να λέει ότι χρειάζεται δύο τετραετίες. Μα δεν χρειάζεται δυο τε-
τραετίες. Είναι είκοσι χρόνια άλυτα προβλήµατα, τα οποία δεν
λύθηκαν σε αυτό τον χώρο και δεν τα έλυσε σε τέσσερα χρόνια.
Δεν µπορεί να τα λύσει ούτε σε οκτώ, ούτε σε δώδεκα, µε το µο-
ντέλο διαχείρισης της εξουσίας που ασκεί.

Λείπει τώρα ο κύριος Υπουργός. Θυµάµαι µια πραγµατικά ση-
µαντική αντιπαράθεση που είχαµε µε εκείνον ως Βουλευτή και ει-
σηγητή της Νέας Δηµοκρατίας και εµένα πρόεδρο της Επιτρο-
πής Θεσµών της Βουλής. Είχαµε τη συζήτηση του «ΚΑΛΛΙΚΡΑ-
ΤΗ». Σ’ εκείνη τη συζήτηση που έγινε ανάµεσα σε µένα και στον
κ. Βορίδη αποδεχθήκαµε και οι δυο τις δύο διαφορετικές ιδεο-
λογίες που έχουµε σε ό,τι αφορά την πρακτική συγκρότησης του
κράτους. Εγώ µιλούσα για µια αποκεντρωµένη σύγχρονη και δη-
µοκρατική πολιτεία. Ο κ. Βορίδης ισχυριζόταν ότι είναι µικρό το
κράτος και χρειάζεται συγκεντρωτική άσκηση εξουσίας για να
είναι αποτελεσµατική. Είναι ακριβώς η ίδια αντιπαράθεση που
τόσα χρόνια τώρα -ήταν τότε µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» η συζήτηση-
διαχωρίζει την προοδευτική παράταξη και το ΠΑΣΟΚ από τη συ-
ντηρητική διακυβέρνηση της χώρας. Είναι το πιο σηµαντικό πεδίο
αντιπαράθεσης και διαµετρικά αντίθετης λογικής στη συγκρό-
τηση του κράτους και των θεσµών. Αυτό θέλω να το επαναλάβω
γιατί χάνουµε την ουσία.

Εµείς, κύριοι της Κυβέρνησης, ένα θέµα έχουµε, αν θέλουµε η
χώρα να ευηµερήσει και να προκόψει, πώς ο σηµερινός φοβισµέ-
νος µοναχικός ιδιώτης θα γίνει ένας ενεργός και αυτεξούσιος πο-
λίτης. Πώς, δηλαδή, θα πάρει στα χέρια του ουσιαστικές απο-
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φάσεις που αφορούν τη ζωή του. Αυτό για να γίνει προφανώς
πρέπει να αντιµετωπιστούν διαφορετικά τα κόµµατα, οι εξουσίες
και η ανεξαρτησία τους. Προφανώς θα πρέπει να αντιµετωπι-
στούν διαφορετικά ο τρόπος που συγκροτούνται οι θεσµοί. Γιατί;
Γιατί σήµερα ολοένα και περισσότεροι µιλάνε για κρίση πια και
έκπτωση των θεσµών. Αν δείτε τα τελευταία δηµοσιεύµατα εδώ
και αρκετό καιρό θα καταλάβετε. Η κρίση και έκπτωση των θε-
σµών που υπάρχει στη χώρα είναι απόρροια του συγκεντρωτι-
σµού και της πολιτικής της συντηρητικής παράταξης. Διότι δεν
εµπιστεύεται τους θεσµούς. Γιατί ξέρει µόνο να τους χειραγωγεί
και να τους ελέγχει. Και αυτό είναι, επαναλαµβάνω, η µεγάλη µας
διαφορά.

Αν θέλετε να κάνετε αυτό που θεωρητικά λέτε ότι θέλετε -δη-
λαδή αποκέντρωση και πολυεπίπεδη διακυβέρνηση, άρα να δώ-
σετε εξουσίες και αρµοδιότητες- θα έπρεπε να κάνετε ένα νέο
κύµα αποκέντρωσης το οποίο θα ξεκινούσε από τον πολίτη. Θα
λέγατε εδώ σήµερα «εµείς στον Α’ βαθµό αυτοδιοίκησης, στον
χώρο του δήµου, οι εξουσίες που ασκούνται από τον δήµο και
αφορούν την καθηµερινότητα του πολίτη είναι αυτές». Καθορί-
ζετε όλες τις εξουσίες αυτές, τις οριοθετείτε. Πάτε στο επόµενο
επίπεδο που είναι δηλαδή η αρχή της εγγύτητας στον πολίτη σε
ό,τι αφορά τις αποφάσεις. Πάτε στο δεύτερο επίπεδο πώς κατα-
νέµονται στους υπερκείµενους θεσµούς της αυτοδιοίκησης, δη-
λαδή, πάτε στο επίπεδο της επικουρικότητας των θεσµών µε την
αρχή της επικουρικότητας. Λέτε ποιες είναι οι αποκλειστικές αρ-
µοδιότητες της περιφερειακής αυτοδιοίκησης, τις περιγράφετε
και µετά πηγαίνετε στο κράτος και λέτε «τι µένει στο κράτος;
Αυτό». Αυτή είναι η σειρά. Έτσι γίνεται µια αλλαγή. Έτσι γίνεται
µια αποκέντρωση. Δεν γίνεται διαφορετικά. Τι έκανε το κράτος
µέχρι τώρα; Κρατά στον εαυτό του τις εξουσίες όλες και δίνει θε-
ωρητικά αρµοδιότητες. Έχει η αυτοδιοίκηση τεράστιες αρµοδιό-
τητες, εκατοντάδες αρµοδιότητες, που δεν µπορεί να τις
ασκήσει. Δεν έχει ούτε τα µέσα ούτε τις δοµές ούτε τίποτα για
να τις ασκήσει. Ούτε τους πόρους. Πηγαίνετε, λοιπόν, στο κρά-
τος και βλέπετε τι µένει στο κράτος και οργανώνετε το επιτελικό
κράτος. Εσείς κάνετε το ανάποδο.

Φτιάξατε ένα συγκεντρωτικό γραφειοκρατικό σύστηµα δυνα-
µώσατε το κέντρο και ουσιαστικά αφυδατώσατε και την τελευ-
ταία ικµάδα δυνάµεων που έχει ο θεσµός της αυτοδιοίκησης. Και
πάτε µετά να καταµερίσετε τις ευθύνες µε την αρχή της αναλο-
γικότητας των ευθυνών ανάµεσα στους θεσµούς, για να είναι σα-
φείς οι αρµοδιότητες και σαφής και ο τρόπος ελέγχου της
άσκησης των αρµοδιοτήτων. Εγώ θα προτιµούσα να δώσετε τα
χρήµατα και τις διοικητικές δυνατότητες στους δήµους και να
πείτε ότι «ο δήµαρχος που δεν ασκεί µια κρατική διοίκηση θα πάει
φυλακή». Ενώ για µια αναπτυξιακή επιλογή θα έχει την αρµοδιό-
τητα γιατί είναι δική του υπόθεση σε ό, τι αφορά την τοπική ανά-
πτυξη. Είναι µια άλλη φιλοσοφία που χρειάζεται την οικονοµική
αυτοτέλεια και τη διοικητική αυτονοµία στον χάρτη τοπικής αυ-
τονοµίας της αυτοδιοίκησης σύµφωνα µε τα ευρωπαϊκά πρό-
τυπα. Έτσι κατανέµονται στην Ευρώπη οι αρµοδιότητες.

Είναι, λοιπόν, σαφές ότι εµείς µιλάµε για έναν τελείως διαφο-
ρετικό τρόπο, για µια διαφορετική φιλοσοφία. Είναι διαφορετική
η φιλοσοφία ενός αποκεντρωµένου και δηµοκρατικού κράτους
από ένα συγκεντρωτικό, δήθεν αποτελεσµατικό κράτος.

Λένε πολλοί ότι επειδή η ψηφιοποίηση και η καινούργια τεχνο-
λογία δίνουν τέτοιες δυνατότητες, βοηθούν στη συγκεντρωτική
άσκηση εξουσίας. Λάθος! Είναι λάθος, γιατί ο πολίτης ολοένα και
περισσότερο συνδέεται µε αυτή την διαδικασία. Όταν είχαµε
κάνει για πρώτη φορά τα ΚΕΠ, τα ΚΕΠ ήταν τέσσερα και ήταν
στο Υπουργείο Εσωτερικών. Εµείς τα κάναµε χίλια διακόσια και
τα δώσαµε στους δήµους. Και τότε είχε προγραµµατιστεί -για να
δείτε την ασυνέχεια-, η ηλεκτρονική ταυτότητα να βγει το 2008.
Είχε προγραµµατιστεί από το 2004 µε δεδοµένους πόρους και
µε δεδοµένη την ολοκλήρωση του ψηφιακού κράτους. Μη βλέ-
πετε τώρα που η τεχνολογία προχώρησε τόσο πολύ και σας δι-
ευκολύνει ακόµα περισσότερο και γίνονται όλα πολύ γρήγορα.
Θα ήταν αυτό πιο αποτελεσµατικό, εάν οι δήµοι ήδη είχαν όλη
την εξουσία, γιατί είχαν και τα µέσα και την τεχνική τεκµηρίωση.

Άρα, λοιπόν, αυτή είναι µία µεγάλη διαφορά που υπάρχει και
αφορά τη γάγγραινα του ελληνικού πολιτικού και διοικητικού συ-

στήµατος, που είναι η ασυνέχεια του κράτους.
Ο κ. Παυλόπουλος έχει ξαναψηφίσει νόµο που ψήφισα εγώ το

2001. Ψήφισε το 2008 ακριβώς τον ίδιο, γιατί σκέφτηκε να µην
τον εφαρµόσει όταν ανέλαβε κυβέρνηση. Ίσως δεν τον γνώριζε,
δεν τον έµαθε από τις υπηρεσίες. Μιλάω επί της πράξης και όχι
στη θεωρία. Αυτό πρέπει να γίνει αντιληπτό, εάν θέλετε να µιλάτε
για µια πραγµατική αλλαγή και µια θεσµική αναβάθµιση όχι µόνο
του θεσµού της αυτοδιοίκησης, αλλά και της λειτουργίας της δια-
κυβέρνησης.

Και για να κλείσω αυτό το κοµµάτι, θα κάνω και µια ακόµη πα-
ρατήρηση. Απ’ αυτό φαίνεται πολύ καθαρά και η διαφορά µας
για τη διακυβέρνηση της χώρας και για το µοντέλο, µε το οποίο
εσείς κυβερνάτε σήµερα. Αντί, λοιπόν, να εξαντλούµαστε σε το-
ξικές αντιπαραθέσεις γύρω από το ποιοι θέλουν να συνεργα-
στούν, µε ποιους θέλουν να συνεργαστούν, ποιος ψηφίζοντας
ποιον βγαίνει, ποιος και τι γίνεται µε τις αυτοδυναµίες κ.λπ., ας
συζητούσαµε και λίγο επί της ουσίας των διαφορών της πολιτικής
µας. Να πούµε στον ελληνικό λαό τι προτείνει το κάθε κόµµα, για
να ψηφίσει συνειδητά µια πραγµατική δυνατότητα που έχει, την
ανάγκη που έχει το πολιτικό σύστηµα να συνεννοηθεί κιόλας σε
θέµατα στα οποία θα µπορούσαν να βρεθούν τα κόµµατα µεταξύ
τους και ιδιαίτερα τα προοδευτικά κόµµατα. Αυτό είναι µια ση-
µαντική παράµετρος που έχει σχέση µε τις εκλογές που έρχο-
νται.

Είναι, λοιπόν, σαφής η θέση µας απέναντι σε αυτό το συγκε-
κριµένο νοµοθέτηµα. 

Θέλω, κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό ακόµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε πολ-

λά λεπτά ακόµα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Όχι, δεν τα χρειάζοµαι. Θέ-

λω ένα λεπτό ακόµα…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Αφήστε τον άνθρωπο να µι-

λήσει. Ακούστε τον.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: …γιατί µου έρχεται να µιλή-

σω για τον τέως βασιλιά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ακούστε

τον, αξίζει. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Γι’ αυτό είµαι µέσα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Εδώ εγώ δεν θα µπω σε µια

αντιπαράθεση µε πάθη και µε συγκρούσεις, εάν θέλετε, του πα-
ρελθόντος και ούτω καθεξής. Νοµίζω, όµως, ότι ένα πράγµα εδώ
δεν µπορεί να υποβαθµίζεται και να φεύγει µέσα στη λήθη. Το
πρόβληµα γι’ αυτόν τον λαό είναι όχι µόνο αυτά που πρέπει να
ξεχάσει και που ήταν τα αρνητικά σηµεία της ιστορίας του, αλλά
και αυτά που πρέπει να θυµάται, για να µην επαναλάβει τα λάθη
του, τα πάθη και τις συγκρούσεις του παρελθόντος. 

Εγώ, λοιπόν, νιώθω την ανάγκη να πω δυο λόγια για τη θητεία
του τέως βασιλιά στα τρία χρόνια και τους έντεκα µήνες που ήταν
ο ανώτατος άρχων της χώρας. Να σηµειώσω ότι πρόλαβε σε
αυτά τα τρία χρόνια και έντεκα µήνες, πρώτον, να αναγκάσει τον
Καραµανλή σε αυτοεξορία µε την κραυγή: «Ποιος κυβερνά αυτή
τη χώρα;». Δεύτερον, να παροτρύνει την κίνηση του ΙΔΕΑ στο
Στρατό, για να κατηγορήσει τον Ανδρέα Παπανδρέου για τον
ΑΣΠΙΔΑ τότε, γεγονός που το χρησιµοποίησε ως βασική συλλο-
γιστική για να διώξει τον Πρωθυπουργό του 53% και να φέρει την
αποστασία στην Ελλάδα που οδήγησε στα Ιουλιανά και στη Χού-
ντα. Τρίτον, ουσιαστικά όρκισε -ως µη όφειλε ως προστάτης του
πολιτεύµατος και ανώτατος άρχοντας- τη χούντα. Και τέταρτον,
δεν αποδέχτηκε ποτέ όχι µόνο το αποτέλεσµα, αλλά υπήρξε και
µια ολόκληρη διαδικασία και καταγγελία, που δεν διαψεύστηκε
ποτέ, για το ότι γίνονταν κινήσεις των αξιωµατικών, για να ρίξουν
τον Καραµανλή µετά το 1974.

Εγώ αυτό το έζησα ως παιδί και προφανώς τα παιδιά δεν έχουν
σήµερα µνήµη κ.λπ.. Η µνήµη, όµως, για έναν λαό που έζησε µια
τόσο τραγική περίοδο της νεότερης ιστορίας του και κατέληξε
τελικά στην τραγωδία της Κύπρου -που ακόµα πληρώνουµε και
δεν ξέρω πόσα χρόνια ακόµα θα την πληρώνουµε- δεν είναι κακό
να τη θυµούνται οι Έλληνες.

Από εκεί και µετά, είναι το ανθρώπινο συναίσθηµα και όλα αυτά
που ζήσαµε αυτές τις µέρες. Δεν θεωρώ ότι έγιναν ιδιαίτερες υ-
περβολές, αγαπητοί συνάδελφοι. Καλά πήγε το πράγµα σε σχέση
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µε αυτό που φοβόµασταν ότι θα µπορούσε να γίνει. Αλλά όχι:
«Μνήµη του λαού µου, σε λένε Άθω, σε λένε Πίνδο» και σε λένε
και όλα τα συµπαροµαρτούντα που µας έφεραν εδώ.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του Κινήµατος Αλλαγής
και του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, η Βουλευτής κ. Φωτεινή Πιπιλή ζητεί άδεια
ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς η

Βουλή ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Κρίτωνα Αρσένη. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Βουλεύτριες, Βουλευτές, Υπουργοί, φίλες και φίλοι που µας

παρακολουθείτε, θα µιλήσω µόνο και µόνο για ένα ζήτηµα, την
τροπολογία του ΜέΡΑ25 για το 9ο Δηµοτικό Αιγάλεω. Τι συµβαίνει
εκεί πέρα; Ακούστε µας µε προσοχή, γιατί αύριο µπορεί να συµ-
βεί στο δικό σας σχολείο, στα δικά σας παιδιά.

Περίπου εκατό παιδιά γύρισαν από τις διακοπές των Χριστου-
γέννων, για να βρουν το σχολείο τους κλειδωµένο µε αλυσίδες,
επειδή τους είχε κάνει έξωση, λέει, ο ιδιοκτήτης που τους νοί-
κιαζε το σχολείο τόσο καιρό. Βρήκαν πίσω από κάγκελα και αλυ-
σίδες τις ζωγραφιές τους, τα θρανία τους, τα προσωπικά τους
δεδοµένα, ιστοριατρικούς φακέλους και πολλά ακόµη. Ακόµα δεν
συναντούν τους συµµαθητές τους, ένα µήνα σχεδόν µετά τη δια-
κοπή του σχολείου για γιορτές.

Πρόκειται για το 9ο Δηµοτικό Αιγάλεω. Μπορεί να το έχετε δια-
βάσει στις εφηµερίδες πλέον ή να το έχετε δει στα κανάλια. Αυτό
που δεν ξέρετε είναι ότι τα παιδιά ακόµα δεν είναι στο σχολείο
τους. Ακόµα συνεχίζει η έξωση µε διάφορες διαδικασίες.

Είναι το αποτέλεσµα κάποιων ιδιαιτέρων διαδικασιών που
έχουν γίνει µεταξύ του δήµου και των ιδιοκτητών του σχολείου,
το οποίο νοικιάζουν. Βλέπουµε έναν δήµαρχο, ο οποίος λέει δη-
µόσια ότι δεν µπορούσε να πληρώνει τα ενοίκια, επειδή δεν υπήρ-
χε συµβόλαιο, παρ’ όλο που, απ’ ό,τι καταλαβαίνω από το Υπουρ-
γείο, είναι κοινή πρακτική να πληρώνονται τα ενοίκια, ακόµα και
όταν δεν υπάρχει συµβόλαιο, εφόσον το σχολείο είναι σε λει-
τουργία. Την ίδια στιγµή, όπως ο ίδιος οµολογεί, κάλεσε τους
ιδιοκτήτες να κάνουν αγωγή στον δήµο, για να µπορέσει να τους
πληρώσει. Μόνο που εκείνοι έκαναν αγωγή και έξωση.

Τα παιδιά και οι γονείς δεν µπορούν να είναι θύµατα πράξεων
και παραλείψεων δηµάρχων ή οποιασδήποτε διοίκησης. Σκε-
φτείτε τώρα αυτά τα παιδιά της πρώτης δηµοτικού, τα οποία γύ-
ρισαν από τις γιορτές και βρήκαν το σχολείο τους κλειδωµένο.
Δεν είναι δυνατόν να δεχτεί κανείς -και ελπίζω να µην µπορεί κα-
νένας και καµµία σε αυτή την Αίθουσα, γιατί σίγουρα κανένας και
καµµία δεν µπορεί να το δεχθεί στην κοινωνία- ότι τα παιδιά αυτά
θα βρουν το σχολείο τους κλειδωµένο. Βρήκαν το σχολείο τους
κλειδωµένο µε έξωση, µε ξεσπίτωµα!

Καταθέτουµε ξανά τροπολογία και ζητάµε δύο πράγµατα.
Πρώτον, αναστολή εξώσεων σε σχολεία που είναι σε λειτουργία.

Νοµίζω ότι είναι αυτονόητο. Δεν είναι µόνο το 9ο σχολείο. Είναι
σχολεία στο Περιστέρι, το 28ο ετοιµάζεται για την ένωση µε πα-
ρόµοιες διαδικασίες, πάρα πολλά σχολεία σε όλη την Ελλάδα
βρίσκονται σε αυτή την κατηγορία.

Ζητάµε, επειδή στην περίπτωση του 9ου έχει ολοκληρωθεί νο-
µικά η έξωση, αναγκαστική εκµίσθωση ή όπως το λέει η νοµοθε-
σία µας επίταξη του σχολείου, µέχρι να ολοκληρωθεί η αναγκα-
στική απαλλοτρίωση που έχει ξεκινήσει διαπαραταξιακά ο δήµος.
Δεν είναι αυτονόητο; 

Είµαστε σε διαδικασία απαλλοτρίωσης και τα παιδιά χάνουν το
σχολείο τους; Προφανώς και δεν νοείται παιδιά πρώτης δηµοτι-
κού, δευτέρας, τρίτης, τετάρτης, πέµπτης, έκτης να χάνουν το
σχολείο τους εν µέσω της σχολικής χρονιάς τους. Προφανώς και
αυτά τα φαινόµενα πρέπει να σταµατήσουν. Ξεκινώντας από το
9ο Δηµοτικό Σχολείο Αιγάλεω. Είναι αυτονόητο.

Θέλετε να δείτε τι θα γίνει αν δεν αποδεχτείτε την τροπολογία,
κύριε Υπουργέ; Θέλω να πω πως παρόµοια τροπολογία έχει κα-
ταθέσει και ο ΣΥΡΙΖΑ, όµως, δεν υπάρχει το κοµµάτι που αντι-
στοιχεί στο 9ο Δηµοτικό Σχολείο Αιγάλεω, δεν υπάρχει το κοµµάτι
της αναγκαστικής εκµίσθωσης. Τι θα γίνει αν τα παιδιά αυτά συ-

νεχίσουν να µην πηγαίνουν στο σχολείο τους; Ο δήµος έχει λάβει
απόφαση ενάντια στο δηµοτικό συµβούλιο, σε οµόφωνη από-
φαση του δηµοτικού συµβουλίου -και για µένα αυτό συνιστά πα-
ράβαση καθήκοντος- για µεταφορά του σχολείου από το 9ο

Δηµοτικό Σχολείο στο 14ο Δηµοτικό Σχολείο.
Ποιο είναι το 14ο Δηµοτικό; Είναι το δηµοτικό το οποίο διασπά-

στηκε στο 14ο και στο 9ο επειδή δεν χωρούσαν εκεί τα παιδιά.
Είναι ένα δηµοτικό σχολείο που έχει χτιστεί σε ένα οικόπεδο,
κατά παρέκκλιση, επειδή δεν χωρούσε εκεί πέρα µε µια αυλή όσο
ένα µικρό γήπεδο µπάσκετ. Θα χωράνε εκεί πέρα διακόσια παι-
διά; Ούτε σαρδέλες να ήταν η µια δίπλα στην άλλη.

Καταλαβαίνετε τον κίνδυνο ατυχηµάτων; Τον κίνδυνο εντά-
σεων; Πρόκειται για σχολείο το οποίο έχει χτιστεί σαν εξαθέσιο
µε δύο συµπληρωµατικές αίθουσες. Θα χωρέσει διακόσια παιδιά;
Θα χωρέσει δύο σχολεία; Πώς γίνονται αυτά τα θαύµατα; Γίνο-
νται όταν χωρίζεις τις αίθουσες σε µικρά κουτάκια, όταν δεν έχεις
εργαστήρια, δεν έχεις χώρους εκδηλώσεων, δεν έχεις τίποτα
άλλο πέρα από πολύ µικρές αίθουσες. Αυτό είναι το σύγχρονο
σχολείο; Και δεν θα προχωρήσετε στην αναγκαστική εκµίσθωση
για να πακτώσετε διακόσια παιδιά σε αυτό το σχολείο, στις αίθου-
σες κουτάκια, χωρίς χώρο να προαυλίζονται τα παιδιά όταν βρέ-
χει και χωρίς χώρο να προαυλίζονται τα παιδιά και να βγαίνουν
για διάλειµµα σε οποιαδήποτε συνθήκη; Δεν χωράνε εκεί πέρα.

Το ίδιο κάνετε και στο 28ο Σχολείο Περιστερίου µε το 20ό.
Ζητάµε να ισχύσει και να υπερισχύσει η κοινή λογική. Χθες

ήταν πάνω από χίλια άτοµα στην κεντρική πλατεία στο Αιγάλεω.
Σήµερα στις 20.00’ θα είµαστε πάλι όλοι στο δηµαρχείο για πολ-
λοστή φορά. Δεν θα σταµατήσει η κοινωνία να αγωνίζεται. Υπάρ-
χει αποχή των παιδιών από το σχολείο. Δεν θα δεχτούν να πακτω-
θούν. Δεν δέχονται οι γονείς τους . Τους ανήκει το σχολείο τους,
το 9ο, κι εκεί θα επιστρέψουν.

Σας ζητάµε να αποδεχτείτε αυτή την τροπολογία. Δυστυχώς
το αντιδηµοκρατικό σύστηµα της Βουλής έχει να µην µπορεί να
µπαίνει σε ψηφοφορία η τροπολογία, αν δεν την αποδεχτεί ο
Υπουργός και η Κυβέρνηση. Αυτή είναι η Βουλή µας. Όµως, σας
βάζει και προ των ευθυνών σας.

Αποδεχτείτε, κύριε Υπουργέ, την τροπολογία. Δεν σας τη ζη-
τάει το ΜέΡΑ25. Την ζητάει όλη η κοινωνία του Αιγάλεω. Ρωτήστε
και τους Βουλευτές σας τοπικά για να δείτε τι γίνεται εκεί πέρα.
Όλη η κοινωνία είναι στο πόδι. Θα έχουµε κλιµάκωση του αγώνα
µε αποκλεισµούς των κεντρικών αρτηριών, αν συνεχίσει αυτό το
έγκληµα. Αποδεχτείτε την τροπολογία για το 9ο Δηµοτικό Σχολείο
του Αιγάλεω και για όλα τα σχολεία που είναι σε αντίστοιχο κίν-
δυνο έξωσης εν µέσω της σχολικής χρονιάς.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Έχουµε µια µικρή αλλαγή την οποία έχει ζητήσει και έχει συ-
νεννοηθεί ο κ. Γιόγιακας.

Κύριε Γιόγιακα, ελάτε παρακαλώ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαρι-

στώ και τις συναδέλφους.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν αναφερθώ

συνοπτικά στην πολύ θετική εξέλιξη για την ολοκλήρωση των διο-
ρισµών στο «Βοήθεια στο Σπίτι», θα ήθελα να πω λίγα λόγια για
µια σηµαντική µεταρρύθµιση σε σχέση µε τη λειτουργία της δη-
µόσιας διοίκησης που εισάγεται µε το πρώτο µέρος του νοµο-
σχεδίου. Συνηθίζεται, ιδιαίτερα όταν πλησιάζουν οι εκλογές, να
γίνονται διάφορες προτάσεις και να γίνονται διάφορες υποσχέ-
σεις για αρµοδιότητες και ευθύνες που θα µεταφερθούν στην αυ-
τοδιοίκηση από το κεντρικό κράτος. Το πρόβληµα µε τη συζή-
τηση αυτή είναι ότι συνήθως γίνεται χωρίς να στηρίζεται σε στοι-
χεία. Γιατί θα πρέπει να µεταφερθούν αρµοδιότητες; Σε ποιο επί-
πεδο της διοίκησης και τι θα απαιτηθεί για να γίνει αυτό από
πλευράς χρηµάτων, ανθρώπινου δυναµικού υποδοµών κ.λπ.; Ένα
άλλο πρόβληµα είναι ότι δεν υπάρχει µια σταθερή, δοµηµένη,
οριζόντια διαδικασία σχετικά µε το πώς θα παίρνονται οι αποφά-
σεις, για το ποιος θα κάνει τι και για το πώς αυτές οι αποφάσεις
θα εφαρµόζονται.

Τέτοια ζητήµατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάνε πιο πέρα
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από τη µεταφορά αρµοδιοτήτων στα διάφορα επίπεδα διακυβέρ-
νησης, αγκαλιάζουν την οργάνωση και τη λειτουργία όλης της
δηµόσιας διοίκησης, αγκαλιάζουν όλο το πλαίσιο µέσα στο οποίο
ορίζονται θεσµικά όργανα και µοιράζονται ευθύνες για µια δηµό-
σια πολιτική από τη σύλληψή της µέχρι την αξιολόγηση των απο-
τελεσµάτων της.

Αυτό, λοιπόν, το ενιαίο πλαίσιο έρχεται να φτιάξει το πρώτο
µέρος του νοµοσχεδίου που συζητάµε σήµερα. Είναι πράγµατι
ένα σύστηµα, γιατί όπως είπε εύστοχα ο κύριος Υπουργός, έχει
αρχές, έχει µέθοδο, έχει µηχανισµό διοίκησης, έχει στόχους. Ή
θα µπορούσε να πει κανείς ότι είναι ένας οδικός χάρτης για το
πώς θα αποφασίζεται και το πώς θα πρέπει να γίνεται στην πράξη
η εµπλοκή, ο συντονισµός και η συνεργασία συγκεκριµένων φο-
ρέων της δηµόσιας διοίκησης για τη διαχείριση συγκεκριµένων
τοµέων και θεµάτων της δηµόσιας πολιτικής. Αυτό το πλαίσιο,
αυτός ο οδικός χάρτης δεν υπήρχε µέχρι σήµερα και είναι κρίµα
που κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου ειπώθηκαν πολλά από
την αντιπολίτευση για το πρόβληµα, αλλά ελάχιστα για την ουσία
της προτεινόµενης λύσης.

Σε ό,τι αφορά τώρα την πολυαναµενόµενη ρύθµιση για το
«Βοήθεια στο Σπίτι» θα πρέπει να αναγνωριστεί ότι από την
πρώτη στιγµή υπήρξε ανοικτός διάλογος του Υπουργού µε τους
εκπροσώπους των εργαζοµένων στο πρόγραµµα, όπως θα πρέ-
πει να αναγνωριστεί και ότι ο Υπουργός µε το επιτελείο του αντα-
ποκρίθηκαν στον συντοµότερο δυνατό χρόνο µετά την επίδοση
της απόφασης του Συµβουλίου της Επικρατείας και του σκεπτι-
κού της απόφασης. Κι έρχεται εδώ σήµερα µε µία ρύθµιση µε την
οποία µπορεί να τρέξει χωρίς νοµικά προβλήµατα η κάλυψη των
κενών οργανικών θέσεων τακτικού προσωπικού στους δήµους
για τη «Βοήθεια στο Σπίτι». Πρόκειται για ένα πρόγραµµα που
είναι από τους πυλώνες της εξωνοσοκοµειακής φροντίδας υγείας
στη χώρα µας µε διαδροµή περίπου είκοσι πέντε χρόνων και το
οποίο αυτή τη στιγµή υποστηρίζει εκατόν είκοσι χιλιάδες ηλικιω-
µένους συµπολίτες µας, κυρίως άτοµα που δεν µπορούν να αυ-
τοεξυπηρετηθούν λόγω κινητικών δυσκολιών και ειδικών προ-
βληµάτων υγείας, που έχουν πολύ χαµηλό εισόδηµα και σε πολ-
λές περιπτώσεις ζουν µόνα ή δεν έχουν τη φροντίδα που χρει-
άζεται από την οικογένειά τους.

Τους ανθρώπους αυτούς υποστηρίζουν σήµερα, περίπου,
τρεις χιλιάδες εργαζόµενοι, κοινωνικοί λειτουργοί, νοσηλευτές
και νοσηλεύτριες, οικιακοί βοηθοί και φυσιοθεραπευτές, επαγ-
γελµατίες, οι οποίοι φροντίζουν για πολλές και διαφορετικές ανά-
γκες των ωφελουµένων από την καθηµερινή παρακολούθηση της
κατάστασης της υγείας τους, τη φαρµακευτική αγωγή τους και
τη συντροφιά, µέχρι τις επισκέψεις στον γιατρό, το µαγείρεµα,
την καθαριότητα και εξωτερικές εργασίες. Οι περισσότεροι από
αυτούς έχουν εµπειρία πολλών χρόνων, έχουν αποκτήσει µια
σχέση εµπιστοσύνης µε τους ανθρώπους που φροντίζουν, γνω-
ρίζουν τις τοπικές υπηρεσίες και τα στελέχη τους.

Όλα αυτά είναι ένα πολύτιµο κεφάλαιο, το οποίο δίνει στις υπη-
ρεσίες που προσφέρουν και συνολικά στο πρόγραµµα προστιθέ-
µενη αξία. Αυτή η προστιθέµενη αξία των εργαζοµένων στο
«Βοήθεια στο Σπίτι» διασφαλίζεται µε τη νοµοθετική ρύθµιση που
φέρνει το Υπουργείο Εσωτερικών. Διασφαλίζεται, επίσης, η τα-
χύτερη δυνατή ολοκλήρωση της διαδικασίας για την κάλυψη των
οργανικών θέσεων που έχουν δηµιουργηθεί στους δήµους για το
πρόγραµµα, βάζοντας τέλος στην αβεβαιότητα και την ανασφά-
λεια µηνών για ωφελούµενους, εργαζόµενους και υποψήφιους.

Το πιο σηµαντικό στοιχείο της ρύθµισης είναι ότι δεν θα υπάρξει
αναµόρφωση του οριστικού πίνακα διοριστέων και παράλληλα δί-
νεται µια ικανοποιητική λύση για τους περισσότερους υποψηφίους
που δεν βαθµολογήθηκαν για την ειδική εµπειρία τους. Με λίγα
λόγια, είναι πια δυνατή από τη µία η εφαρµογή της απόφασης του
Συµβουλίου της Επικρατείας και από την άλλη η αναβάθµιση της
εργασιακής σχέσης όσων, εδώ και πολλά χρόνια, εκφράζουν το
ανθρώπινο πρόσωπο, είναι η ψυχή του «Βοήθεια στο Σπίτι».

Ελπίζουµε ότι η Αντιπολίτευση θα στηρίξει την προτεινόµενη
διάταξη, χωρίς αστερίσκους και υποσηµειώσεις και χωρίς να κα-
ταφύγει για άλλη µια φορά σε λογικές του όλα ή τίποτα, οι οποίες
έχει αποδειχθεί ότι δεν λύνουν τα προβλήµατα παρά µόνο τα συ-
ντηρούν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. Τον λόγο τώρα έχει η κ. Σκόνδρα. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου να καταθέσω τις ευχές µου για καλή νέα θητεία

στον Αρχηγό ΓΕΕΘΑ, Στρατηγό Κωνσταντίνο Φλώρο και στους
νέους Αρχηγούς ΓΕΕΘΑ και ΓΕΝ.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εύχοµαι σε
όλους καλή χρονιά. Μπαίνοντας στο νοµοσχέδιο, τα τελευταία
σαράντα χρόνια στην Ελλάδα, ο δηµόσιος τοµέας αποτελεί ένα
πεδίο συνεχούς κριτικής αναφορικά µε την αποτελεσµατικότητα
και την αποδοτικότητα του. Οµολογουµένως, η δηµόσια εικόνα
του απέδιδε ένα χαώδες, προβληµατικό, δυσκίνητο και ανεπαρ-
κές σύστηµα υπηρεσιών, αδύναµο να αντιµετωπίσει τις αλλεπάλ-
ληλες αλλαγές που επιφέρει η κοινωνικοοικονοµική εξέλιξη της
κοινωνίας και της εθνικής µας οικονοµίας.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, αντιµετώπισε δραστικά
πολλές από τις παθογένειες του συστήµατος αυτού µέσω της µε-
ταρρύθµισης «θαύµατος» που εφάρµοσε το Υπουργείο Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης µε την ψηφιοποίηση των χιλίων πεντακοσίων
και πλέον υπηρεσιών του δηµοσίου. Όπως ήταν φυσικό η αλµα-
τώδης τεχνολογική εξέλιξη των τελευταίων ετών υιοθετήθηκε
από το δηµόσιο και το έβγαλε από το λήθαργο της γραφειοκρα-
τίας και του αναχρονισµού.

Με το παρόν, τίθεται από την ηγεσία του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών το νοµοθετικό πλαίσιο επιχειρησιακών δράσεων και πρω-
τοβουλιών για την περαιτέρω βελτίωση των διαδικασιών του
δηµοσίου µε την εφαρµογή του Εθνικού Συστήµατος Πολυεπίπε-
δης Διακυβέρνησης. Δηλαδή, θεσπίζει κανόνες και οριοθετεί αρ-
µοδιότητες αναφορικά µε την κατανοµή και τη διάρθρωση των
δηµοσίων πολιτικών. Ειδικότερα, ορίζει οι αρµοδιότητες των φο-
ρέων του δηµοσίου σε όλα τα επίπεδα διακυβέρνησης είτε τοπική
αυτοδιοίκηση, περιφέρειες και Υπουργεία.

Το νοµοσχέδιο επιχειρεί µια καθοριστική αλλαγή προτύπου δι-
οικητικής οργάνωσης και λειτουργίας, θεσµοθετεί ένα ολιστικό
µοντέλο κυβερνησιµότητας µε απώτερο στόχο την δηµιουργία
ενός µηχανισµού συντονισµού και διαλειτουργικότητας των εµπ-
λεκόµενων φορέων για τη χρηστή και αποτελεσµατική διοίκηση
προς όφελος των πολιτών της χώρας και της ανάπτυξης της
χώρας.

Προσδιορίζονται τα θεσµικά όργανα, ο συντονιστής, το κε-
ντρικό και τα επιµέρους σηµεία αναφοράς, το Εθνικό Συµβούλιο
και το Επιχειρησιακό Κέντρο Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης,
αλλά και εξειδικεύονται οι επιµέρους αρµοδιότητες αυτών. Το
Εθνικό Συµβούλιο Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης θα λειτουργεί
ως συλλογικό γνωµοδοτικό όργανο. Επίσης, συστήνεται υπηρε-
σία στο Υπουργείο Εσωτερικών που θα λειτουργεί ως Επιχειρη-
σιακό Κέντρο Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης. Το κέντρο αυτό θα
υποστηρίζει επιστηµονικά, τεχνικά και διοικητικά το Εθνικό Συµ-
βούλιο Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης και τον Υπουργό Εσωτερι-
κών. Το έργο του θα υποστηρίζεται από το πληροφοριακό σύ-
στηµα πολυεπίπεδης διακυβέρνησης, στο οποίο θα καταχωρού-
νται και θα ανταλλάσσονται δεδοµένα µεταξύ των υπηρεσιών.

Προβλέπεται ακόµα πλαίσιο διαχείρισης κινδύνων ως δοµικό
στοιχείο του συστήµατος εσωτερικού ελέγχου των φορέων του
δηµοσίου τοµέα. Δηµιουργείται το µητρώο κινδύνων και κεντρι-
κού αποθετηρίου κινδύνων διαφθοράς. Θα υποχρεούνται, δη-
λαδή, οι φορείς του δηµοσίου τοµέα να διαχειρίζονται τους κιν-
δύνους που επηρεάζουν την υλοποίηση των στόχων, την αποδο-
τικότητα και την αποτελεσµατικότητά τους, όπως την κωλυσιερ-
γία, την παράβαση καθήκοντος και τα φαινόµενα διαφθοράς µε-
ταξύ των κινδύνων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο στοχεύει
βραχυπρόθεσµα στην κατανοµή αρµοδιοτήτων µεταξύ των φο-
ρέων, τον εξορθολογισµό και τη βελτιστοποίηση του συντονι-
σµού µεταξύ τους, ώστε να ενισχυθεί η αποτελεσµατικότητα της
δηµόσιας διοίκησης στη χώρα. Μακροπρόθεσµα στοχεύει στην
ενίσχυση της αειφορίας και της κοινωνικής συνοχής µέσα από
τον περιορισµό των κινδύνων, στην βελτίωση του στρατηγικού
σχεδιασµού των φορέων και στην πρόληψη της διαφθοράς µέσω
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του έγκαιρου εντοπισµού της.
Σκοπός της Κυβέρνησης Μητσοτάκη -και αυτό φαίνεται σε

κάθε νοµοθετική πρωτοβουλία- είναι οι ουσιαστικές ρυθµίσεις
που θα οδηγήσουν σε ορατά αποτελέσµατα, το αντίθετο δηλαδή
από την χαλαρότητα, την αποδιοργάνωση και την αναποτελεσµα-
τικότητα που επέδειξε ο ΣΥΡΙΖΑ κατά τη διακυβέρνησή του.

Για παράδειγµα, συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, θα αναφέρω
την έκδοση των συντάξεων που δεν έγιναν ποτέ, το σύστηµα
πρωτοβάθµιας περίθαλψης που κόλλησε στην ΚΥΑ και πλήθος
άλλων που µας λέτε ότι δεν προλάβατε.

Ως Κυβέρνηση αναλώνατε την ενέργειά σας στο πώς θα ελέγ-
ξετε τους αρµούς της εξουσίας και στο πώς θα κατασκευάσετε
σκάνδαλα για να κατηγορήσετε και να λασπολογήσετε τους πο-
λιτικούς σας αντιπάλους. Ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση εξακο-
λουθείτε να κάνετε αυτό που ξέρετε καλά, να ρυπαίνετε την
πολιτική ατµόσφαιρα µε σκανδαλολογία, µε ψέµατα και κάθε εί-
δους µυθεύµατα και αφού τα διασπείρετε και προπαγανδίζετε γι’
αυτά µετά κάνετε και τους τιµητές.

Γιατί πιστεύετε ότι η κοινωνία µας διψά για αίµα; Κάνετε τρα-
γικό λάθος, αγαπητοί συνάδελφοι. Οι πολίτες πλέον αδιαφορούν
αφ’ ενός γιατί σας έµαθαν και ξέρουν πια τις δόλιες µεθόδους
σας, αφ’ ετέρου γιατί έχουν κρίση και αντιλαµβάνονται τον σκοπό
και τον στόχο σας. Τους απωθεί ο διχασµός και η πόλωση που
επιδιώκετε και η πολιτική µιζέρια που εκπέµπετε. Το κόλπο πά-
λιωσε, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και ο σκοπός δεν αγιάζει πια
τα µέσα.

Είναι σηµαντικό και ελπιδοφόρο ότι οι Ελληνίδες και οι Έλλη-
νες κοιτάνε µπροστά, ασχολούνται µε το µέλλον τους, συµµετέ-
χουν στον δηµόσιο διάλογο, συζητούν τα ζητήµατα που τους
απασχολούν και τους ανησυχούν, επιζητούν την πρόοδο, θέλουν
ασφάλεια και σταθερότητα. Έχουν δηλαδή συνειδητοποιήσει ότι
η πολιτική χυδαιότητα, ο διχασµός και η οργή φέρνουν ακριβώς
τα αντίθετα αποτελέσµατα. Το αντιλήφθηκαν τα προηγούµενα
χρόνια, όταν η οργή των µνηµονίων έβγαλε στον αφρό τα κόµ-
µατα διαµαρτυρίας.

Έχει παρέλθει ανεπιστρεπτί η εποχή που κάποιοι καλλιέργη-
σαν την αγανάκτηση του κόσµου και µετά τη χρησιµοποίησαν για
την κατάληψη της εξουσίας. Η Ελλάδα, έχοντας στο τιµόνι τον
Κυριάκο Μητσοτάκη, πλέει σε σίγουρα νερά πια και έτσι θα συ-
νεχίσει µε αξιοπρέπεια και σταθερότητα.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να ευχαριστήσω τον Υπουρ-
γό κ. Βορίδη για την απόφασή του να διευθετήσει σήµερα µε
υπουργική τροπολογία το πρόβληµα των υποψηφίων της προκή-
ρυξης 4Κ/2020 που αφορά στο πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι»
των ΟΤΑ και να µεταφέρω και τις ευχαριστίες από τις Καρδιτσιώ-
τισσες συµπολίτισσές µου που δικαιώνονται από την απόφαση
αυτή. Η απόφασή σας, κύριε Υπουργέ, πέραν της πρακτικής ση-
µασίας, έχει και κοινωνικό πρόσηµο, το οποίο σαφώς σας χρεώ-
νεται. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Συνεχίζουµε µε την κ. Βρυζίδου. Αµέσως µετά έχει ζητήσει τον
λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπο-
ρείτε να τον βάλετε µετά από εµένα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τι να σας
πω; Μιλήστε µαζί του.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχει δηλώσει ο κ. Βα-
ρουφάκης; Σας έχει ενηµερώσει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακαλώ
δείτε το και πείτε µου.

Κυρία Βρυζίδου, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΒΡΥΖΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο

νόµου έρχεται να καλύψει ένα κενό και στοχεύει στο να οριστούν
µε ακρίβεια οι αρµοδιότητες όσων κατέχουν µια θέση ευθύνης,
αλλά και γενικά κάθε εργαζόµενου στη δηµόσια διοίκηση που
έχει αναλάβει ένα έργο, διότι οι αρµοδιότητες είναι καθοριστικές
στο να εκτελεστεί το έργο µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο και να

είναι αποτελεσµατικό.
Όλοι έχουµε παρατηρήσει στο παρελθόν επί σειρά ετών να µην

είναι ξεκάθαρες οι αρµοδιότητες και κάποιες φορές να έχουµε
επικαλύψεις. Αυτό δεν δηµιουργεί απλώς δυσλειτουργία ή δια-
φωνίες. Δεν φέρνει σε προβληµατισµό στο ποιος πρέπει να πάρει
τις αποφάσεις, αλλά µερικές φορές δηµιουργούνται τεράστια
κενά, τα οποία είναι εις βάρος των πολιτών.

Πρέπει, λοιπόν, να οριστούν αυτά µε ακρίβεια στη δηµόσια δι-
οίκηση, στα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου και ιδιωτικού δικαίου, γε-
νικά στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα και βεβαίως στους ΟΤΑ Α’ και
Β’ βαθµού. Αυτό δεν είναι κάτι εύκολο, διότι θα είχε λυθεί και στο
παρελθόν και όποιος δεν γνωρίζει ή δεν έχει δουλέψει µέσα στις
διαδικασίες της διοίκησης µπορεί και να θεωρεί ότι η διεκπεραί-
ωση των υποθέσεων είναι µια απλή διαδικασία.

Όµως όλες αυτές οι διαδικασίες δεν είναι απλές. Έχουν να κά-
νουν µε την καθηµερινή λειτουργία του πολίτη. Έχουν να κάνουν
µε τη λειτουργία µας ως κράτος. Έχουν να κάνουν µε την προ-
στασία του πολίτη. Ως εκ τούτου, θα πρέπει να είναι ξεκάθαρες,
προσδιορισµένες µε ακρίβεια, για να έχουµε το καλύτερο δυνατό
αποτέλεσµα.

Στο παρελθόν, κυρίως στην περίοδο του ΣΥΡΙΖΑ, έχουµε δει
αρνητικά αποτελέσµατα από αυτές τις δυσλειτουργίες. Ωστόσο
στη θητεία τους δεν είχαµε κάποιες προτάσεις. Τουλάχιστον
τώρα, που έχει γίνει µια πολύ σοβαρή δουλειά, είναι καλό να την
υποστηρίξουν. Γιατί δεν είναι µια υποστήριξη της Κυβέρνησης ή
του Υπουργείου, είναι η υποστήριξη του πολίτη που την έχει ανά-
γκη στην καθηµερινότητά του.

Προσδιορίζεται το σύστηµα λειτουργίας, καθώς επίσης και το
συµβούλιο, το οποίο θα έχει συντονιστή τον εκάστοτε Υπουργό
Εσωτερικών, τον Γενικό Γραµµατέα Ανθρώπινου Δυναµικού, τους
γενικούς γραµµατείς και τους ειδικούς γραµµατείς, κατά περί-
πτωση, των Υπουργείων, που θα ξέρουν και θα είναι υπεύθυνοι
να ορίζουν µε ποιον τρόπο θα πρέπει να λειτουργήσει ο κάθε το-
µέας.

Και βέβαια, εκτός από τη δηµόσια διοίκηση και την καθηµερινή
λειτουργία, έχουµε και τα δυσµενή καιρικά φαινόµενα, έχουµε
τις έκτακτες ανάγκες, που εκεί χρειάζεται ετοιµότητα αλλά και
σαφή όρια των εργασιών και των ευθυνών του καθενός, για να
έχουµε ασφάλεια και αποτελεσµατικότητα απέναντι στον πολίτη.

Θέλω να πω µόνο ότι αυτό το οποίο έχει προσδιοριστεί και ο
χάρτης και οι κανόνες που έχουν µπει δεν ήταν καθόλου απλή
διαδικασία. Είχε πάρα πολλή δουλειά, είναι ιδιαίτερα µελετηµένο
και δεν είναι προφανές σε κάποιον που δεν γνωρίζει από όλες
αυτές τις διαδικασίες. Όµως τα αποτελέσµατα θα είναι άµεσα και
πολύ θετικά µε την εφαρµογή του νόµου.

Και τώρα θέλω να περάσω σε ένα άλλο µεγάλο κεφάλαιο που
επί σειρά ετών προβληµάτισε τους εργαζόµενους, στο πρό-
γραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι». Από µια άλλη θέση ευθύνης, είχα
την τύχη να προκηρύξω διαγωνισµό για την πρόσληψη αυτού του
προσωπικού και να το δω να λειτουργεί επί σειρά ετών.

Έχω να αναφέρω ότι η δράση και η αποτελεσµατικότητα ήταν
ιδιαίτερα σηµαντική σε περιοχές σαν τη δική µου, στην περιφέ-
ρεια, όπου οι δοµές δεν είναι πάρα πολλές και οι κοινωνικοί λει-
τουργοί, νοσηλευτές και άνθρωποι που βοηθούν κατ’ οίκον σε
εργασίες, συµπαραστάθηκαν σε ηλικιωµένους ανθρώπους, αν-
θρώπους µε αναπηρία, ανθρώπους που το είχαν ανάγκη και δέ-
θηκαν ιδιαίτερα µαζί τους επί σειρά ετών.

Πολλές φορές οι εργαζόµενοι αυτοί ανέφεραν ότι ήταν έτσι η
δοµή και η χρηµατοδότηση που επαναλαµβάνονταν οι συµβά-
σεις, αλλά ποτέ δεν διασφαλίζονταν διά βίου αυτές οι θέσεις ερ-
γασίας. Δέθηκαν µε την τοπική κοινωνία, µε τους ανθρώπους,
απέκτησαν εµπειρία και πάντοτε αναρωτιόντουσαν µε ποιο τρόπο
θα µπορέσουν και αυτοί οι εργαζόµενοι που δέσµευσαν το παρόν
και το µέλλον τους σε αυτή τη δουλειά να διασφαλιστούν και στο
µέλλον.

Όµως και ο ΣΥΡΙΖΑ, που πέρασε την προηγούµενη περίοδο και
που πολλές φορές ευαγγελίζεται κοινωνική πολιτική, συµπαρά-
σταση στους εργαζόµενους, ενδιαφέρον για τον πολίτη, δεν κα-
τέθεσε µία πρόταση που να λύνει αυτό το θέµα.

Και βέβαια, σαφέστατα, δεν ήταν και κάτι πάρα πολύ εύκολο.
Όµως, αυτή η Κυβέρνηση και αυτό το Υπουργείο προκήρυξε τον
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διαγωνισµό για να µπορέσουν να καλυφθούν αυτές οι θέσεις,
αλλά και για τους εργαζόµενους που όλα αυτά τα χρόνια δού-
λευαν και προέκυψε πρόβληµα και δεν θα µπορούσαν να κατα-
λάβουν τις θέσεις. Με την τροπολογία που έρχεται σήµερα,
έχουν και αυτοί τη δυνατότητα, µε δύο προϋποθέσεις, να εντα-
χθούν στο προσωπικό σε προσωποπαγείς θέσεις.

Έτσι, λοιπόν, αυτό είναι ένα σηµαντικό βήµα, είναι µια δι-
καίωση και κυρίως είναι µια ιδιαίτερη ικανοποίηση για όλους
εµάς, γιατί βλέπουµε ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
έχει κοινωνικό πρόσωπο, την ενδιαφέρει ο πολίτης, την ενδιαφέ-
ρουν οι άνθρωποι που έχουν ανάγκη, οι ευάλωτες κοινωνικές
οµάδες που έχουν βοήθεια και κυρίως είναι δίπλα στον εργαζό-
µενο, τον κάθε εργαζόµενο, ο οποίος θέλει µια θέση εργασίας,
δεν µπορεί πάντοτε να τη διασφαλίσει και ζει µε την αγωνία.

Η Νέα Δηµοκρατία δεν αφήνει τον εργαζόµενο στην αγωνία και
στον προβληµατισµό. Έχει προτάσεις και κυρίως βρίσκει λύσεις,
λύσεις αποτελεσµατικές, οι οποίες δικαιώνουν τον Έλληνα πολί-
τη και δικαιώνουν το σύνολο του ελληνικού λαού που εµπιστεύε-
ται αυτή την Κυβέρνηση και το εκφράζει µε κάθε τρόπο. Έχει τις
προτάσεις του, έχει τις διεκδικήσεις του, αλλά κατά βάση εµπι-
στεύεται και στηρίζει την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στώ. 

Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Υψηλάντη και θα ακολουθήσει ο κ.
Γρηγοριάδης. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύ-
ριε Πρόεδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα κατ’
αρχάς να ευχαριστήσω τον κ. Γρηγοριάδη για την ευγένειά του
να µου παραχωρήσει τη θέση του, εφόσον κοινοβουλευτικά θα
προηγείτο ούτως η άλλως.

Η σηµερινή οµιλία µου στην Ολοµέλεια είναι η πρώτη της νέας
χρονιάς και για τον λόγο αυτό θα ήθελα να ευχηθώ σε όλες και
όλους καλή χρονιά µε υγεία, προσωπική και οικογενειακή ευτυχία
και στον τόπο µας να συνεχίσει την πολύ καλή πορεία που πλέον
κατατάσσει τη χώρα µας µεταξύ των αξιόπιστων κρατών στην Ευ-
ρώπη.

Είναι γεγονός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι στην Ελλάδα
οι δυνάµεις της οπισθοδρόµησης και του λαϊκισµού, όταν κάτι
δεν γίνεται, µεµψιµοιρούν και όταν αυτό υλοποιείται, βρίσκουν
πάµπολλες δικαιολογίες για να το κατακρίνουν. Αυτό χαρακτηρί-
ζει δυστυχώς και τη στάση της Αντιπολίτευσης σήµερα στην προ-
σέγγισή της σε ένα νοµοσχέδιο που µόνο καλό έχει να προτείνει
στη διαδικασία της θεωρίας του Βέµπερ που αρέσκεται πάντα ο
κύριος Υπουργός να ακολουθείται για τη λειτουργία ενός κρά-
τους.

Και βεβαίως δεν είναι ένα νοµοθέτηµα, το οποίο αυτό καθαυτό
αγγίζει τα ζητήµατα τα πολλά που αντιµετωπίζει η τοπική αυτο-
διοίκηση στη χώρα µας, αλλά βάζει τις προϋποθέσεις εκείνες, οι
οποίες χρειάζονται για να λειτουργεί σωστά αυτή η διαλεκτική, η
οποία υπάρχει µεταξύ των λειτουργιών του κράτους.

Είναι ένα νοµοσχέδιο µε το οποίο επιδιώκεται η θεσµοθέτηση
ενός ολιστικού µοντέλου κυβερνησιµότητας, µια µείζονα αλλαγή
του προτύπου διοικητικής οργάνωσης και λειτουργίας που επι-
διώκει τη θεσµοθέτηση µηχανισµού για τον συντονισµό, αλλά και
για την διαλειτουργικότητα των εµπλεκόµενων δηµόσιων φο-
ρέων, ανεξαρτήτως επιπέδου διακυβέρνησης, µε άξονα τη χρη-
στή και αποτελεσµατικότερη διοίκηση προς όφελος των πολιτών
της χώρας.

Τα ζητήµατα αρµοδιοτήτων του κράτους και η διαβούλευση
αυτών, ειδικότερα των ζητηµάτων αποκέντρωσης ή αυτοσυγκέ-
ντρωσης, ήταν µέχρι σήµερα αποσπασµατικές και τις περισσό-
τερες των περιπτώσεων ατελέσφορες. Μέχρι σήµερα δεν υπήρ-
χαν γενικές αρχές, κριτήρια, αλλά και µηχανισµοί για την πολυε-
πίπεδη διακυβέρνηση που η έννοια της θεσµοθετείται για πρώτη
φορά στη χώρα.

Ορίζονται τα θεσµικά όργανα τα οποία θα την προωθήσουν,
δηλαδή ο Συντονιστής του Εθνικού Συστήµατος Πολυεπίπεδης
Διακυβέρνησης, το κεντρικό σηµείο αναφοράς, τα επιµέρους ση-

µεία αναφοράς, το Εθνικό Συµβούλιο Πολυεπίπεδης Διακυβέρ-
νησης, το επιχειρησιακό κέντρο και τα συντονιστικά όργανα της
δηµόσιας πολιτικής. Ο Υπουργός Εσωτερικών θα είναι ο συντο-
νιστής µε σκοπό τη συγκέντρωση ενός οριοθετηµένου διοικητι-
κού πλέγµατος, που έχει ως προορισµό τη συγκρότηση ενός
διοικητικού αναλόγου που θα εµπλέκει και θα συντονίζει επιχει-
ρησιακά όλους τους συναρµόδιους φορείς για την υλοποίηση
της πολυεπίπεδης διακυβέρνησης στο πεδίο.

Κατά τα πρότυπα βέλτιστων ευρωπαϊκών αναλόγων συγκρο-
τείται ένα γνωµοδοτικό όργανο στο Υπουργείο Εσωτερικών, το
Εθνικό Συµβούλιο Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης, ως νέου συ-
στήµατος διοικητικής οργάνωσης και λειτουργίας που αναµένε-
ται να αποτελέσει τον γεφυροποιό µηχανισµό τόσο συστηµικά
όσο και επιχειρησιακά µεταξύ του επιτελικού κράτους. Επιδιώκε-
ται έτσι η ανάσχεση του φαύλου κύκλου που δηµιούργησε η µη
ριζική αντιµετώπιση της πολυνοµίας και κακονοµίας και της αδυ-
ναµίας συντονισµού και της αποτελεσµατικότητας των δράσεων
των διαφόρων εµπλεκόµενων φορέων του δηµόσιου τοµέα στο
πεδίο.

Ένα βασικό, επίσης, κοµµάτι στη διαµορφούµενη πολιτική είναι
η έννοια της διαχείρισης κινδύνων ως δοµικό τµήµα του συστή-
µατος εσωτερικού ελέγχου, που ως έννοια εισήχθη για πρώτη
φορά το 2021 µε τον ν.4795. Νοµοθετούµε το οικοδόµηµα εκείνο
που αναγνωρίζει τη δυνατότητα να εντοπίζει και να διαχειρίζεται
τους κινδύνους που επαπειλούν την εύρυθµη λειτουργία του,
συµβάλλει στη βελτίωση της αποδοτικότητας και της αποτελε-
σµατικότητάς του, όπως επίσης στην πρόληψη της διαφθοράς,
την ενίσχυση της ακεραιότητας και της χρηστής διακυβέρνησης
στο δηµόσιο, µε προστιθέµενη µακροπρόθεσµα αξία στη διοί-
κηση και την οικονοµία της χώρας. Είναι µάλιστα ένα επιπρό-
σθετο στοιχείο στην αξιολόγηση της χώρας από διεθνείς φορείς
και οργανισµούς.

Θεσπίζεται η υποχρεωτικότητα τήρησης µητρώου κινδύνων
από όλους τους φορείς, καθώς και η συλλογή δεδοµένων και
πληροφοριών αναφορικά µε τους κινδύνους διαφθοράς που αντι-
µετωπίζουν οι φορείς του δηµοσίου στο Κεντρικό Αποθετήριο
Κινδύνων Διαφθοράς το οποίο θα τηρείται από την Εθνική Αρχή
Διαφάνειας.

Μακροπρόθεσµος στόχος είναι η αειφορία και η κοινωνική συ-
νοχή όσον αφορά την πολυεπίπεδη διακυβέρνηση, ενώ µε τη συ-
στηµατική πρόβλεψη της διαχείρισης και του περιορισµού των
κινδύνων προστατεύεται καλύτερα το δηµόσιο συµφέρον και η
παροχή υπηρεσιών στους πολίτες τηρουµένων έτσι των αρχών.

Αυτά πολύ απλά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα οποία κα-
ταλαβαίνει όλος πολιτισµένος κόσµος εδώ και χρόνια. Έπρεπε
πράγµατι να έρθει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας για να τα
βάλει στη σωστή τους διάσταση, για να µπορέσουν να λειτουρ-
γήσουν αυτές οι αρχές που είναι αναγκαίες για ένα σύγχρονο
κράτος.

Άκουσα πολλά εδώ για τη µεγάλη συνεισφορά στα θέµατα της
τοπικής αυτοδιοίκησης παρελθόντων, άλλων πολιτικών δυνά-
µεων. Βεβαίως, αλλά κανένας δεν µπορεί να σκεφθεί και να µην
αναλογιστεί ότι αυτή η Κυβέρνηση τα βάζει όλα στη σειρά τους.
Αυτά τα οποία επετεύχθησαν στο παρελθόν, θα εντοπίσω τα τε-
λευταία χρόνια, κύριε Υπουργέ, ήταν από πλευράς του ΠΑΣΟΚ,
αν θυµόµαστε καλά, ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» ο οποίος δυστυχώς σε
πολλά σηµεία χωλαίνει και εξακολουθεί να είναι χωλαίνει. Ένα το
κρατούµενο.

Και δεύτερον τι να πούµε για την περίοδο του ΣΥΡΙΖΑ; Τι να
πούµε; Να πούµε για την εξαθλίωση, την αποδυνάµωση µε τα συ-
στήµατα αυτά ελέγχου των αρµών της εξουσίας που θέλανε; Με
την απλή αναλογική την οποία επέβαλαν κι έχει ακινητοποιηθεί
µέχρι σήµερα όλη η τοπική αυτοδιοίκηση; Αυτή είναι η συνει-
σφορά σας στην εξέλιξη του κράτους µας και γι’ αυτό θα κριθείτε
αρνητικά και πάλι από τον ελληνικό λαό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε, κύ-

ριε Γρηγοριάδη, έχετε τον λόγο.  
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ που µου δώσατε

τον λόγο, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ ιδιαιτέρως τον κύριο που
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καθάρισε υγειονοµικώς το Βήµα, αν και δεν είναι υγειονοµικός,
όπως δεν έχω κουραστεί να λέω, και δεν όφειλε να το πράξει ρι-
σκάροντας την προσωπική του υγεία. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αγαπητέ κύριε Υπουργέ, που εκ-
προσωπείτε την Κυβέρνηση, είναι φανερό ότι βρισκόµαστε µπρο-
στά στη µιντιακή παλινόρθωση του έκπτωτου και µάλιστα ήδη
νεκρού βασιλιά.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Πρόεδρε, πολίτες που
τυχόν µας ακούτε εκεί έξω από τα σπίτια σας, όταν µια χώρα έχει
σαν τη δική µας την ατυχία να κυβερνάται από µια ανώνυµη εται-
ρεία που προσποιείται την κυβέρνηση κι όταν αυτή η κυβέρνηση
- ανώνυµη εταιρεία ολοκληρώνει µε τον χειρότερο δυνατό τρόπο
το έργο όλων των µνηµονιακών κυβερνήσεων που προηγήθηκαν
αυτής, καταστρατηγώντας, διαλύοντας ή εξαφανίζοντας όποια
ικµάδα εργασιακών σχέσεων είχε αποµείνει στους εργαζόµενους,
τους µετατρέπει έτσι την ίδια στιγµή, αυτή τη στιγµή που µιλάµε
σήµερα, κύριε Υπουργέ, που εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση, σε
πλήρωµα κυριολεκτικά ρωµαϊκής γαλέρας. Έτσι νιώθουν το σύ-
νολο σχεδόν των εργαζοµένων στην πατρίδα µας.

Όταν η ίδια αυτή Κυβέρνηση αντιµετωπίζει τις αντιδράσεις που
δηµιούργησε µε την πολιτική της µε ωµή, ωµότατη, καθηµερινή
βία και τον σκληρότερο αυταρχισµό που έχουµε δει από τη Με-
ταπολίτευση και εντεύθεν.

Όταν, κύριε Υπουργέ, η ίδια αυτή Κυβέρνηση που εκπροσω-
πείτε, η «Κυριάκος Μητσοτάκης Α.Ε.», βγάζει σε πλειστηριασµό
σαράντα πρώτες κατοικίες, δεκαεπτά µάλιστα από τις οποίες
στατιστικά ανήκουν σε οικογένειες –ακούστε το για να αγριέψετε
λίγο- που ζουν κάτω από το όριο της φτώχειας. Αυτούς βγάζει η
«Κυριάκος Μητσοτάκης Α.Ε.» και τις πετάει στον δρόµο. Όταν,
λοιπόν, πετάτε τόσους ανθρώπους στον δρόµο κάθε µέρα που
περνάει µόνο και µόνο για να πλουτίσουν λίγο ακόµα τα αρπα-
κτικά ταµεία του σχεδίου «ΗΡΑΚΛΗΣ» τα οποία µετά ρευστοποι-
ήσουν αυτόν τον δηµόσιο πλούτο που µόλις απέκτησαν, κλέβο-
ντάς τον από τους πολίτες µας. Τον ρευστοποιούν και τι κάνουν;
Εξάγουν ταχύτατα τα χρήµατα σε µια στιγµή σε φορολογικούς
παραδείσους του εξωτερικού.

Όταν την ίδια ακριβώς στιγµή -και αυτό το τονίζω τόσο καιρό
και δεν βλέπω να τρώω καµµία µήνυση γι’ αυτό και ανησυχώ για
τα αντανακλαστικά ευθιξίας του Πρωθυπουργού και άλλων- στη
µετοχική σύνθεση αυτών των αρπακτικών ταµείων που κατατρώ-
γουν το βίος των Ελλήνων συµµετέχουν συγγενείς αυτών που
προΐστανται, κυριολεκτικά, στην Κυβέρνησή µας, στην Κυβέρ-
νησή σας.

Όταν, παράλληλα, τα πτυχία των καλλιτεχνών όλων των τεχνών
µετατρέπονται, ελληνικέ λαέ, µέσα σε µια νύχτα σε απολυτήρια
λυκείου.

Όταν η ίδια αυτή Κυβέρνηση δικαιώνει κάθε µέρα εδώ και τρει-
σήµισι συναπτά χρόνια τον τίτλο της ως ανώνυµη εταιρεία δια-
µοιράζοντας σαν πλιάτσικο ό,τι έχει αποµείνει από τον εθνικό µας
πλούτο σε δέκα δήθεν εφοπλιστικές, -γιατί παριστάνουν, αλλά
δεν είναι- δήθεν επιχειρηµατικές οικογένειες και την ίδια στιγµή
σε άλλες δέκα παρασιτικότατες πολυεθνικές εταιρείες αµερικά-
νικες, αγγλικές κι ένας θεός ξέρει από πού αλλού έχουν την έδρα
τους.

Όταν, κύριε Υπουργέ, οι ανήλικοι Ροµά πυροβολούνται από όρ-
γανα της τάξης σας πισώπλατα στο κεφάλι χωρίς κανέναν απο-
λύτως άλλο λόγο πέραν του γεγονότος ότι γεννήθηκαν Ροµά. Γι’
αυτό πυροβολούνται στο κεφάλι.

Όταν έχουν πάρει πια µορφή επιδηµίας οι µηνύσεις SLAPP,
δηλαδή οι µηνύσεις που σκοπό έχουν να τροµοκρατήσουν τους
πολίτες και τις συλλογικότητες που αγωνίζονται µόνο και µόνο
για τη διάσωση του έργου του περιβάλλοντος της πατρίδας µας
κι εσείς επιτρέπετε στα επιχειρηµατικά συµφέροντα που µολύ-
νουν το περιβάλλον της πατρίδας µας να τους κατακεραυνώνουν
µε δεκάδες, χιλιάδες µηνύσεις. 

Προχθές µίλαγα µε κάποιον από τη Σύρο και µου έλεγε ότι ο
κ. Ξενόκωστας –να τον χαίρεστε τον παρασιτικό ολιγάρχη σας, ο
ΣΥΡΙΖΑ τον έφερε, εσείς συνεχίζετε τις µπίζνες µαζί του- έχει
κάνει µήνυση σε έναν ακτιβιστή που του λέει ότι µολύνει το περι-
βάλλον µε τον τρόπο που διαχειρίζεται τα ναυπηγεία Σύρου και
του ζητάει 3 εκατοµµύρια ευρώ, σε έναν άνθρωπο που αµείβεται

µε 700 ευρώ το µήνα. Αν αυτό δεν αποτελεί εκφοβισµό, τότε τι
άλλο αποτελεί εκφοβισµό;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής, κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Όταν, λοιπόν, ό,τι έχει µείνει από τον εθνικό µας πλούτο και
από τα µνηµόνια και των τριών σας, το µοιράζονται δέκα εφοπλι-
στικές οικογένειες και οι πολυεθνικές που προανέφερα, όταν οι
µηνύσεις SLAPP έχουν πάρει µορφή επιδηµίας όπως σας είπα,
τότε άνθρωποι που µας ακούτε από µέσα, από έξω, από εκεί
πάνω, το µόνο που αποµένει για να συµπληρωθεί αυτή η εικόνα
της απόλυτης δυστοπίας και της βαθιάς, βαθύτατης εθνικής µας
παρακµής δεν είναι άλλο βέβαια από την παλιννόστηση και της
βασιλείας. Θα µου πείτε τι λέω. Αυτό δεν θα µου πείτε;

Απειλείται τάχα η δηµοκρατία µας; Είναι ποτέ δυνατόν να ξα-
νατεθεί σε αυτή τη χώρα πολιτειακό θέµα, αν θέλουµε δηλαδή
δηµοκρατία ή βασιλευοµένη δηµοκρατία; Όχι βέβαια, δεν είναι
κύριε Υπουργέ, που εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση. Ξέρετε γιατί
δεν είναι; Γιατί φρόντισε να µας απαλλάξει από αυτό το χτικιό,
από αυτή την πανούκλα ο ελληνικός λαός. Το έκανε µε 69%, σας
θυµίζω. Τρεις στους δέκα Έλληνες ήθελαν βασιλιά το 1974. Ευ-
τυχώς επτά στους δέκα του είπαν να πάει από εκεί που ήρθε. Και
έπρεπε να πάει από κει που ήρθε, γιατί να θυµίσουµε τι έκανε
αυτός βασιλιάς. Είστε και µικροί κάποιοι από εσάς. Όρκισε τη
χούντα. Συµµετείχε στην ανωµαλία της πατρίδας µας, στα βασα-
νιστήρια, στις εκτοπίσεις, τις εξαφανίσεις και τις δολοφονίες πο-
λιτικών αντιπάλων. Ένας τέτοιος βασιλιάς χάνει αυτοµάτως το
κύρος του και είναι έκπτωτος πολύ πριν εκπέσει από τη στιγµή
που πράττει έτσι, από τη στιγµή που δεν υπερασπίζεται τη βασι-
λευοµένη δηµοκρατία του. Αυτός ήταν ο βασιλιάς. 

Δεν είναι, λοιπόν, ποτέ δυνατό να τεθεί πολιτειακό θέµα κύριε
Υπουργέ, γιατί έχει φροντίσει ευτυχώς ο λαός µας γι’ αυτό. Έχει
βάλει τη βασιλεία βαθύτατα µέσα στο πιο βαθύ χρονοντούλαπο
της πιο βαθιάς και σκοτεινής ιστορίας. Αυτό που λέω είναι ότι
ίσως δεν χρειάζεται καν πια να παλιννοστήσει ο θεσµός της βα-
σιλείας γιατί βρισκόταν πάντα εδώ, γιατί είναι ήδη εδώ, βρίσκεται
εδώ. Γιατί; Τι άλλο άραγε από αυλικοί, γαλαζοαίµατοι ήταν οι
εφοπλιστές, οι Έλληνες γνωστοί εφοπλιστές όπως ο κύριος και
η κυρία Βαρδινογιάννη ή ο κ. Προκοπίου αλλά και αρκετοί άλλοι
από τους υπόλοιπους παρασιτικούς Έλληνες δήθεν επιχειρηµα-
τίες, οι οποίοι έδωσαν το παρών µε τον έναν ή τον άλλον τρόπο
στην κηδεία του τέως; Αν δεν κάνω λάθος σας πήρε και εσάς
κύριε Υπουργέ, που εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση, το µάτι µου
να υποβάλλετε εκεί κάποια στιγµή τα σέβη σας.

Όπως και επί βασιλείας ελληνικέ λαέ, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, κύριε Πρόεδρε, πολίτες που µας ακούτε από εκεί έξω ή
από εκεί πάνω, έτσι ακριβώς και σήµερα ο δηµόσιος πλούτος µοι-
ράζεται µε απευθείας αναθέσεις -σαν να είναι κάποιος βασιλιάς
που κυβερνάει αυτόν τον τόπο- σε όποιους επιθυµεί ο Κυριάκος
Μητσοτάκης χωρίς κανένα διαγωνισµό, χωρίς κανέναν απολύτως
λαϊκό έλεγχο.

Ήταν πριν λίγο δίπλα στον κ. Βορίδη ο κ. Πέτσας. Λαµπρότατο
παράδειγµα είναι η λίστα Πέτσα για το πώς αποφασίζουν και µοι-
ράζουν τον εθνικό µας πλούτο στα τηλεοπτικά κανάλια. Ξέρετε
ποια κανάλια, αυτά των εφοπλιστών, αυτά τα κανάλια.

Και θέλω να τονίσω εδώ ότι εµείς στο ΜέΡΑ25 δεν είµαστε
ούτε µικροπρεπείς, ούτε µνησίκακοι. Οι νεκροί είναι συγχωρεµέ-
νοι και δεν έχουµε να ασχοληθούµε καθόλου µε αυτούς. Με την
Κυβέρνηση που παίζει πολιτικά παιχνίδια µε µια κηδεία έχουµε
να κάνουµε και µε τους παρασιτικούς καναλάρχες που επίσης θα
δείτε πως παίζουν παρασιτικά παιχνίδια.

Όσο και αν κάποιοι προσπάθησαν να υπεραναδείξουν την κη-
δεία του Κωνσταντίνου Γλύξµπουργκ -δέκα µέρες βλέπουµε τη-
λεοπτικούς µαραθώνιους γι’ αυτή- τελικά αποδοκιµάστηκε από
τη συντριπτική πλειονότητα των πολιτών µε εξαίρεση βεβαίως κά-
ποιους ελάχιστους γραφικούς βασιλόφρονες συµπεριλαµβανο-
µένων και στελεχών της Νέας Δηµοκρατίας όπως είναι ο ακρο-
δεξιός πρώην πρόεδρός της κ. Αντώνης Σαµαράς, οι οποίοι συ-
νοδευόµενοι από πέντε Βουλευτές που πρόσκεινται στην οµάδα
του ίδιου έδωσαν το παρών στο λαϊκό προσκύνηµα. Και τι παρά-
ξενο, λαϊκό προσκύνηµα τελικά επέτρεψε η Κυβέρνηση της «Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης Α.Ε.», παρ’ ότι είχε πει ότι δεν θα γίνει κάτι
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τέτοιο. Αρχικά είχε διαβεβαιώσει περί του αντιθέτου, θα θυµά-
στε.

Αλήθεια κύριε Υπουργέ, που εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση
έτσι θάβονται όλοι οι ιδιώτες στη χώρα µας; Αν πεθάνω αύριο,
µεθαύριο εγώ, θα έρθει ο Αρχιεπίσκοπος να µε κηδέψει, θα έρ-
θετε εσείς να υποβάλετε τα σέβη σας, θα έρθει η Υπουργός Πο-
λιτισµού, θα έρθουν οι πάντες και τα πάντα; Γιατί, ξέρετε τι λέω;
Με γεια σας µε χαρά σας, να πάτε όπου θέλετε και να κάνει ό,τι
θέλετε. Αλλά µη µας σερβίρετε ότι κηδεύετε τον τέως ως ιδιώτη,
όταν είναι Υπουργοί, ο Αρχιεπίσκοπος και εκτίθεται σε λαϊκό προ-
σκύνηµα. Συγγνώµη, θα µας τρελάνουν; Ξέρετε κανέναν ιδιώτη
που να πεθαίνει στη γειτονιά σας κάθε µέρα, που πάνε τρεις
Υπουργοί, πέντε Βουλευτές, ένας πρώην Πρωθυπουργός και
εκτίθεται σε λαϊκό προσκύνηµα;

Όµως το λαϊκό προσκύνηµα δεν έχει κόσµο. Και εδώ τι κά-
νουµε; Επιστρατεύουµε τους καναλάρχες, προέδρους των µεγά-
λων ποδοσφαιρικών οµάδων, παρασιτικούς εφοπλιστές της
Ελλάδας για να κάνουν τον κόσµο πολλαπλάσιο. Όπως ο Χριστός
ευλόγησε τα ψάρια και αυτά πολλαπλασιάστηκαν, έτσι ακριβώς
πήγαν το πράγµα ο κ. Αλαφούζος, ο κ. Μαρινάκης, ο κ. Προκο-
πίου. Κοιτάξτε πώς έγινε λοιπόν αυτό.

Η ανυπαρξία του κόσµου προσπάθησε να καλυφθεί από τα
µέσα της ολιγαρχίας µε αντίστοιχα ρεπορτάζ, ζωντανές συνδέ-
σεις αλλά και έναν τηλεοπτικό µαραθώνιο που κατέδειξε ότι η
σύγχρονη βασιλεία βρίσκει τελικά έρεισµα µόνο σε ποιους πι-
στεύετε; Στον κ. Αλαφούζο, τον κ. Μαρινάκη, τον κ. Βαρδινογιάν-
νη, τον κ. Σαββίδη, τον κ. Κυριακού και το σύνολο των παρασιτι-
κών ολιγαρχών που µέσα από τα µίντιά τους προωθούν τη λογική
της ανάθεσης σε κάποιον, σε όποιον, αν χρειαστεί ακόµα και στον
βασιλιά. Ναι αυτό είναι το καθεστώς που αντλεί από τα πιο σκο-
τεινά σηµεία του παρελθόντος, για να εξαπλώσει το σκοτάδι της
δικής του κυριαρχίας σήµερα µέσα από τον αποπροσανατολισµό
και το κιτς, το χυδαία κακόγουστο, προωθώντας τον ραγιαδισµό
απέναντι σε ανθρώπους που πρέπει να έχουν την εξουσία. Έτσι
πρέπει να είµαστε εµείς οι υποτελείς. Σφουγκοκωλάριοι πρέπει
να είµαστε στους ανθρώπους που διαχειρίζονται εξουσία χωρίς
καµµία µάλιστα δηµοκρατική νοµιµοποίηση.

Αυτή ήταν η προσπάθεια για µιντιακή παλιννόστηση του έκπτω-
του βασιλιά µας µέσα από τη νέα σύγχρονη απολυταρχία, την
οποία εκφράζουν τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης της ολιγαρχίας.
Απέτυχε παταγωδώς, όµως, αυτή η προσπάθεια. Κάτω από πέντε
χιλιάδες πήγαν στο λαϊκό προσκύνηµα του τέως. Γιατί ο λαός µας
ξέρει και φρόντισε να την απαξιώσει και µπράβο του.

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ όταν περάσει το µισό λεπτό που
µου αποµένει -αν µου επιτρέψετε- ακόµη δύο µε τρία λεπτά να
πω λίγα πράγµατα για το κατάπτυστο άρθρο 85 που κάνει τα πτυ-
χία όλων των ανθρώπων που αποφασίζουν να υπηρετήσουν τις
τέχνες και που φοιτούν σε κάποια σχολή, απολυτήρια λυκείου
µετά από σαράντα συναπτά χρόνια.

Το 1986 αποφοίτησα από τη σχολή θεάτρου τέχνης και το πτυ-
χίο που γράφει ανωτέρα δραµατική σχολή θεάτρου τέχνης «Κα-
ρόλου Κουν». Και δεν ντρέπεται κανείς σε αυτή την Κυβέρνηση
που σαράντα χρόνια µετά το πτυχίο µου γίνεται απολυτήριο λυ-
κείου. Και δεν ντρέπεται κανείς που κάποιοι άνθρωποι πλήρωσαν
για αυτά τα πτυχία. Οι γονείς τους ήταν αγρότες ή κτηνοτρόφοι
και πλήρωναν χρόνια για να σπουδάσουν τα παιδιά τους ή τα ίδια
τα παιδιά που δούλευαν ως γκαρσόνια, δούλευαν σε κάθε είδους
δουλειά για να µπορέσουν να πάρουν αυτά τα πτυχία, για να
έχουν σήµερα απολυτήριο λυκείου.

Υπήρξε µεγαλειώδης, κύριε Πρόεδρε, συγκέντρωση στις 10 Ια-
νουαρίου στο Υπουργείο Παιδείας όπου υπήρξε τεράστια συµ-
µετοχή χιλιάδων παιδιών της οµοσπονδίας ΠΟΘΑ µε όλα τα
σωµατεία των εργαζοµένων, των σπουδαστών των ανώτερων
καλλιτεχνικών σχολών, των µαθητών, µαθητριών και καθηγητών
των µουσικών και καλλιτεχνικών σχολείων, µε κύριο αίτηµα βέ-
βαια την απόσυρση του κατάπτυστου π.δ.85/2022. Να το χαίρεται
η Πρόεδρος σας! Όλοι ψηφίσατε την κ. Σακελλαροπούλου. Να
την χαίρεστε και αυτήν!

Η απαξιωτική αντιµετώπιση της Κυβέρνησης στα φλέγοντα ζη-
τήµατα του καλλιτεχνικού χώρου ένα µήνα µετά την έκδοση του
προεδρικού διατάγµατος και παρά το γεγονός ότι έχει συγκληθεί

διευρυµένη υπουργική σύσκεψη υπό τον Πρωθυπουργό δήθεν
στο Μέγαρο Μαξίµου, είµαστε ακόµα στο απόλυτο σηµείο µηδέν.
Δυστυχώς το αίτηµά µας για συνάντηση µε την Υπουργό Παι-
δείας κ. Νίκη Κεραµέως ή µε τον Υφυπουργό κ. Άγγελο Συρίγο
δεν έχει γίνει ακόµα αποδεκτό, ενώ έχει βουίξει ο τόπος ότι γίνε-
ται αδικία, παρ’ όλο που το ζητάµε εδώ και µέρες.

Σας διαβάζω την ανακοίνωση της ΠΟΘΑ για να µην έχουµε πα-
ρεξηγήσεις. «Η Κυβέρνηση δεν συνοµιλεί µε τους εκπροσώπους
των καλλιτεχνικών σωµατείων ούτε έχει προτείνει µέχρι στιγµής
κάποια λύση. Συνοµιλεί, όµως, η ίδια Κυβέρνηση µε τα µέσα µα-
ζικής εξαπάτησης στα οποία δηλώνει σε όλους τους τόνους ότι
δεν αλλάζει τίποτα µε το νέο προσοντολόγιο, προσπαθώντας να
υποτιµήσει τον αγώνα µας. Δεν µας εξηγεί βέβαια γιατί αρνείται
πεισµατικά να αποσύρει τις ειδικότητές µας από το προεδρικό
διάταγµα, αφού ο στόχος της είναι να µην αλλάξει τίποτα, κάτι
που υπόσχεται να γίνει µελλοντικά µε κάποιες διευκρινιστικές
εγκυκλίους». Ζήσε Μάη µου να φας τριφύλλι! «Και ενώ οι αρµό-
διοι Υπουργοί αρνούνται οποιαδήποτε συζήτηση µαζί µας, ο κ.
Γιατροµανωλάκης, Υφυπουργός Πολιτισµού, θεωρεί ότι στους
καλλιτεχνικούς οργανισµούς δεν έχουν σηµασία οι σπουδές,
αφού περνάς οντισιόν». Ακούστε επιχείρηµα να φρίξετε, ό,τι
πείρα και εάν έχετε στην ζωή! «Αποδεικνύοντας τι; Ότι αν και αρ-
µόδιος Υφυπουργός Πολιτισµού δεν γνωρίζει ούτε πώς λειτουρ-
γούν οι εποπτευόµενοι από τον ίδιο οργανισµοί, αλλά ούτε καν
αντιλαµβάνεται τι ρυθµίζει το π.δ.85.

Ενισχύουµε και εντείνουµε τις ακτιβιστικές µας ενέργειες για
την ενηµέρωση της κοινωνίας και τις κινητοποιήσεις µας µέχρι
την ικανοποίηση των αιτηµάτων µας. Χαιρετίζουµε τις καταλήψεις
των σπουδαστών της Δραµατικής Σχολής του Εθνικού Θεάτρου,
της Δραµατικής Σχολής του Κρατικού Θεάτρου Βορείου Ελλά-
δος, της Δραµατικής Σχολής του ΔΗΠΕΘΕ Πάτρας και σε κάθε
άλλη καλλιτεχνική σχολή και καλλιτεχνικό σχολείο, διεκδικώντας
άµεση απόσυρση του προεδρικού διατάγµατος για τις ειδικότη-
τες καλλιτεχνών και εργαζοµένων στην τέχνη και τον πολιτισµό,
επαναφορά των επαγγελµάτων µας σε καθεστώς ΤΕ ή ΠΕ για
όσους κλάδους ήδη ίσχυε, ίδρυση δηµόσιας τριτοβάθµιας ανώ-
τατης καλλιτεχνικής εκπαίδευσης και ενιαίας δηµόσιας καλλιτε-
χνικής εκπαίδευσης σε όλες τις βαθµίδες υπό την εποπτεία του
Υπουργείου Παιδείας. Ανακοινώνουµε παράλληλα -και κλείνω µε
αυτό, κύριε Πρόεδρε- νέες κινητοποιήσεις για την Πέµπτη 19 Ια-
νουαρίου, τρίωρη στάση εργασίας 11:30’ µε 14.30’ το µεσηµέρι
και συγκέντρωση στην οποία το ΜέΡΑ25 και εγώ προσωπικά βέ-
βαια θα είµαστε στο Υπουργείο Πολιτισµού µε πορεία διαµαρτυ-
ρίας στο Μέγαρο Μαξίµου».

Κοιτάξτε, ήταν πέντε χιλιάδες παιδιά των καλλιτεχνικών λυ-
κείων και µε αγκάλιασαν και µε φιλούσαν όχι γιατί µε αγαπάνε,
αλλά γιατί ξέρουν ότι υπερασπιζόµαστε τον δίκαιο αγώνα τους.
Δεν µπορείτε, κύριε Υπουργέ, που εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση,
να νικήσετε παιδιά. Είναι ιστορικά επιβεβαιωµένο χιλιάδες φορές
ότι όποια γενιά τα έβαλε µε τα παιδιά της όταν διαχειριζόταν
εξουσία έχασε την εξουσία.

Ευχαριστώ πολύ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
πολύ κύριε συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργείας
της Βουλής, είκοσι οκτώ µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαι-
δευτικοί συνοδοί από το 7ο Πειραµατικό Γυµνάσιο Τρικάλων (δεύ-
τερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έχω την τιµή να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι ο Πρόεδρος
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης και οι Βου-
λευτές του κόµµατός του κατέθεσαν σήµερα 17-1-2023 πρόταση
νόµου µε τίτλο: «Για την αποτροπή της τουρκικής επιθετικότη-
τας».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 

6496 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Ακτύπης.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, χρόνια πολλά κατ’ αρχάς

σε όλους, και καλή χρονιά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-

κρατίας µε Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη επέλεξε από
την πρώτη στιγµή που ο ελληνικός λαός τής εµπιστεύτηκε τη δια-
κυβέρνησης της χώρας τον Ιούνιο του 2019 να επικεντρώσει τις
προσπάθειές της στη διασφάλιση µιας επόµενης ηµέρας για τη
χώρα µας µε ελπίδα και αισιοδοξία. Με αίσθηµα ευθύνης η Κυ-
βέρνηση υλοποιεί από την πρώτη στιγµή ένα φιλόδοξο εθνικό σύ-
στηµα ανασυγκρότησης µε κύρια χαρακτηριστικά τη σταθερό-
τητα, τη ρεαλιστική θεώρηση των πραγµάτων και βεβαίως µε
έντονα κοινωνικό πρόσηµο. Έτσι, λοιπόν, η Κυβέρνηση δεν παύει
να δουλεύει σκληρά, ώστε να επιλύει αδιάλειπτα τα χρονίζοντα
προβλήµατα των δοµών του κράτους µε στόχο την πληρέστερη
δυνατή κάλυψη των αναγκών των πολιτών, την αντιµετώπιση των
κρίσιµων προκλήσεων της εποχής µας και βεβαίως τη διασφά-
λιση του µέλλοντος της χώρας µας.

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, αυτό µε τον τίτλο: «Πολυεπίπεδη δια-
κυβέρνηση και διαχείριση κινδύνων στον δηµόσιο τοµέα» φέρνει
µία πραγµατική ουσιαστική πολιτική αλλαγή, αποδεικνύοντας για
µια ακόµη φορά πως η σηµερινή Κυβέρνηση είναι απολύτως πρό-
θυµη να αντιλαµβάνεται τις απαιτήσεις των καιρών και να συµβα-
δίζει µε τις ανάγκες της κοινωνίας µας. Οι διατάξεις του παρό-
ντος συνθέτουν µια δυναµική θεσµική παρέµβαση που στόχο έχει
να αυξήσει την αποτελεσµατικότητα συνολικά του κρατικού µη-
χανισµού, συµβάλλοντας στον εξορθολογισµό του και φυσικά
στη βελτιστοποίηση του συντονισµού µεταξύ των φορέων του δη-
µόσιου τοµέα. Με λίγα λόγια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέ-
τουµε τις βάσεις, ώστε να ενισχύσουµε την εµπιστοσύνη των
πολιτών στους θεσµούς.

Πυρήνα του νοµοσχεδίου που έχουµε στα χέρια µας αποτελεί
η ξεκάθαρη στόχευση να κάνουµε ουσιαστική πράξη την αποκέ-
ντρωση. Δεν υπάρχει πολίτης που να µην έχει στηλιτεύσει την
επικάλυψη αρµοδιοτήτων σε πολλά επίπεδα. Δεν γνωρίζουµε
ποιες αρµοδιότητες έχει ένας δήµος, µια περιφέρεια, ένα υπουρ-
γείο, ένας αποκεντρωµένος οργανισµός. Έτσι, λοιπόν, σήµερα
εισάγουµε ένα νοµοσχέδιο που στόχο έχει να ξεκαθαρίσουµε και
να ξεδιαλύνουµε ποιος κάνει τι. Άλλωστε, κάθε ένας δηµόσιος
λειτουργός πρέπει να γνωρίζει επακριβώς τα καθήκοντα του και
να τα επιτελεί στο ακέραιο. Ασάφειες και άγνοια, που συνήθως
καταλήγουν σε ολιγωρία και αναποτελεσµατικότητα, δεν νοού-
νται σε µια οργανωµένη και υπεύθυνη κοινωνία. 

Στο πλαίσιο αυτό, λοιπόν, το σηµερινό νοµοσχέδιο προβλέπει
την οργάνωση ενός ευρέος µηχανισµού συντονισµού στον οποίο
συµµετέχουν όλοι οι συναρµόδιοι φορείς που φέρουν ευθύνη για
την υλοποίηση του Εθνικού Συστήµατος Πολυεπίπεδης Διακυ-
βέρνησης, δηλαδή Υπουργεία, δήµοι, περιφέρειες και αποκε-
ντρωµένοι οργανισµοί. Τον συνολικό συντονισµό αυτού του
διοικητικού πλέγµατος αναλαµβάνει ως συντονιστής ο εκάστοτε
Υπουργός Εσωτερικών.

Σε ό,τι αφορά την αποτελεσµατικότητα του Εθνικού Συστήµα-
τος Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης συνιστάται το Επιχειρησιακό
Κέντρο Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης, το οποίο υπάγεται στη Γε-
νική Διεύθυνση Δηµοσίων Οργανώσεων της Γενικής Γραµµατείας
Ανθρώπινου Δυναµικού Δηµοσίου Τοµέα. Αυτό είναι που θα ανα-
λάβει την διαρκή καταγραφή, κατηγοριοποίηση και κατανοµή των
αρµοδιοτήτων των εµπλεκόµενων φορέων.

Ακόµη, επιτρέψτε µου να σταθώ στην πρώτη προτεραιότητα
της πολυεπίπεδης διακυβέρνησης που δεν είναι άλλη από την
οριοθέτηση των αρµοδιοτήτων που αφορούν σε θέµατα διαχεί-
ρισης φυσικών καταστροφών και υδάτινων πόρων. Είναι δύο το-
µείς στους οποίους εντοπίζεται το µεγαλύτερο ζήτηµα επικάλυ-
ψης αρµοδιοτήτων και δραστηριοτήτων. Συναφώς µε τις προτει-
νόµενες διατάξεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεσπίζεται η
υποχρέωση κάθε φορέα να αναπτύσσει και να εφαρµόζει πολι-
τική, πλαίσιο και διαδικασία διαχείρισης κινδύνων βάσει των διε-
θνώς αποδεκτών προτύπων.

Επιτρέψτε µου στο σηµείο αυτό να αναφερθώ στις δύο τροπο-
λογίες του Υπουργείου Εσωτερικών. Σήµερα για µια ακόµα φορά

αποδεικνύονται τα γρήγορα αντανακλαστικά της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας. Η Κυβέρνηση άµεσα εισάγει δύο εξαιρε-
τικά σηµαντικές νοµοθετικές παρεµβάσεις, οι οποίες αφορούν
τόσο στους δύο χιλιάδες εννιακόσιους εννέα εργαζόµενους του
«Βοήθεια στο Σπίτι», που βρέθηκαν στον αέρα µε την υπ’ αριθµόν
1548 του 2022 απόφαση του Σ.τ.Ε. όσο και το εξαιρετικά σηµα-
ντικό ζήτηµα της κυβερνησιµότητας σε δήµους της χώρας µας,
που ανέκυψε µετά την από 1-12-2022 απόφαση επίσης του Ανώ-
τατου Ακυρωτικού Δικαστηρίου.

Αναφορικά µε το ζήτηµα του «Βοήθεια στο Σπίτι» δίνεται, νο-
µίζω, άµεσα µια λύση δίκαιη, µια λύση η οποία βρίσκεται σε από-
λυτη συµµόρφωση µε τη σχετική απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας. Διασώζουµε λοιπόν τις θέσεις εργασίας όσων είχαν
ενταχθεί στο πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι», απαντώντας εµ-
φατικά σε µικροπολιτικά κέντρα που έκαναν πάρτι στην ιδέα πως
θα αποκόµιζαν πολιτικό κέρδος από την υπόθεση αυτή. Είναι µια
υπόθεση που κόντεψε να κοστίσει τη δουλειά πολλών συµπολι-
τών µας µε ξεκάθαρη ευθύνη της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
και των επιλογών της όταν ήταν κυβέρνηση. 

Τώρα σε ό,τι αφορά στο ζήτηµα της κυβερνησιµότητας των
δήµων θα µου επιτρέψετε να επαναλάβω κάτι που σας το λένε
σήµερα και άλλοι συνάδελφοι, αγαπητές και αγαπητοί κυρίες και
κύριοι Βουλευτές της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Πράγµατι
µετά την απόφαση του Σ.τ.Ε. υπήρξε αναταραχή στην κοινωνία
και στους δήµους. Επικράτησε ανησυχία και τρόµος. Αλλά γιατί;
Τρόµος µπας και αναγκαστούν οι δήµοι της χώρας µας να εφαρ-
µόσουν τον εκλογικό νόµο που ψήφισε ο ΣΥΡΙΖΑ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα λύνουµε µέσα από τις
τροπολογίες αυτές προβλήµατα τα οποία τα βρήκαµε, δεν τα δη-
µιουργήσαµε και προσπαθούµε να τα διαχειριστούµε µε τον κα-
λύτερο τρόπο προς όφελος και της λειτουργίας των δήµων και
των περιφερειών, που δυστυχώς µε βάση την περίφηµη αναλο-
γική του ΣΥΡΙΖΑ το 2019 δηµιούργησε τεράστια προβλήµατα
στην αυτοδιοίκηση Α’ και Β’ βαθµού, αλλά και να δώσουµε µία
λύση στο πρόβληµα µε τους χιλιάδες εργαζόµενους του προ-
γράµµατος «Βοήθεια στο Σπίτι». 

Θεωρούµε ότι µάλλον δεν πρέπει να έχετε επισκεφτεί ποτέ δή-
µους στην Ελλάδα στην τοπική αυτοδιοίκηση για να δείτε πώς
λειτουργούν, για να καταλάβετε ότι, έχοντας µέσα στα δηµοτικά
συµβούλια γύρω στους εννέα συνδυασµούς, αν είναι δυνατόν να
καταλήξουν ποτέ να ψηφίσουν και προϋπολογισµό για να λει-
τουργήσουν οι δήµοι. Απλώς σας βόλευε τότε να κάνετε αυτό το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο της απλής, υποτίθεται, αναλογικής,
ενώ γνωρίζατε ότι δεν υπάρχει καµµία πιθανότητα να συνεργα-
στούν οι παρατάξεις µεταξύ τους. Αλλά θέλατε να βάλετε έναν
δικό σας εκπρόσωπο µέσα στα δηµοτικά συµβούλια γιατί ξέρετε
ότι στις τοπικές κοινωνίες δεν έχετε ερείσµατα πουθενά. Αυτό
κάνατε και προσπαθήσατε να καταστρέψετε τους δήµους. Ευτυ-
χώς που άλλαξε η κυβέρνηση και ήρθαµε εµείς και βγάλαµε,
έστω για να µπορέσουν να λειτουργήσουν, αυτές τις τροπολο-
γίες τότε. 

Ακόµη, σήµερα µε σχετική τροπολογία που κατατέθηκε καλύ-
πτονται οι έκτακτες ανάγκες των δηµοτικών επιχειρήσεων ύδρευ-
σης, αποχέτευσης και των συνδέσµων ύδρευσης ΟΤΑ καθώς και
οι αυξηµένες ανάγκες για δαπάνες που οφείλονται στις επιπτώ-
σεις της ενεργειακής κρίσης µέσα από την επιχορήγηση των
ΕΥΑΔ και των συνδέσµων ύδρευσης ΟΤΑ από πιστώσεις του κρα-
τικού προϋπολογισµού µέσω του προϋπολογισµού του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν σχέδιο
νόµου αλλάζουµε το πρότυπο διοικητικής οργάνωσης και λει-
τουργίας των δηµόσιων φορέων. Δοµούµε έναν µηχανισµό συ-
ντονισµού και διαλειτουργικότητας των δηµόσιων φορέων, έτσι
ώστε να τους δώσουµε τη δυνατότητα να συγκροτήσουν µια
ισχυρή οµάδα που θα δουλεύει για το κοινό όφελος, διασφαλί-
ζοντας τη χρηστή και αποτελεσµατική διοίκηση, διευκολύνοντας
την καθηµερινότητα των πολιτών, αναβαθµίζοντας τις λειτουρ-
γίες του κράτους µας και βεβαίως διασφαλίζοντας την ευηµερία
της χώρας µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ, τον λόγο έχει η κ. Αδαµοπούλου. 
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κύριος Υπουρ-

γός και η Κυβέρνηση, φέρνουν σήµερα προς συζήτηση ένα νο-
µοσχέδιο, το οποίο -ήδη από τον τίτλο του- προσπαθεί να δη-
µιουργήσει κάποιες παραπλανητικές προσδοκίες, περί δήθεν επι-
τελικής αποτελεσµατικότητας, την οποία δεν έχετε αποδείξει
ποτέ τίποτα τρεισήµισι χρόνια τώρα.

Πολυεπίπεδη διακυβέρνηση µας λέει ο κύριος Υπουργός. Ο
κύριος Υπουργός Εσωτερικών της πιο συγκεντρωτικής Κυβέρνη-
σης της µεταπολιτευτικής ιστορίας, της Κυβέρνησης, η οποία πα-
ραδίδει απευθείας τα νοµοσχέδια από το Μέγαρο Μαξίµου στους
Υπουργούς, αφού πρώτα τα έχει αναθέσει σε µεγάλα δικηγορικά
γραφεία και στην επιτελική δοµή του κ. Γεραπετρίτη µε τους τε-
τρακόσιους µετακλητούς, της Κυβέρνησης της οποίας ο Πρωθυ-
πουργός έχει θέσει τα πάντα υπό τον έλεγχό του.

Όταν, λοιπόν, εσείς έχετε αποδείξει ότι δεν έχετε καµµία κουλ-
τούρα εκχώρησης και κατανοµής αρµοδιοτήτων και αποκέντρω-
σης της εξουσίας, είναι πραγµατικά ειρωνικό να µας µιλάτε για
πολυεπίπεδη διακυβέρνηση.

Το δεύτερο σκέλος του νοµοσχεδίου τιτλοφορείται ως διαχεί-
ριση κινδύνων στον δηµόσιο τοµέα. Άλλη µία µεγάλη ειρωνεία.
Κι αυτό, γιατί είναι η Κυβέρνηση η οποία ευθύνεται για το επιτε-
λικό φιάσκο της διαχείρισης της πανδηµίας που έχει φέρει τη
χώρα µας στην τελευταία θέση στους ποιοτικούς δείκτες, γιατί
είναι αυτή η οποία ευθύνεται για το ότι άφησε χιλιάδες οδηγούς
στην Αττική Οδό εγκλωβισµένους δύο ώρες µετά την έναρξη της
χιονόπτωσης την περσινή χρονιά. Επί της θητείας σας έχει κατα-
καεί η Ελλάδα και πληµµυρίζει µε το παραµικρό ψιλόβροχο. Είναι
πραγµατική ειρωνεία, λοιπόν, να έρχεστε πάλι και να µας λέτε ότι
ξέρετε περί διαχείρισης κινδύνων στον δηµόσιο τοµέα.

Την ίδια ώρα, µάλιστα, που αυτή η Κυβέρνηση δεν µπορεί να
διαχειριστεί στοιχειώδεις κινδύνους και δεν µπορεί να επιβάλλει
αποτελεσµατικά µέτρα ασφάλειας ακόµη και στους χώρους της
εργασίας, µε αποτέλεσµα να βρει τραγικό θάνατο µία ανασφάλι-
στη γυναίκα, πολύτεκνη µητέρα Ροµά, η οποία εργαζόταν ως κα-
θαρίστρια στον Δήµο Ξυλοκάστρου, έρχεται τώρα να παρου-
σιάσει επίπλαστες προθέσεις, περί δήθεν εξορθολογισµού της
διακυβέρνησης και ενίσχυσης της κυβερνησιµότητας στο δηµό-
σιο τοµέα.

Σας καλώ, κύριε Υπουργέ, να ρωτήσετε τον πρόεδρο της Οµο-
σπονδίας Συλλόγων Αιρετών Υπαλλήλων Περιφερειών Ελλάδας,
τι έχει να πει για όλα αυτά τα οποία έχετε κάνει, σε σχέση µε τη
διαχείριση κινδύνων και σε σχέση µε τις εργασιακές συνθήκες
στους δήµους, διότι αυτό το οποίο κατήγγειλε στις συνεδριάσεις
της επιτροπής, είναι ότι ούτε στο ελάχιστο δεν έχετε ανταποκρι-
θεί στα ουσιαστικά και καθηµερινά προβλήµατα, τα οποία αντι-
µετωπίζουν οι εργαζόµενοι στους δήµους.

Τα γεγονότα, λοιπόν, µιλούν από µόνα τους. Είστε, ως Κυβέρ-
νηση, πάρα πολύ αποτελεσµατικοί στις απευθείας αναθέσεις, στη
διασπάθιση του δηµοσίου χρήµατος, στους γαλάζιους εκλε-
κτούς, στις καθεστωτικές µεθοδεύσεις, είστε πολύ αποτελεσµα-
τικοί στις υποκλοπές και στις παρακολουθήσεις, στη διάλυση του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας και της δωρεάν δηµόσιας υγείας,
αλλά είστε εντελώς αποτυχηµένοι σε ό,τι έχει να κάνει µε τη δια-
χείριση κρίσεων και την κοινωνικά ευαίσθητη διακυβέρνηση.

Τώρα, αναφορικά µε το περιεχόµενο του υπό συζήτηση νοµο-
σχεδίου, η Κυβέρνηση σε αποδροµή, προσπαθεί πίσω από βαρύ-
γδουπες τίτλους και προσχηµατικούς σκοπούς, να κρύψει κάτι.
Τι δηλαδή; Να κρύψει µια δεσµίδα διατάξεων, την οποία, στην
πλειοψηφία τους οι αρµόδιοι και σύσσωµοι φορείς χαρακτήρισαν
-για να δανειστώ και τα λόγια του προέδρου του Διοικητικού Επι-
µελητηρίου της Ελλάδας- ως συµβολικού χαρακτήρα. Ότι πρό-
κειται, δηλαδή, για ένα νοµοσχέδιο το οποίο είναι γεµάτο από
γενικές διακηρύξεις και ασάφειες, χωρίς ουσιαστικό αντίκρισµα,
µε προβολή και πρόβλεψη θολών, όπως λένε, αρµοδιοτήτων,
χωρίς σαφή προγραµµατισµό και χωρίς τη δυνατότητα ουσια-
στικά πρακτικής εφαρµογής του.

Ήταν, µάλιστα, τόσο δυνατό το σφυροκόπηµα, το οποίο δε-

χθήκατε όχι από τους Βουλευτές µόνο της Αντιπολίτευσης, αλλά
από όλους τους θεσµικούς φορείς οι οποίοι τοποθετήθηκαν,
όπου εσείς, αντί να αντιπροτείνετε ένα επιχείρηµα σοβαρό, κα-
ταλήξατε σε έναν αφοριστικό λόγο ότι όλοι δεν έχουµε καταλάβει
απολύτως τίποτα από το νοµοσχέδιο. Απολύτως τίποτα, όµως,
όλοι!

Το θέµα είναι το εξής: Αν ανάµεσα τόσο στους Βουλευτές της
Αντιπολίτευσης όσο και στους σοβαρούς θεσµικούς συνοµιλητές
και επιστήµονες, οι οποίοι τοποθετήθηκαν, δεν κατάλαβε κανένας
απολύτως τίποτα από το νοµοσχέδιο, τότε το πρόβληµα, µάλλον,
δεν είναι αυτών που δεν καταλάβαµε, αλλά δικό σας και του νο-
µοσχεδίου που έχετε φέρει. Διότι για λόγους άκρατου εντυπω-
σιασµού είναι πολύ εύκολη η προσφυγή στην οδό της υποτίµη-
σης των συνοµιλητών. Στο τέλος της ηµέρας, όµως, δεν εξαφα-
νίζει τις αντιφάσεις και τις ανεπάρκειες του νοµοσχεδίου που
φέρει την υπογραφή σας.

Αντί, λοιπόν, να εφαρµόσετε τον παλαιότερο και απλούστερο
νόµο του 2018 αντί να αξιοποιήσετε το σύνολο των προτάσεων
των εισηγήσεων, των προσπαθειών, ακόµη και των εκθέσεων επί
των µελετών του ΟΟΣΑ, φέρνετε στην Εθνική Αντιπροσωπεία έ-
ναν νόµο στον οποίο, όπως δήλωσε ο κατ’ εξοχήν αρµόδιος, ο κ.
Κοντιάδης, δεν αναπτύσσεται η προσήκουσα µεθοδολογία και
δεν αποτυπώνεται το νέο σύστηµα εξουσίας και διακυβέρνησης.
Το νοµοσχέδιό σας, δηλαδή, δεν περιλαµβάνει ούτε τα βασικά
µεθοδολογικά. Είναι ένα κείµενο το οποίο περιορίζεται σε γενικές
διακηρυκτικές αναφορές στις γενικές αρχές του επιτελικού κρά-
τους και σε θεωρητικά σχήµατα και όπως πολύ ορθά επισηµάν-
θηκε, δεν υπάρχει και πρόβλεψη των ανάλογων πόρων. 

Εµείς, λοιπόν, που δεν καταλάβαµε το νοµοσχέδιο, δεν το κα-
ταλάβαµε γιατί πολύ απλά το νοµοσχέδιο δεν παρέχει την εικόνα
του ρυθµιστικού αντικειµένου που εξαγγέλλει, αν και εφόσον το
εξαγγέλλει. Δηλαδή, «λίθοι και πλίνθοι και κέραµοι ατάκτως ερ-
ριµµένα».

Απεναντίας, αυτό το οποίο καθίσταται απολύτως σαφές από
όλους, πλην της Κυβέρνησης, από τους φορείς και από τους
Βουλευτές της Αντιπολίτευσης, είναι ότι αντί της αναµόρφωσης
που υποτίθεται ότι εξαγγέλλει και υποτίθεται ότι επιχειρεί το νο-
µοσχέδιο, επιχειρείται η εγκαθίδρυση µιας γραφειοκρατικής δυσ-
λειτουργικής αδιαφανούς διοίκησης, χωρίς σαφείς αρµοδιότητες
και στόχους, η οποία θα καταλήξει στη δηµιουργία ενός υπερσυ-
γκεντρωτικού µοντέλου, το οποίο θα υπάγεται στο πρόσωπο του
Υπουργού Εσωτερικών. Αυτό το κατανοήσαµε.

Καταλήγω, λοιπόν, λέγοντας ότι αντί για µία δηµόσια διοίκηση
και διακυβέρνηση, η οποία θα ταχθεί στην υπηρεσία του πολίτη
και της κοινωνίας, του πολίτη που έρχεται καθηµερινά αντιµέτω-
πος µε φαινόµενα κακοδιοίκησης και χρονίζοντα προβλήµατα,
βλέπουµε πολύ καλά και κατανοούµε προς τα πού οδεύετε και
συνεχίζετε. Δηλαδή, στις παταγώδης επιτελικές αποτυχίες προς
την κατάργηση του κοινωνικού κράτους, προς ένα περαιτέρω ξε-
πούληµα της προίκας της πατρίδας µας της δηµόσιας περιου-
σίας, µε νέες σαρωτικές ιδιωτικοποιήσεις προς σκανδαλώδεις,
βεβαίως, συµπράξεις δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα και προς νέα
κατάλυση των δικαιωµάτων. Έτσι όπως πορεύεστε, όµως, σύ-
ντοµα θα γίνετε ένα θλιβερό παρελθόν και η δικαιοσύνη θα λάµ-
ψει παντού.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαριστώ
κυρία συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει, εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας, η κ.
Παπαδηµητρίου.

ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Σας ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναµφισβή-
τητα µία από τις σηµαντικότερες παθογένειες που αντιµετωπίζει
διαχρονικά η δηµόσια διοίκηση στη χώρα µας, είναι το πρόβληµα
της αλληλοεπικάλυψη αρµοδιοτήτων µεταξύ των διαφόρων φο-
ρέων του δηµοσίου και ιδίως µεταξύ της κεντρικής διοίκησης και
τοπικής αυτοδιοίκησης.

Ένα οµολογουµένως σύνθετο και πολύπλοκο ζήτηµα το οποίο,
µάλιστα, δεν είναι στάσιµο, αλλά εξελίσσεται διαρκώς και δυνα-
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µικά, ανάλογα πάντα µε τα δεδοµένα και τις ανάγκες της εκά-
στοτε χρονικής συγκυρίας.

Για τον λόγο αυτό το σηµερινό νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εσωτερικών συνιστά µία σπουδαία θεσµική παρέµβαση, καθότι
αντιµετωπίζει ολιστικά το ζήτηµα της κατανοµής των αρµοδιοτή-
των µεταξύ Υπουργείων, αποκεντρωµένων διοικήσεων, δήµων και
περιφερειών, ώστε ο κάθε φορέας να γνωρίζει επακριβώς ποιες
είναι οι αρµοδιότητές του, πότε και πώς πρέπει να παρέµβει, να
ενεργήσει και συνακόλουθα να έχει και την αντίστοιχη ευθύνη και
λογοδοσία. 

Ειδικότερα, δηµιουργείται ένα ολιστικό σύστηµα κυβερνησιµό-
τητας, το Εθνικό Σύστηµα Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης, µε τη
συµµετοχή όλων των συναρµόδιων φορέων, Υπουργείων, δήµων,
περιφερειών και αποκεντρωµένων οργανισµών, για την υλοποί-
ηση του οποίου τον συνολικό συντονισµό αναλαµβάνει ο εκά-
στοτε Υπουργός Εσωτερικών ως συντονιστής, ενώ την επιχειρη-
σιακή ευθύνη αναλαµβάνει ο εκάστοτε γενικός γραµµατέας Αν-
θρώπινου Δυναµικού Δηµοσίου Τοµέα. Ο Υπουργός Εσωτερικών
θα συνεπικουρείται στο έργο του από το Εθνικό Συµβούλιο Πο-
λυεπίπεδης Διακυβέρνησης, το γνωµοδοτικό όργανο το οποίο
συστήνεται µε κύριο σκοπό τη διατύπωση απόψεων και εισηγή-
σεων σε θέµατα ανακατανοµής και µεταφοράς αρµοδιοτήτων. 

Είναι πολύ καθοριστικό για την επιτυχία του εγχειρήµατος ότι
στο συµβούλιο θα συµµετέχουν, µεταξύ άλλων, η Κεντρική Ένω-
ση Δήµων Ελλάδας και η Ένωση Περιφερειών Ελλάδας, φορείς
της αυτοδιοίκησης οι οποίοι γνωρίζουν περισσότερο από τον κα-
θένα τα προβλήµατα της καθηµερινότητας των τοπικών κοινω-
νιών. Αυτοί οι φορείς µάλιστα, όπως διαπιστώσαµε κατά τις
συνεδριάσεις της αρµόδιας επιτροπής κατά την επεξεργασία του
νοµοσχεδίου, τάχθηκαν ξεκάθαρα υπέρ της σηµερινής σηµαντι-
κής νοµοθετικής πρωτοβουλίας. Όπως δε ανέφερε και ο κύριος
Υπουργός, τα πρώτα σχέδια δράσης που θα εκπονήσει ο νέος
µηχανισµός θα αφορούν στις αρµοδιότητες για τις φυσικές κα-
ταστροφές, στη διαχείριση των υδάτων και στις αποκεντρωµένες
διοικήσεις. 

Στο σηµείο αυτό θέλω να σταθώ ιδιαίτερα στο ζήτηµα της δια-
χείρισης των υδάτων και να επικροτήσω την προτεραιότητα που
δίνεται από το Υπουργείο σε ένα σύνθετο µεν, αλλά εξαιρετικά
κρίσιµο θέµα που γίνεται όλο και πιο επίκαιρο κάθε µέρα που
περνά λόγω της ραγδαίας κλιµατικής αλλαγής, που πλέον έχει
εξελιχθεί σε κλιµατική κρίση. Ιδίως, θέλω να σταθώ στο ζήτηµα
της άρδευσης των καλλιεργειών, ζήτηµα ζωτικής σηµασίας για
τον πρωτογενή τοµέα της χώρας µας, για την αγροτική µας πα-
ραγωγή, ένα θέµα το οποίο και προσωπικά έχω επισηµάνει επα-
νειληµµένα, καθώς αφορά και στον τόπο µου, την Πιερία. Ενδει-
κτικά θα αναφερθώ στην περιοχή του Δήµου Δίου – Ολύµπου Πιε-
ρίας όπου υπάρχουν ανενεργές γεωτρήσεις οι οποίες παραµέ-
νουν ανεκµετάλλευτες. Η παραχώρηση του δικαιώµατος χρήσης
τους µπορεί να δώσει άµεση λύση στις αυξηµένες ανάγκες άρ-
δευσης για τις καλλιέργειες της περιοχής.

Το σηµερινό, λοιπόν, νοµοσχέδιο αποτελεί µία πρώτης τάξεως
ευκαιρία να αποκρυσταλλωθεί το νοµικό πλαίσιο και οι αρµοδιό-
τητες των φορέων αναφορικά µε τη διαχείριση των υδάτων. Σκύ-
βουµε στο πρόβληµα, δίνουµε άµεσα λύσεις και στηρίζουµε και
τον πρωτογενή τοµέα της χώρας µας. 

Επίσης, δεν θα µπορούσα να µην αναφερθώ και στις τρεις ση-
µαντικές τροπολογίες του Υπουργείου. Με την πρώτη η Κυβέρ-
νηση αντιµετωπίζει το ζήτηµα του προσωπικού για το πρόγραµµα
«Βοήθεια στο Σπίτι», από το οποίο ωφελούνται πρωτίστως οι συ-
µπολίτες µας, οι τοπικές κοινωνίες, οι δήµοι και φυσικά, διασφα-
λίζονται οι θέσεις των εργαζοµένων. Μένει να δούµε αν η τροπο-
λογία θα υπερψηφιστεί και από την Αντιπολίτευση.

Με τη δεύτερη για την κυβερνησιµότητα στους δήµους, πάντα
σε συµµόρφωση µε την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας, µεταφέρονται οι αρµοδιότητες από τις οικονοµικές επιτρο-
πές στα δηµοτικά και περιφερειακά συµβούλια. Είναι η προσπά-
θεια να δοθεί λύση στο µεγάλο πρόβληµα κυβερνησιµότητας που
είχε δηµιουργηθεί µε τον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ, ένας νόµος που ήταν
το απόλυτο αδιέξοδο στην κυβερνησιµότητα των δήµων. Πώς θα
διοικούνταν και πώς θα διαχειρίζονταν οι δήµοι τα καθηµερινά
προβλήµατα των τοπικών κοινωνιών;

Τέλος, µε την τροπολογία για τον κατώτατο µισθό επισπεύδε-
ται η διαδικασία διαβούλευσης και προβλέπεται ότι η εισήγηση
του Υπουργού Εργασίας κ. Χατζηδάκη θα κατατεθεί στο Υπουρ-
γικό Συµβούλιο ως τις 10 Μαρτίου προκειµένου ο νέος κατώτα-
τος µισθός να ισχύσει ακόµη νωρίτερα, από την 1η Απριλίου αντί
για την 1η Μαΐου του 2023. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η τιτάνια προσπάθεια της Κυβέρνησης
για την πλήρη αναµόρφωση της δηµόσιας διοίκησης, για ένα
κράτος σύγχρονο, λειτουργικό, αποδοτικό είναι συνεχής και συ-
στηµατική, έχοντας πάντα στο επίκεντρο τους πολίτες, τα προ-
βλήµατα, τις ανάγκες τους, τη βελτίωση της καθηµερινότητάς
τους. Στην επιτυχία αυτής της προσπάθειας, φυσικά, συµβάλλει
και η ψηφιακή επανάσταση που συντελείται εδώ και τριάµισι χρό-
νια στο δηµόσιο και συνεχίζεται και σήµερα µε το Εθνικό Σύστηµα
Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης, ένα νέο µοντέλο διακυβέρνησης
που, πέραν των άλλων, προωθεί και στηρίζει την αποκέντρωση. 

Η ενίσχυση της ελληνικής περιφέρειας -και προσωπικά δεν θα
κουραστώ να το επαναλαµβάνω διαρκώς από το Βήµα αυτό ως
Βουλευτής Περιφέρειας, ως Βουλευτής της Πιερίας- αποτελεί
εθνικό στόχο και απόλυτη προτεραιότητα για το σήµερα και το
αύριο του τόπου µας, το αύριο της πατρίδας µας, που χάρη στο
έργο της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας υπό τον Πρωθυ-
πουργό Κυριάκο Μητσοτάκη είναι πιο ευοίωνο, πιο ελπιδοφόρο
από ποτέ.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κυρία συνάδελφε.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Υφυπουργό Αθλητισµού κ. Αυ-
γενάκη να τοποθετηθεί επί της τροπολογίας του. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

Κατ’ αρχάς, να ευχαριστήσω τον Υπουργό Εσωτερικών κ. Βο-
ρίδη που µου έδωσε τη δυνατότητα να συµπεριλάβουµε στο νο-
µοσχέδιό του δύο διατάξεις οι οποίες είναι κατεπείγουσες, διότι
η πρώτη αφορά στη στήριξη της αθλητικής οικογένειας και στην
ουσιαστική οικονοµική ενίσχυση που ήταν από τις πρωταρχικές,
θα έλεγα, κυβερνητικές δεσµεύσεις µας. 

Θυµίζω ότι δεν σταθήκαµε µόνο στις τακτικές επιχορηγήσεις,
τις οποίες πλέον διανέµουµε µε απόλυτη αξιοκρατία και διαφά-
νεια µέσα από το πρόγραµµα «ΧΙΛΩΝ», αλλά µετά από αρκετή
προσπάθεια δουλέψαµε σε συνεργασία µε το Υπουργείο Οικο-
νοµικών και πλέον έχουµε δηµιουργήσει έναν µόνιµο κουµπαρά
όπου συγκεντρώνουµε έσοδα από τον νέο, δίκαιο τρόπο φορο-
λόγησης των κερδών των παικτών των στοιχηµατικών εταιρειών,
όποτε και ανά έτος, µε διαφάνεια πάντοτε -επαναλαµβάνω-, κα-
τανέµονται χρήµατα, ενίσχυση οικονοµική -απευθείας από το
κράτος- τόσο στις οµοσπονδίες, ολυµπιακές και µη, τόσο στον
επαγγελµατικό αθλητισµό -ποδόσφαιρο, µπάσκετ, βόλεϊ- όσο και
στον ερασιτεχνικό αθλητισµό συνολικότερα. Αναφέροµαι -διευ-
κρινίζω- στα νόµιµα εγγεγραµµένα στο µητρώο ερασιτεχνικά
αθλητικά σωµατεία. 

Και για τι ποσά συζητάµε, παρεµπιπτόντως; Μιλάµε για σηµα-
ντικά ποσά. Θα σας πω µονάχα τα νούµερα για να γίνει αντιληπτό
στην Αίθουσα και σε όσους µας παρακολουθούν για τι ακριβώς
συζητάµε και γιατί είµαστε υπερήφανοι ως Κυβέρνηση γι’ αυτό
το οποίο έχουµε ήδη πράξει -όχι «θα» πράξουµε- για τον ερασι-
τεχνικό και επαγγελµατικό αθλητισµό. Το 2020 µοιράσαµε για
πρώτη φορά 73 εκατοµµύρια ευρώ. Το 2021 µοιράστηκαν στον
αθλητισµό 122 εκατοµµύρια ευρώ. Το 2022 δόθηκαν 108 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Συνολικά δηλαδή, τα χρήµατα που δώσαµε στον ελ-
ληνικό αθλητισµό αγγίζουν µέχρι και σήµερα τα 304 εκατοµµύρια
ευρώ. Δεν υπάρχει τα τελευταία τριάντα χρόνια ποσό αντίστοιχο
να έχει διανεµηθεί, µε απόλυτη διαφάνεια, στον επαγγελµατικό
και στον ερασιτεχνικό αθλητισµό. Δεν υπάρχει προηγούµενο.

Καταλαβαίνω τη δυσκολία κάποιων από την Αντιπολίτευση να
το αποδεχτούν ή να το παραδεχτούν, αλλά έστω και η σιωπή τους
ωφέλιµη είναι. Διότι όσο περισσότερο προκαλούν, άλλο τόσο ει-
σπράττουν τις απαντήσεις από τα ίδια τα µέλη της αθλητικής οι-
κογένειας της χώρας µας. Και όλα αυτά τα οφείλουµε στην
άψογη συνεργασία µε το οικονοµικό επιτελείο της χώρας µας -
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Υπουργός Οικονοµικών, Αναπληρωτής Υπουργός, Υφυπουργός,
οι κύριοι Σταϊκούρας, Σκυλακάκης, Βεσυρόπουλος και οι γενικοί
γραµµατείς- αλλά φυσικά και στον ίδιο τον Πρωθυπουργό της
Ελλάδας, διότι χωρίς τη δικιά τους στήριξη πολλά από αυτά δεν
θα είχαν συµβεί. 

Και τι θα γίνει τώρα τις επόµενες ηµέρες και γιατί συζητάµε
για τη διάταξη αυτή; Η διάταξη που φέραµε, λοιπόν, περιλαµβά-
νει ένα ποσοστό των χρηµάτων, της τάξεως του 4-5%, να δίνεται
στις οργανωτικές επιτροπές µεγάλων αθλητικών γεγονότων που
τρέχει, αναδεικνύει η χώρα µας. Να θυµίσω ότι φέραµε πίσω το
Ράλι Ακρόπολις µετά από οκτώ ολόκληρα χρόνια απουσίας του
από το επίσηµο καλεντάρι του WRC. Υπάρχει ειδική οργανωτική
επιτροπή που µε απόλυτη διαφάνεια λογοδοτεί µετά το πέρας
κάθε διοργάνωσης, άρα ενισχύεται µε ένα µικρό µέρος των χρη-
µάτων αυτών η οργανωτική επιτροπή των παράκτιων αγώνων και
φυσικά, του διεθνή ποδηλατικού γύρου, τρία µεγάλα διεθνή
αθλητικά γεγονότα. 

Και για τι χρήµατα συζητάµε, λοιπόν; Εντός της ηµέρας, έως
και αύριο το αργότερο, θα έχουµε το ακριβές ποσό που θα προ-
κύψει από την εκκαθάριση την οποία κάνουν τα στελέχη του
Υπουργείου Οικονοµικών. Για τι ποσό συζητάµε; Άνω των 60 εκα-
τοµµυρίων ευρώ, το οποίο θα διανεµηθεί -πρώτα ο Θεός- έως τις
πρώτες ηµέρες του Φεβρουαρίου. Είναι, λοιπόν, µία ευχάριστη
είδηση, µία ευχάριστη διαδικασία, η οποία γίνεται από την Κυ-
βέρνησή µας, από την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη,
προς όλα τα µέλη του αθλητισµού, ερασιτεχνικά και επαγγελµα-
τικά. Πάντοτε, όµως, αναφερόµαστε στα σωµατεία τα οποία
έχουν εγγραφεί στο µητρώο µας και φυσικά, έχουν ελεγχθεί για
τη νοµιµότητά τους. 

Η δεύτερη διάταξη που περνάµε αφορά στην παράταση της
λειτουργίας της ΔΕΑΒ. Επιτρέψετε µου να σας πω τι σηµαίνει
ΔΕΑΒ. Είναι η Διαρκής Επιτροπή Αντιµετώπισης της Βίας, η οποία
λειτουργεί και αντιµετωπίζει όλα τα ζητήµατα σε συνεργασία µε
τα συναρµόδια Υπουργεία και κυρίως το Υπουργείο Προστασίας
του Πολίτη. Θα ήταν λάθος µεσούσης της αθλητικής περιόδου
να γίνει µια αντικατάσταση η οποία θα δηµιουργούσε ένα πρό-
βληµα και µία δυσλειτουργία, οπότε µε αυτή τη διάταξη θεω-
ρούµε ότι οµαλά εξελίσσεται η πορεία του προγράµµατος όλων
των αθλητικών διοργανώσεων και δεν θα έχουµε απολύτως κα-
νένα ζήτηµα. 

Επιτρέψτε µου να πω ότι ενηµερώθηκα το πρωί για µία επίθεση
που δέχθηκα από την αγαπητή κ. Σακοράφα, Αντιπρόεδρο της
Βουλής, αλλά και Πρόεδρο του ΣΕΓΑΣ. Διάβασα αναλυτικά τι εί-
πατε και οφείλω απλώς να διευκρινίσω, αφού φυσικά, καταθέσω
στα Πρακτικά τις ετήσιες δαπάνες για τον αθλητισµό -µια κατά-
σταση η οποία οµολογουµένως δεν έχει προηγούµενο-, τι παρα-
λάβαµε και πού έχουµε προχωρήσει και πού έχουµε ανεβάσει τον
αθλητισµό σε επίπεδο χρηµατοδοτήσεων. Το καταθέτω για τα
Πρακτικά για όποιον συνάδελφο επιθυµεί να λάβει γνώση.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Σε ό,τι αφορά στην πρωινή τοποθέτηση της κ. Σακοράφα, τι
αφορά, αλήθεια; Διαβάζοντας τα Πρακτικά θεωρώ ότι µάλλον αλ-
λοιώνεται η αλήθεια. Τι αφορά, λοιπόν; 

Σπεύδω να πω ότι η συνεργασία µας µε όλες τις οµοσπονδίες
και µε το ΣΕΓΑΣ είναι εξαιρετική και µάλιστα, καλύψαµε και ένα
µεγάλο θέµα µε πρωτοβουλία και µε συνεργασία µε την Πρόεδρο
και µε τη διοίκηση του ΣΕΓΑΣ για τη διεξαγωγή των ετήσιων αγώ-
νων στο κλειστό του ΣΕΦ και σε µια σειρά ενεργειών που έπρεπε
να είχαν γίνει. Δεν µπαίνω στη διαδικασία αν έπρεπε να τα κάνει
ο ΣΕΓΑΣ ή να τα κάνει το ΣΕΦ. Μας ενδιέφερε να γίνουν και να
καλυφθούν τα πάντα, πράγµα το οποίο δουλέψαµε. Εξασφαλί-
σαµε τους πόρους και µε στενή συνεργασία όλο αυτό απαντή-
θηκε και εξελίσσεται οµαλά προς όφελος του ελληνικού αθλη-
τισµού και κυρίως του στίβου.

Αυτό το οποίο ανέφερε η κ. Σακοράφα σήµερα το πρωί αφορά
στην υπουργική απόφαση που δηµοσιεύθηκε στις 31-12-2022. Δι-
ευκρινίστηκε, δηλαδή, ακόµη περισσότερο ο τρόπος ορισµού των

εκπροσώπων των εν ενεργεία αθλητών και των εν ενεργεία προ-
πονητών στα διοικητικά συµβούλια των αθλητικών οµοσπονδιών,
όπως είχε διατυπωθεί σε υπουργική απόφαση στις 30-6-2022. 

Θέλω να διευκρινίσω, αν θυµάµαι καλά, ότι τις διατάξεις αυτές
τις είχαν καταψηφίσει το κόµµα του ΜέΡΑ25 και άλλα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης. 

Ποιες περιπτώσεις περιλαµβάνει; Όταν η οµοσπονδία καλλιερ-
γεί περισσότερα του ενός αθλήµατος ή κλάδους άθλησης και
όταν υπάρχουν περισσότερα του ενός σωµατεία αθλητών και
προπονητών για το άθληµα ή τον κλάδο άθλησης, ρυθµίστηκε µε
την απόφαση αυτή ότι ανεξάρτητα από τον αριθµό των µελών
του, δεν µπορεί να θεωρηθεί ως αντιπροσωπευτικότερο σωµα-
τείο αθλητών ή προπονητών αν στο καταστατικό του έχουν περι-
ληφθεί τοπικοί περιορισµοί ως προς την εγγραφή µελών ή και
την εκλογή τους στα καταστατικά όργανα. 

Πρέπει, δηλαδή, πολύ απλά, αγαπητοί συνάδελφοι, το σωµα-
τείο απ’ όπου θα προέρχεται ο εκπρόσωπος αθλητής ή προπο-
νητής στο ΔΣ να έχει πανελλαδικό χαρακτήρα και όχι τοπικό ή
υπερτοπικό. Το αυτονόητο είναι και φαντάζοµαι ότι κανένας δεν
διαφωνεί σε αυτήν την Αίθουσα. 

Επίσης, ο κρίσιµος χρόνος εξέτασης του αντιπροσωπευτικό-
τερου σωµατείου είναι η 31η Δεκεµβρίου του 2021 για τις οµο-
σπονδίες που οι εκλογές τους διεξήχθησαν εντός του 2021,
καθώς λόγω της αναβολής των Ολυµπιακών Αγώνων του 2020
δεν διεξήχθησαν οι εκλογές το φθινόπωρο του 2020, όπως αρ-
χικά είχε προβλεφθεί.

Στην ουσία τι κάνουµε, δηλαδή; Διευκρινίζουµε ακόµα περισ-
σότερο το πλαίσιο, το τοπίο, όπου θα προκύπτουν εκπρόσωποι
των προπονητών και των αθλητών για τις διοικήσεις των αθλητι-
κών οµοσπονδιών. Δεν υπάρχει ούτε κάτι µεµπτό ούτε κάτι προ-
σωπικό ούτε κάτι «φωτογραφικό» και πραγµατικά η αλήθεια είναι
ότι ξαφνιάστηκα από τα λεγόµενα και από την πρωινή επίθεση
της κ. Σακοράφα στο πρόσωπό µου, αλλά και στο Υπουργείο
Αθλητισµού όπου –επαναλαµβάνω- η συνεργασία µας για το καλό
του στίβου, για το καλό του αθλητισµού είναι εξαιρετική και στην
ίδια λογική θα συνεχίσουµε, γιατί πάνω από όλα είναι ο αθλητι-
σµός, πάνω από όλα είναι η αθλητική οικογένεια, πάνω από όλα
είναι το συµφέρον των πολλών και όχι των λίγων ή των φίλων ή
των λιγότερο φίλων. Αυτά τα κριτήρια είναι σε δεύτερη µοίρα. 

Θεωρώ ότι έχει γίνει κάποιο λάθος, λοιπόν. Δηλώνω δηµόσια
απευθυνόµενος στην ελληνική Βουλή ότι είµαστε εδώ, είµαστε
στη διάθεση όλων των οµοσπονδιών για περισσότερες διευκρι-
νήσεις και είµαι βέβαιος ότι δουλεύοντας µαζί απαντάµε και κα-
λύπτουµε κενά πολλών ετών. Δεν υπάρχει κανένας που να τα
ξέρει όλα τέλεια και φυσικά, δεν υπάρχει κανένας µάγος, γι’ αυτό
έχουµε συνεργαστεί σε πολλά επίπεδα και όποτε συνεργαστή-
καµε τα κάναµε πολύ καλύτερα απ’ ό,τι αν ακούγαµε τις κραυγές
ή τις εντάσεις ή αν µέναµε σε πιέσεις ή σε εκβιασµούς. Φυσικά
δεν αναφέροµαι στο ΣΕΓΑΣ ή στην κ. Σακοράφα. Αυτή η λέξη δεν
απευθύνεται εκεί, ούτε προσάπτω κάποια κατηγορία στην ίδια. 

Με όλον τον σεβασµό, λοιπόν, θεωρώ ότι αν υπάρχει οποιαδή-
ποτε παρατήρηση, είναι ευπρόσδεκτοι όλοι οι εκπρόσωποι των
οµοσπονδιών και του ΣΕΓΑΣ για να συζητήσουµε, αγαπητή Σο-
φία, για το καλύτερο που θέλουµε και που επιδιώκουµε για τον
ελληνικό αθλητισµό και φυσικά τον ελληνικό στίβο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Υπουργέ.
Ζητάει ο κ. Βορίδης να µιλήσει, αλλά θα ζητήσω κι εγώ να κα-

τέβω από την Έδρα για να απαντήσω στον κύριο Υπουργό. Είναι
εδώ ο κ. Βίτσας για να µε αντικαταστήσει για λίγο.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Θέλω κι εγώ τον λόγο, κυρία
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εσείς, κύριε Συντυχά-
κη. Θα µου επιτρέψετε, όµως, να απαντήσω πρώτη, αν δεν σας
πειράζει.

Κύριε Βορίδη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κυρία

Πρόεδρε, µετά απ’ αυτή την πολύ πειστική επιχειρηµατολογία
του κ. Αυγενάκη, τελικώς κάνω δεκτή την τροπολογία του. Με
έπεισε εµένα ως προς αυτό.
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(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Επίσης, κάνω δεκτές και τις κυβερνητικές τροπολογίες και επί-
σης απορρίπτω τις τροπολογίες οι οποίες προέρχονται από την
Αντιπολίτευση. Φαντάζοµαι ότι δεν σας εκπλήσσει αυτό. Απλώς
θα αναφέρω µία βραχεία αιτιολογία για την απόρριψη των τρο-
πολογιών οι οποίες προέρχονται από την Αντιπολίτευση. Η µία
είναι εκπρόθεσµη, άρα γι’ αυτόν τον λόγο απορρίπτεται. Η δεύ-
τερη νοµίζω ότι απεσύρθη και µένει µία η οποία δεν είναι αρµο-
διότητας του Υπουργείου Εσωτερικών, αλλά είναι αρµοδιότητας
είτε του Δικαιοσύνης, καθότι προβλέπει δικονοµικές αναστολές
είτε του Παιδείας ή του Οικονοµικών ενδεχοµένως. Εδώ έχουµε
συντρέχουσα αρµοδιότητα των τριών αυτών Υπουργείων, πάντως
σίγουρα όχι του Εσωτερικών. Άρα, λοιπόν, απορρίπτονται οι τρο-
πολογίες οι προερχόµενες εκ της Αντιπολιτεύσεως και γίνονται
δεκτές οι κυβερνητικές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σας ευχαριστώ.
Δεν είναι σύνηθες, όταν προεδρεύει κάποιος, να του κάνουν

κριτική τέτοιου χαρακτήρα όπως έκανε ο κ. Αυγενάκης. Συνήθως
ενηµερώνει τον άλλον και µετά, όταν τελειώσει τη διαδικασία της
προεδρίας του, γίνεται συζήτηση. Ας το κάνουµε, όµως, τώρα.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Με ψέγετε επειδή …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Όχι, δεν σας ψέγω. Λέω
ότι δεν είναι σύνηθες. Αν θεωρείτε ότι αυτό συνιστά ψόγο, εγώ τι
να κάνω τώρα;

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Ανοίξτε το µικρόφωνο, σας παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Παρακαλώ.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Δεν έκανα καµµία κριτική. Απεναντίας διάβασα από
τα Πρακτικά -τα έχω µπροστά µου- τα όσα ειπώθηκαν για το πρό-
σωπό µου και για το αντικείµενό µου, βρέθηκα στη Βουλή και θε-
ώρησα σωστό και υποχρέωσή µου να απαντήσω, πολύ ευγενικά,
σε αυτά τα οποία ακούστηκαν. Δεν υπάρχει κάτι άλλο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ωραία, να συνεχίσουµε.
Κυρία Σακοράφα, έχετε τον λόγο επί προσωπικού. Πόσο χρόνο

θέλετε;
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε

Πρόεδρε, δώστε µου λίγο χρόνο, σας παρακαλώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ξεκινήστε και θα δούµε.
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δεν θα

αργήσω πολύ, όµως, θέλω να είµαι εµπεριστατωµένη σε αυτά
που θα πω, γιατί δεν θέλω ούτε να υπάρχουν παρεξηγήσεις ούτε
να βγαίνουν λάθος εντυπώσεις κατ’ αρχάς στους συναδέλφους
µέσα στην Αίθουσα, προς τον κύριο Υπουργό, αλλά και γενικό-
τερα έξω στην κοινωνία και στους συλλόγους που µας ακούνε
γιατί, όπως ξέρετε, είµαι και Πρόεδρος της µεγαλύτερης οµο-
σπονδίας αυτή τη στιγµή στη χώρα που αφορά στο κοµµάτι του
αθλητισµού και κυρίως στον στίβο. 

Πρώτα απ’ όλα, θέλω να πω το εξής: Κύριε Υπουργέ, δεν κραυ-
γάζω ποτέ. Το λέω αυτό επειδή αναφερθήκατε σε κραυγάζοντες
κ.λπ.. Δεν κραυγάζω ποτέ.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Δεν αναφέρθηκα σε εσάς.

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Σας πα-
ρακαλώ, κύριε Υπουργέ. Σας άκουσα και µιλάω πάρα πολύ ήρε-
µα. Σας παρακαλώ πάρα πολύ.

Είµαι δύο χρόνια στο τιµόνι αυτής της οµοσπονδίας. Δεν θα
αναφερθώ στα όσα γίνανε µέχρι να αναλάβω την οµοσπονδία.
Είναι θέµατα που είναι στο παρελθόν, γύρισα σελίδα, δεν αφο-
ρούν. Υπήρχαν προηγούµενα, εντάσεις. Δηµιουργήθηκαν πάρα
πολλά µέχρι να οριστώ Πρόεδρος σε αυτή την οµοσπονδία. Βάζω
τελεία σε αυτό. Είπαµε και είπα από την ηµέρα που θα αναλάβω
αυτή την οµοσπονδία να υπάρξει µια ηρεµία για το καλό, όπως
λέτε, του αθλητισµού. Πάνω από όλα ο αθλητισµός και για εσάς
και για εµένα. Σε καµµία περίπτωση, λοιπόν, εγώ προσωπικά δεν
θα δηµιουργούσα κανένα θέµα και νοµίζω ότι επί δύο χρόνια δεν
δηµιούργησα κανένα απολύτως θέµα και προσπάθησα να κάνω
το καλύτερο δυνατό για την οµοσπονδία. 

Δεν θα αναφερθώ σε αυτά που είπατε προηγουµένως και αφο-

ρούν στην τροπολογία όσον αφορά στο θεσµοθετηµένο πριµ που
δίνετε στις οµοσπονδίες κ.λπ..

Αναφερθήκατε πάρα πολλές φορές στα παραπάνω λεφτά που
έχετε δώσει στην οµοσπονδία. Θα σας θυµίσω ότι έχετε κόψει
ήδη µέσα σε δύο χρόνια από την Οµοσπονδία του ΣΕΓΑΣ 1 εκα-
τοµµύριο ευρώ και δώσατε 1 εκατοµµύριο από το ΠΡΟΠΟ.

Δαπάνες για τον αθλητισµό, για τον στίβο δεν έχουν γίνει επι-
πλέον. Δαπάνες για αγώνες δεν γίνονται. Δαπάνες για τους αθλη-
τές δεν γίνονται. Όταν αυτή η οµοσπονδία έχει χιλιάδες σωµα-
τεία, χιλιάδες αθλητές σε όλη την Ελλάδα, δεν µπορεί να λειτουρ-
γήσει µε 2.200.000 ευρώ που δίνετε εσείς, σε καµµία περίπτωση
και µε τις επιτυχίες, κύριε Υπουργέ, ολυµπιακά µετάλλια, αθλητές
σπουδαίους να τους στέλνουµε σε όλο τον κόσµο. Αλλά αυτά
αφήστε τα στην άκρη.

Για το ΣΕΦ, βεβαίως, σας ευχαριστούµε που µας δώσατε αυτά
τα χρήµατα για να κάνουµε µία εργασία, η οποία δεν ήταν στις
αρµοδιότητές µας. Το ξέρετε πάρα πολύ καλά αυτό, έγινε την τε-
λευταία στιγµή µε κίνδυνο να µην την ολοκληρώσουµε και να µην
έχουµε τους αθλητές µας να αγωνιστούν. Αλλά αυτά στην άκρη.
Εγώ δεν τα βάζω εδώ.

Να πάµε σε αυτό για το οποίο σας έψεξα το πρωί. Ακούστε,
κύριε Υπουργέ, το σηµερινό, για εµένα, ήταν η σταγόνα που ξε-
χείλισε το ποτήρι και το έµαθα µόλις εχθές. Ξέρετε τι ήταν; Η νο-
µοθέτηση που κάνατε στις 31-12-2022. Ξέρετε γιατί; Γιατί εσείς
ο ίδιος είχατε νοµοθετήσει µία απόφαση την οποία πήραµε ως
διοικητικό συµβούλιο για να τοποθετήσουµε τον προπονητή στην
οµοσπονδία, βάσει της δικής σας νοµοθέτησης στις 21 Δεκεµ-
βρίου και έρχεστε εσείς και βγάζετε άλλη υπουργική απόφαση,
κύριε Υπουργέ, στις 23 Δεκεµβρίου, για να αλλάξετε αυτή την το-
ποθέτηση. Δεν θέλετε να σας φέρω τα πρακτικά για να δείτε τι
λέγανε οι σύµβουλοι µέσα στο διοικητικό συµβούλιο. Γιατί σε
αυτά που αναφερθήκατε προηγουµένως, αναφερόντουσαν όλοι
ως ιδιαιτερότητες που θα έπρεπε να προσεχθούν. Αυτά βάλατε
στην καινούργια υπουργική σας απόφαση, κύριε Υπουργέ.

Ο κρίσιµος χρόνος ξέρετε ποιος είναι; Είναι 31 Ιανουαρίου
µέχρι 31-12-2021 για να νοµιµοποιηθεί ο ΠΕΠΚΑ, το σωµατείο
που θέλετε µε το ζόρι να βάλετε στην οµοσπονδία, που συστή-
θηκε µε απόφαση πρωτοδικείου στις 17 Δεκεµβρίου. Και βάζετε
κωλύµατα εκλογιµότητας, κύριε Υπουργέ και όχι εκπροσώπησης,
όπως είπατε προηγουµένως -γιατί για µας αυτό είναι το σηµα-
ντικό, εκπροσώπησης-, κάνετε κουρέλι αυτό που εσείς νοµοθε-
τήσατε και το οποίο έδινε δικαίωµα να βάλει κριτήρια και µόνο
αν υπάρχουν παραπάνω από ένα σωµατεία. Και υπάρχουν παρα-
πάνω από ένα σωµατεία. Υπάρχει το σωµατείο της βόρειας Ελ-
λάδας, υπάρχει το σωµατείο της νότιας Ελλάδας και των νήσων
και υπάρχουν δύο σωµατεία, ο ΠΕΠΚΑ και ο ΣΕΠΚΑ. Εµείς πή-
ραµε µία απόφαση βάσει του νόµου σας και δεν την κρίναµε εµείς
ως διοικητικό συµβούλιο, ούτε εγώ παρ’ ότι είµαι Βουλευτής. Νο-
µικοί σύµβουλοι ήταν αυτοί που µας έδωσαν τη συµβουλή τους,
αφού έλεγξαν τους φακέλους, τα χαρτιά και όλα. Έρχεστε και
νοµοθετείτε τι, κύριε Υπουργέ; Αν ενδιαφερόσασταν πραγµατικά,
κύριε Υπουργέ, θα λειτουργούσατε αλλιώς, αν ενδιαφερόσασταν
πραγµατικά για τον αθλητισµό.

Ξέρετε τι κωλύµατα βάλατε; Θα σας πω αµέσως. Πρώτο κώ-
λυµα, τοπικού περιορισµού στα µέλη -λέει- και αποκλείσατε τον
σύλλογο της βορείου Ελλάδας. Βάλετε κώλυµα τοπικού περιορι-
σµού στα µέλη του διοικητικού συµβουλίου και περιορίσατε τη
βόρεια Ελλάδα που είναι ο παλιότερος σύλλογος. Τα άλλα ήταν
δυτικής Ελλάδας και νήσων το πρώτο που σας είπα. Δηλαδή, τι
κάνατε, κύριε Υπουργέ; Καθίσατε και µελετήσατε τα καταστατικά
των σωµατείων για να νοµοθετήσετε; Αυτό κάνατε; Πέστε µου
σας παρακαλώ πολύ, για να ακούσουν εδώ πέρα οι συνάδελφοι,
να δουν τι ψηφίζουµε εδώ µέσα. Είµαστε νοµοθετικό σώµα;
Έχετε αυτή την άνεση εσείς να νοµοθετείτε και να αλλάζετε τα
πράγµατα όπου και όπως σας καπνίσει, όποιον θέλετε να βάζετε
και όποιον θέλετε να βγάζετε;

Ξέρετε ποιον πετάτε έξω από το διοικητικό συµβούλιο του
ΣΕΓΑΣ, κύριε Υπουργέ; Ξέρετε ποιον πετάτε έξω; Γεώργιος Πο-
µάσκι λέγεται. Ξέρετε τι σηµαίνει Γεώργιος Ποµάσκι; Ρωτήστε
όλον τον κόσµο να σας πούνε. Γιώργος Ποµάσκι σηµαίνει προ-
πονητής ολυµπιονικών, σηµαίνει προπονητής που τον βραβεύει
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όλος ο κόσµος. Αύριο θα πάει στην Ισπανία, σήµερα θα τον βρα-
βεύσει η Ολυµπιακή Επιτροπή, κορυφαίος προπονητής, τον πα-
ρακαλάµε να µείνει στην Ελλάδα µε ψίχουλα και εµείς τον
βρίζουµε, δεν τον θέλουµε, ως σύµβουλο στην Οµοσπονδία µας.
Σοβαρά µιλάτε τώρα, κύριε Υπουργέ; Και λέτε ότι δεν καταλαβαί-
νετε τι είναι αυτά που είπα σήµερα εδώ µέσα; Δεν έχω µιλήσει
ποτέ έτσι, κύριε Υπουργέ και το ξέρετε.

Επαναλαµβάνω, δύο χρόνια έκλεισα το στόµα µου και δεν είπα
κουβέντα. Έχετε κάνει τα απίστευτα µε αυτή την οµοσπονδία.
Θέλετε να σας θυµίσω ΕΟΕ; Θέλετε να σας θυµίσω τι νοµοθέ-
τησε αυτό το Σώµα εδώ µέσα, κύριε Υπουργέ; Σας έλεγα ψηφίστε
αυτή την τροπολογία για την Επιτροπή Ολυµπιακών Αγώνων,
γιατί η Διεθνής Επιτροπή Ολυµπιακών Αγώνων το διατάζει και δεν
το κάνατε και το φέρατε µετά από έναν µήνα. Τι έχετε να πείτε
στους συναδέλφους που τους κοροϊδέψατε; Πείτε µου, κύριε
Υπουργέ, για να καταλάβω. Τι θέλετε; Να παραιτηθώ; Πείτε το,
να παραιτηθώ εδώ και τώρα, αρκεί αυτή η οµοσπονδία να πάει
µπροστά. Του χρόνου οι αθλητές µας έχουν ολυµπιακούς αγώνες
και δεν έχουν γήπεδα να γυµναστούν και µου µιλάτε τώρα για γή-
πεδα; Για ποιο πράγµα µου µιλάτε, κύριε Υπουργέ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρία Σακοράφα, πρέπει
να τελειώσετε.

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Τελει-
ώνω, κύριε Πρόεδρε. Τελείωσα. Δεν έχω τι άλλο να πω. Αυτά ή-
ταν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ.
Κύριε Αυγενάκη, έχετε τον λόγο. Με τον κ. Αυγενάκη κλείνου-

µε.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Γιατί κλείνετε, κύριε Πρόεδρε;

Τόση ώρα σηκώνω το χέρι µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Για το ίδιο θέµα;
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Για το ίδιο θέµα, βέβαια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Εντάξει. Η δική σας πε-

ρίπτωση είναι διαφορετική. Αµέσως µετά θα πάρετε εσείς τον
λόγο.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Αν είναι για το ίδιο θέµα, ας µιλήσει ο κ. Συντυχά-
κης και στο τέλος θα απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ωραία.
Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχει προκύψει

µείζον θέµα. Έχει προκύψει µείζον θέµα µε την εκλογή εκπροσώ-
που προπονητών στο διοικητικό συµβούλιο του ΣΕΓΑΣ και νοµίζω
ότι οφείλουµε να πάρουµε µία θέση. Τουλάχιστον εµείς ως Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας αισθανόµαστε την ανάγκη να πά-
ρουµε θέση. Είναι φανερό ότι τον κ. Αυγενάκη τον έχει ενοχλήσει
αφάνταστα. Του έχει τσαλακώσει πραγµατικά τον εγωισµό η
εκλογή του κ. Ποµάσκι ως εκπροσώπου των προπονητών στο δι-
οικητικό συµβούλιο του ΣΕΓΑΣ, διορισµός -προσέξτε- που έγινε
20-12-2022 µε βάση τη δική του υπουργική απόφαση και µάλιστα
µε ΦΕΚ στις 14-7-2022, τηρώντας όλες τις προϋποθέσεις για την
εκπροσώπηση των προπονητών στο διοικητικό συµβούλιο του
ΣΕΓΑΣ.

Ξαφνιαστήκατε, κύριε Αυγενάκη. Δεν το περιµένατε να είναι ο
Ποµάσκι εκπρόσωπος των προπονητών, γιατί είχατε κατά νου να
βάλετε τον δικό σας άνθρωπο. Σε κάθε περίπτωση δεν σας
βγήκε. Έτσι δεν είναι, κύριε Βορίδη, ο κατά τα άλλα πειστικός κ.
Αυγενάκης, που λέτε ότι είναι πάρα πολύ πειστικά τα όσα είπε;

Τι έκανε ο κ. Αυγενάκης; Ήρθε στα µουλωχτά, φέροντας µια
νέα υπουργική απόφαση και ΦΕΚ µε ηµεροµηνία 31-12-2022 -µη
γελάτε-, τροποποιώντας µία παράγραφο και προσθέτοντας επι-
πλέον δύο, µόνο και µόνο για να πετάξει τον Ποµάσκι από το δι-
οικητικό συµβούλιο του ΣΕΓΑΣ. Ντροπή σας! Και η ντροπή κοκ-
κινίζει. Γελάστε όσο θέλετε.

Ο αθλητικός κόσµος και ιδιαίτερα ο κόσµος του στίβου δεν
πρόκειται να κάνει δεκτή, ανεχτή, αυτή την πραξικοπηµατική τα-
κτική από την πλευρά του κ. Αυγενάκη. Πρόκειται για πράξη ανή-
θικη, καταδικαστέα και πρέπει να αποσύρετε τη νέα υπουργική
απόφαση.

Εκτός από αυτό, αποκλείσατε και τα σωµατεία, αποκλείσατε

σωµατεία για να αλλάξετε συσχετισµούς και να βάλετε τον δικό
σας άνθρωπο. Οι σύλλογοι προπονητών που υπάρχουν είναι
τρεις. Η έκτη παράγραφος στο άρθρο 4 της νέας υπουργικής
απόφασης πετάει τους δύο από τους τρεις έξω, δηλαδή Πάτρα,
Θεσσαλονίκη που δεν είναι της αρεσκείας σας µε το πρόσχηµα
ότι είναι επαρχιακοί σύλλογοι, άρα και τον Ποµάσκι και προωθείτε
τον σύλλογο της αρεσκείας σας, ο οποίος δεν µπορούσε πρωτύ-
τερα να πάρει µέρος λόγω προθεσµίας -της δικής σας- όπως
όριζε η δική σας υπουργική απόφαση. Και επιπλέον µε τη νέα
υπουργική απόφαση ορίζεται ως κρίσιµη ηµεροµηνία 31-12-2021
για να θεωρηθεί νόµιµη η εκλογή του δικού σας ανθρώπου, ενώ
στην προηγούµενη, δική σας πάλι, υπουργική απόφαση θεωρεί-
ται η ηµεροµηνία των τελευταίων αρχαιρεσιών ως η πιο κρίσιµη
της οικείας οµοσπονδίας. Δεν χρειάζεται, λοιπόν, να ξεφτιλίζεστε
τόσο πολύ κάθε λίγο και λιγάκι.

Θα σας προτείνω εγώ. Εκδώστε ένα διάταγµα που να λέει ποι-
ους θέλετε να ορίζετε στα διοικητικά συµβούλια των οµοσπον-
διών να τελειώνουµε. Το ίδιο κάνατε µε τον πρώην Πρόεδρο του
ΣΕΓΑΣ, τον µακαρίτη τον Σεβαστή. Κάθε µέρα αλλάζατε τα όρια
ηλικίας των Προέδρων των οµοσπονδιών, µόνο και µόνο για να
µην είναι ο Σεβαστής Πρόεδρος.

Είναι φανερό ότι και τώρα δεν θέλετε -και εσείς και η παρέα
σας- τον κ. Ποµάσκι. Και ξέρετε γιατί δεν σας είναι αρεστός; Γιατί
δεν συνάδει µε τον εµπορευµατοποιηµένο αθλητισµό που υπη-
ρετείτε, που πρεσβεύει η Νέα Δηµοκρατία και τα άλλα κόµµατα.
Δεν είναι, δηλαδή, ο σφουγγοκωλάριός σας, να το πούµε έτσι κα-
θαρά µε απλά λόγια.

Αξία, λοιπόν και πολλές επιτυχίες έχουν πολλοί και δεν υποτι-
µούµε κανέναν προπονητή σε αυτή τη χώρα, αλλά στην παρούσα
φάση, αν όχι ο Ποµάσκι εκπρόσωπος των προπονητών στο ΣΕ-
ΓΑΣ, τότε ποιος; Για πείτε µας!

Την προηγούµενη βδοµάδα βράβευσε και ο ΠΣΑΤ τον καλύ-
τερο προπονητή, τον κ. Ποµάσκι, ως καλύτερο προπονητή. Πρώ-
τος και καλύτερος προπονητής έχει αναδειχθεί και στα Βαλκάνια
και στην Ευρώπη και δεν µπορεί να εκπροσωπήσει εδώ, στη χώρα
του, τους συναδέλφους του; Είναι πράγµατα αυτά; Οι γνώσεις,
το αντικείµενό του, η καθηµερινή επαφή µε το άθληµα, µε τα σω-
µατεία, µε τους συναδέλφους του προπονητές, ο ακέραιος χα-
ρακτήρας του, οι επιτυχίες του µε ολυµπιακά µετάλλια που τον
βγάζουν έξω από τα σύνορα της χώρας και καθόσαστε και κάνετε
τέτοιου είδους ντροπιαστικές πρακτικές, φασίζουσες αντιλήψεις
στην κυριολεξία;

Όµως, δεν είναι µόνο δικής σας έµπνευσης, είναι συνολικά της
Νέας Δηµοκρατίας και µε την επιβράβευση, βέβαια, που έχετε
και από τον Υπουργό Εσωτερικών, τον κ. Βορίδη.

Έτσι, λοιπόν, αντιλαµβάνεστε, κύριε Βορίδη, την πολυεπίπεδη
διακυβέρνηση µε την αξιοκρατία και τη διαφάνεια; Να το χαίρε-
στε ένα επιτελικό κράτος «κρεατοµηχανή» για τα πιο επίλεκτα
µέλη της κοινωνίας, όπως είναι ο κ. Ποµάσκι και κάθε Ποµάσκι!

Η αθλητική οικογένεια, λοιπόν, σας γυρνάει την πλάτη συνο-
λικά ως Νέα Δηµοκρατία και στον Υφυπουργό Αθλητισµού, τον
αφήνει στη µοναξιά της απαξίωσης και προχωρά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ορίστε, κυρία Λιακούλη,

έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κοιτάξτε, τα πράγµατα είναι πολύ απλά, έχουν αναπτυχθεί ήδη

από τους συναδέλφους των υπόλοιπων πολιτικών κοµµάτων.
Κύριε Υπουργέ, βρεθήκαµε αντιµέτωποι πριν από λίγο καιρό οι

δύο µας σε µία επίκαιρη ερώτηση την οποία σας κατέθεσα, όπου
πάλι µε µία µεθόδευση ξεσηκώσατε την Ελλάδα απέναντί σας µε
τα ερασιτεχνικά σωµατεία, αποκλείοντας από τα γήπεδα τον ερα-
σιτεχνικό αθλητισµό και φτιάχνοντας µε έναν σωρό µεθοδεύσεις
ό,τι µπορεί να φανταστεί ανθρώπου νους.

Αναγκαστήκατε και το πήρατε, βέβαια, πίσω, όταν σας έστει-
λαν τα µηνύµατα ο απλός ο κόσµος, οι απλοί αθλητές, οι άνθρω-
ποι της καθηµερινότητας, των απλών χωριών, οι άνθρωποι που
δεν είχαν συµφέροντα να συνδεθούν µαζί σας µε τίνι τρόπο πο-
λιτικό.

Τώρα τι είναι πάλι αυτά, κύριε Αυγενάκη; Κόβετε και ράβετε
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στο πλαίσιο των δικών σας πολιτικών συµφερόντων όλα αυτά τα
οποία σας κατήγγειλε, αυτά τα οποία άκουσα σήµερα; Με λεπτο-
µέρειες εννοώ άκουσα, γιατί γνωρίζαµε το περίγραµµα, εδώ ήταν
εκπληκτικές οι λεπτοµέρειες που κατατέθηκαν από την κ. Σακο-
ράφα και από τον κ. Συντυχάκη. Μπορείτε, αλήθεια, να συνεχίσετε
να είστε Υπουργός, αν δεν απαντήσετε σε αυτά; Είναι δυνατόν να
συνεχίσετε να λέτε σε εµάς ότι υπηρετείτε το συγκεκριµένο σας
πόστο, το Υπουργείο σας, το Υφυπουργείο Αθλητισµού και σας
καταγγέλλουν την ίδια ώρα για µία απίστευτη µε- θόδευση, ότι βά-
ζετε στην «κρεατοµηχανή»; Έτσι σας είπανε, κύριε Υπουργέ. Μπο-
ρείτε να φύγετε από αυτή την Αίθουσα της Ολοµέλειας του
ελληνικού Κοινοβουλίου, πριν µας πείτε για όλα τα καταγγελλό-
µενα εναντίον σας, ότι έρχεστε να κόψετε και να ράψετε ακόµα
µία φορά κατά το δοκούν, για να εξυπηρετήσετε δικούς σας αν-
θρώπους και δικά σας συµφέροντα; Αυτό κάνετε, λοιπόν;

Και υπάρχει και ένα άλλο ερώτηµα: Μέχρι πότε θα τα κάνετε
όλα αυτά; Μέχρι πότε θα επιδεικνύετε αυτή ακριβώς την πορεία
και αυτή ακριβώς τη µεθόδευση;

Θέλουµε απαντήσεις σε όλα όσα έχουν ακουστεί σήµερα. Είναι
συγκλονιστικά και βεβαίως, οφείλετε ένα προς ένα να τα απαντή-
σετε, κύριε Υπουργέ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Ραγκούση, έχετε

τον λόγο για δύο λεπτά αυστηρά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Αυγενάκη, τώρα όποιος βρι-

σκόταν στη θέση σας και αντιµετώπιζε αυτή την κοινοβουλευτική
κατακραυγή και αισθανόταν ότι έχει διαπράξει το ελάχιστο αυτών
που ακούσατε ότι σας καταλογίζουν, θα έπρεπε να είχε ζητήσει
συγγνώµη, να είχε καταθέσει την παραίτησή του και να είχε φύγει
από την Αίθουσα της Βουλής.

Εσείς, όµως, κύριε Αυγενάκη, ξέρετε πολύ καλά ότι αυτό που
κάνετε δεν είναι προσωπικό σας αποτέλεσµα, αλλά είναι µοντέλο
διακυβέρνησης Μητσοτάκη. Αυτά όλα που περιγράφησαν εδώ
για τον κ. Ποµάσκι και γενικά για την κακοµεταχείριση των αθλη-
τικών θεσµών από την Κυβέρνηση Μητσοτάκη είναι απλώς µία µι-
κρογραφία του τι γίνεται σε όλο το εύρος, σε όλο το µήκος και
σε όλο το πλάτος του κρατικού µηχανισµού από την Κυβέρνησή
σας. Γι’ αυτό και στην πραγµατικότητα λύση δεν είναι µόνο εσείς
να αναλάβετε τις ευθύνες σας και να φύγετε, κύριε Αυγενάκη,
είναι συνολικά να φύγετε ως Κυβέρνηση, γιατί ό,τι πιάνετε στα
χέρια σας -µε ό,τι καταπιάνεστε- δεν υπακούει σε αρχές και αξίες,
δεν υπακούει σε κανόνες. Δεν λειτουργείτε µε κανόνες σε αυτή
τη χώρα παρά µόνο µε έναν κανόνα, του ποιος είναι δικός σας
και πώς θα καταφέρετε να ευνοήσετε τους δικούς σας και κάθε
ιδιοτέλεια που είτε αυτοί είτε εσείς κάθε φορά που βάζετε µία
υπογραφή έχετε στο πίσω µέρος του µυαλού σας, πάσης φύ-
σεως ιδιοτέλειες, από τις πολιτικές ιδιοτέλειες µέχρι τις οικονο-
µικές ιδιοτέλειες και τα σκάνδαλα που µαστίζουν και την Κυβέρ-
νηση και το κόµµα σας.

Κύριε Αυγενάκη, είσαστε ένα παράδειγµα προς αποφυγήν, που
όσο πιο γρήγορα φύγετε από τα ηνία αυτής της χώρας τόσο πιο
γρήγορα αυτή η χώρα θα µπορέσει να ξαναδεί το µέλλον της µε
ελπίδα και κυρίως να κοιτάξει κάθε χώρος ξεχωριστά πώς θα
µπορέσει να εγκαταστήσει κάποιους αµοιβαία, κοινά αποδεκτούς
κανόνες λειτουργίας, βασισµένους, όµως, σε αρχές, όπως η αξιο-
κρατία και όπως η διαφάνεια.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Αυγενάκη, έχετε
τον λόγο. Παρακαλώ, όσο το δυνατόν συντοµότερα.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, να
διευκρινίσουµε ότι πήρατε τον λόγο για µία υπουργική απόφαση
και για µία διάταξη που έχουµε περάσει δυόµισι χρόνια πριν, την
οποία όλοι όσοι πήρατε τον λόγο -όλα τα κόµµατα µάλλον που
πήρατε τον λόγο- την είχατε καταψηφίσει. Δηλαδή, η µέγιστη
υποκρισία σήµερα!

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Και αυτό σας απαλλάσσει; 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Ήρεµα, σας άκουσα πολύ προσεκτικά, αγαπητέ
κύριε Συντυχάκη.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Αυτό που κάνουµε εµείς είναι
έντιµο, αυτό που κάνετε εσείς τώρα είναι ανέντιµο!

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε, θα βάλετε τάξη ή θα µιλάτε στο
κινητό σας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σας παρακαλώ τώρα, να
ολοκληρώσουµε κάποτε. Δεν γίνεται! Δηλαδή, καθένας να πει την
άποψή του, αλλά τι είναι αυτό;

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ που µου δίνετε το δικαίωµα αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Δεν σας δίνω το δι-
καίωµα, έχετε το δικαίωµα.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Επαναλαµβάνω, λοιπόν, για όσους δεν άκουσαν:
Ακούσαµε να µιλάει εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25, του ΠΑΣΟΚ, του
ΣΥΡΙΖΑ και του ΚΚΕ για µία διάταξη που πριν από δυόµισι χρόνια
ψηφίσαµε και την οποία καταψήφισαν όλα τα κόµµατα που πήραν
τον λόγο, οι Εκπρόσωποί τους. Ένα το κρατούµενο.

Δεύτερον, άκουσα τον κ. Συντυχάκη να λέει για την αθλητική
οικογένεια. Να µιλάει η κ. Σακοράφα για την αθλητική οικογένεια
το καταλαβαίνω. Υπήρξε λαµπρό στέλεχός της, ενεργή αθλητικά
και ενεργή διοικητικά, αλλά εσείς να µιλάτε; Νοµίζω ότι το έχετε
κάνει πάρα πολλές φορές…

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ενώ εσύ τι ήσουν;
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Εσείς τον αθλητικό χώρο τον έχετε

καταπλήξει, τον έχετε µαγέψει!
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Και αστοχείτε διαρκώς, διότι έρχεστε εδώ πέρα και
είστε απολύτως αδιάβαστοι.

Παρακαλώ πολύ, λίγο ευγένεια! Σας άκουσα πολύ προσεκτικά
όλους.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Θα µας απαγορεύσετε τώρα και
να µιλάµε εδώ στη Βουλή;

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Ένα λεπτό, ήρεµα! Κύριε Πρόεδρε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τώρα, πέραν των άλλων,
δύο Βουλευτές Ηρακλείου που φαντάζοµαι ότι γνωρίζονται και
πιο καλά και µπορεί να έχουν και µεταξύ τους πιο παλιά…

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Και συνεχίζω, λοιπόν.

Έχω τον λόγο, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Παρακαλώ, συνεχίστε,

κύριε Αυγενάκη!
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Ωραία, βάλτε τάξη, όµως, να υπάρξει ηρεµία!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Προσπαθώ µε κάποιον

τρόπο να σταµατήσω τις διακοπές, για να µπορέσετε να µιλήσετε
ολοκληρωµένα.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ.

Ερχόµαστε, λοιπόν και λέµε: ΣΕΓΑΣ.
Κυρία Σακοράφα, λέτε ψέµατα σε ό,τι αφορά στα χρήµατα. Τα

χρήµατα που µπήκαν στο ταµείο του ΣΕΓΑΣ το έτος που µας πέ-
ρασε ήταν συνολικά 3.332.762 ευρώ συν τα χρήµατα…

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Αφήστε
τα αυτά! Τον αρχικό προϋπολογισµό να πείτε!

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Παρακαλώ πάρα πολύ, ακούστε λίγο, µη µε διακό-
πτετε!

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Πήρατε
1 εκατοµµύριο ευρώ από τον αρχικό προϋπολογισµό! Τέλος τα
ψέµατα, κύριε Υπουργέ!

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Λέτε ψέµατα και είναι ντροπή να λέτε ψέµατα σε
αυτή την Αίθουσα.

Το τελικό ποσό…
Επαναλαµβάνω, ήρεµα, όχι επαναστάσεις εδώ µέσα, όχι επα-

ναστάσεις, αυτά αλλού. Εδώ σας άκουσα, θα ακούσετε.
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Αφήστε

τα αυτά! Πήρατε 1 εκατοµµύριο ευρώ, τέλος τα ψέµατα, κύριε
Υπουργέ!
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ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Ήρεµα, σας παρακαλώ πάρα πολύ, κρατήστε την
ψυχραιµία σας. Λέτε ψέµατα! Ψεύδεστε και είναι ντροπή! Είναι
ντροπή!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Να ηρεµήσουµε όλοι µε
κάποιο τρόπο και να ολοκληρώσει ο καθένας αυτά που θέλει να
πει, σωστά ή λάθος. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Υπάρχουν αδιαµφισβήτητα στοιχεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σωστά ή λάθος για τον
άλλον. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Το τελικό νούµερο, το τελικό ποσό που κατετέθη
στο ταµείο του ΣΕΓΑΣ το έτος που πέρασε ήταν 3.332.362 ευρώ.
Χρήµατα που προήλθαν και από την τακτική επιχορήγηση και από
την έκτακτη επιχορήγηση µέσω της φορολόγησης των στοιχηµα-
τικών εταιρειών. 

Η έκτακτη χρηµατοδότηση είναι ύψους 200.000 ευρώ για την
επισκευή της εγκατάστασης του ΣΕΦ. Εδώ δεν µπαίνω στη δια-
δικασία να συζητήσω. Έπρεπε να το κάνουµε. Έπρεπε να το κά-
νετε. Δεν το κάνατε, όµως. Το κάναµε, όµως, γιατί θέλαµε το
καλό του στίβου. Την ίδια στιγµή που το προηγούµενο έτος, το
2021, το ποσό που είχε πάρει ο στίβος ήταν µόλις 2.715.000
ευρώ, έναντι 3.332.000 ευρώ. Τα συµπεράσµατα και τα νούµερα
µιλάνε από µόνα τους. 

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Πόσα εί-
χατε κόψει από την προηγούµενη χρονιά; 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Σας παρακαλώ πολύ. Τώρα παραφέρεστε και είναι
ντροπή. Προεδρεύετε κατά καιρούς και γνωρίζετε πολύ καλά τι
σηµαίνει να διακόπτετε τον οµιλητή.

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): …(Δεν
ακούστηκε).

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Ήρεµα. Κρατήστε την ψυχραιµία σας. Καταλα-
βαίνω. Δεν µπορείτε να ακούτε την αλήθεια. 

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): …(Δεν
ακούστηκε).

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Εδώ δεν είναι ΣΕΓΑΣ. Εδώ είναι Βουλή των Ελλή-
νων. Καταλάβετε, λοιπόν, ότι εδώ θα µάθετε να ακούτε. Κι όταν
λέτε ψέµατα και ξεµπροστιάζεστε να το ακούνε όλοι. Λοιπόν, αρ-
κετά το ψέµα. 

Συνεχίζω, κύριε Πρόεδρε, εφόσον µου έχετε δώσει τον λόγο. 
Η υπουργική απόφαση την οποία συζητάµε αφορά τις πενήντα

έξι οµοσπονδίες όχι την εξής µία.
Για όλες τις ανακρίβειες που είπε η κ. Σακοράφα θέλω να πω

το εξής. Τον κ. Ποµάσκι, τον σέβοµαι και τον τιµώ. Δεν τον ανα-
γνωρίζω µόνο εγώ, αλλά όλη η αθλητική κοινότητα και όχι µόνο.
Σε παγκόσµιο επίπεδο, οµολογουµένως, είναι ένας από τους κο-
ρυφαίους προπονητές µε πάρα πολύ πλούσιο βιογραφικό σε επι-
τυχίες. Είµαστε περήφανοι για τη δουλειά την οποία κάνει.
Ωστόσο, όµως, ο κ. Ποµάσκι είναι και αµειβόµενος οµοσπονδια-
κός προπονητής. Κάτι το οποίο εκ των πραγµάτων θα είχε κώ-
λυµα. Να εκπροσωπεί ένας αµειβόµενος υπάλληλος της
οµοσπονδίας τη διοίκηση της οµοσπονδίας. Κι αυτό δεν αφορά
µόνο στον ΣΕΓΑΣ. Είναι οριζόντιος περιορισµός και για τις πενή-
ντα έξι αθλητικές οµοσπονδίες. Παρακαλώ πάρα πολύ, µην κά-
νετε λάθη και κυρίως, µην προσπαθήσετε να εξαπατήσετε όσους
µας παρακολουθούν αυτή την ώρα. 

Δεύτερον. Επαναλαµβάνω για τρίτη φορά ότι τιµώ και σέβοµαι
τον κ. Ποµάσκι. Είχα πραγµατοποιήσει συνάντηση µε τον ίδιο και
µάλιστα σε ένα ζήτηµα για το οποίο έχει µια αγωνία. Και δικαίως
έχει αγωνία. Πρόκειται για την ποιότητα και για το ρυθµό εξέλιξης
στιβικών έργων σε όλη την Ελλάδα. Τον ενηµέρωσα αναλυτικό-
τατα. Του κατέθεσα, φυσικά, µία ολόκληρη λίστα µε τα έργα τα
οποία τρέχουν σε συνεργασία µε το Υπουργείο Εσωτερικών, µε
τον Μάκη Βορίδη και µε τον Στέλιο Πέτσα, τα οποία φτάνουν σή-
µερα περίπου στα εκατό στιβικά έργα σε εξέλιξη µε κορυφαίο
βέβαια το στιβικό έργο αντικατάστασης των ταρτάν του ΟΑΚΑ µε
6 εκατοµµύρια ευρώ προϋπολογισµό, το οποίο φυσικά, έγινε

µετά από είκοσι ολόκληρα χρόνια. Θα µου πείτε «φτάνει αυτή η
δουλειά;». Όχι σας λέω. Όντως ο αθλητισµός είχε παραµεληθεί
για πάρα πολλά χρόνια. Και φυσικά, ο ρόλος, η γνώση, η τεχνική
σπουδή, οι λεπτοµέρειες στις ιδιαιτερότητες που γνωρίζει τόσο
ο ίδιος ως προπονητής όσο και µία τεχνική επιτροπή, αν θυµάµαι
καλά, όπως την είχε ονοµάσει, µέσα στον ΣΕΓΑΣ ήταν απολύτως
απαραίτητη για να συνεργαστούµε και να τρέξουν τα πράγµατα
καλύτερα και πιο ποιοτικά. Άρα, λοιπόν, η συνεργασία µας είναι
δεδοµένη. Καµµία αµφισβήτηση. Ίσα-ίσα που δηµόσια το λέω και
το έχω πει πολλές φορές και επαναλαµβάνω, τιµούµε και σεβό-
µαστε. 

Σε ό,τι αφορά στο θέµα της υπουργικής αποφάσεως η διευ-
κρίνιση η οποία βγήκε σε µία διάταξη, την οποία -επαναλαµβάνω-
εσείς καταψηφίσατε, αφορά στην ανάγκη πανελλαδικής εκπρο-
σώπησης των σωµατείων είτε προπονητών είτε αθλητών. Πανελ-
λαδικής. Και έχει να κάνει µε την αντιπροσωπευτικότητα του
εκπροσώπου του ενός ή του άλλου κλάδου. Θέλουµε, λοιπόν, µε
κάθε τρόπο οι προπονητές ή οι αθλητές οι οποίοι θα συµµετέ-
χουν στις διοικήσεις των πενήντα έξι οµοσπονδιών –δεν υπάρχει
κάποια φωτογραφική για την τάδε και όχι για τη δείνα οµοσπον-
δία- να έχουν µια αντιπροσωπευτικότητα. Γίνεται για πρώτη
φορά. Χαιρόµαστε γι’ αυτή τη διάταξη. Είναι µία µεταρρύθµιση
που καταψηφίστηκε από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Πι-
στεύουµε σε αυτή τη διάταξη, πιστεύουµε σε αυτή τη συνεργασία
µεταξύ των προπονητών και των αθλητών. 

Εδώ κάνω µια υπέρβαση. Θυµίζω, ότι οι εισηγήσεις που τότε
είχαν φτάσει δειλά-δειλά σε εµάς ήταν να υπάρχει δικαίωµα έστω
παρουσίας εκπροσώπων των αθλητών στις διοικήσεις των οµο-
σπονδιών. Είπαµε όχι. Κάναµε ένα άλµα παραπάνω, όχι βήµα. Και
σήµερα οι εκπρόσωποι των αθλητών ή των προπονητών έχουν
δικαίωµα παρουσίας, λόγου και ψήφου. Άρα, ενδυναµώσαµε
ακόµα περισσότερο την παρουσία τους µέσα στα διοικητικά πρά-
γµατα όλων ανεξαιρέτως των οµοσπονδιών της χώρας µας. Γι’
αυτόν τον λόγο και θεωρώ ότι όλα αυτά τα οποία ακούστηκαν,
όπως και οι φράσεις που ειπώθηκαν σήµερα το πρωί, αγαπητή κ.
Σακοράφα, για χυδαία πραγµατικότητα, για τον βίο του κ. Αυγε-
νάκη, για το αµείλικτο κοµµατικό κράτος της δεκαετίας του 1950,
για το µέληµά µου -το δικό µου όπως λέτε εσείς- που από την
πρώτη στιγµή µέχρι και σήµερα δεν είναι η ανάπτυξη του αθλη-
τισµού και όλα τα ωραία λόγια, έφερε τη διάταξη για τα ηλικιακά
όρια. 

Για να καταλάβω, µετά από όλα αυτά που έχουν συµβεί, που
έχουν ακουστεί όλα αυτά τα χρόνια και για την ανανέωση που,
πραγµατικά, υπήρξε σε επίπεδο διοικήσεων των οµοσπονδιών,
εσείς ακόµη εµµένετε στην ανάγκη παραµονής των ορίων ή των
διατάξεων ή της προηγούµενης καταστάσεως; Δηλαδή, κακώς
βάλαµε όρια; Κακώς υπήρξε διοικητική ανανέωση σε όλες τις δι-
οικήσεις των οµοσπονδιών άρα και στη δικιά σας; Αντιλαµβάνε-
στε, λοιπόν, ότι εδώ φάσκετε και αντιφάσκετε. Παρ’ όλα αυτά,
όµως, εγώ µε σεβασµό σας λέω πάντοτε ότι είµαστε στη διάθεσή
σας. 

Κακώς, όµως, µεταφέρω µια συζήτηση µεταξύ µιας οµοσπον-
δίας µε την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Αθλητισµού στο Κοι-
νοβούλιο. Είµαστε, όµως, διατεθειµένοι και µε τη µία ιδιότητα που
έχετε και µε την άλλη, αγαπητή κυρία Σακοράφα, µε την ιδιότητα
της Βουλευτού και της Αντιπροέδρου της Βουλής αλλά και µε
την ιδιότητά της Προέδρου του ΣΕΓΑΣ… Παρεµπιπτόντως, αν
είχε περάσει η διάταξη για τις ανανεώσεις πιθανότατα να µην
ήσασταν σήµερα Πρόεδρος του ΣΕΓΑΣ. Γιατί κανείς δεν τολ-
µούσε, φυσικά, να φανταστεί τον εαυτό του ως ικανότερο των
συγκεκριµένων προσώπων που ηγούνταν για πάρα πολλά χρόνια
της διοίκηση του ΣΕΓΑΣ και πολλών άλλων οµοσπονδιών, να εκ-
δηλώσει το ενδιαφέρον και να µπει µπροστά. Εµείς χαιρόµαστε
για την ανανέωση που έχει υπάρξει σε όλες τις συνθέσεις των δι-
οικητικών συµβουλίων των οµοσπονδιών. Ήταν µία τοµή η οποία
πέτυχε. Όπως τοµή είναι και η αντιπροσωπευτική εκπροσώπηση
αθλητών και προπονητών. 

Σε ό,τι αφορά στη λειτουργία του «Χίλωνα» και την κατανοµή
των χρηµάτων να πω ότι υπήρχαν κριτήρια που συζητήθηκαν και
µια και δυο και τρεις φορές. Βάσει αυτών των κριτηρίων οι τακτι-
κές χρηµατοδοτήσεις διαµορφώθηκαν σύµφωνα µε αυτά τα κρι-
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τήρια τα οποία συζητήσαµε και τις δύο χρονιές µε τις διοικήσεις
των οµοσπονδιών. Αν κρίνετε ότι πρέπει να υπάρξει βελτίωση και
αυτών των κριτηρίων πάλι είστε ευπρόσδεκτοι. Πάλι είστε ευ-
πρόσδεκτοι. Δεν έχω κάτι άλλο να σας πω. Πραγµατικά, µέσα
από την καρδιά µου. Κι αν ενοχλείστε για τον διάλογο δεν είδα
προηγουµένως να ενοχλείστε που έπαιρναν τον λόγο οι συνάδελ-
φοί σας. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, πόση ώρα να αντέξει
το Κοινοβούλιο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Με συγχωρείτε. Κι εσείς,
κυρία Λιακούλη, πρώτη. Τέτοιου είδους υποδείξεις και παρατη-
ρήσεις προς το Προεδρείο δεν είναι δεκτές. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Δεν είναι παρατήρηση, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε
Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Λοιπόν, εγώ λέω το εξής.
Δεν θα κάνουµε και δεύτερο γύρο. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο
επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ποιο είναι το προσωπικό;
Εκπροσωπείτε τον κ. Ποµάσκι; Σας έβρισε κάποιος; Το ίδιο θα
µπορούσε να πει και ο κ. Αυγενάκης. Εγώ για ένα λεπτό θα σας
δώσω τον λόγο. Και µετά θα µιλήσει ο κ. Αυγενάκης για τελευταία
φορά και τελειώσαµε. Δεν γίνεται αλλιώς. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Να εξηγήσω το προσωπικό; 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Εξαντλήθηκε το θέµα. Δεν

είναι κοινοβουλευτικός έλεγχος, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ηρεµήστε, κύριε Θεο-

χάρη. 
Παρακαλώ, πείτε µου το προσωπικό, κύριε Συντυχάκη.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ο κ. Αυγενάκης κάνοντας τοπο-

θέτηση µετά από τις τοποθετήσεις όλων των υπολοίπων είπε ότι
εγώ δεν δικαιούµαι να µιλώ για τα αθλητικά πράγµατα. Άρα, λοι-
πόν, νοµίζω ότι οφείλω να δώσω µία απάντηση. Είναι επί προσω-
πικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Αυτό είναι προσωπικό
«τραβηγµένο» από όλες τις πλευρές, γιατί και εσείς είπατε «εσύ
δικαιούσαι;» Εγώ λέω να µιλήσει ένα λεπτό η κ. Σακοράφα, ένα
λεπτό ο κ. Αυγενάκης και να κλείσουµε. Σας παρακαλώ πολύ, δη-
λαδή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνε-
δρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι
πέντε µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το 2ο Γυµνάσιο Νέας Ιωνίας Μαγνησίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Πέσατε πάνω σε µία έντονη στιγµή, αλλά αυτό είναι συνηθι-
σµένο για τη Βουλή. 

Κυρία Σακοράφα, έχετε τον λόγο. 
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα καθυστερήσω πάρα πολύ. Ειλικρινά δεν θα καθυστε-

ρήσω, αλλά δεν νοµίζω ότι είναι κάτι το οποίο δεν πρέπει να συ-
ζητηθεί σε αυτή την Αίθουσα, γιατί είναι ο κύριος Υπουργός εδώ
που έβγαλε µία υπουργική απόφαση. Εγώ είµαι Βουλευτής. Μπο-
ρεί να είµαι Πρόεδρος οµοσπονδίας, αλλά και ως Βουλευτής έρ-
χοµαι και λέω, κύριε Υπουργέ, δεν έχετε κανένα δικαίωµα όποτε
θέλετε να βγάζετε υπουργικές αποφάσεις και να αλλάζετε τους
δικούς σας νόµους. Αυτό λέω.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Έχω όλο το δικαίωµα.

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Μισό
λεπτό, κύριε Υπουργέ. Σας παρακαλώ, για να τελειώσουµε ήρε-
µα. 

Είπατε ότι δεν ψηφίσαµε τον νόµο που φέρατε. Φυσικά και δεν

τον ψηφίσαµε, γιατί µε τον τρόπο που νοµοθετήσατε, δηµιουρ-
γήσατε όλα αυτά τα προβλήµατα. Παρ’ όλα αυτά, όµως, είµαστε
υποχρεωµένοι να εφαρµόζουµε τον νόµο που εσείς φέρατε και
ψηφίστηκε απ’ αυτό το Κοινοβούλιο. Και αυτό κάναµε στην οµο-
σπονδία, κύριε Υπουργέ. 

Έρχεστε, όµως, εκ των υστέρων και λέτε: «Μα, εµένα δεν µου
αρέσει έτσι όπως έγινε. Για πάµε τώρα να τα αλλάξουµε και να
τα βολέψουµε µε τον τρόπο που θέλουµε και να βάλουµε αυτούς
που θέλουµε µέσα.». Και λέω και πάλι, δεν θέλετε να σας θυµίσω
και είπα ότι γύρισα σελίδα σε ό,τι έγινε προεκλογικά. Ξαναλέω,
σε ό,τι έγινε και µη µε βάζετε τώρα σε αυτή την Αίθουσα να πω
πράγµατα που δεν πρέπει. Απειλές, εκβιασµοί, σωµατεία. 

Τι θέλετε να πω, κύριε Υπουργέ; Για τις οµοσπονδίες; Το ξέ-
ρετε πολύ καλά. Το ξέρετε! Να µην πω ότι επί έξι µήνες είχα την
Οµοσπονδία του ΣΕΓΑΣ µε 40.000 ευρώ στο ταµείο και δεν είχε
να πληρώσει κανέναν, γιατί έτσι, ήσασταν θυµωµένος µε τους
προηγούµενους και νοµίζατε ότι η καινούργια διοίκηση συνεχί-
ζουµε αυτή τη διαδικασία. Κάνω λάθος; Διαψεύστε µε! 

Μου λέτε ότι δώσατε λεφτά στην οµοσπονδία, 3 εκατοµµύρια
ευρώ; Τι λέτε; Για πάµε στον «Χίλωνα» να δούµε. Είναι 2.400.000
ευρώ φέτος; Μπα, δεν είναι, 2.200.000 ευρώ είναι. Μας κόψατε
500.000 ευρώ και άλλες 500.000 ευρώ πέρυσι. Και ήρθατε µε το
«ΣΤΟΙΧΗΜΑ», που δεν το δίνετε εσείς, το δίνει το Υπουργείο Οι-
κονοµικών, που δεν είναι θεσµοθετηµένο και του χρόνου µπορεί
να µας πουν: «Πάρτε 300.000 ευρώ να τελειώνουµε» και νοµίζετε
εσείς ότι µε αυτόν τον τρόπο θα σταθούν τα σωµατεία και οι σύλ-
λογοι και οι µεγάλες οµοσπονδίες και θα κάνουν αθλητισµό τα
παιδιά; Εκτός κι αν έχετε αποφασίσει ότι ο αθλητισµός είναι για
τους ελάχιστους, είναι προνόµιο για τους λίγους. Όχι, είναι για
τους πολλούς, κύριε Υπουργέ. 

Εγώ γεννήθηκα και θα πεθάνω στον αθλητισµό. Γεννήθηκα
αθλήτρια, µεγάλωσα, σπούδασα, έφαγα τα τρία τέταρτα της
ζωής µου µέσα στα γήπεδα και δεν θα επιτρέψω σε κανέναν, µα
σε κανέναν, να µε κάνει να φύγω από αυτή την οµοσπονδία απο-
τυχηµένη.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Αυγενάκη, έχετε
τον λόγο.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Θα είµαι σύντοµος. 

Μιας και δεν αναφέρθηκα προηγουµένως -και τώρα αποφεύγω
να αναφερθώ- περί της παραιτήσεώς σας, που είπατε προηγου-
µένως. Εάν το εννοείτε, να το κάνετε επίσηµα στο διοικητικό συµ-
βούλιο, όπου εκεί αναφέρεστε, όχι σε µένα. Περί της παραιτή-
σεως, δεν είναι δικιά µου δουλειά ούτε να την κάνω δεκτή ούτε
να την απορρίψω. Άρα, λοιπόν, εντυπωσιασµοί και θεατρινισµοί
αλλού, όχι σε αυτή την Αίθουσα. 

Δεύτερον, σε ό,τι αφορά στο εάν έχω δικαίωµα και µε ποιο δι-
καίωµα εγώ εκδίδω υπουργικές αποφάσεις, αυτό είναι αναφαί-
ρετο δικαίωµα µου. Ψεύδεστε για δεύτερη φορά. Είναι αναφαί-
ρετο δικαίωµα του Υπουργού να βγάζει υπουργικές αποφάσεις
και να διευκρινίζει το πλαίσιο µίας διατάξεως που ψηφίστηκε στη
Βουλή και εσείς καταψηφίσατε. 

Έχω ένα ερώτηµα προς εσάς και εάν ο κύριος Πρόεδρος το
επιτρέπει, να µας απαντήσετε: Ακόµη και σήµερα, είστε υπέρ ή
κατά της συµµετοχής αθλητών και προπονητών στις διοικήσεις
των οµοσπονδιών; 

Συνεχίζω, λοιπόν…
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Σας το

είπα, το εφαρµόσαµε και µε τους αθλητές και µε τους προπονη-
τές.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Κυρία Σακοράφα, µάθετε και να ακούτε. Είναι κακό
αυτό που κάνετε. Σας άκουσα πολύ προσεκτικά. 

Τρίτον, είπατε ότι δεν υπάρχει πουθενά θεσµοθετηµένο και
καµµία δέσµευση του Υπουργείου Οικονοµικών. Είστε αλλού! Λυ-
πάµαι, αλλά είστε αλλού. Υπάρχει διάταξη, υπάρχει νόµος και
δευτερογενή νοµοθεσία, δηλαδή ΚΥΑ µεταξύ του Υπουργείου Οι-
κονοµικών και του Υπουργείου Αθλητισµού, βάσει της οποίας δια-
τάξεως και ΚΥΑ συγκεντρώνεται ποσό µε συγκεκριµένο τρόπο
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από τη φορολόγηση των κερδών των στοιχηµατικών εταιρειών
και αυτό το ποσό το Υπουργείο Αθλητισµού µε ΚΥΑ αναλαµβάνει
να το κατανείµει µε απόλυτη δικαιοσύνη και διαφάνεια. Το 50%
κατανέµεται στον επαγγελµατικό αθλητισµό και το 50% στον ερα-
σιτεχνικό αθλητισµό. Ποιος σας είπε ότι είναι στον αέρα; Είστε
αλλού για αλλού. Παρακαλώ πολύ, ενηµερωθείτε.

Και χαίροµαι πάρα πολύ, χαίροµαι πάρα πολύ, ειλικρινά, που
δεν αµφισβητήσατε τα νούµερα, δηλαδή 3.332.000 ευρώ συν την
έκτακτη χρηµατοδότηση για το ΣΕΦ για τον χρόνο που µας πέ-
ρασε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Μάλιστα.
Κύριε Βαρουφάκη, σας ευχαριστώ που αφήνετε να προηγηθεί

Βουλευτής. 
Ο κ. Συρµαλένιος έχει τον λόγο.
Η κ. Σακοράφα µπορεί να έρθει στο Προεδρείο και προχω-

ράµε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και
ευχαριστώ και τον Πρόεδρο του ΜέΡΑ25 που µου παραχώρησε
τη θέση του, καθώς λόγοι αναχώρησης από τον Πειραιά µε υπο-
χρεώνουν να τοποθετηθώ πολύ γρήγορα. 

Επανέρχοµαι, λοιπόν, στα θέµατα της πολυεπίπεδης διακυβέρ-
νησης που συζητάµε σήµερα και θα αναφερθώ αποκλειστικά στο
πρώτο κοµµάτι του νοµοσχεδίου. 

Είναι προφανές ότι η αναγκαιότητα της πολυεπίπεδης διακυ-
βέρνησης είναι επιτακτικό αίτηµα πάρα πολλών χρόνων. Σε ποιο
επίπεδο; Προφανώς στον σαφή διαχωρισµό και στον καταµερι-
σµό αρµοδιοτήτων ανάµεσα στα διάφορα επίπεδα της κεντρικής
διοίκησης και της αυτοδιοίκησης όλων των βαθµών. Μόνο που
σε ό,τι αφορά στην αυτοδιοίκηση, για τη δική µας αντίληψη, η
αυτοδιοίκηση δεν είναι µόνο ή αποκλειστικά επίπεδο διοίκησης.
Για εµάς, η αυτοδιοίκηση είναι και διοίκηση σε χωρικό και τοπικό
επίπεδο, που όµως, εκλέγεται από τον λαό και, εποµένως, είναι
κύτταρο λαϊκής εξουσίας και ταυτόχρονα ένα κύτταρο δηµοκρα-
τίας. 

Σας άκουσα, κύριε Υπουργέ, σε µία επιτροπή που παρακολου-
θούσα, που είπατε: «Τι κάνατε εσείς στα τεσσεράµισι χρόνια που
κυβερνήσατε ως ΣΥΡΙΖΑ σε αυτό το θέµα;». Μας είπατε, µηδέν
και µας δείξατε και το στρογγυλό µηδέν. Λοιπόν, η γνωστή σύ-
γκριση σε όλα τα επίπεδα, την οποία κάνετε, συγκρίνοντας ανό-
µοια πράγµατα -γιατί προφανώς έτσι σας συµφέρει-, είναι ότι
συγκρίνετε, βεβαίως, µια εποχή, τη δική µας εποχή στη µέγγενη
των µνηµονίων, µε µία άλλη εποχή, τη σηµερινή εποχή, µε απε-
λευθερωµένος τους πόρους από την Ευρωπαϊκή Ένωση και µε
δυνατότητα άσκησης ελεύθερης και αυτοτελούς διακυβέρνησης. 

Ξεχάσατε το παρατηρητήριο της αυτοδιοίκησης; Ξεχάσατε ότι
όλες οι δαπάνες είχαν τεθεί υπό τον αυστηρό έλεγχο του κεντρι-
κού κράτους και των δανειστών; Υπήρξε από τότε κάποια αντί-
στροφη πορεία; Προφανώς υπήρξε αντίστροφη πορεία µε τον
«ΚΛΕΙΣΘΕΝΗ I», τον οποίο ψηφίσαµε και µε τον οποίο προλάβαµε
και πήγαµε στις αυτοδιοικητικές εκλογές. Εσείς, όµως, καταπνί-
ξατε τον «ΚΛΕΙΣΘΕΝΗ I» εν τη γενέσει του. Πρώτη φορά στη Με-
ταπολίτευση, δηλαδή τα τελευταία πενήντα χρόνια, καταργείται
νόµος πριν προλάβει καν να εφαρµοστεί. Αυτό είναι πρωτάκου-
στο! 

Εδώ, λοιπόν, έγκειται η θεµελιώδης στρατηγική διαφορά µας.
Εσείς θέλετε τη διοίκηση και την αυτοδιοίκηση µε την εξουσία
του ενός ανδρός ή γυναικός, ενός ανθρώπου αρχή, δηλαδή πρω-
θυπουργικο-κεντρικό, περιφερειαρχο-κεντρικό, δηµαρχο-κε-
ντρικό µοντέλο, που θα έχει απεριόριστη εξουσία. Εµείς θέλουµε
συλλογικά όργανα σε όλα τα επίπεδα που θα εκφράζουν τη δη-
µοκρατικά εκλεγµένη διοίκηση, θα ελέγχονται και θα λογοδοτούν
σε αυτούς που τους εξέλεξαν. Και βεβαίως, θέλουµε η αυτοδιοί-
κηση να µην είναι το µακρύ χέρι της κεντρικής διοίκησης, αλλά
να έχει διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια, µία αυτοδιοίκηση
που θα έχει στόχο την αποκέντρωση και την περιφερειακή ανά-
πτυξη. 

Το νοµοσχέδιό σας, όχι µόνο δεν προωθεί και δεν κατοχυρώνει
την αποκέντρωση, αλλά προωθεί τη συγκέντρωση και τη θεσµο-
θετεί ακόµη παραπάνω. Στο πλαίσιο αυτά θα έπρεπε να ξεκινήσει

και µία διαδικασία αποδυνάµωσης των αποκεντρωµένων διοική-
σεων µέχρι την οριστική κατάργησή τους. Υπάρχουν συγκεκρι-
µένες προτάσεις και από την ΚΕΔΕ για το πώς θα γίνει η µετα-
φορά αρµοδιοτήτων, πόρων και προσωπικού σε όλα τα επίπεδα.
Και για να µην έχουµε παρεξηγήσεις -γιατί στο παρελθόν είχαν
υπάρξει τέτοιες-, αυτό να γίνει µε απόλυτη διασφάλιση του προ-
σωπικού των αποκεντρωµένων υπηρεσιών και µε τη µεταφορά
τους εκεί που θα πάνε οι αρµοδιότητες, είτε στον πρώτο είτε στο
δεύτερο βαθµό αυτοδιοίκησης είτε σε άλλες υπηρεσίες του κε-
ντρικού κράτους. 

Η κατανοµή και ο καθορισµός των αρµοδιοτήτων δεν µπορεί
και δεν είναι αποτέλεσµα ψηφιοποίησης ή καθαρά τεχνοκρατικών
διατάξεων. Είναι αποτέλεσµα πολιτικών αποφάσεων που κατανέ-
µουν τις αρµοδιότητες µε βάση τη δυνατότητα λήψης αποφά-
σεων στο πιο κοντινό µε τους πολίτες κάθε φορά επίπεδο.
Διατάξεις που φέρνετε στο νοµοσχέδιο, όπως το Εθνικό Συµβού-
λιο Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης, το Επιχειρησιακό Κέντρο Πο-
λυεπίπεδης Διακυβέρνησης, τα συντονιστικά όργανα υλοποίησης
δηµόσιας πολιτικής και λοιπά, µπορεί να είναι χρήσιµες, αλλά δεν
αρκούν, εάν δεν ξεκαθαρίζουµε ποια πολιτική αντίληψη υπηρε-
τούν. Και σας είπα προηγουµένως ότι υπηρετούν σαφώς τη συ-
γκέντρωση του κράτους και της διοίκησης στα χέρια κάθε φορά
ενός. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Οι αποφάσεις του Συνεδρίου του ΚΕΔΕ δίνουν µία συγκεκρι-
µένη απάντηση στο πρόβληµα. Εσείς τι κάνατε τώρα µε αυτό το
νοµοσχέδιο; Το µόνο που κάνατε είναι να εγγραφεί στο ενεργη-
τικό σας ένα ακόµα νοµοσχέδιο, το οποίο δεν πρόκειται να έχει
καµµία εφαρµογή και καµµία υλοποίηση. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εµείς ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει τώρα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΜέΡΑ25 κ. Βαρουφάκης. 

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-
στώ, κυρία Πρόεδρε. 

Και από το Βήµα της Βουλής, να ευχηθώ χρόνια πολλά και ευ-
τυχισµένο το 2023 σε όλους σας, συνάδελφοι, και ιδίως στους
ανθρώπους εκεί έξω που µας βλέπουν, αν µας βλέπουν.

Το 2022 µάς έφερε πόλεµο, µάς έφερε ακρίβεια, νέα υποχώ-
ρηση δηµοκρατικών θεσµών, νέες κακουχίες για τους πολλούς
εν µέσω πανηγυρισµών και απίστευτης αισχροκέρδειας των πολύ
λίγων, µάς έφερε, όµως, και κοντά σε ανθρώπους που αντιστέ-
κονται, που οι αγώνες τους µας ενδυναµώνουν, µας εµψυχώνουν
έτσι ώστε το 2023 να κάνουµε αυτά που πρέπει να κάνουµε υπέρ
των πολλών.

Σε λίγο καιρό, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο
θόρυβος της εκλογοµαχίας δεν θα επιτρέπει καµµία νηφάλια
εκτίµηση της κατάστασης που επικρατεί στην Ελλάδα και στην
Ευρώπη. Γι’ αυτό επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να προσφέρω
σήµερα την εκτίµηση του ΜέΡΑ25 για την κατάσταση στη χώρα
µας και για την κατάσταση στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποτέ η Ελλάδα δεν ήταν περισ-
σότερο εξαρτηµένη από ό,τι είναι σήµερα. Ποτέ ο ιδιωτικός και
δηµόσιος τοµέας µας δεν ήταν πιο βαθιά εξαρτηµένοι και χρεο-
κοπηµένοι επί της ουσίας. Παράλληλα, ποτέ η Ευρωπαϊκή Ένωση
δεν ήταν περισσότερο εξαρτηµένη και λιγότερο οικονοµικά βιώ-
σιµη από ό,τι είναι σήµερα.

Γιατί λέω ότι ο ελληνικός ιδιωτικός και δηµόσιος τοµέας είναι
πιο εξαρτηµένος και πιο χρεοκοπηµένος από ποτέ; Ήρθε η στι-
γµή για σταράτα λόγια. Έχουµε ένα δηµόσιο χρέος 400 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ, ένα ΑΕΠ, µισό από αυτό σε µια περίοδο κλι-
µακούµενων επιτοκίων, όταν ξέρουµε ότι στα τέλη της δεκαετίας
του 2020, όταν θα έχει τελειώσει η σηµερινή πιστωτική κάρτα,
την οποία εσείς του ΣΥΡΙΖΑ την ονοµάζετε «µαξιλαράκι», θα ανα-
γκαστεί το δηµόσιο –όποιος και αν είναι στην εξουσία- σε τερά-
στια δάνεια για να προβεί στις αποπληρωµές του τείχους του
χρέους που έρχεται από το 2028 και µετά. 

Θα µου πείτε, τι σας νοιάζει; Ποιος ζει, ποιος πεθαίνει µέχρι τα

6506 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τέλη της δεκαετίας του 2020, οι εκλογές να πάνε καλά! Νοιάζει
τον κόσµο εκεί έξω που δεν αντέχει πλέον να ατενίζει το µέλλον
της χρεοκοπίας του, που κουράστηκε. Νοιάζει ακόµα και τους
σοβαρούς, τους υποµονετικούς επενδυτές, ξένους και Έλληνες,
που µένουν µακριά από τη χώρα, που δεν επενδύουν σοβαρά
βλέποντας τι έρχεται στο τέλος της δεκαετίας. Και να ήταν µόνο
το υπάρχον χρέος και τα κλιµακούµενα επιτόκια!

Γνωρίζετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι σηµαίνει µία χώρα,
σαν την Ελλάδα ιδίως, να έχει ένα έλλειµµα τρεχουσών συναλ-
λαγών που να τρέχει µε ρυθµό 8% ετησίως; Να σας πω τι σηµαί-
νει. Σηµαίνει ότι ο ιδιωτικός και ο δηµόσιος τοµέας της χώρας
µαζί, οι Έλληνες και Ελληνίδες µαζί, ιδιώτες και δηµόσιο µαζί,
κάθε χρόνο 8% του συνολικού µας εισοδήµατος το δανειζόµαστε
µόνο και µόνο για να εισάγουµε αυτά που εισάγουµε, χωρίς τί-
ποτα σοβαρό να επενδύεται από αυτά στις παραγωγικές διαδι-
κασίες του µέλλοντος, για παράδειγµα το πράσινο υδρογόνο. Να
γιατί λέω ότι ποτέ η Ελλάδα δεν ήταν περισσότερο εξαρτηµένη
από ό,τι είναι σήµερα.

Και τι απαντάτε εσείς του µνηµονιακού τόξου σε αυτή την πρα-
γµατικότητα; Τίποτα απολύτως. Απλά βασίζεστε στη γενναι-
οδωρία των δανειστών, δηµοσίων και ιδιωτών δανειστών. Λέτε
και ξαναλέτε ότι η καλή Ευρώπη έχει λύσει το πρόβληµά µας,
βάζει πλάτη. Για τώρα βάζει πλάτη, υπό αποπνικτικούς όρους,
βεβαίως, για την παραγωγική βάση της χώρας. Για παράδειγµα
έχουµε 24% ΦΠΑ σε µία σπασµένη χώρα, αν είναι δυνατόν, κόκ-
κινα δάνεια που καταρρακώνουν την κοινωνία και µεταφέρουν
τον πλούτο των µικροµεσαίων στα νησιά Κέιµαν, χρηµατιστήρια
ενέργειας που στεγνώνουν την όποια ρευστότητα υπάρχει εκεί
έξω, νοικοκυριών και µικροµεσαίων, υπέρ κάποιων συγκεκριµέ-
νων ολιγαρχών.

Το κοινό αφήγηµα Νέας Δηµοκρατίας, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ είναι
ότι το πρόβληµα του χρέους είναι λυµένο και απλά τσακώνεστε
µεταξύ σας για το ποιος το έλυσε, αν το έλυσε ο κ. Βαγγέλης Βε-
νιζέλος µε τον κ. Αντώνη Σαµαρά, µε το PSI, αν το έλυσε ο κ. Τσί-
πρας µε το τρίτο και το τέταρτο µνηµόνιο, αν το έλυσε η «Μητσο-
τάκης Α.Ε.»

Αυτό το αφήγηµα, ότι έχει λυθεί το πρόβληµα του χρέους, βα-
σίζεται στην απατηλή πίστη ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση πραγµατικά
το έχει λύσει και ας δανειζόµαστε 8% του ΑΕΠ κάθε χρόνο. Η
καλή Ευρωπαϊκή Ένωση και οι ξένοι τραπεζίτες θα στηρίζουν
εσαεί τα αρπακτικά του ιδιωτικού µας τοµέα που µετατρέπουν
αυτά τα νέα δάνεια σε νέους χάρτινους πύργους την ώρα που το
πτωχευµένο κράτος µας προσποιείται ότι δεν είναι πτωχευµένο
επιδοτώντας τους ολιγάρχες της ενέργειας, των σουπερµάρκετ,
αυτούς που πήραν τα αεροδρόµιά µας, την «AEGEAN», για να
µην πω και για τους αυτοκινητόδροµους.

Σκεφτήκατε, όµως, ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση, στην οποία στη-
ρίζεστε για τα δανεικά και αγύριστα, είναι η ίδια η Ευρωπαϊκή
Ένωση στην οποία αυτό το κράτος και ο ιδιωτικός τοµέας, πριν
από το 2010, στηριζόταν και για εκείνα να δανεικά και αγύριστα;
Μέχρι που κάποια στιγµή η Ευρωπαϊκή Ένωση σταµάτησε να δα-
νείζει και µετά είχαµε κατάρρευση τόσο του δηµόσιου όσο και
του ιδιωτικού τοµέα και βέβαια, µια ανθρωπιστική κρίση που συ-
νεχίζεται σήµερα µε τη νέα λιτότητα που έχει τη µορφή της ακρί-
βειας των τιµών, αυτής της λαίλαπας, να µαστίζει τους ανθρώ-
πους µας εκεί έξω.

Αναρωτηθήκατε έστω και µια στιγµή ποια είναι η κατάσταση
στην Ευρωπαϊκή Ένωση πάνω στην οποία στηρίζεστε γι’ αυτά τα
δανεικά και αγύριστα; Συνειδητοποιείτε ότι ποτέ η Ευρώπη δεν
ήταν περισσότερο εξαρτηµένη και λιγότερο βιώσιµη από ό,τι
είναι σήµερα; Ότι το οικονοµικό µοντέλο της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης έχει καταρρεύσει; Ότι ποτέ τόσο ο ευρωπαϊκός βορράς, όσο
και ευρωπαϊκός νότος δεν ήταν λιγότερο ικανοί να προωθούν τα
συµφέροντα των λαών της Ευρώπης;

Αν ενδιαφέρεστε να δείτε γιατί η Ευρώπη ηττάται κατά κράτος
αυτή τη στιγµή που µιλάµε, σκεφτείτε το εξής. Κάποια στιγµή,
ελπίζω πολύ σύντοµα, και θα ήθελα να το ελπίζουµε όλοι µαζί,
θα αρχίσουν ειρηνευτικές διαδικασίες για τον πόλεµο στην Ου-
κρανία, είτε κρυφές είτε δηµόσιες, αλλά ελπίζουµε να αρχίσουν
και στις οποίες βεβαίως, θα πρωτοστατήσουν οι Ηνωµένες Πολι-
τείες της Αµερικής, ίσως η Κίνα, ίσως η Ινδία. Δεν υπάρχει πιθα-

νότητα να µη γίνει αυτό κάποια στιγµή. Οι συνοµιλίες αυτές, εάν
υπάρξει κατάληξη, και το γνωρίζετε γιατί το έχει πει ο ίδιος ο
Μπάιντεν, θα απαιτήσει από την Ευρωπαϊκή Ένωση να χρηµατο-
δοτήσει την ανοικοδόµηση της Ουκρανίας µε τουλάχιστον 1 τρι-
σεκατοµµύριο ευρώ. Είναι η εκτίµηση της Ευρωπαϊκής Τράπεζας
Επενδύσεων, όχι η δική µου.

Ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Ποιος
θα εκπροσωπήσει την Ευρωπαϊκή Ένωση σε αυτές τις συνοµι-
λίες; Ελπίζω όχι η κ. Φον Ντερ Λάιεν η οποία δεν εκπροσωπεί κα-
νέναν. Κοιτάξτε να δείτε το πρόβληµα. Δεν έχουµε πλέον ούτε
την Άνγκελα Μέρκελ. Δεν υπάρχει ηγεσία στην Ευρωπαϊκή Ένω-
ση. Αυτή τη στιγµή τόσο ο κ. Μακρόν, όσο και ο κ. Σολτς δεν έ-
χουν τη στήριξη της Πολωνίας, των χωρών της Βαλτικής, της Φιν-
λανδίας, της Σουηδίας για να εκπροσωπήσουν την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Και, παράλληλα, είναι δυνατόν να εκπροσωπηθεί η Ευ-
ρωπαϊκή ένωση όταν της ζητάτε να σκάσει 1 τρισεκατοµµύριο
ευρώ χωρίς το Παρίσι και τη Ρώµη;

Εκεί καταλήγουµε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης και της
Αντιπολίτευσης, σε φορολόγηση των Ευρωπαίων πολιτών και τε-
ράστιες δαπάνες χωρίς εκπροσώπηση των λαών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης στο φόρουµ που θα αποφασιστεί αυτή η χρηµατοδό-
τηση.

Πέραν του ότι αυτό είναι εξευτελιστικό για τους λαούς της Ευ-
ρώπης, είναι και µία τεράστια βόµβα στα θεµέλια της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης σε µία περίοδο αυξανόµενων επιτοκίων, µε µία
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα που πιέζεται σήµερα -το ξέρετε
αυτό- να αρχίσει να πουλάει, όχι να αγοράζει ή να µην αγοράζει,
τα κρατικά οµόλογα που έχει ήδη αγοράσει, και τα δικά µας, µε
το γερµανικό βιοµηχανικό µοντέλο να είναι καπούτ λόγω της
τιµής της ενέργειας, και βεβαίως, των προβληµάτων που έχει µε
τις εξαγωγές της Κίνας λόγω της πολιτικής της Ουάσιγκτον του
νέου ψυχρού πολέµου, µε τον Σολτς να προτείνει νέο ευρωπαϊκό
δανεισµό. 

Μην χαίρεστε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, γιατί αυτός
ο νέος ευρωπαϊκός δανεισµός δεν θα πάει σε ένα ταµείο, το
οποίο θα µεταφέρει πόρους στις ελλειµµατικές χώρες. Το θέλει
το ταµείο αυτό για να στηρίξει την καταρρέουσα γερµανική βιο-
µηχανία, µε ένα Ταµείο Ανάκαµψης να έχει αποµακρύνει ακόµη
περισσότερο την ιδέα της πολιτικής ενοποίησης από το προσκή-
νιο. 

Σε µια τέτοια περίοδο αυτή η εξευτελισµένη, κατακερµατι-
σµένη Ευρωπαϊκή Ένωση, χωρίς αιδώ, χωρίς κάποιον, τουλάχι-
στον, να είναι στο τιµόνι της θα εξαναγκαστεί από την Ουάσιγκ-
τον να πληρώσει και τα σπασµένα στην Ουκρανία, την ανοικοδό-
µηση, αλλά επιπλέον, να διαθέσει ένα µεγάλο κοµµάτι των κον-
δυλίων της κοινής αγροτικής πολιτικής στους Ουκρανούς
αγρότες. Τολµήσατε ποτέ να το συζητήσετε αυτό µε τους Έλλη-
νες αγρότες, να τους πείτε τι µέλλει γενέσθαι; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Γενικότερα, πιστεύετε πραγµατικά ότι είναι σοφό να βασίζετε

το µέλλον αυτής της χώρας στη συγκινητική πίστη σας ότι τα
εξωφρενικά χρέη του ελληνικού δηµοσίου και του ελληνικού ιδιω-
τικού τοµέα θα συνεχίζει στο διηνεκές να τα στηρίζει µια Ευρω-
παϊκή Ένωση, που οι Ηνωµένες Πολιτείες εξαναγκάζουν να βάλει
βαθιά το χέρι στην τσέπη, όχι για να βρει δισεκατοµµύρια, αλλά
για να βρει τρισεκατοµµύρια, µε µια Ευρωπαϊκή Ένωση της ο-
ποίας η Κεντρική Τράπεζα είναι εξαναγκασµένη να περιορίζει τη
ρευστότητα -ρωτήστε την κ. Λαγκάρντ- µία Ευρώπη στην οποία,
στο µόνιµο ρήγµα µεταξύ βόρειας και νότιας Ευρώπης, έχει προ-
στεθεί τώρα το ρήγµα µεταξύ ανατολικής και δυτικής Ευρώπης; 

Το ΜέΡΑ25 σας έλεγε πριν και σας το λέει και τώρα, στα τρία
κόµµατα του µνηµονιακού τόξου, η επιλογή σας της όλο και µε-
γαλύτερης εξάρτησης από τη γενναιοδωρία της Ευρωπαϊκής Κε-
ντρικής Τράπεζας, αυτό το µόνιµο «ναι σε όλα», σε αυτή την
Ευρωπαϊκή Ένωση αποτελεί υπαρξιακό κίνδυνο για τη χώρα µας.

Θυµάστε, που εν µέσω πανδηµίας, το ΜέΡΑ25 ήµασταν το µο-
ναδικό κόµµα που αναλύαµε τους λόγους για τους οποίους τα
χρήµατα από το Ταµείο Ανάκαµψης όχι µόνο θα πάνε στους ολι-
γάρχες, αλλά δεν θα προσέφερε τίποτα πανευρωπαϊκά στην υπό-
θεση της δηµοσιονοµικής και πολιτικής ένωσης; 

Θυµάστε που προτείναµε, ως ΜέΡΑ25, πράγµατα που θα είχαν
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δώσει πραγµατικές ανάσες, όχι µόνο στον δικό µας τον λαό, αλλά
και στους Γερµανούς εργαζόµενους; Θυµάστε, για παράδειγµα,
τα 2.000 ευρώ που είχαµε προτείνει για κάθε οικογένεια, όπως είχε
κάνει ο Μπάιντεν και ο Τραµπ, τα οποία θα πληρώνονταν κατευ-
θείαν από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα ή το ευρωοµόλογο
έκδοσης της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, µε το οποίο προ-
τείναµε ένα σοβαρό µέρος του εθνικού δηµόσιου χρέους ανά την
Ευρώπη, όχι µόνο του ελληνικού, να µετατρεπόταν σε ευρωπαϊκό;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Σήµερα, τουλάχιστον, κεκλεισµένων των θυρών, ακόµα και οι

προϊστάµενοί σας στις Βρυξέλλες και στο Βερολίνο συµφωνούν
µε αυτά που λέµε τώρα, µε αυτά που µόλις ακούσατε. Παραδέ-
χονται ότι εκείνες οι προτάσεις θα ήταν ευεργετικές, αντίθετα µε
αυτά που κάνανε µε το Ταµείο Ανάκαµψης. Είναι, βέβαια, προπο-
νηµένοι σε αυτά τα mea culpa oι προϊστάµενοί σας στις Βρυξέλ-
λες, στο Παρίσι, στη Φρανκφούρτη και στο Βερολίνο. Πετάνε και
ένα mea culpa, αφού έχουν κάνει πολύ κακό στους λαούς της
Ευρώπης, εφόσον, βέβαια, δεν κοστίζει τίποτα στους ολιγάρχες
που κινούν τα νήµατα τους. 

Κυρίες και κύριοι, ο µόνος τρόπος να αποφευχθούν αυτά τα
εγκλήµατα κατά των πολλών, για τα οποία µετά λένε mea culpa
-να αποδεχθούν πριν γίνουν- είναι το βέτο. Χωρίς βέτο στα Ευ-
ρωπαϊκά Συµβούλια, µε το «ναι σε όλα» η Ελλάδα θα γίνεται όλο
και λιγότερο βιώσιµη εντός µιας Ευρωπαϊκής Ένωσης, που κι
αυτή θα γίνεται όλο και λιγότερο βιώσιµη. Ακριβώς, δηλαδή, ό,τι
έγινε. Τα λέγαµε αυτά.

Γι’ αυτή την πρόταση µας για άσκηση βέτο στα Ευρωπαϊκά
Συµβούλια ένας Θεός ξέρει τι µας σούρατε, τι ευφάνταστους
τρόπους βρήκατε να µας δαιµονοποιήσετε έως ότου ήρθε ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης. Και ξεχνώντας το µόνιµο τροπάρι ότι µόνο
ψεκασµένοι, αντιευρωπαϊστές µιλάνε για βέτο στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, τι έκανε ο Κυριάκος Μητσοτάκης; Άσκησε βέτο στους
κόλπους της Ευρωπαϊκής Ένωσης υπέρ του Αλαφούζου, βέβαια,
έτσι, του Βαρδινογιάννη και των λοιπών δυνάµεων του εφοπλι-
στικού χώρου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Άσκησε βέτο για πράγµατα που θα έκαναν καλό στους πολ-

λούς εδώ στην Ελλάδα, στους πολλούς στη Γερµανία, στην Ιτα-
λία, στην Ισπανία ακόµα και στην Ολλανδία. Ούτε κατά διάνοια,
βέβαια, ε; Μία φορά ασκήσατε βέτο και αυτό υπέρ των πιο πα-
ρασιτικών προσοδοκυνηγών, πολλοί εκ των οποίων όχι µόνο δεν
ζουν στην Ελλάδα, δεν ζουν καν στην Ευρωπαϊκή Ένωση ιδίως
µετά από το Brexit, ξέρουµε που ζουν, στο Λονδίνο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τις µεγαλύτερες απειλές για
τον Κοινοβουλευτισµό είναι η έλλειψη ενδιαφέροντος από τα
αστικά κόµµατα εξουσίας για το τι µέλλει γενέσθαι µετά από τις
επικείµενες εκλογές. Το µόνο που σας νοιάζει είναι να χαϊδεύετε
τα αυτιά των πολλών, των κατατρεγµένων την ώρα που δίνετε δια-
πιστευτήρια στους ολιγάρχες για να κερδίσετε την εύνοια τους. 

Όσο για το διευθυντήριο -τη γνωστή τρόικα Βρυξελλών -
Φρανκφούρτης - Βερολίνου από την µια µεριά και, βεβαίως, από
την άλλη την Ουάσιγκτον- στο οποίο στηρίζεστε πλήρως ένα µόνο
ενδιαφέρει αυτούς τους προϊσταµένους σας να προκύψει µια συ-
γκυβέρνηση που να συνεχίζει το µόνιµα αδιέξοδο «ναι σε όλα».
Αυτό τους ενδιαφέρει και το µόνο που νοιάζει τα στελέχη του πο-
λιτικού προσωπικού αυτού του «ναι σε όλα» είναι µια καρεκλίτσα
σε µια κυβερνησούλα όσο πιο κοντά στο Μαξίµου γίνεται. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτόν τον απρόβλεπτο κόσ-

µο ένα πράγµα µπορούµε να προβλέψουµε ότι η επιδείνωση της
ευρωπαϊκής κρίσης είναι εδώ, ότι στα ευρωπαϊκά κέντρα εξου-
σίας το γνωρίζουν αυτό, ότι η επόµενη ελληνική συγκυβέρνηση
θα πρέπει να διαχειριστεί τις τραγικές επιπτώσεις αυτής της επι-
δείνωσης µε νέα λεηλασία της πλειοψηφίας των Ελλήνων και ότι
οι µόνοι κερδισµένοι θα είναι η ίδια ντόπια και ξένη ολιγαρχία που
σήµερα αισχροκερδίζει από τον πληθωρισµό και τη χυδαία εκµε-
τάλλευση µικροµεσαίων και µισθωτών.

Μπροστά σε αυτή την ζοφερή προοπτική εµείς στο Μέρα25
προτείναµε διάλογο µε εσάς που δηλώνετε προοδευτικοί. Δεν
σας το προτείναµε, επειδή σας έχουµε καµµία εµπιστοσύνη, µην
µπερδεύεστε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Σας το προτείναµε από σεβασµό στους προοδευτικούς ανθρώ-

πους που σας ακολουθούν και σήµερα. Εσείς επιλέξατε να κλεί-
σετε αυτή την πόρτα σε αυτόν το διάλογο, παραπέµποντας µας
για µετά τις εκλογές, δηλαδή όταν µόνο τις καρεκλίτσες και τα
αυτοκίνητα µπορούµε να µοιράσουµε. Δεν µας ενδιαφέρει αυτό.
Το ξέρετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Φίλες και φίλοι του ΣΥΡΙΖΑ, η ηγεσία σας επέλεξε ως µοναδικό

συνοµιλητή σας αυτό το διαπλεκόµενο ΠΑΣΟΚ, το ΠΑΣΟΚ που
θεωρεί κατόρθωµα του και προσφορά µεγάλη, µεγίστη στη χώρα
ότι µας έβαλαν αλυσοδεµένους στο πρώτο µνηµόνιο, ένα κόµµα
για το οποίο ο Ανδρέας Παπανδρέου θα ντρεπόταν σήµερα, όχι,
βέβαια, όσο ντρέπεται αυτό το κόµµα για τον Ανδρέα Παπαν-
δρέου. 

Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, λάβαµε το µήνυµα σας. Εµείς
προχωράµε το διάλογο µε το αγωνιστικό κοµµάτι της Αριστεράς,
συµπεριλαµβανοµένου µέρους και της βάσης σας που δεν το
βάζει κάτω, µε ανθρώπους ανένταχτους, τίµιους, άσπιλους, µε
πατριώτες που δεν αντέχουν να βλέπουν τη δέσµια Ελλάδα σε
αυτή τη δέσµια Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Και επειδή τα βίντεο µένουν, όπως και τα Πρακτικά της Βουλής
άλλωστε, επιτρέψτε µου µια πρόβλεψη για το 2023. Το 2023, θα
φέρει το ΜέΡΑ25 ενισχυµένο στη Βουλή και την πρώτη φορά και
τη δεύτερη και την τρίτη αν υπάρξει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Γιατί ο κόσµος εκεί έξω απαιτεί αυτή τη φωνή στη Βουλή για

να κατονοµάζει τους ολιγάρχες, για να καταθέτει ρεαλιστικές, λυ-
τρωτικές, άµεσα εφαρµόσιµες λύσεις κόντρα στις ολιγαρχικές
πολιτικές που πάλι θα δικαιολογείται, λέγοντας ότι είναι ευρω-
παϊκές απαιτήσεις και άρα µονόδροµος. 

Θέλει το κόµµα που θα διατρανώνει εδώ µέσα, όπως κάνει
τόσο καιρό, ένα ρεαλιστικό όραµα διαφορετικό από το δικό σας
δυστοπικό όραµα µιας εξαρτηµένης ερηµοποιούµενης Ελλάδας
εντός µιας όλο και πιο αντιδραστικής, πιο κατακερµατισµένης,
πιο πολεµοχαρούς και εξαρτηµένης από το ΝΑΤΟ και την Ουά-
σιγκτον Ευρώπης.

Θέλει ένα κόµµα που θα κρατά ζωντανή την ελπίδα ότι το Κοι-
νοβούλιο µπορεί να είναι χρήσιµο για το λαό µας και όχι µόνο για
όσους ξεπουλάνε την ελπίδα για ένα officio.  

Καλή χρονιά, λοιπόν, ιδίως σε εσάς εκεί έξω που µπορεί να
βλέπετε και να ακούτε. Το 2023, είµαι σίγουρος ότι θα µας ξα-
φνιάσει ευχάριστα, όχι επειδή η κρίση θα θεραπεύσει τον εαυτό
της, αλλά επειδή ο κόσµος εκεί έξω θα αποδείξει ότι δεν είναι
στην τσέπη όσων τον λεηλατούν και παράλληλα, την ίδια στιγµή,
του λένε ότι είναι αυταπάτη η ρεαλιστική εναλλακτική στη συν-
θηκολόγηση µε τη λεηλασία του.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ. 
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μυλωνάκης, Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος της Ελληνικής Λύσης.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κυρία

Πρόεδρε, µπορώ µισό λεπτό να καταθέσω -δεν θα τις αναλύσω-
κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
έχετε το λόγο. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κυρία
Πρόεδρε, καταθέτουµε νοµοτεχνικές. Οι περισσότερες από
αυτές είναι, αν θέλετε, αµιγώς νοµοτεχνικές. 

Επισηµαίνω δύο σηµεία, εκ των οποίων µε το ένα διευκρινίζεται
λίγο τι ακριβώς συµβαίνει στους ΟΤΑ Α’ βαθµού στην περίπτωση
διαχείρισης κινδύνων. Επίσης, προστίθεται στην τροπολογία που
φέρνουµε για την κυβερνησιµότητα των δήµων µία µεταβατική
για ζητήµατα τα οποία έχουν προκύψει -και µας µένει ένα µετα-
βατικό κενό- µε τη µεταφορά των αρµοδιοτήτων πίσω στα δηµο-
τικά συµβούλια. 

Κατά τα λοιπά, όλες οι άλλες είναι αµιγώς νοµοτεχνικές.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Μαυρουδής Βο-

ρίδης καταθέτει τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
οι οποίες έχουν ως εξής:

6508 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6510 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Υπουργέ. 

Κύριε Μυλωνάκη, έχετε τον λόγο. Να σας ευχηθώ και χρόνια
πολλά για τη γιορτή σας και µην ξεχνάτε ότι οι γιορτές κρατάνε
σαράντα µέρες. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω
από δύο ερωτήσεις που σας έθεσε ο Πρόεδρος Κυριάκος Βελό-
πουλος. Δεν ήσασταν εδώ, ίσως τον ακούσατε. 

Κύριε Υπουργέ, χθες ολοκληρώθηκε η τελετή της κηδείας του
τέως Βασιλέως Κωνσταντίνου. Σας ρώτησε, λοιπόν, ο Πρόεδρός
µας εάν πήγατε εκεί ως θεσµός του Υπουργού Εσωτερικών, δη-
λαδή ως θεσµικό όργανο της Κυβέρνησης, ή πήγατε ως ιδιώτης.
Το πρώτο είναι αυτό. 

Έχετε µεγάλη ευκολία στη Νέα Δηµοκρατία να αλλάζετε τους
θεσµούς. Και θα µιλήσω µε τα λόγια που χρησιµοποιούσατε εσείς
πριν αρκετά χρόνια, όταν ήσασταν στη λαϊκή πατριωτική παρά-
ταξη. Τώρα, βέβαια, φύγατε από εκεί, µετακοµίσατε λίγο αριστε-
ρότερα.

Επαναλαµβάνω ότι είναι πολύ εύκολο για εσάς να αλλάζετε
τους θεσµούς, δηλαδή ο θεσµός του τέως Βασιλέως έγινε πλέον
ιδιώτης και ο θεσµός του Υπουργού Εσωτερικών, ο οποίος πα-
ρέστη στην κηδεία, έγινε ιδιώτης. Τελικά πήγατε ως Υπουργός
Εσωτερικών της Κυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη ή πήγατε ως
ιδιώτης; 

Διότι ξέρετε οι κακές γλώσσες -όχι εγώ- λένε ότι στην ανατο-
λική Αττική -και αυτό ήταν και ένα ερώτηµα του Προέδρου, του
Κυριάκου Βελόπουλου προς τον κ. Πέτσα- κάτι κάνατε για να πά-
ρετε τα ψηφαλάκια των οπαδών του βασιλικού κόµµατος, αν θέ-
λετε, των βασιλικών, των βασιλοφρόνων της ανατολικής Αττικής,
που δεν είναι και λίγοι. 

Ερώτηση: Τι από τα δύο κάνατε; Θα θέλαµε να µας απαντή-
σετε µετά. Και, κυρίως, να µας πείτε εάν βγάλατε το σακάκι του
Υπουργού, µπήκατε µε το µπουφάν και ξαναβγάλατε το µπουφάν
του ιδιώτη και βάλατε το σακάκι του Υπουργού. Δεν ξέρω τι γίνε-
ται εκεί στη Νέα Δηµοκρατία.

Δεν αφήνετε τα παραµύθια, κύριε Υπουργέ; Δεν αφήνετε τα
παραµύθια; Τι πιο απλό θα ήταν; Είναι δυνατόν ολόκληρη παρά-
ταξη, ολόκληρη Κυβέρνηση να σύρεται φοβικά και να λέει ότι θα
ταφεί ως ιδιώτης; Θεσµικά υπήρξε ο ανώτατος άρχων του τόπου,
υπήρξε ο Βασιλέας της Ελλάδος κάποια στιγµή. Τελείωσε, το πο-
λιτειακό λύθηκε το 1974. Δεν έχει να φοβηθεί τίποτα η δηµοκρα-
τία. Όµως µην εξευτελίζουµε τη δηµοκρατία και στο όνοµά της
κάνουµε τέτοιες κωλοτούµπες. Δεν είναι δυνατόν αυτά τα πρά-
γµατα να γίνονται.

Δεύτερον, κύριε Υπουργέ -πείτε και στην κ. Μενδώνη ή σε
όποιον άλλον ευθύνεται- είναι δυνατόν το Τατόι να βρίσκεται σε
αυτά τα χάλια και έπρεπε µέσα σε δύο µέρες να τρέχουν τετρα-
κόσια άτοµα να πάνε να το φτιάξουν για να µη γίνουµε διεθνώς
ρεζίλι; Τι είναι αυτά τα πράγµατα τώρα; Τι είναι αυτά; Πού βαδί-
ζουµε; Και µετά µας φέρνετε εδώ πέρα νοµοσχέδια και µιλάτε
για πολυεπίπεδη διακυβέρνηση και διαχείριση κινδύνων στον δη-
µόσιο τοµέα. 

Κύριε Υπουργέ, να σας πω κάτι; Σας το είπα και στην επιτροπή.
Βαρύγδουπες εκφράσεις «πολυεπίπεδα». Τι «πολυεπίπεδα»; Πα-
ραµύθια της Χαλιµάς είναι. Διαχείριση κινδύνων στο δηµόσιο
τοµέα. 

Εκ των κινδύνων στον δηµόσιο τοµέα -το είχε πει και ο κ. Χα-
τζηδάκης που είναι δίπλα, πάρα πολύ σωστά- ξέρετε ένας ποιος
είναι; Η νοοτροπία. Πρέπει να αλλάξουµε τη νοοτροπία. Πρέπει
να γίνουµε σοβαροί. Πρέπει να φτιάχνουµε νοµοσχέδια, τα οποία
θα υλοποιούνται. Τι είναι αυτό το νοµοσχέδιο που φέρατε τώρα;
Τι λύνει; Ποια διαχείριση κινδύνου λύνει εδώ µέσα;

Θέλω προτού ξεκινήσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ευ-
χηθώ κατ’ αρχάς στη νέα ηγεσία των Ενόπλων Δυνάµεων καλή
τύχη, καλή δύναµη στην εκτέλεση των καθηκόντων τους. Είναι
άξιοι, σοβαροί άνθρωποι. Μπορούν να τα φέρουν εις πέρας, αλλά
να µην τους ενοχλείτε, κύριοι Υπουργοί. Να µην τους ενοχλείτε,
να τους αφήνετε ελεύθερους να κάνουν τη δουλειά τους. 

Δεν είναι δυνατόν να ακούµε τώρα και να πέφτει σε τέτοιο ρε-

ζίλεµα ο Αρχηγός του ΓΕΕΘΑ ότι τον παρακολουθούσε -ή τον
Υπουργό δίπλα, τον κ. Χατζηδάκη- το παρακράτος της ΕΥΠ. Διότι
δεν είναι κράτος αυτό. Αυτά είναι παρακράτη εδώ µέσα και φαί-
νεται ότι τα γρανάζια του παρακράτους έχουν απλωθεί πολύ. Πα-
ρακολουθούσε τον Αρχηγό του ΓΕΕΘΑ, τον αρχιστράτηγο δηλα-
δή. Πού ξανακούστηκε αυτό το πράγµα; 

Έχουµε καταθέσει µια πρόταση νόµου, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, η Ελληνική Λύση, ο Πρόεδρος Κυριάκος Βελόπουλος
και οι εννέα Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Οµάδας, για την
αποτροπή της τουρκικής επιθετικότητας. Φτάνει πια! Ο διεθνής
εξευτελισµός της πατρίδας µας και η ταπείνωση της χώρας πρέ-
πει να σταµατήσει. Πρόκειται για µια ολοκληρωµένη αιτιολογη-
µένη πρόταση νόµου -θα την καταθέσω στα Πρακτικά- η οποία
πρέπει και οφείλει η Κυβέρνηση να τη δει, να τη φέρουµε στην
Ολοµέλεια, να τη συζητήσουµε, για να πάρουµε σοβαρές απο-
φάσεις. Οι αποφάσεις πλέον πρέπει να είναι σοβαρές, διότι οι κίν-
δυνοι είναι πολλοί. 

Πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Πολυεπίπεδη διοίκηση. Ποια είναι
αυτή η πολυεπίπεδη; Μοντέλο επιτελικού κράτους, κύριε Υπουρ-
γέ, για να καταλάβω; Ένα επιτελικό κράτος δηλαδή στο δηµόσιο;
Στο δηµόσιο. 

(Γέλωτες από τα υπουργικά έδρανα)
Μ’ αρέσετε, ξέρετε. Μ’ αρέσετε πολύ, γιατί γουστάρω τέτοιες…
Εντάξει, προχωράµε, προχωράτε, δεν πειράζει. 
Για να γίνει αυτό, πρέπει όχι ένα νοµοσχέδιο, δέκα νοµοσχέδια

να φέρετε, δεν πρόκειται να αλλάξει το δηµόσιο, εάν δεν φύγει
από την κεντρική πολιτική σκηνή και από τη διακυβέρνηση της
χώρας η Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ. Αυτοί έχουν
τα ηνία. Αυτοί καταστρέψανε τη χώρα µέχρι τώρα. Αυτοί έχουν
τοποθετήσει δηµοσίους υπαλλήλους, τους οποίους έχουν κάνει
γραφειοκράτες, χωρίς να τους δίνουν δύναµη και οντότητα. Πα-
ρά, φτιάχνουµε τα Υπουργεία, βάζουµε και ένα επιτελικό κράτος,
απονευρώνουµε τα Υπουργεία -σας τα είχαµε πει- εν τέλει το επι-
τελικό κράτος, οι πέντε, έξι, δέκα άνθρωποι οι οποίοι είναι γύρω
από τον Πρωθυπουργό, ο Υπουργός εκτελεί τις εντολές, τελεί-
ωσε ο Υπουργός. 

Ερχόµαστε τώρα στο δηµόσιο. Φέρνουµε τον Υπουργό. Έρχε-
ται ο γενικός γραµµατέας, έρχονται οι γενικοί διευθυντές και τα
λοιπά. Απονευρώνουµε τους δηµοσίους υπαλλήλους. Δεν τους
δίνουµε καµµία δυνατότητα να έχουν ούτε άποψη ούτε να κάνουν
δουλειά. 

Άρα η δηµόσια διοίκηση δεν πρόκειται να µεταρρυθµιστεί γιατί
απλά η διαπλοκή και η διαφθορά είναι συνυφασµένη µε την κοµ-
µατοκρατία, κύριε Υπουργέ. Λυπάµαι που το λέω αλλά ήλπιζα ότι
η Νέα Δηµοκρατία στη θητεία της αυτή δεν θα επαναλάµβανε τα
ίδια λάθη τα οποία έκαναν οι προηγούµενες κυβερνήσεις ΣΥΡΙΖΑ,
ΠΑΣΟΚ, ολόκληρο κράτος µέσα σε ένα κράτος. Αυτή είναι η δη-
µόσια διοίκηση. Γι’ αυτό δεν πάει καλά, γι’ αυτό δεν προχωράει.
Τι πρέπει, δηλαδή, να κάνουµε;

Αυτή τη στιγµή, κύριε Υπουργέ -και σας το λέω µε λύπη- ει-
σπράττετε τα απόνερα -τα ρέστα δηλαδή, όπως λέει ο απλός
λαός- της πολιτικής σας. Εκτός από ορισµένους τοµείς και µε-
ρικά, ένα-δύο, σοβαρά θέµατα, µε τα οποία ασχολήθηκαν τα
Υπουργεία, όλα τα άλλα ήταν λάθος. Ήταν λάθος και στην εξω-
τερική πολιτική πάρα πολλά και σοβαρά λάθη και στη δηµόσια
διοίκηση πάρα πολύ σοβαρά λάθη έχουν γίνει. Βλέπουµε στην οι-
κονοµία τι έγινε.

Βγαίνει και ο κ. Γεωργιάδης και λέει για το «καλάθι του νοικο-
κυριού» και τρελαίνεται ο κόσµος. Ποιο «καλάθι του νοικοκυ-
ριού»; Κάθε µέρα το «καλάθι του νοικοκυριού» ακριβαίνει. Μήπως
δεν πηγαίνετε στο σουπερµάρκετ; Νοµίζω ότι πηγαίνετε στο σου-
περµάρκετ. Δεν γίνεται να µην το βλέπετε; Έχουν αυξηθεί. Πας
να πάρεις ένα Ariel, ένα Dixan, ένα σαπούνι πλυσίµατος κι από
10 ευρώ έχει πάει 17 ευρώ. Πώς θα το πάρει ο κόσµος; Η φέτα
είναι στα 12,13,15 ευρώ. Το µοσχαράκι, που θα φάει ο παππούς
και η γιαγιά, το µωράκι, είναι απλησίαστο. Τι θα τρώνε αυτοί; Δεν
θα τρώνε µοσχαράκι; Τι θα τρώνε, λαιµό από χοίρο; Τι είναι αυτό
το πράγµα; Όχι -λέει- όλα καλά πάνε. Φθηνό το «καλάθι του νοι-
κοκυριού». Πάρτε και 50 ευρώ. Μα, έχουν ανέβει τα πράγµατα
200%. Όχι, πάρε εσύ ένα πενηντάρικο. Εντάξει, φτάνει. Καλό
είναι. Θα σε βολέψει. Αυτά κάνετε, κύριε Υπουργέ. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΣΤ’ - 17 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2023 6511



Δεν έχω άλλο χρόνο, δυστυχώς. Αυτό το οποίο λέµε είναι ότι
η καλύτερη µεταρρύθµιση που οφείλει µια κυβέρνηση να κάνει
είναι η αλλαγή της νοοτροπίας. Εάν δεν αλλάξουµε τη νοοτροπία
από δω από τη Βουλή και µετά στον κόσµο, δεν πρόκειται να αλ-
λάξει τίποτα. Όχι ρουσφετολογία, όχι οικογενειοκρατία, όχι βο-
λέµατα στους δικούς µας. Τοποθέτηση σε θέσεις πάντα µε αξιο-
κρατία. 

Κύριε Υπουργέ, αυτό το οποίο οφείλει η Κυβέρνησή σας τους
τελευταίους δύο µήνες να κάνει, είναι να σοβαρευτεί και να προ-
σπαθήσει να αλλάξει η ίδια νοοτροπία. Γιατί έτσι που πάτε, θα
ψάχνεστε την εποµένη των εκλογών. Εδώ θα είµαστε και θα δείτε.
Κι όχι να πηγαίνετε στις εκκλησιές και να λέτε ιδιωτικά πάω για
την ταφή του βασιλέως. Ό,τι και να κάνετε ο ελληνικός λαός θα
έχει άλλη άποψη και θα σας µαυρίσει. Και µετά πάλι θα κλαίτε
και θα ζητάτε βοήθειες από όλους εδώ µέσα. 

Βλέπετε τους ανθρώπους του ΣΥΡΙΖΑ; Έτοιµοι είναι. Έτοιµοι
είναι να σας πουν ότι κάνατε τέτοια λάθη κι εµείς πρέπει να πά-
ρουµε την εξουσία. Ποιοι; Εκείνοι που κι αυτοί κατέστρεψαν αυτή
τη χώρα. Καταστροφείς είσαστε και οι δυο. 

Εµείς πάντως αυτό το νοµοσχέδιο που φέρατε, κύριε Υπουργέ,
δεν πρόκειται να το ψηφίσουµε. Είναι νοµοσχέδιο το οποίο πρέ-
πει να το ξαναδείτε, διότι φέρνει περισσότερα προβλήµατα και
διαχείριση κινδύνων δεν κάνει αυτό το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κυρία
Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο; Θα ήθελα να απαντήσω σε
κάτι το οποίο τέθηκε και ξανατέθηκε. Δύο λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ελάτε, κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Αγωνιά η
Ελληνική Λύση και ο κ. Βελόπουλος για την ιδιότητα µε την οποία
παρέστην εχθές στην κηδεία του αείµνηστου πλέον Κωνσταντί-
νου. Να το τελειώσουµε.

Η Κυβέρνηση εκπροσωπήθηκε σε υψηλότατο επίπεδο από τον
Αντιπρόεδρό της και την Υπουργό Πολιτισµού, την κ. Μενδώνη.
Κατά τα λοιπά, εάν µε ρωτάτε γιατί ή πώς ήµουν εγώ εκεί, σας
λέω ότι είχα πρόσκληση από την οικογένεια, µε µέλη της οποίας
συνδέοµαι κοινωνικώς. Ελπίζω να µου επιτρέπετε. Δεν ξέρω γιατί
το συζητάµε εδώ πέρα.

Πάµε, όµως, περαιτέρω. Μου λέτε αν παρέστην ως Υπουργός
Εσωτερικών. Η αλήθεια είναι ότι δεν παραιτούµαι και επανατο-
ποθετούµαι κατά τη διάρκεια του βίου µου. Δηλαδή, να πω την
αµαρτία µου, όταν πηγαίνω σε µία κοινωνική εκδήλωση πηγαίνω
ως Μάκης Βορίδης, αλλά αν µε ρωτήσουν εάν έχω πολιτική ιδιό-
τητα ή κυβερνητικό αξίωµα, η αλήθεια είναι ότι το έχω εκείνη τη
χρονική στιγµή. 

Δεν ξέρω τώρα τι είναι αυτό που σας απασχολεί. Κάτι είπατε
περί ψηφοθηρίας. Γιατί το θέτετε εσείς; Σας απασχολεί αυτό το
θέµα; Το θέσατε εσείς, το έθεσε ο Αρχηγός σας. Σας απασχολεί
το ζήτηµα;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Ο Βα-
σιλεύς της Ισπανίας ψηφίζει στο υπόλοιπο Αττικής;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Αναρωτιέ-
ται ο κύριος Πρόεδρος εάν ο Βασιλεύς της Ισπανίας ψηφίζει στην
ανατολική Αττική. Όχι, εξ όσων γνωρίζω, αλλά δεν ξέρω κιόλας. 

Για όλη αυτή τη συζήτηση, κατά τη γνώµη µου, για να τη δια-
στασιολογήσουµε σωστά, τα πράγµατα έγιναν ως εξής. Είναι
απόφαση του Πρωθυπουργού και προσωπική του αρµοδιότητα
και προνοµία να αποφασίσει την κήρυξη εθνικού πένθους. Μπο-
ρεί να το αποφασίσει ή µπορεί να µην το αποφασίσει. Εάν απο-
φασίσει κάτι τέτοιο ο Πρωθυπουργός, εν συνέχεια ο Υπουργός
Εσωτερικών έχει υποχρέωση να ρυθµίσει άλλα ζητήµατα που
συνδέονται µε το εθνικό πένθος. Τι; Πόσες ηµέρες θα παραµεί-
νουν µεσίστιες οι σηµαίες. Το ζήτηµα της δηµοσίας δαπάνης. Αν
και αυτό ερίζει µε το Υπουργείο Εργασίας, διότι η καταβολή των
ποσών της δηµοσίας δαπάνης αποτελεί ασφαλιστικό ζήτηµα και
εµπίπτει του Υπουργείου Εργασίας. Ενώ, δηλαδή, η απόφαση
λαµβάνεται από τον Υπουργό Εσωτερικών, πληρώνει το Υπουρ-

γείο Εργασίας τη δηµόσια δαπάνη. Αυτά, όµως, κύριε Μυλωνάκη,
αφετηριάζονται από την απόφαση του Πρωθυπουργού.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Θα µας τα αναλύσετε; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Θα σας τα

αναλύσω για να τα λήξουµε. Γιατί βλέπω ότι όλες αυτές τις µέρες
συζητάµε και συζητάµε και δεν έχετε καταλάβει καθόλου το πε-
ριβάλλον. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Πώς πήγατε θέλουµε να µάθουµε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Πάµε, λοι-

πόν, πάλι. Άρα, λοιπόν, ελήφθη µία απόφαση από τον Πρωθυ-
πουργό, αυτή που γνωρίζετε, προφανώς µετά από σταθµίσεις
µίας σειράς παραγόντων, νοµικών και άλλων. Ήταν -λέει- κηδεία
ιδιώτη; Τι εννοείτε ακριβώς;

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Αυτό έλεγε το δελτίο Τύπου.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ακούστε.

Εάν, χτυπάω ξύλο -για τον εαυτό µου θα πω- αποβιώσω αύριο,
είναι βέβαιον ότι πάντως δέκα-δεκαπέντε αρχηγοί κρατών δεν θα
έρθουν στη δική µου κηδεία. Δεν ξέρω για τη δική σας. Για τη
δική µου λέω. Άρα, λοιπόν, ότι προφανώς πρόκειται περί της κη-
δείας ενός προσώπου το οποίο διετέλεσε βασιλεύς και συνδέεται
οικογενειακά µε πολλούς βασιλικούς οίκους, αυτή είναι η πρα-
γµατικότητα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Αυτό συµβαίνει. Τι να
κάνουµε τώρα; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Σε εµάς το λέτε; Στον Πρωθυπουρ-
γό πείτε τα!

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δυο λεπτά.
Άρα, λοιπόν, ως προς αυτό δεν κατάλαβα το µέγεθος της συ-

ζητήσεως. Διότι αυτό θα µου επιτρέψετε να πω, κυρίως, ξεκινά
από την Αριστερά, η οποία ξαφνικά βγάζει ένα αντανακλαστικό,
το οποίο αρχίζουµε και συζητάµε, για το πολίτευµα, για τη Βασι-
λευοµένη Δηµοκρατία. Συζητάµε κάτι άσχετα πράγµατα. Κι εδώ
έχουµε ένα συγκεκριµένο ζήτηµα, ότι απεβίωσε ο Κωνσταντίνος.
Αυτό έχουµε να κάνουµε. Όλο το υπόλοιπο δεν καταλαβαίνω
γιατί το αντιµετωπίζει κάποιος µε φόβο. 

Εγώ θα δεχτώ ότι πολιτικές και ιστορικές αποτιµήσεις, όταν πε-
θαίνει ένα πρόσωπο που έχει διαδραµατίσει πολιτικό ρόλο, προ-
φανώς θα γίνουν για όλους. Γίνονται σκέψεις. Ο καθένας έχει τις
απόψεις του. Ανοίγει µια συζήτηση. Ανοίγει µια συζήτηση για την
ιστορία. Το να µου πει κάποιος ότι αυτή η συζήτηση αποτελεί
ενεργό πολιτικό ζήτηµα, ε δεν αποτελεί ενεργό πολιτικό ζήτηµα.
Είναι µία συζήτηση ιστορικής αποτιµήσεως. Την κάνουν οι ιστο-
ρικοί. Έχουν γραφτεί βιβλία, έχουν γίνει συνεντεύξεις. Θα ξανα-
γίνουν φαντάζοµαι. Αυτό είναι µια δηµόσια συζήτηση. Κάποιος
θα πει καλώς τα έκανε, κάποιος θα πει κακά τα έκανε, κάποιος
θα κάνει αποτίµηση συνολικά της Βασιλευοµένης Δηµοκρατίας
και των επιτευγµάτων της, κάποιος θα πει ότι δεν είχε επιτεύ-
γµατα, κάποιος θα πει ότι έκανε αυτό το κακό, άλλος θα πει ότι
έκανε αυτό το καλό. Είναι µια κανονική συζήτηση αυτή. 

Αυτό το οποίο δεν είναι κανονικό είναι να υπάρχει µία αντιµε-
τώπιση ας το πω όπου θέτει στο κέντρο της πολιτικής συζήτησης
αυτή τη συγκεκριµένη τελετή, λες και µας αφορά ως ένα ζήτηµα
πολιτειακό. Άρα, λοιπόν, µπορούµε να το αξιολογήσουµε σωστά
και να µην παθαίνετε κι εσείς άγχος για το αν εγώ πήγα και µε
ποια ιδιότητα πήγα και αν θα µε ψηφίζουν στην ανατολική Αττική.
Κύριε Μυλωνάκη, επειδή πολιτεύεστε κι εσείς στην ανατολική Ατ-
τική, σας εύχοµαι να πάτε πάρα πολύ καλά σε προσωπικό επί-
πεδο.

Κι επειδή συνεχώς ακούω σε αυτή την Αίθουσα πόσο σε απο-
δροµή βρισκόµαστε και πόσο µειοψηφική πια είναι η Νέα Δηµο-
κρατία και πόσο καταρρέουµε, να πω ότι είναι η χιλιοστή δηµο-
σκόπηση που δηµοσιεύεται σήµερα στην οποία πάλι διευρύνεται
η διαφορά µε τον ΣΥΡΙΖΑ. Πάλι το ΜέΡΑ25 καρκινοβατεί. Αυτοί
οι οποίοι µας δείχνουν εµάς να καταρρέουµε. Εµείς καταρρέ-
ουµε. Είµαστε σε κατάσταση αποδροµής και αποσυνδέσεως. Αυ-
τοί δεν φαίνεται να µπαίνουν στη Βουλή. Εσείς είστε σε ένα πολύ
µικρό ποσοστό. 

Μπορούµε όλοι να ηρεµήσουµε τώρα λίγο; Θα γίνουν εκλογές.
Θα αποτυπωθούν αυτά που είναι να αποτυπωθούν. Πάντως, το
να λέτε ότι αυτή η Κυβέρνηση καταρρέει, δεν επιβεβαιώνεται από
κανένα εύρηµα. Στο µυαλό όλων ή κάποιων µπορεί να καταρρέει.
Στο δικό σας. Σε όλων των υπολοίπων, όµως, που συµµετέχουν
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στις µετρήσεις αυτή η Κυβέρνηση διατηρεί ένα ισχυρό δηµοσκο-
πικό προβάδισµα, αυξάνει τα µεγέθη της, πλησιάζει στα επίπεδα
της αυτοδυναµίας. Αυτή είναι η δηµοσκοπική κατάσταση. Τα υπό-
λοιπα στις κάλπες οσονούπω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω το
λόγο για ένα δευτερόλεπτο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, νο-
µίζω ότι ειπώθηκαν. Τώρα έδωσε τις εξηγήσεις του ο κύριος
Υπουργός, είπατε εσείς…

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Μόνο ένα δευτερόλεπτο, κυρία
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Μόνο ένα δευτερόλε-
πτο γιατί περιµένει ο κ. Μαραβέγιας, ο οποίος έπρεπε να έχει µι-
λήσει εδώ και πολλή ώρα και ο Υπουργός ο κ. Χατζηδάκης.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ζητώ συγγνώµη, κύριε Υπουργέ,
µόνο ένα δευτερόλεπτο να πω κάτι.

Κάνατε ολόκληρο λογίδριο, κύριε Υπουργέ των Εσωτερικών,
για να µας πείτε τι; Αυτά που λέει ο κόσµος και εσείς προσπαθή-
σατε να τον κοροϊδέψετε. Ήρθατε εδώ προηγουµένως και τι εί-
πατε, κύριε Υπουργέ; Ακούστε, γιατί τα ελληνικά µου είναι το ίδιο
µε τα δικά σας. Απεβίωσε ο Κωνσταντίνος. Ποιος είναι, όµως, ο
Κωνσταντίνος;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δεν κατα-
λάβατε;

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Αφήστε τι καταλαβαίνω εγώ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Καταλά-

βατε.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Δεν έπρεπε να καταλάβω εγώ µόνο

αλλά έπρεπε να καταλάβει ο κόσµος. Είναι ο τέως βασιλεύς. Αφή-
στε τα τώρα αυτά σε µένα. Όταν ήµασταν παιδιά τα κάναµε αυτά,
αυτή την προπαγάνδα. Λοιπόν, ποιος είναι ο Κωνσταντίνος; 

Δεύτερον, εσείς είπατε ότι δεν είναι ιδιώτης. Όµως, εµείς τι εί-
παµε; Τι είπε ο Κυριάκος ο Βελόπουλος προηγουµένως; «Η Κυ-
βέρνηση έβγαλε την ανακοίνωση «θα ταφεί σαν ιδιώτης»». Και
θέλω να µας πείτε τι από τα δύο είναι; Είναι ο τέως βασιλεύς ο
θεσµός, ο οποίος έφυγε από τη ζωή ή είναι ο ιδιώτης; 

Και κατά δεύτερον, εσείς απαντήσατε ότι πήγατε ως Υπουργός
και καλώς απαντήσατε. Δεν απεµπολείτε τη θέση του Υπουργού
ούτε τον θεσµό. Καλώς κάνατε και εκπροσωπήσατε την Κυβέρνηση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, πριν

σας δώσω τον λόγο, επιτρέψτε µου να κάνω µια ανακοίνωση γιατί
θα πρέπει να φύγουν τα παιδιά από το σχολείο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», δεκαοκτώ µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο Κοκκίνης – Χάνι
Ηρακλείου Κρήτης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός Εργασίας, ο κ. Χατζηδάκης. 
Ορίστε, κύριε Χατζηδάκη, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Να πω κι εγώ χρόνια πολλά στον κ.
Μυλωνάκη που γιορτάζει σήµερα. Να καλωσορίσω τους συµπα-
τριώτες µου -δεν εκλέγοµαι σε αυτή την περιφέρεια, αλλά η κα-
ταγωγή µου είναι από εκεί- τα παιδιά από την Κοκκίνη - Χάνι και
να πω ότι θα συνεχίσω να µιλάω εκτός θέµατος. 

Η προηγούµενη συζήτηση δεν ήταν στον πυρήνα του νοµοσχε-
δίου ούτε αυτά που θα πω εγώ θα είναι, γιατί αφορά µια τροπο-
λογία που έχει καταθέσει το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων µαζί µε το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού. 

Θα µιλήσω για τα δύο πρώτα άρθρα, διότι αντιλαµβάνοµαι ότι
η Υφυπουργός, η κ. Μιχαηλίδου, αρµόδια για θέµατα κοινωνικής
προστασίας, θα καλύψει τα υπόλοιπα δύο. 

Ξεκινάµε από το δεύτερο άρθρο, το οποίο αναφέρεται στο επί-

δοµα εργασίας, διότι εκεί ερχόµαστε και καλύπτουµε ένα κενό
του νόµου που είχαµε περάσει πριν από µερικούς µήνες ως προς
το ποιους, πράγµατι, θα καλύπτει το επίδοµα εργασίας. Ερχόµα-
στε και λέµε ότι το επίδοµα εργασίας θα καλύπτει µόνο όσους
ανέργους προσλαµβάνονται µε πλήρη απασχόληση. 

Να εξηγήσω, για όσους δεν γνωρίζουν και για τους Έλληνες
πολίτες, τι είναι το επίδοµα εργασίας, επειδή είναι καινούργιος
θεσµός. Είναι ένας θεσµός που επιδιώκει να ενθαρρύνει τους
ανέργους να αναζητήσουν ενεργά εργασία. Το επίδοµα ανεργίας
καταβάλλεται για δώδεκα µήνες, όπως ξέρετε. Με το νέο θεσµό
ερχόµαστε και λέµε -να σας το πω µε ένα παράδειγµα- ότι αν
ένας άνεργος προσληφθεί στους τέσσερις µήνες, για τους υπό-
λοιπους οκτώ µήνες µέχρι να συµπληρωθεί ο χρόνος κατά τον
οποίον θα ελάµβανε επίδοµα ανεργίας, θα λαµβάνει το µισό του
επιδόµατος ανεργίας συν το µισθό που θα παίρνει από την επι-
χείρηση στην οποία προσλαµβάνεται. Επειδή, λοιπόν, δεν ήταν
απολύτως σαφές αν θέλαµε να καλύψουµε µόνο τους ανέργους
που θα προσληφθούν µε πλήρη απασχόληση ή και µε µερική
απασχόληση, ερχόµαστε και διευκρινίζουµε ότι καλύπτουµε µόνο
τους εργαζόµενους που απασχολούνται µε πλήρη απασχόληση,
διότι αυτό µας ενδιαφέρει, δηλαδή, να ενθαρρύνουµε όσο περισ-
σότερο γίνεται την πλήρη απασχόληση. Και, επίσης, καθώς έ-
χουµε -δεν είναι µυστικό- υποδηλωµένη εργασία στην Ελλάδα,
που προσπαθούµε να την αντιµετωπίσουµε µεταξύ των άλλων και
µε την ψηφιακή κάρτα των εργαζοµένων, µας ενδιαφέρει να αντι-
µετωπίσουµε και περιπτώσεις όπου έχουµε παράκαµψη, µε έναν
τρόπο πονηρό, των νόµων, προκειµένου κάποιοι να προσπορίζο-
νται παράνοµα οφέλη και αναφέροµαι, κυρίως, σε κακούς εργο-
δότες. Και έχω την πεποίθηση ότι όλες οι πτέρυγες της Βουλής
θα είναι υπέρ της συγκεκριµένης ρύθµισης. 

Η δεύτερη ρύθµιση αφορά στον κατώτατο µισθό και συγκεκρι-
µένα στη διαδικασία του κατώτατου µισθού. Όπως ξέρετε, υπάρ-
χει ένας νόµος του 2013 ο οποίος εφαρµόζεται έκτοτε, έχει
εφαρµοστεί όπως έχει ψηφιστεί και από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
και στη συνέχεια εφαρµόστηκε και από εµάς τώρα µε την Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη δύο φορές και θα εφαρµοστεί τώρα τρίτη
φορά. Πέρυσι ήδη περάσαµε µια ρύθµιση που, τηρώντας όλες
τις προβλέψεις του νόµου, συντοµεύσαµε τη διαδικασία και ο κα-
τώτατος µισθός προσδιορίστηκε να ισχύει από την 1η Μαΐου.
Τώρα φέτος, όπως εξήγησε και ο Πρωθυπουργός, λόγω και της
διεύρυνσης της τουριστικής περιόδου, έρχεται ένα µήνα νωρί-
τερα την 1η Απριλίου.

Γι’ αυτόν τον λόγο πρέπει να συντοµευθούν οι διαδικασίες δια-
βούλευσης που προηγούνται, διότι υπάρχει διαβούλευση µε τα
ινστιτούτα των κοινωνικών εταίρων, µε τους ίδιους τους κοινωνι-
κούς εταίρους, µε την Τράπεζα της Ελλάδος, µε το ΚΕΠΕ, µε µια
πενταµελή επιστηµονική επιτροπή και στη συνέχεια ο Υπουργός
Εργασίας έρχεται και προτείνει. Εδώ περιγράφονται ακριβώς οι
διαδικασίες, ο Υπουργός Εργασίας θα κάνει την εισήγησή του
στο Υπουργικό Συµβούλιο το αργότερο µέχρι το τέλος του πρώ-
του δεκαηµέρου του Μαρτίου. 

Σκοπός µας, όπως αντιλαµβάνεστε, είναι να οδηγηθούµε σε
µια αύξηση σηµαντική, διότι υπάρχουν, προφανώς, ανάγκες σο-
βαρές των εργαζοµένων και των οικογενειών τους και από την
άλλη πλευρά, µας ενδιαφέρει η αύξηση αυτή να είναι ισορροπη-
µένη, να είναι δίκαιη, δηλαδή, να ισορροπήσουµε ανάµεσα στην
προστασία των εργαζοµένων και στη διαφύλαξη της ανταγωνι-
στικότητας των επιχειρήσεων. Λέµε πολύ συχνά -και το επανα-
λαµβάνω και τώρα- «δεν υπάρχουν εργαζόµενοι χωρίς επιχει-
ρήσεις» -δεν πρέπει να το ξεχνάµε αυτό- αλλά «δεν υπάρχουν και
επιχειρήσεις µε τους εργαζόµενους στα κεραµίδια». Με βάση
αυτή τη φιλοσοφία θα κινηθούµε και νοµίζω ότι αυτό θα έχει
αντανάκλαση και στην απόφαση που θα λάβουµε. 

Θέλω, όµως -και δράττοµαι της ευκαιρίας- να σηµειώσω ότι
σήµερα ανακοινώθηκαν τα ετήσια αποτελέσµατα του συστήµα-
τος «ΕΡΓΑΝΗ», που είναι ένα πληροφορικό σύστηµα - αξονική
τοµογραφία της αγοράς εργασίας και είναι πολυσέλιδη η έκθεση,
µπορείτε να τη δείτε καθώς είναι αναρτηµένη στο διαδίκτυο και
να βγάλετε τα συµπεράσµατα σας, να κάνετε τις συγκρίσεις σας,
το 2022 σε σχέση µε το 2021, αλλά και το 2022 σε σχέση µε το
2019. 
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Τα δύο βασικά συµπεράσµατα είναι, ότι έχουµε αύξηση του
αριθµού των εργαζοµένων κατά διακόσιες εξήντα τρεις χιλιάδες.
Έχουµε, δηλαδή, διακόσιες εξήντα τρεις χιλιάδες παραπάνω θέ-
σεις εργασίας στην Ελλάδα µε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας και επίσης -υπάρχει και αυτό ως διαπίστωση- έχουµε µια
αύξηση των µέσων µηνιαίων αποδοχών κατά 12,4%. Αν κάνετε τις
συγκρίσεις, θα δείτε ότι είναι πάνω από τον πληθωρισµό οι αυ-
ξήσεις αυτές και µάλιστα χωρίς να υπολογίσουµε σε αυτές τις
αυξήσεις τη νέα αύξηση που θα δοθεί πολύ σύντοµα για τον κα-
τώτατο µισθό. 

Υπογραµµίζω σε αυτό το πλαίσιο ότι, όπως νοµίζω καθίσταται
σαφές και από τα στοιχεία τα οποία παρέθεσα, δεν αυξήθηκε
µόνο ο κατώτατος µισθός -το ξέρουµε ότι αυξήθηκε περίπου
κατά 10% µε τις δύο αυξήσεις που δώσαµε- αλλά αυξήθηκαν και
οι µισθοί πάνω από τον κατώτατο µισθό και αυτό το σηµειώνω,
διότι µέχρι τώρα έχει λεχθεί το αντίθετο. 

Εµείς δεν πανηγυρίζουµε γι’ αυτό. Ξέρουµε ότι πρέπει να γί-
νουν ακόµα πολλά για τους εργαζόµενους. Το έχει σηµειώσει και
ο Πρωθυπουργός ότι µια από τις βασικές προτεραιότητες της
νέας τετραετίας για τη Νέα Δηµοκρατία είναι οι µισθοί, αλλά την
ίδια στιγµή δεν µπορούµε, φυσικά, να ανεχθούµε και τη συνεχή
καταστροφολογία. 

Έχουµε, λοιπόν, σήµερα την ικανοποίηση να παρουσιάσουµε
µαζί µε την τροπολογία για τον κατώτατο µισθό και πολύ συγκε-
κριµένα στοιχεία που δείχνουν την πρόοδο που έχουµε στην αγο-
ρά εργασίας. Έχουµε ακόµα δρόµο µπροστά µας, όπως έχουµε
και στην αντιµετώπιση της ανεργίας. Αλλά και εκεί είναι αλήθεια
-και δεν αµφισβητείται καθόλου- ότι παραλάβαµε την ανεργία στο
17,5% και έχουµε µια ανεργία αυτή την ώρα, µε βάση τα στοιχεία
του Νοεµβρίου της ΕΛΣΤΑΤ, στο 11,4%.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Εµείς θέλουµε να κάνουµε µια κοινωνική πολιτική όχι µε µε-
γάλα λόγια και συνθήµατα αλλά µε έργο και σήµερα νοµίζω ότι
το έργο της Κυβέρνησης µιλάει και µιλάει µε έναν πολύ ξεκάθαρο
τρόπο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Ραγκούση, ερώ-
τηση θέλετε να κάνετε; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ναι, περίπου, κύριε Πρόεδρε, για να
είµαι ειλικρινής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Χατζηδάκη, όσον αφορά το

θέµα του κατώτατου µισθού. Κατ’ αρχάς θα αναφερθώ λίγο για
το διαδικαστικό, που είναι προφανώς το δευτερεύον, αλλά το
οποίο, όµως, έχει σηµασία του τώρα. 

Τι κάνει «νιάου-νιάου» στα κεραµίδια; Έρχεστε εδώ να τροπο-
ποιήσετε τη διαδικασία για να φέρετε πιο κοντά και δήθεν αυτό
δεν το κάνετε, για το ενδεχόµενο οι εκλογές να πραγµατοποι-
ηθούν τον Απρίλιο. Ένα ενδεχόµενο, που έχει ο ίδιος ο κ. Μητσο-
τάκης κατ’ επανάληψη αναφέρει στις πρόσφατες δηλώσεις του.
Μη λέτε, λοιπόν, ότι δεν το κάνετε γι’ αυτό, αλλά το κάνετε γιατί
η τουριστική σεζόν διευρύνθηκε. Η τουριστική σεζόν όσο διευ-
ρυµένη ήταν πέρυσι θα είναι και φέτος. Αλλά, αυτό -είπα από
πριν- είναι το δευτερεύον.

Το ουσιαστικό, κύριε Χατζηδάκη, είναι το εξής: Όταν ο κατώ-
τατος µισθός, όπως κατ’ επανάληψη έχετε ακούσει το κόµµα µας
να δηλώνει, βασισµένο στα επίσηµα στατιστικά στοιχεία της
χώρας -το έχει διατυπώσει πολλές φορές η τοµεάρχης µας η κ.
Ξενογιαννακοπούλου-, έχει χάσει 19% της αγοραστικής του δύ-
ναµης και αυτό είναι αναντίρρητη και αναντίλεκτη αλήθεια, κύριε
Χατζηδάκη, δεν µπορείτε να έρχεστε εδώ και να χρησιµοποιείτε
ένα λεξιλόγιο περί αύξησης του κατώτατου µισθού. Διότι, στην
πραγµατικότητα το αποτέλεσµα για τους εργαζόµενους θα είναι
να έχουν απώλεια της αγοραστικής τους δύναµης, µείωση των
µισθών τους. 

Αυτή είναι η αλήθεια. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και αυτό
οφείλεται στις πολύ µεγάλες αυξήσεις που υπάρχουν, ειδικά γι’

αυτό το κοµµάτι των εργαζοµένων, στα βασικά είδη διατροφής.
Είναι αυξήσεις που τις αντιµετωπίζει αυτός ο πενιχρός µισθός
που παίρνουν στα χέρια τους, χωρίς η δική σας Κυβέρνηση να
έχει νοιαστεί και να έχει φροντίσει να τους υπερασπιστεί, να τους
περιφρουρήσει. 

Έχετε αφήσει τον φόρο προστιθέµενης αξίας στα τρόφιµα στα
ύψη που βρισκόταν πριν από τον πληθωρισµό, πριν από αυτή την
έκρηξη της ακρίβειας. Γιατί το έχετε κάνει αυτό; Για τον απλού-
στατο λόγο ότι θέλετε να αυξήσετε τα φορολογικά έσοδα, για να
µπορέσετε µετά να ασκήσετε αυτού του τύπου -που πολλοί τις
έχουν χαρακτηρίσει- τις «επιδοµατικές» πολιτικές, αντί να ακο-
λουθήσετε τον δρόµο που έχουν ακολουθήσει άλλες ευρωπαϊκές
χώρες, όπως, παραδείγµατος χάριν, η Ισπανία που µηδένισε τον
φόρο προστιθέµενης αξίας στα τρόφιµα και σε άλλα βασικά είδη
για τους πολίτες, προκειµένου έτσι να περιφρουρήσει το εισό-
δηµά τους. 

Εσείς, λοιπόν, εδώ, τι κάνετε; Αφήνετε το εισόδηµα να χτυπιέ-
ται βάναυσα. Καµµία προστασία! Έρχεστε µετά να δώσετε έναν
κατώτατο µισθό ανεπαρκέστατο σε σχέση µε τα πραγµατικά, τα
αντικειµενικά δεδοµένα, για να µείνει το εισόδηµα των εργαζο-
µένων εκεί που ήταν πέρυσι. Άρα στην πραγµατικότητα που οδη-
γείτε τους εργαζόµενους επίσηµα και προεκλογικά πια, κύριε
Χατζηδάκη; Σε µείωση του εισοδήµατός, τους σε σχέση µε την
περσινή χρονιά.

Και επειδή είπατε και κάτι για την ανεργία και για τις θέσεις ερ-
γασίας, κύριε Χατζηδάκη, αυτά είναι κάποιου τύπου επιχειρήµατα
που µπορεί να τα χρησιµοποιεί κάποιος πιστεύοντας και ποντά-
ροντας ότι απευθύνεται σε ανθρώπους που δεν καταλαβαίνουν
και δεν γνωρίζουν. Όσο, όµως, απευθύνεστε σε ανθρώπους που
και καταλαβαίνουν και γνωρίζουν, έχετε να αντιµετωπίσετε και
επ’ αυτού µια πολύ δυσάρεστη πραγµατικότητα και µαζί µε εσάς,
δυστυχώς βεβαίως, κι εµείς: Τα πράγµατα δεν είναι έτσι ρόδινα,
όπως θέλετε να τα παρουσιάσετε για την ελληνική οικονοµία.
Γιατί αν ήταν ρόδινα για την ελληνική οικονοµία και κάλπαζε η ελ-
ληνική οικονοµία, τότε, κύριε Χατζηδάκη, όχι µόνο την επενδυτική
βαθµίδα θα είχαµε ήδη κατακτήσει αλλά το εµπορικό ισοζύγιο
της χώρας, που είναι ο καθρέφτης για την υγεία µιας οικονοµίας,
δεν θα είχε επιδεινωθεί στον βαθµό που έχει επιδεινωθεί επί των
ηµερών σας, µε ελάχιστη αύξηση των εξαγωγών και έκρηξη των
εισαγωγών. 

Άρα -για να κλείσω, κύριε Πρόεδρε-, κύριε Χατζηδάκη, είναι
εντελώς προεκλογικός ο χειρισµός που κάνετε. Το σηµαντικό-
τερο, όµως, είναι ότι είναι εντελώς ανεπαρκής για τους εργαζό-
µενους, ιδίως αυτούς που είναι και οι πιο ευάλωτοι στην ελληνική
κοινωνία, που βασίζονται στον κατώτατο µισθό. Γιατί µε αυτό το
οποίο αποφασίζετε να κάνετε, είναι βέβαιο ότι τους αφήνετε έρ-
µαιο σε αυτό το κύµα της αισχροκέρδειας και της ακρίβειας που
έχετε συνειδητά επιτρέψει να τους χτυπάει.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δύο ερωτήσεις

µπορώ να κάνω στον Υπουργό;
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Μισό λεπτό. Όχι όλοι

µαζί!
Κυρία Λιακούλη, τι ακριβώς θέλετε εσείς;
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Να κάνω ένα ερώτηµα στον κύριο

Υπουργό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κανονικά έπρεπε να

είναι, βέβαια, ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος εδώ, γιατί
εσείς είσαστε εισηγήτρια, αλλά θα το κάνετε το ερώτηµα. 

Θα κάνουµε όλες τις ερωτήσεις και µετά θα πάρει τον λόγο ο
κ. Θεοχάρης που θα κάνει ολόκληρη την οµιλία του, γιατί ο κ. Μα-
ραβέγιας έχει φύγει και δεν θα µιλήσει. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεν θα κάνω την κανονική
µου οµιλία τώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Δεν έχω πρόβληµα. Εγώ
θέλω να επιταχύνεται η διαδικασία. 

Κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, εµείς αντιλαµβανόµαστε ότι η αύξηση του κα-

τώτατου µισθού είναι µονόδροµος. Το καταλαβαίνουµε αυτό ό-
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λοι. Η Κυβέρνηση το διαφηµίζει. Εµείς το φωνάζαµε από τις
αρχές του 2020, όπως πολύ καλά γνωρίζετε. Η Κυβέρνηση, µε
πρόφαση τότε την πανδηµία, έχει αναβάλει τη διαδικασία διαµόρ-
φωσης του κατώτατου µισθού, την ώρα που εµείς βεβαίως -σας
θυµίζω- είχαµε επισηµάνει µε σχετικές κοινοβουλευτικές µας πα-
ρεµβάσεις και µάλιστα πολλές την ανησυχία µας γι’ αυτή τη
διαρκή αναβολή αυτής της διαδικασίας. 

Μάλιστα σας θυµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι είχαµε καταθέσει και
τον Γενάρη του 2020 σχετική τροπολογία µε θέµα: «Προσδιορι-
σµός του κατώτατου µισθού από τους κοινωνικούς εταίρους και
την εθνική συλλογική σύµβαση εργασίας», καθώς και τον υπολο-
γισµό των περιπάτων τριετιών. 

Σε κάθε περίπτωση, η επιτάχυνση των χρόνων που απαιτούνται
για τη διαδικασία καθορισµού του κατώτατου µισθού, όπως την
έχει θεσµοθετήσει η Νέα Δηµοκρατία, αναδεικνύει ότι πρόκειται
για µία διαδικασία εξπρές που δεν αφήνει σοβαρά περιθώρια
πραγµατικής και ουσιαστικής διαπραγµάτευσης µεταξύ των εταί-
ρων. 

Εµείς τι λέµε ξεκάθαρα, λοιπόν, και είναι το σχόλιο µας στη
δική σας τοποθέτηση; Η διαδικασία καθορισµού του βασικού µι-
σθού και ηµεροµισθίου πρέπει να επανέλθει στους κοινωνικούς
εταίρους. Αυτό λέµε εµείς. Πρέπει µέσω των διαπραγµατεύσεων
να υπογράφουν εθνική συλλογική σύµβαση εργασίας, όπως κα-
θορίζεται από το άρθρο 8 του ν.1876/90. Σε αυτό θα ήθελα, κύριε
Υπουργέ, να τοποθετηθεί δείτε γιατί το θέτω ως ερώτηµα σε
εσάς. 

Επιπλέον, η διάταξη του ν.4093/12 που προβλέπει ότι το πεδίο
εφαρµογής της εθνικής γενικής συλλογικής σύµβασης εργασίας
περιορίζεται σε µη µισθολογικούς όρους, πρέπει να καταργηθεί.
Επίσης, για την κατάργηση του πώς τοποθετήστε; 

Επίσης, λέµε να καταργηθεί η παράγραφος 2 του ν.4254/14
ώστε να προβλέπονται προσαυξήσεις προϋπηρεσίας στον τελικό
προσδιορισµό του µισθού και ηµεροµισθίου µε βάση τις τριετίες.
Αυτά είναι ερωτήµατα σε εσάς. Πώς τα βλέπετε; Θέλουµε να
απαντήσετε σε εµάς και στους εργαζόµενους. 

Και τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά το άρθρο 2,
υπογραµµίζω ότι αν αυτό το άρθρο ψηφιζόταν διακριτά, εµείς θα
το καταψηφίζουµε. Καταργείτε τα επιδόµατα ανεργίας σε όσους
ανέργους βρίσκουν δουλειά µερικής απασχόλησης. Αυτό κάνετε.
Και µάλιστα στη διακοπή αυτή δίνετε αναδροµική ισχύ. 

Θέλω και σε αυτό να απαντήσετε, κύριε Υπουργέ. Κόβετε αυτό
το µισό επίδοµα ανεργίας και για όσους ανέργους βρήκαν δου-
λειά µερικής απασχόλησης πριν την ισχύ του νόµου. Αυτό πώς
το εξηγείτε εσείς; Η αρχή της ασφάλειας δικαίου αναζητείται,
κύριε Υπουργέ.

Τέλος, θα ήθελα να επισηµάνω για το άρθρο 4, ότι από το πε-
ριεχόµενό του ανακύπτει το ερώτηµα τι θα συµβεί εάν δεν υπάρ-
χουν διαθέσιµες ετήσιες πιστώσεις του Υπουργείου Εργασίας,
κύριε Υπουργέ, για να καλυφθούν οι παροχές αυτού του προ-
γράµµατος. Αν δεν καλυφθούν από λοιπές πηγές χρηµατοδότη-
σης λόγω εξάντλησης προϋπολογισµού, δεν θα µεταφερθούν
χρήµατα προς την ΕΤΑ; Είναι απαραίτητο αυτό να το διευκρινί-
σετε διότι είναι στον αέρα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Καστανίδη, έχετε

δύο ερωτήσεις. Παρακαλώ έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, θέλω να σας απευθύνω δύο ερωτήσεις. Ανα-

κοινώσατε προηγουµένως, υπερηφάνως, ότι κατά το έτος 2022,
σύµφωνα µε τα στοιχεία του συστήµατος «ΕΡΓΑΝΗ», αυξήθηκαν
οι θέσεις απασχόλησης κατά διακόσιες εξήντα τρεις χιλιάδες.
Έτσι δεν είπατε; Σας ερµήνευσα λάθος γιατί σας άκουσα;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Είχαµε παραπάνω εργαζοµένους σε
σχέση µε το 2019. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Σε σχέση µε το 2019, λοιπόν.
Πολύ ωραία. Το ερώτηµα µου είναι, µιας και την ανακοίνωση την
κάνατε στην Αίθουσα της Ολοµελείας, να µας πείτε, πάντοτε συ-
γκρινόµενα τα δύο έτη µεταξύ τους, πόσοι είναι µερικής απασχό-
λησης και πόσοι είναι πλήρους απασχόλησης, διότι γνωρίζουµε

πάρα πολύ καλά ότι τα τελευταία χρόνια έχουµε µια δραµατική
αύξηση κατά 40% των θέσεων µερικής απασχόλησης. Συνεπώς,
θα ήταν χρήσιµο να γνωρίζει ο ελληνικός λαός πόσοι βρήκαν
απασχόληση µερική και πόσοι πλήρη, γιατί ξέρουµε οικονοµικά
τι σηµαίνει αυτό. 

Και το δεύτερο ερώτηµα είναι: Με την τροπολογία σας προ-
βλέπεται να δοθεί σε αυτούς που ανευρίσκουν θέση πλήρους
απασχόλησης για το υπόλοιπο της συµπλήρωσης του έτους
ανεργίας το µισό επίδοµα ανεργίας. Μπορώ να αντιληφθώ ότι
ένας καλός εργοδότης θα έκανε µια συµφωνία πλήρους απασχό-
λησης για να δοθεί το µισό του επιδόµατος ανεργίας στον απα-
σχολούµενο. Έχετε σκεφτεί τι θα συµβεί αν, µετά την ολοκλή-
ρωση του έτους, έχουµε µετατροπή της αρχικής πρόσληψης από
πλήρους απασχόλησης σε µερική απασχόληση; Προβλέπετε κά-
ποια κύρωση, κάποια επιστροφή χρηµάτων από αυτόν ο οποίος
επέβαλε, µετά από την παρέλευση του έτους, τη µετατροπή της
πλήρους απασχόλησης σε µερική απασχόληση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Θεοχάρη, έχετε
τον λόγο.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Πριν φυσικά ο Υπουργός απαντήσει διεξοδικά σε όλα τα θέ-
µατα, θα αναφερθώ σε δύο-τρία σηµεία τα οποία τέθηκαν. 

Πρώτα απ’ όλα, σε σχέση µε τον κατώτατο µισθό και κατά
πόσο είναι ο ένας µήνας νωρίτερα προεκλογικός ή όχι, τυγχάνει
να έχω ιδία άποψη για το θέµα. Πέρασα στο παρελθόν και από
τη θέση της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων Εσόδων και από τη
θέση του Υπουργείου Τουρισµού και πέρυσι κατά την εφαρµογή
της αύξησης η οποία δόθηκε είχα πάρα πολλά παράπονα και από
λογιστές αλλά και από επιχειρηµατίες του τουρισµού, διότι
έπρεπε να ξανακάνουν όλες τις δηλώσεις τους στο «ΕΡΓΑΝΗ»
και τις υπόλοιπες διαδικασίες αλλάζοντας συνολικά -γιατί ξέρετε
ότι στον τουρισµό έχουµε τις προσλήψεις κάθε χρόνο, προσλαµ-
βάνονται από την αρχή- και µετά από ένα µήνα της πρόσληψής
τους που δηλώθηκαν όλοι οι εργαζόµενοι έπρεπε να δηλωθούν
ξανά µε διαφορετικούς µισθούς.

Συνεπώς, από τότε είχα µεταφέρει αυτό το παράπονο και αυτό
το πρόβληµα και είναι πολύ ευχάριστο που και ο Υπουργός και ο
Πρωθυπουργός έκαναν δεκτές αυτές τις εισηγήσεις. Είναι µακριά
και καµµία σχέση ή επαφή έχει µε οποιαδήποτε προεκλογική λο-
γική. 

Τώρα τέθηκε ένα θέµα σε σχέση µε τους εταίρους και κατά
πόσον το σωστό είναι η παλιά διαδικασία, η διαδικασία της δια-
πραγµάτευσης µεταξύ των εταίρων. Σε αυτό το τραπέζι της δια-
πραγµάτευσης απόντες είναι οι άνεργοι. Κάθε φορά για να
ακούγεται σωστά η αύξηση στο δελτίο Τύπου είχαµε αυξήσεις
που δεν άντεχε η οικονοµία και τις αυξήσεις αυτές τις πλήρωναν
πάντοτε οι άνεργοι µε αυξηµένες απολύσεις στην πράξη από την
πλευρά των εργοδοτών. Αυτό λύνεται µε το γεγονός ότι η Κυβέρ-
νηση παρεµβαίνει καθοριστικά στη διαδικασία αυτή. Λαµβάνει υπ’
όψιν όλα τα ζητήµατα και τελικά λαµβάνει υπ’ όψιν και το συµφέ-
ρον των ανέργων. 

Τώρα αναφέρθηκε στο ισοζύγιο ο κ. Ραγκούσης και είπε πως
το ισοζύγιο έχει αυξηθεί και πάλι γιατί αυξήθηκαν πολύ οι εισα-
γωγές. Το ισοζύγιο και οι εξαγωγές µας έχουν αυξηθεί πάρα
πολύ. Διπλασιάστηκαν ως ποσοστό του ΑΕΠ από το 2010 20%
τότε, 40% τώρα. Η βελτίωση της ποιότητας είναι µεγάλη και έ-
χουµε περισσότερη τεχνολογία και όχι µόνο πετρέλαιο, που είναι
παραδοσιακά ο κύριος ο κλάδος των εξαγωγών, δηλαδή τα πα-
ράγωγα από τα διυλιστήρια και έξι κατηγορίες αγαθών, ενώ πα-
λιότερα είχαµε µόνο µία, µε εξαγωγές άνω του 1%.

Συνεπώς, το ισοζύγιο βελτιώνεται και προφανώς χρειάζεται να
γίνει ακόµα πολλή περισσότερη δουλειά, ώστε και οι εισαγωγές
να αποκατασταθούν, αλλά και φυσικά µέσω της ενεργειακής µε-
τάβασης να µην έχουµε όλο αυτό το πρόβληµα, καθότι δεν έ-
χουµε ενεργειακές πηγές και εισάγουµε το αργό απ’ έξω. 

Κλείνω λέγοντας ότι ο µέσος µισθός είναι το πιο σηµαντικό από
αυτά που είπε ο Υπουργός. Ο µέσος µισθός έχει αυξηθεί από το
2019, γιατί µιλάµε συνέχεια εδώ µέσα για τον κατώτατο µισθό,
αλλά σε µια ιδανική οικονοµία κανένας εργαζόµενος δεν θα αµεί-
βεται µε τον κατώτατο µισθό. Δεν θα έπρεπε να επηρεάζει κανέ-
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ναν εργαζόµενο η αύξηση του κατώτατου µισθού. Αυτό που έχει
στην πράξη σηµασία είναι ο µέσος µισθός και αυτός ο µέσος µι-
σθός έχει αυξηθεί από το 2019, όπως είπε ήδη ο Υπουργός, πολύ
πάνω και από τον πληθωρισµό από το 2019 ως σήµερα. 

Τέλος, για την ακρίβεια, κύριε Ραγκούση, όταν το καλάθι της
νοικοκυράς έχει αντιγραφεί πια και από τη Γαλλία. Ήδη ανακοι-
νώθηκε από τον Μπρούνο Λεµέρ ότι αυτό ξεκινάνε και συζητάνε
στη Γαλλία να κάνουν. Όταν έχουµε προσωρινά µέτρα δεν παίρ-
νουµε µόνιµες λύσεις, όπως τη µείωση του ΦΠΑ, και εξάλλου η
µείωση του 10% που δίνει το Market Pass είναι πολύ µεγαλύτερη
από το 5% που έδωσε η Ισπανία και συνεπώς στην πράξη ο πολί-
της και µε τα µέτρα που παίρνει η Νέα Δηµοκρατία θα είναι πολύ
περισσότερο ωφεληµένος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Συντυχάκη, έχετε
τον λόγο.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όσον αφορά την τροπολογία
για τον καθορισµό του κατώτατου µισθού για το 2023, προφανώς
έχει χαρακτηριστικά προεκλογικού περιεχοµένου. Εµείς, όµως,
δεν στεκόµαστε λαϊκίζοντας σε αυτό το κοµµάτι. Προβλέπει αλ-
λαγή της ηµεροµηνίας, προκειµένου να καθορίσει ο Υπουργός
το ύψος του κατώτερου µισθού µε βάση τις προβλέψεις του
νόµου Βρούτση - Αχτσιόγλου, αυτού του απαράδεκτου αντεργα-
τικού νόµου που καταργεί τις ελεύθερες διαπραγµατεύσεις και
αποτελεί ορόσηµο για το κεφάλαιο στη µείωση του λεγόµενου
κόστους εργασίας µε τη συγκράτηση και τη µείωση του µέσου
µισθού. 

Εµείς θεωρούµε ότι πρέπει να καταργηθεί αυτό το νοµικό πλαί-
σιο και να επανέλθουν οι συλλογικές διαπραγµατεύσεις. Τα κρι-
τήρια αυτού του νόµου έχουν ως βάση την κερδοφορία των
επιχειρηµατικών οµίλων και όχι τις ανάγκες των εργαζοµένων. Η
όποια αύξηση θα έχει το πράσινο φως της εργοδοσίας, η οποία
θα συµµετέχει και στη διαµόρφωση της εισήγησης της Κυβέρνη-
σης για το ύψος του όποιου νέου κατώτατου µισθού από χρόνο
σε χρόνο.

Εµείς µιλάµε ως ΚΚΕ για µισθούς στο ύψος των πραγµατικών
αναγκών, για την κάλυψη των απωλειών που είχαν οι εργαζόµενοι
τα τελευταία δέκα - δώδεκα χρόνια. 

Αν, πραγµατικά, ενδιαφέρεστε και ενδιαφερόσασταν για τον
µισθό του εργαζόµενου, θα έπρεπε να είχατε κάνει αποδεκτές τις
τροπολογίες του ΚΚΕ για την επαναφορά του δέκατου τρίτου και
δέκατου τέταρτου µισθού, για την επαναφορά της δέκατης τρί-
της και της δέκατης τέταρτης σύνταξης, όπως και όλες τις υπό-
λοιπες τροπολογίες που ανακουφίζουν τον λαό -ανακουφίζουν,
δεν του λύνουν στο σύνολό του τα προβλήµατα του- µε την κα-
τάργηση του ΦΠΑ στα είδη πρώτης ανάγκης και των ειδικών
φόρων στα καύσιµα και τις υπόλοιπες τροπολογίες που έχουµε
καταθέσει ως ΚΚΕ. Ούτε εσείς τις κάνατε αποδεκτές ούτε αχνά
έβγαλε ο ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ και τα υπόλοιπα κόµµατα για να στη-
ρίξουν από το Βήµα της Βουλής αυτές τις τροπολογίες. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ωραία. Για να συνεννοη-

θούµε σας λέω ότι µε τον κ. Χατζηδάκη κλείνει η συζήτηση επί
της τροπολογίας και µετά ερχόµαστε στην κανονική συζήτηση.
Πρώτος θα µιλήσει ο κ. Χατζηγιαννάκης, αµέσως µετά ο κ. Θεο-
χάρης, αµέσως µετά ο κ. Ζαχαριάδης και αµέσως µετά η κ. Νο-
τοπούλου. Μετά θα σας ενηµερώσει το επόµενο Προεδρείο.

Κύριε Χατζηδάκη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, θα ξεκινήσω την απάντησή µου από τις παρατηρήσεις
των συναδέλφων του ΠΑΣΟΚ και εν τίνι µέτρω του ΚΚΕ και στη
συνέχεια θα προχωρήσω στον ΣΥΡΙΖΑ. 

Με εκπλήσσει η τοποθέτηση του ΠΑΣΟΚ σε σχέση µε τη δια-
δικασία η οποία ακολουθείται για τον προσδιορισµό του κατώτα-
του µισθού, για τον απλούστατο λόγο ότι είναι µια διαδικασία που
από κοινού αποφασίσαµε το 2013. Έχει και τις δικές σας ψή-
φους. Ακόµη περισσότερο µε εκπλήσσει, διότι ενώ εσείς αποµα-
κρυνόσαστε από την υπογραφή σας, του 2013, εν τω µεταξύ
προς αυτή τη διαδικασία προσχώρησε η Ευρωπαϊκή Ένωση στο
σύνολό της, διότι πρόσφατα που εγκρίθηκε η διαδικασία για τους
ευρωπαϊκούς κατώτατους µισθούς, βασικά το πνεύµα της νέας

οδηγίας είναι πάρα πολύ κοντά στη δική µας διαδικασία, την
οποία ακολουθήσαµε και εµείς, Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ αλλά
και ο ΣΥΡΙΖΑ στη συνέχεια. 

Δεύτερον, µε εκπλήσσει επίσης η τοποθέτησή σας για τη µε-
ρική απασχόληση. Νόµιζα ότι παραδοσιακά, όπως άλλωστε και
όλα τα σοσιαλιστικά κόµµατα, είστε υπέρ βασικά της πλήρους
απασχόλησης. Δεν ενοχοποιώ τη µερική απασχόληση. Να το ξε-
καθαρίσουµε αυτό. Υπηρετεί πολλές ανάγκες. 

Όµως νοµίζω στην Ελλάδα έχει παραγίνει -το έχετε σηµειώσει
κι εσείς, το σηµειώνουµε κι εµείς- µε την έννοια ότι µερικοί χρη-
σιµοποιούν τη µερική απασχόληση για να κάνουν διάφορα κόλπα
γύρω από την αγορά εργασίας και αναφέροµαι σε κακούς εργο-
δότες, οι οποίοι βαφτίζουν τα οκτάωρα ως τετράωρα για να γλι-
τώνουν µισθούς, εισφορές κ.τ.λ.. Και γι’ αυτόν τον λόγο έχουµε
θεσπίσει την ψηφιακή κάρτα εργασίας, η οποία ήταν ένα αίτηµα
της ΓΣΕΕ και έρχεται να απαντήσει ακριβώς σ’ αυτό, στο να µην
κλέβει κανείς τον χρόνο και τις υπερωρίες του εργαζοµένου. 

Σε αυτό το πνεύµα κινείται και αυτή η διευκρίνιση, ουσιαστικά,
που κάνουµε σήµερα, ότι θέλουµε να δίνουµε, δηλαδή, το επί-
δοµα εργασίας σε εργαζόµενους που δουλεύουν µε πλήρη απα-
σχόληση, για να αντιµετωπίσουµε τέτοιου είδους αθέµιτες πρα-
κτικές, οι οποίες γνωρίζετε ότι είναι σε µεγάλη έκταση, πράγµα
το οποίο υποδηλοί άλλωστε και η τοποθέτηση του κ. Καστανίδη,
ο οποίος ρώτησε ευλόγως ποια είναι τα ποσοστά της πλήρους
απασχόλησης και ποια είναι τα ποσοστά της µερικής απασχόλη-
σης. 

Προσέξτε! Είναι ψηλά τα ποσοστά της µερικής απασχόλησης.
Θα σας πω και την εξέλιξη. Και αυτό είναι που µας κάνει να προ-
χωρούµε και προς την κατεύθυνση, όπως σηµείωσα, της κάρτας
εργασίας και προς την κατεύθυνση άλλων ρυθµίσεων που περά-
σαµε πριν από µερικούς µήνες, µε επιδότηση των ασφαλιστικών
εισφορών για µετατροπή των συµβάσεων µερικής απασχόλησης
σε πλήρη απασχόληση, όσο και στη σηµερινή ρύθµιση. 

Θα σας πω πώς έχουν εξελιχθεί τα πράγµατα. Η πλήρης απα-
σχόληση µε εµάς, τους «τρισκατάρατους», όπως είναι γνωστό
στο πανελλήνιο, ανέβηκε από το 45% που την πήραµε από τον
ΣΥΡΙΖΑ στο 51,5%. Είναι επίσηµα στοιχεία, δηµοσιεύονται. Και
σήµερα µπορείτε να τα δείτε. Η µερική απασχόληση αντίθετα κα-
τέβηκε από το 42,5% στο 39% και τα υπόλοιπα είναι η λεγόµενη
εκ περιτροπής εργασία. Εµάς δεν µας ικανοποιούν αυτοί οι αριθ-
µοί και γι’ αυτό φέρνουµε όλα τα µέτρα για τα οποία µίλησα προ-
ηγουµένως. 

Θα περίµενα από ένα σοσιαλιστικό, σοσιαλδηµοκρατικό κόµµα
-δεν ξέρω πώς αυτοπροσδιορίζεστε- να έχετε αυτή την τοποθέ-
τηση, αλλά από εκεί και πέρα είναι λογαριασµός δικός σας. Κά-
νετε ό,τι νοµίζετε. Εσείς κάνετε τις δικές σας πολιτικές παρατη-
ρήσεις και εγώ κάνω τις δικές µου.

Κάτι ακόµα. Λέτε να επανέλθουµε στο σύστηµα που προσδιο-
ρίζουν τον κατώτατο µισθό οι κοινωνικοί εταίροι και να επιτρέ-
ψουµε τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις. Πρώτον, για τους
κοινωνικούς εταίρους, σας είπα ότι από κοινού αποφασίσαµε να
φύγουµε από αυτό το σύστηµα, το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία
δηλαδή και να πάµε στο σηµερινό σύστηµα, το οποίο υιοθέτησε
και η Ευρωπαϊκή Ένωση ουσιαστικά, όπως σας είπα, µε την οδη-
γία που εγκρίθηκε πρόσφατα από το Συµβούλιο Υπουργών. 

Υπάρχει και ένας µύθος ο οποίος επαναλήφθηκε και σήµερα.
Δεν υπάρχουν συλλογικές συµβάσεις στην Ελλάδα δήθεν. Υπάρ-
χουν εξακόσιες ογδόντα δύο. Τώρα ενισχύει κλαδικές οµοιοεπαγ-
γελµατικές, σε επίπεδο επιχείρησης κ.λπ.. Αυτά είναι γεγονότα
αναµφισβήτητα. Καλό είναι να µη συζητάµε τόσο πολύ µε µύθους
στην Ελλάδα. 

Και έρχοµαι στις παρατηρήσεις του κ. Ραγκούση και του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Γνωρίζω επί χρόνια ότι το αφήγηµα της Αριστεράς είναι ότι
εκείνη έχει το µονοπώλιο της κοινωνικής ευαισθησίας και εµείς
είµαστε ανάλγητοι, δεν έχουµε φίλους, δεν έχουµε συγγενείς,
δεν έχουµε ψηφοφόρους, θέλουµε να τους εκδικηθούµε και ό-
ποτε αποφασίζουµε να κάνουµε κάτι καλό, πάµε να κοροϊδέ-
ψουµε κάποιους, όπως ας πούµε υποτίθεται τώρα, που είναι εν
ευρεία εννοία προεκλογική περίοδος και γι’ αυτόν τον λόγο απο-
φασίζουµε να αυξήσουµε τον κατώτατο µισθό. Μα, τον αυξήσαµε
δύο φορές µέχρι τώρα! Τον έχουµε αυξήσει. Ήταν και τότε προ-
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εκλογική περίοδος; 
Και εν πάση περιπτώσει, όλα όσα έχουν επιτευχθεί αυτά τα

τριάµισι χρόνια από την Κυβέρνηση Μητσοτάκη και στο συγκε-
κριµένο τοµέα -και θα σας µιλήσω µε στοιχεία- έγιναν λόγω του
ότι ήµασταν σε προεκλογική περίοδο; Να δούµε δυο τρία στοι-
χεία. 

Ας πάρουµε την ανεργία. Αµφισβητεί κανείς ότι ο αριθµός 17,5
είναι µεγαλύτερος από τον αριθµό 11,4; Υπάρχει κάποιος που να
λέει το αντίθετο; Διότι στο 17,5% µας παραδώσαµε την ανεργία,
στο 11,4% την έχουµε µειώσει. Υπάρχει κάποιος που να υποστη-
ρίζει το αντίθετο; Ή η EUROSTAT έχει γίνει όργανο της Κυβέρ-
νησης Μητσοτάκη και καταλήγει σε αυτούς τους υπολογισµούς; 

Δεύτερον, αµφισβητεί κανείς ότι η ΔΥΠΑ, ο τότε ΟΑΕΔ επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ έβγαζε δέκα χιλιάδες θέσεις τον χρόνο στον αέρα για θέ-
σεις ενεργητικών πολιτικών απασχόλησης; Πολύ καλό. Δέκα
χιλιάδες θέσεις στον αέρα! Όµως εµείς, µόνο σε µια προκήρυξη
τώρα το Δεκέµβριο βγάλαµε στον αέρα εξήντα οκτώ χιλιάδες θέ-
σεις εργασίας αυτού του είδους. Ποιος αριθµός είναι µεγαλύτε-
ρος, το δέκα ή το εξήντα οκτώ; Το επόµενο στάδιο της Αντιπο-
λίτευσης θα είναι ότι το δέκα είναι καλύτερο δήθεν από το εξήντα
οκτώ. 

Επίσης, ας πάµε στους µισθούς. Πόσο µας παραδώσατε τον
κατώτατο µισθό; Στα 650 ευρώ. Εµείς πόσο τον έχουµε φτάσει
τώρα; Στα 713 ευρώ. Ποιος αριθµός είναι µεγαλύτερος και πάλι
σας ρωτάω; Μήπως είναι το 650 και πώς τον οδηγήσαµε από τα
650 στο 713 µέσα σε τριάµισι χρόνια, εκ των οποίων τα δύο του-
λάχιστον -για να µην πω και παραπάνω- ήταν χρόνια µεγάλων διε-
θνών εισαγόµενων κρίσεων και στο επίπεδο του κορωνοϊού, µε
τη συνακόλουθη ύφεση και στο επίπεδο της ενεργειακής κρίσης
µε τις επιπτώσεις στη βιοµηχανία τουλάχιστον; 

Εδώ απαντάµε µε στοιχεία. Μιλάτε µε συνθήµατα και εµείς σας
απαντάµε µε µια κοινωνική πολιτική µε αποτέλεσµα. Και αν δεν
σας αρέσουν αυτά, έχω ως κατακλείδα και αυτά τα οποία λέει η
τελευταία έκθεση της ΓΣΕΕ. Εκτός και αν πιστεύετε ότι εκτός από
τη EUROSTAT είναι και η ΓΣΕΕ όργανό µας. 

Η ΓΣΕΕ στις 30 Νοεµβρίου έβγαλε την έκθεσή της για την
αγορά εργασίας και σηµειώνει: «Μετά τις αυξήσεις του κατώτα-
του µισθού στην Ελλάδα το 2022, η Ελλάδα ανήλθε στην εντέ-
κατη θέση από τη δέκατη έκτη θέση στην οποία βρισκόταν το
2021». Δηλαδή ακόµα και η Γενική Συνοµοσπονδία των Εργαζο-
µένων έρχεται και αναγνωρίζει, παρά την κριτική που µας ασκεί -
και την ακούµε φυσικά αυτή την κριτική- την πρόοδο που υπήρχε. 

Για να το συνδέσω και µε την προηγούµενη συζήτηση, όπως
µερικοί εµφανίζονται ως «βασιλικότεροι του βασιλέως», όπως
λέµε, εσείς εµφανιζόσαστε ως φιλεργατικότεροι των εργατών! Ε,
λοιπόν, αυτά δείχνουν ποια είναι η αντιπολίτευση που ασκείτε,
ποια είναι η αναξιοπιστία σας και αυτά εξηγούν για ποιον λόγο
είστε κολληµένοι στις δηµοσκοπήσεις. 

Τρεις φορές την ηµέρα, πριν και µετά το φαγητό, λέτε όλα
αυτά τα τοξικά και τα ακραία τα οποία ακούστηκαν και σήµερα.
Όλα αυτά φυσικά αγνοούνται από τους Έλληνες πολίτες. Καµµιά
φορά και δίκιο να έχετε, θα το χάσετε µε την τακτική και την αντι-
πολίτευση την οποία ασκείτε. Εν πάση περιπτώσει, εµάς µας
ωφελεί. Με γεια σας, µε χαρά σας. Συνεχίστε να κάνετε αυτή την
αντιπολίτευση και εµείς θα συνεχίσουµε να κάνουµε τη δουλειά
µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει τώρα ο κ.
Χατζηγιαννάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ και ακολουθεί ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Θεοχάρης. 

Ορίστε, κύριε Χατζηγιαννάκη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Δεν σκόπευα να µιλήσω, προφανώς, για την τροπολογία του

Υπουργείου Εργασίας, αλλά επειδή ο νεόκοπος Υπουργός Εργα-
σίας -προφανώς τώρα είναι νεόκοπος και στην πολιτική- µας είπε
αυτά που µας είπε και έκλεισε τη δική του οµιλία, θα ήθελα να
τον ρωτήσω το εξής: Κύριε Υπουργέ, στην Κυβέρνηση δεν ήσα-
σταν όταν θεσπίζατε τον υποκατώτατο µισθό; Γιατί µας µιλάτε µε
αριθµούς. Όσον αφορά τον υποκατώτατο αισχρό µισθό των νέων

ή το κατακρεούργηµα του κατώτατου µισθού τα χρόνια της Κυ-
βέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου, δεν ήσασταν, δεν συµµετείχατε
σε αυτή την Κυβέρνηση; Τώρα εµφανιστήκατε και µας λέτε για
τα ποσά και µας λέτε για τους αριθµούς, ποιος είναι µεγαλύτερος
και ποιος είναι µικρότερος και µας κουνάτε το δάχτυλο και το
κουνάτε και στους Έλληνες πολίτες, οι οποίοι δεν µπορούν να
βγάλουν τον µήνα, ιδίως οι νέοι άνθρωποι; Επίσης, µας λέτε ότι
έχετε φέρει και την πλήρη ανάπτυξη και ότι σας ευγνωµονεί και
η ΓΣΕΕ. Μόνο αυτά δεν ακούσαµε εδώ, ότι σας ευγνωµονούν και
οι εργαζόµενοι και είστε η πιο φιλεργατική Κυβέρνηση που έχει
περάσει από αυτόν τον τόπο. Λίγο κράτει! 

Τώρα αν οι δηµοσκοπήσεις θα είναι αυτές που θα δείξουν και
στις εκλογές, κρατηθείτε λίγο, δεν έµεινε πολύ. Τρεις - τέσσερις
µήνες µείνανε, κρατηθείτε λίγο. Θα πάρετε την απάντηση από
τον ελληνικό λαό. Δεν χρειάζεται να σας λέµε εµείς τι θα πουν
και τι δεν θα πουν οι δηµοσκοπήσεις. Θα τα δούµε την ηµέρα της
κρίσης, όπως τα βλέπουµε πάντα. 

Τώρα ας πάω στον αγαπηµένο µου κ. Βορίδη. Κύριε Βορίδη,
όταν πήγαµε µαζί στο Συνέδριο της Ένωσης Περιφερειών στη
Ρόδο ή πέρυσι στη βόρεια Εύβοια ή φέτος στα Συνέδρια της Κε-
ντρικής Ένωσης Δήµων στον Βόλο και πέρυσι στο αντίστοιχο συ-
νέδριο, όταν ακούγατε, παραδείγµατος χάριν, τον κ. Χατζηµάρ-
κου -που δεν είναι βέβαια πολιτικά µε εµάς, είναι προφανώς στέ-
λεχος της Νέας Δηµοκρατίας- ή τους υπόλοιπους Περιφερει-
άρχες, τον κ. Τζιτζικώστα και σας µιλούσαν για την ανάγκη
πολυεπίπεδης διακυβέρνησης, αυτό κατανοήσατε εσείς; Αυτό
που µας φέρνετε σήµερα; Γιατί αν κατανοήσατε αυτό, µάλλον
αυτοί οι άνθρωποι έλεγαν κάτι άλλο ή µάλλον εµείς δεν καταλά-
βαµε και τώρα όλη η αγορά, όλοι οι άνθρωποι, όλοι οι εµπλεκό-
µενοι στον δηµόσιο βίο δεν κατάλαβαν τι ακριβώς τους έχουµε
φέρει και σας αδικούµε µε την κριτική µας, όλα τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης και όλοι οι φορείς. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε Χα-
τζηγιαννάκη, είπα κάτι διαφορετικό στη Ρόδο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Μη διακόπτετε, σας πα-
ρακαλώ.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Δεν λέω αν είπατε εσείς, είπα
αν καταλάβατε ότι αυτό σας είπαν και άρα το λύσατε µε το συ-
γκεκριµένο νοµοσχέδιο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Εγώ πά-
ντως αυτό είπα.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Η αλήθεια είναι ότι εσείς δεν
τους τάξατε αυτό το πράγµα. Μπορεί να τα είχε τάξει ο κ. Μη-
τσοτάκης το 2018, µπορεί να µας έχει πει ότι σε έξι µήνες θα
έφερνε την πολυεπίπεδη διακυβέρνηση και θα άλλαζε τον αυτο-
διοικητικό χάρτη της χώρας και θα ήταν πλέον µια ευρωπαϊκή
χώρα, κάτι που επανέλαβε και ως Πρωθυπουργός, όχι µόνο ως
Πρόεδρος της αξιωµατικής αντιπολίτευσης τον Απρίλιο του 2018
στο κοινό συνέδριο ΕΝΠΕ και ΚΕΔΕ, µπορεί η Κυβέρνησή σας να
έφτιαξε επιτροπές, µπορεί ο κ. Γεραπετρίτης -όπως πολύ σωστά
σας ανέφερε πριν η κ. Λιακούλη αλλά και οι υπόλοιποι συνάδελ-
φοι- να µας έχει πει ότι αλλάζει πλέον το κράτος, αλλά προφανώς
αυτό που κατάλαβαν όσοι κατάλαβαν, ιδίως οι εµπλεκόµενοι και
αυτοί που ασκούν διοίκηση σε τοπικό επίπεδο, νοµίζω ότι είναι
το ίδιο µε αυτό που καταλάβαµε εµείς και αυτός είναι ο λόγος
που καταψηφίζουµε σήµερα.

Θέλω, όµως, να σταθώ λίγο στην τροπολογία για την επανα-
φορά των αρµοδιοτήτων, στην υποτιθέµενη συµµόρφωση µε την
απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας. Παρ’ όλο, λοιπόν,
που κι εδώ εµείς ήµασταν πάλι οι κακοί και κάναµε πάλι την αντι-
πολίτευση που µας είπε ο κ. Χατζηδάκης, πρωί, µεσηµέρι, βράδυ
ήµασταν κακή Αντιπολίτευση και γι’ αυτό δεν µας άκουγε ο κό-
σµος, σας λέγαµε και από το Βήµα της Ολοµέλειας αλλά και σε
πάρα πολλές συνεδριάσεις στις επιτροπές ότι είναι εµφανώς
αντισυνταγµατικό και κατά της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας, αυτής
που έχει υπογράψει η χώρα µας, κάτι που επιβεβαίωσε και η ολο-
µέλεια του Συµβουλίου της Επικρατείας µε πάρα πολύ µεγάλη
πλειοψηφία. Μην το ξεχνάµε αυτό. Μόνο δύο συµµετέχοντες στη
συνεδρίαση της ολοµέλειας είχαν διαφορετική άποψη, ότι δεν
είναι αντισυνταγµατικός ο περίφηµος νόµος Θεοδωρικάκου που
πήρε όλες σχεδόν τις σοβαρές αρµοδιότητες από τις οικονοµικές
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επιτροπές, αφού άλλαξε τις συνθέσεις. 
Όµως, πού στάθηκε το Συµβούλιο της Επικρατείας; Σε δύο ση-

µεία. Το ένα είναι ότι προφανώς ήταν αντισυνταγµατική η αλλαγή
των συστάσεων, η εκλογή, δηλαδή, των οικονοµικών επιτροπών
µετά το πέρας των εκλογών -και είναι σαφής σε αυτό η απόφαση
του Συµβουλίου της Επικρατείας- σε συνδυασµό προφανώς µε
την αποψίλωση των αρµοδιοτήτων από το δηµοτικό συµβούλιο
που είναι το κεντρικό όργανο. 

Τι κάνετε εσείς, λοιπόν; Κάνετε αυτό που ήµασταν σίγουροι ότι
θα κάνετε, χωρίς να πέφτουµε και από τα σύννεφα για να πούµε
την αλήθεια. Αντί να αλλάξετε, να συµµορφωθείτε µε την από-
φαση του Συµβουλίου της Επικρατείας και να πείτε ότι ναι, όντως
είναι παράνοµες και άρα πρέπει να επιστρέψουν στην προηγού-
µενη διάταξη, όπως λέει το Συµβούλιο της Επικρατείας, λέτε ότι
αφού µου δίνει το παραθυράκι, να το εκµεταλλευτώ και να επι-
στρέψω -όχι όµως όλες τις αρµοδιότητες- αυτές που εσείς, προ-
φανώς, θα πείτε -είµαι σίγουρος ότι θα το πείτε- ότι είναι οι
κρίσιµες.

Αντιπαρέρχοµαι το γεγονός ότι δεν το φέρατε µέσα στο σώµα
του νοµοσχεδίου για να τοποθετηθούν οι φορείς και για να
έχουµε χρόνο να προετοιµαστούµε, κάτι που, κατά την άποψή
µου, είναι όχι απλά προβληµατικό, αλλά τραγικό.

Όµως, τέλος πάντων, έστω και τώρα, το βασικό κοµµάτι -γιατί
εντάξει τώρα, µη κοροϊδευόµαστε µεταξύ µας και να µη κοροϊ-
δεύουµε και τους αυτοδιοικητικούς της χώρας, δεν είµαστε παι-
δάκια-, τη βασική αρµοδιότητα την είχατε πάρει, δηλαδή τι θα
κάνουν τα χρηµατοδοτικά εργαλεία, ποιος θα τα διαχειριστεί και
πώς θα παρθούν οι αποφάσεις για να γίνουν όλα τα έργα τα
οποία γίνονται, γιατί αυτό ήταν το βασικό. Δεν ήταν το βασικό τα
τέλη τα οποία ούτως η άλλως δεν αφορούν αυτή τη δηµοτική πε-
ρίοδο, αφού έληξε. Τα τέλη των κοιµητηρίων και τα υπόλοιπα
τέλη είναι στον Δεκέµβρη ούτως ή άλλως κάθε χρόνο, άρα δεν
αφορά αυτές τις θητείες.

Πήρατε, εποµένως, τις αρµοδιότητες και τις προγραµµατικές
συµβάσεις. Δεν θα προλάβει κανείς να κάνει άλλες προγραµµα-
τικές συµβάσεις. Είµαι σίγουρος, µάλιστα, ότι στη νοµοτεχνική
που κάνατε θα το περιλαµβάνετε και αυτό για να µην έχουµε τέ-
τοιες ακυρότητες. Και το σηµαντικό κοµµάτι που είναι να µην α-
ποφασίζουν οι οικονοµικές επιτροπές αλλά τα δηµοτικά συµβού-
λια για το τι έργα θα γίνουν, πώς θα διοχετευθούν οι πόροι στον
δήµο, άρα τι αναπτυξιακό µοντέλο θα έχει ο κάθε ΟΤΑ και οι πε-
ριφέρειες, το αφήσατε. Αφήσατε ακόµη και τις απαλλοτριώσεις
στις περιφέρειες, την κήρυξη των απαλλοτριώσεων στις οικονο-
µικές επιτροπές των περιφερειών. 

Ωστόσο, το σκέφτεστε πάρα πολύ πονηρά. Λέτε: ποιος θα προ-
σφύγει τώρα; Εγώ τους δίνω ένα, µέχρι να προσφύγουν, θα έχει
τελειώσει η θητεία. Όµως, δεν είναι τρόπος να πολιτευόµαστε
αυτός. Δυστυχώς, κύριε Βορίδη, νοµίζω ότι αυτή είναι µια ξεκά-
θαρη πολιτική εξαπάτηση και της αυτοδιοίκησης. Δεν νοµίζω ότι
περιποιεί τιµή στην Κυβέρνηση να προσπαθεί µε τέτοιους νοµικί-
στικους τρόπους να ξεγελάσει και την απόφαση του Συµβουλίου
της Επικρατείας. 

Δυστυχώς µε αυτό αποδείξατε για άλλη µία φορά ότι δεν έχετε
κανέναν σεβασµό στους θεσµούς, κανέναν σεβασµό στη δηµο-
κρατία και ότι πορεύεστε µε βάση αυτό που νοµίζετε ότι είναι κα-
λύτερο για τα «δικά σας» παιδιά και για την παράταξή σας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε, κύριε Χα-
τζηγιαννάκη.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Θεοχάρης έχει τον λόγο και ακολουθεί ο κ. Ζαχαριάδης. 

Ορίστε, κύριε Θεοχάρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε πείσµα της περιγραφής σας

-µάλιστα ξεκινήσατε στη ΔΕΘ, πριν από δύο χρόνια τουλάχιστον-
πως η Κυβέρνηση είναι σε αποδροµή, πως ο Πρωθυπουργός
δραπετεύει και πως τα µολύβια των Υπουργείων είναι κατεβα-
σµένα, η Κυβέρνηση είναι εδώ, οι εκλογές, όπως υποσχέθηκε ο
Πρωθυπουργός, γίνονται στο τέλος της τετραετίας, η ποθητή

από εσάς κατάρρευσή του δεν είναι πουθενά στον ορίζοντα και
φυσικά αντί τα µολύβια να είναι κάτω, νοµοθετούµε σηµαντικά
νοµοσχέδια, όπως το σηµερινό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πρέπει να έχετε καµµία αµ-
φιβολία. Το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι πολύ σηµαντικό. Στο
Μέρος Α’ του νοµοσχεδίου έχουµε έναν πραγµατικό νόµο-πλαί-
σιο για τη διακυβέρνηση της χώρας. Είναι πάρα πολύ ουσιαστικό
το βήµα που κάνουµε σήµερα. Έχουµε ένα σηµαντικό βήµα για
το νέο κράτος που µας αξίζει. Κάνουµε άλλο ένα αποφασιστικό
βήµα για τον καλύτερο συντονισµό του κράτους, γιατί αν είναι
κάτι που χαρακτηρίζει αυτή τη διακυβέρνηση αυτά τα τριάµισι
χρόνια -τα τέσσερα µέχρι τις εκλογές- είναι ο πολύ καλύτερος
συντονισµός που δεν είχαµε δει ξανά. 

Κάνουµε ένα σηµαντικό βήµα για την εξάλειψη των επικαλύ-
ψεων αλλά και την εξεύρεση των πόρων που λείπουν για την υλο-
ποίηση των πολιτικών, καθ’ ότι αυτό το εθνικό µητρώο που
δηµιουργείται θα δείξει ακριβώς όλες τις παθογένειες, όλα τα
προβλήµατα, όλες τις επικαλύψεις, όλες τις αδυναµίες να υλο-
ποιηθούν οι πολιτικές. Είναι ένα αποφασιστικό βήµα για τη µετα-
φορά των αρµοδιοτήτων στο πιο κατάλληλο επίπεδο, στο κεντρι-
κό ή στο τοπικό, στο περιφερειακό ή στο δηµοτικό. 

Εδώ, λοιπόν, έχουµε τις βάσεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
για τη χρηστή, την αποτελεσµατική, τη διαφανή, την εξυπηρετική
διακυβέρνηση. Έχουµε, τέλος, τις βάσεις για την υπέρβαση της
στείρας διαλεκτικής «συγκέντρωση-αποκέντρωση». Την ακούµε
συχνά από τον κ. Σκανδαλίδη. Νοµίζω πως το είπε και σήµερα. 

Έχουµε, βέβαια, δρόµο ακόµη. Δεν κοροϊδεύουµε τον ελληνικό
λαό. Η υλοποίηση στην πράξη είναι που θα φέρει το αποτέλεσµα,
όχι απλώς η νοµοθέτηση. Και ο Υπουργός το ξέρει πολύ καλά.
Αυτές οι υλοποιήσεις, όµως, µετά από τη σηµερινή ψήφιση θα
είναι εφικτές. Εξάλλου δεν ακούσαµε και σοβαρές αντιδράσεις
και στην επιτροπή. Ακούσαµε κάποια νοµικά, κυρίως, επιχειρή-
µατα περί της ισχύος της πράξης του Υπουργικού Συµβουλίου
και αν αυτή µπορεί να µεταφέρει τις αρµοδιότητες ή χρειάζεται
και νοµοθετική παρέµβαση. Ο Υπουργός είπε ότι εκφράζει την
πολιτική βούληση και συνεπώς οι όποιες νοµοθετικές παρεµβά-
σεις δεν µπορούν παρά να είναι συµβατές και να έπονται της
πράξης Υπουργικού Συµβουλίου, κ.λπ..

Ακούω τη συζήτηση όλη µέρα σήµερα στην Ολοµέλεια και,
πραγµατικά, πέραν, αν θέλετε, κάποιων αστεϊσµών όπως ακού-
σαµε προηγουµένως για το αν τα εννοούσε, αν αυτά κατάλαβε ο
Υπουργός στην ΚΕΔΕ, στο συνέδριο και αν υποσχέθηκε άλλα και
κάνει άλλα, κ.λπ., δεν είδαµε επί της ουσίας καµµία κριτική. Γι’
αυτό, λοιπόν και η καταψήφισή του από την Αντιπολίτευση, όπως
ακούµε, είναι αναντίστοιχη του επιπέδου της κριτικής. Δεν θέ-
λουµε πολυεπίπεδη διακυβέρνηση; Δεν θέλουµε να καταγράφο-
νται ακριβώς οι αρµοδιότητες; Δεν θέλουµε αυτό να είναι δια-
φανές ώστε το Εθνικό Συµβούλιο να εισηγείται στον Υπουργό και
αυτές οι επικαλύψεις επιτέλους να σταµατήσουν; Δεν ξέρουµε
ότι ο ελληνικός λαός τα βλέπει αυτά; Αυτό µας λέει καθηµερινά.
Οι υπηρεσίες δηλώνουν αναρµόδιες και η κάθε µία τσακώνεται
µε την άλλη για το ποια είναι πιο αρµόδια. Αυτά θα µπορέσουν
να λυθούν τώρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι τώρα στο Μέρος Β’.
Αυτό είναι άλλο ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο. Είναι δύο σε ένα, για
να µπω και στο κλίµα του κ. Βελόπουλου και του κ. Μυλωνάκη
που µας άρχισαν τις προσφορές στα σούπερ µάρκετ και µας έλε-
γαν προηγουµένως. 

Πέρα από τα αστεία, η διαχείριση κινδύνου είναι µια έννοια
εξόχως σηµαντική και άγνωστη στο δηµόσιο. Άγνωστη! Γίνεται,
λοιπόν, ένα σηµαντικότατο βήµα σήµερα. Η διαχείριση κινδύνου
που αναγνωρίστηκε για πρώτη φορά µε τον ν.4795/2021 σήµερα
αποκτά επιχειρησιακό «σπίτι». Κανένας φορέας δεν µπορεί να
προστατευτεί, δεν µπορεί να προστατεύσει την ύπαρξή του, αν
δεν ξέρει και δεν διαχειρίζεται επαρκώς τους κινδύνους. Και αν
τους αγνοήσει και αυτοί οι κίνδυνοι υλοποιηθούν στην πράξη,
τότε ο φορέας που ανήκει στον ιδιωτικό τοµέα κλείνει και δηµι-
ουργεί ζηµιές. Όµως, στον δηµόσιο φορέα; Τι συµβαίνει αν ο κίν-
δυνος αυτός επαληθευτεί; Δεν µπορεί να κλείσει. Οπότε στέλνει
τον λογαριασµό στον φορολογούµενο. Αυτό συµβαίνει. 

Εδώ, λοιπόν, έχουµε ένα νοµοσχέδιο, εκτός των άλλων, προ-
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στασίας των φορολογουµένων, πράγµα το οποίο δεν έχει ανα-
δειχθεί αρκετά από τη συζήτηση η οποία έχει γίνει, πέραν φυσικά
όλων των άλλων που ακούστηκαν για τους διεθνείς οργανισµούς
και τις εκθέσεις τους που µας παρακολουθούν αν κάνουµε ορθή
διαχείριση κινδύνων, κ.λπ.. 

Μακάρι την επόµενη τετραετία, κύριε Υπουργέ, να αναγνωρί-
σουµε και τη δυνατότητα στον υπάλληλο να διαχειρίζεται κινδύ-
νους, διότι υπάρχουν φορές στις οποίες ο υπάλληλος ελέγχεται
για πράξεις του που µπορεί να ζηµίωσαν ή να µη ζηµίωσαν επί τη
βάσει θεωρητικά αντικειµενικών κριτηρίων. Στην πράξη, όµως, ο
υπάλληλος εκείνη τη στιγµή διαχειριζόταν έναν κίνδυνο και µπο-
ρεί να πρέπει να επιλέξει µεταξύ της µίας ή της άλλης ζηµίας και
να διαλέξει τη µικρότερη. Συνεπώς αυτό πρέπει σιγά-σιγά να ανα-
γνωριστεί ως µία διαδικασία, γιατί συµβαίνει πολλές φορές οι
υπάλληλοι να πρέπει να ελαχιστοποιούν τους κινδύνους που δια-
χειρίζονται και αυτό πρέπει και ελεγκτικά και από κάθε άλλη
άποψη να αναγνωρίζεται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κλείσω εξηγώντας γιατί κατά
την άποψή µου αυτό το νοµοσχέδιο είναι αυταπόδεικτα ένα νο-
µοσχέδιο που πρέπει να ψηφιστεί και µε τα δύο χέρια και για τα
δύο Μέρη του. Δύο ψήφους πρέπει να δώσουµε και για το Μέρος
Α’ και για το Μέρος Β’. Είναι ανακόλουθη η Αντιπολίτευση σε
σχέση -ξαναλέω- µε την κριτική και το βάθος της κριτικής το
οποίο ακούσαµε σήµερα.

Είµαστε, όµως, στην τελική ευθεία για τις εκλογές. Χθες ο
Πρωθυπουργός ανακοίνωσε πως θα είναι ή τον Απρίλιο ή τον
Μάιο. Στον δρόµο αυτό η οικονοµία µας είναι εύρωστη, παρά
τους αντίθετους ανέµους τους οποίους αναγκαζόµαστε να αντι-
µετωπίσουµε. Έχουµε διπλάσια ανάπτυξη το 2022 από τον ευ-
ρωπαϊκό µέσο όρο. Και φέτος, η εκτίµηση είναι για τριπλάσια,
δηλαδή ακόµη καλύτερα. 

Εσείς -και αναφέροµαι φυσικά στην Αντιπολίτευση που κυβέρ-
νησε τα προηγούµενα τεσσεράµισι χρόνια, πριν από το 2019- εί-
χατε τη χειρότερη αναπτυξιακή επίδοση. Προσέξτε, όχι για ένα
ή δύο χρόνια, αλλά για όλα τα χρόνια της διακυβέρνησής τους η
χώρα µας είχε τη χειρότερη αναπτυξιακή επίδοση στην Ευρώπη,
τη στιγµή που η Ευρώπη και ο κόσµος όλος ήταν σε ένα αναπτυ-
ξιακό άλµα. 

Η ανεργία σήµερα -το είπε και ο Υπουργός προηγουµένως-
είναι στο 11,4%, καλύτερο ποσοστό ανεργίας από το 2010 και
µετά. Οι επενδύσεις, ο τουρισµός, ρεκόρ! Η χώρα γεωστρατη-
γικά είναι ισχυρή. Η ψηφιακή εξυπηρέτηση είναι όλο και πιο εκτε-
ταµένη και ισχυρή. Μόλις χθες ανακοινώθηκε η ψηφιακή ίδρυση
επιχείρησης σε πέντε λεπτά. Στον δρόµο προς τις εκλογές, φυ-
σικά, θα αναπτύξουµε το όραµά µας για τα επόµενα χρόνια, το
σχέδιο και το πρόγραµµά µας για την επόµενη τετραετία. 

Και εσείς ασχολείστε µε το ποιος πήγε στην κηδεία του τέως
βασιλιά, περιγράφετε υγειονοµική κατάρρευση, οικονοµική κα-
τάρρευση, δηµοσιονοµική κατάρρευση, δηµοκρατική κατάρ-
ρευση. 

Σας καλώ, λοιπόν, και σας παρακαλώ να συνεχίσετε σε αυτή
την ατζέντα µέχρι τις εκλογές, γιατί µε την ατζέντα της µιζέριας
που προωθείτε, το µόνο που τελικά θα δείτε είναι η κατάρρευση
η δική σας στις κάλπες που έρχονται. Κερδισµένος βέβαια θα
είναι ο ελληνικός λαός. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Εµείς να είστε σίγουροι πως θα συνεχίσουµε να έχουµε θετική
ατζέντα, ατζέντα θετικών ειδήσεων όπως αυτή που αναλύσαµε
πριν από λίγο κάνοντας αυτή τη συζήτηση. 

Πρέπει να πούµε µία είδηση που πρέπει να τη λέµε και να την
ξαναλέµε. Διακόσιες εξήντα πέντε χιλιάδες περισσότερες θέσεις
εργασίας από το 2019. Αυτές οι θέσεις εργασίας είναι περισσό-
τερο σε ποσοστό πλήρους απασχόλησης, παρά µερικής, σε
σχέση µε αυτό που παραλάβαµε. Δεν έχουµε µόνο πτώση της
ανεργίας από το 17,5% στο 11,4%, αλλά και αύξηση της απασχό-
λησης. Δεν έχουµε πτώση στα χαρτιά, δηλαδή οι άνθρωποι να
σταµατήσουν να ψάχνουν για δουλειά, αλλά έχουµε πραγµατικά
περισσότερους εργαζόµενους. Έχουµε και αύξηση του µέσου µι-
σθού κατά 12,4%, όταν ο πληθωρισµός σε αυτά τα χρόνια είναι
9,7%. Έχουµε, δηλαδή, πραγµατική αύξηση του µέσου µισθού -

δηλαδή, του µισθού του µέσου εργαζόµενου, όλης της οικονο-
µίας- και όχι µόνο του κατώτατου και φυσικά πολλαπλές αυξήσεις
του κατώτατου µισθού. 

Σας θυµίζω -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- ότι το 2019 εί-
χαµε υποσχεθεί περισσότερες και καλύτερες δουλειές. Σήµερα
µε τις ανακοινώσεις αυτές αποδεικνύεται ότι άλλη µια υπόσχεση
που δώσαµε, την κάναµε πράξη. Το είπαµε, το κάναµε. Με αυτό
το αίσθηµα εµπιστοσύνης θα πάµε εµείς προς τις εκλογές και µα-
ντέψτε ποιον θα επιλέξει ο ελληνικός λαός!

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Θεοχάρη, και για την τήρηση του χρόνου.

Καλησπέρα σας και από εµένα. Χρόνια πολλά στον Αντώνη και
στην Αντωνία και στον δικό µας, τον Αντώνη τον Μυλωνάκη.

Καλείται το Βήµα ο κ. Κωνσταντίνος Ζαχαριάδης από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται η κ. Νοτοπούλου
επίσης από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαρι-
στώ.

Πραγµατικά καµµιά φορά ακούω τα επιχειρήµατα των Υπουρ-
γών της Συµπολίτευσης και αναρωτιέµαι σε ποιους απευθύνο-
νται. Το µόνο που δεν άκουσα από τον κ. Χατζηδάκη προηγουµέ-
νως για να αναλύσει το πώς πάει η χώρα, το πώς πάει η οικονο-
µία, το πώς πάνε τα µεγέθη, η συνοχή, η αγοραστική δύναµη,
είναι ότι το 2023 είναι µεγαλύτερο από το 2019! Συγχαρητήρια!
Αυτά τα επιχειρήµατα λέτε. Δεν υπάρχει βάθος, δεν υπάρχει ανά-
λυση. 

Δεν ξέρω, έχει σταµατήσει ο κ. Χατζηδάκης να διαβάζει τις µοβ
σελίδες στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ»; Έχει σταµατήσει ο κ. Χατζηδάκης
να διαβάζει το key report του κ. Καλλίτση και του κ. Τσίµα; Έχει
σταµατήσει να διαβάζει «ΝΑΥΤΕΜΠΟΡΙΚΗ»; Έχει σταµατήσει να
διαβάζει διεθνή Τύπο; Είναι η Ελλάδα σε άλλο περιβάλλον δηµο-
σιονοµικά, κοινωνικά, σε επίπεδο δυσκολιών σε σχέση µε την
υπόλοιπη Ευρώπη; Είµαστε η χώρα - παράδειγµα για να µας υιο-
θετήσουν και να µας αντιγράψουν; Το είπε και αυτό. Είναι τρο-
µερός! Οι Γάλλοι, λέει, υιοθετούν το καλάθι του νοικοκυριού,
µεγάλη καινοτοµία. Λίγο µάζεµα, λίγο έλεος! Υπάρχει ίντερνετ, ο
κόσµος ξέρει, διαβάζει, παρακολουθεί, κατανοεί, βλέπει το πορ-
τοφόλι του, βλέπει τις δυσκολίες.

Να έρθω, όµως, στην ύλη του νοµοσχεδίου γιατί είναι πολλά
τα θέµατα. 

Κύριε Βορίδη, νοµίζω αυτό το οποίο διαφοροποιεί την προ-
οδευτική στρατηγική από τη συντηρητική, τη δική µας από τη
δική σας, δεν είναι παραπάνω από εκατό λέξεις µε περιεχόµενο:
Δεν µπορείτε ούτε να οργανώσετε ούτε να αποκεντρώσετε το
κράτος. Γιατί; Διότι το κράτος ως θεσµό και ως µηχανισµό το πο-
λεµάτε, το εχθρεύεστε και το µισείτε, µε τρεις εξαιρέσεις: όταν
το αποµυζάτε, όταν διορίζετε, όταν το δίνετε δώρο στους ισχυ-
ρούς φίλους σας. Δείτε ποιους βάλατε διοικητές στις αποκεντρω-
µένες διοικήσεις, κύριε Βορίδη. Εσείς µιλάτε για αξιοκρατία, για
αριστεία, για αποκέντρωση και βάλατε τους κοµµατικά εκλεκτούς
και χωρίς καµµία διοικητική εµπειρία. Αυτό κάνατε. Πώς θα έρ-
θετε τώρα να µας µιλήσετε για αποκέντρωση, για αρµοδιότητες; 

Εν πάση περιπτώσει, αυτή η παράταξη, αυτό το κόµµα που σας
έκανε και κορυφαίο Υπουργό για τη διοίκηση του κράτους, ποια
µεγάλη µεταρρύθµιση έχει στηρίξει διαχρονικά σε αυτή την κα-
τεύθυνση; Αυτές που έφερε τις προηγούµενες δεκαετίες και ήταν
µεγάλες και σωστές, παρά τις δικές µας αντιθέσεις, το ΠΑΣΟΚ;
Αυτές τις προσπάθειες που κάναµε εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ µέσα σε δύ-
σκολους καιρούς; Ποτέ. Πάντα απέναντι, πάντα συγκεντρωτικά,
πάντα να διορίσετε κανέναν.

Ξεκινάει αυτή η συζήτηση και τη φέρνετε το τελευταίο λεπτό
της διακυβέρνησης σαν κακοδιαβασµένος µαθητής, µη σας πει
κανείς ότι δεν κλείσατε και αυτό το κεφάλαιο ενόσω ήσασταν
Υπουργός. Πραγµατικά είναι τροµερή η προχειρότητα µε την
οποία φέρνετε τα νοµοσχέδια. Δεν είχα αντιληφθεί την προχει-
ρότητά σας στην αρχή. Πίστευα ότι έτσι που τα λέτε ωραία, έχετε
και ένα ύφος καµµιά φορά και φωνάζετε, το επιτελείο σας θα
ήταν πιο προσεκτικό. Εδώ λείπουν πολύ βασικά και θα δούµε στη
συνέχεια. 
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Σας ρωτάω, όµως, για ένα το οποίο είναι εµβληµατικό. Σας ρώ-
τησα και στις επιτροπές και δεν απαντήσατε ενώ συνήθως είστε
προσεκτικός. Θυµάστε πέρσι που στις 25 Γενάρη είχε γίνει ο
κακός χαµός και είχε παραλύσει η χώρα, που ήταν κλειστή η Ατ-
τική Οδός, η Κηφισίας, η Κατεχάκη, όλοι οι δρόµοι στα βόρεια
προάστια όπου εκλέγοµαι εγώ, είχαν αποκλειστεί, στην ανατολική
Αττική, που εκλέγεστε εσείς και ο κ. Μυλωνάκης; 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Θυµάµαι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Μάλιστα. 
Θυµάστε τον Πρωθυπουργό που έλεγε ότι θα δοθούν µε προ-

σωπική του απόφαση αποζηµιώσεις 2 χιλιάδων ευρώ σε όσους
εγκλωβίστηκαν στην Αττική Οδό. Το θυµάστε αυτό; Αναζητήστε
το στο ίντερνετ. Δεν δόθηκαν. Πέρασε ένας χρόνος. Εξαπατήσα-
τε τους πολίτες. Κάνατε µια επικοινωνιακή διαχείριση. Τους κο-
ροϊδέψατε. 

Έχετε κάτι να µας πείτε γι’ αυτό; Πρέπει να κάνω επίκαιρη ερώ-
τηση; Πρέπει να το λέω κάθε µέρα στα κανάλια; Τι πρέπει να
κάνω; Πρέπει να πάω σε κάποιο µεγάλο πρωινό σταθµό, που ένας
εκ των δύο παρουσιαστών είχε εγκλωβιστεί και φώναζε µέσα από
το προσωπικό του τηλέφωνο και να τον ρωτήσω τι έγινε; Τι πρέ-
πει να κάνω δηλαδή; Σας ρωτάω στις επιτροπές, δεν µου απα-
ντάτε. Σας ρωτάω στην Ολοµέλεια και ελπίζω να µου απαντήσετε.
Αν δεν µου απαντήσετε, κάπου θα σας πετύχω σε κάποιο προ-
εκλογικό πάνελ. Εντάξει, δεν ξέρω. Άµα γίνει και ντιµπέιτ Τσίπρα
- Μητσοτάκη…

Θα γίνει ντιµπέιτ Τσίπρα - Μητσοτάκη, κύριε Βορίδη;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δεν ξέρω.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Εµείς, όµως, θα κάνουµε ένα!

Εγώ θα σας ρωτήσω -σε αυτό θέλω να πάρω απάντηση- τι έγινε
µε τα 2.000 ευρώ.

Τι κράτος θέλουµε; Εµείς θέλουµε το ευρωπαϊκό κοινωνικό µο-
ντέλο. Όχι µε διακηρύξεις, αλλά µε συγκεκριµένο οδικό χάρτη.
Εσείς εδώ δεν έχετε κωδικοποιήσει αρµοδιότητες, δεν τις έχετε
οριοθετήσει, δεν έχετε απλουστεύσει διαδικασίες, δεν υπάρχει
διαλειτουργικότητα συστηµάτων. Μα εσείς έχετε αποσυνδέσει
πλήρως τα χρηµατοδοτικά εργαλεία του κράτους από τους ΟΤΑ!
Πώς θα γίνει πολυεπίπεδη η διακυβέρνηση όταν απουσιάζει η
σχέση Ταµείο Ανάκαµψης - ΟΤΑ, ΟΤΑ - ΕΣΠΑ, Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων - ΟΤΑ; Δεν έχετε βγάλει το στοιχειώδες κοστο-
λόγιο της µεταρρύθµισης. Μεταρρύθµιση, κύριε Βορίδη χωρίς
κοστολόγιο, είναι µη µεταρρύθµιση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Και έρχοµαι στην τροπολογία την οποία φέρατε, την πολυθρύ-
λητη! Είναι όπως σας τα είπε ο κ. Χατζηγιαννάκης. Κάνετε κολ-
πάκια. Τι κάνετε; Δεν αλλάζετε τη σύνθεση των επιτροπών, δεν
επιστρέφετε όλες τις αρµοδιότητες, κρατάτε τα βασικά εκεί που
ήταν, επιστρέφετε τις προγραµµατικές συµβάσεις που κανένας
δεν θα κάνει µέσα στο επόµενο οκτάµηνο, διότι έχουµε εκλογές.
Δεν διορθώνετε επί της ουσίας τη συνταγµατική στρέβλωση. Δεν
ξέρω καν -δεν έχω την επιστηµονική επάρκεια- αν αυτό το οποίο
νοµοθετείτε είναι συνταγµατικό. Πιστεύω, όµως, ότι το κάνετε
απλά για να κερδίσετε χρόνο, διότι είναι πάγια η στρατηγική σας.
Αντιλαµβάνεστε τη συνταγµατική νοµιµότητα ως εµπόδιο στη νο-
µική αυθαιρεσία και την αυταρέσκειά σας. Γι’ αυτό µας αντιµε-
τωπίζατε τρία χρόνια µε αυτόν τον τρόπο, όσο παρανοµούσατε
µε τους αντισυνταγµατικούς σας νόµους. 

Επίσης χαιρετίζουµε τη σηµερινή απεργία των εργαζοµένων
στους ΟΤΑ και λέµε ότι όλοι οι εργαζόµενοι στους ΟΤΑ πρέπει
να έχουν ασφαλιστικά δικαιώµατα. Πρέπει να υπάρχει πρόληψη,
πρέπει να υπάρχουν µηχανισµοί ελέγχου. Δεν µπορεί να υπάρ-
χουν αυθαιρεσίες. Μια χώρα ευρωπαϊκή σαν την Ελλάδα πρέπει
στον δηµόσιο τοµέα, στον ιδιωτικό τοµέα, στην τοπική αυτοδιοί-
κηση να έχει κατοχυρωµένα τα δικαιώµατα των εργαζοµένων και
ασφάλιση σε όλους. Είχαµε ένα συγκλονιστικό συµβάν. Σκοτώ-
θηκε µία εργαζόµενη καθαριότητας. Δεν λέω ότι αν ήταν ασφα-
λισµένη δεν θα σκοτωνόταν, αλλά όσο χαλαρώνεις τους κανόνες
ασφαλείας, τόσο πολλαπλασιάζεις τις πιθανότητες να συµβεί αυ-
θαιρεσία ή ατύχηµα. 

Θα υπερψηφίσουµε την τροπολογία για το «Βοήθεια στο
Σπίτι». Δίνει λύση µε βάση την εισήγηση την οποία έκαναν οι ίδιοι

οι εργαζόµενοι στο «Βοήθεια στο Σπίτι». Υπάρχει όµως και µία
µικρή κατηγορία εκατόν εξήντα δύο ανθρώπων που παραµένουν
όµηροι µετά από είκοσι χρόνια και τώρα βρίσκονται στον δρόµο.
Είναι ευθύνη της πολιτείας να βρει νοµοθετική συνταγµατική
λύση, ρεαλιστική λύση γι’ αυτούς τους εκατόν εξήντα δύο αν-
θρώπους. 

Τώρα να επανέλθω πολύ σύντοµα σε αυτά τα οποία είπε ο κ.
Χατζηδάκης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ όσο
πιο σύντοµα γίνεται.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα κάνω κατάχρηση του χρόνου.

Λέει ότι δεν είναι προεκλογικό. Μα και που αναπνέουµε αυτή
την ώρα προεκλογικό είναι εκ των πραγµάτων. Δεν είναι κακό να
κάνετε κάτι προεκλογικά, αλλά µη µας λέτε ότι θα έρθει κάτι τον
Απρίλη και ταυτόχρονα, ενώ ο Πρωθυπουργός δηλώνει ότι οι
εκλογές θα γίνουν Απρίλη ή Μάη, ότι δεν είναι προεκλογικό. Ε, τι
είναι τότε;

Δεν είναι κακό, πείτε: «έχει χάσει ο κόσµος το 40% της αγορα-
στικής του δύναµης» -που διαβάζει ο κ. Χατζηδάκης την έκθεση
της ΓΣΕΕ-, «έχουµε µείωση των εισοδηµάτων και θα δώσουµε
κάτι προεκλογικά µπας και σώσουµε κανένα ψηφαλάκι» -περί αυ-
τού πρόκειται- ιδίως στη νεολαία, που θα σας «µαυρίσει».

Επίσης, τι λέγατε προεκλογικά; Διπλάσια αύξηση του ρυθµού
ανάπτυξης. Αυτό δεν λέγατε για τον κατώτατο µισθό; Φέρατε τη
διπλάσια αύξηση του ρυθµού ανάπτυξης της χώρας; Όχι. Και
εδώ πολιτική απάτη!

Τελευταίο στο οποίο θα αναφερθώ, κύριε Βορίδη, επειδή το
βάλατε εσείς.

Γράφει ο κ. Βορίδης στο Twitter την πρώτη µέρα που πέθανε ο
Κωνσταντίνος Γλύξµπουργκ: «Ο βασιλεύς Κωνσταντίνος». Έρχε-
ται ο κ. Βορίδης στη Βουλή, που µένουν τα Πρακτικά στην ιστο-
ρία, και λέει δύο φορές «Ο Κωνσταντίνος».

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): «Ο αείµνη-
στος».

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Πού πήγε το «βασιλεύς»; Χά-
θηκε από το Twitter στα έδρανα του Υπουργού; Καλά κάνετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε, σας παρα-
καλώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Θα κλείσω.
Αυτή η Αίθουσα είναι ιερή και για να µπορούν εκεί πέρα να κά-

θονται νόµιµα εκλεγµένοι Υπουργοί, για να µπορώ εγώ να εκλεγώ
την προηγούµενη φορά τριάντα τεσσάρων χρόνων Βουλευτής
και να κάθοµαι µε την πλάτη µου στα µπορντό έδρανα υπήρξε
αγώνας, υπήρξαν θυσίες, υπήρξε κυνηγητό και το παλάτι πάντα
και τα στέµµατα και οι κορώνες πάντα ήταν στην κατεύθυνση του
κυνηγητού, της αποσταθεροποίησης και βεβαίως κοµµάτι της
εθνικής τραγωδίας. Και οι δύο µεγάλες εθνικές τραγωδίες στον
εικοστό αιώνα έχουν αυτή τη σφραγίδα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κύριε
Ζαχαριάδη. Ξεφύγαµε πολύ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε.
Λέω κάτι το οποίο είναι πάρα πολύ σηµαντικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τρίτη φορά µου το εί-
πατε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Θα κλείσω.
Είπατε σωστά ότι ούτε όταν κοιµάστε δεν χάνετε την ιδιότητα

του Υπουργού Εσωτερικών της ελληνικής δηµοκρατίας. Θα
έπρεπε να είστε πολύ πιο προσεκτικός, ιδίως εσείς που η κοινο-
βουλευτική δηµοκρατία είχε µεγάλη αγκαλιά για εσάς προσω-
πικά, που δεν ήσασταν από τη δεκαετία του ’70 καθαρά µε αυτές
τις θέσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τώρα το παρατραβά-
τε. Σας παρακαλώ! 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Και αναρωτιέµαι πια: τι είστε,
κύριε Βορίδη; Και κλείνω µε αυτό. 

Κύριε Πρόεδρε, εντάξει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τι εντάξει; Πάµε στα

έντεκα λεπτά. 
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Αναρωτιέµαι, λοιπόν, κύριε
Βορίδη: Με ποια πλευρά της ακραίας άκρας Δεξιάς είστε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το έχετε πάει σε προ-
σωπικό επίπεδο µε τον κύριο Υπουργό!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε.
Ζητώ συγγνώµη.

Σε ποια πλευρά της άκρας ακραίας Δεξιάς είστε, κύριε Βορίδη;
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Όταν οι Υπουργοί

σας είχαν φωτογραφίες του Βελουχιώτη στα υπουργικά γραφεία
ήταν καλά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ! Δεν
κρίνουµε οι από κάτω τους οµιλητές. Ο κόσµος θα κρίνει. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε Πρό-
εδρε, παρακαλώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε Ζα-
χαριάδη, δεν συγκρατείστε, παρασύρεστε. Μάλλον είναι το προ-
εκλογικό κλίµα που σας κάνει να τα λέτε αυτά.

Κοιτάξτε, να σας εξηγήσω λίγο για να τα λύνουµε τα θέµατα
της προσφωνήσεως που σας απασχολούν πολύ, δεν ξέρω γιατί
τόσο πολύ. Γιατί, σε τελευταία ανάλυση, όποια προσφώνηση κι
αν επιλέξετε -φαντάζοµαι, δεν ξέρω, εκτός κι αν είστε ένας άνθ-
ρωπος της ετικέτας, του πρωτοκόλλου, που σας αρέσει η εθιµο-
τυπία και θέλετε να συζητάτε για τις προσφωνήσεις- υποθέτω ότι
το µείζον σε αυτή τη συζήτηση είναι το εξής. Αν, όµως, δεν είναι
γι’ αυτό, εµένα µ’ αρέσει η συζήτηση για την εθιµοτυπία πολύ, τη
βρίσκω εξαιρετικά ενδιαφέρουσα. Φοβάµαι ότι εσάς δεν σας εν-
διαφέρει. Εσείς είστε αριστερός άνθρωπος, δεν σας ενδιαφέ-
ρουν αυτά τα πράγµατα. Είστε στο πιο χύµα, στο πιο άνετο. Αν,
όµως, θέλετε να συζητήσουµε για προσφωνήσεις, τότε να σας
ενηµερώσω ότι τέως µετά θάνατον δεν µπορεί να υπάρχει. Μετά
τον θάνατο όλοι είµαστε τέως. Δεν γίνεται να έχεις ενεργή ιδιό-
τητα όταν πεθαίνεις. Δεν γίνεται να είσαι βασιλεύς όταν είσαι νε-
κρός, για τον απλούστατο λόγο ότι έχεις αποβιώσει.

Άρα η συγκεκριµένη προσφώνηση προφανώς αναφέρεται στον
ιστορικό ρόλο. Όταν λες για έναν αποβιώσαντα «βασιλεύς Κων-
σταντίνος» εκείνο το οποίο λες είναι «ο Κωνσταντίνος που υπήρξε
βασιλεύς των Ελλήνων», αυτό λες. Δεν γίνεται να πεις κάτι δια-
φορετικό. Το «τέως βασιλεύς» το χρησιµοποιείς όταν κάποιος
είναι εν ζωή, γιατί περιγράφει την κατάστασή του τώρα που είναι
εν ζωή. Μόλις κάποιος αποβιώνει έχει άλλα χαρακτηριστικά.

Προσέξτε, όµως, κύριε Ζαχαριάδη, αυτό -επαναλαµβάνω- είναι
µια συζήτηση για το πρωτόκολλο, είναι µια συζήτηση για την ετι-
κέτα, είναι µια συζήτηση για την ορθή προσφώνηση. Εγώ θέλω
να σας ρωτήσω το εξής, γιατί βλέπω τώρα ότι σκιαµαχείτε η Αρι-
στερά όλες αυτές τις µέρες, εξαπολύοντας µύδρους κατά της
βασιλευοµένης δηµοκρατίας, κατά του ιστορικού ρόλου της βα-
σιλείας, κατά των βασιλέων. Μάλιστα, τα ακούσαµε. Γιατί αισθά-
νεστε την ανάγκη να ανοίξετε αυτή τη συζήτηση τώρα; Απει-
λήθηκε το πολίτευµα; Έθεσε κανένας κανένα ζήτηµα; Γιατί αι-
σθάνεστε την ανάγκη να το συζητήσετε µε τέτοια έµφαση και έρ-
χεστε εδώ και ξιφουλκείτε και µας λέτε τις απόψεις σας για
ιστορικές περιόδους, για το αν ήταν έτσι ή αν ήταν αλλιώς;

Είναι χώρος, κατά τη γνώµη σας, ιστορικής συζητήσεως το Κοι-
νοβούλιο; Θέλετε να συζητήσουµε τι έγινε τώρα, ποιος απελευ-
θέρωσε τη Θεσσαλονίκη, ποιος δεν την απελευθέρωσε, ποιος
συµµετείχε στους αγώνες, ποιος δεν συµµετείχε; Θέλετε να κά-
νουµε αυτή την κουβέντα, αλήθεια; Αυτή είναι η συζήτηση της
σηµερινής στιγµής; Και αυτό γιατί; Με αφορµή τον θάνατο του
αειµνήστου Κωνσταντίνου; Αισθάνεστε την ανάγκη να υπερασπι-
στείτε το πολίτευµα γιατί απειλήθηκε; Από ποιον απειλήθηκε,
κύριε Ζαχαριάδη; Ποιος έθεσε αυτό το θέµα; Ποιος είπε ότι τώρα
πρέπει να συζητήσουµε για τη µορφή του πολιτεύµατος µε
αφορµή την κηδεία; Ποιος το είπε αυτό και αισθάνεστε την ανά-
γκη εδώ να µας επιτιµήσετε και να µου πείτε αν είµαι Υπουργός
Εσωτερικών και πώς κοιµάµαι και πώς ξυπνάω; Κάπως κοιµάµαι
και κάπως ξυπνάω, προφανώς.

Εν πάση περιπτώσει όµως, γιατί εσείς αισθάνεστε τόσο πιε-

στικά την ανάγκη να υποµνήσετε, δε, εσείς πόσο πρέπει εγώ να
είµαι προσεκτικός απέναντί σας λόγω της πολιτικής µου διαδρο-
µής; Ακούστε, κύριε Ζαχαριάδη, κι αυτό να το συζητήσουµε, αν
θέλετε. Αλλά επειδή το έχουµε συζητήσει σε αυτή την Αίθουσα -
όχι αλλού- τριακόσιες φορές και επειδή τα πάντα είναι γνωστά
για την πολιτική µου διαδροµή, δεν υπάρχει κάτι το οποίο δεν
είναι γνωστό, και επειδή έχουν αξιολογηθεί, αν θυµάµαι καλά,
από τους Έλληνες πολίτες οκτώ ή εννιά φορές -δεν θυµάµαι
πόσες φορές είµαι εκλεγµένος, αλλά πάντως κάµποσες-, τώρα
αυτή η συζήτηση έχει κανένα νόηµα; Με αυτό τώρα θα πάτε στις
εκλογές, έτσι θα πάτε, αυτά να λέτε; Εγώ δεν σας λέω να µη µε
κρίνετε, και ξέρετε πόσο ανεκτικός είµαι στην πολιτική κριτική και
ξέρετε πόσες ύβρεις έχω δεχθεί από την παράταξή σας και πόσο
σε τελευταία ανάλυση αδιαφορώ από ένα σηµείο και µετά και για
τις απαντήσεις.

Δηλαδή τώρα τι να κάνουµε; Έχετε την άποψή σας για την πο-
λιτικοϊδεολογική µου ταυτότητα. Έχω διευκρινίσει: εγώ έγκριση
από εσάς για τις απόψεις µου δεν παίρνω και δεν ζητώ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και µε αυτό κλείστε,
παρακαλώ. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δεν ζητώ
την άδειά σας, κύριε Ζαχαριάδη. Αλλά αυτή την άδεια µού τη
δίνει ο ελληνικός λαός, ο οποίος γνωρίζει και τις απόψεις µου.
Τις γνωρίζει γιατί τις έχετε επισηµάνει και τις έχετε φωτίσει εσείς
πάρα πολλές φορές άδικα, πάρα πολλές φορές υβριστικά, πάρα
πολλές φορές µε τον πιο επιθετικό τρόπο. Τα ξέρει όλα και τα
κρίνει. Τώρα, τι να κάνουµε γι’ αυτό; Καταλαβαίνω ότι σας δυσα-
ρεστεί η κρίση του ελληνικού λαού. Έτσι είναι αυτό. Να συµφω-
νήσουµε όλοι ότι στη δηµοκρατία υπάρχουν αυτές οι πτυχές που
µπορεί να µη συµφωνούµε, όµως, κυρίαρχα αποφασίζει ο λαός
και σε αυτή την κρίση οφείλουµε να τον σεβόµαστε; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο επί προσωπικού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, κύριε Ζαχαριάδη.

Υπάρχει ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος, ο οποίος µπορεί
να ζητήσει και να πάρει τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Δεν θα επιµείνω, κύριε Πρό-
εδρε, αλλά νοµίζω ότι για τριάντα δευτερόλεπτα θα µπορούσατε
να µου δώσετε τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όταν µου ζητήσει τον
λόγο ο Κοινοβουλευτικός σας, θα του τον δώσω. 

Να µην αφήνουµε όµως την κ. Νοτοπούλου να περιµένει. Κα-
λείται στο Βήµα η κ. Αικατερίνη Νοτοπούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται ο κ. Γεώργιος Κοτρω-
νιάς από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Καλή χρονιά πο-
λιτικής αλλαγής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι!

Σήµερα συζητούµε το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερι-
κών, σήµερα ηµέρα απεργίας της ΠΟΕ - ΟΤΑ µετά τον τραγικό
θάνατο εργαζόµενης, όταν οι εργαζόµενοι στην τοπική αυτοδιοί-
κηση καταγγέλλουν την αδιαφορία στη λήψη των απαιτούµενων
µέτρων για την αποφυγή των εργατικών ατυχηµάτων και την απώ-
λεια ανθρώπινων ζωών στην ανακοίνωσή τους. Εµείς αγωνιζόµα-
στε στο πλευρό τους από κάθε θέση, για την υγεία, την ασφάλεια
και τα εργασιακά τους δικαιώµατα.

Ταυτόχρονα, από την πρώτη στιγµή είµαστε δίπλα στους ερ-
γαζόµενους και στις εργαζόµενες στο πρόγραµµα «Βοήθεια στο
Σπίτι». Ο ΣΥΡΙΖΑ απέδειξε έµπρακτα τη στήριξή του στο πρό-
γραµµα, µε την ενίσχυση και τη µονιµοποίησή του. 

Εσείς, όµως, είχατε καταδικάσει τους εργαζόµενους και τις ερ-
γαζόµενες στο πρόγραµµα σε ένα καθεστώς εργασιακής οµη-
ρίας και ανασφάλειας, καθώς τόσους µήνες επιµένετε να αγνο-
είτε επιδεικτικά την πρόταση που είχαν καταθέσει για την επίλυση
του προβλήµατος που υπήρχε. Κι έρχεστε τώρα ως Ροµπέν των
εργαζοµένων να δώσετε µια λύση προεκλογικά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, τα ρα-
πίσµατα στην αυταρχικότητα που νοµοθετεί η Κυβέρνησή σας
έρχονται το ένα µετά το άλλο και ένα ένα θα παίρνετε πίσω τα
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αυταρχικά σας νοµοθετήµατα, µέρα µε τη µέρα, µέχρι να φύγει
οριστικά και αµετάκλητα η Κυβέρνηση Μητσοτάκη σε λίγους
µήνες από τώρα. 

Κύριε Βορίδη, η Κυβέρνησή σας ηττήθηκε στη Θεσσαλονίκη,
ηττήθηκε ο αυταρχισµός µε τον οποίο επιχειρήσατε να παραδώ-
σετε τη δηµόσια περιουσία του ελληνικού λαού σε ιδιώτες. Και
αναφέροµαι στην πρόσφατη απόφαση του τµήµατος του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας σε σχέση µε την υπόθεση «ΑΓΝΟ», µια
απόφαση που αποτελεί δικαίωση των κινηµάτων του Δήµου Παύ-
λου Μελά, όλων µας, στην προσπάθεια να αποδοθεί αυτός ο
χώρος πρασίνου στην τοπική κοινωνία και όχι στους ιδιώτες,
όπως εσείς το προορίζατε. 

Ήδη από τον Οκτώβριο του 2020 είχα καταγγείλει στη Βουλή
το γεγονός ότι προσπαθήσετε να αποµειώσετε την περιουσία του
ελληνικού λαού προς όφελος των λίγων σε όλη την επικράτεια,
όχι µόνο στην περίπτωση της «ΑΓΝΟ».

Η απόφαση τµήµατος του Συµβουλίου της Επικρατείας έρχε-
ται, λοιπόν, να µας δικαιώσει και αποτελεί ένα ακόµα ράπισµα
στην αυταρχικότητα µε την οποία εσείς νοµοθετείτε όχι για να
εξυπηρετήσετε το δηµόσιο συµφέρον, αλλά για να ικανοποιήσετε
τα συµφέροντα των λίγων. Αντισυνταγµατικός, λοιπόν, και ο
νόµος Θεοδωρικάκου. Καταπέλτης για εσάς η απόφαση του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας, πλήρης δικαίωση των δικών µας αγώ-
νων και των αγώνων της τοπικής αυτοδιοίκησης.

Ενάµιση χρόνο τώρα αρνείστε να σεβαστείτε αυτή την από-
φαση του Συµβουλίου της Επικρατείας. Ενάµιση µήνα τώρα κρα-
τάτε τους δήµους σε οµηρία. Τους αφήσατε στον αέρα εξαιτίας
της ολέθριας καθυστέρησης να ικανοποιήσετε την απόφαση
αυτή και να την εφαρµόσετε. Μια σειρά από αποφάσεις των
δήµων βρίσκονται στον αέρα. Για κρίσιµες αποφάσεις έχουν γίνει
σοβαρές προσφυγές. 

Έρχεστε, λοιπόν, σήµερα µε µια τροπολογία να επαναφέρετε
κάποιες από τις αρµοδιότητες στα δηµοτικά και περιφερειακά
συµβούλια. Αρνείστε πεισµατικά να επαναφέρετε όλες τις αρµο-
διότητες, όµως. Ταυτόχρονα, αρνείστε εξίσου πεισµατικά να
διορθώσετε και να αποκαταστήσετε τη σύνθεση της οικονοµικής
επιτροπής και της επιτροπής ποιότητας ζωής, µπας και δώσετε
λίγο χρόνο ζωής ακόµα σε ξοφληµένες διοικήσεις, όπως αυτή
του κ. Ζέρβα. 

Στην πραγµατικότητα αυτό που κάνετε είναι να κακοποιείτε τη
δηµοκρατία και να νοθεύετε τη λαϊκή βούληση εδώ και τριάµισι
χρόνια. Και πραγµατικά αναρωτιέµαι, δεν σας φτάνουν 1,5 δισε-
κατοµµύριο απευθείας αναθέσεις που έχετε κάνει; Δεν σας φτά-
νουν οι παλινωδίες µε τη νοµοθεσία των αναπτυξιακών οργανισ-
µών για να προσλαµβάνετε µε αδιαφάνεια όποιον θέλετε χωρίς
τον έλεγχο του ΑΣΕΠ, χωρίς καµµία διαδικασία που να εντάσσε-
ται στο ευρωπαϊκό πλαίσιο δηµοσίων συµβάσεων; Και φυσικά
διαρκώς τον λογαριασµό καλείται να τον πληρώσει η τοπική αυ-
τοδιοίκηση και ο ελληνικός λαός. 

Σας καλούµε, λοιπόν, να σοβαρευτείτε, να αφήσετε κατά µέ-
ρος τις αντιδηµοκρατικές πρακτικές, να σεβαστείτε και να υλο-
ποιήσετε άµεσα τις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας,
να επαναφέρετε όλες τις αρµοδιότητες πίσω στα δηµοτικά και
περιφερειακά συµβούλια και να σεβαστείτε τη λαϊκή βούληση και
να αποκαταστήσετε τη σύνθεση των επιτροπών. 

Ας δούµε, όµως, και το σηµερινό νοµοσχέδιο. 
Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο είναι χαρακτηριστικό των παρελ-

κυστικών πολιτικών και της έλλειψης βούλησης της Κυβέρνησης
Μητσοτάκη να προχωρήσει στην αποκέντρωση. Διότι σκοπός της
Κυβέρνησής σας δεν ήταν εδώ και τριάµισι χρόνια να αλλάξετε
το κράτος, να το µεταρρυθµίσετε, ήταν να καταλάβετε το κράτος.
Αυτό ξεκίνησε µε τις πρακτικές κυριαρχίας του δήθεν επιτελικού
κράτους σε κάθε αρµό της εξουσίας, σε κάθε επίπεδο διοίκησης. 

Κι έρχεστε σήµερα, λοιπόν, να εισάγετε νέες ρυθµίσεις για τη
διοίκηση ακριβώς στην ίδια λογική του επιτελικού κράτους. Λέτε
εσείς «Εθνικό Σύστηµα Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης». Ποιον
κοροϊδεύετε ρωτάµε εµείς. Ισχυρίζεστε ότι εξορθολογίζετε τη µε-
ταφορά και την κατανοµή αρµοδιοτήτων µεταξύ των διαφόρων
επιπέδων της αυτοδιοίκησης, όταν µόνο αυτό δεν κάνετε στην
πραγµατικότητα. Σας τα επισηµαίνει ο εισηγητής µας µέρες
τώρα. Σας τα είπε και ο τοµεάρχης µας.

Δεν είναι παρά ένα ασαφές, ένα θολό τεχνικό εγχειρίδιο και
εκεί το µόνο που αποτυπώνεται είναι η συγκεντρωτική αντίληψη
που έχετε για την αυτοδιοίκηση, τη λειτουργία του κράτους και
τη διακυβέρνηση. Δεν προωθεί την αποκέντρωση αρµοδιοτήτων,
δεν προβλέπει πόρους και προσωπικό, προβλέπει µόνο διαδικα-
σίες που θα µπορούν για άλλη µια φορά να διαστρεβλώνουν τη
διαφάνεια, το ΑΣΕΠ, τη χρηστή διαχείριση και διακυβέρνηση. 

Ο στόχος τους, λοιπόν, είναι απλά να αναπαράγονται οι δοµές
κατασπατάλησης του δηµόσιου χρήµατος στο πλαίσιο του επιτε-
λικού κράτους και του ακροβατισµού του τσίρκου του κ. Θεοδω-
ρικάκου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αντιµετωπίζετε, λοιπόν, θέµατα πολύ σοβαρά, πολύ κρίσιµα,

όπως αυτά της διαφάνειας, της διαφθοράς στο δηµόσιο, µε έναν
προσχηµατικό και στην πραγµατικότητα άκρως επικίνδυνο τρό-
πο, γιατί γνωρίζετε πάρα πολύ καλά και επιµένετε να νοµοθετείτε
µε αυτό τον τρόπο, ενώ γνωρίζετε πως η διαπλοκή τρέφεται και
µε την πολυνοµία και µε την απουσία δηµοκρατικού ελέγχου.

Αδιαφορήσατε για τις εισηγήσεις της ΚΕΔΕ, αδιαφορήσατε για
τις εισηγήσεις όσων πήραν µέρος στη διαβούλευση και φυσικά,
αδιαφορήσατε κατά την πάγια συνήθειά σας για την αντιπολί-
τευση και τα επιχειρήµατά της. Αρνείστε, λοιπόν, να ενισχύσετε
τη διοικητική και την τεχνική δυνατότητα και επάρκεια των δήµων,
προκειµένου να αντεπεξέλθουν στις απαιτήσεις και των καιρών
και των πολιτών. 

Αρνηθήκατε να κάνετε µόνιµες προσλήψεις στην αυτοδιοίκηση
για το αναγκαίο προσωπικό, αρνηθήκατε να αυξήσετε τη χρηµα-
τοδότηση, όταν ξέρετε ότι το λειτουργικό κόστος, τα έξοδα των
δήµων της τοπικής αυτοδιοίκησης έχουν εκτιναχθεί λόγω της αι-
σχροκέρδειας Μητσοτάκη και της ακρίβειας. 

Οι µόνοι πόροι που αυξάνετε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνη-
σης, είναι των γαλάζιων στελεχών που κάνουν πλιάτσικο πάνω
στον δηµόσιο πλούτο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχετε αποδείξει τόσα χρόνια
πως χρησιµοποιείτε την τοπική αυτοδιοίκηση για να εξυπηρετή-
σετε τους λίγους και τους εκλεκτούς σας. Έχουµε αποδείξει
έµπρακτα πως πιστεύουµε, πως στηρίζουµε, πως υπερασπιζόµα-
στε την τοπική αυτοδιοίκηση, ακριβώς γι’ αυτό καταψηφίζουµε
και σήµερα το νοµοσχέδιο. 

Το µέλλον είναι µια µεγάλη πολιτική προοδευτική αλλαγή στην
τοπική αυτοδιοίκηση και εσείς δεν είστε παρά το µαύρο παρελ-
θόν και για την αυτοδιοίκηση και για τη χώρα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε,
κυρία Νοτοπούλου. 

Καλείται ο κ. Γεώργιος Κοτρωνιάς από τη Νέα Δηµοκρατία και
να ετοιµάζεται η κ. Μάλαµα από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτα απ’ όλα, εύχοµαι καλή χρονιά
µε υγεία και δηµιουργία. 

Κυρίες και κύριοι, όπως όλοι γνωρίζουµε, οι χρόνιες και βασι-
κές κακοδαιµονίες του δηµόσιου τοµέα είναι η γραφειοκρατία και
η µη ξεκάθαρη κατανοµή των αρµοδιοτήτων, η σύγχυση των αρ-
µοδιοτήτων. Το γεγονός αυτό, όπως δυστυχώς έχει δείξει η ιστο-
ρία, αποτελεί και το βασικότερο πρόβληµα σε περιπτώσεις κα-
ταστροφών, στις οποίες διακυβεύονται ανθρώπινες ζωές και πε-
ριουσίες. 

Η µη ξεκάθαρη οριοθέτηση αρµοδιοτήτων και ο µη σαφής κα-
θορισµός θεσµικών οργάνων, όπου ο καθένας να γνωρίζει ακρι-
βώς ποιος κάνει τι, υπονοµεύει τη χρηστή και αποτελεσµατική
κυβερνησιµότητα στον δηµόσιο τοµέα, µειώνει το αίσθηµα υπευ-
θυνότητας και λογοδοσίας των δηµοσίων λειτουργών και εν τέλει,
καταλύει και τη διαφάνεια. 

Τι κάνουµε, λοιπόν, σήµερα; Για πρώτη φορά στα ελληνικά δε-
δοµένα αντιµετωπίζει το πρόβληµα η σηµερινή Κυβέρνηση, εξορ-
θολογίζοντας την κατανοµή και τη µεταφορά αρµοδιοτήτων
µεταξύ των επιπέδων διακυβέρνησης, θεσπίζοντας το Εθνικό Σύ-
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στηµα Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης ως νέο υπόδειγµα κυβερ-
νησιµότητας της χώρας. 

Στο πλαίσιο αυτό, οργανώνεται ένας ευρύς µηχανισµός συντο-
νισµού στον οποίο συµµετέχουν όλοι οι συναρµόδιοι φορείς που
φέρουν ευθύνη για την υλοποίηση του Εθνικού Συστήµατος Πο-
λυεπίπεδης Διακυβέρνησης, δηλαδή υπουργεία, δήµοι, περιφέ-
ρειες και αποκεντρωµένοι οργανισµοί. 

Με τις προτεινόµενες διατάξεις καθορίζονται οι γενικές αρχές
που διέπουν το Εθνικό Σύστηµα Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης,
ενώ προσδιορίζεται µια ενιαία µεθοδολογία κατανοµής αρµοδιο-
τήτων στα επίπεδα διακυβέρνησης που περιλαµβάνει συγκεκρι-
µένα στάδια, επιµέρους εργασίες, αλλά και κριτήρια ανακατανο-
µής ή και µεταφοράς αρµοδιοτήτων. Τι σηµαίνει αυτό;

Η µεθοδολογία αυτή είναι κοινή πλέον υποχρέωση όλων των
αρµόδιων φορέων του δηµοσίου που σχεδιάζουν και εποπτεύουν
δηµόσιες πολιτικές και ιδίως, κατά τη νοµοπαρασκευαστική δια-
δικασία.

Ως συντονιστής αυτού του συστήµατος που περιέγραψα ορί-
ζεται ο εκάστοτε Υπουργός Εσωτερικών, ο οποίος και είναι υπεύ-
θυνος να παρακολουθεί την υλοποίηση του Εθνικού Συστήµατος
Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης, να συντονίζει και να αξιολογεί το
έργο των φορέων του δηµόσιου τοµέα και να εποπτεύει το κε-
ντρικό σηµείο αναφοράς. 

Ποιο είναι τώρα αυτό το κεντρικό σηµείο αναφοράς; Είναι ο
εκάστοτε γενικός γραµµατέας Ανθρώπινου Δυναµικού Δηµόσιου
Τοµέα του Υπουργείου Εσωτερικών, ο οποίος και έχει την ευθύνη
πρώτον να υποδέχεται, να χειρίζεται και να αξιολογεί θέµατα που
άπτονται της υλοποίησης του Εθνικού Συστήµατος Πολυεπίπε-
δης Διακυβέρνησης, δεύτερον να συνεργάζεται µε τα επιµέρους
σηµεία αναφοράς και µε την ΚΕΔΕ, τρίτον να καταθέτει προτά-
σεις για την ενίσχυση του συστήµατος και τέταρτον να υποβάλει
στη Βουλή τελικά τετραετές σχέδιο στρατηγικής για την υλοποί-
ηση αυτού. 

Για την παρακολούθηση της υλοποίησης της πολυεπίπεδης
διακυβέρνησης σε ολόκληρη την επικράτεια, καθώς και σε περι-
φερειακό και δηµοτικό επίπεδο ορίζονται, µε απόφαση του οι-
κείου φορέα, ως επιµέρους σηµεία αναφοράς, πέραν του
κεντρικού σηµείου αναφοράς, εκπρόσωποι των αποκεντρωµένων
διοικήσεων της χώρας, της Ένωσης Περιφερειών Ελλάδας και
της Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελλάδας αντιστοίχως. 

Επιπλέον, συστήνεται το Εθνικό Συµβούλιο Πολυεπίπεδης Δια-
κυβέρνησης, το οποίο γνωµοδοτεί προς τον Υπουργό Εσωτερι-
κών και υπάγεται στη Γενική Γραµµατεία Ανθρώπινου Δυναµικού
του Δηµόσιου Τοµέα του Υπουργείου Εσωτερικών. Πρόεδρός
του είναι ο Γενικός Γραµµατέας Ανθρώπινου Δυναµικού Δηµό-
σιου Τοµέα του Υπουργείου Εσωτερικών και απαρτίζεται από κα-
ταρτισµένα στελέχη, ενώ στις συνεδριάσεις αυτού του εθνικού
συµβουλίου µπορούν να µετέχουν φορείς αυτοδιοίκησης, εκπρό-
σωποι φορέων της κοινωνίας των πολιτών και εµπειρογνώµονες
εγνωσµένου κύρους, ανάλογα µε τη θεµατική. 

Τελικά η έγκριση ανακατανοµής ή µεταφοράς αρµοδιοτήτων
που προτείνεται από το Συµβούλιο Πολυεπίπεδης Διακυβέρνη-
σης γίνεται τελικά, µε πράξη του Υπουργικού Συµβουλίου που ει-
σηγείται ο Υπουργός Εσωτερικών. 

Το εθνικό συµβούλιο επικουρείται κατά τη λειτουργία του επι-
στηµονικά, τεχνικά και διοικητικά από το επιχειρησιακό κέντρο
πολυεπίπεδης διακυβέρνησης και το έργο του υποστηρίζεται από
πληροφοριακό σύστηµα του Υπουργείου Εσωτερικών, το οποίο
καταχωρεί δεδοµένα σχετικά µε την εφαρµογή του συστήµατος. 

Ολοκληρώνοντας την ενότητα αυτή, θα αναφέρω ότι το έργο
θα υλοποιηθεί σε τέσσερις φάσεις. Στην πρώτη φάση θα γίνει κα-
ταγραφή της υφιστάµενης κατάστασης και των βέλτιστων πρα-
κτικών. Στη δεύτερη θα γίνει καταγραφή των αρµοδιοτήτων. Η
τρίτη θα εστιάσει στον καθορισµό του νοµοθετικού πλαισίου και
η τέταρτη φάση στην ανάπτυξη πλατφόρµας και συστήµατος πα-
ρακολούθησης αρµοδιοτήτων µεταξύ των φορέων. 

Τώρα, εξίσου σηµαντικό είναι και το Β’ Μέρος του παρόντος
νοµοσχεδίου, το οποίο αναπτύσσει ένα πλαίσιο διαχείρισης κιν-
δύνων για τους φορείς του δηµοσίου τοµέα ως δοµικό στοιχείο
του συστήµατος εσωτερικού ελέγχου. 

Αξίζει, όµως, να αναφερθούµε και στις τρεις τροπολογίες που

συνοδεύουν το παρόν νοµοσχέδιο, η µια που αφορά τις διαδικα-
σίες διαβούλευσης που προηγούνται από τον καθορισµό του
νέου κατώτατου µισθού, τον οποίο η Κυβέρνησή µας έχει ανα-
κοινώσει ήταν ότι θα αυξήσει για άλλη µια φορά, η δεύτερη τρο-
πολογία µε την οποία τακτοποιούνται -και είναι πολύ ευχάριστο
για όλους αυτούς τους ανθρώπους- όλοι οι επιτυχόντες στον δια-
γωνισµό για το «Βοήθεια στο σπίτι», οι οποίοι µε τη σχετική από-
φαση του Συµβουλίου της Επικρατείας έµειναν εκτός προσλή-
ψεων, και η τρίτη µε την οποία αναµορφώνονται οι αρµοδιότητες
της οικονοµικής επιτροπής, ώστε -όπως είχε ήδη υποσχεθεί ο
Υπουργός Εσωτερικών στην πρώτη συνεδρίαση µετά τα Χριστού-
γεννα- να υπάρξει συµµόρφωση µε την απόφαση και τις επιταγές
του Συµβουλίου της Επικρατείας, χωρίς όµως να χαθεί το κεκτη-
µένο της κυβερνησιµότητας των δήµων, που άλλωστε υπήρξε και
ο πιεστικός παράγοντας για να υπάρξουν παλαιότερα αυτές οι
αλλαγές και η νοµοθέτηση σε ό,τι αφορά τις αρµοδιότητες της
οικονοµικής επιτροπής. 

Αυτές οι αλλαγές υπήρξαν καθοριστικές για να παρακαµφθούν
τα προβλήµατα του νόµου του ΣΥΡΙΖΑ, του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», µε
τον οποίο σήκωναν τα χέρια ψηλά όλοι οι δήµαρχοι της χώρας
και χωρίς αυτές τις αλλαγές δεν θα µπορούσαν να πάρουν κρίσι-
µες αποφάσεις στους δήµους τους, αποφάσεις για τις οποίες άλ-
λωστε εκείνοι θα κριθούν στο τέλος τετραετίας και όχι η απλή
αναλογική ούτε ο νόµος του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτός κρίθηκε ήδη από τα
παράδοξα των δηµοτικών συσχετισµών που ανέδειξε αµέσως
µετά τις εκλογές. 

Συνοψίζοντας, κυρίες και κύριοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο επι-
χειρείται µια µεγάλη αλλαγή προτύπου διοικητικής οργάνωσης
και λειτουργίας. Γίνεται για πρώτη φορά µια συνειδητή προσπά-
θεια να δηµιουργηθεί ένα πλαίσιο για τον εξορθολογισµό και τον
συντονισµό µεταξύ των εµπλεκόµενων φορέων του δηµόσιου
τοµέα, ώστε για πρώτη φορά να µπορούµε να προσδοκούµε ότι
θα ενισχυθεί η αποτελεσµατικότητα της δηµόσιας διοίκησης στη
χώρα προς όφελος φυσικά των Ελλήνων πολιτών. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε. 
Καλείται στο Βήµα η κ. Κυριακή Μάλαµα από τον ΣΥΡΙΖΑ -

Προοδευτική Συµµαχία και στη συνέχεια θα δώσω τον λόγο στον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία κ. Ιωάννη Ραγκούση. 

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτό το νοµοσχέδιο που συζη-

τάµε αποτελεί µια ακόµα αποτυχηµένη προσπάθεια να βαφτίσετε
το αποτυχηµένο γαλάζιο σύστηµα Κυβέρνησης µε έναν ακόµη
πιο εύσχηµο τίτλο. Πριν από τρία χρόνια προσδώσατε στο κρά-
τος των «γαλάζιων ακρίδων» τον βαρύγδουπο αυτόν τίτλο του
«επιτελικού κράτους». 

Το κράτος αυτό, το µπλε, απέτυχε οικτρά να διαχειριστεί τα
µεγαλύτερα προβλήµατα της χώρας. Εγκλωβιστήκαµε στα χιό-
νια; Εγκλωβιστήκαµε. Καήκαµε; Πληµµυρίσαµε; Πληµµυρίσαµε.
Ξεµείναµε από φάρµακα. Και, ω τραγικό, αποβιώσαµε εκτός
ΜΕΘ. Κι όλα αυτά µε ποιον υπεύθυνο; Το επιτελικό αυτό κράτος. 

Σήµερα, λοιπόν, αλλάζετε το όνοµα για να κρύψετε την απο-
τυχία σας και περνάµε στο κράτος της πολυεπίπεδης διακυβέρ-
νησης, άλλος ένας βαρύγδουπος τίτλος. Η προσπάθειά σας αυτή
είναι βέβαια άκρως υποκριτική. Καµµία πολυεπίπεδη διακυβέρ-
νηση δεν προτίθεστε να αναγνωρίσετε. Αντίθετα, παραµένετε
άκρως συγκεντρωτικοί και προσκολληµένοι στην εξουσία. Καµµία
προσπάθεια θεσµικής αποκέντρωσης δεν πρόκειται να κάνετε,
ειδικά τώρα στο παραπέντε της πτώσης σας από την εξουσία. 

Τι κάνατε όµως όλα αυτά τα χρόνια που κυβερνήσατε; Ενισχύ-
σατε ή αποδυναµώσατε την πολυεπίπεδη διακυβέρνηση; Την
αποδυναµώσατε βέβαια. Βάλατε τους γαλάζιους δηµάρχους, πε-
ριφερειάρχες και αντιπεριφερειάρχες να σας λιβανίζουν, στην
κυριολεξία να σας λιβανίζουν. Καταστήσατε τους αιρετούς χει-
ροκροτητές σας. Αλλά το συνολικό έργο των στελεχών σας, από
τους υπουργούς µέχρι τους αυτοδιοικητικούς και τους συντονι-
στές των αποκεντρωµένων διοικήσεων, είναι ένα µηδενικό, στην
καλύτερη δε περίπτωση ό,τι πιο αρνητικό και ό,τι χειρότερο. 

Στη συντριπτική πλειοψηφία της αυτοδιοίκησης δεν έχει ολο-
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κληρωθεί ούτε ένα ουσιαστικό έργο, πέρα από ζαρντινιέρες και
πεζοδρόµια, κι αυτά λίγα. Δεν έχει ωριµάσει ούτε ένας φάκελος.
Επί τριάµισι χρόνια οι γαλάζιοι κοροϊδεύουν τον κόσµο στέλνο-
ντας τους φακέλους ο ένας στον άλλον και όταν έρχεται η δύ-
σκολη ώρα ο ένας ρίχνει το φταίξιµο στον άλλον. Για να φτιαχτεί
ένα γεφύρι, για να συµµορφωθεί ένα ρέµα, να προχωρήσει ένα
έργο οι ρυθµοί που κινείστε συνολικά είναι ρυθµοί χελώνας. 

Εδώ θα φέρω κι ένα παράδειγµα όσον αφορά το γεφύρι που
έχει καταντήσει γεφύρι της Άρτας, το γεφύρι της Συκιάς, που
εδώ και δυόµισι χρόνια λέτε «Μα είναι έτοιµο, τελείωσε», σας
φέρνουµε φωτογραφίες ότι δεν έχει γίνει τίποτα και εσείς συνε-
χίζετε να µας κοροϊδεύετε και να µας λέτε «έτοιµο είναι». Και βέ-
βαια αυτό το φέρνω ως παράδειγµα, ισχύει για όλα αυτά τα έργα
στη χώρα µας. 

Έχουµε, λοιπόν, στο γραφείο µας δεκάδες φακέλους έργων
που βαλτώνουν επειδή ένας γαλάζιος πετάει στην κυριολεξία το
θέµα στον άλλον ή πετάει αετό. Δήµοι, περιφέρειες, αποκεντρω-
µένες διοικήσεις επιδίδονται σε ένα πάρτι πολυεπίπεδης κοροϊ-
δίας του πολίτη, του επαγγελµατία, του δηµότη. Αυτό είναι το
γαλάζιο κράτος της επιτελικής ανικανότητας και της πολυεπίπε-
δης κοροϊδίας. Έχετε αποτύχει οικτρά στη διακυβέρνησή σας
από την κορυφή µέχρι τη βάση και στις εκλογές αυτές θα εισπρά-
ξετε βεβαίως και το ανάλογο αποτέλεσµα. 

Η υποκρισία σας, όµως, έχει αγγίξει πραγµατικά τα όρια. Με
τον νόµο της απλής αναλογικής για την τοπική αυτοδιοίκηση εί-
χαµε βάλει τις βάσεις για ένα πραγµατικό σύστηµα πολυεπίπεδης
διακυβέρνησης, µε κέντρο το δηµοτικό συµβούλιο και τις ανοι-
χτές και συµµετοχικές διαδικασίες που προβλέπαµε για τη λει-
τουργία του.

Εσείς, όµως, µαζί µε τους γαλάζιους δηµάρχους σας δεν το
θέλετε αυτό. Θέλετε ένα πλαίσιο απολύτως ελεγχόµενο για να
µπορείτε να κάνετε απευθείας αναθέσεις στους δήµους, χωρίς
τον έλεγχο της Αντιπολίτευσης. Έτσι νοµοθετήσατε κατασκευα-
σµένες πλειοψηφίες στις οικονοµικές επιτροπές των δήµων, για
να µπορείτε να κάνετε το «γαλάζιο» σας πάρτι.

Το Συµβούλιο της Επικρατείας έκρινε αντισυνταγµατικό το νο-
µοθετικό σας έκτρωµα και τώρα ψάχνετε πώς θα αλλάξετε τον
νόµο, όχι για να συµµορφωθείτε µε τις δηµοκρατικές επιταγές.
Όχι βέβαια, αλλά για να ξεγελάσετε το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας και να συνεχίσετε το «γαλάζιο» σας πάρτι, µε κεφαλαία επα-
ναλαµβάνω.

Θα ήθελα, επίσης, να αναφερθώ και στο θέµα των εργαζοµέ-
νων στο πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι». Εµείς λέµε ότι πρέπει
να προκηρυχθούν άµεσα µόνιµες θέσεις στους δήµους και να
απορροφηθούν οι εργαζόµενοι που τόσα χρόνια κράτησαν όρθιο
τον κοινωνικό ιστό µέσα από αυτή τη σκληρή δουλειά τους. Ακού-
σαµε τον Υπουργό να τοποθετείται στα όρια του χαιρέκακου, θα
έλεγα, για την απόφαση του Σ.τ.Ε.. 

Εµείς, λοιπόν, επαναλαµβάνουµε ότι πρέπει να βρεθεί η λύση
που θα αναγνωρίσει την προσφορά αυτών των ανθρώπων µε
αντικειµενικά κριτήρια, χωρίς αιφνιδιασµούς και κυρίως χωρίς
στοχεύσεις σε τυχόν κοµµατικές λογικές που ενδεχοµένως να
θέλει προεκλογικά να υπηρετήσει η Κυβέρνησή σας. 

Τέλος, αν πραγµατικά θέλετε να υπηρετήσετε ένα λειτουργικό
κράτος, ένα κράτος µε σεβασµό στους θεσµούς και στις λειτουρ-
γίες τους, ανακοινώστε τώρα, άµεσα την ηµεροµηνία των εκλο-
γών, όπως σας το ζητάµε εδώ και πάρα πολύ καιρό και σταµατή-
στε να παίζετε επικοινωνιακά µε αυτά τα δήθεν παιχνιδάκια που
µας φέρνετε εδώ και εκεί. Δεν πρόκειται να σας σώσουν αυτά,
να το ξέρετε. Η ετυµηγορία των πολιτών θα είναι εκκωφαντική
και το ξέρετε πάρα πολύ καλά. 

Όσο κι αν γαντζώνεστε στις καρέκλες, δεν πρόκειται να δια-
σωθείτε πολιτικά. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε,
κυρία Μάλαµα.

Τον λόγο θα λάβει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, κ. Ιωάννης Ραγκούσης.  

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Εγώ δεν έχω αντίρρηση, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με συγχωρείτε, εγώ
φταίω. Άλλωστε ο κ. Ραγκούσης έδωσε τη συγκατάθεσή του. 

Κάποιοι συνάδελφοι που θα λάβουν τον λόγο στη συνέχεια δεν
βρίσκονται εντός της Αιθούσης οπότε δεν θα αναφέρω τα ονόµατα.
Όµως, µετά την κυρία Υφυπουργό τον λόγο θα λάβει ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα- χία, κ. Ρα-
γκούσης και στη συνέχεια ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κ. Καραθανασόπουλος.

Τον λόγο τώρα έχει η Υφυπουργός Εργασίας, κ. Δόµνα Μιχαη-
λίδου για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1550 και µε ειδικό
149.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Πρωτίστως ευχαριστώ πολύ, κύριε
Ραγκούση. 

Θα ήθελα στην τροπολογία αυτή να παρουσιάσω δύο άρθρα
πολύ σύντοµα. Το πρώτο αφορά στην πληρέστερη και επωφελέ-
στερη αξιοποίηση της περιουσίας του δηµοσίου, συγκεκριµένα
της περιουσίας η οποία έχει απαλλοτριωθεί για παιδικές κατα-
σκηνώσεις, που λέγονταν τότε κιόλας παιδικές εξοχές το 1960,
σαράντα τέσσερα στρέµµατα στον Δήµο Τροιζηνίας - Γαλατά,
έτσι ώστε να κάνουµε παιδικές κατασκηνώσεις εκεί. Αυτό µαζί µε
µια κρατική επιχορήγηση 200.000 ευρώ, έτσι ώστε να µπορέσουν
να λειτουργήσουν παιδικές κατασκηνώσεις, αλλά και άλλους
προνοιακούς και κοινωνικούς σκοπούς στην τοπική αυτοδιοί-
κηση. 

Το δεύτερο κοµµάτι αφορά στην απρόσκοπτη, αποτελεσµατική
και άµεση χρηµατοδότηση του προγράµµατος: «Ενίσχυσης βρε-
φών και νηπίων», δηλαδή, των βρεφονηπιακών σταθµών, έτσι
ώστε να µπορούν να λειτουργήσουν απρόσκοπτα και οι οικογέ-
νειες να στέλνουν τα παιδιά τους χωρίς να έχουν προβλήµατα
στην εξισορρόπηση οικογενειακής και επαγγελµατικής ζωής. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Φαντάζοµαι δεν υπάρχουν ερωτήσεις για την Υφυπουργό,

οπότε µπορούµε να την αποδεσµεύσουµε.
Καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-

ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ιωάννης Ραγκούσης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Τώρα µιας που µείναµε µεταξύ µας

εδώ πέντε συνάδελφοι, ειλικρινά δεν περίµενα, από την ώρα που
σας είδα να προσέρχεστε στην εξόδιο ακολουθία για τον έκ-
πτωτο µονάρχη της χώρας, ότι εδώ -και ειδικά εσείς- θα κατα-
φεύγατε µέχρι και σε εντελώς αδόκιµες φιλολογικές άµυνες για
να υπερασπιστείτε µια επιλογή σας που θα περίµενε κανείς ότι
από την ώρα που την κάνετε θα είχατε το πολιτικό θάρρος να έρ-
θετε εδώ ή και δηµοσίως να τοποθετηθείτε και να την υπερασπι-
στείτε. 

Όταν, κύριε Βορίδη -να ξεκινήσω από αυτό που είπατε στον κ.
Ζαχαριάδη- πεθάνει ένας εν ενεργεία Πρωθυπουργός κι ένας
πρώην Πρωθυπουργός ταυτόχρονα, εσείς θα απευθυνθείτε και
στη µία περίπτωση και στην άλλη και θα πείτε ο Πρωθυπουργός
τάδε πέθανε και ο Πρωθυπουργός δείνα πέθανε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Αυτό θα
έκανα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Αυτό θα κάνατε; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Όλοι αυτό

κάνουν.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Είναι αυτό που σας είπα, είναι λυ-

πηρό. Όχι δεν τα κάνουν αυτά, κάνουν το αντίθετο, κύριε Βορίδη.
Αν αναζητήσετε τώρα, εκεί που κάθεστε και έχετε χρόνο, πώς ο
Τύπος, έγκριτες εφηµερίδες, ακόµη  και εφηµερίδες της βασιλι-
κής παράταξης της χώρας αναφέρονται στον θάνατο κάποιου ο
οποίος στο παρελθόν είχε ασκήσει ένα δηµόσιο αξίωµα στη
χώρα, θα δείτε ότι αναφέρονται σε όποιον ή οποία είναι αυτός ή
αυτή µε το προσδιοριστικό πρώην Πρωθυπουργός, πρώην Πρό-
εδρος της Δηµοκρατίας. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Εσείς όταν
αναφέρεστε στον Ανδρέα Παπανδρέου, λέτε ο πρώην Πρωθυ-
πουργός; 
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Απόδειξη δε γι’ αυτό, πόσο άστοχο
και αδόκιµο ήταν αυτό που κάνατε, το φιλολογικό της προσέγγι-
σής σας, είναι αυτό που σας είπα, ότι όταν πεθάνουν ταυτόχρονα
ένας πρώην και ένας εν ενεργεία Πρωθυπουργός δεν µπορεί να
πει κανείς ότι σήµερα πέθανε ο Πρωθυπουργός τάδε και να πει
ταυτόχρονα πέθανε και ο Πρωθυπουργός δείνα. Θα πει πέθανε
ο πρώην Πρωθυπουργός και πέθανε και ο Πρωθυπουργός. Μα-
κριά από εµάς και από τον Πρωθυπουργό και τους πρώην που
είναι εν ζωή. 

Όµως, αυτό τώρα είναι το απολύτως παρεµπίπτον, κύριε Βο-
ρίδη. Το σηµαντικό είναι άλλο και είναι αυτό το οποίο σας έθεσαν
πολλοί συνάδελφοι. Η πολιτική, κύριε Βορίδη, φαντάζοµαι το ξέ-
ρετε, δεν είναι µόνο πρωτόκολλα, νοµικό πλαίσιο ή τίτλοι. Η πο-
λιτική είναι -πολύ δε µάλιστα για κάποιους µόνο αυτό είναι- όπως
είναι πει ο αείµνηστος Φρανσουά Μιτεράν η µάχη των συµβόλων.
Δεν είχε πει ότι η πολιτική είναι οι τίτλοι και τα αξιώµατα. Τι ήθελε
να πει µε αυτό, κύριε Βορίδη; Ήθελε να πει ότι η πολιτική είναι
και συµβολισµοί, η πολιτική, είτε µε ήττα είτε µε οι, όταν ασκείται
ή όταν την ασκούν ή όταν την εκπροσωπούν, παιδαγωγούν, κύριε
Βορίδη, τους πολίτες. 

Ο ρόλος σας, λοιπόν, ως εν ενεργεία Υπουργός Εσωτερικών
της χώρας, ο οποίος, ενώ δεν περιλαµβάνεται στην επίσηµη αντι-
προσωπεία της Κυβέρνησης για την εκπροσωπήσει και ο οποίος
την ίδια ώρα έχει δηµοσίως απευθυνθεί µε την ορολογία ο βασι-
λεύς Κωνσταντίνος της χώρας, έχει σε επίπεδο συµβολικό και σε
επίπεδο παιδαγωγικό απευθύνει ένα πάρα πολύ συγκεκριµένο
µήνυµα, κύριε Βορίδη, είτε σας αρέσει είτε δεν σας αρέσει. Και
αυτό το µήνυµα είναι εντελώς αντίθετο µε οτιδήποτε σχετικό θα
έπρεπε να συµβολίζει και να εκπροσωπεί ένας εν ενεργεία
Υπουργός, ειδικά Υπουργός Εσωτερικών της τρίτης Ελληνικής
Δηµοκρατίας, δηλαδή κύριε Βορίδη, της τρίτης αβασίλευτης Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας. 

Εσείς, λοιπόν, ως εν ενεργεία Υπουργός Εσωτερικών της χώ-
ρας µε την δηµόσια αναφορά σας στον θάνατο του έκπτωτου µο-
νάρχη από τη µια και την χωρίς την εντολή της Κυβέρνησης και
την εξουσιοδότηση σας να την εκπροσωπήσετε εκεί παρουσία
σας στην κηδεία, τη συγκεκριµένη κηδεία, εκπέµψατε ένα απο-
λύτως σαφές µήνυµα, το οποίο είναι ένα µήνυµα που απολύτως
αντιστρατεύεται το µήνυµα που θα έπρεπε να εκπέµπει ένας εν
ενεργεία Υπουργός Εσωτερικών της χώρας σε µια τέτοια περί-
σταση. 

Όπως βλέπετε, κύριε Βορίδη, αυτή είναι µια κριτική η οποία
δεν καταφεύγει στο παρελθόν. Αυτή είναι µια κριτική πάρα πολύ
αυστηρή και µάλιστα, θα σας έλεγα ότι, προσωπικά, την ασκώ µε
τη βεβαιότητα ότι αυτό ακριβώς που κάνατε -γιατί ακριβώς υπάρ-
χουν οι παιδαγωγικοί λόγοι, αλλά και οι συµβολικοί που σας αι-
τιολόγησα προηγουµένως- θα είναι ένα σηµείο στο οποίο ο
ιστορικός του µέλλοντος θα παραµείνει.

Όµως, δεν θα σας τιµά, κύριε Βορίδη -σας το λέω ειλικρινά-
προσωπικά ότι, αντί να έρθετε εδώ και να πείτε «υπερασπίζοµαι
αυτή την επιλογή, για το άλφα, βήτα, γάµα, δέλτα πιστεύω», ήρ-
θατε εδώ να πείτε «όχι, δεν είναι έτσι, δεν υπάρχει θέµα, δεν τρέ-
χει τίποτα, όταν είµαι Υπουργός, ναι, είµαι και Υπουργός, είµαι
και άνθρωπος».

Μα, επειδή είστε Υπουργός, πρέπει, ως άνθρωπος, να προστα-
τεύετε τον θεσµό και τον ρόλο που εκπροσωπείτε. Ακριβώς
επειδή είστε Υπουργός, έπρεπε να αυτοπεριοριστείτε Υπουργός
Εσωτερικών.

Ακριβώς για αυτόν τον λόγο, κύριε Βορίδη.
Ως προς την τροπολογία, τη σχετική µε αυτή που επιχειρείτε

να θεραπεύσετε -τι να θεραπεύσετε;, δεν θεραπεύεται- το κακό
που κάνετε στην αυτοδιοίκηση, ως Κυβέρνηση, αυτά τα χρόνια,
σε αυτή τη µανιώδη προσπάθειά σας κατά της απλής αναλογι-
κής.

Φέρνετε αυτή την τροπολογία που φέρνετε. Τη συνοδεύσατε,
όµως, µε µια απειλή προς τους αυτοδιοικητικούς. Και εγώ δεν θα
σταθώ στην τροπολογία, γιατί αυτό είναι µοιραίο. Σιγά που δεν
θα µπορούσατε να φέρετε την τροπολογία. Όµως, θα σταθώ
στην απειλή.

Τι τους είπατε σε µια δηµόσια δήλωση; Αν θυµάµαι καλά, κά-
που στη βόρειο Ελλάδα την κάνατε. Αν όχι, δεν έχει σηµασία.

Κάπου την κάνατε. Την άκουσα µε τα αυτιά µου, αλλιώς δεν θα
τη χρησιµοποιούσα. Λέτε: «Κοιτάξτε καλά, το φέρνω αυτό, αλλά
αν δεν συµµορφωθείτε...». Δηλαδή, τι εννοούσατε µε το «αν δεν
συµµορφωθείτε»; Τι εννοούσατε; Να το διευκρινίσετε αυτό. «…
τότε θα επαναφέρω τις ρυθµίσεις Θεοδωρικάκου».

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Σωστά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: «Σωστά», µε επιβεβαιώνετε για την

ορθότητα αυτού που µεταφέρω.
Πάµε, λοιπόν, να δούµε τώρα και αυτό που είπατε τι σηµαίνει,

κύριε Βορίδη.
Αυτό που είπατε, κύριε Βορίδη, είναι εντελώς απέναντι, αντι-

στρατεύεται πλήρως την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας: Η απειλή.

Γιατί, κύριε Βορίδη; Διότι εσείς, όποιος εσείς, πώς και πότε πι-
στεύετε ότι θα είστε σε θέση να αποφανθείτε ότι δοκιµάστηκε η
απλή αναλογική και άρα, δικαιούστε, αφού είδατε ότι δοκιµά-
στηκε µετά από ένα ικανό χρονικό διάστηµα -ποιο είναι αυτό το
ικανό χρονικό διάστηµα;- να καταφύγετε στην επαναφορά ρυθ-
µίσεων που απέρριψε το Συµβούλιο της Επικρατείας, όταν µιλάµε
σήµερα, που είναι Γενάρης µήνας, όταν εκλογές θα έχουµε,
όπως είπε ο κ. Μητσοτάκης, είτε τον Απρίλιο είτε τον Μάιο; Άρα
εσείς τι λέτε ουσιαστικά µε την απειλή που εκτοξεύσατε; «Αν
µέσα σε έναν ή δύο µήνες εγώ θα κρίνω ότι εσείς δεν…, θα επα-
ναφέρω την απλή…».

Θέλετε να σας πω κάτι; Έχετε δύο δρόµους. Ο ένας δρόµος
είναι να πάθετε αυτό το αυτοεξευτελιστικό που έπαθε ο κ. Θεο-
δωρικάκος και αυτό για το οποίο απειλήσατε να το κάνετε πράξη.
Τολµήστε και κάντε το. Εγώ σας διαβεβαιώ ότι, ειδικά από την
ώρα που είµαστε σε προεκλογική περίοδο, δεν υπάρχει καθόλου
µεγάλη πιθανότητα τα δηµοτικά και περιφερειακά συµβούλια που
εκλέχτηκαν µε το εκλογικό σύστηµα της απλής αναλογικής να
µπορέσουν να αναπτύξουν αντανακλαστικά συναίνεσης και συ-
νεννόησης στο εσωτερικό των λειτουργιών τους. Είναι πολύ λο-
γικό και πολύ αναµενόµενο να το περιµένει κανείς, ειδικά όταν
είµαστε τώρα σε προεκλογική περίοδο. Εδώ έχουµε παρατάξεις
που διασπώνται ή διασπάστηκαν στο παρελθόν, εννοώ µεγάλες
παρατάξεις, ενιαίες, πλειοψηφικές, ακριβώς γιατί πηγαίναµε σε
προεκλογική περίοδο και ήθελε ο ένας µε τον άλλον να αλλάξει
στρατόπεδα κ.λπ., κ.λπ..

Λοιπόν, έχετε δύο δρόµους, κύριε Βορίδη, σας το επαναλαµ-
βάνω. Επειδή, όντως, θα δείτε ότι θα υπάρχει δυσκολία να συ-
γκροτούνται πλειοψηφίες εύκολα στα δηµοτικά και στα περιφε-
ρειακά συµβούλια, να επαναφέρετε τις δεσµεύσεις του Θεοδω-
ρικάκου µέσα στον Φλεβάρη και µέσα στον Μάρτη. Αυτός, όµως,
σας το λέω από τώρα, όπως το είχα πει και στον κ. Θεοδωρικάκο
-το είχαµε πει όλοι- θα είναι ένας δρόµος αυτοεξευτελισµού και
προσωπικού και της Κυβέρνησης. Και υπάρχει πάντα και ισχύει
αυτό «το δις εξαµαρτείν ουκ ανδρός σοφού», που αφορά στην
περίπτωσή σας. Διότι ο κ. Θεοδωρικάκος θα µπορούσε να πει
«δεν ήξερα, δεν το φανταζόµουν, δεν το περίµενα». Εσείς τι θα
πείτε από όλα αυτά; Τα έχετε δει γραµµένα από το Συµβούλιο
της Επικρατείας.

Είναι δυνατόν να είστε σε θέση ή να νοµιµοποιηθείτε απέναντι
στο Συµβούλιο της Επικρατείας µέσα σε έναν - δύο µήνες, εσείς
να αποφανθείτε, ως Υπουργός, ότι δεν λειτούργησε η απλή ανα-
λογική και γι’ αυτό νοµιµοποιείστε να την αλλάξετε, όπως δοκί-
µασε να κάνει ο κ. Θεοδωρικάκος; Το ίδιο και χειρότερο θα είναι,
γιατί επαναλαµβάνω ότι µε την ίδια ταχύτητα και εκείνος άλλαξε
-πότε άλλαξε αυτό;- µέσα στους πρώτους µήνες της διακυβέρ-
νησής σας, έχοντας µπροστά του όµως εκείνος, υποτίθεται, µια
τριετία, ενώ εσείς ξέρετε από τώρα ότι προκηρύσσονται εκλογές,
λήγει η θητεία σας.

Και τρίτον, είχαµε πει και τις προηγούµενες φορές, κύριε Βο-
ρίδη, το εξής. Αν θυµάστε, σας είχαµε κάνει µια κατάταξη. Ξέρω
ότι δεν είναι ευχάριστο αυτό, αλλά ήταν µια κατάταξη -τι να κά-
νουµε;- όπου προσωπικά επιµένω ότι υπάρχουν νοµοσχέδια για
τα οποία -θυµάστε αυτή την κατάταξη, την ταξινόµηση- µιλάει η
ιστορία, υπάρχουν νοµοσχέδια για τα οποία µιλάει η κοινωνία και
υπάρχουν και νοµοσχέδια, δυστυχώς, πλειάδα τέτοιων νοµοσχε-
δίων για τα οποία µιλάει µόνο αυτός ο οποίος το εισηγήθηκε.

Εσείς έχετε βαλθεί µε αυτό το νοµοσχέδιο να προσθέσετε
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άλλο ένα νοµοσχέδιο που φέρνετε σε αυτό το Κοινοβούλιο, που
θα γίνει απόψε νόµος του κράτους, το οποίο ανήκει και θα ανήκει
και αυτό στην τρίτη κατηγορία, ένα νοµοσχέδιο για το οποίο θα
µιλάτε µόνο εσείς, κανένας άλλος. Θα λέτε εσείς «έκανα τον νόµο
για την πολυεπίπεδη διακυβέρνηση». Κανείς άλλος δεν θα το
λέει, κανείς δεν θα ασχοληθεί µε αυτό το νοµοσχέδιο. Θα είναι,
πραγµατικά και αυτό ένα νοµοσχέδιο που θα γίνει νόµος του κρά-
τους το οποίο θα πάρει την άγουσα προς τα νοµοθετικά αποδυ-
τήρια, που λένε.

Όµως, για να γίνω και λίγο, αν θέλετε, πιο πειστικός σε αυτό
που λέω, κύριε Βορίδη και να µη νοµίζετε ότι το λέω από καµµιά
εµπάθεια κ.λπ., θέλω να πω ότι, κατ’ αρχάς, όλη η κριτική που
ακούσατε όλων των κοµµάτων και όλων των Βουλευτών ήταν συ-
ντριπτική για το περιεχόµενο, την ασάφειά του, τις τεράστιες
διαρθρωτικές του αδυναµίες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εν πάση περιπτώσει, ήταν µια κριτική η οποία δεν ήταν κριτική

του τύπου «διαφωνώ, γιατί έπρεπε να το κάνεις έτσι και το έκανες
αλλιώς». Ήταν µια κριτική που έλεγε ότι ουσιαστικά, είναι για πέ-
ταµα αυτό το νοµοσχέδιο.

Όµως, εγώ θα πω κάτι, κύριε Βορίδη, το οποίο θέλω να κρατή-
σετε ως απόδειξη αυτού που σας είπα προηγουµένως. Φέρνετε,
λοιπόν, το νοµοσχέδιο «Πολυεπίπεδη διακυβέρνηση και διαχεί-
ριση κινδύνων στον δηµόσιο τοµέα».

Λέτε, λοιπόν, στο άρθρο 1: «Σκοπός του παρόντος Μέρους
είναι ο εξορθολογισµός της κατανοµής και της µεταφοράς αρ-
µοδιοτήτων µεταξύ των επιπέδων διακυβέρνησης προς ενίσχυση
της αποτελεσµατικότητας της κυβερνησιµότητας στον δηµόσιο
τοµέα». Φαντάζοµαι σε όλον τον δηµόσιο τοµέα.

Άρθρο 2, αντικείµενο: «Με τις διατάξεις του παρόντος Μέρους
θεσµοθετείται», λέτε, «το Εθνικό Σύστηµα Πολυεπίπεδης Διακυ-
βέρνησης ως νέο υπόδειγµα κυβερνησιµότητας και συγκεκρι-
µένα, ορίζονται τα εξής».

Επαναλαµβάνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι αντικείµενο
αυτού του νοµοσχεδίου µε τον τίτλο που είπαµε, «Πολυεπίπεδη
διακυβέρνηση», είναι να θεσµοθετηθεί το Εθνικό Σύστηµα Πολυε-
πίπεδης Διακυβέρνησης στη χώρα.

Ας πάµε στην τελευταία σελίδα. Έρχεται εδώ µια κυβέρνηση,
ένας Υπουργός και σου λέει «εγώ ιδρύω το Εθνικό Σύστηµα Πο-
λυεπίπεδης Διακυβέρνησης» της χώρας για το σύνολο του κρα-
τικού µηχανισµού, του ελληνικού δηµοσίου τοµέα κ.λπ.. Λες
«εντάξει». Ποιοι υπογράφουν αυτό το νοµοσχέδιο; Ποιοι έχουν
ουσιαστικά µε την υπογραφή τους δηλώσει την παρουσία τους,
τη συµβολή τους και τη συναρµοδιότητά τους στο Εθνικό Σύ-
στηµα Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης της χώρας;

Τι θα περίµενε κανείς, κύριε Βορίδη; Αυτό που σας είναι πάρα
πολύ σοβαρό. Δεν µπορείτε να φανταστείτε πόσο σοβαρό είναι.
Ειλικρινά, αν ήµουν στη θέση σας, δεν θα ήθελα να µου έχει συµ-
βεί. Είναι δυνατόν να ιδρύεται στη χώρα Εθνικό Σύστηµα Πολυε-
πίπεδης Διακυβέρνησης και εδώ να µην υπογράφει το σύνολο
της Κυβέρνησης, το σύνολο των Υπουργών; Είναι δυνατόν να
ιδρύεται Εθνικό Σύστηµα Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης και να
µην υπογράφει ο Πρωθυπουργός; Είναι δυνατόν…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Μη λέτε αστειότητες! Είναι πολύ σο-

βαρό θέµα αυτό.
Είναι η απόλυτη απόδειξη της σφοδρότητας του νοµοσχεδίου,

κύριε Βορίδη. Δεν είναι δυνατόν στη χώρα, το 2023 πια, να έρχε-
στε και να λέτε «ιδρύω το Εθνικό Σύστηµα Πολυεπίπεδης Διακυ-
βέρνησης», που δεν το υπογράφει ο Υπουργός Υγείας, ο Υπουρ-
γός Παιδείας, ο Υπουργός Κλιµατικής Αλλαγής και Διαχείρισης
Εκτάκτων Αναγκών, Αγροτικής Ανάπτυξης κ.ο.κ..

Είναι αδιανόητο αυτό που κάνετε σήµερα, κύριε Βορίδη. Αυτό
εδώ θα µπορούσε να είναι µια τροπολογία που να αφορά τα συ-
γκεκριµένα Υπουργεία. Όµως, όταν φέρνετε ένα νοµοσχέδιο για
την ίδρυση στη χώρα Εθνικού Συστήµατος Πολυεπίπεδης Διακυ-
βέρνησης που δεν υπογράφεται από το σύνολο της Κυβέρνησης,
αυτό είτε σηµαίνει ότι όσοι δεν το υπέγραψαν διαφωνούν είτε,

σε κάθε περίπτωση, σηµαίνει ότι αυτό δεν είναι Εθνικό Σύστηµα
Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης. Πρόκειται κυριολεκτικά για ένα
νοµοθετικό κατασκεύασµα το οποίο δεν έχει καµµία δυνατότητα
να σταθεί στην κρίση είτε του σήµερα είτε του αύριο.

Και σε τελική ανάλυση, κύριε Βορίδη, ως Υπουργός Εσωτερι-
κών πρέπει να ξέρετε και κάτι ακόµα. Ο πολίτης όταν ακούει
«Εθνικό Σύστηµα Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης» δεν ξέρω τι µή-
νυµα παίρνει. Αυτό που ξέρω, όµως, είναι ότι ο πολίτης θέλει απο-
τελεσµατική διακυβέρνηση. Όµως, αποτελεσµατική διακυβέρνη-
ση δεν είναι µια διακυβέρνηση η οποία ξεκινάει µέσα από την Αί-
θουσα του Κοινοβουλίου -που νοµοθετεί µε αυτόν εδώ τον
τρόπο- και καταλήγει εκεί που καταλήγει, και καθηµερινά βλέ-
πουµε τα αποτελέσµατα της διακυβέρνησής σας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε, κύριε Ραγκούση.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Ιωάννης Παππάς από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. Να ετοιµάζεται η κ. Παναγιού Πούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία. Και µετά από την κ. Πούλου τον λόγο θα
πάρει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας ο κ. Καραθανασόπουλος. 

Ορίστε, κύριε Παππά, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Να ευχηθώ και εγώ µε τη σειρά µου καλή χρονιά µε υγεία, µε ευ-
τυχία και µε αισιοδοξία για όλους! Όλα δεξιά να είναι, κύριε Πρό-
εδρε, και όλα να πάνε καλά και κατ’ ευχήν!

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
ξεκινώντας θα ήθελα όλοι σας να αναλογιστείτε τα εξής. Πόσες
φορές έχετε γίνει δέκτες παραπόνων από πολίτες για προβλή-
µατα που δεν λύνονται επειδή δεν υπάρχουν ξεκάθαρες αρµο-
διότητες; Πόσες φορές έχετε αγανακτήσει εσείς οι ίδιοι -και εσείς
ακόµα Υπουργέ- µε την επικάλυψη αρµοδιοτήτων που παρατη-
ρείται σε µεγάλο φάσµα του δηµόσιου βίου; Είµαι σίγουρος ότι
αν τις αθροίσετε, θα δείτε ότι είναι πάρα πολλές οι φορές. Όπως,
επίσης πολλές είναι οι φορές που το φαινόµενο αυτό γίνεται
ακόµα και επικίνδυνο. Το εύκολο είναι να κάνει κάποιος τις διαπι-
στώσεις και να αποδίδει τις ευθύνες αλλού. Το δύσκολο είναι να
τις αναλαµβάνει κάποιος, ακόµα και αν δεν του αναλογούν. Το
χρήσιµο, όµως, για την κοινωνία και για τους πολίτες είναι να λύ-
νουµε τα προβλήµατα και να κάνουµε την καθηµερινότητα όλων
πιο εύκολη.

Μάλλον, κύριε Ραγκούση, εσείς και οι συνάδελφοί σας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ δεν έχετε µιλήσει ή δεν έχετε καµµία επαφή µε τον Α’ και
τον Β’ βαθµό τοπικής αυτοδιοίκησης. Διότι δεν έχετε καταλάβει
ότι οι άνθρωποι κάνουν τον σταυρό τους, γιατί µε αυτό που εί-
χατε ψηφίσει, µε την απλή αναλογική, αυτό το οποίο κάνατε ήταν
ότι πήγατε να φέρετε την καταστροφή και στον Α’ και στον Β’
βαθµό τοπικής αυτοδιοίκησης. Αυτό πήγατε να κάνετε και στη
χώρα. Αλλά δεν θα το αφήσει ο ελληνικός λαός. Και πρέπει να
γίνει αυτό κατανοητό από όλους µας. Διότι τόση ώρα µάς λέτε
εδώ ότι όλοι µιλάνε για αυτό το νοµοσχέδιο που έφερε ο Υπουρ-
γός Εσωτερικών και στο οποίο δεν βλέπετε τίποτα θετικό. Όµως,
πάλι δεν ακούσαµε καµµία πρόταση σήµερα από εσάς. Κριτική!
Κριτική! Κριτική! Τίποτε άλλο όµως! Έχετε µια άρνηση για όλα
τα θέµατα, επί παντός επιστητού. 

Άκουσα τον κ. Χατζηγιαννάκη να λέει ότι στο συνέδριο στη
Ρόδο ειπώθηκαν πολλά από τους περιφερειάρχες και από τους
δηµάρχους. Όµως, αυτό που δεν είπε, είναι ότι ο ίδιος εκεί δεν
είπε τίποτα. Όπως και εδώ µέσα δεν είπε τίποτα. Όµως, το ση-
µαντικό είναι ότι στη Ρόδο ακούστηκε το εξής: «Ευτυχώς που η
Κυβέρνηση αυτή πήρε αυτά τα µέτρα και λειτουργεί ο Α’ βαθµός
και ο Β’». Διότι αν αφήναµε τα δικά σας ψηφίσµατα και τα δικά
σας νοµοσχέδια δεν θα λειτουργούσε τίποτα στη χώρα. Αυτό,
λοιπόν, κάνει το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών µε
τίτλο «Πολυεπίπεδη διακυβέρνηση και διαχείριση κινδύνου στον
δηµόσιο τοµέα», και για αυτό συζητάµε.

Από τη Μεταπολίτευση µέχρι και σήµερα ένας από τους βασι-
κούς στόχους της κάθε κυβέρνησης είναι η περίφηµη αποκέ-
ντρωση. Η διαφορά της Κυβέρνησης αυτής, της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη, είναι ότι την περίφηµη αποκέ-

6526 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ντρωση την κάνει πράξη. Πώς το κάνει αυτό; Το κάνει µε µια θε-
σµική παρέµβαση που αντιµετωπίζει δραστικά την επικάλυψη αρ-
µοδιοτήτων µεταξύ των Υπουργείων, των αποκεντρωµένων
διοικήσεων, των περιφερειών και των δήµων της χώρας µας. Ο
στόχος είναι να λειτουργεί το κράτος, να εξυπηρετούνται οι πο-
λίτες, να αντιµετωπίζουν τα προβλήµατα, και κάτι ακόµα πολύ ση-
µαντικό και θεµελιώδες: να υπάρχουν ξεκάθαρες αρµοδιότητες
και ευθύνες, σε περίπτωση που γίνει κάποιο λάθος ή που κάποιος
δεν κάνει σωστά τη δουλειά του, ώστε αυτός να λογοδοτήσει και
να του αποδοθούν επιτέλους οι ευθύνες. Πρέπει να σταµατήσει
αυτό το περιβόητο «πινγκ-πονγκ» ευθυνών µεταξύ ανεύθυνων
υπευθύνων. Και επιτέλους ήρθε στιγµή το κράτος να κερδίσει την
εµπιστοσύνη των πολιτών, να κάνει αυτό που πρέπει και να κάνει
τη δουλειά του, να εξυπηρετεί τον Έλληνα πολίτη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να γίνουν πράξη τα παρα-
πάνω προβλέπεται µια σειρά από ενέργειες. Οι εµπλεκόµενοι φο-
ρείς -δηλαδή τα Υπουργεία, οι αποκεντρωµένοι οργανισµοί, οι
περιφέρειες, οι δήµοι- να συντονίζονται από τον εκάστοτε Υ-
πουργό Εσωτερικών. Την επιχειρησιακή ευθύνη υλοποίησης του
Εθνικού Συστήµατος Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης αναλαµβάνει
ο εκάστοτε γενικός γραµµατέας Ανθρώπινου Δυναµικού Δηµό-
σιου Τοµέα του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Σ’ ό,τι αφορά την επιχειρησιακή αποτελεσµατικότητα του Εθνι-
κού Συστήµατος Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης -που είναι και το
πρώτο που µας ενδιαφέρει-, συστήνεται το Υπηρεσιακό Κέντρο
Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης, το οποίο υπάγεται στη Γενική Δι-
εύθυνση Δηµοσίων Οργανώσεων της Γενικής Γραµµατείας Αν-
θρώπινου Δυναµικού Δηµόσιου Τοµέα. Αυτό θα αναλάβει τη
διαρκή καταγραφή, κατηγοριοποίηση και κατανοµή των αρµοδιο-
τήτων και των επιλογών των εµπλεκόµενων φορέων. Τέλος, συ-
στήνεται το Εθνικό Συµβούλιο Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης, το
οποίο είναι γνωµοδοτικό όργανο. Ο κύριος σκοπός του είναι η
διατύπωση απόψεων και εισηγήσεων προς τον Υπουργό Εσωτε-
ρικών αναφορικά µε θέµατα ανακατανοµής και µεταφοράς αρ-
µοδιοτήτων µεταξύ των διαφορετικών επιπέδων διακυβέρνησης. 

Θα ήθελα επίσης εδώ να επισηµάνω και δύο σηµαντικές παρα-
µέτρους του σχεδίου νόµου που συζητάµε. Πρώτον, τη χρήση
της ψηφιακής τεχνολογίας, καθώς πληροφοριακά συστήµατα και
εφαρµογές θα συνδράµουν υποστηρικτικά στην καταγραφή, κα-
τηγοριοποίηση και κατανοµή των αρµοδιοτήτων. Και δεύτερον,
την αξιοποίηση πρακτικών για το σύστηµα διαχείρισης κινδύνων,
που θα συµβάλλουν στη θετική αξιολόγηση της χώρας από διε-
θνείς οργανισµούς, όπως ο ΟΑΣΑ. Οι οργανισµοί αυτοί αξιολο-
γούν την ανθεκτικότητα των χωρών στους κινδύνους διαφθοράς
και την ανάπτυξη δράσεων ενίσχυσης της δηµόσιας ακεραι-
ότητας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε στο σηµείο
αυτό να σας πάω µέχρι τη µακρινή και πανέµορφη ηρωική νήσο
Κάσο στα Δωδεκάνησα. Την Κυριακή που µας πέρασε πραγµα-
τοποιήθηκε η εκδήλωση της κοπής της πρωτοχρονιάτικης πίτας
του δήµου της ηρωικής νήσου Κάσου, µαζί µε τον Λόχο Εθνοφυ-
λακής Κασιωτών Αγωνιστών, στην αίθουσα εκδηλώσεων του
Ιερού Ναού του Αγίου Σπυρίδωνα. Ξέρετε ποιο ήταν ένα από τα
βασικά θέµατα συζήτησης; Ήταν η πολυαναµενόµενη έναρξη του
προγράµµατος «Βοήθεια στο Σπίτι» και οι προσλήψεις που ανα-
µένεται να γίνουν. Γιατί το αναφέρω αυτό; Προφανώς όχι κατά
τύχη ή για να διαφηµίσω την ηρωική νήσο Κάσο, η οποία είναι
πανέµορφη και αξίζει να την επισκεφθείτε. Το λέω για να ανα-
φερθώ στην τροπολογία που κατατέθηκε στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εσωτερικών. 

Γιατί είναι σηµαντική αυτή τροπολογία; Διότι διασφαλίζει θέ-
σεις εργασίας και αντιµετωπίζει ένα πρόβληµα, το οποίο ανέ-
κυψε, και έχει ξεκάθαρο και αναµφίβολα κοινωνικό πρόσηµο.
Επιλύεται το ζήτηµα που ανέκυψε ως προς τις διαδικασίες πλή-
ρωσης θέσεων τακτικού προσωπικού στους Οργανισµούς Τοπι-
κής Αυτοδιοίκησης Α’ βαθµού για την υλοποίηση του προγράµ-
µατος «Βοήθεια στο Σπίτι». Είναι θέσεις που είχαν προκηρυχθεί
από τον ΑΣΕΠ το 2020. Η προκήρυξη ακυρώθηκε εν µέρει, σύµ-
φωνα µε την απόφαση του Γ’ Τµήµατος του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας, µε αποτέλεσµα οι θέσεις εργασίας να είναι στον αέρα.
Η Κυβέρνηση µε την τροπολογία αυτή δίνει λύση για την απρό-

σκοπτη συνέχιση του προγράµµατος.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ένα λεπτό ακόµη. Σας ευχαριστώ

πολύ. 
Το πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι» είναι ένα από τα σηµαντι-

κότερα κοινωνικά προγράµµατα της τοπικής αυτοδιοίκησης και
έχει αποδεδειγµένα συµβάλλει τα µέγιστα στην ελληνική κοινω-
νία, µέσα από τις πολυάριθµες υπηρεσίες που όλα αυτά τα χρό-
νια παρέχει. Πρόκειται για υπηρεσίες που απευθύνονται σε άτοµα
ηλικιωµένα, εξήντα πέντε ετών και άνω, και σε άτοµα µε αναπηρία
που χρήζουν κατ’ οίκον βοήθειας. Η τροπολογία αυτή, λοιπόν,
αποτελεί το ελάχιστο χρέος απέναντι στους πολίτες που ωφε-
λούνται και απέναντι στους εργαζόµενους που όλα αυτά τα χρό-
νια έχουν αφιερώσει τη ζωή τους στη βοήθεια προς τον συνάνθ-
ρωπο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα δίκαιο και αποτελεσµατικό
κράτος µε κοινωνικό πρόσωπο είναι ο απόλυτος σκοπός για µια
παράταξη βαθιά λαϊκή, όπως είναι η παράταξη της Νέας Δηµο-
κρατίας. Στον σκοπό αυτό δεν έχουµε το δικαίωµα και δεν πρό-
κειται να κάνουµε υποχωρήσεις. Για αυτό, Υπουργέ, στηρίζουµε
το νοµοσχέδιό σας, και να είστε καλά! 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Καλείται στο Βήµα η κ. Παναγιού Πούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ -

Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται ο κ. Καραθανασόπου-
λος. 

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα βαδίζει ολοταχώς προς
τις κάλπες ενώ το καθεστώς Μητσοτάκη βυθίζει την κοινωνία στη
φτώχεια και βυθίζεται το ίδιο όλο και πιο βαθιά στο βούρκο της
διαπλοκής και των υποκλοπών που εκτέλεσε το ενιαίο κέντρο
ΕΥΠ - «Predator» µέσα από το Μαξίµου. 

Ταυτόχρονα, η διαχείριση της κηδείας του έκπτωτου τέως βα-
σιλέα φανερώνει τη νοσταλγία σας, κύριοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας, για το κράτος της µετεµφυλιακής Δεξιάς. Και δεν περιορί-
ζεστε µόνο στο ξέπλυµα του καταστροφικού ιστορικού ρόλου
του, προφανώς, νοσταλγείτε και τις αυταρχικές πρακτικές της
εποχής εκείνης. 

Αλλά ας περάσουµε τώρα στο παρόν νοµοσχέδιο για το Εθνικό
Σύστηµα Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης που, όπως θα δούµε,
αποτελεί ακόµη µια χαρακτηριστική νοµοθετική εξαπάτηση του
καθεστώτος Μητσοτάκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αξίζουν πραγµατικά συγχαρη-
τήρια στην Κυβέρνηση και τον κ. Βορίδη. 

Συγχαρητήρια, κύριε Υπουργέ. Κουραστήκατε πολύ, φαίνεται.
Σήµερα πανηγυρίζει η αυτοδιοίκηση για τη µεγάλη µεταρρύθµισή
σας, τη δήθεν µεταρρύθµιση που κάνει πράξη, τη δέσµευση της
Κυβέρνησής σας από τον Αύγουστο του 2019 ότι µέχρι τον Δε-
κέµβριο του 2019 θα ολοκληρωνόταν το επιτελικό κράτος µε την
προσθήκη της πολυεπίπεδης διακυβέρνησης. Βέβαια, ο Δεκέµ-
βριος του 2019 έγινε Ιανουάριος του 2023, αλλά το καλό πράγµα
αργεί να γίνει, όπως λέει και ο λαός µας. 

Ας δούµε, λοιπόν, ποιο είναι το καλό πράγµα. Είναι ένα νοµο-
σχέδιο µε βαρύγδουπο τίτλο που παραπέµπει, όµως, στις καλέν-
δες την πολυεπίπεδη διακυβέρνηση. Καθορίζει, όµως, µε πάσα
λεπτοµέρεια τη δηµιουργία του εθνικού συµβουλίου που «θα» συ-
σταθεί, που «θα» εργαστεί για την κατηγοριοποίηση των δηµό-
σιων πολιτικών µε βάση το λειτουργικό κριτήριο, που «θα» ερ-
γαστεί για την κατανοµή των αντίστοιχων αρµοδιοτήτων µεταξύ
των διαφόρων επιπέδων διακυβέρνησης και «θα» προτείνει στον
Υπουργό, ο οποίος στη συνέχεια «θα» αποφασίσει. 

Μετά από τριάµισι χρόνια υποσχέσεων, κύριε Υπουργέ, δεν νο-
µίζετε ότι µαζεύονται πολλά τα «θα»; Τι κάνατε, αλήθεια, αυτά τα
τριάµισι χρόνια; Συστήσατε την Επιτροπή Κοντιάδη, την υπονο-
µεύσατε και τέλος πετάξατε το πόρισµά της στα σκουπίδια, γιατί
δεν σας ταίριαζε πολιτικά. Δεν λάβατε υπ’ όψιν, δηλαδή, καµµία
προηγούµενη µελέτη ή καταγραφή σαν και αυτή που είχε ξεκινή-
σει το 2018 ο ΣΥΡΙΖΑ. Δεν κάνατε καµµία διαβούλευση µε τους
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αρµόδιους φορείς, την αυτοδιοίκηση ή ακόµη και τις υπηρεσια-
κές διευθύνσεις των υπουργείων σας και τώρα, στο παραπέντε
των εκλογών, παρουσιάζετε στη Βουλή ένα ανεφάρµοστο προ-
χειρογράφηµα. 

Ποιος το ετοίµασε, βέβαια; Στο πόδι ετοιµάστηκε και αντιγρά-
φοντας ξένα πρότυπα, µια ιδιωτική εταιρεία, κατόπιν µιας ακόµη
απευθείας ανάθεσης -παλιά σας τέχνη κόσκινο- ως νοµοσχέδιο
για το Εθνικό Σύστηµα Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης. 

Δεν είµαστε επαγγελµατίες καταψηφιστές, όπως µας χαρακτη-
ρίσατε, κύριε Υπουργέ. Αλλά, πώς να υπερψηφίζουµε τις απορ-
ρυθµίσεις σας στην αυτοδιοίκηση που συστηµατικά επιχειρείτε;
Πώς να υπερψηφίζουµε αντισυνταγµατικές διατάξεις κατά την
απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας και πώς να δεχτούµε
ως δήθεν µεταρρύθµιση ένα σχέδιο που έχει κραυγαλέες δοµικές
ελλείψεις και αδυναµίες και φέρει προσχηµατικό τίτλο; 

Ας δούµε τις βασικότερες: Κατ’ αρχάς, δεν διασφαλίζετε τη
δέσµευση εφαρµογής του νέου πλαισίου, αφού δεν προβλέπεται
καν συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα υλοποίησης. 

Δεύτερον, δεν οριοθετείτε σαφώς τις αρµοδιότητες µεταξύ
των επιπέδων του εθνικού συστήµατος, µεταξύ του Υπουργού,
του γενικού γραµµατέα Ανθρώπινου Δυναµικού Δηµόσιου Τοµέα,
του συντονιστή, του συµβουλίου, του επιχειρησιακού κέντρου
κ.λπ.. Τραγική ειρωνεία. 

Αναρωτιόµαστε πόσο θράσος χρειάζεται, κύριε Υπουργέ, για
να προσπαθείτε να µας πείσετε ότι θα τακτοποιήσετε τις αρµο-
διότητες µεταξύ των επιπέδων διακυβέρνησης ενώ δεν τακτοποι-
είτε ούτε καν τις αρµοδιότητες µεταξύ των επιπέδων του
συστήµατος που θα αναλάβει αυτό το έργο. Αλλά θα µου πείτε,
εδώ δεν φτιάξατε ακόµη οργανισµό στο Υπουργείο σας για να
γνωρίζετε τις αρµοδιότητες µεταξύ των διευθύνσεων του, τα
άλλα θα µας εκπλήσσουν; 

Τρίτον, δεν προβλέπετε την κοστολόγηση των αρµοδιοτήτων
στα διάφορα επίπεδα διακυβέρνησης, µε αποτέλεσµα να µην
µπορούν να σχεδιαστούν τα κατάλληλα χρηµατοδοτικά εργαλεία. 

Τέταρτον, δεν τακτοποιείτε τις σχέσεις κεντρικής διοίκησης,
αποκεντρωµένης διοίκησης, αυτοδιοίκησης, αφού δεν καταλή-
γετε πουθενά για το ρόλο των αποκεντρωµένων διοικήσεων και
ενώ δεν αναφέρεται πουθενά στο νοµοσχέδιό σας ο όρος «απο-
κέντρωση». 

Πέµπτον, δεν περιλαµβάνετε στις γενικές αρχές του συστήµα-
τος τις αρχές της εταιρικής σχέσης, της επικουρικότητας και της
εγγύτητας στους πολίτες, που αποτελούν την ουσία της αυτοδι-
οίκησης και καταγράφονται ρητά στις διατάξεις του ευρωπαϊκού
χάρτη τοπικής αυτονοµίας. 

Έκτον, δεν προσδιορίζετε σαφώς τον τρόπο εντοπισµού των
εµπλεκόµενων φορέων σε κάθε επίπεδο διακυβέρνησης, αλλά
και τον τρόπο αξιολόγησης του σκοπού και του αντικειµένου
κάθε δηµόσιας πολιτικής και της διαθεσιµότητας των αναγκαίων
πόρων για την ενάσκησή της. Η απουσία µιας ενιαίας ηλεκτρονι-
κής πλατφόρµας για την ανάρτηση όλων αυτών των δεδοµένων
είναι χαρακτηριστική.

Τέλος, έβδοµο και σηµαντικότερο, αγνοείτε εντελώς τις επε-
ξεργασµένες προτάσεις της ΚΕΔΕ για τη διασφάλιση της χρηµα-
τοδότησης των ΟΤΑ ώστε να ασκήσουν τις αρµοδιότητες, αλλά
και για κατάργηση της υποχρεωτικής έγκρισης των αποφάσεών
τους από υπερκείµενο διοικητικό επίπεδο, που θα οδηγήσουν στη
διοικητική µεταφορά στην αυτοδιοίκηση όλων των αποκεντρωµέ-
νων υπηρεσιών της κεντρικής και της αποκεντρωµένης διοίκησης
είτε αφορούν σε τοπική υπόθεση είτε σε αποστολή του κράτους. 

Δυστυχώς, η ίδια προχειρότητα χαρακτηρίζει και το δεύτερο
µέρος του νοµοσχεδίου σας για την ανάπτυξη πλαισίου διαχείρι-
σης κινδύνων ως δοµικού στοιχείου του συστήµατος εσωτερικού
ελέγχου του ν.4795/2021, αφού δεν θεραπεύει τις αλληλοκαλυ-
πτόµενες περιπτώσεις ελεγκτικών αντικειµένων, δεν ρυθµίζει τη
συνεργασία µεταξύ των φορέων ελέγχου των ΟΤΑ ενώ δεν επι-
λύει τα ζητήµατα διαφάνειας στη στελέχωση των µονάδων εσω-
τερικού ελέγχου, αλλά και ανάθεσης του έργου του σε ιδιώτες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη δεν
έχει παρά να αποδεχτεί την αποτυχία της σε ένα ακόµη κρίσιµο
πεδίο. 

Σταµατήστε τους κοµπασµούς σας, κύριε Βορίδη. Μεταρρυθ-

µίσεις δεν µπορείτε να κάνετε και αυτό αποδεικνύεται από την
απουσία του κόµµατός σας από κάθε µείζονα µεταρρυθµιστική
προσπάθεια στη διοίκηση και την αυτοδιοίκηση από το 1974
µέχρι σήµερα. Δεν έχετε µεταρρυθµιστική προϋπηρεσία και αυτό
γιατί δεν συνάδει µε την πολιτική κουλτούρα της δεξιάς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, την ανοχή σας για ένα λεπτό σας παρακαλώ. 
Δεν έχετε µεταρρυθµιστική προϋπηρεσία. Το µόνο που επιδιώ-

κετε είναι σύγχυση στα διάφορα επίπεδα διακυβέρνησης, ώστε
οι εκάστοτε υπουργοί σας να παρεµβαίνουν ως δήθεν σωτήρες
και να δίνουν δήθεν λύσεις, χειραγωγώντας, όµως, την αυτοδιοί-
κηση µε το αζηµίωτο, δηµιουργώντας προσωπικούς υποστηρι-
κτές και εκλογική πελατεία. Δεν µπορείτε να σχεδιάσετε επιστη-
µονικά ολιστικά και οριστικά, γιατί φοβάστε την ιδεολογική και
πολιτική αυτοαναίρεσή σας.

Έτσι, καταλήξατε εδώ και τριάµισι χρόνια σε µια ακατάσχετη
νοµοθέτηση απορρυθµίσεων και αντιµεταρρυθµίσεων που άρχι-
σαν, βέβαια, µε τις αρχικές αντισυνταγµατικές παρεµβάσεις σας
για τη, δήθεν, κυβερνησιµότητα των δήµων, που κατέρρευσαν τε-
λικά στο Συµβούλιο της Επικρατείας. Και τώρα, µε µια ακόµη τρο-
πολογία γραµµένη στο πόδι, που καταθέσατε επίτηδες στο παρα-
πέντε για να µην συζητηθεί, ως οµολογία βέβαια τσουχτερής
ήττας, αφαιρείτε άρον άρον πολλές σηµαντικές αρµοδιότητες
που δώσατε στις οικονοµικές επιτροπές και τις επαναφέρετε στα
δηµοτικά και περιφερειακά συµβούλια. 

Αλλά και πάλι αυτή η επαναφορά δεν είναι πλήρης. Δεν έχω
χρόνο να αναφερθώ αναλυτικά στην τροπολογία. Πάντως, κλεί-
νοντας, σας διαβεβαιώνω, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ότι έτσι
όπως ξηλώνονται τώρα οι καταστροφικές απορρυθµίσεις σας σε
βάρος της αυτοδιοίκησης -και αναφέροµαι στην απόφαση της
ολοµέλειας του Συµβουλίου της Επικρατείας- έτσι θα ξηλωθούν
και όλες οι υπόλοιπες σε όλα τα πεδία µετά τις εκλογές. Θα φρο-
ντίσει γι’ αυτό ο ελληνικός λαός που θα στηρίξει µαζικά την προ-
οδευτική κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε. 
Καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµ-

µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κ. Νικόλαος Καραθανασόπου-
λος, ενώ έχει όλο τον χρόνο να ετοιµαστεί ο κ. Καππάτος από τη
Νέα Δηµοκρατία. 

Ορίστε, κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Και σήµερα η συζήτηση έµεινε µακριά από τα προβλήµατα,

αλλά και τους πραγµατικούς υπεύθυνους γι’ αυτά τα προβλή-
µατα που αντιµετωπίζει ο λαός, αλλά και πάνω απ’ όλα από το
πώς θα βγουν από αυτό το αδιέξοδο, από αυτό το τέλµα που
τους έχετε καταδικάσει, η Κυβέρνηση η σηµερινή, αλλά και οι
προηγούµενοι. 

Βεβαίως, η αντιπαράθεση θυµίζει προηγούµενες δεκαετίες.
Κύριε Υπουργέ, εµείς δεν θα ασχολούµασταν καθόλου µε αυτό
το ζήτηµα, αν δεν αποτελούσε τον ορισµό του σκοταδισµού. Και
αναφέροµαι στην κηδεία του Γλύξµπουργκ. Μια κηδεία, η οποία
µετατράπηκε και µε ευθύνη της Κυβέρνησης, αλλά και των µέσων
µαζικής ενηµέρωσης, σε µία ατραξιόν, σε ένα σόου κακόγουστο
για το ποιοι παρευρέθηκαν, για το πόσοι και ποιοι γαλαζοαίµατοι
συµµετείχαν στην κηδεία, στο πλαίσιο µιας συνολικότερης προ-
σπάθειας αναθεώρησης της ιστορίας, για τον ρόλο της βασι-
λείας, έναν ρόλο καθαρά αντιδραστικό. 

Ο ελληνικός λαός, όµως, έχει δώσει την απάντησή του, κύριε
Υπουργέ. Και η απάντησή του είναι σαφέστατη: Έστειλε τη βα-
σιλεία στο «χρονοντούλαπο» της ιστορίας. Tο Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας, από την ίδρυσή του, διαχρονικά στάθηκε απέ-
ναντι στη βασιλεία, ως έναν θεσµό αναχρονιστικό, εχθρικό προς
τα συµφέροντα του εργαζόµενου λαού, ταυτισµένα µε την άγρια
καταστολή των αγώνων του και τον αντικοµουνισµό. 

Ας έρθουµε, όµως, στο νοµοσχέδιο το οποίο διαφηµίζετε, αυτό
της πολυεπίπεδης διακυβέρνησης, το οποίο δεν είναι παρά ένα
ακόµη νοµοσχέδιο προσαρµογής του αστικού κράτους και των
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δοµών του στις νέες ανάγκες του κεφαλαίου και του συστήµατος.
Ένα κράτος, το οποίο από τη φύση του και τον ρόλο του είναι
εχθρικό απέναντι στις ανάγκες και τα συµφέροντα του λαού. Ένα
κράτος, στο επίκεντρο του οποίου βρίσκεται αφ’ ενός µεν, η ικα-
νοποίηση και εξυπηρέτηση των συµφερόντων του κεφαλαίου,
των µονοπωλίων και αφ’ ετέρου, η θωράκιση της εξουσίας της
άρχουσας τάξης, καταπιέζοντας τα λαϊκά στρώµατα. Ένα κρά-
τος, δηλαδή, της δικτατορίας του κεφαλαίου. 

Μιλάτε για επικάλυψη αρµοδιοτήτων, κύριοι υπουργοί, και ότι
µε αυτό το νοµοσχέδιο θα το αντιµετωπίσετε. Θέλω να θέσω ορι-
σµένα ερωτήµατα, ρητορικά. Φταίει η επικάλυψη αρµοδιοτήτων
για την κατάσταση στον χώρο της υγείας ή η εµπορευµατοποί-
ηση της υγείας, που µε συνέπεια υπηρετήσατε όλες οι Κυβερνή-
σεις; Η εµπορευµατοποίηση της υγείας, η οποία συρρικνώνει τον
δηµόσιο τοµέα, αφήνει τον ιδιωτικό τοµέα να ανθίσει και να ανα-
πτυχθεί, για να µετατρέπεται η υγεία σε ένα πανάκριβο για τον
λαό εµπόρευµα. 

Φταίει η επικάλυψη αρµοδιοτήτων ή η εµπορευµατοποίηση του
φαρµάκου, για τις ελλείψεις που υπάρχουν στο φάρµακο στη
χώρα µας σήµερα; Και όχι µόνο στη χώρα µας, αλλά και συνολικά
σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Φταίει η εµπορευµατοποίηση του φαρµά-
κου, το φάρµακο-εµπόρευµα, που σηµαίνει ότι οι κεφαλαιοκρά-
τες για να παράγουν φάρµακο πρέπει να έχουν κέρδη. Γι’ αυτόν
ακριβώς τον λόγο υπάρχουν και αυτές οι ελλείψεις, γιατί όπου
δεν υπάρχουν κέρδη δεν τους ενδιαφέρει αν θα υπάρχουν ζητή-
µατα σε σχέση µε την υγεία του λαού. 

Φταίει, αλήθεια, η επικάλυψη αρµοδιοτήτων για την ανυπαρξία
της αντισεισµικής θωράκισης ή δεν είναι επιλογή και προτεραι-
ότητα του αστικού κράτους; Δεν είναι επιλογή και προτεραι-
ότητα, γι’ αυτό δεν υπάρχουν αυτές οι υποδοµές. 

Φταίει, αλήθεια, η επικάλυψη για την έλλειψη ενός ολοκληρω-
µένου σχεδίου αντιπληµµυρικής προστασίας; Όχι. Κι εδώ, θέµα
προτεραιοτήτων είναι. Οι ανθρώπινες ανάγκες και η ικανοποίηση
τους στις ελληνικές καλένδες µεταφέρονται. Ενώ, αντίθετα, είναι
πάρα πολύ γρήγορο, όταν πρόκειται να διαµορφώσει υποδοµές
που εξυπηρετούν τους στρατηγικούς σχεδιασµούς του κεφα-
λαίου, είτε µιλάµε για πράσινη µετάβαση, είτε για ψηφιακή µετά-
βαση. 

Είναι τυχαίο ότι από κοινού οι Ευρωβουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ ψήφισαν την κατάπτυστη
τροπολογία για επιτάχυνση των αδειοδοτήσεων για τις ΑΠΕ, πα-
ραβιάζοντας και τη στοιχειώδη ακόµη λογική της προστασίας του
περιβάλλοντος και των όποιων περιβαλλοντικών -τυπικών έστω-
µελετών; Αυτό ψηφίσατε στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Αυτές οι
υποδοµές µπορούν να γίνουν γρήγορα, ταχύτατα και σε βάρος
της ίδιας της ανθρώπινης ζωής, ακόµη και της προστασίας του
περιβάλλοντος. 

Φταίει, αλήθεια, η επικάλυψη αρµοδιοτήτων, κύριε Υπουργέ;
Απαντήσατε γιατί δεν κάνετε δεκτή µια τροπολογία, διότι -λέτε-
είναι συναρµοδιότητα τριών Υπουργείων: Δικαιοσύνης, Οικονο-
µικών και Παιδείας. Και µιλάµε για τη σχολική στέγη στο Αιγάλεω.
Για φανταστείτε πόσο όµορφα προσπαθείτε να ξεφύγετε από τις
ευθύνες της Κυβέρνησης σε σχέση µε την κατάσταση µε τη σχο-
λική στέγη. Είναι ή δεν είναι ευθύνη του κράτους να παρέχει σχο-
λική στέγη σύγχρονη και αναβαθµισµένη για όλα τα παιδιά; Εσείς
τι κάνετε; Πετάτε το µπαλάκι δεξιά και αριστερά. Οι δήµοι να
έχουν την συντήρηση των σχολικών µονάδων και τον εκσυγχρο-
νισµό τους, άλλος να έχει την ευθύνη κατασκευής και πάει λέγο-
ντας. Γι’ αυτό ακριβώς υπάρχει αυτή η κατάσταση µε τη σχολική
στέγη. Δεν είναι ότι δεν µπορείτε να το λύσετε, αλλά δεν θέλετε
να το λύσετε. Γιατί θέλετε ακριβώς υποβαθµισµένες παροχές
υγείας για τα παιδιά των λαϊκών στρωµάτων. Καθαρά τα πρά-
γµατα. 

Εµείς, βεβαίως, στηρίζουµε την τροπολογία και του ΣΥΡΙΖΑ και
του ΜέΡΑ25, που δεν λύνει συνολική λύση, αλλά τουλάχιστον
είναι µια απάντηση στο άµεσο αυτό πρόβληµα το οποίο υπάρχει
και δεν µπορεί αυτό το πρόβληµα να είναι σε βάρος των µαθητών
του συγκεκριµένου σχολικού συγκροτήµατος. 

Από αυτή την άποψη είναι φανερό ότι έχετε διαµορφώσει ένα
κράτος αδύναµο και αδύνατο για να προστατεύσει τον λαό και
να ικανοποιήσει τις ανάγκες και τα δικαιώµατά του και από την

άλλη µεριά ένα κράτος πανίσχυρο για να µπορέσει να επιβάλει
τις αντιλαϊκές πολιτικές, για να µπορέσει να στηρίξει τις ανάγκες
του κεφαλαίου και να προχωρήσει γρήγορα στις απαραίτητες
υποδοµές που εξυπηρετούν το κεφάλαιο, ένα κράτος µε πολύ
ισχυρούς µηχανισµούς καταστολής µε όλες αυτές τις οµάδες τα
ΜΑΤ, τη «ΔΙΑΣ» και την Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία ενάντια στο
εργατικό-λαϊκό κίνηµα και ταυτόχρονα ένα κράτος πολύ ισχυρό
διαµορφώνοντας πολυπλόκαµους µηχανισµούς µέσα από ένα
αντιδραστικό πλαίσιο που έχει διαµορφωθεί στο σύνολο της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης για την προληπτική παρακολούθηση των αγω-
νιζόµενων λαϊκών στρωµάτων. 

Τι θέλετε, λοιπόν, να λύσετε σήµερα µε αυτό το νοµοσχέδιο;
Είναι καθόλου το τι θέλετε να λύσετε. Πρώτον, την ακόµη µεγα-
λύτερη σύµφυση του κράτους, αλλά και των κρατικών δοµών, πε-
ριφερειακών και τοπικών, µε τις καπιταλιστικές επιχειρήσεις και
τις ανάγκες τους, µέσω της µεταφοράς αρµοδιοτήτων σε χαµη-
λότερου επιπέδου κρατικούς φορείς. Θέλετε να επιταχύνετε την
εµπορευµατοποίηση ακόµη περισσότερο αυτών των τοµέων,
αλλά και να προωθήσετε τις συµπράξεις δηµόσιου και ιδιωτικού
τοµέα. Μιλάµε για τα ζητήµατα της παιδείας, της υγείας και µια
σειρά άλλα ζητήµατα. Ταυτόχρονα, θέλετε να διαµορφωθεί ένα
ακόµη πιο καθαρό έδαφος για τις ιδιωτικοποιήσεις. 

Και θα κάνουµε µια µικρή µνεία σε αυτό το παράδειγµα που
δώσατε, κύριε Υπουργέ, στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής
για το νερό. Είναι καθαρό ότι όταν τόσοι πολλοί εµπλέκονται και
οι επενδυτές θέλουν να µιλάνε µε έναν. Δεν µπορούν να µιλάνε
δεκαπέντε για την ιδιωτικοποίηση του νερού, τη διαχείριση των
υδάτινων πόρων.

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, ο λαβύρινθος των αλληλοεπικα-
λύψεων οι οποίες συνεχίζονται, είναι σε βάρος της εξυπηρέτησης
των λαϊκών στρωµάτων, ενώ αντίθετα, αυτός διαµορφώνει ευνοϊ-
κές συνθήκες πάνω στις οποίες µπορεί να αναπτύξει η ασύδοτη
δράση του κεφαλαίου, ευνοϊκές συνθήκες για να µπορέσουν να
ανθίσουν τα διάφορα µπουµπούκια της διαφθοράς και της δια-
πλοκής και ταυτόχρονα να µην αποδίδονται ευθύνες στο όνοµα
ότι υπάρχει αλληλοδιάχυση των ευθυνών στα διάφορα επίπεδα
αλληλοεπικαλύψεων. 

Να λοιπόν πώς µπορείτε και δροµολογείτε τις καταστάσεις οι
οποίες δεν απαντάνε και δεν θα απαντήσουν στις λαϊκές ανάγκες. 

Από αυτή την άποψη, το σηµερινό νοµοσχέδιο αποτελεί τη συ-
νέχιση της πεπατηµένης των προηγούµενων κυβερνήσεων. Πού
φαίνεται η κοινή συνισταµένη και της σηµερινής Κυβέρνησης και
των προηγούµενων κυβερνήσεων; Στη στάση του κράτους απέ-
ναντι στους εργαζόµενους και στις ανάγκες και στα δικαιώµατά
τους, µιας και οι εργαζόµενοι στον στενό και ευρύτερο κρατικό
τοµέα έχουν να αντιµετωπίσουν την εντατικοποίηση, την αύξηση
του βαθµού εκµετάλλευσης.

Υπάρχουν κρατικές δοµές που χρησιµοποιούν ανασφάλιστη
εργασία. 

Ένα παράδειγµα είναι οι σχολικοί τροχονόµοι, κύριε Υπουργέ.
Είναι ένα παράδειγµα ανασφάλιστης εργασίας και το επιτρέπετε
ως Κυβέρνηση να υπάρχει αυτή η ανασφάλιστη εργασία, η
«µαύρη» εργασία ή οι διάφορες εργασιακές σχέσεις που κρατάνε
εργαζόµενους επί χρόνια και δεκαετίες σε εργασιακή οµηρία.

Να µιλήσουµε για τις σχολικές καθαρίστριες; Να µιλήσουµε
για τις καθαρίστριες στα πανεπιστήµια; Να µιλήσουµε για τις κα-
θαρίστριες στους υπόλοιπους δηµόσιους τοµείς; Τι κάνετε µε
αυτόν τον κόσµο; Τον έχετε σε διαρκή οµηρία για να µπορείτε
στη λογική του διαίρει και βασίλευε να τους έχετε και προεκλο-
γική πελατεία παρατείνοντας αυτή την οµηρία την εργασιακή.

Από αυτή την άποψη, ήταν και κοινή η άρνησή σας, Νέας Δη-
µοκρατίας- ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ, κατά τη διάρκεια της Αναθεώρη-
σης του Συντάγµατος όταν λέγαµε ότι πρέπει να καταργηθεί η
συνταγµατική διάταξη, που απαγορεύει τη µετατροπή των συµ-
βάσεων ορισµένου χρόνου σε αορίστου χρόνου. Είσαστε καθα-
ροί. Θέλετε την εργασιακή οµηρία και τα τρία κόµµατα. Θέλετε
τους εργαζόµενους να µην έχουν συγκροτηµένα εργασιακά δι-
καιώµατα.

Από αυτή την άποψη, είναι ακόµη πιο καθαρή η συζήτηση η
οποία αναπτύσσεται µε βάση και την τροπολογία, την οποία κα-
τέθεσε το Υπουργείο Εργασίας για τον κατώτερο µισθό, που επι-
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σπεύδει τις διαδικασίες χρονικά. Πώς γίνεται, λοιπόν, ο καθορι-
σµός του κατώτερου µισθού; Με υπουργική απόφαση. Αυτός
ποιος νόµος είναι; Είναι ο νόµος Βρούτση, που σηµειωτέον ήταν
την περίοδο της συγκυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας µε ΠΑΣΟΚ
και τον οποίο τον υιοθέτησε και η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µετα-
τρέποντάς τον σε νόµο Βρούτση - Αχτσιόγλου. 

Τι αποκαλύπτει αυτός ο νόµος; Τη φοβία την οποία έχετε, η
Νέα Δηµοκρατία -εντάξει εκεί το καταλαβαίνω- αλλά και το
ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ για το ταξικό κίνηµα, για την όξυνση της τα-
ξικής πάλης, για να µπορούν οι εργαζόµενοι µε την πάλη τους να
καθορίζουν την τιµή µε την οποία πουλάνε την εργατική τους δύ-
ναµη. Αυτό σας φοβίζει. Σας φοβίζει η εργατική ταξική ενότητα
του κινήµατος και προσπαθείτε µε διάφορους τρόπους να βάλετε
εµπόδια σε αυτή την ανάπτυξη της δράσης. Ο ΣΥΡΙΖΑ έβαλε την
περιβόητη τροπολογία του 50% συν 1 για την προκήρυξη απερ-
γίας, εσείς φέρατε τον νόµο Χατζηδάκη που θέλετε να µετατρέ-
ψετε τα σωµατεία και τα συνδικάτα στο µακρύ χέρι του κράτους
και της εργοδοσίας. 

Όµως, είστε βαθιά νυχτωµένοι αν έχετε την αυταπάτη ότι θα
µπορέσετε να καταργήσετε την ταξική πάλη ή να ευνουχίσετε το
εργατικό λαϊκό κίνηµα.

Κύριε Πρόεδρε, θα πάρω και τη δευτερολογία µου. Σας ευχα-
ριστώ πολύ. 

Πού οδήγησε, λοιπόν, αυτή η διάταξη; Τα στοιχεία είναι συ-
ντριπτικά. Η διάταξη αυτή οδήγησε στο 2012 ο κατώτερος µισθός
στο επίπεδο να είναι χαµηλότερος από ότι ήταν το 2011. Το 2011
ο κατώτερος µισθός ήταν 751 ευρώ µεικτά και το 2022 ήταν 712
µεικτά. Για φανταστείτε. Έντεκα χρόνια µετά και µετά την έξοδο
την τυπική από τα µνηµόνια και σε συνθήκες ανάπτυξης των ρυθ-
µών της οικονοµικής µεγέθυνσης και ο κατώτερος µισθός παρα-
µένει σε χαµηλότερο επίπεδο. 

Και, δεύτερον, ακόµη πιο αποκαλυπτικό είναι το στοιχείο για
τον µέσο µισθό, γιατί ακριβώς η συµπίεση του κατώτερου µισθού
οδηγεί στη γρήγορη και τη ραγδαία µείωση του µέσου µισθού.
Ο µέσος µισθός, λοιπόν, το 2011 ήταν 1.264 ευρώ. 

Το 2011, κύριε Υπουργέ, ξέρετε πόσο ήταν ο µέσος µισθός; Ο
µέσος µισθός το 2021 ήταν 965 ευρώ. Η µείωση όλα αυτά τα χρό-
νια είναι 23,7%.

Να, λοιπόν, πώς γίνονται πιο ανταγωνιστικοί οι εργαζόµενοι για
τις επιχειρήσεις θωρακίζοντας την κερδοφορία τους: Συµπιέζο-
ντας ακόµη περισσότερο τον µισθό. Και, βεβαίως, ρόλο σε αυτό
έπαιξε η ακόµη µεγαλύτερη ελαστικοποίηση των εργασιακών
σχέσεων. Διπλασιάστηκαν. Ουσιαστικά είναι το 50%. Το παραδέ-
χθηκε και ο κύριος Υπουργός. Οι σχέσεις µερικής απασχόλησης
αποτελούν το 50% των νέων προσλήψεων µε τις διάφορες µορ-
φές µέσα. Η εκ περιτροπής εργασία µερική απασχόληση δεν
είναι; Είναι µερική απασχόληση και η ενεργειακή κρίση περιτρο-
πής εργασία. 

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, αποτελούν το 50% των προσλή-
ψεων µε αποτέλεσµα περίπου το 40% των εργαζοµένων να δου-
λεύουν µε ελαστικές µορφές εργασίας. Γι’ αυτό και δεν είναι
τυχαίο ότι εκτοξεύτηκαν οι απολύσεις σε ετήσια βάση. Οι απο-
λύσεις το 2013 ήταν ένα εκατοµµύριο δεκαπέντε χιλιάδες και το
2022 έφτασαν τα δύο εκατοµµύρια εξακόσιες σαράντα τρεις. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Μιλάµε για
τον ιδιωτικό τοµέα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Οι απολύσεις στον ιδιω-
τικό τοµέα. Ναι, για τον ιδιωτικό τοµέα µιλάµε. Έφτασαν στα δύο
εκατοµµύρια εξακόσιες σαράντα χιλιάδες. Γιατί; Γιατί ακριβώς
όταν λήγει η σχέση µερικής απασχόλησης, πετιούνται στον δρό-
µο. Όταν λήγει η εκ περιτροπής εργασία, πετιούνται στον δρόµο.
Να γιατί διπλασιάστηκαν αυτές οι απολύσεις µέσα στο διάστηµα
της τελευταίας δεκαετίας. 

Όλα αυτά, λοιπόν, αποτελούν ακριβώς τον µηχανισµό εκείνον
ο οποίος έχει διαµορφώσει µια πολύ φτηνή εργατική δύναµη, µια
εργατική δύναµη χωρίς δικαιώµατα, αναλώσιµη για τις επιχειρή-
σεις, ενταγµένη στη λογική ότι η εργατική δύναµη θα πρέπει να
προσαρµοστεί στις ανάγκες των επιχειρήσεων αδιαφορώντας για
τις ίδιες τις ανάγκες των εργαζοµένων και των οικογενειών τους.
Αυτό είναι ο ορισµός της ταξικής πολιτικής, της εχθρικής πολιτι-
κής που εφαρµόζετε µε επιµέλεια όλες οι κυβερνήσεις.

Από αυτή την άποψη, είναι χαρακτηριστικό. Ποιες είναι οι δύο
προϋποθέσεις καθορισµού του κατώτατου µισθού; Είναι, πρώτον,
η ανταγωνιστικότητα των επιχειρήσεων να µην πληγεί. Τι σηµαίνει
αυτό; Σηµαίνει να συνεχίσει να θωρακίζεται ακόµη περισσότερο
η ανταγωνιστικότητα των επιχειρήσεων, που είναι βασική προ-
ϋπόθεση για την κερδοφορία τους. Μάλιστα, φτάσατε στο σηµείο
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος να ισχυριστεί ότι οι µισθοί
φταίνε για την ανεργία προσπαθώντας να καλλιεργήσετε το
µίσος και τον διαχωρισµό ανάµεσα στους εργαζόµενους και τους
ανέργους, ότι φταίνε οι εργαζόµενοι που παλεύουν για υψηλότε-
ρους µισθούς γιατί υπάρχουν οι άλλοι άνεργοι. Αν είναι δυνατόν
όταν υπεύθυνος για την ανεργία είναι το σύστηµα που τον κατα-
δικάζει σε ανεργία και σε εφεδρικό στρατό, όταν υπεύθυνος για
την ανεργία είναι οι επιχειρήσεις που στο όνοµα της θωράκισης
του κέρδους τους µε διάφορους τρόπους πετάνε έξω τους ερ-
γαζόµενους και εσείς διαµορφώνετε το πλαίσιο να διευκολυν-
θούν για να µπορούν µε µεγαλύτερη ευκολία να πετάνε έξω τους
εργαζόµενους και να προσλαµβάνουν όλο και πιο φτηνό εργατικό
δυναµικό. Να το πρώτο.

Το δεύτερο είναι ο όρος τον οποίο βάζετε, οι «αντοχές της οι-
κονοµίας». Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, υπάρχουν αντοχές της οικο-
νοµίας µόνο για τα λαϊκά στρώµατα και τις ανάγκες των εργα-
ζοµένων και δεν υπάρχουν αντοχές της οικονοµίας για τις ανά-
γκες των επιχειρηµατικών οµίλων; Γιατί δύο µέτρα και δύο
σταθµά; Πώς είναι δυνατόν να λέτε ότι θα διαθέσετε από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό µαζί µε τα ευρωπαϊκά ταµεία 14 δισεκατοµ-
µύρια για τις ανάγκες των επιχειρηµατικών οµίλων; Για τον λαό
που πληρώνει το 90% της φορολογίας τι θα διαθέσετε; Τίποτα.
Τα παίρνετε από τον λαό για να τα δώσετε στους πλούσιους. Τι
αντοχές της οικονοµίας, λοιπόν, είναι αυτές; Είναι µονοσήµαντες.
Μόνο όσον αφορά την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών υπάρ-
χουν θέµατα αντοχής της οικονοµίας. Όταν αφορά, όµως, τα εξο-
πλιστικά προγράµµατα για τη συµµετοχή της Ελλάδας στους
ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς, εκεί δεν υπάρχει ζήτηµα αντοχής
της οικονοµίας. Όταν αφορά τα συµφέροντα των εφοπλιστών για
να µην φορολογηθούν δεν υπάρχει ζήτηµα αντοχής της οικονο-
µίας. Γι’ αυτό διατηρήσατε τη φορολογική ασυλία του εφοπλιστι-
κού κεφαλαίου ως συνταγµατική διάταξη αρνούµενοι και εσείς
και ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ την αλλαγή αυτής της συνταγµατικής
θεµελίωσης της φορολογικής ασυλίας του κεφαλαίου. 

Αυτά, λοιπόν, είναι τα ζητήµατα της κοινής σας συναντίληψης,
την οποία έχετε απέναντι στα συµφέροντα των εργαζοµένων και
στα δικαιώµατά τους. Γιατί; Για να µπορέσει να υπάρχει η δηµο-
σιονοµική ισορροπία. Τι σηµαίνει αυτό, λοιπόν, η δηµοσιονοµική
ισορροπία; Να υπάρχει χώρος δηµοσιονοµικός για να στηρίζο-
νται οι ανάγκες των επιχειρηµατικών οµίλων. Γιατί; Γιατί υπάρχει
ένας νέος «εθνικός στόχος» -στόχος του κεφαλαίου είναι- για την
επίτευξη της επενδυτικής βαθµίδας. Δεν διαφωνεί σε αυτό τον
στόχο ούτε η Κυβέρνηση -παλεύει να το κάνει- ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ
ούτε το ΠΑΣΟΚ. 

Τι σηµαίνει «επιτυγχάνω επενδυτική βαθµίδα» σε απλά Ελλη-
νικά; Σηµαίνει ότι διαµορφώνω τις προϋποθέσεις για να µπορεί
το αστικό κράτος να δανείζεται χαµηλότοκα, άρα δηλαδή να αυ-
ξάνει τον κρατικό δανεισµό του και δεύτερον -ακόµη πιο σηµα-
ντικό- να µπορούν οι επιχειρήσεις να δανείζονται µε χαµηλό τόκο,
να έχουν δηλαδή διευκόλυνση της πρόσβασης στη χρηµατοδό-
τηση για να εξυπηρετούν τις ανάγκες τους. 

Και η επίτευξη αυτού του στόχου είναι χωρίς συνέπειες; Όχι
δεν είναι χωρίς συνέπειες, αλλά έχει αντιλαϊκά προαπαιτούµενα
και µάλιστα τα συνόψισε πάρα πολύ όµορφα στην πρόσφατη επί-
σκεψή του ο Γενικός Γραµµατέας του ΟΟΣΑ. Έβαλε δεκατέσ-
σερα προαπαιτούµενα. Σε αυτά τα δεκατέσσερα προαπαιτούµε-
να, βεβαίως, ήταν και η επίτευξη των µατωµένων πρωτογενών
πλεονασµάτων, για να είναι διαχειρίσιµο το κρατικό χρέος, µα-
τωµένα πλεονάσµατα τα οποία έχει πληρώσει και τα πληρώνει
πανάκριβα ο λαός. 

Και από αυτή την άποψη είναι φανερό σε ποιο έδαφος -και τε-
λειώνω, κύριε Πρόεδρε- θα κινηθεί η επόµενη κυβέρνηση, ανε-
ξάρτητα ποια είναι. Θα κινηθεί στην υλοποίηση των δεκατεσσά-
ρων αυτών προαπαιτούµενων, που αν τα συνδυάσουµε και µε το
πλαίσιο το οποίο έχει διαµορφώσει η Ευρωπαϊκή Ένωση, µε τις
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οδηγίες, τους κανονισµούς, το Ταµείο Ανάκαµψης, µε το πανευ-
ρωπαϊκό µνηµόνιο είναι φανερό ότι ο δρόµος της επόµενης κυ-
βέρνησης έχει προκαθοριστεί και τον έχει καθορίσει η Ευρωπαϊκή
Ένωση, ο ΟΟΣΑ, η συµµετοχή της Ελλάδας στο ΝΑΤΟ και στους
Αµερικανούς. Όποιος και αν βγει στην κυβέρνηση, θα εφαρµόσει
αυτές τις δεσµεύσεις προς όφελος της άρχουσας τάξης και των
συµφερόντων της. 

Έτσι λοιπόν -και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε- αυτός ο σκυλο-
καβγάς ο οποίος αναπτύσσεται και θα κλιµακωθεί στην πορεία
προς τις εκλογές όσο πλησιάζουν, είναι ένας σκυλοκαβγάς µε
τον οποίον επιχειρείται να συγκαλυφθούν οι ευθύνες που έχουν
τα κόµµατα αυτά για τα προβλήµατα που βιώνει ο λαός, αλλά και
να συγκαλυφθεί η σύγκλιση την οποία έχουν στις βασικές στρα-
τηγικές επιλογές, επιλογές που ανέφερα προηγούµενα, για να
µπορέσει ταυτόχρονα να εγκλωβίσει τη λαϊκή δυσαρέσκεια σε
λύσεις αδιέξοδες για το λαό. 

Και αυτό τον ρόλο παίζουν και οι διάφοροι άλλοι µπαλαντέρ,
όχι µόνον τα κόµµατα ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατία, αλλά
και διάφοροι άλλοι µπαλαντέρ, όταν στοχοποιούν για παράδει-
γµα µόνο τους ολιγάρχες ή όταν λένε για παράδειγµα ότι το
χρέος αποτελεί την αιτία και όχι το αποτέλεσµα της ασκούµενης
πολιτικής, το κρατικό χρέος, στοχεύοντας απλά και µόνο σε ένα
αποτέλεσµα της συνολικής εξέλιξης της οικονοµίας και όχι στα
πραγµατικά αίτια. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο και εµείς το λέµε καθαρά ότι είναι
ψευτοδίληµµα η επιλογή ανάµεσα στον Μητσοτάκη και στον Τσί-
πρα. Γιατί σωτήρες δεν υπάρχουν. Μας έχουν τελειώσει. Και το
πραγµατικό δείγµα είναι αν θα έχουµε µια ισχυρή αντιλαϊκή κυ-
βέρνηση, γιατί η επόµενη κυβέρνηση θα είναι χειρότερη από τη
σηµερινή, γιατί θα πατήσει πάνω στο αντιλαϊκό πλαίσιο που έχει
διαµορφώσει η σηµερινή Κυβέρνηση για να το προχωρήσει ένα
βήµα παραπέρα, αν θα έχουµε λοιπόν µια ισχυρή αντιλαϊκή κυ-
βέρνηση ή µία ισχυρή λαϊκή αντιπολίτευση, δηλαδή να ισχυρο-
ποιηθεί το αντίπαλο δέος και το αντίπαλο δέος δεν είναι τίποτε
άλλο παρά ένα ρωµαλέο εργατικό λαϊκό νεολαιίστικο κίνηµα που
θα στοχεύει στον πραγµατικό αντίπαλο και προϋπόθεση γι’ αυτό
είναι ισχυροποίηση και εκλογικά του ΚΚΕ. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Ποιοι είναι οι επόµενοι οµιλη-

τές, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αµέσως µετά θα δώσω

τον λόγο στον κ. Παναγή Καππάτο από τη Νέα Δηµοκρατία. Να
ετοιµάζεται ο κ. Χιονίδης από τη Νέα Δηµοκρατία και µετά ο κ.
Καστανίδης από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής. Και αν δεν δω άλ-
λους, θα κλείσουµε µε τον κ. Κωνσταντινίδη. 

Κύριε Καππάτο, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς να

ευχηθώ χρόνια πολλά, καλή χρονιά µε υγεία σε όλους. 
Θα ήθελα να συνεχίσω λίγο στη σκέψη του κ. Καραθανασό-

πουλου ως προς την ανεργία. Θα µου επιτρέψετε να πω ότι εµείς
έχουµε µια διαφορετική αντιµετώπιση της ανεργίας, κύριε συνά-
δελφε. Εµείς δεν πολεµάµε τις ιδιωτικές εταιρείες, αλλά εµείς
ενισχύουµε τις ιδιωτικές εταιρείες. Θεωρώ ότι η Ελλάδα τα τε-
λευταία τριάµισι χρόνια ζει µια περίοδο µεγάλης ανάπτυξης, την
οποία ζηλεύουν αν θέλετε και οι υπόλοιπες χώρες της Ευρώπης,
µια ανάπτυξη που εφέτος αγγίζει το 6%, όταν οι υπόλοιπες χώρες
είναι πολύ πίσω σε σχέση µε την Ελλάδα. 

Από αυτό εδώ το Βήµα ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτά-
κης τα τελευταία τρία χρόνια συνεχώς καλωσορίζει τις νέες ξένες
εταιρείες, οι οποίες έρχονται και επενδύουν στην Ελλάδα. Τι ση-
µαίνει έρχονται νέες εταιρείες, είτε από το εξωτερικό είτε συστή-
νονται νέες εταιρείες στην Ελλάδα; Σηµαίνει πρόσληψη υπαλλή-
λων, πρόσληψη εργατών. Άρα έτσι εµείς µειώνουµε την ανεργία.
Δεν πολεµάµε το ιδιωτικό κεφάλαιο, γιατί η εταιρεία θα φέρει πε-
ρισσότερες θέσεις εργασίας. Έκανα κάποιες σκέψεις επειδή σας
άκουγα προηγούµενους. 

Ας έρθω στο νοµοσχέδιο. Όλοι µας έχουµε βρεθεί στη δυσά-
ρεστη θέση να συζητούµε για θέµατα της εκλογικής µας περιφέ-
ρειας και να αναζητούµε σε ποια υπηρεσία ανήκει η αρµοδιότητα
για την αντιµετώπιση διαφόρων προβληµάτων. Αυτό είναι ένα

φαινόµενο, που βιώνουν έντονα στην καθηµερινότητά τους οι πο-
λίτες που αναζητούν λύσεις ή αντιµετωπίζουν τις επιπτώσεις από
τις φυσικές καταστροφές. Αποτελεί και µόνιµο εµπόδιο στην εύ-
ρυθµη λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης και της τοπικής αυτο-
διοίκησης. Είναι η γνωστή σε όλους αλληλοεπικάλυψη και διασ-
πορά αρµοδιοτήτων. 

Η ασάφεια στο θεσµικό µας πλαίσιο σχετικά µε την κατανοµή
αρµοδιοτήτων σε διάφορα επίπεδα, ανάµεσα στα Υπουργεία και
την αυτοδιοίκηση, στα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου και ιδιωτικού
δικαίου, στον Α’ και Β’ βαθµό τοπικής αυτοδιοίκησης, αλλά και
ανάµεσα στις αποκεντρωµένες διοικήσεις και τις περιφέρειες. 

Αυτό το πρόβληµα της καθηµερινότητάς µας έρχεται να αντι-
µετωπίσει το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών. Πρόκειται
για µια απαραίτητη και κοµβική µεταρρύθµιση, καθώς για πρώτη
φορά εισάγεται και θεσµοθετείται στην Ελλάδα η έννοια της πο-
λυεπίπεδης διακυβέρνησης. 

Στο κέντρο της µεταρρύθµισης βρίσκεται το Εθνικό Συµβούλιο
Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης, το οποίο θα γνωµοδοτεί για την
κατανοµή αρµοδιοτήτων, µε συντονιστή τον εκάστοτε Υπουργό
Εσωτερικών. Πριν φτάσουµε στην απεµπλοκή των αλληλοεπικα-
λύψεων και στον εξορθολογισµό αρµοδιοτήτων απαιτείται η χαρ-
τογράφηση αρµοδιοτήτων ανά φορέα και σε κάθε επίπεδο δια-
κυβέρνησης. 

Αυτή η εργασία θα γίνεται µε βάση αντικειµενικά ορισµένη µε-
θοδολογία και θα είναι διαρκής. Δηλαδή η καταγραφή, κατηγο-
ριοποίηση και κατανοµή αρµοδιοτήτων θα είναι συνεχής και όχι
στο πλαίσιο επιτροπών µε ορισµένο χρόνο εργασιών. Πρόκειται
στην ουσία για ένα νέο φίλτρο στη δηµόσια διοίκηση. 

Θέλω να επισηµάνω ότι στη διαβούλευση αυτή θα έχει θεσµικά
κατοχυρωµένο ρόλο και η τοπική αυτοδιοίκηση. Άποψή µου είναι
ότι για την αποτελεσµατική εφαρµογή της πολυεπίπεδης διακυ-
βέρνησης είναι απαραίτητο να ξεφύγουµε από τη λανθάνουσα
διαµάχη µεταξύ κεντρικής και τοπικής εξουσίας. Η κατανοµή αρ-
µοδιοτήτων να γίνεται µε µετρήσιµα κριτήρια και µεθοδολογία,
όχι µε όρους λανθάνουσας διαµάχης ανάµεσα στο κέντρο και την
περιφέρεια. 

Τα αποτελέσµατα της αλληλοεπικάλυψης ή της ασάφειας σχε-
τικά µε την κατανοµή αρµοδιοτήτων είναι γνωστά σε όλους. Σε
πολλές περιπτώσεις κανείς να µην καθίσταται υπεύθυνος και τε-
λικά να υπονοµεύεται η αξιοπιστία του κράτους και των θεσµών
του στη συνείδηση των πολιτών. Δεν υπάρχει δηλαδή λογοδοσία
και δυνατότητα εντοπισµού των λαθών στην αλυσίδα γεγονότων
και διαδικασιών που οδηγούν σε αποτυχίες. 

Άλλωστε η Ελλάδα είναι από τις χώρες της Ευρώπης µε το πιο
συγκεντρωτικό σύστηµα διοίκησης. Απαιτείται µια υπέρβαση
αυτού του συγκεντρωτισµού. Εποµένως ένας µηχανισµός συντο-
νισµού των εµπλεκόµενων φορέων και ορθής κατανοµής αρµο-
διοτήτων υπηρετεί και τον στόχο της αποκέντρωσης αρµοδιοτή-
των µε τρόπο βιώσιµο, δηλαδή µέσω ενός µηχανισµού που θα
εξετάζει αν, για παράδειγµα, η τοπική αυτοδιοίκηση έχει τους πό-
ρους, το προσωπικό, αλλά και τη διοικητική επάρκεια να αναλάβει
µια αρµοδιότητα πριν το κεντρικό κράτος αποφασίσει να την µε-
ταβιβάσει. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα ασάφειας είναι η αρµοδιότητα για
τον καθαρισµό των ρεµάτων, που είναι µια απαραίτητη ετήσια
διαδικασία για την αντιπληµµυρική προστασία πολλών περιοχών.

Ιδιαίτερα, ως αντιπρόσωπος της Κεφαλονιάς και της Ιθάκης
στο Κοινοβούλιο, θέλω να επισηµάνω ότι η µεταρρύθµιση αυτή
δεν αποτελεί µια απλή διοικητική διαδικασία. Οι φυσικές κατα-
στροφές από σεισµούς, καιρικά φαινόµενα, πυρκαγιές, κατολι-
σθήσεις και πληµµύρες είναι πάρα πολύ συχνές πλέον. Πριν
αντιµετωπίσουµε τις επιπτώσεις ενός φαινοµένου, µας έχει ήδη
χτυπήσει ένα άλλο. Το θεσµικό πλαίσιο συχνά αποτελεί εµπόδιο
στο επίπεδο της κατανοµής αρµοδιοτήτων σε διάφορα επίπεδα.
Στην προετοιµασία για τη θωράκιση απέναντι στα φαινόµενα,
στην άµεση ανταπόκριση των υπηρεσιών τη στιγµή που τα φαι-
νόµενα φυσικών καταστροφών συµβαίνουν, στη µακρά διαδικα-
σία αποκατάστασης και αντιµετώπισης των επιπτώσεων. 

Θα κάνω µια παρένθεση εδώ, γιατί οφείλω να πω ότι στο πεδίο
της κρατικής αρωγής τα τελευταία τρία χρόνια έχει επιτευχθεί
πολύ µεγάλη πρόοδος τόσο στην ταχύτητα ανταπόκρισης των
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υπηρεσιών όσο και στην εξυπηρέτηση των πολιτών µε απλές ηλε-
κτρονικές διαδικασίες. Επίσης, έχουµε πλέον έναν νέο µηχανισµό
πολιτικής προστασίας πολύ πιο αξιόπιστο και εκπαιδευµένο σε
θέµατα πρόληψης και άµεσης επέµβασης. 

Εποµένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο σκοπός του νοµο-
σχεδίου δεν αφορά απλά την εύρυθµη λειτουργία της δηµόσιας
διοίκησης, αλλά την προστασία της ίδιας της ανθρώπινης ζωής
και της περιουσίας των πολιτών. Στο πλαίσιο αυτό χαιρετίζω την
πρόθεση του Υπουργείου για τον προγραµµατισµό των θεσµικών
οργάνων υλοποίησης της πολυεπίπεδης διακυβέρνησης. Το
πρώτο αντικείµενο που θα εξεταστεί είναι οι αρµοδιότητες που
σχετίζονται µε τις φυσικές καταστροφές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ένα λεπτό ακόµα. 
Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να κάνω µία επισήµανση σχετικά

µε την Τοπική Αυτοδιοίκηση. Με προηγούµενες µεταρρυθµίσεις
έχουν µεταφερθεί σε αυτή αρµοδιότητες αναπτυξιακού σχεδια-
σµού, χωρίς όµως να µεταφερθούν και οι σχετικές αδειοδοτικές
αρµοδιότητες. Αυτή η υπερβολική συγκέντρωση αρµοδιοτήτων
σε κρατικά και υπηρεσιακά όργανα προκαλεί µια παράλυση του
συστήµατος, µε αποτέλεσµα ο σχεδιασµός να µην εφαρµόζεται
ποτέ. Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι ο πολεοδοµικός και ο χω-
ροταξικός σχεδιασµός. Αυτό είναι ένα φαινόµενο που πρέπει
οπωσδήποτε να αντιµετωπιστεί, διότι το βρίσκουµε µπροστά µας
συνέχεια και αποτελεί εµπόδιο για µικρές και µεγάλες παρεµβά-
σεις που είναι απαραίτητες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σχετικά µε την τροπολογία για
τους εργαζόµενους στο πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι», θα
ήθελα να ευχαριστήσω θερµά τον Υπουργό και τους υπηρεσια-
κούς παράγοντες για τη θετική ανταπόκριση στο πρόβληµα που
δηµιουργήθηκε. Με τη ρύθµιση επιλύεται το πρόβληµα που προ-
έκυψε ως προς τις διαδικασίες πρόσληψης προσωπικού στους
δήµους, για τη λειτουργία του προγράµµατος. Διασώζουµε τις
θέσεις εργασίας. Αποδεικνύουµε έτσι στην πράξη ότι στηρίζουµε
τόσο τους εργαζόµενους, αλλά κυρίως τους ευάλωτους ηλικιω-
µένους συµπολίτες µας που στηρίζονται στο πρόγραµµα στην
καθηµερινότητά τους. 

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ στην τροπολογία του Υπουρ-
γείου Εργασίας µε την οποία επισπεύδεται η αύξηση του κατώ-
τατου µισθού την 1η Απριλίου και περιγράφεται η διαδικασία
προσδιορισµού του ύψους της αύξησης µέσω της διαβούλευσης
των κοινωνικών εταίρων. Η Κυβέρνηση παρέλαβε τον κατώτατο
µισθό στα 650 ευρώ και µέχρι το τέλος της τετραετίας αυτός θα
κινείται θεωρώ στα επίπεδα άνω των 750 ευρώ.

Αποδεικνύουµε έτσι στην πράξη την υλοποίηση των δεσµεύ-
σεων της Κυβέρνησης. Όπως υλοποιήσαµε στο ακέραιο τη δέ-
σµευσή µας για µείωση της φορολογίας στη διάρκεια αυτής της
τετραετίας, έτσι τώρα ανοίγουµε τον δρόµο για την υλοποίηση
της δέσµευσης του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη, ώστε
η επόµενη τετραετία να είναι µια περίοδος αισθητής αύξησης των
µισθών. 

Συγχαρητήρια, κύριε Υπουργέ, για το σοβαρό και πλήρες νο-
µοσχέδιό σας!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Καλείται στο Βήµα ο
κ. Σάββας Χιονίδης από τη Νέα Δηµοκρατία και να ετοιµάζεται ο
κ. Καστανίδης. Στη συνέχεια, µετά τον κ. Καστανίδη, θα µιλήσει
ο κ. Κωνσταντινίδης. Κατόπιν, θα πάρει τον λόγο ο κύριος Υπουρ-
γός και µετά θα κάνουµε κύκλο από τους εισηγητές.

Ορίστε, κύριε Χιονίδη, έχετε τον λόγο.
ΣΑΒΒΑΣ ΧΙΟΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητούµε ένα από τα σοβαρό-
τερα νοµοσχέδια τα οποία φέρνει η Κυβέρνηση ως συνέχεια κλεί-
νοντας το παζλ αυτών των οποίων υποσχεθήκαµε πριν τις εκλο-
γές του 2019. 

Είναι γεγονός ότι όλοι µας θεωρούµε πως ένας από τους µε-
γάλους ασθενείς στην Ελλάδα είναι η λειτουργία του ευρύτερου
ελληνικού δηµοσίου. Εδώ, λοιπόν, ερχόµαστε να βάλουµε ένα
πλαίσιο µε βάση το οποίο θα γίνουν όλες οι µελέτες και όλα αυτά

που χρειάζονται, ώστε να µπορέσουµε να πετύχουµε το βέλτιστο
δυνατό και θα πω παρακάτω ποιο είναι το βέλτιστο δυνατό. Ίσως
είναι το επιστέγασµα της λειτουργίας του συγκεκριµένου Υπουρ-
γείου και του συγκεκριµένου Υπουργού, του Μάκη Βορίδη, που
θεωρώ ότι κάποια στιγµή θα λέγεται -όπως σε πολλές περιπτώ-
σεις- «νόµος Βορίδη», ο οποίος θα παίξει καταλυτικό ρόλο στο
να µπορέσει η Ελλάδα να κάνει βήµατα προς τα µπρος. 

Ο σκοπός, λοιπόν, του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου «πολυεπί-
πεδη διακυβέρνηση και διαχείριση κινδύνων στον δηµόσιο τοµέα»
είναι ο εξορθολογισµός της κατανοµής και της µεταφοράς αρ-
µοδιοτήτων µεταξύ επιπέδων Κυβέρνησης προς ενίσχυση της
αποτελεσµατικότητας της κυβερνησιµότητας στον δηµόσιο το-
µέα. 

Με τις διατάξεις του νοµοσχεδίου θεσµοθετείται το Εθνικό Σύ-
στηµα Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης ως νέο υπόδειγµα κυβερ-
νησιµότητας και συγκεκριµένα ορίζονται τα θεσµικά όργανα για
την υλοποίηση του Εθνικού Συστήµατος Πολυεπίπεδης Διακυ-
βέρνησης. Προβλέπονται τα απαραίτητα επιχειρησιακά εργαλεία,
τίθενται οι γενικές αρχές του συστήµατος και οι κανόνες λειτουρ-
γικής ταξινόµησης των δηµοσίων πολιτικών και καταστρώνεται η
µεθοδολογία κατανοµής και ανακατανοµής ή µεταφοράς αρµο-
διοτήτων των φορέων του δηµοσίου τοµέα υπό το πρίσµα της
πολυεπίπεδης διακυβέρνησης.

Πώς είναι τα πράγµατα σήµερα; Τι υπάρχει σήµερα στον δη-
µόσιο τοµέα; Υπάρχει µια πολυδιάσπαση αρµοδιοτήτων. Υπάρχει
ένας συγκεντρωτισµός. Υπάρχει κατάτµηση συγκεκριµένων αρ-
µοδιοτήτων. Τι έρχεται, λοιπόν, να διορθώσει το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο; Κάνει µια διοίκηση ολικής ποιότητας. Αυτός είναι ο
στόχος. Ολιστική αντιµετώπιση υπάρχει; Βεβαίως. Οδικός χάρτης
εφαρµογής υπάρχει; Βεβαίως. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι όταν λέµε ότι είναι πολυδιασπασµένες οι
αρµοδιότητες, έχουµε χίλιες πεντακόσιες εξήντα τρεις ελεγκτι-
κές αρµοδιότητες. Έχουµε εννέα χιλιάδες οκτακόσιες δεκαέξι
διαφορετικές υποστηρικτικές αρµοδιότητες, οι οποίες πολλές
φορές έχουν αλληλοεπικάλυψη. Υπάρχει µια έλλειψη τυποποί-
ησης διοικητικών διαδικασιών, κάτι που προκαλεί σύγχυση, ανα-
ποτελεσµατικότητα, ενίοτε δε και εστίες διαφθοράς. 

Αυτό, επίσης, που υπάρχει σήµερα -για να µιλήσουµε µε συ-
γκεκριµένους όρους- είναι ότι το 40% των αδειοδοτήσεων γίνεται
από Υπουργεία. Το 70% αποτελούν αρµοδιότητα των Υπουρ-
γείων, των ελεγκτικών µηχανισµών. Όλα αυτά νοµίζω ότι ξεπερ-
νιούνται, οφείλουν να ξεπεραστούν και οφείλουµε να δηµιουργή-
σουµε καλύτερες συνθήκες µε µία προϋπόθεση. Πάνω από 10 δι-
σεκατοµµύρια είναι τα διοικητικά βάρη, κάτι που αποτελεί µια δα-
µόκλειο σπάθη που µειώνει κατά 7% το ΑΕΠ της χώρας. 

Υπάρχει µόνο αυτός ο νόµος σε αυτή την πορεία; Δεν θα ξεκι-
νήσω από τους πρώτους νόµους, όπως τον ν. 4622/2019 για το
επιτελικό κράτος. Θα αναφερθώ σε κάτι πιο πρόσφατο, για να
δούµε πώς έρχεται και κλείνει το παζλ της σωστής και ορθής δι-
οίκησης, ώστε την επόµενη τετραετία να µπορέσουµε να κάνουµε
ένα κράτος το οποίο να λειτουργεί πραγµατικά, σύµφωνα µε τις
προδιαγραφές που απαιτούν πρώτα οι πολίτες και το οποίο βλέ-
πουµε στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Το βλέπουµε επίσης στο Ηνω-
µένο Βασίλειο, στην Αυστραλία, στον Καναδά.

Έχουµε, λοιπόν, τον ν.4795/2021 -ελάτε να δούµε πώς δένει-
που αφορά τα συστήµατα εσωτερικού ελέγχου και τον σύµβουλο
ακεραιότητας. Αυτός του 2021. Έχουµε τον ν.4940/2022, πάλι
από το Υπουργείο, που µε πολύ συγκεκριµένο τρόπο αφορά τη
στοχοθεσία, την αξιολόγηση και την ανταµοιβή των εργαζοµένων.
Αυτό εάν το συνδυάσει κανείς και µε τον ν.5003/2022 που αφορά
τη Δηµοτική Αστυνοµία, την απλούστευση διαδικασιών στις σχέ-
σεις των αποκεντρωµένων περιφερειών µε την τοπική αυτοδιοί-
κηση. Βεβαίως και µέσα από τον ν.4961 -και εδώ βλέπουµε ότι η
Κυβέρνηση δουλεύει συστηµατικά σαν ένα καλοκουρδισµένο
ρολόι- έχουµε την εθνική πολιτική διοικητικών διαδικασιών στον
νόµο για τις αναδυόµενες τεχνολογίες. Παρουσιάστηκε πρό-
σφατα δε και από τον αντίστοιχο Υπουργό το συγκεκριµένο θέµα
για το πώς µπορείς µε «µια στάση» να κάνεις µία επιχείρηση.

Κάτι άλλο που υπάρχει; Πολλά ακόµη. Τώρα έχω µαζί µου την
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Στις 11-1-2023 έχουµε τον Κώδικα
Ηθικής και Επαγγελµατικής Συµπεριφοράς του Δηµόσιου Τοµέα,

6532 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



δηλαδή έχουµε έναν κώδικα, έναν οδηγό, ο οποίος µας λέει πώς
πρέπει να συµπεριφέρονται οι υπάλληλοι προς κάθε κατεύθυνση
και µεταξύ τους, αλλά και µεταξύ των πολιτών και των υπαλλή-
λων. Άρα, λοιπόν, βλέπουµε ότι γίνεται µια συστηµατική δουλειά
και το επιστέγασµα αυτής είναι το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου. 

Παράλληλα υπάρχουν και οι τροπολογίες που κατατέθηκαν, οι
οποίες έχουν εξαιρετικό ενδιαφέρον, όπως είναι το θέµα του κα-
τώτατου µισθού το οποίο το προσδιόρισε ο Πρωθυπουργός και
σήµερα θα το περάσουµε, αλλά και άλλα ζητήµατα όπως είναι η
προσβασιµότητα των παιδιών προσχολικής ηλικίας στους βρεφο-
νηπιακούς σταθµούς. Είναι πράγµατα τα οποία µπορεί να ακού-
γονται µέσα σε αυτή τη δίνη των εξελίξεων, της ακρίβειας και
όλων των υπολοίπων ότι δεν έχουν ενδιαφέρον και έχει µόνο η
συγκεκριµένη κηδεία και πώς θα περάσουµε! 

Εδώ, λοιπόν, η Κυβέρνηση συνεχίζει να κάνει τη δουλειά της.
Συνεχίζει να αντιµετωπίζει µε σοβαρότητα όλα τα ζητήµατα που
προκύπτουν. Υπάρχει έκτακτη επιχορήγηση της ΔΕΥΑ και των
συνδέσµων ύδρευσης των ΟΤΑ λόγω της ενεργειακής κρίσης.
Έχουµε προσαρµογή σε αυτό που αποφάσισε το Συµβούλιο της
Επικρατείας σε σχέση µε τις οικονοµικές επιτροπές για τη λει-
τουργία των δήµων. Έχουµε, επίσης, τον διορισµό αυτών των
δύο χιλιάδων εννιακοσίων εννιά ανθρώπων οι οποίοι δούλευαν
στο «Βοήθεια στο Σπίτι» και προσαρµοζόµαστε σε αυτήν την κα-
τεύθυνση. 

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Υπουργέ, σε αυτό το σηµείο να ανα-
φερθώ στο ότι µένει ένα κενό ακόµη, το οποίο φαντάζοµαι ότι θα
αντιµετωπίσετε. Είναι το πρόβληµα των καθαριστριών, ώστε να
τους δώσουµε τις ίδιες δυνατότητες να µην έχουν το άγχος και
το άγος ότι υπάρχει περίπτωση να απολυθούν. Είναι ένα ζήτηµα
το οποίο φαντάζοµαι ότι θα το δείτε µε έναν θετικό τρόπο κάποια
στιγµή -δεν λέω απαραίτητα αυτόν τον µήνα ή τον επόµενο- ώστε
να µη φαίνεται αδικηµένος κανείς. 

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι σε αυτή την κατεύθυνση το σχέδιο
νόµου έχει πολύ ενδιαφέρον. Είναι πραγµατικά το «σύνταγµα λει-
τουργίας» του ελληνικού δηµοσίου, ολιστικά και αποτελεσµατικά
και θα φανεί από τον οδικό χάρτη που περιγράφεται σαφώς µέσα
ότι µέσα στα επόµενα εξάµηνα θα αρχίσει να λειτουργεί µε τέ-
τοιον τρόπο που πραγµατικά θα µείνουµε έκθαµβοι.

Στηρίζουµε, ψηφίζουµε και δεν νοµίζω ότι υπάρχει κανείς ή
καµµία εδώ που δεν θέλει να λειτουργήσει αυτό το κράτος µε
έναν πολύ καλύτερο τρόπο για τον ίδιο τον πολίτη, για την οικο-
νοµία της χώρας, για την εξυπηρέτηση και όλα τα θετικά που
µπορεί να συνεισφέρει η σωστή λειτουργία ενός µεγάλου ασθε-
νούς, για τον οποίον έγιναν πολλά νοµοθετικά βήµατα. 

Πιστεύουµε, λοιπόν, ότι χρειάζονται και νοµοθετήµατα και δρά-
σεις. Έρχεται έτσι το συγκεκριµένο να κλείσει το θέµα και από
εδώ και πέρα µένει δράση προς τις κατευθύνσεις που δίνει το συ-
γκεκριµένο σχέδιο νόµου που απόψε ψηφίζουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Χιονίδη.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Χαράλαµπος Καστανίδης από το ΠΑ-

ΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής και να ετοιµάζεται ο κ. Κωνσταντινίδης
από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Ορίστε, κύριε Καστανίδη, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

επιτρέψτε µου προτού µιλήσω για το νοµοσχέδιο να σχολιάσω
µερικά γενικότερα θέµατα, που συζητήθηκαν σήµερα στην Αί-
θουσα της Ολοµέλειας. 

Αυτές τις µέρες χύθηκαν ποταµοί λόγων, ελαφρών σχολίων και
µελάνης για τον θάνατο και την κηδεία του έκπτωτου µονάρχη.
Δεν µπορώ να αντιληφθώ γιατί αφιερώθηκαν τόσα πολλά για µια
προσωπικότητα την οποία καταδίκασε το 1974 µε οριστικό τρόπο
ο ελληνικός λαός και µε πολύ αυστηρό τρόπο επιτιµήθηκε και κρί-
θηκε ήδη από την ιστορία. Είναι απορίας άξιο. Έχει κριθεί και τα
πράγµατα είναι απλά. Εδικαιούτο, όπως κάθε θανών, να αναπαυ-
θεί εν ειρήνη και η ανεκτική µας δηµοκρατία επέτρεψε απόδοση
τιµών ακόµη και σε αυτούς που την κατέλυσαν -αυτή είναι η υπε-
ρέχουσα φύση της δηµοκρατίας έναντι οιουδήποτε άλλου πολι-
τεύµατος- παρά το γεγονός, ότι από αυτούς τους επίσηµους
κυβερνητικούς κύκλους που επέτρεψαν να αποδοθούν τιµές

ακόµη και σε αυτούς που κατέλυσαν τη δηµοκρατία, δεν απεδό-
θησαν τιµές σε αυτούς που έπεσαν στο όνοµα της δηµοκρατίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτίµησα τη σιωπή αυτές τις
µέρες, έχοντας µέσα µου βαριά, αντιφατικά συναισθήµατα.
Ήµουν παιδί, όταν τον Γενάρη του 1974, κηδέψαµε τον πατέρα
µου Γεώργιο Καστανίδη εν µέσω χούντας και θυµάµαι ακόµη τη
σιωπηλή ποµπή προς το µνήµα, µία ποµπή που περιστοιχιζόταν
από πλειάδα ασφαλιτών της χούντας και τελούσαµε υπό το βλο-
συρό και απειλητικό βλέµµα τους, ακόµη και για την παραµικρή
κίνηση την οποία θα κάναµε. Και έβλεπα, τώρα, ορθά ότι η υπε-
ρέχουσα δηµοκρατία είναι ανεκτική. 

Ελπίζω, κύριε Υπουργέ των Εσωτερικών ότι σε επόµενη κίνησή
σας, ως εκφραστής της δηµοκρατίας θα πάρετε ένα γαρύφαλλο
και θα διαλέξετε το µνήµα, τον τάφο ενός αντιστασιακού κατά
της δικτατορίας, για να τιµήσετε µε τον ίδιο τρόπο αυτούς που
έφεραν την ανεκτική δηµοκρατία, που σας επιτρέπει να αποδί-
δετε τιµές σε έκπτωτους µονάρχες. 

Τώρα προσπαθώ να καταλάβω γιατί είναι ενδεής η Αντιπολί-
τευση όταν ακούει διάφορες αιτιάσεις και ανόητα επιχειρήµατα
από κυβερνητικούς παράγοντες σχετικά µε τον κατώτατο µισθό.
Άκουσα τον Υπουργό Εργασίας να αναρωτάται. Το 2019 ήταν 650
ευρώ ο κατώτατος µισθός. Δεν τον έχουµε ανεβάσει στα 715
ευρώ; 

Κύριοι Υπουργοί, µην ερεθίζετε µνήµη ταλαιπωρηµένων αν-
θρώπων. Οι προηγούµενες κυβερνήσεις -και δεν εξαιρώ καµµία-
επιχειρούσαν να διασώσουν από τη χρεοκοπία µια χώρα, την
οποία χρεοκόπησε η παράταξη που σήµερα κυβερνά. Και αυτό
όχι κατά δική µου εκτίµηση, αλλά σύµφωνα µε τη δραµατική έκ-
θεση του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου του Μαρτίου του 2014, η
οποία καταλογίζει στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας της
περιόδου 2004-2009 ότι εξόκειλε σε όλα τα δηµοσιονοµικά µε-
γέθη, µε αποτέλεσµα η χώρα να χρεοκοπήσει. Μάλιστα, χρησι-
µοποίησε την προσβλητική έκφραση για εσάς και το κόµµα σας
ότι έκανε «στατιστικές λαθροχειρίες» για να αποκρύψει από τον
ελληνικό λαό τον δηµοσιονοµικό εκτροχιασµό. Δεν είναι δικές
µου οι διατυπώσεις. Είναι της έκθεσης του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου του Μαρτίου του 2014, την οποία ψήφισαν σχεδόν όλες
οι πολιτικές οµάδες, από τους χριστιανοδηµοκράτες µέχρι τους
αριστερούς. 

Οι κυβερνήσεις, λοιπόν, προηγουµένως µάχονταν να τη δια-
σώσουν από τη χρεοκοπία στην οποία την οδηγήσατε. Και µάλι-
στα εφάρµοζαν διάταξη άθλιου δεύτερου µνηµονίου, που ρητά
όριζε ότι «οι µισθοί στην Ελλάδα, όπως και οι συντάξεις, πρέπει
να είναι στο επίπεδο των γειτονικών βαλκανικών χωρών». 

Φυσικά, από τη στιγµή που βγήκε η Ελλάδα το 2018-2019 από
το καθεστώς της µνηµονιακής επιτήρησης, µετά από δραµατικές
θυσίες του ελληνικού λαού, είχατε την ευχέρεια µε δηµοσιονο-
µικά στοιχειωδώς τακτοποιηµένα µεγέθη, να προχωρήσετε σε
αύξηση. Μην προκαλείτε, όµως, διότι το 9,7% αύξηση του κατώ-
τατου µισθού, που δώσατε µέσα στο 2022, σύµφωνα µε την ει-
σηγητική έκθεση του δικού σας προϋπολογισµού, εξαφανίστηκε,
διότι 9,7% ήταν και η αύξηση του πληθωρισµού. Και απευθύνοµαι
και στην Αντιπολίτευση: Πραγµατικά, αναρωτιέµαι µερικές φο-
ρές, γιατί ενδεής παρακολουθεί ασχήµιες από την πλευρά κυβερ-
νητικών στελεχών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να σχολιάσω ορισµένα θέµατα
του νοµοσχεδίου. 

Τι επιδιώκει η Κυβέρνηση µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο;
Θέλει να δηµιουργήσει ένα ενιαίο διοικητικό κέντρο, έναν ενιαίο
διοικητικό µηχανισµό, ο οποίος θα συλλέγει πληροφορίες, θα
ερευνά εάν είναι σωστά κατανεµηµένες οι αρµοδιότητες στα διά-
φορα επίπεδα της διακυβέρνησης της χώρας και θα υποδεικνύει
στην Κυβέρνηση σύγχυση αρµοδιοτήτων, αλληλοεπικαλύψεις αρ-
µοδιοτήτων ή ακόµη και την ανάγκη µεταφοράς τους.

Στην εισηγητική του έκθεση ο κύριος Υπουργός ισχυρίζεται ότι
πηγή έµπνευσης αυτού και των συνεργατών του ήταν συγκεκρι-
µένη έκθεση της Επιτροπής Περιφερειών. Μόνο που η έκθεση
αυτή, κύριε Υπουργέ, δεν λέει αυτά που λέτε εσείς. Η έκθεση
αυτή είναι ένα κείµενο υποστήριξης, κυρίως, των περιφερειακών
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δοµών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δηλαδή των περιφερειών και
των πόλεων, ώστε µαζί µε τα εθνικά συστήµατα διοίκησης να συ-
ντονιστούν στην άσκηση των κοινοτικών πολιτικών. Το κείµενο
της Επιτροπής Περιφερειών προσκαλεί να επιτρέψουν οι εθνικές
κυβερνήσεις τη µεγαλύτερη πρόσβαση των περιφερειών και των
πόλεων στην πληροφορία, που αφορά τις κοινοτικές αρµοδιότη-
τες. Τις προσκαλεί να συµµετάσχουν και να κάνουν σαφέστερη
σε επίπεδο εδαφικής έκτασης, την ασκούµενη αρµοδιότητα. Δεν
αναφέρει πουθενά το κείµενο της Επιτροπής Περιφερειών ούτε
της διακήρυξης του Βερολίνου ότι επιχειρείται έλεγχος των αρ-
µοδιοτήτων, εάν έχουµε δηλαδή αλληλοεπικαλύψεις, σύγχυση ή
ανάγκη µεταφοράς αρµοδιοτήτων. 

Η πολυεπίπεδη διακυβέρνηση υπάρχει. Είναι η διακυβέρνηση
στο κεντρικό επίπεδο, οι αρµοδιότητες που ασκούνται από τις
αποκεντρωµένες δοµές του κράτους και οι αρµοδιότητες που
ασκούνται από τα δύο επίπεδα αυτοδιοίκησης. Δεν υπάρχει κα-
νένα Εθνικό Σχέδιο Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης που εισηγεί-
στε. Υπάρχει πολυεπίπεδη διακυβέρνηση. Αντιλαµβάνοµαι τον
στόχο να υπάρξει ένας καλύτερος συντονισµός, πιο καθαρό πε-
ριβάλλον για την άσκηση των αρµοδιοτήτων και όταν χρειάζεται
µεταφορά αρµοδιοτήτων. Αυτό, όµως, το κάνετε µε τη δηµιουρ-
γία ενός κυβερνητικού µηχανισµού. Είναι λάθος τεράστιο. Ο κυ-
βερνητικός µηχανισµός πάντοτε επηρεάζεται από τις απόψεις
της Κυβέρνησης, του προϊστάµενου Υπουργού -στην προκειµένη
περίπτωση του Υπουργού των Εσωτερικών- οποιασδήποτε κυ-
βέρνησης. Είναι ένας µηχανισµός που επικεφαλής έχει τον εκά-
στοτε Υπουργό Εσωτερικών -είναι το κεντρικό σηµείο διαβούλευ-
σης-, συµµετέχουν γενικοί γραµµατείς Υπουργείων, ένας νοµικός
σύµβουλος του κράτους και από ένας, µόλις, εκπρόσωπος των
περιφερειών και του Α’ βαθµού αυτοδιοίκησης.

Αυτό το κεντρικό σύστηµα διοίκησης για το συγκεκριµένο θέµα
δεν είναι άµοιρο επιρροών από κάθε κυβέρνηση. Θα µπορούσα
να αντιληφθώ αυτή τη σύλληψη αν η Κυβέρνηση ταυτόχρονα σή-
µερα µας περιέγραφε προς τα πού θέλει να κατευθύνει το έργο
του συγκεκριµένου µηχανισµού.

Αν ήµουν στη θέση σας, κύριε Υπουργέ των Εσωτερικών, θα
έλεγα ότι επιθυµώ ένα κράτος - στρατηγείο. Αυτό σηµαίνει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Ξέρω, κύριε Πρόεδρε. Δώστε
µου ένα λεπτό, αν θέλετε. Διαφορετικά θα κατέβω από το Βήµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ωραία, σας δίνω ακό-
µα ένα λεπτό.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα
είµαι σύντοµος.

Θα το καταλάβαινα, εάν η Κυβέρνηση έλεγε -εγώ αυτό θα

έκανα- ότι θέλει ένα κράτος - στρατηγείο, δηλαδή ένα µικρό κε-
ντρικό κράτος, µε λίγες διευθύνσεις, που διαµορφώνει τις µεγά-
λες εθνικές πολιτικές, ή ασκεί ορισµένες εθνικές πολιτικές που
δεν µπορούν να ασκηθούν σε άλλο επίπεδο -εθνική άµυνα, δη-
µόσια τάξη, δικαιοσύνη- και κάθε εκτελεστική αρµοδιότητα περ-
νάει στους δύο βαθµούς αυτοδιοίκησης. Αν θέλετε να συλλέξετε
πληροφορίες, αν θέλετε να ελέγξετε τον κύκλο των αρµοδιοτή-
των, να καταπολεµήσετε τις αλληλοεπικαλύψεις και να οργανώ-
σετε τη µεταφορά αρµοδιοτήτων, τότε θα περίµενα κάτι που είναι
πιο ουδέτερο προς την Κυβέρνηση, έναν µηχανισµό που έχει ταυ-
τόχρονα ερευνητικές και επιστηµονικές ιδιότητες. 

Εγώ, λοιπόν, θα επέλεγα για να παραµείνει ως έργο στις επό-
µενες κυβερνήσεις και κυρίως για να παραµείνει ως έργο υπέρ
της αυτοδιοίκησης, υπέρ της αποκέντρωσης, ένα σύστηµα ορ-
γάνων, όπως, παραδείγµατος χάριν, το Εθνικό Κέντρο Δηµόσιας
Διοίκησης, που έχει και ερευνητικές δραστηριότητες. Όπως ξέ-
ρετε, στο πλαίσιο του Εθνικού Κέντρου Δηµόσιας Διοίκησης, λει-
τουργεί το Ινστιτούτο Τεκµηρίωσης, Έρευνας και Καινοτοµίας,
το οποίο µάλιστα έχει ως αποστολή να αναζητά τις καλύτερες δι-
οικητικές πρακτικές. Θα ζητούσα, ακόµη, το Εθνικό Κέντρο Δη-
µόσιας Διοίκησης να συζευχθεί µε Οργανισµούς της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης, όπως είναι το Ινστιτούτο Τοπικής Αυτοδιοίκησης
ή η ΕΕΤΑΑ, η Ελληνική Εταιρεία Τοπικής Ανάπτυξης και Αυτοδι-
οίκησης. Να συνδεθεί και µε το κεντρικό κράτος αυτό το σύστηµα
των ερευνητικών οργανισµών, ώστε να γίνει επιστηµονική δου-
λειά σε βάθος, προς την κατεύθυνση ενίσχυσης της αποκέντρω-
σης και της αυτοδιοίκησης. Δεν τα κάνετε αυτά. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι πρόκειται για ένα νο-
µοσχέδιο για το οποίο δεν έχω καµµία αµφιβολία ότι, όπως συ-
νέβη µε τον ν.4622, θα διορθωθεί πάµπολλες φορές και στο
τέλος θα ακυρωθεί, γιατί δεν πρόκειται να απόδώσει κάτι δηµι-
ουργικό. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε Πρό-
εδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Βορίδη.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε Πρό-

εδρε, καταθέτω µία νοµοτεχνική πάνω στα ζητήµατα της µετα-
φοράς αρµοδιοτήτων.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Μαυρουδής Βο-
ρίδης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτε-
χνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ να διανε-
µηθεί.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Ευστάθιος Κωνσταντινίδης από τη Νέα
Δηµοκρατία µε τον οποίο κλείνει ο κύκλος των οµιλητών και στη
συνέχεια θα δοθεί ο λόγος στον Υπουργό.

Κύριε Κωνσταντινίδη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πρόβληµα

της ασάφειας, της σύγχυσης, της σύγκρουσης και της αλληλοε-
πικάλυψης των αρµοδιοτήτων στα διάφορα επίπεδα διακυβέρνη-
σης και διοίκησης στη χώρα δεν εµφανίζεται µόνο σε έκτακτες
καταστάσεις και ακραία φαινόµενα, αλλά αποτελεί µια διαχρονική
κακοδαιµονία µε την οποία έρχεται αντιµέτωπος ο πολίτης σχε-
δόν καθηµερινά. Κλασικά ερωτήµατα: Σε ποιον ανήκει η επίβλεψη
ενός δρόµου; 

Ποιος είναι αρµόδιος για τη διαχείριση των υδάτινων πόρων;
Ποιος είναι υπεύθυνος για την κρατική αρωγή σε περίπτωση µιας
καταστροφής µε τοπικό ή ευρύτερο χαρακτήρα; Πώς θα συνερ-
γαστούν δύο ή περισσότερες συναρµόδιες υπηρεσίες; Άρνηση
αρµοδιότητας, αχρείαστες διαβιβάσεις, απώλεια χρόνου και
πόρων και δυσχέρεια στον καταλογισµό, όπου ενδεχοµένως προ-
κύψει κάποιο επιβλαβές γεγονός, αυτά είναι τα αποτελέσµατα
µιας αρρύθµιστης κατάστασης και θύµα της είναι πάντα ο πολί-
της, ο οποίος δεν ξέρει πού να απευθυνθεί και τι να πράξει.

Είναι αυτή η πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
για να ξεκινήσουµε από αυτά που συµφωνούµε; Νοµίζω πως ναι,
και αυτή καταγράφηκε από τις τοποθετήσεις των εκπροσώπων
όλων των κοµµάτων κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου. Κανέ-
νας, λοιπόν, δεν υποστήριξε το αντίθετο. Συµφωνούµε, συνεπώς,
στη διαπίστωση της πραγµατικής κατάστασης. 

Ας δούµε, λοιπόν, και τη θεσµική. Υπάρχει µήπως κάποια ολι-
στική, πλήρης και άρτια θεσµική πρόβλεψη και άρα µήπως είναι
ζήτηµα ανεπάρκειας των λειτουργών στο εφαρµοστικό πεδίο;
Ούτε αυτό βεβαίως το ισχυρίστηκε ή το υπονόησε κάποιος. Το
αντίθετο µάλιστα. Οµόθυµα διαπιστώθηκε η απουσία ενός οργα-
νωµένου συστήµατος διευθέτησης των αρµοδιοτήτων στη βάση
προκαθορισµένων µεθόδων και κριτηρίων. Συνεπώς ούτε σε αυτό
διαφωνούµε. 

Μήπως διαφωνούµε στον στόχο; Κάθε άλλο. Μονότονα επα-
ναλήφθηκε από όλες τις πτέρυγες ότι το ζητούµενο παραµένει ο
εξορθολογισµός των αρµοδιοτήτων ανάµεσα στα διάφορα επί-
πεδα διακυβέρνησης, για τη βελτιστοποίηση της λειτουργίας του
δηµόσιου τοµέα. 

Διαφωνούµε όµως µήπως για το ποιο είναι το καλύτερο θε-
σµικό µέσο µε το οποίο θα πρέπει να εισαχθεί αυτή η µεταρρύθ-
µιση, αυτές οι αλλαγές; Ούτε αυτό. Χλιαρές αιτιάσεις. Είναι όµως
σαφές ότι το πολυκερµατισµένο τοπίο, που νοµοθετικά έχει έτσι
δοµηθεί, µόνο µε αυτόν τον τρόπο µπορεί να αναδοµηθεί, κυρίως
όµως γιατί µόνο στη βάση ενός ενιαίου νοµοθετικού πλαισίου
µπορεί αυτό να οργανωθεί και να συστηµατοποιηθεί. 

Πού διαφωνούµε, λοιπόν, αφού συµφωνούµε στο πραγµατικό
και θεσµικό έλλειµµα, στην αναγκαιότητα, στον σκοπό και στο
µέσο; Τι απέµεινε; Η ρύθµιση καθαυτή, οι προβλέψεις του νοµο-
σχεδίου. Μάλιστα. Το χαρακτηρίσατε ανεπαρκές, το είπατε πρό-
χειρο, είπατε ότι θα αποδειχθεί αναποτελεσµατικό. Το χαρακτηρί-
σατε ότι συνιστά µία περιγραφή κατευθύνσεων, στόχων και
αρχών. Για την ουσία του όµως δεν µας είπατε πολλά. Δεν είδαµε
δηλαδή µία ολοκληρωµένη αντιπρόταση ή έστω εστιασµένες βελ-
τιώσεις. Δεν µας είπατε τι αντιπροτείνετε παραδείγµατος χάριν
σε σχέση µε το εθνικό σχέδιο πολυεπίπεδης διακυβέρνησης. Δεν
εισηγηθήκατε την εµπλοκή κάποιων άλλων θεσµικών οργάνων
ούτε κάποια εναλλακτική µεθοδολογία κατανοµής αρµοδιοτήτων
αντί της λειτουργικής ταξινόµησης που υιοθετεί το συζητούµενο
σχέδιο νόµου. Δεν ακούσαµε να διαφοροποιείστε σε σχέση µε
τους ρόλους ή τη λειτουργία του συντονιστή του εθνικού συστή-
µατος πολυεπίπεδης διακυβέρνησης, του κεντρικού και των επι-
µέρους σηµείων αναφοράς ή του εθνικού συµβουλίου ως
γνωµοδοτικού οργάνου. Δεν είδαµε να προτείνετε µια διαφορε-
τική διαδικασία ανακατανοµής ή µεταφοράς αρµοδιοτήτων αντί
της εισαγόµενης µε το σχέδιο νόµου. Δεν εισηγηθήκατε ένα άλλο
επιχειρησιακό κέντρο που θα υποστηρίζει το εθνικό συµβούλιο ή

τον αρµόδιο Υπουργό Εσωτερικών. Δεν προτείνατε κάποια δια-
φορετικά, αντί για τα προβλεπόµενα από τον νόµο, συντονιστικά
όργανα για την υλοποίηση, διαχείριση και παρακολούθηση συ-
γκεκριµένων δηµοσίων πολιτικών, όπου αυτές καταστούν ανα-
γκαίες. Ούτε βεβαίως και προτείνατε κάποια άλλα εργαλεία για
την επίτευξη των τιθέµενων στόχων, όπως παραδείγµατος χάριν
είναι το πληροφοριακό σύστηµα που διατίθεται σε αυτή τη δια-
δικασία.

Πώς θα γίνει όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπο-
λίτευσης; Αναγνωρίζουµε όλοι ότι δεν ήταν επαρκές το υφιστά-
µενο πλαίσιο και ότι είναι υπαρκτό το πρόβληµα. Μια ολοκληρω-
µένη ολιστική πρόταση δεν µας καταθέσατε, δεν εισφέρατε.
Εστιασµένες βελτιώσεις δεν προτείνατε. Πώς θα γίνει δηλαδή; Η
άρνησή σας ουσιαστικά πού µας επαναφέρει; Στην προηγούµενη
κατάσταση, σε αυτό δηλαδή που αναγνωρίσαµε ότι πρέπει να αλ-
λάξει. 

Όµως είναι γεγονός ότι η αλλαγή θέλει δουλειά και αυτή τη
δουλειά δεν την κάνατε, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, ούτε στα
τεσσεράµισι χρόνια που κυβερνήσατε ούτε στα τριάµισι χρόνια
που βρίσκεστε στα έδρανα της Αντιπολίτευσης. Επειδή, λοιπόν,
εσείς δεν την κάνατε αυτή τη δουλειά, η χώρα να µείνει χωρίς
σύστηµα πολυεπίπεδης διακυβέρνησης! Γι’ αυτό λοιπόν περιορι-
στήκατε σε µια γενική, ισοπεδωτική και αφοριστική κριτική. Γιατί
βεβαίως δεν φθάνει να λες ότι διαφωνείς, πρέπει να αντιπροτεί-
νεις κάτι συγκεκριµένο. Φτάσατε µάλιστα στο σηµείο οι πάλαι
ποτέ εραστές, οπαδοί του σκανδιναβικού προτύπου, να µας πείτε
ότι «κοιτάξτε να δείτε, το φινλανδικό µοντέλο το οποίο υιοθετείται
από το σχέδιο νόµου δεν είναι κατάλληλο για εµάς, γιατί εµείς
ακόµα δεν έχουµε αυτήν την κουλτούρα». 

Στην ίδια περίπου λογική αντιτάσσεστε και στις προβλέψεις
του Β’ Μέρους του σχεδίου νόµου για τη διαχείριση κινδύνων σε
φορείς του δηµόσιου τοµέα ως στοιχείο του συστήµατος εσωτε-
ρικού ελέγχου, που θεσπίστηκε το 2021 -είχα τότε την τιµή να
είµαι εισηγητής του νοµοσχεδίου- και αφορά βεβαίως στον εντο-
πισµό και στην αντιµετώπιση τέτοιων κινδύνων που απειλούν την
εύρυθµη λειτουργία ενός φορέα και µε τον τρόπο αυτό εξασφα-
λίζεται η βέλτιστη λειτουργία, η ακεραιότητα και η χρηστή δια-
κυβέρνηση. Μας µεµφθήκατε µάλιστα γιατί δήθεν δεν συµπεριλά-
βαµε αυτό το κεφάλαιο στην αρχική νοµοθετική ρύθµιση, λες και
τότε την καταψηφίσατε επειδή έλειπε το συγκεκριµένο κεφάλαιο!
Αφήστε, λοιπόν, το κοινοβουλευτικό κρυφτούλι και αναλάβετε τις
ευθύνες σας ως Αντιπολίτευση.

Για τις τροπολογίες βεβαίως, κύριε Υπουργέ, τι να πούµε; Αντι-
συνταγµατικές µεν κάποιες ρυθµίσεις σε σχέση µε τις αρµοδιό-
τητες των επιτροπών, από την άλλη σωτήριες για την εύρυθµη
λειτουργία των ΟΤΑ. Και βέβαια σας ευγνωµονούν όλες οι διοι-
κήσεις των δήµων, αλλά και οι δηµότες για το γεγονός ότι κατά-
φερε να ασκηθεί πολιτική από τους δηµάρχους όλο αυτό το
διάστηµα απέναντι στην απραξία και στην ακυβερνησία που θα
οδηγούσε η απλή αναλογική που είχε εφαρµόσει ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Τώρα, για το ζήτηµα του «Βοήθεια στο Σπίτι» νοµίζω ότι απο-
καθίσταται η τάξη, δίνεται αίσθηµα ασφάλειας στους εργαζόµε-
νους στο «Βοήθεια στο Σπίτι» και επιλύεται αυτό το σηµαντικό
πρόβληµα σε ένα πρόγραµµα που είχε ευεργετικά αποτελέ-
σµατα, κυρίως, για την περιφέρεια και για τα αποµακρυσµένα
χωριά. Μια σηµείωση µόνο για την περιοχή µου επιτρέψτε µου,
κύριε Υπουργέ. Έχουµε το Δηµαρχείο των Σερβίων, ένα εµβλη-
µατικό κτήριο που το προηγούµενο έτος πήρε φωτιά. Εκκρεµεί
ενώπιον του Υπουργείου των Εσωτερικών ένα αίτηµα του Δήµου
Σερβίων για το χρηµατοδοτικό εργαλείο που θα επιτρέψει την
αποκατάστασή του. 

Υπερψηφίζουµε λοιπόν µετ’ επαίνων το νοµοσχέδιο και τις τρο-
πολογίες, που θα βοηθήσουν σε µια λειτουργική και αποτελεσµα-
τική, επ’ ωφελεία των συµπολιτών µας, δηµόσια διοίκηση.

Καλή συνέχεια. Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε. 
Καλείται στο Βήµα ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Μαυρουδής Βο-

ρίδης. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. 
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Προκαταβολικά νοµίζω ότι θα χρειαστώ την ανοχή σας, γιατί
είναι εκτεταµένα τα αντικείµενα και είναι και αρκετά περίπλοκα
και σύνθετα τα επιχειρήµατα τα οποία θέλω να αναπτύξω.  

Ας ξεκινήσω µε τον πυρήνα της παρούσης συζητήσεως, αφού
ευχαριστήσω τους συναδέλφους µου στη Νέα Δηµοκρατία για
τη στήριξη του νοµοσχεδίου και βεβαίως τους συναδέλφους µου
της Αντιπολιτεύσεως για την κριτική τους. Αλλά θα δούµε κατά
πόσο αυτή η κριτική, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι βάσιµη.

Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω εκθέτοντας την αναγκαιότητα ή µη
της συγκεκριµένης νοµοθετικής πρωτοβουλίας. 

Ερώτηση πρώτη και καθαρή, στο οποίο νοµίζω άλλοι τοποθε-
τηθήκατε και άλλοι επιµελώς αποφύγατε να τοποθετηθείτε. Υ-
πάρχει κάποιο θέµα µε τον τρόπο κατανοµής των αρµοδιοτήτων
αυτή τη στιγµή µέσα στο δηµόσιο, στο κράτος, στο σύστηµα δι-
οίκησης; Υπάρχει κάποιο θέµα ή δεν υπάρχει;

Τι απαντάµε εδώ; Η απάντηση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος,
αν την καταλαβαίνω, είναι ότι υπάρχει αλλά σε τελευταία ανά-
λυση αυτή η συζήτηση είναι στην κατεύθυνση του αστικού εκσυγ-
χρονισµού, της βελτίωσης της λειτουργίας του αστικού κράτους
και εποµένως, ναι µεν µπορεί να υπάρχει, αλλά είναι στη λάθος
κατεύθυνση και από αυτή την πλευρά, στεκόµαστε καταγγελτικά. 

Όµως καταλαβαίνω ότι το Κοµµουνιστικό Κόµµα αναγνωρίζει
ότι υπάρχει ένα θέµα. Από τους άλλους δεν κατάλαβα; Αναγνω-
ρίζουν ότι υπάρχει κάποιο πρόβληµα ή όχι; Γιατί αν αναγνωρίζετε
ότι υπάρχει κάποιο πρόβληµα, εν συνεχεία µπαίνουµε στη συζή-
τηση για την αντιµετώπιση του θέµατος. Γιατί το λέω αυτό; 

Διότι, προσέξτε, θα µπορούσατε να πάρετε µια θέση αρνητική,
όπως είναι η θέση, αν καταλαβαίνω καλά, που παίρνετε απέναντι
στο νοµοσχέδιο, αν λέγατε ότι ενώ υπάρχει ένα πρόβληµα, το
οποίο, αγαπητέ συνάδελφε που εισηγηθήκατε από την πλευρά
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, έχει µια σηµασία ότι δεν το αντι-
µετωπίσατε, γιατί αν το αντιµετωπίσατε καλά, πείτε µας «είναι κα-
λύτερο το δικό µας σχέδιο, είναι όλα θαυµάσια, αρκεί να εφαρ-
µόσετε αυτό που κάναµε εµείς». Το ίδιο ισχύει και για το ΠΑΣΟΚ. 

Άρα ή πρέπει να µε παραπέµψετε σε κάτι το οποίο έχετε ήδη
κάνει και λειτούργησε θαυµάσια και να µου πείτε «Μα, γιατί τώρα
το πειράζεις; Γιατί ασχολείσαι µε αυτό; Δεν χρειάζεται καµµία πα-
ρέµβαση» ή αλλιώς πρέπει να µου πείτε «Επί της αρχής συµφω-
νούµε ότι υπάρχει ανάγκη για την παρέµβαση αυτή». Εγώ δεν
καταλαβαίνω τις τοποθετήσεις σας, καταλαβαίνω ότι βρίσκεστε
σε αµηχανία. 

Άκουσα, παραδείγµατος χάριν -διαβάζω τις τοποθετήσεις του
εισηγητή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης- που µας είπατε πάλι
ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν έκανε τίποτε. Γιατί δεν έκανε τίποτε; Το δεχτή-
κατε δηλαδή ότι δεν έχουν γίνει πράγµατα σε αυτή την κατεύ-
θυνση και ο κ. Συρµαλένιος είπε «Μα, ξέρετε, µας κατηγορείτε
γι’ αυτό διότι υπήρχε το µνηµόνιο και οι δηµοσιονοµικοί περιορι-
σµοί του µνηµονίου». Μάλιστα, να το ακούσω αυτό ως επιχεί-
ρηµα, δεν ξέρω αν αποτελεί δικαιολογία, αλλά να ακούσω το επι-
χείρηµα.

Μα, πόσο είναι το δηµοσιονοµικό κόστος αυτής της παρέµβα-
σης που κάνουµε, ξέρετε; Έχετε διαβάσει την έκθεση του Γενι-
κού Λογιστηρίου; Μιλάει για 135.000 ευρώ επίπτωση. Σας
εµπόδισαν να κάνετε σύστηµα πολυεπίπεδης διακυβέρνησης τον
καιρό του µνηµονίου οι 135.000 ευρώ; Το προτείνατε δηλαδή και
σας το απέρριψε αυτή η τρισκατάρατη τρόικα, διότι δεν σας επέ-
τρεψε τη δαπάνη των 135.000 ευρώ; Είναι επιχείρηµα αυτό; 

Γιατί δεν είµαστε εδώ ειλικρινείς; Όχι, δεν το κάνατε. Δεν ήταν
η πολιτική σας προτεραιότητα. Όχι, πιστεύατε ότι µπορείτε να το
αντιµετωπίσετε αλλιώς. Πώς πιστεύατε ότι µπορείτε να το αντι-
µετωπίσετε; Κάνοντας διυπουργικές επιτροπές κατανοµής των
αρµοδιοτήτων.

Κι έρχοµαι να σας ρωτήσω το εξής. Λειτούργησαν αυτές οι επι-
τροπές; Πόσες τέτοιες κάνατε; Ποιο είναι το αποτέλεσµά τους;
Ποια είναι η αποτίµηση της δράσης τους; Αφού δεν κάνατε καµ-
µία. Μα, αφού δεν υπάρχει κανένα αποτέλεσµα. 

Γιατί λοιπόν ξεκινάτε από µια θέση αρνητική και απορριπτική;
Θα σας πω γιατί ξεκινάτε, θα το εξηγήσω κι αυτό, είναι συγκεκρι-
µένοι οι λόγοι που το κάνουν. Αλλά όµως να συµφωνήσουµε λοι-
πόν ότι σήµερα δεν υπήρχε κανένα, µα κανένα σύστηµα; Μάλι-
στα.

Τι άκουσα εν συνεχεία, για να δούµε τι κάνουµε µε το σύστηµα
πολυεπίπεδης διακυβέρνησης εδώ; Σας είπα ότι κάνουµε κάτι αρ-
κετά απλό, αλλά ταυτόχρονα δοµηµένο µέσα στην έννοια του συ-
στήµατος. Τι άκουσα ως κριτική γι’ αυτό που κάνουµε το οποίο
θα περιγράψω εν τάχει, για να δούµε αν είναι έτσι;

Είναι µια τεχνολογία µεταρρυθµίσεων, από πλευράς ΣΥΡΙΖΑ,
είναι τεχνικές οι αλλαγές, είναι αβέβαιο το αποτέλεσµα, δεν πε-
ριέχει τις αρχές που πρέπει κανονικά να έχει ένα τέτοιο σύστηµα.
Ποιο είναι αυτό; Να έχουµε αποκέντρωση της κεντρικής εξου-
σίας, να είναι δηµοκρατικό και συνεργατικό, να επιλύει τη σύ-
γκρουση των αρµοδιοτήτων και να παρέχει υπηρεσίες στον
πολίτη. Αυτά µας είπε ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Και ρωτώ λοιπόν το εξής. Δεν είναι µηχανισµός αποκέντρωσης
αυτός ο µηχανισµός που κάνουµε τώρα; Δεν είναι ένας µηχανι-
σµός που ουσιαστικά για πρώτη φορά έρχεται η τοπική αυτοδι-
οίκηση και έχει θεσµικό ρόλο στο συµβούλιο της πολυεπίπεδης
διακυβέρνησης; Όχι µόνο συγκροτείται το συµβούλιο, που προ-
φανώς θα συζητάει αυτά τα ζητήµατα της κατανοµής των αρµο-
διοτήτων στα διάφορα επίπεδα της διοίκησης, αλλά έχει θεσ-
µοθετηµένο ρόλο η τοπική αυτοδιοίκηση. Πότε είχε πριν και πού;

Αυτό λοιπόν δεν καλύπτει την αρχή σας να είναι δηµοκρατικό
και συνεργατικό; Μα, το γεγονός ότι εισάγουµε ως κεντρικό µη-
χανισµό τη διαβούλευση που υπάρχει γιατί συµβαίνει µέσα στο
συµβούλιο της πολυεπίπεδης διακυβέρνησης δεν λύνει αυτό το
θέµα, να υπηρετεί και να αίρει τη σύγκρουση των αρµοδιοτήτων; 

Αυτή είναι εξ ορισµού, στο κείµενο του νοµοσχεδίου της πο-
λυεπίπεδης διακυβέρνησης, αυτό το οποίο φιλοδοξεί να κάνει το
νοµοσχέδιο, δηλαδή να κάνει την άρση της σύγκρουσης των αρ-
µοδιοτήτων και προφανώς αυτό είναι µε αποτέλεσµα στην υπη-
ρεσία στον πολίτη. 

Η ερώτηση προς τον ΣΥΡΙΖΑ είναι η εξής. Έχετε διαβάσει κα-
θόλου το νοµοσχέδιο; Διότι µου κάνετε παρατηρήσεις οι οποίες
είναι αυτούσιες στο κείµενο του νοµοσχεδίου. Είναι µέσα mot a
mot, λέξη προς λέξη, και µου τις λέτε γιατί δεν τις έχουµε κάνει.
Τι δεν έχουµε κάνει; Αυτά που λέτε περιέχονται.

Ρωτώ λοιπόν: Κόπο αναγνώσεως κάναµε; Δεν θέλω εγώ µεγά-
λες αναλύσεις ούτε µεγάλη φιλοσοφία. Ανάγνωση, για να δείτε
ότι περιέχεται αυτό. Άρα τι είδους κριτική είναι αυτή; Δεν την κα-
ταλαβαίνω. 

Προσέξτε τώρα. Συνεχίζουν. Λέει τώρα: «Ξέρετε, είχατε µια αρ-
χική θέση, δεν υπάρχουν αρχές στην πολυεπίπεδη διακυβέρ-
νηση». Μα, έχουµε συγκεκριµένο άρθρο που παραθέτουµε τις
αρχές, τις έχω αναλύσει στην επιτροπή µία προς µία. Οι αρχές
είναι αυτές που συµπεριλαµβάνονται πλήρως και οι αρχές στις
οποίες αναφέρεται η ΚΕΔΕ -επειδή κάνατε αναφορά σε µια κρι-
τική της ΚΕΔΕ- περιλαµβάνονται στις αρχές που διαλαµβάνονται
στο νοµοσχέδιο µέσα. 

Μετά αλλάζει την τοποθέτηση της κριτικής και λέει: «Το θέµα
δεν είναι ότι δεν περιέχετε τις αρχές, τις περιέχετε τις αρχές,
αλλά τι να την κάνεις την αναφορά των αρχών στο νοµοσχέδιο -
σηµερινή τοποθέτηση αυτή- άµα δεν τηρείς τις αρχές;». Μάλιστα.
Τώρα να καταλήξουµε, γιατί όταν συζητάµε νοµοθετικό κείµενο,
προφανώς συζητάµε κανονιστικά. Το κείµενο περιγράφει ένα συ-
γκεκριµένο πλαίσιο, άρα κανονιστικά είστε εντάξει, υποθέτω, µε
τις αρχές που βάλαµε µέσα, δεν έχετε πρόβληµα. Τώρα µένει να
δούµε αν θα τις εφαρµόσουµε.

Άρα το πλαίσιο ως πλαίσιο είναι µια χαρά. Το αν εγώ είµαι
κακός άνθρωπος και είµαι κακός υπουργός και δεν θα τις εφαρ-
µόσω, γι’ αυτό θα µου κάνετε µετά κριτική, θα έρθετε να µου
πείτε «Κοίτα τι έκανες όταν νοµοθέτησες και δεν τηρείς τίποτα».
Εντάξει, αυτή είναι µια άλλη συζήτηση. Είναι όταν θα αρχίσουµε
να το εφαρµόζουµε. Ναι, αλλά οι αρχές είναι µέσα, συµφωνή-
σαµε.

Μετά λέει «Δεν έχετε µεθοδολογία» και έχουµε περιγράψει όλη
τη µεθοδολογία αναλυτικά. Και ακούµε και κριτική ότι δεν έχουµε
κάνει διάσπαση των λειτουργιών, την οποία διάρθρωση των λει-
τουργιών την έχουµε βάλει µέσα. Εξ ου µετά, κυρία Λιακούλη,
παραπονείστε. Εγώ φταίω µετά, όταν λέω ότι εδώ δεν έχουµε
επαφή στα στοιχειώδη;

Δηλαδή σε τι; Έχουµε βάλει τις αρχές, έχουµε βάλει και τη µε-
θοδολογία, έχουµε παραπέµψει στην COFOG, έχουµε βάλει το
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παράρτηµα της µεθοδολογίας από πίσω, έχουµε πει µε αναλυ-
τικά βήµατα µέσα στα άρθρα πώς θα γίνεται η µεθοδολογία αυτή,
κάναµε τη διάσπαση και τώρα µε νοµοτεχνική κάναµε και λεπτο-
µερέστερη περιγραφή των διαφόρων επιπέδων που γίνεται αυτή
η κατανοµή, ανάµεσα στις εκτελεστικές, τις λειτουργικές, τις
στρατηγικές κ.λπ.. Λοιπόν, τα έχουµε βάλει όλα µέσα και έρχεται
η αντιπολίτευση και λέει «Όχι, δεν µου αρέσει». Πάµε παρακάτω
να δούµε τι είναι αυτό που δεν της αρέσει. 

Άκουσα το επόµενο από την εκπρόσωπο του ΚΙΝΑΛ: «Στο σχέ-
διο δράσης το οποίο έχετε φτιάξει για το 2023 για το Υπουργείο
Εσωτερικών δεν έχετε συµπεριλάβει δράσεις της πολυεπίπεδης
διακυβέρνησης». Μα, πώς να τις συµπεριλάβω, αφού ακόµα δεν
έχουµε ψηφίσει τον νόµο; Για να εφαρµοστεί το σύστηµα της πο-
λυεπίπεδης διακυβέρνησης, ψηφίζουµε τον νόµο.

Και άκουσα και το επόµενο ερώτηµα: «Δεν έχετε ορίσει αυτούς
που θα καθορίσουν τα ετήσια σχέδια δράσης». Εδώ έχουµε θέ-
µατα ανάγνωσης. Μα, δεν έχουµε ορίσει το κεντρικό σηµείο ανα-
φοράς που µέσα στις αρµοδιότητες της Γενικής Γραµµατείας
Ανθρωπίνου Δυναµικού περιλαµβάνεται ακριβώς η σύνταξη των
ετήσιων σχεδίων δράσης; Δηλαδή άµα τα γράφουµε αυτά µέσα,
µετά πώς να σας τα εξηγήσουµε;

Σας λέω λοιπόν για συγκεκριµένα πράγµατα, για να δείξω ότι
στην πραγµατικότητα η κριτική αυτή είναι όλη αυτή που λέω εγώ
«κριτική εξ επαγγέλµατος». 

Κρατώ µια παρατήρηση -θα ήθελα να είµαι δίκαιος εδώ- από
όλη την κριτική που άκουσα από την αντιπολίτευση ως εναλλα-
κτικό σχέδιο. Άκουσα τώρα αυτό από τον κ. Καστανίδη, µια δια-
φορετική πρόταση. Θα µιλήσω λίγο περισσότερο γι’ αυτήν, για
να δούµε αν είναι λειτουργική αυτή ή εν πάση περιπτώσει καλύ-
τερη αυτή η πρόταση που παρουσίασε ο κ. Καστανίδης. 

Αλλά -µε συγχωρείτε- µέχρι τώρα από επεξεργασία στην επι-
τροπή και όλα αυτά εγώ δεν έχω ακούσει κάτι εναλλακτικό και
δεν έχω ακούσει και γιατί κάτι δεν δουλεύει. 

Ξαναλέω ποιο είναι το πλεονέκτηµα αυτού του νοµοσχεδίου
που συζητάµε τώρα και γιατί κατά τη γνώµη µου θα έπρεπε η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση αλλά και το σύνολο της αντιπολίτευ-
σης να το ψηφίσουν ανεξαρτήτως, επαναλαµβάνω, του ιδεολο-
γικού περιεχοµένου και της ιδεολογικής, πολιτικής και προγραµ-
µατικής κατεύθυνσης που θέλουν να δώσουν αύριο στις εργα-
σίες της πολυεπίπεδης, ανεξαρτήτως, ως µηχανισµό, ως σύ-
στηµα. 

Διότι ως σύστηµα -το λέω πολλές φορές- αυτά τα συστήµατα
που φτιάχνονται είναι αξιολογικά ουδέτερα, τα γεµίζεις µε ό,τι
θέλεις εσύ. Δηλαδή, στο τέλος-τέλος της γραφής, στο κοµµου-
νιστικό καθεστώς, το οποίο µάλιστα έχει και αυξηµένη γραφει-
οκρατία και έχει αυξηµένο κεντρικό σύστηµα κρατικό, θα έπρεπε
να υπάρχει ένα σύστηµα κατανοµής των αρµοδιοτήτων. Το τι θα
το κάνετε, µπορεί αυτό να υπηρετεί τη λαϊκή επανάσταση, δεν
ξέρω, ό,τι θέλετε εσείς να εξυπηρετεί, τα συµφέροντα των προ-
λεταρίων, ό,τι σας αρέσει. Αλλά αυτό όµως σαν µηχανισµός θα
έπρεπε να υπάρχει και να το πάρετε εσείς και να το κάνετε προ-
λεταριακό, ρε παιδί µου, κάντε το ό,τι θέλετε. Αλλά αυτό όµως,
ως πλαίσιο, ως λειτουργία θα έπρεπε να µπορεί να υπάρχει.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Το λαµβάνουµε υπ’ όψιν µας
αυτό.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ναι, γι’ αυ-
τό σας λέω, βλέπετε ιδέες για την ωρίµανση της επαναστατικής
διαδικασίας. 

Προσέξτε τώρα. Άρα πάµε στο εξής, τι κάνει αυτό το πράγµα.
Πρώτα από όλα πηγάζει από µια εµπειρία και από έναν ιστορικό
διάλογο. Δεν είναι µέσα σε ένα πολιτικό κενό. Ποιος είναι ο ιστο-
ρικός διάλογος και ποια είναι η εµπειρία, η συσσωρευµένη εµπει-
ρία πάνω στη συζήτηση των αρµοδιοτήτων; 

Δύο µεγάλα πράγµατα: Είναι πρώτον η ιστορική εξέλιξη, η
οποία προκύπτει από την ανάγκη κατανοµής διαµερισµού των αρ-
µοδιοτήτων του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», όταν έχουµε τη συγκρότηση της
περιφερειακής αυτοδιοίκησης. Και εκεί πρέπει ο νοµοθέτης να
παρέµβει για να πάρει αποφάσεις, αποφάσεις που κατ’ αρχάς,
στο ίδιο το µυαλό του νοµοθέτη τότε, βρίσκονται στο ίδιο επίπεδο
διοικήσεως. Γιατί; Διότι υπήρχε η κρατική νοµαρχία -ήταν η αι-
ρετή νοµαρχία, αλλά σαν διάδοχη κατάσταση κρατικής νοµαρ-

χίας- και έπρεπε εκεί να δει ο νοµοθέτης τότε τι θα κρατήσει σε
αυτές τις αποκεντρωµένες δοµές, που ήταν οι νοµαρχίες του
κράτους, ως αρµοδιότητες και τι θα µεταφέρει στην περιφερει-
ακή αυτοδιοίκηση. 

Ο προβληµατισµός του νοµοθέτη τότε, η σκέψη του, οι επιλο-
γές που έκανε, είναι αυτές που διαµόρφωσαν τις αποκεντρωµέ-
νες διοικήσεις και τις περιφερειακές αυτοδιοικήσεις. Αυτό είναι
ένα πρώτο επίπεδο κατανοµής. Είναι µια πρώτη συζήτηση. 

Γιατί τότε ο νοµοθέτης στον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», όταν σκέφτεται
το ζήτηµα αυτό της κατανοµής των αρµοδιοτήτων ποιο κριτήριο
χρησιµοποιεί εδώ; Το βασικό κριτήριο είναι ποιες µπορεί να µε-
ταφέρει. Γιατί; Διότι υπάρχει κατ’ αρχάς ένα τεκµήριο κρατικής
αρµοδιότητας, υπάρχουν υποθέσεις που δεν είναι τοπικές υπο-
θέσεις, τις τοπικές υποθέσεις δεν µπορεί να τις µεταφέρει στον
νεοσύστατο τότε δεύτερο βαθµό τοπικής αυτοδιοίκησης και άρα
ανοίγει ένα πλαίσιο συζήτησης, το οποίο συνεχίζεται και µέχρι
σήµερα και το οποίο ελπίζουµε σιγά-σιγά να κλείνει ή να προσ-
διορίζεται. 

Ποιο είναι το πλαίσιο συζήτησης; Δίνει ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» αυτά
που δίνει τότε, το 2010, και από τότε οι περιφερειακές αυτοδιοι-
κήσεις έχουν µια σταθερή και µόνιµη διεκδίκηση, που τι λέει πε-
ρίπου; Την ξέρετε αυτή τη συζήτηση. Λέει να κλείσουµε τις απο-
κεντρωµένες διοικήσεις και να δώσουµε όλες τις αρµοδιότητες
στις περιφερειακές αυτοδιοικήσεις. 

Επανέρχεται και ξανάρχεται, πηγαίνουν τα κόµµατα, κάνουν
τοποθετήσεις στα συνέδρια της Ένωσης Περιφερειών, λένε τα
ίδια και τα ίδια, σχεδόν όλα τα κόµµατα παίρνουν µια ταυτόσηµη
θέση, η οποία είναι λίγο ως πολύ αυτού του τύπου, δηλαδή τι;
«Δεν µας χρειάζονται πια οι αποκεντρωµένες διοικήσεις. Πάµε να
κλείσουµε τις αποκεντρωµένες διοικήσεις και να τα δώσουµε όλα
στην περιφερειακή αυτοδιοίκηση.». 

Συµβαίνει αυτό τα προηγούµενα δώδεκα χρόνια; Όχι, δεν συµ-
βαίνει. Υπάρχει µια ουσιαστική µεταφορά αρµοδιοτήτων από τις
αποκεντρωµένες διοικήσεις στις περιφερειακές αυτοδιοικήσεις;
Όχι, όχι σε µεγάλο βαθµό. Γιατί δεν συµβαίνει µε διαδοχικές κυ-
βερνήσεις αυτό; Αυτό, για το οποίο όλες οι κυβερνήσεις, η µία
πίσω από την άλλη, βγαίνουν και λένε «Ναι, εµείς θέλουµε να το
κάνουµε.». Πάνε στα συνέδρια και λένε «Ναι, αυτή είναι η πολιτική
µας βούληση και πρέπει να πάµε να το κάνουµε». Ναι, γιατί δεν
το κάνουνε; Γιατί δεν το κάνουν δώδεκα χρόνια οι κυβερνήσεις
αυτές; Διάφορες κυβερνήσεις. Η απάντηση είναι γιατί προφανώς
αυτό έχει αυξηµένο βαθµό πολυπλοκότητας, έχει αυξηµένο βαθ-
µό δυσκολίας, και νοµικής και κυρίως λειτουργικής. 

Τι λείπει για να γίνει αυτή η µεταφορά, κάτι το οποίο η αυτοδι-
οίκηση το θέτει. Η αυτοδιοίκηση τι λέει; Να µας µεταφέρετε αρ-
µοδιότητες, αλλά να µας δίνετε µαζί και τους πόρους -πάντα
αυτό λένε- και το προσωπικό για να µπορέσουµε να τις εκτελέ-
σουµε. Σωστά. 

Ποιος είναι εκείνος ο οποίος θα αποφασίσει τους πόρους και
το προσωπικό; Ποιο είναι το στοιχείο, ποιο είναι το σηµείο του
κράτους, το οποίο έχει και δίνει αυτήν την πληροφορία; Ποιο είναι
το σηµείο που διεξάγεται αυτή η συζήτηση; Η απάντηση είναι ότι
δεν υπάρχει, δεν διεξάγεται πουθενά. Η συζήτηση αυτή ξεκινάει
και πεθαίνει σε πολιτικό επίπεδο. Και σε πολιτικό επίπεδο ξεκι-
νάει, οι τοποθετήσεις των κοµµάτων και ενδεχοµένως των αρµό-
διων Υπουργών όταν είναι να κάνουν αυτές τις τοποθετήσεις, οι
τοποθετήσεις αντιστοίχως των περιφερειαρχών και των περιφε-
ρειακών εκπροσώπων της περιφερειακής αυτοδιοίκησης, και δεν
προχωράει πουθενά. 

Συµµετέχει ο πρώτος βαθµός σε αυτήν τη συζήτηση; Δευτε-
ρευόντως. Ο πρώτος βαθµός συµµετέχει πρωτίστως και κυρίως
σαν ένα αίτηµα απλούστευσης περίπλοκων γραφειοκρατικών δια-
δικασιών, όχι όµως στο επίπεδο πραγµατικά της µεταφοράς αρ-
µοδιοτήτων. Δευτερευόντως εκεί υπάρχει αυτή η συζήτηση. 

Είναι σωστό αυτό; Όχι, όλο το αρχιτεκτόνηµα είναι λάθος. Γιατί
είναι λάθος; Διότι στην πραγµατικότητα εστιάζει τη συζήτηση σε
κάτι συγκεκριµένο, χωρίς να φέρνει κι αποτέλεσµα, χάνει τη µε-
γάλη συζήτηση, που είναι η συζήτηση ουσιαστικά -να το πω µε
τους δικούς µας όρους στη Νέα Δηµοκρατία- το «Επιτελικό 2.0»,
που είναι η πραγµατική µεταφορά και η λειτουργία σε ένα απο-
κεντρωτικό σύστηµα. 
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Άρα αυτή είναι η δουλειά ουσιαστικά της επόµενης κυβερνητι-
κής τετραετίας, να υπάρξει πια η µεταφορά του κεντρικού κρά-
τους κατ’ αρχάς στις αποκεντρωµένες διοικήσεις, που όµως αυ-
τές πρέπει να ωριµάσουν, πρέπει να στηριχτούν. Εγκαταλελειµ-
µένες οι αποκεντρωµένες διοικήσεις επί δώδεκα χρόνια. Πρέπει
να υποστηριχθούν για να υπηρετήσουν το αποκεντρωµένο σύ-
στηµα διοίκησης του κράτους και εν συνεχεία βεβαίως να ωριµά-
σει και η συζήτηση για την περιφερειακή αυτοδιοίκηση, τι πρέπει
να πάρει, αλλά και την αυτοδιοίκηση Α’ βαθµού. 

Ωραία. Και τι φτιάχνουµε σήµερα εδώ; Δίνουµε την απάντηση
σε αυτό ακριβώς το ερώτηµα και σε ένα ακόµα πιο σύνθετο, επι-
καλύψεις που υπάρχουν. Να πω ένα παράδειγµα: διαφορετικοί
ελεγκτικοί µηχανισµοί για περίπου τα ίδια πράγµατα µέσα στο κε-
ντρικό κράτος. Πάρτε το παράδειγµα των τροφίµων: πόσα επί-
πεδα ελέγχων για τα τρόφιµα; Πόσοι µηχανισµοί που έχουν
αρµοδιότητα τον έλεγχο των τροφίµων σε διάφορα επίπεδα; Άρα,
λοιπόν, αυτή η συζήτηση πού διεξάγεται και πώς πρέπει να διε-
ξαχθεί και ποια πρέπει να είναι τα εργαλεία; 

Και τι κάνουµε εδώ; Φτιάχνουµε πρώτα από όλα έναν πυρήνα,
ο οποίος λέει ότι «Έχεις αυτήν την αρµοδιότητα µέσα στο Υπουρ-
γείο Εσωτερικών» -ακούω- «Δεν έπρεπε να είναι πολιτικοποι-
ηµένο». 

Πού να το πάµε και γιατί δεν έπρεπε να είναι πολιτικοποιηµένο;
Για να το καταλάβω τώρα αυτό; Αυτό εδώ θα συµφωνήσω µε το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, παρ’ ότι δεν το είπε µε αυτά τα
λόγια που θα το πω εγώ, ότι εν τέλει όµως αυτό είναι µια βαθιά
πολιτική συζήτηση, το πού θες να πας τις αρµοδιότητες. Πώς δεν
θα είναι πολιτικοποιηµένο; Ποιος θα το αποφασίσει; Μια ανεξάρ-
τητη αρχή; Θα βάλουµε µια ανεξάρτητη αρχή να το κρίνει αυτό; 

Είναι δηλαδή µια συζήτηση αµιγώς τεχνική; Εδώ το νοµοσχέδιο
κάνει ακριβώς το ανάποδο από αυτό που το κατηγορείτε ότι
κάνει. Διότι το νοµοσχέδιο τι λέει; «Όχι, αυτό είναι προφανώς µια
πολιτική διεργασία ή είναι προφανώς µια πολιτική απόφαση, αλλά
τι θέλουµε; Θέλουµε η απόφαση αυτή να είναι τεκµηριωµένη, να
είναι θεµελιωµένη, να έχει στοιχεία, προκειµένου να µπορεί να
την πάρει κανείς µε ορθολογικό χαρακτήρα.» 

Τι κάνει λοιπόν; Φτιάχνουµε το πληροφοριακό σύστηµα, χρη-
σιµοποιούµε τεχνητή ευφυία, θα δούµε τις αρµοδιότητες, θα βλέ-
πουµε τις επικαλύψεις. Θα έχουµε λοιπόν πρώτο νοµοθετικό
περιβάλλον. Άρα θα έχουµε κατ’ αρχήν χτίσει τον µηχανισµό στο
εσωτερικό του Υπουργείου Εσωτερικών. Είναι µια υπηρεσία του
Υπουργείου Εσωτερικών που κάνει αυτή τη δουλειά. Τι κάνει
όµως αυτή η υπηρεσία; Φτάνει; Όχι προφανώς, γιατί από εκεί
αφετηριάζεται το διαβουλευτικό επίπεδο, θεσµοθετηµένο δια-
βουλευτικό επίπεδο, όχι άµα µου έρθει να σας φωνάξω να µιλή-
σετε, όχι αν το νοµίζει ο Υπουργός, όχι. 

Συγκεκριµένα σχέδια δράσης τα οποία κάνει η Γενική Γραµµα-
τεία Ανθρωπίνου Δυναµικού, τα εκπονεί και εποµένως πρέπει να
τα υπηρετήσει, και ταυτόχρονα Συµβούλιο Πολυεπίπεδης Διακυ-
βέρνησης, στο οποίο συµµετέχουν και είναι το σηµείο που γίνεται
διαβούλευση, όµως µε στοιχεία.

Είναι ένας µηχανισµός ο οποίος κάνει από το πρωί µέχρι το
βράδυ αυτή τη δουλειά. Αυτή είναι η δουλειά του, δεν κάνει κάτι
άλλο. Ποιος το κάνει σήµερα αυτό µε συστηµατικό τρόπο; Ποιος
το έκανε στο παρελθόν µε συστηµατικό τρόπο; Ποιος έχει ανα-
λάβει αυτό το έργο µε συστηµατικό τρόπο; Όχι γιατί θυµήθηκε
ένας Υπουργός την ώρα που γίνονται οι καταστροφές και δέχεται
πίεση για το ποιος πρέπει να κόψει το κλαδί να κάνει διυπουργική
για να δούµε ποιος πρέπει να κόψει το κλαδί. Όχι. Πρέπει να γί-
νεται µε συστηµατικό και οργανωµένο τρόπο σε µόνιµη και
διαρκή βάση. Ποιος το κάνει αυτό; Διότι εσείς έρχεστε και το αρ-
νείστε και το απορρίπτετε. Αυτή την κατ’ εξοχήν δουλειά πρέπει
να κάνουµε. 

Άρα, λοιπόν, το Συµβούλιο Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης, εί-
ναι ένας διαβουλευτικός χώρος ανάµεσα στο κράτος µε διαφο-
ρετικές κρατικές υπηρεσίες στο επίπεδο του γενικού γραµµατέα.
Παράλληλα όµως µε τη συµµετοχή της ΚΕΔΕ και της ΕΝΠΕ ανα-
λαµβάνει και κάνει αυτό το έργο και καταλήγει σε κάτι. 

Ερώτηση: Επειδή κατέληξε σε κάτι αυτό το Συµβούλιο, έχει
καµµία αξία; Αυτό σε τελευταία ανάλυση έχει µια εσωτερική αξία
για το Υπουργείο Εσωτερικών. Εάν πρόκειται να κατανείµουµε

αρµοδιότητες τι σηµασία έχει; 
Εδώ υπάρχει, λοιπόν, το κύρος και επενδύεται µε το θεσµικό

κύρος, αλλά και µε το νοµικό κύρος της απόφασης του Υπουργού
Εσωτερικών. Έρχεται ο Υπουργός Εσωτερικών και λέει: «Αυτό
τελικώς είναι η θέση του Υπουργείου Εσωτερικών». Ποιανού Υ-
πουργείου, δηλαδή; Του αρµόδιου Υπουργείου για την κατανοµή
των αρµοδιοτήτων. Είναι η θέση του Υπουργείου Εσωτερικών και
υπογράφει ο Υπουργός Εσωτερικών. Φτάνει αυτό για να προχω-
ρήσουµε στην κατανοµή των αρµοδιοτήτων; Όχι, δεν φτάνει.
Γιατί, εδώ προφανώς για τη νοµοθετική πρωτοβουλία πρέπει να
υπογράψουν κι άλλοι. Δεν αρκεί να συµφωνήσει ο Υπουργός
Εσωτερικών όταν έχουµε κατανοµή. Δεν είναι εσωτερική κατα-
νοµή του Υπουργείου Εσωτερικών. Αφορά το σύνολο της δοµής
του δηµοσίου. 

Τι ερχόµαστε και βάζουµε εδώ; Ετήσια εισήγηση του Υπουρ-
γού Εσωτερικών, αλλά πού; Στο Υπουργικό Συµβούλιο. Με ρω-
τάει η κ. Λιακούλη, ποια είναι η αξία αυτής της πράξης Υπουρ-
γικού Συµβουλίου. Μα, τώρα αλήθεια; Η αξία της πράξης του
Υπουργικού Συµβουλίου για τον προγραµµατισµό προσλήψεων
που έχουµε κάθε χρόνο ποια είναι; Είναι απολύτως δεσµευτική.
Είναι αυτή η οποία στην πραγµατικότητα δηµιουργεί την πολιτική
δέσµευση στο σύνολο των Υπουργών. 

Άκουσα από τον κ. Ραγκούση ότι δεν το έχουν υπογράψει όλοι
οι Υπουργοί. Μάλιστα. Και; Πέρασε το Υπουργικό Συµβούλιο.
Τώρα ο κ. Ραγκούσης θυµάται κάποιες άλλες εποχές. Δεν θυµά-
µαι αν έχουµε συµπέσει σε κοινό Υπουργικό Συµβούλιο µε τον κ.
Ραγκούση. Με τον κ. Παπαδήµο; Ναι, βέβαια ήµασταν µαζί µε τον
κ. Ραγκούση στο Υπουργικό Συµβούλιο του Παπαδήµου, µε Πρω-
θυπουργό τον κ. Παπαδήµο. Αν θυµάµαι καλά τότε, τον διαδέχ-
θηκα στο Υπουργείο Υποδοµών και πήγε Αναπληρωτής του
Υπουργού Εθνικής Άµυνας. Άρα, ήµασταν µαζί στο Υπουργικό
Συµβούλιο µε τον κ. Ραγκούση. 

Εκείνο, λοιπόν, το Υπουργικό Συµβούλιο του κ. Παπαδήµου συ-
νεδρίαζε, αλλά ίσως είχε συνηθίσει ο κ. Ραγκούσης σε Υπουργικά
Συµβούλια τα οποία δε συνεδρίαζαν τακτικά. Το Υπουργικό Συµ-
βούλιο του Μητσοτάκη συνεδριάζει κάθε µήνα και εγκρίνει όλα
τα νοµοσχέδια. Άρα, έχει υπάρξει η πολιτική δέσµευση από πλευ-
ράς Υπουργών. Μπορώ να σας πω, όµως κάτι; Δεν θα ψηφίσει το
Κοινοβούλιο; Δηλαδή, αν ψηφίσει το Κοινοβούλιο, τι θα πούµε
µετά, ότι δεν εξεδόθη ο νόµος, γιατί δεν το έχει υπογράψει ο
άλφα ή ό βήτα Υπουργός; 

Πάµε τώρα παρακάτω. Πράξη Υπουργικού Συµβουλίου. Πολι-
τική δέσµευση από την οποία προχωρά πλέον η νοµοθετική πρω-
τοβουλία της κατανοµής αρµοδιοτήτων. Ετήσια σχέδια δράσης,
που σηµαίνει ότι πρέπει να υλοποιούνται και να ελέγχονται. Και
υπάρχει αναφορά της Γενικής Γραµµατείας Ανθρώπινου Δυναµι-
κού που ουσιαστικά παρατηρεί και αναφέρει την εξέλιξη και την
υλοποίηση των ετήσιων σχεδίων δράσης. Τετραετές σχέδιο δρά-
σης. 

Με συγχωρείτε, αυτό δεν είναι σύστηµα; Ποια είναι η αντιπρό-
ταση σε αυτό; Εγώ πραγµατικά προσπαθώ να παρακολουθήσω
την αντιπρόταση και θα µου επιτρέψετε να πω ότι δεν έχω δει τί-
ποτα. Διότι, υπάρχει άρνηση από την πλευρά της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, διότι υπήρξε άρνηση για τον νόµο για τους ανα-
πτυξιακούς οργανισµούς, διότι υπήρξε άρνηση προφανώς για
την αλλαγή του εκλογικού νόµου, διότι υπήρξε άρνηση για τον
νόµο για το ΑΣΕΠ, διότι υπήρξε άρνηση για τον νόµο για την τη-
λεργασία, διότι υπήρξε άρνηση για τον εσωτερικό έλεγχο, διότι
υπήρξε άρνηση για τις οργανώσεις της κοινωνίας των πολιτών,
διότι υπήρξε άρνηση για τον νόµο για το λόµπινγκ, διότι υπήρξε
άρνηση για την καινούργια αξιολόγηση και για το κοινό πλαίσιο
αξιολόγησης και την καινούργια στοχοθεσία, διότι υπήρχε άρ-
νηση για τα ζώα συντροφιάς, διότι υπήρξε άρνηση για το σύ-
στηµα ακεραιότητας, διότι δεν έχουν ψηφίσει κανέναν νόµο ποτέ.
Μία Αξιωµατική Αντιπολίτευση που της θέτεις το ζήτηµα επί της
αρχής αν θέλει τη τηλεργασία ή όχι και σου λέει όχι, αν θέλει τον
εσωτερικό έλεγχο ή όχι, σιγά µην ψηφίσει την πολυεπίπεδη. Άρα
στην πραγµατικότητα η άρνηση είναι εξ επαγγέλµατος και δεν
έχει κανένα άλλο περιεχόµενο. 

Άκουσα πολλά -δεν θυµάµαι ποιος τα είπε, νοµίζω ο κ. Ζαχα-
ριάδης- για τις αποκεντρωµένες, πως οικοδοµούµε το κοµµατικό

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΣΤ’ - 17 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2023 6539



κράτος. Βάλαµε επτά αποκεντρωµένους, µας είπαν ότι δεν έχουν
κανένα χαρακτηριστικό στοιχείο και κανένα στοιχείο, ας το πω,
ποιοτικό. Έχουν όλοι τις σπουδές τους, έχουν όλοι µεταπτυχιακά.
Οι δύο από τους επτά που τοποθέτησα -το λέω για τον ΣΥΡΙΖΑ-
είναι άνθρωποι οι οποίοι ήταν συντονιστές και εποµένως, έχουν
αναδειχθεί µε τη διαδικασία των συντονιστών, η οποία έχει γίνει
επί ΣΥΡΙΖΑ. Οι δύο που τοποθέτησα είναι άνθρωποι της αυτοδι-
οίκησης για χρόνια. Ο Γρηγόρης Ζαφειρόπουλος και ο κ. Τζανα-
κούλης είναι έµπειροι δήµαρχοι, έµπειροι αυτοδιοικητικοί µε
µακρά θητεία. Ο ένας που τοποθέτησα είναι υπηρεσιακός παρά-
γων, είναι ένας άνθρωπος ο οποίος είναι υπάλληλος στην απο-
κεντρωµένη διοίκηση και τοποθέτησα µια νέα γυναίκα δικηγόρο,
µε τις σπουδές της, η οποία δέχτηκε την σφοδρότερη κριτική.
Δεν ξέρω για ποιο λόγο, γιατί προφανώς δεν µας αρέσει να δί-
νουµε σε νέες γυναίκες καµµία δυνατότητα να δείξουν τι είναι
εκείνο το οποίο µπορούν να κάνουν. Φαντάζοµαι ότι είναι αυτό,
δεν µπορώ να φανταστώ κάτι άλλο. Διότι πώς µπορείς να έχεις
άρνηση για έναν άνθρωπο ο οποίος έχει εξαιρετικά χαρακτηρι-
στικά, έχει εξαιρετικές σπουδές και προφανώς, επειδή κι εγώ έχω
και προσωπική αντίληψη και έχω ευθύνη της επιλογής, έχω και
προσωπική αντίληψη των δικών της ικανοτήτων. Δεν έχω κατα-
λάβει, λοιπόν, τι είναι εκείνο το οποίο πείραξε. 

Τώρα πάµε λίγο να µιλήσουµε για το δεύτερο κεφάλαιο, το
οποίο είναι η διαχείριση κινδύνων. Στην πραγµατικότητα ολοκλη-
ρώνει τον εσωτερικό έλεγχο και νοµίζω ότι αποτελεί ένα κρίσιµο
κοµµάτι µε το οποίο χτίζουµε πλήρως σε αυτή τη θητεία το σύ-
στηµα εσωτερικού ελέγχου. 

Άκουσα κι ένα δεύτερο. Ξέρετε, λέει, από αυτά τα οποία ψηφί-
ζετε, δεν εφαρµόζεται τίποτα. Τι ακριβώς δεν έχουµε εφαρµόσει;
Το ΑΣΕΠ δεν τον έχουµε εφαρµόσει; Δηλαδή ο γραπτός διαγω-
νισµός δεν έχει προαναγγελθεί; Δεν πρόκειται να γίνει τον Μάρ-
τιο; Ο εσωτερικός έλεγχος δεν εφαρµόζεται; Έχουν εκπαιδευτεί
αυτήν τη στιγµή δεκάδες εσωτερικοί ελεγκτές, εκπαιδευµένοι και
πιστοποιηµένοι, οι οποίοι γεµίζουν τις υπηρεσίες εσωτερικού
ελέγχου. Η τηλεργασία πρόκειται να ξεκινήσει να εφαρµόζεται,
εκδίδεται τώρα η εγκύκλιος. Και σχετικά µε την αξιολόγηση, επί-
σης έχει εκδοθεί η δευτερογενής νοµοθεσία και ξεκινά η εφαρ-
µογή της σύµφωνα µε το σχέδιο το οποίο έχουµε. Δεν έχω
καταλάβει τι είναι αυτό το οποίο δεν έχουµε εφαρµόσει και γιατί
το λέτε αυτό. Νοµίζω ότι απλώς παραµένει αυτή η γνωστή έωλη
κριτική. 

Για να τελειώσω, η πρόταση του κ. Καστανίδη τι είναι στη πρα-
γµατικότητα; Να πάει όλο το σύστηµα της πολυεπίπεδης διακυ-
βέρνησης -αν καταλαβαίνω καλά- στο Εθνικό Κέντρο Δηµόσιας
Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης, που αντί για την υπηρεσία του
Υπουργείου Εσωτερικών να κάνει αυτή τη δουλειά. Καταλαβαίνω
ότι θέλει να του δώσει επιστηµονικά χαρακτηριστικά. Εγώ δεν το
αρνούµαι. Μάλιστα, προβλέπεται µέσα στο νοµοσχέδιο η λήψη
τεχνικών συµβουλών, όπου αυτό απαιτείται. Όµως, δεν πιστεύω
-κι εκεί µπορεί να έχουµε διαφωνία αλλά, εν πάση περιπτώσει,
αυτή είναι µια καθαρή διαφωνία- ότι αυτό είναι µια διαδικασία επι-
στηµονικού τύπου, είναι µια διαδικασία στην οποία εγώ θέλω επι-
στηµονική τεκµηρίωση για να µπορούν να λαµβάνονται οι πολιτι-
κές αποφάσεις. 

Και βέβαια ο κ. Καστανίδης καταλαβαίνει ότι το να µετακινή-
σεις απλώς το Εθνικό Κέντρο Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοί-
κησης δεν φτάνει. Άρα τώρα εδώ πρέπει να εµπλέξουµε την
ΕΕΤΑΑ, δηλαδή ένα άλλο νοµικό πρόσωπο, ενδεχοµένως το ΙΤΑ,
το Ινστιτούτο Τοπικής Αυτοδιοίκησης, ένα άλλο νοµικό πρόσωπο
κι αυτά κάπως να τα διασυνδέσουµε µε το κράτος. 

Συγχωρήστε µε, η γνώµη µου είναι ότι αυτό είναι εξαιρετικά
πιο σύνθετο, περίπλοκο και δεν θα είναι αποτελεσµατικό σύστηµα
σε σχέση µε αυτό που κάνουµε. Δηλαδή εάν τώρα η κριτική την
οποία ασκεί η Αντιπολίτευση είναι πως αυτό που δηµιουργούµε
είναι ένα βαρύ σύστηµα, η πρόταση του κ. Καστανίδη, που πά-
ντως είναι η µοναδική αντιπρόταση την οποία έχω ακούσει µέχρι
σήµερα, είναι µία πολύ βαρύτερη και πολύ απαιτητικότερη από
αυτή τη σκοπιά πρόταση. 

Έρχοµαι στην τοπολογία. Κατ’ αρχάς χαίροµαι που συµφω-
νείτε, γιατί µε το παρόν νοµοσχέδιο λύνουµε δύο ζητήµατα, τα
οποία έχουν ανακύψει από πλευράς συνταγµατικότητας. Το ένα

είναι η κρίση του Συµβουλίου της Επικρατείας περί της αντισυ-
νταγµατικότητας της διατάξεως περί ειδικής µοριοδοτήσεως, η
οποία έγινε, κύριε Τόλκα, επί ΣΥΡΙΖΑ. Άρα, σήµερα να πούµε ότι
τη µία από τις δύο αντισυνταγµατικότητες που αντιµετωπίζουµε
µας την έχετε κληρονοµήσει.

Εσείς κάνατε τότε αυτή την επιλογή. Αυτή η επιλογή κρίθηκε
αντισυνταγµατική και γι’ αυτό χρειαζόµαστε τη σηµερινή νοµο-
θετική ρύθµιση για να θεραπεύσουµε την αντισυνταγµατικότητα
που δηµιούργησε η δική σας επιλογή.

Στο «Βοήθεια στο Σπίτι», λοιπόν, κάνουµε µια επιλογή που
θεωρώ, χωρίς να αναφερθώ περισσότερο, ότι έχει σταθµίσει τα
συµφέροντα των µερών και µπορεί να αποτελέσει συµµόρφωση
-δεν θέλω να επεκταθώ περισσότερο στα νοµικά- είναι συµµόρ-
φωση µε την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας.

Και έρχοµαι στο περίφηµο ζήτηµα της κυβερνησιµότητας. Εδώ
τι άκουσα; Άκουσα από τον κ. Ραγκούση, κυρίως, αλλά και από
την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ ότι δεν είναι σωστό αυτό το οποίο κά-
νουµε. Άκουσα από την πλευρά του κ. Χατζηγιαννάκη: «Τι να πει
κανείς; Αυτό το περίµεναν, αυτό θα έκαναν και ότι αυτή είναι η
λύση η οποία εδόθη».

Θέλω να µοιραστώ µαζί σας και να αναγνώσω τη σκέψη 22 του
Συµβουλίου της Επικρατείας, γιατί πάνω στη σκέψη αυτή στηρί-
χθηκε και η σηµερινή νοµοθετική πρωτοβουλία και γιατί είναι
συµµόρφωση: «Με τις προεκτεθείσες διατάξεις του Συµβουλίου
της Επικρατείας, που καταλαµβάνουν τη δηµοτική περίοδο που
διανύεται µετά τις διενεργηθείσες εκλογές της 26ης Μαΐου και της
2ας Ιουνίου, ο νοµοθέτης παρενέβη στη λειτουργία των ΟΤΑ Α’
Βαθµού, επιφέροντας τις αναφερθείσες δύο βασικές αλλαγές
στο υφιστάµενο σύστηµα, οι οποίες είναι µεταξύ τους αλληλέν-
δετες».

Κρατήστε λίγο τη φράση εδώ, παρακαλώ, κύριε Τόλκα: «Είναι
µεταξύ τους αλληλένδετες δύο αλλαγές. Μετέβαλε τον τρόπο
συγκροτήσεως της Οικονοµικής Επιτροπής και της Επιτροπής
Ποιότητας Ζωής, προκειµένου να εξασφαλιστεί ότι σε αυτές η
πλειοψηφία θα ανήκει στην παράταξη µε την οποία εξελέγη ο δή-
µαρχος. Αφ’ ετέρου, προέβη σε µεταφορά αρµοδιοτήτων των µεν
προς την Οικονοµική Επιτροπή, προς την οποία µεταβιβάστηκαν
αποφασιστικές» -υπογραµµίζω λίγο τη λέξη εδώ του Συµβουλίου
της Επικρατείας «αποφασιστικές»- «αρµοδιότητες σηµαντικού οι-
κονοµικού αντικειµένου». Αυτό µας λέει το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας. Μας κάνει ενδεικτική παράθεση των αρµοδιοτήτων που
µεταβιβάστηκαν, δηλαδή τι; «Η απόφαση επί του ετησίου προ-
γράµµατος προσλήψεων προσωπικού κάθε κατηγορίας, η τρο-
ποποίηση ως 5% του φυσικού οικονοµικού αντικειµένου συµβά-
σεων, η διαγραφή χρεών οφειλετών του δήµου, η απευθείας ανά-
θεση δηµοσίων συµβάσεων σε νοµικά πρόσωπα και δηµοτικές
επιχειρήσεις κατά τον ν.4412/2016, η χρηµατοδότηση των κοινω-
φελών επιχειρήσεων, η έγκριση των προϋπολογισµών των νοµι-
κών προσώπων και επιχειρήσεων του δήµου και άλλες», λέει το
Συµβούλιο της Επικρατείας στην ενδεικτική απαρίθµηση ως τι θε-
ωρεί σηµαντική αρµοδιότητα που µεταβιβάστηκε από το δηµο-
τικό συµβούλιο, το µεν προς την Οικονοµική Επιτροπή, το δε
προς την Επιτροπή Ποιότητας Ζωής, προς την οποία µεταβιβά-
στηκε η αρµοδιότητα λήψεως αποφάσεων που αφορούν στην κυ-
κλοφορία.

«Οι µεταβιβαζόµενες αρµοδιότητες µέχρι τότε ανήκαν στο
άµεσα εκλεγόµενο συλλογικό όργανο διοίκησης των δήµων, το
δηµοτικό συµβούλιο, το οποίο, σύµφωνα µε το άρθρο 65, έχει το
γενικό τεκµήριο αρµοδιότητας για τα θέµατα που αφορούν στον
δήµο». Κρατήστε λίγο και το γενικό τεκµήριο αρµοδιότητας.

«Σε αυτό δε το συλλογικό όργανο η παράταξη µε την οποία
εξελέγη ο δήµαρχος ενδέχεται να µην έχει πλειοψηφία λόγω της
συγκροτήσεώς του µε βάση το σύστηµα της απλής αναλογικής,
φαινόµενο που ανέκυψε κατά τις εκλογές της 26ης Μαΐου και της
2ας Ιουνίου σε διακόσιους τριάντα έναν δήµους από τους τριακό-
σιους τριάντα δύο δήµους της χώρας. Οι διακόσιοι τριάντα ένας
από τους τριακόσιους τριάντα δύο δεν έχουν απόλυτη πλει-
οψηφία του δηµάρχου.

Συνεπώς, ο νοµοθέτης απέβλεψε στη µεταφορά ορισµένων εκ
των εξ ορισµού σηµαντικών αρµοδιοτήτων του δηµοτικού συµ-
βουλίου σε άλλα έµµεσα συλλογικά όργανα του δήµου, µε πα-
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ράλληλη µεταβολή του τρόπου συγκροτήσεως των Οικονοµικών
Επιτροπών και των Επιτροπών Ποιότητας Ζωής, προκειµένου να
εξασφαλίσει σε αυτά την πλειοψηφία της παρατάξεως µε την
οποία εξελέγη ο δήµαρχος.

Υπό τα δεδοµένα αυτά, οι ρυθµίσεις αυτές συνέχονται µεταξύ
τους ως ενιαίο σύνολο, αποβλέπουν στον ίδιο σκοπό και επεµ-
βαίνουν τόσο στη συγκρότηση των εµµέσων αυτών συλλογικών
οργάνων του δήµου όσο και στη λειτουργία υπό τη συγκρότηση
αυτών των ανωτέρω οργάνων µε την άσκηση των ανατεθειµένων
σε αυτά νέων σηµαντικού χαρακτήρα αρµοδιοτήτων».

Η επέµβαση αυτή, όπως ήδη εκτέθηκε στην προηγούµενη
σκέψη, δεν είναι αντίστοιχη προς τις συνταγµατικές διατάξεις
που αναφέρθηκαν στην 8η σκέψη. Στην 8η σκέψη λέει ότι «είναι
συνταγµατική η µεταφορά, αλλά για την επόµενη εκλογική πε-
ρίοδο, για την επόµενη εκλογική φάση.

Ωστόσο, µε τη νοµοθετική αυτή µεταβολή, η οποία έλαβε χώρα
αµέσως µετά τη διεξαγωγή των εκλογών και µάλιστα, κατά τον
χρόνο τον οποίο είχαν ήδη εξαχθεί τα εκλογικά αποτελέσµατα,
µεταβλήθηκε εκ των υστέρων το πλαίσιο άσκησης του κατοχυ-
ρωµένου στο Σύνταγµα δικαιώµατος επιλογής των αρχών ΟΤΑ
και τούτο, διότι η εκφρασθείσα θέληση των εκλογέων είχε δια-
µορφωθεί κατά συνεκτίµηση, εκτός των άλλων και σύµφωνα µε
το ότι µε την ισχύουσα κατά τις εκλογές αυτές νοµοθεσία, οι απο-
φάσεις αφορούν σηµαντικές αρµοδιότητες του δήµου».

Λέει περαιτέρω στις σκέψεις του το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας -κρατήστε το εδώ- το εξής: «Εξάλλου, κατά τον χρόνο ψη-
φίσεως των σχετικών διατάξεων δεν είχε δοκιµαστεί στην πράξη
η εφαρµογή του συστήµατος της απλής αναλογικής, που εισήχθη
µε τον ν.4555/2018 στη διοίκηση των δήµων, προκειµένου να δι-
καιολογείται», όπως λέει το Συµβούλιο, «από επιτακτικούς λό-
γους δηµοσίου συµφέροντος, αναγοµένους στην οµαλή λειτουρ-
γία αυτών, η τόσο σοβαρή και έντονη επέµβαση του νοµοθέτη
στη θέληση των εκλογέων, µε την εφαρµογή των επιδίκων ρυθ-
µίσεων. Γι’ αυτό οι διατάξεις αυτές πρέπει να παραµεριστούν στο
σύνολό τους ως αντισυνταγµατικές.

Δεν αντίκεινται στις διατάξεις αυτές του Συντάγµατος ρυθµί-
σεις που αφορούν -δείτε την αντίστιξη- την ανάδειξη των µελών
των διοικητικών συµβουλίων, δηµοτικών νοµικών προσώπων, καθ’
όσον οι εν λόγω οργανωτικές µεταβολές δεν συνδυάζονται και
µε µεταφορά αρµοδιοτήτων από άµεσα όργανα της διοίκησης
του δήµου προς τα αντίστοιχα συλλογικά όργανα αυτών των νο-
µικών προσώπων».

Τι µας λέει, δηλαδή, το Συµβούλιο εδώ; «Η αλλαγή της σύνθε-
σης των Οικονοµικών Επιτροπών και των Επιτροπών Ποιότητας
Ζωής, εφόσον συνδυάζεται µε µεταφορά αρµοδιοτήτων, κρίνεται
ως συνταγµατική. Η αλλαγή της σύνθεσης των διοικητικών συµ-
βουλίων των δηµοτικών επιχειρήσεων ύδρευσης και αποχέτευ-
σης, επειδή δεν συνδυάζεται µε αλλαγή αρµοδιοτήτων, κρίνεται
ως συνταγµατική».

Μπορείς, δηλαδή, λέει το Συµβούλιο εδώ, να αλλάξεις τη σύν-
θεση των Οικονοµικών Επιτροπών και για την παρούσα περίοδο,
αρκεί να µην κάνεις µεταφορά σηµαντικών αρµοδιοτήτων, τις
οποίες περιγράφει.

Επίσης, λέει το εξής περαιτέρω: «Επεµβαίνει και µάλιστα, σε
χρόνο και προ της εγκατάστασης των νέων αιρετών αρχών στη
συγκρότηση των ανωτέρω επιτροπών, ενώ οι ισχύουσες ρυθµί-
σεις από το εκλογικό αποτέλεσµα στον οικείο δήµο…». Και λέει
το εξής, ότι «εν τέλει, ένα από τα στοιχεία είναι ότι δεν είχε τη
δυνατότητα να κριθεί το αν υπάρχει ή όχι κυβερνησιµότητα. Δη-
µιουργείται πρόβληµα κυβερνησιµότητας στους δήµους».

Γιατί το λέει αυτό το Συµβούλιο; Διότι ψηφίστηκαν οι νόµοι
αυτοί στους οποίους αναφέρεται Αύγουστο του 2019, η εγκατά-
σταση των δηµοτικών αρχών γινόταν τον Σεπτέµβριο του 2019.
Λέει, εποµένως, ότι δεν αφήσατε κιόλας να δείτε εάν πρόκειται
να υπάρξει πρόβληµα κυβερνησιµότητας, για να επικαλεστείτε
λόγους δηµοσίου συµφέροντος.

Τι κάνουµε εδώ και γιατί λέµε ότι συµµορφωνόµαστε µε τη συ-
γκεκριµένη ρύθµισή µας; Ουσιαστικά, διατηρούµε τη σύνθεση
των Οικονοµικών Επιτροπών µε πλειοψηφία του δηµάρχου, αλλά
µεταφέρουµε σηµαντικές αρµοδιότητες και δη, τις αρµοδιότητες
στις οποίες αναφέρεται ρητώς το Συµβούλιο της Επικρατείας,

στο δηµοτικό συµβούλιο, όπως επαναφέρουµε -και αυτό είναι το
πιο σηµαντικό- το γενικό τεκµήριο αρµοδιότητας των δηµοτικών
συµβουλίων για όλες τις υποθέσεις και τη δυνατότητά τους να
αναλάβουν µε απόφασή τους τις αποφάσεις, ακόµα και αυτές
που βρίσκονται στις οικονοµικές επιτροπές.

Αυτό, λοιπόν, είναι το γενικό τεκµήριο αρµοδιότητας. Εποµέ-
νως, αυτό που προβλεπόταν στο άρθρο 65 γυρνάει ξανά πίσω.

Τι µένει να ειπωθεί εδώ; Θέλω να είµαι σαφής και ξεκάθαρος.
Αυτή η ρύθµιση, προφανώς, αποτελεί συµµόρφωση. Το ζήτηµα
της κυβερνησιµότητας των δήµων συνεχίζει να µας απασχολεί.
Θέλουµε, λοιπόν, να δούµε από εδώ και πέρα το πώς θα πάνε τα
πράγµατα. Και επαναλαµβάνω ότι, ναι, αυτό αποτελεί συµµόρ-
φωση, γιατί γυρνάµε τις αρµοδιότητες πίσω στα δηµοτικά και πε-
ριφερειακά συµβούλια -σωστά- άρα, κάνουµε αυτό που µας λέει
το Συµβούλιο της Επικρατείας, αποσυνδέουµε τη µεταφορά των
αρµοδιοτήτων.

Και για να µη µένει, µάλιστα και η παραµικρή αµφιβολία ως
προς αυτό, θέλω να επισηµάνω ότι υπήρξε πλειοψηφούσα γνώ-
µη, αποκλίνουσα εν µέρει και συγκλίνουσα µε τη φρασεολογία
που χρησιµοποιεί το Συµβούλιο της Επικρατείας, η οποία απο-
κλίνουσα γνώµη έλεγε ότι σε κάθε περίπτωση είναι αντισυντα-
γµατική η διαφορετική συγκρότηση των επιτροπών και ανεξαρτή-
τως της µεταφοράς των αρµοδιοτήτων.

Άρα πώς διαµορφώθηκαν οι γνώµες στο Συµβούλιο της Επι-
κρατείας. Η µία, που είναι η κρατούσα, είναι αυτή που σας διά-
βασα. Μία εν µέρει συγκλίνουσα και εν µέρει αποκλίνουσα, που
έλεγε ότι σε κάθε περίπτωση και ανεξαρτήτως της µεταφοράς
των αρµοδιοτήτων, είναι αντισυνταγµατική η αλλαγή της οικονο-
µικής επιτροπής και µια τρίτη, µειοψηφούσα, η οποία έλεγε ότι
είναι συνταγµατική η ρύθµιση µε λιγότερες ψήφους.

Γιατί το λέω αυτό; Το λέω διότι ο προβληµατισµός τού αν σε
κάθε περίπτωση είναι αντισυνταγµατική η µεταβολή των οικονο-
µικών επιτροπών αποτέλεσε αντικείµενο σκέψης και ψηφοφορίας
στο Συµβούλιο της Επικρατείας και δεν επικράτησε. Επικράτησε
η άλλη της σύνδεσης της αλλαγής και των αρµοδιοτήτων. Άρα
τώρα τι κάνουµε; Γυρνώντας τις αρµοδιότητες στο δηµοτικό σύµ-
βουλο, έχουµε συµµόρφωση. Κάνει, όµως, και µια άλλη σκέψη
το Συµβούλιο της Επικρατείας. Λέει ότι: «Πάντως, για να µπορέ-
σετε να κάνετε αυτή την αλλαγή, και να επικαλεστείτε επιτακτι-
κούς λόγους δηµοσίου συµφέροντος για να την κάνετε, δεν
αφήσατε να εφαρµοστεί το σύστηµα της απλής αναλογικής για
να δούµε: θα υπάρξει κυβερνησιµότητα ή όχι;». 

Ήρθε, λοιπόν, ο κ. Ραγκούσης και είπε: «Εγώ κάνω ήδη πρό-
βλεψη, θα υπάρξει πρόβληµα κυβερνησιµότητας». Γιατί µας είπε
ο κ. Ραγκούσης ότι θα υπάρξει πρόβληµα κυβερνησιµότητας;
«Διότι», λέει, «εφόσον τώρα πηγαίνουµε σε εκλογές, σιγά µην συ-
µπράττουν οι µειοψηφίες, προκειµένου να διαµορφώνονται οι
πλειοψηφίες µέσα στα δηµοτικά συµβούλια για να υπάρχει απο-
τελεσµατική διακυβέρνηση του δήµου». Έκανε µια εκτίµηση. Ω-
ραία! Εδώ θέλω οι πολιτικές δυνάµεις να τοποθετηθούν παρα-
καλώ. Εάν, λοιπόν, σε έναν µήνα διαπιστώσουµε ότι υπάρχει πρό-
βληµα κυβερνησιµότητος και ο κ. Ραγκούσης αποδειχθεί σωστός
στην πρόβλεψή του, τι πρέπει να κάνουµε; Να περιµένουµε µέχρι
πότε θα γίνουν οι εκλογές και σε αυτό το διάστηµα των εννέα
µηνών να γίνεται χάος στην τοπική αυτοδιοίκηση; Για να ακούσω
τις πολιτικές δυνάµεις να τοποθετηθούν. Για να ακούσω τις πο-
λιτικές δυνάµεις! Να την εγκαταλείψουµε την τοπική αυτοδιοί-
κηση; 

Λοιπόν, εγώ δεν ξέρω πώς θα τοποθετηθείτε. Όπως θέλετε να
τοποθετηθείτε και να πάρει ο καθένας την ευθύνη του εδώ. Εγώ
ξεκαθαρίζω τα εξής. Είµαι σε πλήρη συνεννόηση µε την Κεντρική
Ένωση Δήµων Ελλάδος. Είµαι σε απόλυτη συνεννόηση µε την
Ένωση Περιφερειών Ελλάδος. Θα παρατηρούµε µε κάθε λεπτο-
µέρεια το πώς εξελίσσεται αυτή η µεταφορά των αρµοδιοτήτων
που κάνουµε, προς συµµόρφωση µε την απόφαση του Σ.τ.Ε.. Και
αν διαπιστώσουµε δυσλειτουργίες στην αποτελεσµατική λειτουρ-
γία της τοπικής αυτοδιοίκησης, σας το δηλώνω από τώρα ότι θα
τις ξαναµεταφέρω τις αρµοδιότητες στις Οικονοµικές Επιτροπές
και στις Επιτροπές της Ποιότητας Ζωής, σεβόµενος τη σκέψη
του Συµβουλίου της Επικρατείας για επιτακτικούς λόγους δηµο-
σίου συµφέροντος, ακολουθώντας τη γραµµή που µου έδωσε το
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Συµβούλιο της Επικρατείας. Διότι είναι προφανές ότι δεν θα αφή-
σουµε να καταρρεύσει η αυτοδιοίκηση επειδή έκανε πειραµατι-
σµούς ο ΣΥΡΙΖΑ µε την απλή αναλογική. Δεν θα αφήσουµε να
καταρρεύσει η αυτοδιοίκηση.

Άρα, ναι, συµµορφώνοµαι. Ναι, σέβοµαι την απόφαση. Ναι, δέ-
χοµαι αυτό το οποίο µου λέει. Ναι, επιστρέφω αρµοδιότητες στα
δηµοτικά συµβούλια. Αλλά µένει τώρα στα δηµοτικά συµβούλια
να αποδείξουν ότι µπορούν να διασφαλίσουν την αποτελεσµατική
διακυβέρνηση. Είναι ενδιαφέρουσα άσκηση. Θα την παρατη-
ρούµε µε πάρα πολλή προσοχή. Όµως, εγώ θέλω να είµαι καθα-
ρός και συνεννοηµένος προς πάσα κατεύθυνση. Και όταν θα µε
ρωτήσει ο κ. Ραγκούσης: «Με ποιο κριτήριο θα αποφασίσεις;»,
θα του προσκοµίσω τη ντάνα των αποφάσεων που θα έχει συγκε-
ντρωθεί, για να δούµε την αξιολόγηση που θα κάνει εκείνος, να
δούµε αν τα έργα προχωράνε όπως πρέπει να προχωρήσουν, το
αν η παροχή των υπηρεσιών προχωρά όπως πρέπει να προχω-
ρήσει, το αν οι συµβάσεις και οι προσλήψεις προχωράνε όπως
πρέπει να προχωρήσουν, αυτά δηλαδή τα καθήκοντα τα οποία
αναλαµβάνει τώρα το δηµοτικό συµβούλιο, αν θα µπορέσει στα
δύο τρίτα των δήµων να τα λειτουργήσει αποτελεσµατικά. Εγώ
ειλικρινά το εύχοµαι ολόψυχα. Θα είναι µια ενδιαφέρουσα άσκη-
ση, αλλά λέω από τώρα ότι δεν υπάρχει και περίπτωση να εγκα-
ταλείψουµε την τοπική αυτοδιοίκηση. 

Εγώ σε αυτή την κατεύθυνση θα σας ήθελα όλους µαζί µας,
θα σας ήθελα όλους µε συµφωνία ότι: πάντως πρέπει να εξασφα-
λίσουµε την αποτελεσµατική διακυβέρνηση των δήµων. Θα σας
ήθελα όλους να µην θυσιάσουµε το διοικητικό προϊόν που απο-
λαµβάνουν οι πολίτες, προκειµένου να παίζουµε µε τα εκλογικά
συστήµατα τα οποία έχει ψηφίσει ο ΣΥΡΙΖΑ. Διότι να ξέρουµε ότι
η ανησυχία που έχουν σήµερα οι άνθρωποι της αυτοδιοίκησης
και που σήµερα καθησυχάζουν εν µέρει -το λέω από τώρα ότι εν
µέρει καθησυχάζουν- µε τη ρύθµιση που φέρνει η Κυβέρνηση -
γιατί λέω «εν µέρει»; Διότι η µεταφορά των αρµοδιοτήτων, στο
πλαίσιο της συµµόρφωσης, προφανώς ακόµα τους δηµιουργεί
µια ανησυχία- είναι ανησυχία από την εφαρµογή του δικού σας
συστήµατος. Άρα να ξέρουµε από πού είναι η ανησυχία! Δεν έχει
να κάνει µε το ότι κακώς νοµοθέτησε ο Θεοδωρικάκος. Ο Θεο-
δωρικάκος νοµοθέτησε προκειµένου να διασφαλιστεί η αποτελε-
σµατική διακυβέρνηση των δήµων. Έκρινε όπως έκρινε το Σ.τ.Ε..
Απόλυτα σέβοµαι τη σκέψη του. Όµως, τελικώς το αποτέλεσµα
το κυβερνητικό είναι υπέρ των δηµοτών. Και εµείς έχουµε µια ευ-
θύνη ως Κυβέρνηση, να διασφαλίσουµε την αποτελεσµατική δια-
κυβέρνηση των δήµων, και αυτό θα κάνουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ. Να πω ότι ολοκληρώσατε τη στιγµή που
είχα αρχίσει να πιστεύω ότι θα τηρήσετε την ώρα που µου είπατε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Λίγο µί-
λησα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Φυσικά, µιλήσατε λίγο!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Σας είχα

πει ότι θα µιλήσω παραπάνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Είχα στοιχηµατίσει ότι

θα µιλήσετε τριάντα επτά λεπτά. Όµως, έπεσα έξω, αφού µιλή-
σατε περισσότερο. 

Τώρα, θα συνεχίσουµε µε έναν κύκλο οµιλιών από τους ειση-
γητές, ειδικούς αγορητές. Αυτό είναι κερασµένο! 

Κυρία Σακοράφα, θέλετε τον λόγο;
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Όχι, κύ-

ριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Χήτα, θέλετε

τον λόγο;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο

για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Χήτα,

έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι

πολύ σύντοµος, αφού νοµίζω ότι έχουµε πει τα περισσότερα.
Σε ό,τι αφορά στην τροπολογία για τον κατώτατο µισθό -αν και

επί της ουσίας είναι η διαδικασία σήµερα, κύριε Υπουργέ, για τον

κατώτατο µισθό- θα την υπερψηφίσουµε αυτή την τροπολογία.
Όµως, θα πρέπει κάποια στιγµή να κοιτάµε την ουσία για το τι
συζητάµε. Διότι είναι ντροπή πραγµατικά να συζητάµε στο ελλη-
νικό Κοινοβούλιο για το αν θα πάρει ο Έλληνας στον κατώτατο
µισθό 700 ευρώ ή 715 ευρώ ή 680 ευρώ. Αυτή είναι η ουσία. Και
θα πρέπει να αναρωτηθούν και οι Ελληνίδες και οι Έλληνες ποιοι
ευθύνονται για αυτή την κατάσταση. Άρα θέλω να ξεκαθαρί-
σουµε τη θέση µας σ’ ό,τι αφορά την τροπολογία. Τη συγκεκρι-
µένη τροπολογία θα την υπερψηφίσουµε. Και 1 ευρώ παραπάνω
να πάρει η Ελληνίδα και ο Έλληνας, δεν υπάρχει ποτέ περίπτωση
η Ελληνική Λύση να το στερήσει αυτό. Άρα λίγο προχωράµε.

Κύριε Βορίδη, ένα γενικό συµπέρασµα, πέρα από τις λεπτοµέ-
ρειες, τα άρθρα και τα επιµέρους θέµατα που προκύπτουν από
το νοµοσχέδιο, ένας από τους βασικούς λόγους που δεν θα
υπερψηφίσουµε το νοµοσχέδιο σήµερα -τις λεπτοµέρειες σας τις
ανέλυσα το πρωί- είναι ότι δεν είναι τι έρχεται στη Βουλή των Ελ-
λήνων ή τι θα νοµοθετήσουµε σήµερα, είναι ποιος το φέρνει. Όχι
προσωπικά ο Βορίδης ο Υπουργός. Μιλάω για την Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας. Όµως, το ποιος φέρνει ένα νοµοθέτηµα,
για εµάς µετράει πάρα πολύ. Γιατί το λέω αυτό; Γιατί δεν σας
εµπιστευόµαστε; Δεν υπάρχει πλέον καµµία εµπιστοσύνη στην
Κυβέρνηση αυτή. Δεν µπορούµε να υπερψηφίσουµε πλέον τίποτε
δικό σας, ειδικά δυο ή τρεις ή τέσσερις µήνες πριν από τις εκλο-
γές. Ανησυχούµε και φοβόµαστε. Και ανησυχούµε περισσότερο
για το τι σκοπεύετε ως Κυβέρνηση να φέρετε. 

Ξέρετε, στην πολύωρη αυτή διαδικασία σήµερα, κάποια στιγµή
µπήκα στο site της Βουλής και στο opengov.gr και σε όλα αυτά
τα ωραία, προκειµένου να δω λίγο τι νοµοσχέδια ετοιµάζει η Κυ-
βέρνηση. Είδα κάτι το οποίο µε ανατρίχιασε. Δεν σας αφορά ως
Υπουργείο, αλλά σας αφορά ως Κυβέρνηση. Λέει ότι γίνεται δη-
µόσια διαβούλευση επί του σχεδίου νόµου µε τίτλο «Εκσυγχρο-
νισµός των µουσείων…». Κάνετε τα µουσεία -τα µουσεία!- νοµικό
πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου. Τι πάει να πει αυτό; Έτσι ξεκινήσατε
-να θυµίσω στους Έλληνες που µπορεί να µην καταλαβαίνουν τι
λέµε τώρα- και µε την «ΟΛΥΜΠΙΑΚΗ», και τελικά την πουλήσατε.
Και µόνο που συζητάτε κάτι τέτοιο, να γίνουν τα µουσεία -µέσα
και η Ακρόπολη και όλα- νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου, εµείς
ανατριχιάζουµε. Και σήµερα το καταγγέλλουµε εδώ. Είναι στη
διαβούλευση και θα ολοκληρωθεί τέλος Γενάρη και θα έρθει στη
Βουλή. Για αυτό λέω ότι δεν ξέρω τι µας περιµένει µε εσάς στη
συνέχεια µέχρι τις εκλογές. Ό,τι προλάβετε θα φέρετε.

Άρα υπάρχει πολύ µεγάλη απόσταση µεταξύ µας. Επικαλού-
µαστε τη λογική µας πάντα, για αυτό και υπερψηφίζουµε την τρο-
πολογία και κάποια επιµέρους ίσως άρθρα. Αλλά πραγµατικά
φοβόµαστε για αυτό που µας περιµένει τις επόµενες τριάντα,
εξήντα, ενενήντα, εκατό ή όσες ακόµη ηµέρες είναι µέχρι τις
εκλογές. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε Πρό-

εδρε, πρέπει να γίνει µια διόρθωση εδώ, προφανώς µόνο για την
αποκατάσταση της ακρίβειας της τοποθετήσεως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Από περι-
φερειακές υπηρεσίες τα µουσεία γίνονται νοµικά πρόσωπα δη-
µοσίου δικαίου, όπως παντού στον κόσµο. Όχι ιδιωτικού δικαίου!
Είναι νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. Ήταν περιφερειακές
υπηρεσίες του Υπουργείου. Και αποκτούν µια οργανωτική νοµική
αυτοτέλεια για µια σειρά από λόγους, και κυρίως για να µπορούν
να κάνουν και καλύτερα τη δουλειά τους, τον προγραµµατισµό
των προσλήψεών τους και όλα αυτά τα οποία πρέπει να κάνουν.
Αλλά δηµοσίου δικαίου και όχι ιδιωτικού δικαίου!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Συντυ-
χάκη, έχετε τον λόγο.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Δεν έχω να σχολιάσω κάτι σε
σχέση µε το νοµοσχέδιο. Από την πλευρά µας, τουλάχιστον, έχει
εξαντληθεί αυτή η συζήτηση.

Θα ήθελα, όµως, να ξεκαθαρίσω τη θέση µας σε σχέση µε τις
τροπολογίες. Για ορισµένες από αυτές είπα και στην πρωτολογία
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µου. Θα επαναλάβω όµως ορισµένα πράγµατα και θα µιλήσω και
πιο ολοκληρωµένα σε σχέση µε τις υπόλοιπες. 

Στην πρώτη υπουργική τροπολογία µε γενικό αριθµό 1548 και
ειδικό 147, είπαµε ότι υπερψηφίζουµε. Αφορά τους εργαζόµε-
νους στο «Βοήθεια στο Σπίτι». Εκκρεµεί, όµως, επαναλαµβάνουµε
-για τους οποίους δεν είπατε κάτι- η υπόθεση των εκατόν εξήντα
τριών εργαζοµένων στο «Βοήθεια στο Σπίτι», που δεν συµπερι-
λαµβάνονται στη συγκεκριµένη τροπολογία. Δεν διαφέρουν σε
σχέση µε τους άλλους εργαζόµενους. Απλώς έτυχε αυτοί οι άν-
θρωποι να µην συµπληρώνουν τα µόρια, να µην έχουν τα µόρια,
παρ’ όλο που σε αρχικό χρόνο τα είχαν. Άρα, λοιπόν, οφείλετε
να τακτοποιηθούν αυτοί οι εργαζόµενοι. Θα είναι αδικία να τους
αφήσετε απ’ έξω, έστω και ένας αν ήταν.

Το ίδιο συµβαίνει µε τους παρατασιούχους. Αναφέροµαι σε
αυτό που λέγεται «ουρά της 3Κ». Δεν είναι ρουσφετολογικές
προσλήψεις, µου το είχατε πει και κάποια στιγµή σε µια επίκαιρη
ερώτηση που είχαµε. Έχουν κριθεί από τον ΑΣΕΠ. Και εδώ αδι-
κούνται αυτοί οι εργαζόµενοι. Πρέπει, λοιπόν, να τακτοποιηθεί η
υπόθεσή τους. 

Τώρα, σε σχέση µε την υπουργική τροπολογία µε γενικό αριθ-
µό 1549 και ειδικό 148, θα ψηφίσουµε «παρών». Είναι ρυθµίσεις
του Υπουργείου Εσωτερικών. Το πρώτο άρθρο αφορά στη ρύθ-
µιση των ΔΕΥΑ. Θα ψηφίζαµε θετικά. Δεν µπορούµε να το κά-
νουµε διότι εντάσσεται µέσα σε µια γενικότερη τροπολογία που
έχει πάρα πολλά άρθρα. Και µάλιστα θεωρούµε ότι ήταν ανα-
γκαία αυτή η ρύθµιση για να επιχορηγηθούν οι ΔΕΥΑ έτσι ώστε
να µην επωµιστεί το κόστος λειτουργίας τους, να µην επιβαρυν-
θεί δηλαδή ο λαός και µάλιστα µε το ενεργειακό κόστος που έχει
ανέβει στα ύψη. 

Εκείνο που βαρύνει, προφανώς, περισσότερο είναι ο καθορι-
σµός του κατώτατου µισθού για το 2023, που αντιλαµβάνεστε ότι
κινείται µέσα στο πλαίσιο του νόµου Βρούτση - Αχτσιόγλου, που
καθορίζει η Κυβέρνηση κάθε φορά, σε συνεργασία µε τους επι-
χειρηµατικούς οµίλους, ποιο και αν θα υπάρξει αύξηση του κα-
τώτατου µισθού. Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι ακόµα και οι όποιες
αυξήσεις δίνονται, εξανεµίζονται πολλαπλάσια µπροστά στο
ύψος, την αύξηση δηλαδή, του πληθωρισµού. Άρα αποτελεί κο-
ροϊδία η οποιαδήποτε αύξηση. Βέβαια, ό,τι και να πάρει ο εργα-
ζόµενος, καλό είναι, αλλά αξίζει να πάρει τα πολλαπλάσια,
τουλάχιστον να έρθει στα επίπεδα του 2008 - 2009. 

Για τη χρηµατοδότηση, στο άρθρο 4 της συγκεκριµένης τρο-
πολογίας, που αφορά προγράµµατα πρόσβασης παιδιών προ-
σχολικής ηλικίας, βρεφών, νηπίων κ.λπ. θα ψηφίζαµε «παρών»,
όµως, δεν µπορούµε να το κάνουµε. Καθώς, επίσης, και για τη
χρηµατοδότηση φορέων του αθλητισµού θα ψηφίζαµε «παρών». 

Αντιλαµβάνεστε ότι επανερχόµαστε στο θέµα των υπουργικών
τροπολογιών που περιλαµβάνουν πολλά άρθρα µαζί, που θα θέ-
λαµε είτε να υπερψηφίσουµε είτε να δηλώσουµε «παρών» και
επειδή ένα από αυτά τα άρθρα βαραίνει στο «όχι», αναγκαζόµα-
στε στο σύνολό τους να καταψηφίσουµε αυτήν την τροπολογία.

Στις βουλευτικές τροπολογίες αναφέρθηκε και ο Κοινοβουλευ-
τικός µας Εκπρόσωπος. Δύο βουλευτικές τροπολογίες, του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και του ΜέΡΑ25, για την αναστολή εξώσεων σε σχολικές
µονάδες που στεγάζονται εντός ιδιωτικών µισθωµένων κτηρίων,
είναι σωστές. Θεωρούµε µικρόψυχη την απόφαση. Δεν ξέρω τι
εξυπηρετεί αυτή η άρνηση, από την πλευρά της Κυβέρνησης,
αλλά σε κάθε περίπτωση δεν αφορά µόνο το Αιγάλεω. Βεβαίως
ξεκίνησε µε αφορµή το Αιγάλεω και το όλο θέµα που έχει προκύ-
ψει, αλλά είναι ένα γενικότερο πανελλαδικό ζήτηµα των ιδιόκτη-
των κτηρίων που στεγάζουν σχολικές µονάδες και κινδυνεύουν
να µείνουν εκτός σχολικής στέγης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εµείς ευχαριστούµε.
Ορίστε, κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε πολύ καλά

ότι πάντα σας σέβοµαι και εκτιµώ ότι εκφράζετε τις απόψεις σας
όπως τις εκφράζετε. Διαφωνώ και µε την πολιτική σας σκέψη και
µε τον τρόπο που το εκφράζετε, παρ’ όλα αυτά σας αναγνωρίζω
µια ευγένεια. Δεν ξέρω, όµως, τι έχετε πάθει µε αυτό το νοµο-
σχέδιο. Είναι άγχος εν όψει των εκλογών; Κάτι σας συµβαίνει πά-
ντως. 

Στην επιτροπή µας αποκαλέσατε σχεδόν ανόητους, ότι δεν κα-
ταλαβαίνουµε. Σήµερα ανεβήκατε στο Βήµα και ούτε λίγο ούτε
πολύ µας είπατε ότι δεν διαβάσαµε -«Δεν έχετε αναγνώσει»- το
νοµοσχέδιο. Έτσι είπατε εσείς, αλλά εγώ ανακαλύπτω ότι εσείς
δεν διαβάσατε το νοµοσχέδιο.

Ανεβήκατε σε αυτό το Βήµα, κύριε Υπουργέ, και προσπαθώ-
ντας να απαντήσετε στο γεγονός ότι το νοµοσχέδιό σας δεν συν-
δέεται µε το Εθνικό Σχέδιο Δράσης 2023, την πατήσετε -θα µου
επιτρέψετε να χρησιµοποιήσω αυτήν τη λαϊκή έκφραση-, διότι εί-
πατε πως: «το Σχέδιο Δράσης του 2023 δεν περιλαµβάνει µη ψη-
φισµένες διατάξεις. Αυτές τις διατάξεις σήµερα θα τις ψηφίσου-
µε για να τις περιλάβουµε στο Εθνικό Σχέδιο Δράσης».

Δεν το διαβάσατε. Η γενική γραµµατέας που είναι πίσω σας,
που το έχει διαβάσει, είµαι βέβαιη ότι θα σας το πει. Διότι κατα-
θέσαµε τα Πρακτικά, κύριε Υπουργέ µου, και τις εβδοµήντα τρεις
σελίδες και η πλατφόρµα του Εθνικού Σχεδίου στο Υπουργείο
σας λέει ότι αυτά θα ξεκινήσετε να τα κάνετε το τέταρτο τρίµηνο
του 2023. Άρα υπάρχει πρόβλεψη. 

Εµείς σας ασκήσαµε πολιτική κριτική επί του γεγονότος ότι
µας είπατε πως: «θα πατάει ένα κουµπί και πολύ σύντοµα θα τα
φτιάξουµε όλα αυτά». Εµείς είπαµε ότι στο Εθνικό Σχέδιο Δράσης
ό,τι προβλέπετε το προβλέπετε για το τέταρτο τρίµηνο του 2023.
Δηλαδή ζήσε, Μάη µου, να φας τριφύλλι, µετά τις εκλογές, στην
επόµενη κυβέρνηση. Πάντως όχι στη δική σας! Αυτά είπαµε εµείς
και συνδέσατε, λοιπόν, και µας είπατε ότι δεν τα διαβάσαµε κιό-
λας. 

Και µάλιστα να σας πω ότι το ψηφίζετε κιόλας. Κοιτάξτε στο
άρθρο 15 παράγραφος 5 τι ψηφίζετε, κύριε Υπουργέ, και µετά
να µας κουνήσετε και το δάχτυλο, να µας πείτε και αδιάβαστους,
όλα να µας τα πείτε. Είναι δεκτά όταν έχετε δίκιο. 

Επίσης, µου δώσατε την εντύπωση ότι µπερδέψατε τα µήλα µε
τα πορτοκάλια. Και τι εννοώ; Μιλήσατε για την απόφαση την κρι-
τική που ασκήσαµε για το πώς είναι δυνατόν να καταργείτε, να
µεταφέρετε, να αλλάζετε, να µεταρρυθµίζετε αρµοδιότητες µε
αποφάσεις του Υπουργικού Συµβουλίου. Και λέτε: «Μα, τον προ-
γραµµατισµό των προσλήψεων δεν τον αποφασίζουµε µε απο-
φάσεις του Υπουργικού Συµβουλίου;». Ναι, αλλά αυτό είναι
εκτελεστικό έργο, ενώ αυτό που συζητάµε για τις αρµοδιότητες
είναι νοµοθετικό έργο. Είναι σαφής ο νόµος στο τι προβλέπει.
Νοµίζω ότι δεν έχω τον χρόνο να αναφερθώ στις διατάξεις, τις
παραγράφους και τα εδάφια που τουλάχιστον εγώ προσωπικά
µε µεγάλη προσοχή, κύριε Βορίδη, διάβασα. 

Τέλος, αυτό που θέλω να επισηµάνω, κύριε Υπουργέ µου, είναι
ότι προσπαθήσατε κάποιες από τις τροπολογίες εδώ να τις δι-
καιολογήσετε σε κάποια διάσταση κ.λπ.. Εµείς αντιλαµβανόµαστε
και την ανάγκη και το τι πρέπει να κάνουµε κ.λπ..

Γιατί για το «Βοήθεια στο Σπίτι» η ρύθµιση οφείλει να διασφα-
λίσει τη συνέχιση της εργασίας όλων. Στους εκατόν εξήντα τρεις
έχουµε πρόβληµα. Για το ότι είναι απ’ έξω αυτή τη στιγµή, υπάρ-
χει θέµα. Το ξέρετε και εσείς, το ξέρουµε και εµείς. Μόνο και
µόνο για την ισότητα, µόνο και µόνο για την ισοτιµία της ουσίας
της απασχόλησης, πρέπει να βρείτε έναν τρόπο προκειµένου να
αποκατασταθεί όλο το σύνολο των εργαζοµένων που έχουν µείνει
στην κυριολεξία στον αέρα. Και δεν υπάρχει κανένας άλλος τρό-
πος παρά µία προσφυγή, ίσως δικαστική, που όµως και αυτή,
κατά τη νοµική µου µατιά, κύριε Υπουργέ, έχει πρόβληµα. Και
σας είπα ότι έχει πρόβληµα και µπορώ να το αναλύσω κιόλας
γιατί, κατά τη γνώµη µου, έχει πρόβληµα και σε ποιο επίπεδο, αν
δεν ρυθµιστεί µε νοµοθετικό τρόπο. Φρονώ ότι νοµικά υπάρχει
ζήτηµα.

Σε ό,τι αφορά, τέλος, την τροπολογία 1549/48 και συγκεκρι-
µένα για το άρθρο 1 που αφορά την έκτακτη επιχορήγηση
ΔΕΥΑΗ και συνδέσµων ύδρευσης ΟΤΑ για την αντιµετώπιση
ενεργειακής κρίσης, εάν το άρθρο ερχόταν διακριτικά, θέλω να
ξεκαθαρίσω ότι εµείς θα ψηφίζαµε «ναι» µε τις εξής, όµως, επι-
σηµάνσεις: Οι πιστώσεις πρέπει να ξεκαθαριστεί ότι θα είναι επι-
πλέον των κεντρικών αυτοτελών πόρων των ΟΤΑ. Θεωρούµε
αναγκαίο το ίδιο το άρθρο να διασφαλίζει το ελάχιστο έστω ύψος
της επιχορήγησης και την προθεσµία εντός της οποίας θα επιχο-
ρηγηθούν οι ΔΕΥΑΗ, διότι αλλιώς µοιάζει -δεν σας το καταλο-
γίζω- προεκλογικού χαρακτήρα εξαγγελία.
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Για τα άρθρα που αφορούν στις επιτροπές και τα συµβούλια
δήµων και περιφερειών, πράγµατι δίκιο έχετε ότι έβαλε πραγµα-
τικά µπουρλότο στη διαδικασία ο ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Βέβαια. Φυσικά
δεν θα είχαµε να αντιµετωπίσουµε αυτό το πρόβληµα αν δεν υ-
πήρχε ο «ΚΛΕΙΣΘΕΝΗΣ». 

Αλήθεια είναι αυτό, κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης. Ας κάνουµε εδώ παραδοχές µε δικαιοσύνη για να
µπορέσουµε να λύσουµε το πρόβληµα. 

Όµως, µε τον τρόπο που προσπαθήσατε, κύριε Υπουργέ, να
το λύσετε δεν το λύσατε σωστά και έρχεται κόλαφος τώρα το
Συµβούλιο της Επικρατείας και λέει ότι νοµοθετούµε αντισυντα-
γµατικά. Διαβάσατε τα χωρία της συγκεκριµένης απόφασης και
εµείς τα διαβάσαµε και εσείς τα διαβάσατε κ.λπ.. Όµως, το ότι
κάνετε µερική επαναφορά των αρµοδιοτήτων πίσω στα δηµοτικά
συµβούλια ουσιαστικά -και εσείς το παραδεχτήκατε έµµεσα- κά-
νετε ένα πείραµα, ένα πολιτικό πείραµα, κατά την άποψή µου.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Αποδείξτε
το.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Θυµηθείτε αυτό που σας λέω σή-
µερα, κύριε Υπουργέ. Δεν υποδεικνύω κάτι. Αλίµονο! Δεν έχω
αυτή την αλαζονεία. Λέω, όµως, ότι η πολιτική µου και η νοµική
µου κατάρτιση λέει ότι θα έχουµε πάλι πρόβληµα και πάλι την αυ-
τοδιοίκηση θα τη βάλουµε σε πολύ µεγάλες περιπέτειες. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Και τι προ-
τείνετε;

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Εδώ θα έπρεπε να το διαβουλευθείτε.
Μη µου λέτε «τι προτείνετε». Θα έπρεπε να διαβουλευτείτε. 

Θα έπρεπε να κάνετε, κύριε Υπουργέ µου, νοµική αποτύπωση
όλης της διάστασης της απόφασης του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας, όπως έχουµε κάνει και στο παρελθόν σε άλλες περιπτώ-
σεις και το 2013 και το 2017 και το 2019 που εγώ θυµάµαι σε
ζητήµατα που µας απασχόλησαν, προκειµένου να βρείτε πραγµα-
τικά τη λύση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε σας πα-
ρακαλώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Για τον κατώτατο µισθό τώρα τα είπα
στον κ. Χατζηδάκη και θέλω να πω µόνο µια κουβέντα, κύριε Πρό-
εδρε. Δεν θα σας απασχολήσω.

Μάρκετινγκ είπαµε, εκλογές είπαµε ότι έρχονται, κάνετε µια
αύξηση τόση όση ο πληθωρισµός και από πάνω έρχεστε να το
προβάλλετε µε ρεκλάµες διαφηµιστικές ότι κάνετε και εγώ δεν
ξέρω τι; Μεταξύ κατεργαρέων ειλικρίνεια στην Κυβέρνησή σας
τουλάχιστον. 

Κύριε Πρόεδρε, είναι άνισος ο τρόπος µε τον οποίο εµείς απα-
ντάµε -δεν το λέω σε εσάς, αλλά γενικώς- µέσα στο Κοινοβούλιο.
Είπε διάφορα ο κ. Χατζηδάκης. Εµείς δεν του απαντήσαµε, όµως.
Καταργείτε τα επιδόµατα ανεργίας σε όσους ανέργους βρίσκουν
δουλειά µερικής απασχόλησης και ήρθε και µας έκανε ένα πολι-
τικό κήρυγµα ο κύριος Υπουργός για το ότι για να πατάξετε -λέει-
τη µερική απασχόληση κόβετε τα επιδόµατα, προκειµένου οι ερ-
γοδότες να µην έχουν τη δυνατότητα έτσι να βολεύουν παράνοµη
εργασία. 

Αλήθεια λέτε; Σοβαρά; Εγώ δεν πίστευα όταν άκουσα τον κ.
Χατζηδάκη να το λέει αυτό ότι ήρθε και το είπε. Ήρθε, όµως, και
το είπε. Η µερική απασχόληση είναι κατοχυρωµένος νοµικά τρό-
πος απασχόλησης. Το αν παρανοµεί ο εργοδότης υπάρχουν χι-
λιάδες άλλοι τρόποι αυτό να βρεθεί. Σωστά ο κύριος Υπουργός
είπε ότι και η κάρτα η ηλεκτρονική είναι ένας από αυτούς τους
τρόπους. 

Έχει σχέδιο ο κ. Χατζηδάκης σχετικά µε το πώς αυτούς ισότιµα
θα τους αντιµετωπίσει τους απασχολούµενους, δηλαδή µερική
απασχόληση; Τι είναι αυτό που µας είπε; Τι συνέδεσε; Εσείς τα
µήλα µε τα πορτοκάλια µπερδέψατε, εκείνος τα αχλάδια µε τα
µανταρίνια. 

Δεν είναι Κυβέρνηση, όµως, αυτό, κύριε Υπουργέ, και δεν µπο-
ρούµε να συµφωνήσουµε σε αυτό, διότι άλλα µας λέτε, άλλα κά-
νετε, άλλα εννοείτε, άλλα θα µας πείτε σε λίγο ότι εννοούσατε,
γιατί είµαι σίγουρη ότι τώρα σας έχει υποδειχθεί το Εθνικό Σχέδιο
Δράσης 2023 και το τέταρτο τρίµηνο που λέτε κάποιος σας έχει

υποδείξει ότι όντως µέσα εκεί λέτε ότι προβλέπεται την πολυεπί-
πεδη διακυβέρνηση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Κύριε Τόλκα, έχετε τον λόγο.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΛΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν µπορώ να µη σχολιάσω ότι θα περίµενα να

σας έχει πιάσει µια κρίση ειλικρίνειας σήµερα µετά από τέσσερις
συνεδριάσεις και να πείτε πραγµατικά αυτό που σας λέµε. Μάλ-
λον το καταλάβατε αυτό που σας λέµε και µας κατηγορείτε ότι
δεν καταλαβαίνουµε το νοµοσχέδιο.

Τι σας λέµε; Ότι δεν θα εφαρµοστεί. Ο νόµος, το νοµοθέτηµα
που φέρνετε δεν θα εφαρµοστεί. Και έρχεστε και απαιτείτε από
την Αντιπολίτευση να κάνει αυτή την πρότασή της, όταν εσείς δεν
µπορείτε να φέρετε τις προτάσεις αυτές που σας έχουµε τεκµη-
ριώσει. Σύσσωµη η Αντιπολίτευση, αλλά και οι φορείς λένε ότι
αυτό το νοµοσχέδιο είναι γενικό, είναι θεωρητικό, είναι ένα εγ-
χειρίδιο το οποίο δεν το φέρνετε µε αυτές τις δυνατότητες και
µε αυτές τις διαδικασίες για να µπορεί να εφαρµοστεί. 

Μακάρι να µπορούσατε και να µπορούσαµε και εµείς σήµερα
να στηρίξουµε κάτι τέτοιο και να είστε ο µεταρρυθµιστής της πο-
λυεπίπεδης διακυβέρνησης, αλλά δεν το καταφέρατε. 

Επειδή δεν είχα τη δυνατότητα να µιλήσω πιο πριν, θα ήθελα
να µας πείτε το εξής γιατί αξίζει. Σήµερα στις 11.30 το πρωί δη-
µοσιεύθηκε στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» µια απόφαση δέσµευσης πίστωσης
74.000 ευρώ ως έξοδα για νοµικές υπηρεσίες για την κάλυψη δα-
πάνης παροχής νοµικών υπηρεσιών ενόψει της νοµοθέτησης του
Εθνικού Συστήµατος Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης, πλέον των
250.000 είπατε για το σύστηµα διακυβέρνησης. Νοµίζω ότι αξίζει
αυτό και θα παρακολουθήσουµε για να δούµε και ποιος θα είναι
αυτός που µε απευθείας ανάθεση θα το πάρει. 

Όσον αφορά τις τροπολογίες, η τροπολογία µε αριθµό 1548
είναι αυτή για τους διοριστέους στο πρόγραµµα «Βοήθεια στο
Σπίτι». Την υπερψηφίζουµε, κύριε Υπουργέ. Πρέπει να δούµε
όµως τι γίνεται και για τους επιπλέον εκατόν εξήντα πέντε αν-
θρώπους που σας έχουν περιγράψει και οι προηγούµενοι οµιλη-
τές, οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, για το τι πρέπει και εδώ να γίνει. 

Όσον αφορά την τροπολογία µε αριθµό 1549 του Υπουργείου
Εσωτερικών που έχει να κάνει µε τις επιτροπές για το Συµβούλιο
της Επικρατείας, την καταψηφίζουµε, κύριε Υπουργέ. Δεν δηµι-
ούργησε συνταγµατικό πρόβληµα ο «ΚΛΕΙΣΘΕΝΗΣ». Ήταν µια
πολιτική απόφαση την οποία εσείς κατακρίνετε και λέτε ότι δεν
µπορούσε να λειτουργήσει. Δεν λειτούργησε όπως έπρεπε να
λειτουργήσει. Δεν προλάβαµε να εφαρµόσουµε όλα όσα έπρεπε
να εφαρµόσουµε. Κρίνατε ότι δεν µπορούν να εφαρµοστούν µαζί
µε την απλή αναλογική και ήρθε ο κ. Θεοδωρικάκος και έφερε
µία άλλη διάταξη και άλλους νόµους, οι οποίοι ήταν αυτοί που
ήταν αντισυνταγµατικοί. 

Άρα, λοιπόν, στην πολιτική κριτική να µαλώσουµε. Όσον αφο-
ρά όµως τη νοµοθετική διαδικασία, τη νοµική υπόσταση των δύο
νοµοθετηµάτων να τα ξεχωρίσουµε. 

Για την τρίτη και τελευταία τροπολογία µε αριθµό 1550 για τον
καθορισµό του κατώτατου µισθού, επιτρέψτε µου να πω πολύ σύ-
ντοµα ότι θα την υπερψηφίσουµε. Όµως δεν µπορούµε να µην
παρατηρήσουµε ότι ο κατώτατος µισθός πρέπει να πάει στα 800
ευρώ µε την τιµαριθµική αναπροσαρµογή, µε κατάργηση των
τριετιών, µε επαναφορά των συµβάσεων εργασίας. Αυτό όπως
το φέρνετε είναι προεκλογικό, είναι καθυστερηµένο και ανεπαρ-
κές ως τροπολογία. 

Και να πω στον κ. Χατζηδάκη ότι πράγµατι εξανεµίζεται ο µι-
σθός κατά 20% και πάνω µε την ακρίβεια που υπάρχει, ακρίβεια
στο ρεύµα, ακρίβεια σε όλα τα αγαθά, τον αυξηµένο ΦΠΑ και όλα
τα άλλα τα οποία δεν παίρνετε εσείς σαν αποφάσεις. 

Επίσης, το άρθρο 4 που η κ. Μιχαηλίδου εδώ µας εξήγησε,
είναι άλλη µια εκβιαστική διάταξη για να καλύψετε παρανοµίες,
καθυστερήσεις και αστοχίες, οι οποίες δεν έγιναν στην αρχή για
να µπορέσουν να προβλεφθούν τα χρήµατα για τους παιδικούς
σταθµούς. Αν δεν ψηφιστεί, δεν θα πληρωθούν και οι βρεφονη-
πιακοί σταθµοί, πράγµα για το οποίο φυσικά και µάχες έχουµε
δώσει και τροπολογίες έχουµε φέρει και ερωτήσεις πάµπολλες
έχουµε κάνει και τώρα έρχεστε µε αυτό τον τρόπο, έστω και τώρα
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προεκλογικά, να το διορθώσετε. Αυτή είναι η θέση µας για τις
τροπολογίες και φυσικά καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Κύριε Καράογλου, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα είµαι ιδιαί-

τερα σύντοµος στη δευτερολογία µου, γιατί επιθυµώ να ολοκλη-
ρωθεί η διαδικασία το συντοµότερο δυνατόν δίχως άλλες καθυ-
στερήσεις, οι οποίες έχουν ως αποτέλεσµα αυτό που έγινε στη
διάρκεια της συζήτησης, να κοιτάµε το δέντρο και να χάνουµε το
δάσος. Γιατί είδαµε και στη διάρκεια της συζήτησης του νοµο-
σχεδίου ότι οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης περισσότερο ασ-
χολήθηκαν µε την κηδεία του τέως Βασιλέως παρά µε το νοµο-
σχέδιο αυτό καθαυτό. 

Η αλήθεια είναι ότι παρακολουθώ και ακούω -και αυτό έκανα
και προηγουµένως- όλες αυτές τις ώρες, µε σεβασµό τις απόψεις
όλων των συναδέλφων της Αντιπολίτευσης. Εξάλλου ο διάλογος
είναι η χαρά της δηµοκρατίας. Παρ’ όλα αυτά αισθάνοµαι ότι αντί
να εστιάσουµε ως Σώµα στην ουσία του νοµοσχεδίου και στις ση-
µαντικές θετικές αλλαγές που θα επιφέρει, εν τούτοις βλέπω τις
άλλες πολιτικές δυνάµεις να αισθάνονται ότι πρέπει να λύσουν
κάποιο πολιτικό γόρδιο δεσµό. 

Μου δίνουν την αίσθηση ότι είναι αυτοεγκλωβισµένες σε έναν
κοµµατικό εγωισµό και ενώ κατά βάθος ξέρουν ότι πρέπει να
υπερψηφίσουν το σχέδιο νόµου, φοβούνται µην κατηγορηθούν
από την εκλογική τους βάση -ειδικότερα τώρα που όντως είµαστε
σε µια παρατεταµένη προεκλογική περίοδο- ότι συµπορεύονται
µε την Κυβέρνηση. 

Με συγχωρείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αλλά η προσέγ-
γισή σας είναι λάθος. Το Εθνικό Συµβούλιο Πολυεπίπεδης Δια-
κυβέρνησης αντανακλά την Ελλάδα του αύριο, αναγνωρίζει τα
λάθη του χθες, τα διορθώνει ώστε να µην επαναληφθούν και
θέτει τις βάσεις, προκειµένου να µην έρθει ποτέ ξανά η στιγµή
που θα πρέπει το κράτος να διαχειριστεί µια δύσκολη στιγµή κα-
τόπιν εορτής. Λυπάµαι, αλλά η αλήθεια είναι ότι έχετε πλήρη έν-
δεια θέσεων και προτάσεων για το µέλλον της χώρας. Το αντι-
πολιτευτικό σας οπλοστάσιο στερείται επιχειρηµάτων και πολιτι-
κού λόγου. Μη µπερδεύεστε. Το «όχι» σε όλα δεν είναι πολιτική
θέση. Είναι, δυστυχώς, η πολιτική κουλτούρα που σας διέπει.

Σε τρέχοντα πολιτικό χρόνο σάς καλούµε να ψηφίσετε το συ-
γκεκριµένο νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέδιο τοµή στα ελληνικά χρο-
νικά. Κι εσείς αντί να βλέπετε τη λύση στο πρόβληµα, αναζητείτε
τα προβλήµατα στη λύση, όπως κάνετε σε όλα τα ζητήµατα. Τα
παραδείγµατα είναι πολλά και είναι και επίκαιρα. Διεκδικούµε να
επιστρέψουν στην Ελλάδα τα Γλυπτά του Παρθενώνα, φωνάζετε
ότι είναι ανεπίτρεπτο. Αντιδρά η Βρετανίδα Υπουργός Πολιτισµού
στη διεκδίκησή µας, φαντασιώνεστε πολιτική «σφαλιάρα» στον
Πρωθυπουργό. Τελικά µε ποιον είστε; Διασύρετε τη χώρα στο
εξωτερικό µε τη δήθεν νεκρή Μαρία στον Έβρο και όταν αποδει-
κνύεται ότι ήταν fake news, δεν έχετε το θάρρος, δεν έχετε το
πολιτικό ανάστηµα να ζητήσετε συγγνώµη. Αποκρυσταλλώνουµε
το «αλαλούµ» µε τις αρµοδιότητες µεταξύ κράτους, περιφερειών,
δήµων και εσείς τάσσεστε κατά. 

Ποιες είναι οι αξίες σας; Ποιος είναι ο προσανατολισµός σας;
Τι θέλετε σε τελική ανάλυση; Τι επιδιώκετε; Τον κρατικοκεντρι-
σµό; Θέλετε ένα δυσκίνητο κράτος; Ένα αδύναµο κράτος; Ένα
αδρανές κράτος; Ένα παθητικό κράτος; Ένα κράτος που θα
υψώνει απροσπέλαστα τείχη συγκεντρωτισµού; Ένα κράτος
όµηρο της αλληλοεπικάλυψης αρµοδιοτήτων; Ένα κράτος που
τη δύσκολη στιγµή ο ένας θα αρκείται να κοιτάζει τον άλλο και
τους εµπλεκόµενους να σηκώνουν απορηµένοι τους ώµους, γιατί
δεν θα ξέρουν στη δύσκολη στιγµή τι πρέπει να κάνουν; Ένα κρά-
τος που δεν θα αλλάξει ποτέ, γιατί σήµερα είναι κοµµένο και ραµ-
µένο στα µέτρα σας;

Ας βάλουµε, λοιπόν, τα πράγµατα στη θέση τους. Ξεχάστε όσα
ξέρατε µέχρι σήµερα. Η Ελλάδα αλλάζει µέρα µε τη µέρα προς
το καλύτερο και αυτή η µεταµόρφωση φέρνει τη σφραγίδα της
Νέας Δηµοκρατίας. Ακόµη κι αν δεν ψηφίσετε την πολυεπίπεδη
διακυβέρνηση, αυτή θα γίνει νόµος του κράτους µε τις δικές µας
ψήφους. Δεν ισχυρίζοµαι ότι όλα τα ζητήµατα θα λυθούν διά µα-
γείας. Όµως, κάνουµε ένα αποφασιστικό πρώτο βήµα. Και αυτός

ο νόµος θα είναι εδώ να υπενθυµίζει στους συµπατριώτες µας
πως την ώρα της ψηφοφορίας στη Βουλή οι συνάδελφοι της Αντι-
πολίτευσης είπαν «όχι», γιατί δεν ακούν τα «θέλω» και τα «πρέπει»
της εποχής. 

Εάν θέλετε ένα σύγχρονο κράτος µε έντονα αποκεντρωµένο
χαρακτήρα και µε ισχυρούς θεσµούς στη διοίκηση και στην αυ-
τοδιοίκηση Α’ και Β’ βαθµού που θα βρίσκονται πραγµατικά στην
υπηρεσία του λαού, υπερψηφίστε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.
Διαφορετικά, χαµηλώστε τους τόνους και δείξτε µετριοπάθεια,
γιατί είµαι βέβαιος ότι κατά βάθος γνωρίζετε ότι το συζητούµενο
νοµοσχέδιο για την πολυεπίπεδη διακυβέρνηση είναι στη σωστή
κατεύθυνση. 

Δύο λόγια τώρα για τις τροπολογίες. Κατ’ αρχάς για τις δύο
τροπολογίες του Υπουργείου Εσωτερικών και στη συνέχεια για
την τροπολογία του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης. 

Όσον αφορά την τροπολογία 1549 που αφορά την αντιµετώ-
πιση του προβλήµατος µετά την πρόσφατη απόφαση του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας, προσπαθούµε να δώσουµε λύση. Αυτή,
άλλωστε, ήταν και η παρακίνηση και η θέληση των εκπροσώπων
της τοπικής αυτοδιοίκησης και των συλλογικών τους οργάνων,
να τους λύσουµε τα χέρια και να βάλουµε τέλος στην αναστά-
τωση. Η Κυβέρνηση συµµορφώνεται απόλυτα µε την απόφαση
του Συµβουλίου της Επικρατείας κάνοντας το καλύτερο δυνατό
για τη διασφάλιση της κυβερνησιµότητας. Όπως έχει επισηµάνει
ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Βορίδης, οι συνθέσεις της Οικονοµι-
κής Επιτροπής και της Επιτροπής Ποιότητας Ζωής θα µείνουν ως
έχουν µε βάση την ισχύουσα διάταξη, αλλά θα υπάρξει παρέµ-
βαση σε σχέση µε την κατανοµή των αρµοδιοτήτων, αφού αρκε-
τές και σηµαντικές από αυτές θα επιστρέψουν στα δηµοτικά και
περιφερειακά συµβούλια. 

Μακάρι, κύριε Υπουργέ -το εύχοµαι, αλλά δεν το πιστεύω- να
µπορέσει να λειτουργήσει η αυτοδιοίκηση, ειδικά οκτώ µήνες
πριν τις εκλογές της, µε συνθήκες συνεργασίας και αλληλοκατα-
νόησης έτσι ώστε να µπορούν να προχωρήσουν οι αποφάσεις
τους και να µην έχουµε µια εµπλοκή.

Με τη δεύτερη τροπολογία, την τροπολογία του Υπουργείου
Εσωτερικών µε αριθµό 1548, λύνουµε ένα πάρα πολύ σηµαντικό
ζήτηµα, το οποίο δεν το δηµιουργήσαµε, το βρήκαµε, αλλά έλαχε
στην Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη να το λύσουµε. Αφο-
ρά τους εργαζόµενους στο πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι».
Αυτό σηµαίνει ότι ανοίγει ο δρόµος να προχωρήσει άµεσα και
χωρίς εµπλοκή η ολοκλήρωση των διαδικασιών διορισµού όσων
εργαζοµένων του προγράµµατος είχαν µείνει εκτός των οριστι-
κών πινάκων της προκήρυξης 4Κ/2020 του ΑΣΕΠ. Με την παρέµ-
βασή µας παύει να υπάρχει το κώλυµα διορισµού για όλους τους
εργαζόµενους του «Βοήθεια στο Σπίτι» που είχαν υποβάλει αί-
τηση συµµετοχής στην παραπάνω προκήρυξη. 

Οι µόνοι που µένουν εκτός είναι εκατόν εξήντα δύο εργαζόµε-
νοι στο πρόγραµµα, οι οποίοι δεν πληρούσαν τις τυπικές προ-
ϋποθέσεις προκειµένου να υποβάλουν σχετική αίτηση συµµετο-
χής. Είµαι βέβαιος ότι ο αρµόδιος Υπουργός θα προσπαθήσει και
θα βρει τη λύση και γι’ αυτούς. 

Θερµά συγχαρητήρια, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, σε εσάς, στη γε-
νική γραµµατέα, σε όλους τους συνεργάτες σας, για το νοµοσχέ-
διο, αλλά και για τις δύο τροπολογίες που δίνουν λύσεις σε
πραγµατικά προβλήµατα που απασχολούν και την αυτοδιοίκηση,
αλλά και εργαζόµενους. 

Τέλος, η τρίτη και τελευταία τροπολογία, η µε αριθµό 1550,
του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης είναι µια
τυπική διαδικασία που επισπεύδει κατά ένα µήνα την ολοκλή-
ρωση των διαδικασιών και την εφαρµογή της απόφασης για αύ-
ξηση του βασικού κατώτατου µισθού. Αντί για 1η Μαΐου, θα ανα-
κοινωθεί την 1η Απριλίου και θα ισχύσει η αύξηση αυτή. 

Πέραν όµως της τυπικής διαδικασίας που προανέφερα που
είναι η συγκεκριµένη τροπολογία, ας δούµε την ουσία του θέµα-
τος. Το 2022 είχαµε µια ιστορική αύξηση, τη µεγαλύτερη αύξηση
του βασικού κατώτατου µισθού από σύσταση ελληνικού κράτους.
Από τα 650 ευρώ, πήγαµε στα 713 ευρώ, δηλαδή, περίπου 10%.
Τώρα περιµένουµε µια καινούργια αύξηση, η οποία πιστεύω ότι
εν πολλοίς θα ανταποκρίνεται και στις ανάγκες των καιρών και
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στα αιτήµατα των εργαζοµένων, βέβαια µε σεβασµό πάντα και
στην προστασία της λειτουργίας των επιχειρήσεων. 

Είµαι αισιόδοξος. Εκτιµώ ότι λόγω του ότι η πορεία της ελλη-
νικής οικονοµίας εξελίσσεται πάρα πολύ καλά θα έχουµε µια θε-
τική εξέλιξη σε ό,τι αφορά και το ζήτηµα αυτό, της αύξησης
δηλαδή του βασικού κατώτατου µισθού σε τέτοια επίπεδα που
θα δίνει µια ανάσα στους εργαζόµενους που πραγµατικά αντιµε-
τωπίζουν προβλήµατα, κυρίως µε την ακρίβεια. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να κάνω κάποιες τελευταίες διευκρινίσεις πάνω σε

µερικά ζητήµατα, ορισµένα εκ των οποίων ετέθησαν τώρα. 
Κατ’ αρχάς να διευκρινίσω ότι για το ζήτηµα των ρυθµίσεων

που αφορούν στους εργαζόµενους στο «Βοήθεια στο Σπίτι» πρέ-
πει να τονίσω ότι εδώ υλοποιούµε µια δέσµευσή µας, η οποία
έγινε κατ’ εντολή του ίδιου του Πρωθυπουργού. Ο Πρωθυπουρ-
γός ο ίδιος ήθελε να ρυθµιστεί αυτό το ζήτηµα µε τον συγκεκρι-
µένο τρόπο, προκειµένου να διασφαλιστούν οι θέσεις εργασίας.
Σε συναντήσεις που είχαµε κάνει µε τους εργαζόµενους και τους
εκπροσώπους τους και µε την ΠΟΕ - ΟΤΑ και µε την ΠΟΠ - ΟΤΑ
για το ζήτηµα αυτό, είχα πει ότι θα φέρουµε ρύθµιση µε τον και-
νούργιο χρόνο. Και αυτή η ρύθµιση έρχεται και υλοποιείται µε
αυτόν τον τρόπο η δέσµευσή µας.

Για τους εκατόν εξήντα τρεις, ακούστε. Πολλοί εξ αυτών δεν
έχουν καθόλου τυπικά προσόντα. Αυτό δεν είναι εύκολο να ξεπε-
ραστεί. Ορισµένοι εξ αυτών δεν έχουν µόρια. Εποµένως, ρύθµιση
νοµική που να µπορεί να καλύψει το συγκεκριµένο θέµα εγώ δεν
βλέπω. Άρα, έχοντας πει αυτό, νοµίζω ότι από πλευράς νοµοθε-
τικής παρέµβασης της Κυβέρνησης, έχουµε ολοκληρώσει το µέ-
γιστο το οποίο θα µπορούσαµε να κάνουµε για τους συγκεκρι-
µένους εργαζόµενους. 

Θα πω και κάτι ακόµα τώρα. Εγώ βρίσκω τελικά ενδιαφέρον,
κυρία Λιακούλη, το ότι από µια µεγάλη και συνολική παρέµβαση
που είναι η πολυεπίπεδη διακυβέρνηση, καταλήξαµε να διαφω-
νούµε για τα σχέδια δράσης, γιατί από όλα τα υπόλοιπα το ση-
µείο της διαφωνίας εµένα εξακολουθεί, εκτός από την εξ επαγ-
γέλµατος αντιπολίτευση που λέω εγώ…

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Όχι, όχι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ήταν πολύ

ειλικρινής η Ελληνική Λύση εδώ. Σου λέει «Καταψηφίζουµε όχι
γιατί µας πειράζει το νοµοσχέδιο, αλλά γιατί το φέρνετε εσείς και
γιατί το φέρνετε τώρα και γιατί έχουµε σε λίγο εκλογές. Άρα, τι
να κάνουµε τώρα; Δεν γίνεται να σας ψηφίζουµε τα νοµοσχέδια.
Θα σας τα καταψηφίζουµε».

Είναι πολιτική η επιχειρηµατολογία, αξιολογείται, αλλά έχει µια
ειλικρίνεια. Το να προσπαθώ να κατασκευάσω επιχειρήµατα εκεί
που δεν υπάρχουν νοµίζω ότι είναι πάντως λιγότερο ειλικρινές
και αξιολογείται ως τέτοιο. 

Να τελειώσουµε, όµως, και µε τα σχέδια δράσης. Στο ετήσιο
σχέδιο δράσης µας βεβαίως έχουµε βάλει για το τελευταίο τρί-
µηνο του 2023 την εφαρµογή…

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Μέγα σφάλµα.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δυο λεπτά.

Λέµε δύο διαφορετικά πράγµατα. 
Στο τελευταίο τρίµηνο του 2023 έχουµε βάλει την εφαρµογή

του πληροφορικού συστήµατος και της λειτουργίας του. Η κα-
τάρτιση των σχεδίων δράσης της πολυεπίπεδης διακυβέρνησης
που προβλέπεται στο νοµοσχέδιο έχει να κάνει µε το ποιο θα είναι
το αντικείµενο αυτού του πληροφορικού συστήµατος που θα
βοηθήσει σε αυτό. 

Και τι σας έχω πει δύο φορές στην επιτροπή; Ότι δεν θα περι-
µένουµε το σύστηµα και την πλήρη λειτουργία του προκειµένου
να αρχίσουµε να δουλεύουµε γι’ αυτό. Θα βελτιώσει πολύ την
απόδοση του συστήµατος πολυεπίπεδης η ύπαρξη αυτού του
πληροφορικού συστήµατος και σας είπα από τώρα τα τρία πεδία
τα οποία θα υιοθετηθούν προκειµένου να αρχίσει να δουλεύει το
σύστηµα και εποµένως οι υπηρεσίες του Υπουργείου: οι φυσικές
καταστροφές, η διαχείριση των υδάτων και η κατανοµή µε τις

αποκεντρωµένες και τις περιφερειακές αυτοδιοικήσεις. Σας τα
έχω πει. Βεβαίως και δεν έχουν ενταχθεί στο σχέδιο δράσης.
Γιατί; Γιατί πρέπει να ψηφιστεί ο νόµος, να εκπονηθούν τα ετήσια
σχέδια δράσης από το κεντρικό σηµείο αναφοράς, δηλαδή τη Γε-
νική Γραµµατέα Ανθρώπινου Δυναµικού και εν συνεχεία να ενσω-
µατωθούν στο κεντρικό σχέδιο δράσης του Υπουργείου. 

Άρα, λοιπόν, εδώ συγχέετε δύο διαφορετικά πράγµατα. Δεν
είναι «µέγα το σφάλµα», γιατί προφανώς δεν είστε υποχρεωµένοι
να ξέρετε και όλες τις διαδικαστικές λεπτοµέρειες και τις διοικη-
τικές λεπτοµέρειες του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Όσον αφορά το ζήτηµα του σχολείου, έχει απασχολήσει προ-
φανώς το Υπουργείο Παιδείας Και ξέρω ότι γίνεται προσπάθεια
να βρεθεί λύση. Εδώ έχουµε µια πολύ σοβαρή δυσλειτουργία σε
επίπεδο τοπικής αυτοδιοίκησης και πρέπει αυτό να το λύσουµε.
Δεν λέω ότι δεν ενδιαφέρει. Μας ενδιαφέρει πάρα πολύ και ξέρω
ότι το Υπουργείο Παιδείας κάνει προσπάθειες να βρει λύση στο
θέµα αυτό. Δεν είµαι καθόλου βέβαιος ότι η λύση είναι η ανα-
στολή µιας δικαστικής διαδικασίας. Δεν είµαι καθόλου βέβαιος
ότι σε αυτήν την κατεύθυνση βρίσκεται η λύση, αλλά εν πάση πε-
ριπτώσει, δεν είναι και δικό µου θέµα και γι’ αυτό είπα ότι δεν
είναι ζήτηµα δικής µου αρµοδιότητας.

Δεν είπα ποτέ, κύριε Τόλκα, ότι είναι αντισυνταγµατική η απλή
αναλογική. Ποτέ δεν το είπα αυτό. Είπα ότι είναι καταστροφική.
Δεν έχω πει ότι είναι αντισυνταγµατική. Είπα επίσης ότι η προ-
σπάθεια που έκανε ο Θεοδωρικάκος ήταν η προσπάθεια αποφυ-
γής των καταστροφικών συνεπειών της εφαρµογής της απλής
αναλογικής στην αυτοδιοίκηση. Είπα ακόµα -για να είµαστε απο-
λύτως συνεννοηµένοι και να είµαστε σαφείς- ότι η αγωνία της συ-
ντριπτικής πλειοψηφίας των αιρετών της τοπικής αυτοδιοίκησης
είναι ακριβώς το να µην επιστρέψουν στην απλή αναλογική του
«Κλεισθένη». Αυτό δεν θέλουν και αυτό προσπαθούµε µε έναν
ορισµένο τρόπο να το λύσουµε συµµορφωνόµενοι όµως στην
απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

Θέλω να ακούσω τη θέση σας όµως γιατί έχει ένα ενδιαφέρον
και θα τη βρούµε και µπροστά µας: Όταν θα εµφανιστούν αυτές
οι δυσλειτουργίες και δεν θα µπορούν να προχωρήσουν, κύριε
Τόλκα, τα έργα, δεν θα µπορούν να προχωρήσουν οι αναπλάσεις,
δεν θα µπορούν να γίνουν οι πλατείες, δεν θα µπορεί να γίνει η
αγροτική οδοποιία, γιατί οι αντιπολιτεύσεις δεν θα θέλουν, έχετε
καµµία ιδέα; Σας ρωτώ όλους.

Εγώ έχω θέση και θα το λύσω και σας είπα και πώς. Εκεί θέλετε
να µου πείτε τι θα κάνετε; Θα µου λέτε τι ωραία είναι η απλή ανα-
λογική, αλλά ο κόσµος πλατεία στο χωριό δεν θα έχει, αλλά ο
αγρότης αγροτική οδοποιία για να πάει στο κτήµα του να καλ-
λιεργήσει δεν θα έχει;

Και τι θα του λέµε; Ότι είχε µια τροµερή ιδέα ο ΣΥΡΙΖΑ, ψήφισε
την απλή αναλογική για να δηµιουργηθούν συγκλίσεις. Τι να κά-
νουµε, δεν δηµιουργήθηκαν, άρα δεν θα έχεις πλατεία. Έτσι θα
γίνεται; Εκεί να σας δω. 

Εγώ λέω να µην φτάσουµε εκεί και ελπίζω να είναι ώριµες οι
αντιπολιτεύσεις και να κάνουν αυτό που πρέπει να κάνουν για το
καλό του τόπου τους. Αλλά δεν θα αφήσω εγώ -σας το ξεκαθα-
ρίζω- να καταστραφεί η τοπική αυτοδιοίκηση για να κάνετε εσείς
πειράµατα µε τα εκλογικά συστήµατα, για να δείτε αν πάµε καλά.
Αυτό δεν πρόκειται να γίνει. 

Μια τελευταία κουβέντα -και κλείνω- πάλι γι’ αυτό το ζήτηµα,
για τη µεταβατικότητα. Γιατί ακούω και αυτά, άκουσα µία παρέµ-
βαση συναδέλφου από τον ΣΥΡΙΖΑ, η οποία λέει «επί ενάµιση
µήνα τούς έχετε αφήσει στο έλεος του Θεού». Σε ποιο έλεος του
Θεού; Στο έλεος της απλής αναλογικής δηλαδή, αυτό είναι το
έλεος του Θεού. Ο ΣΥΡΙΖΑ τα λέει αυτά, ότι τους έχω αφήσει εγώ
στο έλεος του Θεού. 

Για να δούµε, λοιπόν, τον ενάµιση µήνα. Δηµοσίευση της απο-
φάσεως -τα λέω αυτά γιατί µας ακούει και η τοπική αυτοδιοίκηση-
στις 2 Δεκεµβρίου. Ισχύς της αποφάσεως, όπως την καθορίζει το
Συµβούλιο Επικρατείας, 1η Δεκεµβρίου. Καθαρογραφή της απο-
φάσεως στις 30 Δεκεµβρίου. Επίδοση της αποφάσεως στις 2 Ια-
νουαρίου. Πάγια θέση και νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας, απαίτηση µετά την έκδοση της αποφάσεως να υπάρχει
συµµόρφωση της διοικήσεως εντός εύλογου χρόνου. Η απόφαση
αυτή δεν ενεργεί κατ’ αρχήν παρά µόνο µεταξύ των διαδίκων, δη-
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λαδή του Δήµου Βεροίας και των ακυρώσεων των αποφάσεων
του Δήµου Βεροίας. Δεν ενεργεί αλλού. Εφόσον όµως κρίνονται
αντισυνταγµατικές οι διατάξεις πράγµατι αξιώνει το Συµβούλιο
της Επικρατείας εντός εύλογου χρόνου να υπάρξει συµµόρφωση
της διοικήσεως, δηλαδή τι; Αλλαγή της νοµοθεσίας. 

Τελειώνω µε το εξής. 
Καταργείται µε την κρίση περί αντισυνταγµατικότητας η διά-

ταξη η υφισταµένη που κρίθηκε ως αντισυνταγµατική; Όχι. Απαι-
τείται αυτό που κάνουµε σήµερα, η ψήφιση της νέας διατάξεως.
Σωστά. 

Επόµενη ερώτηση: Πόσο γρηγορότερα να τη φέρω όταν έχω
2 Ιανουαρίου επίδοση; Σήµερα είναι η πρώτη µέρα Ολοµελείας.
Με εγκαλεί η κ. Λιακούλη, λέει: δεν κάναµε διαβούλευση. Α, να
κάναµε και διαβούλευση, δηλαδή, να ανοίγαµε την κουβέντα γι’
αυτά τα θέµατα, µε την πολυπλοκότητα που έχουν, να σας στείλω
κάτι, να µου στείλετε κάτι άλλο, να περιµένουµε! Και τότε βέβαια
όχι µόνο δεκαπέντε µέρες που νοµοθετώ εγώ σήµερα -εγώ σε
δεκαπέντε µέρες νοµοθέτησα και έχω συµµόρφωση- αλλά ούτε
ενάµισης µήνας δεν θα έφθανε. Και να έχω τότε να µου λένε
«έχεις αφήσει την αυτοδιοίκηση στο χάος»! Δε γίνονται αυτά. 

Η διαβούλευση είναι εδώ, η διαβούλευση είναι στη Βουλή, η
διαβούλευση είναι αν έχετε προτάσεις παρακαλώ πολύ να τις
ακούσω. Εάν δεν σας αρέσουν οι διατάξεις που φέραµε παρα-
καλώ πολύ να µου πείτε να τις βελτιώσω, είµαι όλος αυτιά. Περι-
µένω να ακούσω σε ποια κατεύθυνση θα θέλατε τη βελτίωση. 

Αλλά επειδή δηµοσιεύθηκαν και δύο δηµοσκοπήσεις σήµερα
και όντως αγάλι αγάλι έρχονται οι εκλογές, εγώ σας εύχοµαι να
συνεχίσετε έτσι ακριβώς, σε όλους. Σε όλους! Η ευχή µου είναι
να πηγαίνετε έτσι! Αύξηση της Νέας Δηµοκρατίας και στις δύο
δηµοσκοπήσεις, αύξηση της διαφοράς µεταξύ Νέας Δηµοκρα-

τίας και ΣΥΡΙΖΑ, πτώση του ΠΑΣΟΚ µε τη συγκεκριµένη αντιπο-
λιτευτική γραµµή που έχει. Έχουµε ακόµα δυο µήνες. Νοµίζω πη-
γαίνετε εξαιρετικά καλά και τα αποτελέσµατα στις κάλπες όλοι
θα τα περιµένουµε µε αγωνία εκείνο το ωραίο απόγευµα που θα
παρακολουθούµε τα exit poll στις τηλεοράσεις µας και είµαι βέ-
βαιος ότι θα δώσουν τη σωστή κατεύθυνση που είναι η εντολή
στον Κυριάκο Μητσοτάκη για µία ακόµη τετραετία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κηρύσσεται περαι-

ωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολο-
γιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Πολυεπί-
πεδη διακυβέρνηση και διαχείριση κινδύνων στον δηµόσιο το-
µέα». 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, είκοσι οκτώ άρθρα, τρεις τροπολογίες, το
ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ πολύ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψη-
φοφορίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρία-
σης και έχουν ως εξής:
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Πολυεπίπεδη διακυβέρνηση και διαχείριση κινδύνων στον δη-
µόσιο τοµέα και άλλες διατάξεις

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 1 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 2 ως έχει   ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 6 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 7 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 11 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 12 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 14 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 15 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 17 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
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Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 22 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 23 ως έχει   ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 27 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Υπ. τροπ. 1548/147 ως έχει      ΟΜΟΦΩΝΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Υπ. τροπ. 1549/148 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Υπ. τροπ. 1550/149 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Πολυεπίπεδη διακυβέρ-
νηση και διαχείριση κινδύνων στον δηµόσιο τοµέα και άλλες δια-
τάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Πολυεπίπεδη διακυβέρνηση και διαχείριση κινδύνων στον
δηµόσιο τοµέα και άλλες διατάξεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’ - ΕΘΝΙΚΟ ΣΥΣΤΗΜΑ ΠΟΛΥΕΠΙΠΕΔΗΣ ΔΙΑΚΥΒΕΡ-

ΝΗΣΗΣ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
Άρθρο 3 Ορισµοί
Άρθρο 4 Πεδίο εφαρµογής
Άρθρο 5 Εθνικό Σύστηµα Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης
Άρθρο 6 Γενικές αρχές του Εθνικού Συστήµατος Πολυεπίπε-

δης Διακυβέρνησης
Άρθρο 7 Μεθοδολογία κατανοµής αρµοδιοτήτων στα επίπεδα

διακυβέρνησης σύµφωνα µε τη λειτουργική ταξινόµηση
Άρθρο 8 Αρµοδιότητες Συντονιστή του Εθνικού Συστήµατος

Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης
Άρθρο 9 Αρµοδιότητες Κεντρικού Σηµείου Αναφοράς
Άρθρο 10 Αρµοδιότητες Επιµέρους Σηµείων Αναφοράς
Άρθρο 11 Σύσταση Εθνικού Συµβουλίου Πολυεπίπεδης Διακυ-

βέρνησης
Άρθρο 12 Αρµοδιότητες Εθνικού Συµβουλίου Πολυεπίπεδης

Διακυβέρνησης
Άρθρο 13 Λειτουργία Εθνικού Συµβουλίου Πολυεπίπεδης Δια-

κυβέρνησης
Άρθρο 14 Έγκριση ανακατανοµής ή µεταφοράς αρµοδιοτήτων

µε Πράξη Υπουργικού Συµβουλίου
Άρθρο 15 Επιχειρησιακό Κέντρο Πολυεπίπεδης Διακυβέρνη-

σης
Άρθρο 16 Συντονιστικά όργανα υλοποίησης δηµόσιας πολιτι-

κής
Άρθρο 17 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Β’ - ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ ΚΙΝΔΥΝΩΝ - ΠΡΟΣΘΗΚΗ ΚΕΦΑΛΑΙΟΥ

Ζ’ ΣΤΟ ΜΈΡΟΣ Α’ ΤΟΥ Ν. 4795/2021
Άρθρο 18 Σκοπός
Άρθρο 19 Αντικείµενο
Άρθρο 20 Διαχείριση κινδύνων - Προσθήκη Κεφαλαίου Ζ’ και

άρθρου 22Α στον ν. 4795/2021
Άρθρο 21 Πολιτική και πλαίσιο διαχείρισης κινδύνων - Προ-

σθήκη άρθρου 22Β στον ν. 4795/2021
Άρθρο 22 Σύσταση και στελέχωση οργάνων διαχείρισης κινδύ-

νων - Προσθήκη άρθρου 22Γ στον ν. 4795/2021
Άρθρο 23 Αρµοδιότητες οργάνων διαχείρισης κινδύνων - Προ-
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ΜΕΡΟΣ Δ’ ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 45 Έναρξη ισχύος
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Ι
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ ΙΙ

ΜΕΡΟΣ Α’ 
ΕΘΝΙΚΟ ΣΥΣΤΗΜΑ ΠΟΛΥΕΠΙΠΕΔΗΣ 

ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

Άρθρο 1
Σκοπός  

Σκοπός του παρόντος Μέρους είναι ο εξορθολογισµός της κα-
τανοµής και της µεταφοράς αρµοδιοτήτων µεταξύ των επιπέδων
διακυβέρνησης προς ενίσχυση της αποτελεσµατικότητας της κυ-
βερνησιµότητας στον δηµόσιο τοµέα. 

Άρθρο 2
Αντικείµενο 

Με τις διατάξεις του παρόντος Μέρους θεσµοθετείται το
Εθνικό Σύστηµα Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης ως νέο υπόδει-
γµα κυβερνησιµότητας και συγκεκριµένα ορίζονται τα θεσµικά
όργανα για την υλοποίηση του Εθνικού Συστήµατος Πολυεπίπε-
δης Διακυβέρνησης, προβλέπονται τα απαραίτητα επιχειρησιακά
εργαλεία, τίθενται οι γενικές αρχές του συστήµατος και οι κανό-
νες λειτουργικής ταξινόµησης των δηµόσιων πολιτικών και κατα-
στρώνεται η µεθοδολογία κατανοµής και ανακατανοµής ή
µεταφοράς των αρµοδιοτήτων των φορέων του δηµόσιου τοµέα
υπό το πρίσµα της πολυεπίπεδης διακυβέρνησης.

Άρθρο 3
Ορισµοί

Για τους σκοπούς του παρόντος ισχύουν οι κάτωθι ορισµοί:
α) πολυεπίπεδη διακυβέρνηση: το ενιαίο λειτουργικά διοικητικό

πλέγµα, στο πλαίσιο του οποίου διασφαλίζεται, κυρίως µε την
αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών της πληροφορικής και της επι-
κοινωνίας (ΤΠΕ), η συστηµική συνεργασία των διοικητικών επιπέ-
δων, κάθετα και οριζόντια ανά δηµόσια πολιτική, 

β) λειτουργική ταξινόµηση: η κατηγοριοποίηση των δηµόσιων
πολιτικών µε βάση το λειτουργικό κριτήριο, ήτοι την επιδίωξη συ-
γκεκριµένου δηµόσιου σκοπού, λαµβάνοντας υπόψη και τις
αρχές του Διεθνούς Προτύπου Ταξινόµησης των λειτουργιών της
Κυβέρνησης (Classification of the functions of government -
COFOG) των Ηνωµένων Εθνών,

γ) επίπεδα διακυβέρνησης του Εθνικού Συστήµατος Διακυβέρ-

νησης: το εθνικό επίπεδο, ήτοι το κεντρικό και το αποκεντρω-
µένο, καθώς και το τοπικό επίπεδο, όπως διαρθρώνεται σε περι-
φερειακό και δηµοτικό,

δ) Εθνικό Σύστηµα Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης: το σύστηµα
σύµφωνα µε το οποίο οι ασκούµενες δηµόσιες πολιτικές ταξινο-
µούνται, σύµφωνα και µε το Διεθνές Πρότυπο COFOG, καταγρά-
φονται, κατηγοριοποιούνται, κατανέµονται και εποπτεύονται µε
σκοπό τη βελτιστοποίηση του συντονισµού, της διάδρασης και
της συλλειτουργίας των διαφορετικών επιπέδων διακυβέρνησης.

Άρθρο 4
Πεδίο εφαρµογής

Το Εθνικό Σύστηµα Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης εφαρµόζε-
ται στον δηµόσιο τοµέα, όπως ορίζεται στην περ. α’ της παρ. 1
του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), καθώς και σε όλα τα
νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου του δηµόσιου τοµέα, ανεξαρ-
τήτως της υπαγωγής τους στη Γενική Κυβέρνηση.

Άρθρο 5
Εθνικό Σύστηµα Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης 

1. Για την υλοποίηση του Εθνικού Συστήµατος Πολυεπίπεδης
Διακυβέρνησης ορίζονται τα εξής θεσµικά όργανα: 

α) ο Υπουργός Εσωτερικών, ως Συντονιστής του Εθνικού Συ-
στήµατος Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης σύµφωνα µε το άρθρο
8, 

β) ο Γενικός Γραµµατέας Ανθρώπινου Δυναµικού Δηµόσιου
Τοµέα του Υπουργείου Εσωτερικών, ως το Κεντρικό Σηµείο Ανα-
φοράς σύµφωνα µε το άρθρο 9,

γ) οι καθ’ ύλην αρµόδιοι Γενικοί ή Ειδικοί Γραµµατείς κάθε
Υπουργείου, καθώς και οι εκπρόσωποι των Αποκεντρωµένων Δι-
οικήσεων της χώρας, της Ένωσης Περιφερειών Ελλάδας και της
Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελλάδας, ως τα Επιµέρους Σηµεία
Αναφοράς σύµφωνα µε το άρθρο 10,   

δ) το Εθνικό Συµβούλιο Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης, ως
γνωµοδοτικό όργανο σύµφωνα µε το άρθρο 11, 

ε) η Γενική Διεύθυνση Δηµοσίων Οργανώσεων της Γενικής
Γραµµατείας Ανθρώπινου Δυναµικού Δηµόσιου Τοµέα του
Υπουργείου Εσωτερικών, ως Επιχειρησιακό Κέντρο Πολυεπίπε-
δης Διακυβέρνησης σύµφωνα µε το άρθρο 15, 

στ) τα κατά περίπτωση συντονιστικά όργανα δηµόσιας πολιτι-
κής σύµφωνα µε το άρθρο 16.

2. Για την ενίσχυση της αποτελεσµατικότητας του Εθνικού Συ-
στήµατος Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης αναπτύσσονται ιδίως τα
κάτωθι εργαλεία:

α) το Εθνικό Σχέδιο Στρατηγικής και το Σχέδιο Δράσης της
περ. ζ’ του άρθρου 9, 

β) το Πληροφοριακό Σύστηµα Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης
της παρ. 5 του άρθρου 15. 

Άρθρο 6
Γενικές αρχές του Εθνικού Συστήµατος 

Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης

1. Το Εθνικό Σύστηµα Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης δοµείται
και λειτουργεί ιδίως σύµφωνα µε τις γενικές αρχές της χρηστής
διοίκησης και καλής διακυβέρνησης του άρθρου 19 του ν.
4622/2019 (Α’ 133) και τις αρχές δηµοσιονοµικής διαχείρισης του
άρθρου 33 του                 ν. 4270/2014 (Α’ 143), µε στόχο την προ-
ώθηση της αειφόρου ανάπτυξης και την ενίσχυση της κοινωνικής
συνοχής. 

2. Οι ως άνω αρχές εφαρµόζονται κατά τη σύνταξη και εφαρ-
µογή νοµοθετικών και κανονιστικών διατάξεων, διοικητικών πρά-
ξεων, πολιτικών και δράσεων που αφορούν στη θέσπιση νέων ή
στη µεταφορά υφιστάµενων αρµοδιοτήτων φορέων του δηµό-
σιου τοµέα.

Άρθρο 7 
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Μεθοδολογία κατανοµής αρµοδιοτήτων 
στα επίπεδα διακυβέρνησης σύµφωνα 

µε τη λειτουργική ταξινόµηση

1. Για την υλοποίηση του Εθνικού Συστήµατος Πολυεπίπεδης
Διακυβέρνησης οι δηµόσιες πολιτικές ταξινοµούνται σε πρώτο
επίπεδο σε λειτουργικές περιοχές, που αντιστοιχούν σε ευρύτε-
ρους στόχους πολιτικής, οι οποίες εξειδικεύονται σε δεύτερο επί-
πεδο σε επιµέρους λειτουργικούς τοµείς σύµφωνα µε το
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ I, το οποίο προσαρτάται στον παρόντα νόµο και
αποτελεί αναπόσπαστο µέρος του Μέρους Α’. Περαιτέρω, οι λει-
τουργικοί τοµείς αναλύονται σε τρίτο επίπεδο σε θεµατικά αντι-
κείµενα, στα οποία αντιστοιχίζονται σε τέταρτο επίπεδο
συγκεκριµένες αρµοδιότητες φορέων του δηµόσιου τοµέα. Οι
αρµοδιότητες αυτές διαχωρίζονται τυπολογικά σε α) επιτελικές,
όπως ο στρατηγικός σχεδιασµός και η απλούστευση διαδικα-
σιών, β) υποστηρικτικές, όπως η οικονοµική λειτουργία και δια-
χείριση ανθρώπινων πόρων, γ) εκτελεστικές, όπως οι αδειοδο-
τήσεις προς τους πολίτες, οι αδειοδοτήσεις προς τις επιχειρή-
σεις και οι πιστοποιήσεις, δ)  ελεγκτικές, όπως επιθεωρήσεις και
εσωτερικοί έλεγχοι και ε)  παρακολούθησης αποτελεσµατικής
πολιτικής και αξιολόγησης αποτελεσµάτων.

2. Για την κατανοµή αρµοδιοτήτων στα επίπεδα διακυβέρνη-
σης κάθε αρµόδιος φορέας του δηµόσιου τοµέα κατά την
άσκηση των λειτουργιών του, οι οποίες µπορεί να αφορούν στον
σχεδιασµό, την εφαρµογή, την παρακολούθηση ή τον έλεγχο πο-
λιτικών, ακολουθεί ενιαία µεθοδολογία ως κάτωθι:

α. σε πρώτο στάδιο: 
αα) συσχετίζει τις αρµοδιότητές του προς τις δηµόσιες πολιτι-

κές σύµφωνα µε τη λειτουργική ταξινόµηση της παρ. 1, 
αβ) εντοπίζει τους εµπλεκόµενους φορείς σε κάθε επίπεδο δια-

κυβέρνησης και 
αγ) αξιολογεί τον σκοπό και το αντικείµενο της εκάστοτε δη-

µόσιας πολιτικής, τη διαθεσιµότητα και την καταλληλότητα των
αναγκαίων πόρων κάθε εµπλεκόµενου φορέα κατά την ενάσκηση
της συγκεκριµένης δηµόσιας πολιτικής,

β. σε δεύτερο στάδιο και αν εντοπίζονται αρµοδιότητες σε
κοινά πεδία σύµφωνα µε τη λειτουργική ταξινόµηση, οι οποίες
ασκούνται από πλείονες φορείς διαφορετικών επιπέδων διακυ-
βέρνησης, είναι δυνατή η ανακατανοµή και µεταφορά αρµοδιο-
τήτων µε στόχο την αποτελεσµατικότερη εφαρµογή της
δηµόσιας πολιτικής στο πεδίο. 

3. Η κατά περίπτωση ανακατανοµή ή µεταφορά των αρµοδιο-
τήτων µεταξύ επιπέδων διακυβέρνησης διενεργείται σύµφωνα µε
τις γενικές αρχές του Εθνικού Συστήµατος Πολυεπίπεδης Διακυ-
βέρνησης του άρθρου 6 του παρόντος, στο πλαίσιο του άρθρου
102 του Συντάγµατος, ιδίως προς άρση επικαλύψεων αρµοδιο-
τήτων σε όµοιες θεµατικές, για την κάλυψη νοµοθετικών κενών
και την άρση νοµοθετικών ασαφειών.

Άρθρο 8
Αρµοδιότητες Συντονιστή του Εθνικού Συστήµατος 

Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης

Ο Συντονιστής του Εθνικού Συστήµατος Πολυεπίπεδης Διακυ-
βέρνησης έχει τις κάτωθι αρµοδιότητες:

α) την παρακολούθηση θεµάτων που αφορούν στην υλοποίηση
του Εθνικού Συστήµατος Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης, και ει-
δικότερα κάθε ζητήµατος που σχετίζεται µε την ανακατανοµή ή
µεταφορά αρµοδιοτήτων µεταξύ των διαφορετικών επιπέδων δια-
κυβέρνησης,

β) τον συντονισµό, την παρακολούθηση και την αξιολόγηση
του έργου των εµπλεκόµενων φορέων του δηµόσιου τοµέα, το
οποίο συνδέεται µε την προώθηση και ενίσχυση της αποτελεσµα-
τικότητας του Εθνικού Συστήµατος Πολυεπίπεδης Διακυβέρνη-
σης και 

γ) την εποπτεία και την καθοδήγηση του Κεντρικού Σηµείου
Αναφοράς του άρθρου 9.

Άρθρο 9

Αρµοδιότητες Κεντρικού Σηµείου Αναφοράς 

Το Κεντρικό Σηµείο Αναφοράς, για θέµατα που άπτονται της
υλοποίησης του Εθνικού Συστήµατος Πολυεπίπεδης Διακυβέρ-
νησης, έχει τις κάτωθι αρµοδιότητες:

α) την υποδοχή, τον χειρισµό και την αξιολόγηση θεµάτων που
άπτονται της υλοποίησης του Εθνικού Συστήµατος Πολυεπίπε-
δης Διακυβέρνησης, ανεξαρτήτως επιπέδου διακυβέρνησης,

β) τη συνεργασία µε τα Επιµέρους Σηµεία Αναφοράς του άρ-
θρου 10, και τα συντονιστικά όργανα υλοποίησης δηµόσιας πο-
λιτικής του άρθρου 16,

γ) τη διαβούλευση µε εκπροσώπους της Κεντρικής Ένωσης
Δήµων Ελλάδας και της Ένωσης Περιφερειών Ελλάδας επί θε-
µάτων αποκέντρωσης, αποσυγκέντρωσης και µεταφοράς αρµο-
διοτήτων µεταξύ των διαφορετικών επιπέδων διακυβέρνησης,

δ) την αξιολόγηση του σκοπού και του αντικειµένου της δηµό-
σιας πολιτικής, της διαθεσιµότητας και της καταλληλότητας των
αναγκαίων πόρων κάθε εµπλεκόµενου φορέα κατά την ενάσκηση
της δηµόσιας πολιτικής υπό το πρίσµα της πολυεπίπεδης διακυ-
βέρνησης, 

ε) την εισήγηση προς το Εθνικό Συµβούλιο Πολυεπίπεδης Δια-
κυβέρνησης προτάσεων ενίσχυσης του Εθνικού Συστήµατος Πο-
λυεπίπεδης Διακυβέρνησης, ιδίως ως προς την ανακατανοµή ή
τη µεταφορά αρµοδιοτήτων, την άρση επικαλύψεων αρµοδιοτή-
των σε όµοιες θεµατικές, την κάλυψη νοµοθετικών κενών και την
άρση νοµοθετικών ασαφειών,

στ) την ενηµέρωση και την παροχή κατευθύνσεων για θέµατα
εφαρµογής του Εθνικού Συστήµατος Πολυεπίπεδης Διακυβέρνη-
σης,

ζ) την εκπόνηση και υποβολή στη Βουλή, προς συζήτηση στην
αρµόδια Επιτροπή σύµφωνα µε τα ειδικότερα οριζόµενα στον Κα-
νονισµό της Βουλής, τετραετούς σχεδίου στρατηγικής για την
υλοποίηση του Εθνικού Συστήµατος Πολυεπίπεδης Διακυβέρνη-
σης, καθώς και την εκπόνηση ετησίων σχεδίων δράσης, που υπο-
βάλλονται προς έγκριση στον Συντονιστή του Εθνικού
Συστήµατος Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης.

Άρθρο 10
Αρµοδιότητες των Επιµέρους Σηµείων Αναφοράς 

Τα Επιµέρους Σηµεία Αναφοράς για την υλοποίηση του Εθνι-
κού Συστήµατος Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης στα Υπουργεία
και στους άµεσα εποπτευόµενους από αυτά φορείς, έχουν τις
κάτωθι αρµοδιότητες:

α) την αξιολόγηση καθ’ ύλην αρµοδιότητας δηµόσιας πολιτικής
και την προώθηση στο Κεντρικό Σηµείο Αναφοράς, προτάσεων
νοµοθετικών ρυθµίσεων που σχετίζονται µε θέµατα ανακατανο-
µής ή µεταφοράς αρµοδιοτήτων µεταξύ των διαφορετικών επι-
πέδων διακυβέρνησης, 

β) τη συνεργασία µε το Κεντρικό Σηµείο Αναφοράς για την
άντληση στοιχείων, δεδοµένων και πληροφοριών αναφορικά µε
ζητήµατα πολυεπίπεδης διακυβέρνησης και

γ) τη σύνταξη ετήσιων εκθέσεων προόδου εργασιών και την
υποβολή τους στο Κεντρικό Σηµείο Αναφοράς στο πλαίσιο των
σχεδίων δράσης του άρθρου 9.

2. Για την παρακολούθηση της υλοποίησης του Εθνικού Συ-
στήµατος Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης σε ολόκληρη την επι-
κράτεια, καθώς και σε περιφερειακό και δηµοτικό επίπεδο
ορίζονται, µε απόφαση του οικείου φορέα, ως Επιµέρους Σηµεία
Αναφοράς εκπρόσωποι των αποκεντρωµένων διοικήσεων της
χώρας, της Ένωσης Περιφερειών Ελλάδας και της Κεντρικής
Ένωσης Δήµων Ελλάδας, αντιστοίχως.

Άρθρο 11
Σύσταση Εθνικού Συµβουλίου Πολυεπίπεδης 

Διακυβέρνησης

1. Συστήνεται το Εθνικό Συµβούλιο Πολυεπίπεδης Διακυβέρ-
νησης, ως συλλογικό γνωµοδοτικό όργανο, το οποίο υπάγεται
στη Γενική Γραµµατεία Ανθρώπινου Δυναµικού Δηµόσιου Τοµέα
του Υπουργείου Εσωτερικών, µε σκοπό τη διατύπωση εισηγή-
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σεων προς τον Υπουργό Εσωτερικών, αναφορικά µε θέµατα ανα-
κατανοµής ή µεταφοράς αρµοδιοτήτων µεταξύ των διαφορετι-
κών επιπέδων διακυβέρνησης.

2. Το Εθνικό Συµβούλιο συγκροτείται µε απόφαση του Υπουρ-
γού Εσωτερικών και αποτελείται από τα εξής µέλη µε τους ανα-
πληρωτές τους:

α. Τον Γενικό Γραµµατέα Ανθρώπινου Δυναµικού Δηµόσιου
Τοµέα του Υπουργείου Εσωτερικών ως Πρόεδρο,

β. τον Γενικό Γραµµατέα Εσωτερικών και Οργάνωσης του
Υπουργείου Εσωτερικών, 

γ. έναν (1) εκπρόσωπο της Γενικής Διεύθυνσης Αποκέντρωσης
και Τοπικής Αυτοδιοίκησης του Υπουργείου Εσωτερικών, 

δ. τον Γενικό Γραµµατέα Νοµικών και Κοινοβουλευτικών Θε-
µάτων της Προεδρίας της Κυβέρνησης,

ε. τον Γενικό Γραµµατέα Συντονισµού της Προεδρίας της Κυ-
βέρνησης,

στ. έναν (1) εκπρόσωπο της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσιονο-
µικής Πολιτικής του Υπουργείου Οικονοµικών,

ζ. έναν (1) εκπρόσωπο της Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελλάδας,
η. έναν (1) εκπρόσωπο της Ένωσης Περιφερειών Ελλάδας,
θ. έναν (1) εκπρόσωπο του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους,

που υπηρετεί στο Υπουργείο Εσωτερικών, ως µέλη. 
3. Ο Πρόεδρος, όταν ελλείπει, απουσιάζει ή κωλύεται, αναπλη-

ρώνεται από τον Γενικό Γραµµατέα Εσωτερικών και Οργάνωσης
του Υπουργείου Εσωτερικών. 

4. Τακτικά και αναπληρωµατικά µέλη ορίζονται από τους αρ-
µόδιους Υπουργούς και φορείς. Ο εκπρόσωπος του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους ορίζεται από τον Προέδρο του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους. Η θητεία των µελών είναι διετής.

5. Στις συνεδριάσεις του Εθνικού Συµβουλίου καλείται και µε-
τέχει µε δικαίωµα ψήφου ο καθ’ ύλην αρµόδιος Γενικός ή Ειδικός
Γραµµατέας του οικείου Υπουργείου ανάλογα µε τη θεµατική.

6. Κατά τις συνεδριάσεις του Εθνικού Συµβουλίου Πολυεπίπε-
δης Διακυβέρνησης, αναλόγως των θεµάτων της εκάστοτε συνε-
δρίασης, δύναται να καλούνται εκπρόσωποι υπουργείων, δήµων,
περιφερειών και ανεξάρτητων αρχών, καθώς και εκπρόσωποι φο-
ρέων της Κοινωνίας των Πολιτών και εµπειρογνώµονες εγνωσµέ-
νου κύρους και µε συναφή εξειδίκευση για την παροχή πλη-
ροφοριών, τη διαβούλευση και τη συνεργασία.

Άρθρο 12
Αρµοδιότητες Εθνικού Συµβουλίου 

Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης

1. Το Εθνικό Συµβούλιο έχει τις κάτωθι αρµοδιότητες:
α. Σχεδιάζει πολιτικές προώθησης της εφαρµογής του Εθνικού

Συστήµατος Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης, µε στόχο την ενί-
σχυση της συνεργασίας και του συντονισµού των φορέων του
δηµόσιου τοµέα, ανεξαρτήτως επιπέδου διακυβέρνησης, κατά
την άσκηση των αρµοδιοτήτων τους υπό το πρίσµα των γενικών
αρχών του Εθνικού Συστήµατος Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης, 

β. γνωµοδοτεί, κατόπιν ερωτήµατος του Υπουργού Εσωτερι-
κών, επί ζητηµάτων προσδιορισµού αρµοδιότητας, ιδίως σε πε-
ριπτώσεις επικάλυψης, υπέρβασης ή µη αποτελεσµατικής
άσκησης αρµοδιοτήτων, ως προς τις δυνατότητες ανασχεδια-
σµού, εξορθολογισµού και ανακατανοµής των εν λόγω αρµοδιο-
τήτων. Για τη γνωµοδότηση, το Εθνικό Συµβούλιο προβαίνει σε
αξιολόγηση των ρυθµίσεων ως προς την εναρµόνισή τους µε τις
γενικές αρχές του Εθνικού Συστήµατος Πολυεπίπεδης Διακυβέρ-
νησης και σε εκτίµηση της διαθεσιµότητας και της καταλληλότη-
τας των αναγκαίων πόρων, ιδίως του ανθρώπινου δυναµικού, της
υλικοτεχνικής υποδοµής και των οικονοµικών πόρων, στο πλαίσιο
κατάρτισης του προϋπολογισµού προγραµµάτων, για την αποτε-
λεσµατική εφαρµογή των ρυθµίσεων αυτών,  

γ. συλλέγει και παρακολουθεί τη νοµολογία των εθνικών και
ευρωπαϊκών δικαστηρίων και τις αποφάσεις και συστάσεις αρµό-
διων ανεξάρτητων αρχών, επί θεµατικών σχετικών µε την πολυε-
πίπεδη διακυβέρνηση, την αποκέντρωση και αποσυγκέντρωση
αρµοδιοτήτων, καθώς και ως προς κάθε άλλο ζήτηµα που ανα-
κύπτει από την εφαρµογή του άρθρου 102 του Συντάγµατος και

δ. εκπονεί µελέτες και υποβάλλει προτάσεις στον Υπουργό

Εσωτερικών, µε σκοπό την υιοθέτηση βέλτιστων διεθνών πρακτι-
κών αποκέντρωσης, αποσυγκέντρωσης και µεταφοράς αρµοδιο-
τήτων προς θωράκιση και περαιτέρω ενίσχυση του Εθνικού
Συστήµατος Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης.

2. Το Εθνικό Συµβούλιο Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης συντάσ-
σει ετήσια έκθεση πεπραγµένων, που υποβάλλεται µέσα στο
πρώτο τρίµηνο κάθε έτους στον Υπουργό Εσωτερικών. Οι ετή-
σιες εκθέσεις αναρτώνται στον διαδικτυακό τόπο της Γενικής
Γραµµατείας Ανθρώπινου Δυναµικού Δηµόσιου Τοµέα του
Υπουργείου Εσωτερικών.

Άρθρο 13
Λειτουργία Εθνικού Συµβουλίου 
Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης

1. Το Εθνικό Συµβούλιο εδρεύει στο Υπουργείο Εσωτερικών
και επικουρείται κατά τη λειτουργία του από το Επιχειρησιακό
Κέντρο Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης του άρθρου 16. 

2. Ο Γενικός Γραµµατέας Ανθρώπινου Δυναµικού Δηµοσίου
Τοµέα µεριµνά για τη σύγκληση και λειτουργία του Εθνικού Συµ-
βουλίου Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης. 

3. Το Εθνικό Συµβούλιο συνεδριάζει τακτικά κάθε µήνα και
εκτάκτως όταν το ζητήσει ο Πρόεδρος ή ο Υπουργός Εσωτερι-
κών για τη συζήτηση συγκεκριµένου θέµατος.

4. Το Εθνικό Συµβούλιο λειτουργεί εντός του κανονικού ωρα-
ρίου εργασίας των οικείων Υπηρεσιών ή σε χρόνο που καλύπτεται
από υπερωριακή απασχόληση.  

Άρθρο 14
Έγκριση ανακατανοµής ή µεταφοράς αρµοδιοτήτων 

µε Πράξη Υπουργικού Συµβουλίου

1. Ο Υπουργός Εσωτερικών δέχεται εν όλω ή εν µέρει, απορ-
ρίπτει ή αναπέµπει για συµπλήρωση τη γνώµη του Εθνικού Συµ-
βουλίου, σύµφωνα µε την περ. β’ της παρ. 1 του άρθρου 12.

2. Αν γίνει δεκτή η γνώµη του Εθνικού Συµβουλίου, ο Υπουργός
Εσωτερικών εισηγείται, σύµφωνα µε τη διαδικασία της παρ. 1 του
άρθρου 5 του ν. 4622/2019 (Α’ 133), την έκδοση Πράξης του
Υπουργικού Συµβουλίου, µε την οποία εγκρίνεται η γνωµοδοτη-
θείσα ανακατανοµή ή µεταφορά αρµοδιοτήτων και διασφαλίζο-
νται οι απαραίτητοι πόροι. 

Άρθρο 15
Επιχειρησιακό Κέντρο Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης

1. Η Γενική Διεύθυνση Δηµοσίων Οργανώσεων της Γενικής
Γραµµατείας Ανθρώπινου Δυναµικού Δηµοσίου Τοµέα λειτουργεί
ως Επιχειρησιακό Κέντρο Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης, µε
κύρια αποστολή την καταγραφή και κατηγοριοποίηση της νοµο-
θεσίας και των κανονιστικών πράξεων της διοίκησης που αφο-
ρούν στην οργάνωση και λειτουργία του Εθνικού Συστήµατος
Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης, σύµφωνα µε τη λειτουργική ταξι-
νόµηση. 

2. Το επιχειρησιακό κέντρο είναι αρµόδιο για τη διατύπωση
απόψεων επί κάθε είδους νοµοθετικής διάταξης ή κανονιστικής
πράξης που δύναται να επηρεάσει τη δοµή του Εθνικού Συστή-
µατος Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης. Προς τον σκοπό αυτόν,
εξετάζει τη συµµόρφωση των προωθούµενων ρυθµίσεων µε τις
γενικές αρχές του Εθνικού Συστήµατος Πολυεπίπεδης Διακυβέρ-
νησης, καθώς και τη διαθεσιµότητα και καταλληλότητα των ανα-
γκαίων πόρων, ιδίως του ανθρώπινου δυναµικού και της
υλικοτεχνικής υποδοµής και των οικονοµικών πόρων, στο πλαίσιο
κατάρτισης του προϋπολογισµού προγραµµάτων, για την αποτε-
λεσµατική εφαρµογή των ρυθµίσεων αυτών. Το επιχειρησιακό κέ-
ντρο υποβάλλει τις απόψεις του προς τον Γενικό Γραµµατέα
Ανθρώπινου Δυναµικού Δηµόσιου Τοµέα επί των νοµοθετικών
ρυθµίσεων πριν από την κατάθεσή τους στη Βουλή και επί των
σχεδίων οργανισµών του άρθρου 20 του ν. 4622/2019          (Α’
133) πριν από την υποβολή τους προς επεξεργασία στο Συµβού-
λιο της Επικρατείας. 

3. Το επιχειρησιακό κέντρο υποστηρίζει επιστηµονικά, τεχνικά
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και διοικητικά το Εθνικό Συµβούλιο Πολυεπίπεδης Διακυβέρνη-
σης και τον Υπουργό Εσωτερικών.

4. Το επιχειρησιακό κέντρο υποβάλλει στον Γενικό Γραµµατέα
Ανθρώπινου Δυναµικού Δηµόσιου Τοµέα ετήσιες αναφορές µέχρι
τον Φεβρουάριο του επόµενου, από το έτος αναφοράς, έτους.

5. Το έργο του επιχειρησιακού Κέντρου υποστηρίζεται από το
Πληροφοριακό Σύστηµα Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης, το οποίο
αναπτύσσεται και λειτουργεί στο Υπουργείο Εσωτερικών, µε
στόχο την καταχώριση και ανταλλαγή δεδοµένων αναφορικά µε
την παρακολούθηση της εφαρµογής του Εθνικού Συστήµατος
Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης, καθώς και για κάθε άλλο θέµα
που συνδέεται µε θέµατα ανακατανοµής και µεταφοράς αρµο-
διοτήτων µεταξύ των διαφορετικών επιπέδων διακυβέρνησης.

Άρθρο 16
Συντονιστικά όργανα υλοποίησης δηµόσιας πολιτικής 

1. Συστήνονται κατά περίπτωση συντονιστικά όργανα υλοποί-
ησης δηµόσιας πολιτικής, µε κοινή απόφαση του Υπουργού Εσω-
τερικών και του καθ’ ύλην αρµόδιου Υπουργού, εφόσον απαι-
τούνται η ιδιαίτερη διαχείριση και η συστηµατική παρακολού-
θηση συγκεκριµένων δηµόσιων πολιτικών, που προσδιορίζονται
στην ως άνω κοινή απόφαση και, σύµφωνα µε τις αρχές της πο-
λυεπίπεδης διακυβέρνησης για την υλοποίηση δηµόσιας πολιτι-
κής, εµπλέκονται αρµοδιότητες που εντοπίζονται σε κοινά πεδία,
σύµφωνα µε τη λειτουργική ταξινόµηση, αλλά ανήκουν σε περισ-
σότερους φορείς και σε διαφορετικά επίπεδα διακυβέρνησης.

2. Στη σύνθεση κάθε συντονιστικού οργάνου υλοποίησης δη-
µόσιας πολιτικής µετέχουν όλοι οι εµπλεκόµενοι φορείς, ανεξαρ-
τήτως επιπέδου διακυβέρνησης. Η δοµή του διαρθρώνεται από
σηµεία αναφοράς σε εθνικό επίπεδο, ήτοι στο κεντρικό και το
αποκεντρωµένο, καθώς και στο τοπικό επίπεδο, όπως διαρθρώ-
νεται σε περιφερειακό και δηµοτικό επίπεδο. 

3. Σκοπός του συντονιστικού οργάνου υλοποίησης δηµόσιας
πολιτικής είναι η ανάπτυξη, η εκ των προτέρων αξιολόγηση και η
παρακολούθηση της προόδου της εφαρµογής τετραετούς σχε-
δίου δράσης για τη συγκεκριµένη θεµατική δηµόσιας πολιτικής
που περιλαµβάνεται στην κοινή απόφαση της παρ. 1.

4. Τα σχέδια δράσης υλοποίησης δηµόσιας πολιτικής λαµβά-
νουν υπόψη τους στόχους βιώσιµης ανάπτυξης του Οργανισµού
Ηνωµένων Εθνών, διαρθρώνονται σε στρατηγικούς και επιχειρη-
σιακούς στόχους, καθορίζουν ανά σηµείο επαφής τις επιµέρους
προβλεπόµενες δράσεις και προσδιορίζουν τους αναγκαίους πό-
ρους, καθώς και τον τρόπο χρηµατοδότησης για την υλοποίησή
τους. Αναπτύσσονται και εφαρµόζονται µε στόχο, ιδίως, την πρό-
ταση νοµοθετικής ή κανονιστικής ρύθµισης ή τη βέλτιστη άσκηση
της συγκεκριµένης δηµόσιας πολιτικής.

5. Με την κοινή απόφαση της παρ. 1 δύνανται να καθορίζονται
ο Πρόεδρος, τα µέλη και οι αρµοδιότητες του συντονιστικού ορ-
γάνου, καθώς και η οργάνωση και η λειτουργία του.

Άρθρο 17
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών δύναται να ορίζο-
νται το περιεχόµενο και το εύρος κάθε επιπέδου της λειτουργικής
ταξινόµησης των δηµοσίων πολιτικών του άρθρου 7, καθώς και
κάθε άλλο θέµα σχετικό µε τη µεθοδολογία κατανοµής των αρ-
µοδιοτήτων µεταξύ των επιπέδων διακυβέρνησης του άρθρου 7.
Με όµοια απόφαση δύναται να τροποποιείται το ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ I
για λόγους εναρµόνισης προς το Διεθνές Πρότυπο COFOG. 

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Οικονοµικών
και Ψηφιακής Διακυβέρνησης δύναται να εξειδικεύονται η ανά-
πτυξη και λειτουργία του Πληροφοριακού Συστήµατος Πολυεπί-
πεδης Διακυβέρνησης της παρ. 5 του άρθρου 15 και να προ-
βλέπονται η διασύνδεση µε άλλα πληροφοριακά συστήµατα της
δηµόσιας διοίκησης, περιλαµβανοµένου του Εθνικού Μητρώου
Διοικητικών Διαδικασιών - Μίτος, οι αρµοδιότητες των εµπλεκό-
µενων υπηρεσιών, οι πληροφορίες που δηµοσιεύονται σε αυτό
σύµφωνα µε το παρόν, καθώς και ο τρόπος και οι όροι ή οι πε-

ριορισµοί πρόσβασης στις πληροφορίες αυτές.

ΜΕΡΟΣ Β’
ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ ΚΙΝΔΥΝΩΝ - ΠΡΟΣΘΗΚΗ ΚΕΦΑΛΑΙΟΥ Ζ’ 

ΣΤΟ ΜΕΡΟΣ Α’ ΤΟΥ Ν. 4795/2021

Άρθρο 18
Σκοπός 

Σκοπός του παρόντος Μέρους είναι η ανάπτυξη πλαισίου δια-
χείρισης κινδύνων ως δοµικού στοιχείου του Συστήµατος Εσω-
τερικού Ελέγχου των φορέων του άρθρου 2 του ν. 4795/2021 (Α’
62). 

Άρθρο 19
Αντικείµενο 

Με τις διατάξεις του παρόντος Μέρους ορίζονται η πολιτική,
το πλαίσιο, η διαδικασία και τα όργανα διαχείρισης κινδύνων και
προβλέπεται η λειτουργία Μητρώου Κινδύνων και Κεντρικού Απο-
θετηρίου Κινδύνων Διαφθοράς.

Άρθρο 20
Διαχείριση κινδύνων - Προσθήκη Κεφαλαίου Ζ’ 

και άρθρου 22Α στον ν. 4795/2021

Μετά από το άρθρο 22 του ν. 4795/2021 (Α’ 62) επέρχονται οι
εξής αλλαγές: α) προστίθεται Κεφάλαιο Ζ’ µε τίτλο «ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ
ΚΙΝΔΥΝΩΝ», και β) προστίθεται άρθρο 22Α, το οποίο εντάσσεται
στο Κεφάλαιο Ζ’, ως εξής:

«ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ ΚΙΝΔΥΝΩΝ

Άρθρο 22Α
Διαχείριση κινδύνων

1. Στο πλαίσιο του Συστήµατος Εσωτερικού Ελέγχου, οι φορείς
του άρθρου 2, υποχρεούνται να διαχειρίζονται τους κινδύνους
που επηρεάζουν την υλοποίηση των στρατηγικών και επιχειρη-
σιακών τους στόχων, καθώς και την αποδοτικότητα και αποτελε-
σµατικότητά τους.

2. Η διαχείριση κινδύνων πραγµατοποιείται σύµφωνα µε το
άρθρο 6, από την πρώτη και τη δεύτερη γραµµή ρόλων. Η Μο-
νάδα Εσωτερικού Ελέγχου, ως τρίτη γραµµή ρόλων, παρέχει εύ-
λογη διαβεβαίωση σχετικά µε την επάρκεια και την αποτελεσ-
µατικότητα της διαχείρισης κινδύνων.»

Άρθρο 21
Πολιτική και πλαίσιο διαχείρισης κινδύνων - 
Προσθήκη άρθρου 22Β στον ν. 4795/2021

Στον ν. 4795/2021 (Α’ 62) προστίθεται άρθρο 22Β ως εξής:

«Άρθρο 22Β
Πολιτική και πλαίσιο διαχείρισης κινδύνων

1. Οι φορείς του άρθρου 2 αναπτύσσουν και εφαρµόζουν την
πολιτική και το πλαίσιο διαχείρισης κινδύνων.

2. Η πολιτική διαχείρισης κινδύνων περιλαµβάνει τον τρόπο
διαχείρισης κινδύνων ανά σκοπό και στόχο, τη διάθεση ανάληψης
και το επίπεδο ανοχής κινδύνου, καθώς και τους ρόλους και τις
αρµοδιότητες των κατάλληλων επιπέδων διοίκησης αναφορικά
µε τον σχεδιασµό, την παρακολούθηση και την εφαρµογή του
πλαισίου διαχείρισης κινδύνων.

3. Το πλαίσιο διαχείρισης κινδύνων περιλαµβάνει τις κατευθύν-
σεις και τις οργανωτικές ρυθµίσεις που αφορούν στον σχεδια-
σµό, την εφαρµογή, την αξιολόγηση και τη διαρκή βελτίωση της
διαχείρισης κινδύνων του φορέα, καθώς και τη µεθοδολογία για
τη διενέργεια της διαδικασίας διαχείρισης κινδύνων. Η διαδικασία
διαχείρισης κινδύνων διενεργείται λαµβάνοντας υπόψη τα διε-
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θνώς αποδεκτά πρότυπα και περιλαµβάνει την αναγνώριση, εκτί-
µηση και αντιµετώπιση των κινδύνων, καθώς και την παρακολού-
θηση και επικαιροποίησή τους.

4. Ο επικεφαλής του φορέα εγκρίνει την πολιτική διαχείρισης
κινδύνων και το πλαίσιο διαχείρισης κινδύνων.

5. Η Εθνική Αρχή Διαφάνειας καθορίζει τα πρότυπα πολιτικής
και πλαισίου διαχείρισης κινδύνων και παρέχει οδηγίες σχετικά
µε τη σύνταξη και εφαρµογή τους.»

Άρθρο 22
Σύσταση και στελέχωση οργάνων διαχείρισης 

κινδύνων - 
Προσθήκη άρθρου 22Γ στον ν. 4795/2021

Στον ν. 4795/2021 (Α’ 62) προστίθεται άρθρο 22Γ ως εξής:

«Άρθρο 22Γ
Σύσταση και στελέχωση οργάνων διαχείρισης 

κινδύνων

1. Για τον σχεδιασµό και την υλοποίηση της πολιτικής και του
πλαισίου διαχείρισης κινδύνων, οι φορείς του άρθρου 2 συστή-
νουν Μονάδα Διαχείρισης Κινδύνων, το επίπεδο της οποίας δύ-
ναται να διαφοροποιείται αναλόγως της οργανωτικής δοµής του
φορέα, που υπάγεται απευθείας στον επικεφαλής του φορέα, ή,
µε απόφαση του επικεφαλής του φορέα, συστήνουν Οµάδα Δια-
χείρισης Κινδύνων ή ορίζουν υπάλληλο ως Διαχειριστή Κινδύνων.
Για τη στελέχωση ή τον ορισµό των οργάνων του πρώτου εδα-
φίου επιλέγονται υπάλληλοι κατηγορίας πανεπιστηµιακής εκπαί-
δευσης (ΠΕ) ή τεχνολογικής εκπαίδευσης (ΤΕ) του φορέα ή κατά
περίπτωση ένστολο και ειδικό επιστηµονικό προσωπικό, κατόπιν
συνεκτίµησης της προϋπηρεσίας τους, στον δηµόσιο ή ιδιωτικό
τοµέα, στη διαχείριση κινδύνων, καθώς και της γνώσης διαχείρι-
σης κινδύνων, όπως αυτή τεκµηριώνεται από την κατοχή σχετι-
κού πτυχίου ή µεταπτυχιακού ή διδακτορικού τίτλου σπουδών,
και ανάλογης πιστοποίησης ή διαπίστευσης. Οι υπάλληλοι του
δεύτερου εδαφίου δύνανται να ασκούν είτε αποκλειστικά είτε πα-
ράλληλα τα συγκεκριµένα καθήκοντα ανάλογα µε τις επιχειρη-
σιακές δυνατότητες κάθε φορέα. 

2. Το Εθνικό Κέντρο Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης,
σε συνεργασία µε τη Γενική Γραµµατεία Ανθρώπινου Δυναµικού
Δηµόσιου Τοµέα του Υπουργείου Εσωτερικών και την Εθνική
Αρχή Διαφάνειας, οργανώνει ειδικό πρόγραµµα επαγγελµατικής
επάρκειας διαχειριστή κινδύνων και χορηγεί Πιστοποιητικό Επαγ-
γελµατικής Επάρκειας Διαχειριστή Κινδύνων, κατόπιν επιτυχούς
παρακολούθησης του προγράµµατος.

3. Οι προϊστάµενοι και οι υπάλληλοι των οργάνων διαχείρισης
κινδύνων υποχρεούνται, εντός έξι (6) µηνών από την έναρξη του
ειδικού προγράµµατος της παρ. 2 ή από την τοποθέτηση ή τον
ορισµό τους, να λάβουν το Πιστοποιητικό Επαγγελµατικής Επάρ-
κειας Διαχειριστή Κινδύνων.

4. Εφόσον κρίνεται απαραίτητη για την υποστήριξη των οργά-
νων διαχείρισης κινδύνων του φορέα η συνδροµή επαγγελµατιών
µε τεχνογνωσία και δεξιότητες που δεν υπάρχουν εντός του
φορέα, η συνδροµή αυτή δύναται να ανατίθεται, κατόπιν προ-
ηγούµενης αιτιολογηµένης απόφασης του επικεφαλής του
φορέα, σε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο, µε σύµβαση παροχής ανε-
ξάρτητων υπηρεσιών. Ειδικά για τους Ο.Τ.Α. α’ βαθµού που δεν
πληρούν τα κριτήρια της παρ. 2 του άρθρου 9, όπως αυτά προσ-
διορίζονται µε την απόφαση της παρ. 3 του άρθρου 79, η διαχεί-
ριση κινδύνων µπορεί να ανατίθεται σε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο
µε σύµβαση παροχής ανεξάρτητων υπηρεσιών, κατόπιν προ-
ηγούµενης αιτιολογηµένης απόφασης του επικεφαλής αυτών,
που διαπιστώνει την αδυναµία σύστασης οργανικής µονάδας ή
ορισµού οργάνου για τη  διαχείριση κινδύνου. Στις περιπτώσεις
αυτές οι σχετικές αποφάσεις κοινοποιούνται στην Εθνική Αρχή
Διαφάνειας.

5. Οι πράξεις σύστασης ή ορισµού των οργάνων διαχείρισης
κινδύνων κοινοποιούνται, εντός µηνός από την έκδοσή τους, στο
Υπουργείο Εσωτερικών και στην Εθνική Αρχή Διαφάνειας.»

Άρθρο 23
Αρµοδιότητες οργάνων διαχείρισης κινδύνων - 

Προσθήκη άρθρου 22Δ στον ν. 4795/2021

Στον ν. 4795/2021 (Α’ 62) προστίθεται άρθρο 22Δ ως εξής:

«Άρθρο 22Δ
Αρµοδιότητες οργάνων διαχείρισης κινδύνων

Τα όργανα διαχείρισης κινδύνων έχουν τις κάτωθι αρµοδιότη-
τες:

α) εισηγούνται την πολιτική διαχείρισης κινδύνων στον επικε-
φαλής του φορέα,

β) αναπτύσσουν, παρακολουθούν και επικαιροποιούν το πλαί-
σιο διαχείρισης κινδύνων του φορέα, σύµφωνα µε τους στρατη-
γικούς και επιχειρησιακούς στόχους του,

γ) ενηµερώνουν και καθοδηγούν το προσωπικό του φορέα σχε-
τικά µε τον τρόπο εντοπισµού και αντιµετώπισης των κινδύνων,
κατά την άσκηση των αρµοδιοτήτων του και την παρακολούθηση
των δικλίδων ελέγχου,

δ) εποπτεύουν τη διαδικασία διαχείρισης κινδύνων που διενερ-
γείται από το σύνολο των οργανικών µονάδων του φορέα,

ε) φέρουν την ευθύνη για την τήρηση, τη συνεχή παρακολού-
θηση και την επικαιροποίηση του Μητρώου Κινδύνων του άρθρου
22ΣΤ του φορέα και την παροχή κατευθύνσεων προς τις λοιπές
οργανικές µονάδες,

στ) υποβάλλουν περιοδικές και έκτακτες αναφορές προς τον
επικεφαλής του φορέα σχετικά µε τους κινδύνους στους οποίους
είναι εκτεθειµένος ο φορέας και

ζ) υποβάλλουν ετήσια έκθεση προς τον επικεφαλής του φορέα,
την οποία κοινοποιούν στην Εθνική Αρχή Διαφάνειας.»

Άρθρο 24
Πρόσβαση σε στοιχεία και αρχεία -

Προσθήκη άρθρου 22Ε στον ν. 4795/2021

Στον ν. 4795/2021 (Α’ 62) προστίθεται άρθρο 22Ε ως εξής:

«Άρθρο 22Ε
Πρόσβαση σε στοιχεία και αρχεία

1. Τα όργανα διαχείρισης κινδύνων διαθέτουν πλήρη και απρό-
σκοπτη πρόσβαση σε όλα τα φυσικά στοιχεία και αρχεία του
φορέα, που είναι αναγκαία κατά την εκτέλεση των καθηκόντων
τους και συνεργάζονται µε τους εργαζόµενους σε αυτόν, στο
µέτρο που είναι απαραίτητο για την υλοποίηση του έργου τους,
µε την επιφύλαξη των άρθρων 9 και 10 του Κανονισµού (ΕΕ)
2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της
27ης Απριλίου 2016 για την προστασία των φυσικών προσώπων
έναντι της επεξεργασίας των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα
και για την ελεύθερη κυκλοφορία των δεδοµένων αυτών και την
κατάργηση της Οδηγίας 95/46/ΕΚ (Γενικός Κανονισµός για την
Προστασία Δεδοµένων) (L 119), καθώς και ειδικότερων περιορι-
σµών πρόσβασης σε στοιχεία και αρχεία του φορέα.

2. Τα όργανα διαχείρισης κινδύνων έχουν καθήκον εχεµύθειας,
τήρησης της εµπιστευτικότητας και ευθύνη απόλυτης διαφύλα-
ξης των στοιχείων που περιέρχονται σε γνώση τους κατά την
άσκηση των καθηκόντων τους. Το καθήκον εχεµύθειας εξακολου-
θεί να ισχύει και µετά από την ολοκλήρωση του έργου ή την απο-
χώρησή τους από τον φορέα και για πέντε (5) ακόµα έτη.»

Άρθρο 25
Μητρώο Κινδύνων - Προσθήκη άρθρου 22ΣΤ 

στον ν. 4795/2021

Στον ν. 4795/2021 (Α’ 62) προστίθεται άρθρο 22ΣΤ ως εξής:

«Άρθρο 22ΣΤ
Μητρώο Κινδύνων

1. Οι φορείς που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του παρό-
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ντος υποχρεούνται να τηρούν Μητρώο Κινδύνων.
2. Στο Μητρώο Κινδύνων καταγράφονται οι αναγνωρισµένοι

κίνδυνοι του φορέα, το επίπεδο αξιολόγησής τους, οι υφιστάµε-
νες δικλίδες ελέγχου, πρόσθετες δικλίδες ελέγχου για την αντι-
µετώπιση των κινδύνων, καθώς και οι υπεύθυνοι διαχείρισής
τους. Στο Μητρώο Κινδύνων καταγράφονται και οι κίνδυνοι δια-
φθοράς και απάτης.»

Άρθρο 26
Κεντρικό Αποθετήριο Κινδύνων Διαφθοράς - 

Προσθήκη άρθρου 22Ζ στον ν. 4795/2021

Στον ν. 4795/2021 (Α’ 62) προστίθεται άρθρο 22Ζ ως εξής:

«Άρθρο 22Ζ
Κεντρικό Αποθετήριο Κινδύνων Διαφθοράς

1. Στο Κεντρικό Αποθετήριο Κινδύνων Διαφθοράς, το οποίο τη-
ρείται από τη Γενική Διεύθυνση Ακεραιότητας και Λογοδοσίας
της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας, συλλέγονται δεδοµένα αναφο-
ρικά µε τους κινδύνους διαφθοράς που αντιµετωπίζουν οι φορείς
του άρθρου 2, καταγράφονται οι αιτίες που τους προκαλούν, οι
υφιστάµενες δικλίδες ελέγχου και οι πρόσθετες δικλίδες ελέγχου
για την αντιµετώπισή τους.

2. Η Εθνική Αρχή Διαφάνειας, σύµφωνα µε τα στοιχεία που τη-
ρούνται στο Κεντρικό Αποθετήριο, συντάσσει ετήσια έκθεση ανα-
φορικά µε τους σηµαντικούς κινδύνους στη δηµόσια διοίκηση,
σύνοψη της οποίας δηµοσιοποιείται κατάλληλα µε µέριµνα της
Αρχής, καθώς και ειδικές εκθέσεις, για τη διαµόρφωση δηµόσιων
πολιτικών καταπολέµησης της διαφθοράς, σε τοµείς πολιτικής,
οι οποίες κοινοποιούνται στους επικεφαλής των φορέων που
τους αφορούν.»

Άρθρο 27
Εξουσιοδοτικές διατάξεις Κεφαλαίου Ζ’ - 
Προσθήκη άρθρου 22Η στον ν. 4795/2021

Στον ν. 4795/2021 (Α’ 62) προστίθεται άρθρο 22Η ως εξής:

«Άρθρο 22Η
Εξουσιοδοτικές διατάξεις Κεφαλαίου Ζ’

1. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και του Διοι-
κητή της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας ορίζονται το περιεχόµενο,
οι προϋποθέσεις και η διαδικασία συµµετοχής στο πρόγραµµα
επαγγελµατικής επάρκειας διαχειριστή κινδύνων, ο τρόπος, η
διάρκεια, η διαδικασία παρακολούθησης, ο τύπος του πιστοποι-
ητικού που χορηγείται, καθώς και κάθε άλλο συναφές διαδικα-
στικό θέµα σχετικό µε την εφαρµογή του άρθρου 22Γ.

2. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και του Διοι-
κητή της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας καθορίζεται πρότυπο ετή-
σιας έκθεσης του άρθρου 22Δ και παρέχονται οδηγίες σχετικά
µε τη σύνταξή της.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης και του Διοικητή της Εθνικής Αρχής Διαφά-
νειας καθορίζεται πρότυπο Μητρώου Κινδύνων του άρθρου 22ΣΤ
και παρέχονται οδηγίες σχετικά µε τον τρόπο τήρησης και επι-
καιροποίησής του.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Οικονο-
µικών, η οποία εκδίδεται κατόπιν γνώµης του Διοικητή της Εθνι-
κής Αρχής Διαφάνειας, δύναται να ορίζονται επιπλέον προϋπο-
θέσεις, υποχρεώσεις και κωλύµατα για την εφαρµογή της παρ. 4
του άρθρου 22Γ.

5. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης
και του Διοικητή της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας, καθορίζονται η
µορφή και οι προδιαγραφές λειτουργίας του Κεντρικού Αποθε-
τηρίου Κινδύνων Διαφθοράς, το είδος και ο τύπος των στοιχείων
που διαβιβάζονται και τηρούνται από τους υπεύθυνους για την
ανάπτυξη και εφαρµογή του Πλαισίου Διαχείρισης Κινδύνων των
φορέων προς την Εθνική Αρχή Διαφάνειας, ο χρόνος έναρξης
λειτουργίας του Κεντρικού Αποθετηρίου, καθώς και κάθε άλλο

σχετικό θέµα για την εφαρµογή του άρθρου 22Ζ.
6. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µετά από πρόταση

του Υπουργού Εσωτερικών και του κατά περίπτωση αρµόδιου
Υπουργού, δύναται να εξαιρούνται τα Υπουργεία στα οποία υπά-
γονται οι Ένοπλες Δυνάµεις ή τα σώµατα ασφαλείας, εν όλω ή
εν µέρει, από τις διατάξεις του Κεφαλαίου Ζ’.»

Άρθρο 28
Μεταβατικές διατάξεις 

1. Κατά την πρώτη εφαρµογή του Μέρους Β’ και για διάστηµα
δύο (2) ετών, στις διατάξεις του εµπίπτουν αποκλειστικά οι φο-
ρείς της Κεντρικής Διοίκησης. 

2. Η σύσταση και ο ορισµός των οργάνων διαχείρισης κινδύνων
ολοκληρώνονται εντός τριών (3) µηνών από την έναρξη ισχύος
του παρόντος, για τους φορείς της Κεντρικής Διοίκησης. Οι λοι-
ποί φορείς υποχρεούνται στη σύσταση ή τον ορισµό των οργά-
νων διαχείρισης κινδύνων εντός τριών (3) µηνών από την
παρέλευση των δύο (2) ετών της παρ. 1.

ΜΕΡΟΣ Γ’  
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΩΝ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ, ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ 
ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 

ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

Άρθρο 29
Διοριστέοι της υπ’ αρ. 4Κ/2020 προκήρυξης ΑΣΕΠ - Συµµόρ-

φωση σε δικαστική απόφαση

1. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών, κατανέµονται, στις
δύο χιλιάδες εννιακόσιες εννέα (2.909) θέσεις τακτικού προσω-
πικού Πανεπιστηµιακής, Τεχνολογικής, Δευτεροβάθµιας και Υπο-
χρεωτικής Εκπαίδευσης σε ΟΤΑ α’ βαθµού της χώρας, οι οποίες
προκηρύχθηκαν σύµφωνα µε την υπ’ αρ. 4Κ/2020 προκήρυξη του
Ανώτατου Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού (ΑΣΕΠ) (τ. ΑΣΕΠ
15), όσοι περιλαµβάνονται στους αντίστοιχους οριστικούς Πίνα-
κες Διοριστέων που κυρώθηκαν µε την υπ’ αρ. 801/22.9.2022
απόφαση του Β’ Τµήµατος (Γ’ 2449), τις υπ’ αρ. 546/7.7.2022 και
599/21.7.2022 αποφάσεις του 1ου Τµήµατος Διακοπών (Γ’ 1796)
και την υπ’ αρ. 646/29.07.2022 απόφαση του 2ου Τµήµατος Δια-
κοπών (Γ’ 1866) του ΑΣΕΠ.

2. Υποψήφιοι, οι οποίοι είχαν υποβάλει ηλεκτρονική αίτηση
συµµετοχής στη διαδικασία πλήρωσης των θέσεων της παρ. 1
και περιλαµβάνονταν στους πίνακες κατάταξης της προκήρυξης
της παρ. 1 αλλά όχι στους οριστικούς πίνακες διοριστέων, προσ-
λαµβάνονται σε προσωποπαγείς θέσεις τακτικού προσωπικού
των οικείων δήµων και του ίδιου κλάδου και ειδικότητας µε την
αντίστοιχη/τις αντίστοιχες θέση/θέσεις, για την οποία/τις οποίες
υπέβαλαν αίτηση, µε ταυτόχρονη δέσµευση κενής οργανικής
θέσης της ίδιας εκπαιδευτικής κατηγορίας και ανεξαρτήτως κλά-
δου, εφόσον υπάρχει, κατόπιν αιτήσεώς τους στο ΑΣΕΠ, η οποία
υποβάλλεται εντός αποκλειστικής προθεσµίας τριάντα (30) ηµε-
ρών από τη δηµοσίευση του παρόντος, εφόσον: 

α) άσκησαν εµπρόθεσµα αίτηση ακυρώσεως κατά της υπ’ αρ.
4Κ/2020 προκήρυξης του ΑΣΕΠ ή υπέβαλαν αίτηση θεραπείας
κατά των οριστικών πινάκων διοριστέων, ή αίτηση προς το ΑΣΕΠ
ύστερα από τη δηµοσίευση της υπ’ αρ. 1548/2022 απόφασης του
Συµβουλίου της Επικρατείας και

β) η συνολική τελική τους βαθµολογία υπερβαίνει τη βαθµο-
λογία του τελευταίου διοριστέου στην αντίστοιχη θέση προτίµη-
σής τους, µη υπολογιζόµενου του κριτηρίου της ειδικής εµπει-
ρίας της παρ. 3 του άρθρου 91 του    ν. 4583/2018 (Α’ 212), µε
την επιφύλαξη του κριτηρίου της εντοπιότητας. 

Οι προσλήψεις του πρώτου εδαφίου γίνονται µε απόφαση του
οικείου δηµάρχου, περίληψη της οποίας δηµοσιεύεται στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως, µε µέριµνα του αρµοδίου οργάνου της
αποκεντρωµένης διοίκησης.

Άρθρο 30
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Έκτακτη επιχορήγηση Δ.Ε.Υ.Α. και Συνδέσµων 
Ύδρευσης Ο.Τ.Α. για την αντιµετώπιση 

των επιπτώσεων της ενεργειακής κρίσης

1. Για την κάλυψη εκτάκτων αναγκών των δηµοτικών επιχειρή-
σεων ύδρευσης - αποχέτευσης (Δ.Ε.Υ.Α.) και των Συνδέσµων
Ύδρευσης Ο.Τ.Α. και των αυξηµένων δαπανών τους, που οφεί-
λονται στις επιπτώσεις της ενεργειακής κρίσης, είναι δυνατή η
επιχορήγηση των Δ.Ε.Υ.Α. και των Συνδέσµων Ύδρευσης Ο.Τ.Α.
από πιστώσεις του Κρατικού Προϋπολογισµού µέσω του προϋπο-
λογισµού του Υπουργείου Εσωτερικών, µε την επιφύλαξη της τή-
ρησης του ενωσιακού δικαίου. 

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Οικονο-
µικών καθορίζονται ο τρόπος, η διαδικασία και το ύψος των δα-
πανών που επιχορηγούνται ανά Δ.Ε.Υ.Α. και Σύνδεσµο Ύδρευσης
Ο.Τ.Α. λόγω των επιπτώσεων της ενεργειακής κρίσης κατ’ εφαρ-
µογή της παρ. 1.

Άρθρο 31
Αρµοδιότητες Οικονοµικής Επιτροπής Δήµων - 

Τροποποίηση παρ. 1, αντικατάσταση παρ. 2, 
προσθήκη παρ. 4 στο άρθρο 72 του ν. 3852/2010

Στο άρθρο 72 του ν. 3852/2010 (Α’ 82) επέρχονται οι εξής αλ-
λαγές: α) στην παρ. 1 αα) στην περ. γ’ οι λέξεις «καθώς και τους
προϋπολογισµούς, ισολογισµούς, απολογισµούς, ετήσια προ-
γράµµατα δράσης και τις εκθέσεις πεπραγµένων των νοµικών
προσώπων και επιχειρήσεων του Δήµου» διαγράφονται, αβ) κα-
ταργούνται οι περ. δ’, θ’, οι υποπερ. i και iii της περ. ιε’ και οι περ.
ιζ’, ιθ’, κ’, κα’, κγ’ και κδ’, αγ) αντικαθίστανται οι περ. στ’ και ζ’ , β)
αντικαθίσταται η παρ. 2, γ) προστίθεται παρ. 4 και το άρθρο 72
διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 72
Αρµοδιότητες οικονοµικής επιτροπής δήµων

1. Η οικονοµική επιτροπή είναι συλλογικό όργανο αρµόδιο για
τον έλεγχο και την παρακολούθηση της οικονοµικής και διοικητι-
κής λειτουργίας του Δήµου. Ειδικότερα, έχει τις ακόλουθες απο-
φασιστικές, ελεγκτικές και γνωµοδοτικές αρµοδιότητες:

α) Καταρτίζει και δηµοσιεύει µε πράξη του Προέδρου της, τον
κανονισµό λειτουργίας της.

β) Συντάσσει και εισηγείται το σχέδιο του προϋπολογισµού και
ελέγχει την πρόοδο υλοποίησής του. Έχει την ευθύνη για την
πιστή εκτέλεση του προϋπολογισµού και υποβάλλει ανά τρίµηνο
έκθεση προς το δηµοτικό συµβούλιο, στην οποία παρουσιάζεται
η κατάσταση των εσόδων και εξόδων του Δήµου. Η έκθεση αυτή,
στην οποία καταχωρούνται και τυχόν παρατηρήσεις της µει-
οψηφίας, δηµοσιεύεται υποχρεωτικά στην ιστοσελίδα του Δήµου.

γ) Εγκρίνει τον απολογισµό του Δήµου.
δ) [Καταργείται].
ε) Εισηγείται στο δηµοτικό συµβούλιο το πολυετές σχέδιο αξιο-

ποίησης της ακίνητης περιουσίας του δήµου και έχει την ευθύνη
και την αποφασιστική αρµοδιότητα για την υλοποίησή του. Για
την ετήσια πρόοδο υλοποίησης του σχεδίου, ο Πρόεδρος της Οι-
κονοµικής Επιτροπής ενηµερώνει το δηµοτικό συµβούλιο, σε ει-
δική συνεδρίαση, κατά τον µήνα Δεκέµβριο κάθε έτους.

στ) Αποφασίζει για την κατάρτιση των όρων, τη σύνταξη των
διακηρύξεων, τη διεξαγωγή και κατακύρωση κάθε µορφής δηµο-
πρασιών και διαγωνισµών, συµπεριλαµβανοµένων και αυτών που
αφορούν σε έργα, µελέτες, προµήθειες και υπηρεσίες, καθώς και
τη συγκρότηση των ειδικών επιτροπών διεξαγωγής και αξιολόγη-
σης από µέλη της ή ειδικούς επιστήµονες, υπαλλήλους του
Δήµου ή δηµόσιους υπαλλήλους. 

ζ) Ασκεί τα καθήκοντα αναθέτουσας αρχής κατά το στάδιο που
προηγείται της σύναψης των συµβάσεων έργων, µελετών, υπη-
ρεσιών και προµηθειών, ανεξαρτήτως προϋπολογισµού, πλην
των περιπτώσεων της απευθείας ανάθεσης, που υπάγονται στην
αρµοδιότητα του Δηµάρχου και αποφασίζει για την έγκριση και
παραλαβή των πάσης φύσεως µελετών του Δήµου, σύµφωνα µε
το άρθρο 189 του ν. 4412/2016 (Α’ 147).

η) Αποφασίζει για την υποβολή προτάσεων εκ µέρους του
Δήµου για τη χρηµατοδότηση ή επιχορήγηση δράσεων, προ-
γραµµάτων και αντίστοιχων έργων από εθνικούς πόρους, πόρους
της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή οποιουδήποτε άλλου φορέα και απο-
φασίζει, όπου απαιτείται, για την αποδοχή χρηµατοδότησης ή
επιδότησης ή επιχορήγησης πράξεων που εντάσσονται στα
πάσης φύσεως αναπτυξιακά προγράµµατα ή προγράµµατα επι-
χορήγησης.

θ) [Καταργείται].
ι) Αποφασίζει για την υποβολή προσφυγών στις διοικητικές

αρχές και αποφασίζει για την άσκηση ή µη όλων των ένδικων βοη-
θηµάτων και των ένδικων µέσων, καθώς και για την παραίτηση
από αυτά, πλην των περιπτώσεων δικών που αφορούν στον
προσδιορισµό ή τη µετατροπή της εργασιακής σχέσης µεταξύ
εργαζοµένων και του Δήµου, στις οποίες η άσκηση ενδίκων
µέσων είναι υποχρεωτική. Επίσης, αποφασίζει τον συµβιβασµό ή
την κατάργηση δίκης που έχει αντικείµενο ποσό έως εξήντα χι-
λιάδες (60.000) ευρώ, πλέον ΦΠΑ. Όταν το αντικείµενο της δίκης
είναι άνω του ποσού αυτού, τότε εισηγείται τη λήψη απόφασης
από το δηµοτικό συµβούλιο. Δεν επιτρέπεται συµβιβασµός ή κα-
τάργηση δίκης για απαιτήσεις µισθών, επιδοµάτων, αποζηµιώ-
σεων, εξόδων παράστασης, εξόδων κίνησης και γενικά µισθο-
λογικών παροχών οποιασδήποτε µορφής, εξαιρουµένων εκείνων
για τις οποίες το νοµικό ζήτηµα έχει επιλυθεί µε απόφαση ανω-
τάτου δικαστηρίου. Η απόφαση της Οικονοµικής Επιτροπής για
τις περιπτώσεις των προηγούµενων εδαφίων, πλην αυτών που
αφορούν στον προσδιορισµό ή τη µετατροπή της εργασιακής
σχέσης κατά τα προβλεπόµενα στο πρώτο εδάφιο, λαµβάνεται
ύστερα από γνωµοδότηση δικηγόρου, η έλλειψη της οποίας συ-
νεπάγεται ακυρότητα της σχετικής απόφασης. Η παρούσα ρύθ-
µιση ισχύει και όταν η αρµοδιότητα ασκείται από το δηµοτικό
συµβούλιο.

ια) Αποφασίζει για:
i. Τη µετακίνηση και την έγκριση της αποζηµίωσης των δαπα-

νών µετακίνησης του δηµάρχου, των αντιδηµάρχων και των δη-
µοτικών συµβούλων, εκτός της έδρας του Δήµου για εκτέλεση
υπηρεσίας. Σε κατεπείγουσες περιπτώσεις επιτρέπεται να µετα-
κινηθεί εκτός έδρας ο Δήµαρχος, ο Αντιδήµαρχος ή µέλος του
δηµοτικού συµβουλίου χωρίς προηγούµενη απόφαση της οικο-
νοµικής επιτροπής. Στις περιπτώσεις αυτές, η επιτροπή αποφα-
σίζει στην αµέσως επόµενη συνεδρίασή της, αν η µετακίνηση
ήταν επιβεβληµένη ή όχι.

ii. Την καταβολή εξόδων κίνησης και ηµερήσιας αποζηµίωσης
σε ιδιώτες µέλη επιτροπών ή οµάδων εργασίας ή οµάδων διοίκη-
σης έργου, που συγκροτούνται από την Εκτελεστική Επιτροπή ή
τον Δήµαρχο, για µετακινήσεις στο εσωτερικό και στο εξωτερικό,
οι οποίες γίνονται για εκτέλεση υπηρεσίας, σχετικής µε το έργο
τους, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην υποπαρ. Δ.9 του ν.
4336/2015 (Α’ 94).

ιβ) Αξιολογεί και µελετά την ανάγκη σύναψης δανείων µε χρη-
µατοπιστωτικά ιδρύµατα, διαπραγµατεύεται µε αυτά τον καθορι-
σµό των όρων δανειοδότησης και υποβάλλει σχετική εισήγηση
προς το δηµοτικό συµβούλιο.

ιγ) Εισηγείται στο δηµοτικό συµβούλιο τα σχέδια κανονιστικών
αποφάσεων του Δήµου, µε την επιφύλαξη της περ. βε’ της παρ.
1Β του άρθρου 73, αξιολογεί την υλοποίησή τους και εισηγείται
τροποποιήσεις, όπου απαιτούνται. Οι κανονιστικές αποφάσεις
αξιολογούνται υποχρεωτικά από την οικονοµική επιτροπή κάθε
δύο (2) χρόνια, από την έναρξη ισχύος τους.

ιδ) Αποφασίζει για την πρόσληψη πληρεξουσίου δικηγόρου και
την ανάκληση της πληρεξουσιότητάς του, σε όσους δήµους είτε
δεν έχουν προσληφθεί δικηγόροι µε µηνιαία αντιµισθία είτε αυτοί
που έχουν προσληφθεί δεν έχουν δικαίωµα να παρίστανται σε
ανώτατα δικαστήρια. Μπορεί, επίσης, να αναθέτει την παροχή
γνωµοδοτήσεων, µόνο εφόσον δεν έχουν προσληφθεί δικηγόροι,
µε µηνιαία αντιµισθία. Με απόφασή της, είναι δυνατή, κατ’ εξαί-
ρεση, η ανάθεση σε δικηγόρο, εξώδικου ή δικαστικού χειρισµού,
ανά υπόθεση, ζητηµάτων τα οποία έχουν ιδιαίτερη σηµασία για
τα συµφέροντα του Δήµου και απαιτούν εξειδικευµένη γνώση ή
εµπειρία. Στις περιπτώσεις αυτές η αµοιβή του δικηγόρου ορίζε-
ται σύµφωνα µε το άρθρο 281 του ν. 3463/2006 (Α’ 114).
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ιε) Αποφασίζει για:
i. [Καταργείται],
ii. τη διευκόλυνση οφειλετών για ποσά άνω των εκατόν πενήντα

χιλιάδων (150.000) ευρώ, κατά το άρθρο 170 του Κώδικα Δήµων
και Κοινοτήτων,

iii. [Καταργείται],
iv. την παραχώρηση εγκαταστάσεων, εξοπλισµού και µέσων

προς τις κοινωφελείς επιχειρήσεις, κατά την παρ. 4 του άρθρου
259 του Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων.

ιστ) Αποφασίζει για την αποδοχή κληρονοµιών, κληροδοσιών
και δωρεών προς τον Δήµο.

ιζ) [Καταργείται].
ιη) Αποφασίζει για την αποδοχή πάσης φύσεως χρηµατοδοτή-

σεων, επιχορηγήσεων, συµπεριλαµβανοµένων κατανοµών Κε-
ντρικών Αυτοτελών Πόρων, επιδοτήσεων, δωρεών προς τον Δήµο
και αποφάσεων ένταξης πράξεών του σε αναπτυξιακά προγράµ-
µατα, καθώς και για την παροχή δεσµευτικής εισήγησης αναµόρ-
φωσης του προϋπολογισµού, κατά τη διαδικασία της παρ. 1 του
άρθρου έκτου της από 22.8.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχο-
µένου (Α’ 161), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 2 του ν. 4722/2020
(Α’ 177).

ιθ) [Καταργείται].
κ) [Καταργείται].
κα) [Καταργείται].
κβ) Αποφασίζει για το σύνολο των αρµοδιοτήτων του Δήµου

που έχουν ανατεθεί µε τον ν. 4375/2016 (Α’ 51) και την παρ. 10
του άρθρου 14 του ν. 4332/2015 (Α’ 76).

κγ) [Καταργείται].
κδ) [Καταργείται].
2. Το δηµοτικό συµβούλιο µπορεί, για θέµατα ιδιαίτερα σο-

βαρά, µε ειδική αιτιολογία και µε την απόλυτη πλειοψηφία του
συνόλου των µελών του να αποφασίζει ότι θα ασκήσει το ίδιο αρ-
µοδιότητες της παρ. 1.

3. Η Οικονοµική Επιτροπή, δια µέσου του Προέδρου της, υπο-
βάλλει ανά εξάµηνο στο δηµοτικό συµβούλιο έκθεση πεπραγµέ-
νων, η οποία συζητείται σε ειδική συνεδρίαση.

4. Η Οικονοµική Επιτροπή µε ειδική απόφαση που λαµβάνεται
µε την απόλυτη πλειοψηφία των µελών της µπορεί να παραπέµπει
συγκεκριµένο θέµα της αρµοδιότητάς της στο δηµοτικό συµβού-
λιο για τη λήψη απόφασης, εφόσον κρίνει ότι αυτό επιβάλλεται
από την ιδιαίτερη σοβαρότητά του.»

Άρθρο 32
Συγκρότηση και εκλογή οικονοµικής επιτροπής 

και επιτροπής ποιότητας ζωής δήµων - 
Τροποποίηση παρ. 2 και 7 άρθρου 74 ν. 3852/2010

1. Η παρ. 2 του άρθρου 74 του ν. 3852/2010 (Α’82) τροποποι-
είται α) στο πρώτο εδάφιο, ως προς τη θητεία της οικονοµικής
επιτροπής και της επιτροπής ποιότητας ζωής και β) στο δεύτερο
εδάφιο, ως προς τον χρόνο διεξαγωγής της εκλογής των µελών
τους και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Η θητεία της οικονοµικής επιτροπής και της επιτροπής ποι-
ότητας ζωής είναι ετήσια. Το δηµοτικό συµβούλιο την πρώτη Κυ-
ριακή του Ιανουαρίου κάθε έτους εκλέγει µεταξύ των µελών του
µε µυστική ψηφοφορία τα µέλη της οικονοµικής επιτροπής και
της επιτροπής ποιότητας ζωής, µε τη διαδικασία των επόµενων
παραγράφων.»

2. Στο πρώτο και το τρίτο εδάφιο της παρ. 7 του άρθρου 74
του ν. 3852/2010 οι λέξεις «κατά τη διάρκεια της διετίας» αντικα-
θίστανται από τις λέξεις «κατά τη διάρκεια της ετήσιας θητείας»
και η παρ. 7 διαµορφώνεται ως εξής: 

«7. Τα αναπληρωµατικά µέλη, µε τη σειρά της εκλογής τους,
καταλαµβάνουν τις θέσεις των εκλεγέντων µε το ίδιο ψηφοδέλτιο
τακτικών µελών που µένουν κενές κατά τη διάρκεια της ετήσιας
θητείας. Σε περίπτωση που έχει εξαντληθεί ο αριθµός των ανα-
πληρωµατικών µελών ή σε περίπτωση που παραιτηθεί ή για οποι-
ονδήποτε λόγο εκλείψει µεµονωµένος σύµβουλος που έχει
εκλεγεί µέλος επιτροπής, διενεργείται νέα εκλογή για την κάλυψη
των κενών εδρών της επιτροπής, µε τη διαδικασία των προηγού-
µενων παραγράφων. Όταν τα µέλη που εκπροσωπούν τις λοιπές

παρατάξεις, πλην αυτής του Δηµάρχου, παραιτηθούν κατά τη
διάρκεια της ετήσιας θητείας και δεν υπάρχει αντικαταστάτης
τους, τη θέση τους καταλαµβάνουν τα µέλη της παράταξης του
Δηµάρχου.»

Άρθρο 33
Αρµοδιότητες του περιφερειακού συµβουλίου - 
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 163 ν. 3852/2010

Στην παρ. 1 του άρθρου 163 του ν. 3852/2010 (Α’ 82) προστί-
θενται περ. ιγ) έως ιη), ως εξής:

«ιγ) Εγκρίνει τους προϋπολογισµούς, ισολογισµούς, απολογι-
σµούς, ετήσια προγράµµατα δράσης και τις εκθέσεις πεπραγµέ-
νων των νοµικών προσώπων και επιχειρήσεων της Περιφέρειας.

ιδ) Αποφασίζει για την υποβολή αιτηµάτων πρόσληψης του
πάσης φύσεως προσωπικού, συµπεριλαµβανοµένων των δικηγό-
ρων και νοµικών συµβούλων µε σχέση έµµισθης εντολής και των
συµβασιούχων µίσθωσης έργου, σύµφωνα µε τις κείµενες διατά-
ξεις, καθώς και για την αναγκαιότητα πρόσληψης του προσωπι-
κού της περ. ιε’ της παρ. 2 του άρθρου 2 του ν. 4765/2021 (Α’ 6)
και του άρθρου 36 του ν. 4765/2021.

ιε) Αποφασίζει για τη σύναψη και την έγκριση των όρων κάθε
είδους προγραµµατικών συµβάσεων και συµβάσεων του άρθρου
12 του ν. 4412/2016 (Α’ 147).

ιστ) Ασκεί τα καθήκοντα αναθέτουσας αρχής κατά το στάδιο
εκτέλεσης των συµβάσεων υπηρεσιών και προµηθειών, ανεξαρ-
τήτως προϋπολογισµού, πλην των περιπτώσεων της απευθείας
ανάθεσης, που υπάγονται στην αρµοδιότητα του Περιφερειάρχη.
Αποφασίζει για την τροποποίηση του φυσικού ή οικονοµικού αντι-
κειµένου των συµβάσεων του πρώτου εδαφίου, σύµφωνα µε την
εφαρµοζόµενη σε κάθε περίπτωση νοµοθεσία. Στις συµβάσεις
του πρώτου εδαφίου εγκρίνει το πρωτόκολλο παραλαβής µε αι-
τιολογηµένη απόφασή του. Δύναται να εξουσιοδοτεί τις αρµόδιες
υπηρεσίες προς άσκηση καθηκόντων αναθέτουσας αρχής κατά
το στάδιο εκτέλεσης των συµβάσεων της περ. ιστ) πλην των ζη-
τηµάτων που άπτονται τροποποίησης του φυσικού ή οικονοµικού
αντικειµένου αυτών.

ιζ) Αποφασίζει για τη σύναψη χρηµατοδοτικών µισθώσεων (le-
asing) µηχανολογικού εξοπλισµού και οχηµάτων της Περιφέ-
ρειας.

ιη) Αποφασίζει για την ίδρυση ή συµµετοχή της Περιφέρειας
σε Αναπτυξιακό Οργανισµό Τοπικής Αυτοδιοίκησης του άρθρου
2 του ν. 4674/2020 (Α’ 53) ή για την προσαρµογή υφισταµένων
αναπτυξιακών ανωνύµων εταιρειών και δικτύων περιφερειών στο
άρθρο 2 του  ν. 4674/2020.»

Άρθρο 34
Συγκρότηση και εκλογή Οικονοµικής Επιτροπής 

Περιφερειών - Τροποποίηση παρ. 2 και 7 άρθρου 175 
ν. 3852/2010

1. Η παρ. 2 του άρθρου 175 του ν. 3852/2010 (Α’ 82) τροπο-
ποιείται α) στο πρώτο εδάφιο, ως προς τη θητεία της οικονοµικής
επιτροπής και β) στο δεύτερο εδάφιο, ως προς τον χρόνο διεξα-
γωγής της εκλογής των µελών της και η παρ. 2 διαµορφώνεται
ως εξής:

«2. Η θητεία της οικονοµικής επιτροπής είναι ετήσια. Το περι-
φερειακό συµβούλιο την πρώτη Κυριακή του Ιανουαρίου κάθε
έτους εκλέγει µεταξύ των µελών του µε µυστική ψηφοφορία τα
µέλη της οικονοµικής επιτροπής, µε τη διαδικασία των επόµενων
παραγράφων.»

2. Στο πρώτο και το τρίτο εδάφιο της παρ. 7 του άρθρου 175
του ν. 3852/2010 οι λέξεις «κατά τη διάρκεια της διετίας» αντικα-
θίστανται από τις λέξεις «κατά τη διάρκεια της ετήσιας θητείας»
και η παρ. 7 διαµορφώνεται ως εξής: 

«7. Τα αναπληρωµατικά µέλη, µε τη σειρά της εκλογής τους,
καταλαµβάνουν τις θέσεις των εκλεγέντων µε το ίδιο ψηφοδέλτιο
τακτικών µελών που µένουν κενές κατά τη διάρκεια της ετήσιας
θητείας. Σε περίπτωση που έχει εξαντληθεί ο αριθµός των ανα-
πληρωµατικών µελών ή σε περίπτωση που παραιτηθεί ή για οποι-
ονδήποτε λόγο εκλείψει µεµονωµένος σύµβουλος που έχει
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εκλεγεί µέλος επιτροπής, διενεργείται νέα εκλογή για την κάλυψη
των κενών εδρών της επιτροπής, µε τη διαδικασία των προηγού-
µενων παραγράφων. Όταν τα µέλη που εκπροσωπούν τις λοιπές
παρατάξεις, πλην αυτής του περιφερειάρχη, παραιτηθούν κατά
τη διάρκεια της ετήσιας θητείας και δεν υπάρχει αντικαταστάτης
τους, τη θέση τους καταλαµβάνουν τα µέλη της παράταξης του
περιφερειάρχη.»

Άρθρο 35
Αρµοδιότητες Οικονοµικής Επιτροπής Περιφερειών - Τροπο-

ποίηση παρ. 1, αντικατάσταση παρ. 2 
και προσθήκη παρ. 4 στο άρθρο 176 του ν. 3852/2010

Στο άρθρο 176 του ν. 3852/2010 (Α’ 82) επέρχονται οι εξής αλ-
λαγές: α) στην παρ. 1 αα) στην περ. γ’ οι λέξεις «καθώς και τους
προϋπολογισµούς, ισολογισµούς, απολογισµούς, ετήσια προ-
γράµµατα δράσης και τις εκθέσεις πεπραγµένων των νοµικών
προσώπων και επιχειρήσεων του Δήµου» διαγράφονται, αβ) κα-
ταργούνται οι περ. δ’ και η’, η υποπερ. iii της περ. ι’ και οι περ. ιδ’
και ιθ’, αγ) αντικαθίσταται η περ. στ’ , β) αντικαθίσταται η παρ. 2,
γ) προστίθεται παρ. 4 και το άρθρο 72 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 176
Αρµοδιότητες Οικονοµικής Επιτροπής Περιφερειών

1. Η Οικονοµική Επιτροπή είναι συλλογικό όργανο, αρµόδιο για
τον έλεγχο και την παρακολούθηση της οικονοµικής και διοικητι-
κής λειτουργίας της Περιφέρειας. Ειδικότερα, έχει τις ακόλουθες
αποφασιστικές, ελεγκτικές και γνωµοδοτικές αρµοδιότητες:

α) Καταρτίζει και δηµοσιεύει µε πράξη του Προέδρου της, τον
κανονισµό λειτουργίας της.

β) Συντάσσει και εισηγείται το σχέδιο του προϋπολογισµού και
ελέγχει την πρόοδο υλοποίησής του. Έχει την ευθύνη για την
πιστή εκτέλεση του προϋπολογισµού και υποβάλλει ανά τρίµηνο
έκθεση προς το περιφερειακό συµβούλιο, στην οποία παρουσιά-
ζεται η κατάσταση των εσόδων και εξόδων του Περιφέρειας. Η
έκθεση αυτή, στην οποία καταχωρούνται και τυχόν παρατηρήσεις
της µειοψηφίας, δηµοσιεύεται υποχρεωτικά στην ιστοσελίδα της
Περιφέρειας.

γ) Εγκρίνει τον απολογισµό της Περιφέρειας.
δ) [Καταργείται].
ε) Εισηγείται στο περιφερειακό συµβούλιο το πολυετές σχέδιο

αξιοποίησης της ακίνητης περιουσίας της Περιφέρειας και έχει
την ευθύνη και την αποφασιστική αρµοδιότητα για την υλοποίησή
του. Για την ετήσια πρόοδο υλοποίησης του σχεδίου, ο Πρό-
εδρος της Οικονοµικής Επιτροπής ενηµερώνει το περιφερειακό
συµβούλιο, σε ειδική συνεδρίαση, κατά τον µήνα Δεκέµβριο κάθε
έτους.

στ) Ασκεί τα καθήκοντα αναθέτουσας αρχής κατά το στάδιο
που προηγείται της σύναψης των συµβάσεων έργων, µελετών,
υπηρεσιών και προµηθειών, ανεξαρτήτως προϋπολογισµού, πλην
των περιπτώσεων της απευθείας ανάθεσης, που υπάγονται στην
αρµοδιότητα του Περιφερειάρχη. Ασκεί, επίσης, τις αρµοδιότη-
τες Προϊσταµένης Αρχής, που της έχουν απονεµηθεί µε το άρθρο
3 του π.δ. 7/2013 (Α’ 26).

ζ) Αποφασίζει για την υποβολή προτάσεων εκ µέρους της Πε-
ριφέρειας για τη χρηµατοδότηση ή επιχορήγηση δράσεων, προ-
γραµµάτων και αντίστοιχων έργων από εθνικούς πόρους, πόρους
της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή οποιουδήποτε άλλου φορέα και απο-
φασίζει, όπου απαιτείται, για την αποδοχή χρηµατοδότησης ή
επιδότησης ή επιχορήγησης πράξεων που εντάσσονται στα
πάσης φύσεως αναπτυξιακά προγράµµατα ή προγράµµατα επι-
χορήγησης.

η) [Καταργείται].
θ) Αποφασίζει για την υποβολή προσφυγών στις διοικητικές

αρχές και αποφασίζει για την άσκηση ή µη όλων των ένδικων βοη-
θηµάτων και των ένδικων µέσων, καθώς και για την παραίτηση
από αυτά, πλην των περιπτώσεων δικών που αφορούν στον
προσδιορισµό ή τη µετατροπή της εργασιακής σχέσης µεταξύ
εργαζοµένων και της Περιφέρειας, στις οποίες η άσκηση ενδίκων
µέσων είναι υποχρεωτική. Αποφασίζει τον συµβιβασµό ή την κα-

τάργηση δίκης που έχει αντικείµενο µέχρι ποσού εξήντα χιλιάδων
(60.000) ευρώ, πλέον ΦΠΑ. Όταν το αντικείµενο της δίκης είναι
άνω του ποσού αυτού, τότε εισηγείται τη λήψη απόφασης από
το περιφερειακό συµβούλιο. Δεν επιτρέπεται συµβιβασµός ή κα-
τάργηση δίκης για απαιτήσεις µισθών, επιδοµάτων, αποζηµιώ-
σεων, εξόδων παράστασης, εξόδων κίνησης και γενικά µισθο-
λογικών παροχών οποιασδήποτε µορφής, εξαιρουµένων εκείνων
για τις οποίες το νοµικό ζήτηµα έχει επιλυθεί µε απόφαση ανω-
τάτου δικαστηρίου. Η απόφαση της Οικονοµικής Επιτροπής για
τις περιπτώσεις των προηγούµενων εδαφίων, πλην αυτών που
αφορούν στον προσδιορισµό ή τη µετατροπή της εργασιακής
σχέσης κατά τα προβλεπόµενα στο πρώτο εδάφιο, λαµβάνεται
ύστερα από γνωµοδότηση δικηγόρου, η έλλειψη της οποίας συ-
νεπάγεται ακυρότητα της σχετικής απόφασης. Η παρούσα ρύθ-
µιση ισχύει και όταν η αρµοδιότητα ασκείται από το περιφερειακό
συµβούλιο.

ι) Αποφασίζει για:
i. τη µετακίνηση και την έγκριση της αποζηµίωσης των δαπα-

νών µετακίνησης του Περιφερειάρχη, των αντιπεριφερειαρχών
και των περιφερειακών συµβούλων, εκτός της έδρας της Περι-
φέρειας για εκτέλεση υπηρεσίας. Σε κατεπείγουσες περιπτώσεις
επιτρέπεται να µετακινηθεί εκτός έδρας ο Περιφερειάρχης, αντι-
περιφερειάρχης ή µέλος του περιφερειακού συµβουλίου χωρίς
προηγούµενη απόφαση της οικονοµικής επιτροπής. Στις περι-
πτώσεις αυτές, η επιτροπή αποφασίζει στην αµέσως επόµενη συ-
νεδρίασή της, αν η µετακίνηση ήταν επιβεβληµένη ή όχι,

ii. την καταβολή εξόδων κίνησης και ηµερήσιας αποζηµίωσης,
σε ιδιώτες µέλη επιτροπών ή οµάδων εργασίας ή οµάδων διοίκη-
σης έργου, που συγκροτούνται από την Εκτελεστική Επιτροπή ή
τον Περιφερειάρχη, για µετακινήσεις στο εσωτερικό και στο εξω-
τερικό, οι οποίες γίνονται για εκτέλεση υπηρεσίας, σχετικής µε
το έργο τους, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην υποπαρ. Δ.9 του
ν. 4336/2015 (Α’ 94),

iii. [Καταργείται],
iv. για την κατάρτιση των όρων, τη σύνταξη των διακηρύξεων,

τη διεξαγωγή και κατακύρωση κάθε µορφής δηµοπρασιών και
διαγωνισµών, συµπεριλαµβανοµένων και αυτών που αφορούν σε
έργα, µελέτες, προµήθειες και υπηρεσίες, καθώς και τη συγκρό-
τηση των ειδικών επιτροπών διεξαγωγής και αξιολόγησης από
µέλη της ή ειδικούς επιστήµονες, υπαλλήλους της περιφέρειας
ή δηµόσιους υπαλλήλους.

ια) Αξιολογεί και µελετά την ανάγκη σύναψης δανείων µε χρη-
µατοπιστωτικά ιδρύµατα, διαπραγµατεύεται µε αυτά τον καθορι-
σµό των όρων δανειοδότησης και υποβάλλει σχετική εισήγηση
προς το περιφερειακό συµβούλιο.

ιβ) Αποφασίζει για την πρόσληψη πληρεξουσίου δικηγόρου και
την ανάκληση της πληρεξουσιότητάς του, σε όσες περιφέρειες
είτε δεν έχουν προσληφθεί δικηγόροι µε µηνιαία αντιµισθία είτε
αυτοί που έχουν προσληφθεί δεν έχουν δικαίωµα να παρίστανται
σε ανώτατα δικαστήρια. Μπορεί, επίσης, να αναθέτει την παροχή
γνωµοδοτήσεων, µόνο εφόσον δεν έχουν προσληφθεί δικηγόροι
µε µηνιαία αντιµισθία. Με απόφασή της, είναι δυνατή, κατ’ εξαί-
ρεση, η ανάθεση σε δικηγόρο, εξώδικου ή δικαστικού χειρισµού,
ανά υπόθεση, ζητηµάτων τα οποία έχουν ιδιαίτερη σηµασία για
τα συµφέροντα της περιφέρειας και απαιτούν εξειδικευµένη
γνώση ή εµπειρία. Στις περιπτώσεις αυτές, για τον ορισµό της
αµοιβής του δικηγόρου εφαρµόζεται κατ’ αναλογία το άρθρο 281
του ν. 3463/2006 (Α’ 114).

ιγ) Αποφασίζει για την αποδοχή κληρονοµιών, κληροδοσιών και
δωρεών προς την Περιφέρεια.

ιδ) [Καταργείται].
ιε) Αποφασίζει για την αποδοχή πάσης φύσεως χρηµατοδοτή-

σεων, επιχορηγήσεων, συµπεριλαµβανοµένων κατανοµών Κε-
ντρικών Αυτοτελών Πόρων, επιδοτήσεων, δωρεών προς την
Περιφέρεια και αποφάσεων ένταξης πράξεών της σε αναπτυ-
ξιακά προγράµµατα, καθώς και για την παροχή δεσµευτικής ει-
σήγησης αναµόρφωσης του προϋπολογισµού, κατά τη δια-
δικασία της παρ. 1 του άρθρου έκτου της από 22.8.2020 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 161), η οποία κυρώθηκε µε το
άρθρο 2 του ν. 4722/2020 (Α’ 177).

ιστ) Αποφασίζει για την αγορά, παραχώρηση χρήσης, µίσθωση
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και εκµίσθωση κινητών και ακινήτων.
ιζ) Εισηγείται στο περιφερειακό συµβούλιο τα σχέδια κανονι-

στικών αποφάσεων της περιφέρειας και παρακολουθεί την υλο-
ποίησή τους.

ιη) Κηρύσσει την αναγκαστική απαλλοτρίωση ακινήτου για
έργα αρµοδιότητας της οικείας περιφέρειας, όταν έχει εκδοθεί
πράξη του Υπουργικού Συµβουλίου περί υπαγωγής της απαλλο-
τρίωσης στη διαδικασία του άρθρου 7Α του Κώδικα Αναγκαστι-
κών Απαλλοτριώσεων Ακινήτων που κυρώθηκε µε το άρθρο
πρώτο του ν. 2882/2001 (Α’ 17).

ιθ) [Καταργείται].
2. Το περιφερειακό συµβούλιο µπορεί, για θέµατα ιδιαίτερα

σοβαρά, µε ειδική αιτιολογία, και µε την απόλυτη πλειοψηφία του
συνόλου των µελών του, να αποφασίζει ότι θα ασκήσει το ίδιο αρ-
µοδιότητες της παρ. 1.

3. Η Οικονοµική Επιτροπή λογοδοτεί στο περιφερειακό συµ-
βούλιο, δια µέσου του Προέδρου της, µε την υποβολή έκθεσης
πεπραγµένων ανά εξάµηνο. Η έκθεση συζητείται σε ειδική συνε-
δρίαση του οικείου συµβουλίου.

4. Η Οικονοµική Επιτροπή µε ειδική απόφαση που λαµβάνεται
µε την απόλυτη πλειοψηφία των µελών της µπορεί να παραπέµπει
συγκεκριµένο θέµα της αρµοδιότητάς της στο περιφερειακό συµ-
βούλιο για τη λήψη απόφασης, εφόσον κρίνει ότι αυτό επιβάλλε-
ται από την ιδιαίτερη σοβαρότητά του.»

Άρθρο 36
Ρύθµιση κυκλοφορίας - Τροποποίηση παρ. 2 

άρθρου 82 ν. 3463/2006

H παρ. 2 του άρθρου 82 του ν. 3463/2006 (Α’114) τροποποι-
είται ως προς το αρµόδιο όργανο και διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Οι αποφάσεις που αφορούν την κυκλοφορία λαµβάνονται
από το δηµοτικό συµβούλιο µετά από εισήγηση της επιτροπής
ποιότητας ζωής του Δήµου και υποβάλλονται για έγκριση και
εκτελούνται κατά τα οριζόµενα στο άρθρο 52 του ν. 2696/1999
(Α’ 57).»

Άρθρο 37
Μεταβατικές διατάξεις

1. Η παρ. 1 των άρθρων 32 και 34 ισχύει για τις δηµοτικές και
περιφερειακές αρχές που θα προκύψουν από τις εκλογές της 8ης
Οκτωβρίου 2023.

2. Οι αποφάσεις που έχουν εκδοθεί κατ’ εφαρµογή της παρ. 2
του άρθρου 58 του ν. 3852/2010 (Α’ 82) και αφορούν τις αρµο-
διότητες που µεταφέρονται στο δηµοτικό συµβούλιο από την οι-
κονοµική επιτροπή δυνάµει του άρθρου 31 του παρόντος,
εγκρίνονται από το δηµοτικό συµβούλιο κατά την πρώτη συνε-
δρίαση από την έναρξη ισχύος του παρόντος.

Άρθρο 38
Ζητήµατα Υπηρεσιακών Γραµµατέων - 

Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 36 ν. 4622/2019

1. Στην παρ. 3 του άρθρου 36 του ν. 4622/2019 (Α’ 133) προ-
στίθεται νέο δεύτερο εδάφιο και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως
εξής: 

«3. Η θητεία των Υπηρεσιακών Γραµµατέων είναι τριετής µε
δυνατότητα ανανέωσης για µια ακόµη τριετία. Οι Υπηρεσιακοί
Γραµµατείς, των οποίων η θητεία έχει λήξει και δεν έχει ανανεω-
θεί, εξακολουθούν και ασκούν τα καθήκοντά τους µέχρι την επι-
λογή και τοποθέτηση νέου Υπηρεσιακού Γραµµατέα. Η θητεία
λήγει πρόωρα σε περίπτωση παραίτησής τους, καθώς και αυτο-
δίκαιης θέσης σε αργία κατά τις διατάξεις της παρ. 1 του άρθρου
103 του Υπαλληλικού Κώδικα, όπως εκάστοτε ισχύει. Η θητεία
µπορεί επίσης να λήξει, µε απόφαση του αρµοδίου Υπουργού,
σε περίπτωση µόνιµης αδυναµίας εκτέλεσης των καθηκόντων του
για λόγους υγείας ή αναπηρίας, σωµατικής ή πνευµατικής, όπως
επίσης εφόσον συντρέχουν οι προϋποθέσεις δυνητικής θέσης σε
αργία κατά τις διατάξεις της παρ. 1 του άρθρου 104 του Υπαλ-
ληλικού Κώδικα, όπως εκάστοτε ισχύει.»

2. Η θητεία των Υπηρεσιακών Γραµµατέων που λήγει από την
έναρξη ισχύος του παρόντος έως τις 10.6.2023 παρατείνεται έως
τις 31.10.2023.

Άρθρο 39
Καθορισµός κατώτατου µισθού για το έτος 2023

Στον Κώδικα Ατοµικού Εργατικού Δικαίου (π.δ. 80/2022, Α’
222), µετά το άρθρο 134, περί των διατάξεων για τον κατώτατο
µισθό, προστίθεται άρθρο 134Α ως εξής: 

«Άρθρο 134Α
Καθορισµός κατώτατου µισθού για το έτος 2023

Ειδικά για τη διεξαγωγή της διαδικασίας του άρθρου 134 κατά
το έτος 2023, οι προθεσµίες της παρ. 4 και της περ. α) της παρ.
6 καθορίζονται ως εξής:

α) Η αποστολή έγγραφης πρόσκλησης από την Επιτροπή Συ-
ντονισµού της διαβούλευσης, κατά την υποπερ. βα) της περ. β)
της παρ. 4 λαµβάνει χώρα έως την 20ή Ιανουαρίου 2023.

β) Η σύνταξη και η υποβολή της έκθεσης της υποπερ. βα) της
περ. β) της παρ. 4 λαµβάνουν χώρα το αργότερο έως την 3η Φε-
βρουαρίου 2023.

γ) Η διαβίβαση του υποµνήµατος και της τεκµηρίωσης κάθε
διαβουλευοµένου από την Επιτροπή Συντονισµού της διαβούλευ-
σης προς τους λοιπούς εκπροσώπους των κοινωνικών εταίρων,
µε πρόσκληση για προφορική διαβούλευση, κατά την υποπερ.
βγ) της περ. β) της παρ. 4, λαµβάνει χώρα το αργότερο έως τη
10η Φεβρουαρίου 2023.

δ) Η διαβίβαση όλων των υποµνηµάτων και της τεκµηρίωσης
των διαβουλευοµένων, καθώς και της έκθεσης των εξειδικευµέ-
νων επιστηµονικών και ερευνητικών φορέων στο Κέντρο Προ-
γραµµατισµού και Οικονοµικών Ερευνών (Κ.Ε.Π.Ε.) προς σύνταξη
Σχεδίου Πορίσµατος Διαβούλευσης, κατά την υποπερ. βδ) της
περ. β) της παρ. 4, λαµβάνει χώρα το αργότερο έως την 20ή Φε-
βρουαρίου 2023.

ε) Το Σχέδιο του Πορίσµατος Διαβούλευσης ολοκληρώνεται,
κατά την υποπερ. βε) της περ. β) της παρ. 4, το αργότερο έως
την 28η Φεβρουαρίου 2023.

στ) Η εισήγηση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων προς το Υπουργικό Συµβούλιο, για τον καθορισµό του
κατώτατου µισθού υπαλλήλων και του κατώτατου ηµεροµισθίου
των εργατοτεχνιτών, κατά την περ. α) της παρ. 6, υποβάλλεται
το αργότερο έως τη 10η Μαρτίου 2023.

ζ) Κατά τα λοιπά, εφαρµόζονται οι παρ. 1 έως 6.»

Άρθρο 40
Παράταση καταβολής επιδοµάτων και ενισχύσεων 

ανεργίας - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 25 
ν. 4921/2022

1. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 25 του ν. 4921/
2022 (Α’ 75), περί της παράτασης καταβολής των απαριθµούµε-
νων επιδοµάτων και ενισχύσεων, τροποποιείται, ώστε να ισχύει
για την περίπτωση που ο αναζητών εργασία προσληφθεί σε θέση
εργασίας πλήρους απασχόλησης, και η παρ. 1 διαµορφώνεται
ως εξής:

«1. Αναζητών εργασία που λαµβάνει το επίδοµα ανεργίας των
άρθρων 3 έως 10 του ν. 1545/1985 (Α’ 91) και 14 έως 23 του ν.δ.
2961/1954 (Α’ 197) και της παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 2335/1995
(Α’ 185) ή την ενίσχυση της παρ. 2 του άρθρου 44 του ν.
3986/2011 (Α’ 152) και προσλαµβάνεται σε θέση µισθωτής εργα-
σίας πλήρους απασχόλησης πριν από τη λήξη της ανώτατης
διάρκειας που προβλέπεται για το επίδοµα ή την ενίσχυση που
λαµβάνει, εξακολουθεί να λαµβάνει τις αντίστοιχες παροχές µει-
ωµένες κατά το ήµισυ µέχρι τη λήξη της αντίστοιχης ανώτατης
διάρκειας του επιδόµατος ή της ενίσχυσης. Οι παραπάνω παρο-
χές δεν συνεχίζουν να καταβάλλονται σε περίπτωση επαναπρόσ-
ληψης του αναζητούντος εργασία σε εργοδότη, στον οποίον είχε
απασχοληθεί τα δύο (2) έτη πριν από την έναρξη λήψης του επι-
δόµατος ή της ενίσχυσης. Εάν, πριν από τη λήξη της ανώτατης
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διάρκειας του επιδόµατος ή της ενίσχυσης, λήξει ή λυθεί η σύµ-
βαση εξαρτηµένης εργασίας, το επίδοµα χορηγείται πλήρες
µέχρι τη συµπλήρωση της ανώτατης διάρκειάς του, εφόσον πλη-
ρούνται και οι λοιπές προϋποθέσεις των άρθρων 3 έως 10 του ν.
1545/1985 και 14 έως 23 του ν.δ. 2961/1954 ή της παρ. 2 του άρ-
θρου 44 του  ν. 3986/2011, κατά περίπτωση.»

2. Η παρ. 1 ισχύει και για αιτήσεις για παράταση επιδοµάτων ή
ενισχύσεων που έχουν υποβληθεί µέχρι την έναρξη ισχύος του
παρόντος.

Άρθρο 41
Παραχώρηση ακινήτου του Υπουργείου Εργασίας 

και Κοινωνικών Υποθέσεων

Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων   είναι δυνατή η παραχώρηση µε ή χωρίς αντάλλαγµα της
χρήσης τµήµατος του ακινήτου που απαλλοτριώθηκε δυνάµει της
υπ’ αρ. Υ.243/948/15.2.1960 κοινής απόφασης των Υπουργών Οι-
κονοµικών και Κοινωνικής Πρόνοιας (Δ’ 26), περί αναγκαστικής
απαλλοτρίωσης κτηµάτων στη Δηµοτική Κοινότητα Γαλατά, Δη-
µοτικής Ενότητας Τροιζήνος, Δήµου Τροιζηνίας - Μεθάνων της
Περιφερειακής Ενότητας Νήσων της Περιφέρειας Αττικής προς
εγκατάσταση παιδικών εξοχών, έκτασης συνολικού εµβαδού σα-
ράντα τριών χιλιάδων επτακοσίων (43.700) τ.µ., όπως η έκταση
και το τµήµα αυτό απεικονίζονται στο από 12.1.2023 τοπογρα-
φικό διάγραµµα, θεωρηµένο από τον Προϊστάµενο του Τµήµατος
Τεχνικής Υποστήριξης Νησιωτικών Δήµων της Περιφέρειας Αττι-
κής που επισυνάπτεται ως ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ ΙΙ, σε οργανισµούς τοπι-
κής αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) α’ και β’ βαθµού, νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου και νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου µη κερ-
δοσκοπικού χαρακτήρα των Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού, για την υλο-
ποίηση προγραµµάτων ή την παροχή υπηρεσιών κοινωνικής
προστασίας ή κοινωφελούς χαρακτήρα. Με την ίδια ή όµοια από-
φαση καθορίζονται, τροποποιούνται, καταργούνται ή συµπληρώ-
νονται οι όροι της παραχώρησης, η διάρκειά της, οι υποχρεώσεις
του παραχωρησιούχου και ρυθµίζεται κάθε άλλο σχετικό θέµα.
Σε περίπτωση παραχώρησης µε αντάλλαγµα, αυτό εισπράττεται
από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων για την
εξυπηρέτηση προγραµµάτων ή σκοπών που υπάγονται στην αρ-
µοδιότητα της Γενικής Διεύθυνσης Κοινωνικής Αλληλεγγύης.

Άρθρο 42
Χρηµατοδότηση προγραµµάτων πρόσβασης 

παιδιών προσχολικής ηλικίας, βρεφών και νηπίων, 
σε υπηρεσίες προσχολικής αγωγής και φροντίδας, 

καθώς και πρόσβασης παιδιών, εφήβων και ατόµων 
µε αναπηρία σε υπηρεσίες δηµιουργικής 

απασχόλησης - Τροποποίηση παρ. 9 άρθρου 104 
ν. 4941/2022

Μετά από το πρώτο εδάφιο της παρ. 9 του άρθρου 104 του ν.
4941/2022 (Α’ 113), περί της χρηµατοδότησης των προγραµµά-
των πρόσβασης παιδιών προσχολικής ηλικίας, βρεφών και νη-
πίων, σε υπηρεσίες προσχολικής αγωγής και φροντίδας, καθώς
και πρόσβασης παιδιών, εφήβων και ατόµων µε αναπηρία σε υπη-
ρεσίες δηµιουργικής απασχόλησης, προστίθενται νέα εδάφια,
δεύτερο και τρίτο, και η παρ. 9 διαµορφώνεται ως εξής:

«9. Η δαπάνη χρηµατοδότησης των προγραµµάτων καλύπτεται
από πόρους των Περιφερειακών Προγραµµάτων του Εταιρικού
Συµφώνου Περιφερειακής Ανάπτυξης 2021-2027, από τα Τοµε-
ακά Προγράµµατα Ανάπτυξης του Εθνικού Προγράµµατος Ανά-
πτυξης των ως άνω Υπουργείων, καθώς και από τον τακτικό
προϋπολογισµό των Υπουργείων Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων και Εσωτερικών. Κατά την πρώτη περίοδο υλοποίησης
του προγράµµατος 2022-2023, ο τακτικός προϋπολογισµός του
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων δύναται, εντός
των ορίων των διαθέσιµων ετήσιων πιστώσεων, να καλύπτει όλες
τις παροχές του προγράµµατος των περ. α) και β) της παρ. 2, οι
οποίες δεν καλύπτονται από τις λοιπές πηγές χρηµατοδότησης
λόγω εξάντλησης του κατανεµηµένου προϋπολογισµού τους. Οι
σχετικές δαπάνες είναι νόµιµες από την έναρξη του προγράµµα-

τος, κατά παρέκκλιση των διατάξεων περί ανάληψης υποχρεώ-
σεων. Στη δικαιούχο Ελληνική Εταιρεία Τοπικής Ανάπτυξης και
Αυτοδιοίκησης Ανώνυµη Εταιρεία, µεταβιβάζονται οι αναγκαίες
πιστώσεις για την υλοποίηση και εφαρµογή των προγραµµάτων
του παρόντος, συµπεριλαµβανοµένων και των αντίστοιχων πιστώ-
σεων που σχετίζονται µε τη διαχειριστική της δαπάνη, η οποία
ανέρχεται σε κατ’ αποκοπή ποσό ύψους µηδέν κόµµα πέντε τοις
εκατό (0,5%) του συνολικού κόστους του οικείου προγράµµα-
τος.»

Άρθρο 43
Παράταση της θητείας της Διαρκούς Επιτροπής 

για την Αντιµετώπιση της Βίας - 
Μεταβατική διάταξη

1. Παρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η.12.2023, η θητεία
της Διαρκούς Επιτροπής για την Αντιµετώπιση της Βίας του άρ-
θρου 41Α του ν. 2725/1999 (Α’ 121), η οποία συγκροτήθηκε µε
την υπό στοιχεία ΥΠΠΟΑ/ΓΔΟΑ/ΔΕΑΕΑ/ΤΕΑΔ/185445/6112/282/
186/8.4.2019 απόφαση του Υφυπουργού Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού (ΥΟΔΔ 196).

2. Κατά το χρονικό διάστηµα της παράτασης της  παρ. 1 η
Διαρκής Επιτροπή για την Αντιµετώπιση της Βίας συγκροτείται
σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 41Α του ν. 2725/1999, όπως
αυτή ίσχυε πριν την αντικατάστασή της µε την παρ. 1 του άρθρου
59 του ν. 4908/2022 (Α’ 52). 

Άρθρο 44
Χρηµατοδότηση φορέων του αθλητισµού - 

Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 60 ν. 2961/2001 
και παρ. 2 άρθρου δέκατου έκτου ν. 4787/2021

1. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 60 του ν.
2961/2001 (Α’ 266), προστίθενται οι Ειδικές Επιτροπές του άρ-
θρου 53 του ν. 2725/1999 (Α’ 121) στους φορείς που χρηµατο-
δοτούνται από ποσοστό των εσόδων από τον φόρο τυχερών
παιγνίων και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Ποσοστό των εσόδων από τις κατηγορίες φόρων των περ.
β) και δ) της παρ. 1 χρησιµοποιείται για τη χρηµατοδότηση αθλη-
τικών οµάδων και την επιχορήγηση των Ειδικών Επιτροπών του
άρθρου 53 του ν. 2725/1999 (Α’ 121), κατόπιν κοινής απόφασης
των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού και Αθλητισµού. Με
την ίδια απόφαση δύναται να καθορίζονται οι δικαιούχοι, ο τρό-
πος κατανοµής της εν λόγω χρηµατοδότησης και κάθε άλλη ανα-
γκαία λεπτοµέρεια.»

2. Στην παρ. 2 του άρθρου δέκατου έκτου του ν. 4787/2021 (Α’
44), προστίθενται οι Ειδικές Επιτροπές του άρθρου 53 του ν.
2725/1999 στους φορείς που εντάσσονται στο πεδίο εφαρµογής
της διάταξης και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:  

«2. Κατ’ εξαίρεση για τα έτη 2021, 2022 και 2023 το ποσοστό
των εσόδων που χρησιµοποιείται για τη χρηµατοδότηση αθλητι-
κών οµάδων, σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 60 του ν.
2961/2001, και την επιχορήγηση των Ειδικών Επιτροπών του άρ-
θρου 53 του ν. 2725/1999 (Α’ 121), είναι ακατάσχετο στα χέρια
του Δηµοσίου ή τρίτων, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής
διάταξης, δεν υπόκεινται σε οποιαδήποτε κράτηση, τέλος ή ει-
σφορά, δεν δεσµεύεται και δεν συµψηφίζεται µε βεβαιωµένα
χρέη προς τη Φορολογική Διοίκηση και το Δηµόσιο εν γένει, τους
δήµους, τις περιφέρειες, τα ασφαλιστικά ταµεία ή τα πιστωτικά
ιδρύµατα.»

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο  45
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορε-
τικά στις επιµέρους διατάξεις.
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6564 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Αθήνα,                             2023

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ                       2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ  
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

3. ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ

4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ                         5. ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ 
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ

ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ

6. ΥΓΕΙΑΣ                           7. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

8. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ 9. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

10, ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

11. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ ΚΑΙ 12. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ
ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

13. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

14. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ          15. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

16. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ            17. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΣΤΟΝ                              ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟ ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 21.11’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Πέµπτη 19 Ιανουαρίου 2022 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, µόνη συζήτηση και ψή-
φιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών: «Θεσµικό
πλαίσιο για τη διερεύνηση αεροπορικών και σιδηροδροµικών
ατυχηµάτων και την ασφάλεια των µεταφορών», σύµφωνα µε τη
συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη που θα σας διανεµηθεί.
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


